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Woord	vooraf

A
llereerst	wil	ik	u	al-

len	in	alle	opzichten	

een	gezegend	nieuw	

jaar	toewensen.	We	zijn	het	

jaar	2014	ingegaan.	Aan	

het	begin	van	een	nieuw	

jaar	kunnen	er	veel	vragen	

opkomen.	Wat	zal	er	in	het	

persoonlijke	leven	plaats-

vinden	en	wat	zal	er	in	het	

gezin	gebeuren?	Hoe	zal	het	

gaan	in	de	kerken	en	in	de	

politiek?	Wat	zal	de	uitslag	

zijn	van	de	gemeenteraads-

verkiezingen	en	van	de	

Europese	verkiezingen?	

Ieder	kent	eigen	zorgen	en	

vragen.	Dat	geldt	ook	de	

agrarische	sector.	Hoe	zal	het	

gaan	met	de	bedrijven	in	de-

ze	sector?	Naast	sluiting	van	

bepaalde	bedrijven	zal	er	

ook	sprake	zijn	van	voortzet-

ting	en	zelfs	van	uitbreiding.	

In	het	geval	van	uitbreiding	

van	agrarische	bedrijven	zal	

de	vraag	zijn	onder	welke	

voorwaarden	dit	kan	en	mag	

gebeuren.	Welke	maatre-

gelen	zullen	gemeenten	

nemen	als	het	gaat	over	

stankoverlast	en	veeziekten	

zoals	Q-koorts?	De	melkprijs	

is	op	dit	moment	goed,	maar	

er	zijn	best	zorgen	als	het	

over	de	regelingen	aangaan-

de	de	mestverwerking	gaat.	

Laten	we	het	belang	van	het	

voortbestaan	van	agrarische	

bedrijven	niet	onderschat-

ten.	We	moeten	bedenken	

dat	Nederland	niet	alleen	

kan	bestaan	van	handel,	

diensten	en	wetenschap.	De	

eeuwen	door	is	de	agrari-

sche	sector	van	betekenis	

geweest.	Het	is	niet	goed	

als	agrarische	bedrijven	voor	

een	groot	deel	worden	om-

gevormd	tot	natuurgebied	of	

recreatieterrein.	

Agrarische	bedrijven	heb-

ben	economische	waarde.	

Enkele	voorbeelden	wil	ik	

geven.	Denk	aan	melkpro-

ducten	zoals	babyvoeding	

en	kaas	die	in	binnen-	en	

buitenland	gebruikt	worden.	

Onze	pootaardappelen	wor-

den	wereldwijd	verhandeld	

en	gebruikt.	De	agrarische	

sector	is	belangrijk	voor	de	

werkgelegenheid.	

De	Heere	geve	dat	wij	allen	

onze	afhankelijkheid	van	

Hem	mogen	beleven	in	het	

jaar	2014.	Ook	de	agrariërs	

zijn	van	Gods	zegen	afhan-

kelijk.	De	mens	kan	geen	

graankorrel	laten	ontkiemen.	

De	mens	kan	er	niet	voor	

zorgen	dat	het	vee	gezond	

blijft.	De	kunde	is	groot,	de	

wetenschap	heeft	een	hoge	

vlucht	genomen.	Maar	we	

blijven	afhankelijk	van	de	

Heere.	Laat	op	gepaste	wijze	

mogen	doorklinken	wat	bele-

den	wordt	in	zondag	10	van	

de	Heidelberger	Catechis-

mus	“dat	loof	en	gras,	regen	

en	droogte,	vruchtbare	en	

onvruchtbare	jaren,	spijze	en	

drank,	gezondheid	en	krank-

heid,	rijkdom	en	armoede,	

en	alle	dingen,	niet	bij	geval,	

maar	van	Zijn	Vaderlijke	hand	

ons	toekomen”.	■

Ds. A. van Heteren, Urk
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MEDITATIE

gods geboden zijn goed. daarom zien we ook nu een onlosmakelijk verband tussen gods 

goede geboden en het welzijn van mens, dier en de schepping. de opdracht tot rust (exodus 

20) wordt nauw verbonden aan de schepping. de rust heeft ook betrekking op de mens in zijn 

relaties: uw zoon, uw dochter…, maar ook tot zijn vee. Samengevat met: rust voor mens en dier!

in een gebroken wereld, waarin heel 
de schepping zucht; in barensnood 
zegt Paulus! 

Daarom de hoge roeping om goed 
met ons medeschepsel om te gaan 
in veehouderij en op welk terrein 
ook. Opdat ook de os en de ezel het 
zullen merken: mijn bezitter leeft van 
genade! Tegelijkertijd ook een gewel-
dige belofte: het gaat naar een nieuwe 
hemel en een nieuwe aarde! Wie van 
Christus zijn, gaan in de rust Die 
Hij heeft aangebracht. Zijn vrederijk 
zal komen. En zo mag u het nu al 
zachtjes neuriën en zingen wanneer 
u bezig bent met de koeien in de stal, 
of bij het uitlaten van de hond: 
“Rust, mijn ziel, uw God is Koning!”

i
n de samenleving komen we 
tegengestelde patronen tegen. 
Het dier als consumptieartikel 

waarmee je je winst kunt maxima-
liseren. Laat het onder ons niet zo 
voorkomen. De andere kant is er 
ook. Mede door het ontkennen van 
God als Schepper en Onderhouder 
van al het leven wordt de schepping 
vergoddelijkt. De felste tegenstan-
ders van dierenbont zijn even fel 
voor abortus...

evenwicht
Juist in de bijbel vinden we het 
evenwicht terug. Het dier als mede-
schepsel van de mens. Rust om bij 
te komen van de arbeid. Rust op de 
sabbat om God te eren en te prijzen! 
Rust voor mens en dier. Het gaat om 
Zijn Koninkrijk over alles: Zowel 
mens, dier als heel de schepping. 

Rust is hier allereerst een gave: Israël 
is immers bevrijd uit de 24 uurseco-
nomie en slavernij van Egypte. Wij 
worden opgejaagd door een andere 
farao: de Mammon. Het is een harde 
tiran die alleen maar eist: Meer, 

meer, nooit genoeg! Wat een ver-
ademing, wat een geweldige zegen 
is de zondag! Juist vanwege de rust 
die Christus heeft aangebracht. Daar 
mogen we de week mee beginnen! 
Omdat Hij de Eerste is in de schep-
ping en herschepping! 

Christus zegt: “Kom tot Mij, die 
vermoeid en belast zijt en Ik zal u 
rust geven.” Omdat Hijzelf de onrust 
is ingegaan! Wat een genade: voor 
geen zondaar hangt de ruif te hoog. 
We kunnen er precies bij op onze 
knieën. Dat is ook wel de enige 
houding die past. Dat is de kern: in 
Christus vindt een moegestreden 
zondaar echt rust. Is het ook genoeg 
voor ons? Of verlangen we naar nog 
wat meer bevinding buiten en boven 
Christus om? Het is de dood! 

hoge roeping
Tegelijkertijd is het ook een opgave. 
We zijn aangesteld als rentmeesters 
over Gods schepping. Wat is de rust 
verstoord voor mens en dier. Wat 
een schuld ligt er hier voor ons; wat 
een verantwoordelijkheid. We leven 

Exodus 20: 8 

“gedenkt de sabbatdag, 

dat gij dien heiligt.”

Exodus 20:10b 

“Dan zult gij geen werk doen, 

gij, .... noch uw vee...”

Rust voor mens en dier

ds. J.A.C. Olie, Genemuiden
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vOOrziTTer

Sinds de oprichting van onze partij in 1918 (!) heeft de SgP deelname 

aan het openbaar bestuur gezien als een goddelijke opdracht om in 

het publieke domein zijn naam te belijden en daarvan te getuigen in 

woord en daad in het politieke krachtenveld.

Het HB wenst u voor 2014…

M.F. van Leeuwen

SGP-politicus om zorgvuldig af te 
wegen hoe de boodschap integer, 
principieel en op het juiste moment 
gebracht wordt en welke bestuurlijke 
bijdrage van een SGP-bestuurder 
verwacht mag worden. 

Bij de aanvang van het jaar 2014
Het Hoofdbestuur (HB) wenst 
daarom allen die zich verbonden 
weten met de SGP van harte Gods 
zegen toe voor het jaar 2014. In het 
bijzonder geldt dit wel voor alle 
medewerkers op het partijbureau en 
allen die zich geroepen voelen als 
SGP-politicus en -bestuurder Bijbels 
genormeerde beginselen uit te 
dragen en in beleid proberen vorm 
en inhoud te geven. Dat is, gelet op 
de Bijbelse opdracht, een eervolle 
taak. Maar het is ook een spannings-
volle opdracht gezien de dominante 
liberale tijdgeest. Dan mag het hun 
en ons gebed voor hen wel zijn om 
in afhankelijkheid van de Heere 
getrouw aan Zijn Woord, de Bijbelse 
boodschap in oprechte bewogenheid 
met onze naaste uit te dragen dwars 
tegen de seculiere gelijkheidsideolo-
gie in. Vanuit die basis kan en moet 
er ook een bestuurlijke bijdrage 

geleverd worden, in het belang van 
de samenleving als geheel. Vanuit dit 
perspectief hopen we dit jaar inhoud 
geven aan het nieuwe SGP-jaarthe-
ma: “Bouwen aan vertrouwen”. 
Vertrouwen van burgers, bedrijven 
en maatschappelijke organisaties in 
een overheid die het ware welzijn 
bevordert.

Kracht
De Heere schenke alle betrokkenen 
de beleving van de woorden uit Jes-
aja 40 waarmee Kees van der Staaij 
zijn inhoudsvolle toespraak tijdens 
een SGP-nieuwjaarsbijeenkomst 
afsloot:
“Hij geeft den moede kracht en Hij 
vermenigvuldigt de sterkte dien, die 
geen krachten heeft…
De jongen zullen moede en mat 
worden… Maar die den HEERE 
verwachten, zullen de krachten ver-
nieuwen.” ■

zijn Naam belijden
Gods Woord tot meerdere erken-
ning te willen brengen, doortrekt 
als het goed is het denken en doen 
van elke SGP’er, omdat dit beginsel 
het eigene, het hart van onze partij 
is. Vanuit dat beginsel heeft de SGP 
ook voor het jaar 2014 een perspec-
tiefvolle boodschap: Gods goede 
geboden zijn heilzaam voor ieder 
persoonlijk en voor de samenleving 
als geheel. Zijn Naam belijden, wil 
zeggen: de Schrift nazeggen dat niet 
de mens, maar God regeert. Dat de 
overheid als Gods dienaresse Zijn 
eer en het welzijn van de samenle-
ving dient te bevorderen met Bijbels 
genormeerde, rechtvaardige wetge-
ving en de naleving daarvan. Het is 
ook een hoge roeping en een eer om 
zo voor Gods zaak te mogen opko-
men in het Europees parlement, in 
de Staten-Generaal, de in Provinciale 
Staten, in de gemeenteraden en in de 
waterschappen. 

huiswerk
Dat is een niet geringe opgave ten 
overstaan van politici die geen weet 
meer hebben van de Bijbelse bood-
schap. Dan is er huiswerk voor elke 
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ThemA

Waar komen uw aardappelen vandaan? “de Jumbo” Prachtig, maar daar kunnen Bintjes niet 

groeien. Waar haalt de Jumbo ze vandaan? “geen idee” veel consumenten denken niet verder 

dan ‘hun’ supermarkt. Onze boeren, tuinders en vissers leveren echter nog altijd een belangrijke 

bijdrage aan voedselvoorziening en economie. Hoe vergaat het hen?

Uw boer, onze zorg

en varkenshouders hebben te maken 
met hoge voerkosten en lage eier- en 
vleesprijzen. Verschillende bedrij-
ven hebben vorig jaar met verlies 
gedraaid. Glastuinbouwbedrijven 
hebben stevige jaren achter de rug, 
mede door de EHEC-crisis en hoge 
energiekosten. De huidige inkom-
sten liggen hoger, maar er blijft nog 
weinig over voor nieuwe investerin-
gen. Het is niet verwonderlijk dat 
in zowel intensieve veehouderij als 
glastuinbouw relatief veel bedrij-
ven moeten stoppen. Ook op zee 
is er tegenwind. Een deel van onze 
vissers op de Noordzee kampt met 
hoge brandstofkosten, terwijl extra 
ontheffingen voor de brandstofbe-
sparende pulskor (gespecialiseerd 
visnet) op zich laten wachten. Ze 
moeten zich ook klaarstomen voor 
de invoering van de aanlandplicht. 
Ze mogen ongewenste bijvangsten 
dan niet langer overboord zetten, 
maar moeten die aan wal brengen. 
Dat gaat veel geld kosten, terwijl de 
inkomsten nu al te wensen overlaten. 
Melkveehouders en akkerbou-

Passé?
Als we eurocommissaris Kroes 
(VVD) en anderen moeten geloven 
is de landbouw passé en moeten we 
onze kaarten zetten op bits en bytes. 
Is de landbouw inderdaad passé? 

Even los van het feit dat we bits en 
bytes niet kunnen eten, levert de 
landbouw nog altijd een relevante 
bijdrage aan onze economie. We 
moeten de bijdrage van de voed-
selproductie an sich inderdaad niet 
overdrijven. Maar, boeren, tuinders 
en vissers vormen wel het hart 
van een veel groter bedrijvenweb. 
Kassenbouwers, scheepswerven, 
veevoerleveranciers, veredelingsbe-
drijven, levensmiddelenfabrikanten 
en handelsbedrijven zorgen voor 
een vervijfvoudiging van de econo-
mische toegevoegde waarde (10% 
van onze economie). Dat alles is 

niet los verkrijgbaar van de primaire 
producenten. Daarbij komt dat een 
deel van de producten, machines en 
technieken wordt geëxporteerd. Dat 
levert Nederland extra werk en geld 
op. 
Je kunt ook niet zeggen dat de vraag 
naar voedsel afneemt. Integendeel: 
de wereldbevolking groeit en de 
vraag naar voedsel neemt sneller toe 
dan het aanbod. Dat biedt kansen, 
met name voor de export van zuivel-
producten en landbouwapparatuur. 

Boerenportemonnee
Goede papieren kunnen tegenwind 
niet voorkomen. Legkippenhouders ➜

“Tuinders, Vissers en 

boeren verdienen 

maatschappelijke en 

politieke steun.”

Door	Hans	Maljaars
beleidsmedewerker	bij	de	SGP-fractie	van	

de	Tweede	Kamer
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wers staan er over het algemeen juist 
goed voor. Prijzen zijn gestegen en 
zorgen voor voldoende inkomen. 
Ook de vooruitzichten zijn door de 
toenemende wereldwijde voedsel-
vraag goed. 

Uitdagingen 
Er komt veel op boeren, tuinders en 
vissers af. De sectoren liggen onder 
het maatschappelijk vergrootglas. 
Dat is begrijpelijk. Voedselproductie 
en voedselvoorziening hebben im-
mers grote impact op ons dagelijkse 
leven en onze leefomgeving. Weet 
wat je eet. De praktijk leert dat ook 
de voedselketen niet heilig is. Denk 
aan de fraude met paardenvlees. 

Ondernemers moeten hier rekening 
mee houden. Dat is niet eenvoudig, 
omdat burgers steeds verder van de 
landbouw af staan. Kijk naar de ac-
ties van Wakker Dier. Daar moeten 
we niks van hebben. De actiegroep 
haalde recent uit naar het gebruik 
van de geboortekrik bij de geboorte 
van kalfjes en wekte de indruk dat 
kalfjes ‘uit elkaar’ getrokken worden. 
Maar, melkveehouders kunnen koe 
en kalf toch niet aan hun lot overla-
ten als de bevalling niet vanzelf gaat? 
Hier ligt daarom ook een opgave 
voor onder meer politici: zorgen 
voor een evenwichtig beeld. Het 
maatschappelijk vergrootglas biedt 
echter ook kansen. Met bulkproduc-
tie gaan veel ondernemers het niet 
redden. Twintigers eten bijvoorbeeld 
maar een kwart van de hoeveelheid 
varkensvlees die 65-plussers eten. 
De maatschappelijke aandacht biedt 
mogelijkheden voor duurdere pro-
ducten ‘met een verhaal’. 

Grote invloed overheid
Ten opzichte van andere sectoren 
heeft het overheidsbeleid grote 

invloed op boerenerf en kotter. 
Veel ondernemers worstelen met 
de onzekerheid van het beleid. 
Melkveehouders vragen zich af 
of ze opnieuw derogatie (benade-
ling) van de Nitraatrichtlijn krijgen. 
Jonge boeren die hun bedrijf willen 
ontwikkelen en uitbreiden zitten 
met de handen in het haar over wat 
er met de dierrechten gaat gebeu-
ren. Ook moeten ze nog maar zien 
hoe allerlei provinciale regels over 
bedrijfsuitbreiding uit gaan pak-
ken. Ondernemers in de buurt van 
natuurgebieden vragen zich vertwij-
feld af wanneer de Programmatische 
Aanpak Stikstof van kracht wordt 
en of de beloofde ontwikkelruimte 
er wel komt. Vissers constateren dat 
de overheid zelf ook nog nauwelijks 
weet wat ze met de aanlandplicht 
aan moet. Hoe kunnen ze zich dan 
goed voorbereiden? 
Ondernemers hebben ook te maken 
met voortdurende aanscherping van 
regelgeving. Wie gaat dat betalen? 
Legkippenhouders krijgen een 
verbod op het kappen van snavels op 
hun bord. Niet eenvoudig: verschil-

“Vraag naar goed 

voedsel biedt kansen 

voor export en pro-

ducten met verhaal”

ThemA
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Klaagzang en vrijheden

M
ijn	zwager	en	ik	melken	samen	zo’n	150	koeien.	

Dat	wil	 zeggen	dat	mijn	 zwager	 hoofdzakelijk	

het	werk	bij	 de	melkkoeien	 in	 Langerak	doet,	

en	ik	in	Lopik	het	grootste	deel	van	de	jongveeopfok	voor	

mijn	rekening	neem.	Ik	wil	kort	vertellen	hoe	ik	mijn	leven	

als	boer	ervaar	en	hoe	ik	de	toekomst	zie	en	dan	vooral	in	

relatie	tot	de	veelheid	aan	regels.	

Nu	moet	mij	eerst	van	het	hart	dat	je	de	regels	in	drie	soorten	kunt	splitsen.	Als	

eerste	heb	je	regels	die	te	omschrijven	zijn	als	‘gestold	wantrouwen’	of	‘betwe-

terij’.	Een	voorbeeld	daarvan	is	het	onlangs	weer	opgerakelde	verbod	op	het	ver-

losapparaat,	een	goed	hulpmiddel	om	een	kalf	verantwoord	en	met	behoud	van	

de	boerenrug	geboren	te	laten	worden.	Natuurlijk	zijn	er	uitwassen	in	het	gebruik	

ervan,	maar	dan	kun	je	wel	meer	noemen.	

Als	tweede	heb	je	(aanstaande)regels	die	niets	met	milieu	of	dierwelzijn	te	maken	

hebben	maar	meer	met	wat	 de	burger	 graag	 ziet.	 Een	 voorbeeld	hiervan	 is	 de	

discussie	over	de	koe	in	de	wei.	Nu	moet	ik	zeggen	dat	ik	dat	ook	mooier	vindt	

dan	een	koe	op	stal,	maar	het	gaat	te	ver	om	daar	regels	over	op	te	stellen.	 In	

de	moderne	ruime	stal	vermaakt	de	koe	zich	prima	en	is	haar	welzijn	daar	prima	

gewaarborgd.	

Ten	slotte	heb	je	ook	nog	regels	die,	soms	met	enige	moeite,	uit	te	leggen	zijn.	De	

belangrijkste	is	ook	de	meest	logische.	Ik	heb	het	dan	over	de	economie.	Als	de	

regels	er	voor	zorgen	dat	er	bijna	geen	bedrijf	op	een	economisch	verantwoorde	

wijze	veilig	voedsel	kan	produceren	zijn	we	op	de	verkeerde	weg.	Dan	heb	je	de	

nieuwe	regel	dat	ook	de	rundveehouderij	zich	(meer)	grondgebonden	moet	ont-

wikkelen.	Een	logische	want	bij	ongebreidelde	groei	krijgen	we	een	onoplosbaar	

voer	 -	 en	mestprobleem,	 en	 is	 het	 de	 vraag	of	 de	melkprijs	 dan	op	het	 goede	

niveau	van	nu	blijft.	De	vrije	markt,	die	door	zondaren	als	wij	zijn	beheerst	wordt,	

vraagt	om	enige	regulering.	

Na	 deze	 	 ontboezeming	 wordt	 het	 tijd	 om	 te	 zeggen	 dat	 het	 boerenleven	 nog	

steeds	z’n	vrijheden	kent	en	dat	het	niet	een	en	al	klaagzang	hoeft	te	zijn	wat	de	

klok	slaat.	Ook	het	boerenbedrijf	heeft	 toekomst	zolang	deze	wereld	bestaat.	Er	

moet	 immers	 voedsel	 zijn	wat	 zorgvuldig	 geproduceerd	wordt.	 De	Nederlandse	

landbouw	kan	dat	als	geen	ander.	Verder	moeten	klagende	boeren	bedenken	dat	

we	niet	meer	nodig	hebben	dan	voedsel	en	deksel	en	dat	we	nog	iets	aan	de	ander	

kunnen	geven	tijdens	ons	leven	dat	hier	slechts	tijdelijk	is.	Hoe	staat	het	trouwens	

met	ons	toekomstige	leven?	■

J.W. Benschop

KANTTeKeNiNG

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	praktijk,		
deze	keer J.W. Benschop, veehouder uit Lopik.	

ThemA

lende managementmaatregelen zijn 
nodig om bloedbaden te voorko-
men, terwijl de financiële situatie 
niet rooskleurig is. Akkerbouwers 
en melkveehouders mogen steeds 
minder dierlijke mest op hun land 
brengen. Dat is goed voor de water-
kwaliteit, maar gaat wel ten koste 
van bodemvruchtbaarheid, bodem-
leven en de kwaliteit van ruwvoer. 
Hier ligt een opgave voor onder-
nemers: de bodem beter in beeld 
krijgen en daarop inspelen. Maar 
ook voor de politiek: werk maken 
van betere mestnormen. 

Ook het Europees landbouwbeleid 
heeft grote invloed. Het budget daalt 
en wordt anders verdeeld. Vooral 
telers van zetmeelaardappelen, vlees-
kalverhouders en melkveehouders 
met weinig grond moeten inleveren. 
Ook vindt een vergroeningsslag 
plaats. Akkerbouwers worden 
bijvoorbeeld verplicht op 5% van 
hun areaal iets met natuur te doen. 
Tegenover de daling van de inko-
menssteun en de vergroeningseisen 
staat meer ruimte voor boeren om 
afspraken te maken over bijvoor-
beeld de afzet van producten. 

Door alles heen speelt de verduur-
zamingsopgave. De Britse architect 
Carolyn Steel schreef in haar best-
seller De hongerige stad: “In de 
moderne landbouwindustrie gaat 
het alleen maar over winst op korte 
termijn en totaal niet om rentmees-
terschap van het land.” Wat betreft 
de Nederlandse land- en tuinbouw 
herken ik dat beeld niet meer. Er 
wordt volop werk gemaakt van die-
renwelzijn, precisielandbouw en de 
aanpak van negatieve milieueffecten. 
Dat is nodig: bouwen én bewaren. 
Het kost wel tijd en geld. Hierbij ver-
dienen boeren, tuinders en vissers 
maatschappelijke en politieke steun.  

Uw boer is onze zorg. ■
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ADVERTENTIES

Betrokken en 
  verantwoordelijk

www.jdb-advocaten.nl  |  Telefoon: (030) 760 10 00

Reformatorische Oudervereniging

Ouders, Kerken-
raadsleden, Bestuursleden, 
Onderwijsgevenden, Raads-
leden, etc.

 tereiF .W .rD 
& Mr. C.G. van der Staaij

De Reformatorische Oudervereniging organiseert

Doelgroep:

Hoofdsprekers:

Locatie:

Tijden:

Kosten:

D.V. donderdag 20 maart 2014

THEMA: “Onze kinderen 
in de Branding!?”

CONGRES voor OUDERS en OPVOEDERS

Meer informatie via de 
nieuwsbrief en 
www.rovereniging.nl 

 ,letoh klaV red naV 
Vianen

9.30 – 15.00

Gratis! Inclusief 
lunch.

» » » »

Beatrixtheater - Utrecht - 8 maart

Hoe veilig ben jij? Geen vuiltje aan 
de lucht? Vooruit, hier in Nederland 
misschien niet. Maar al die moorden 
per jaar dan? En…hoe veilig zijn we 
wereldwijd? Hoe groot is de kans op een 
nieuwe wereldoorlog, en wat doen we 
dan? Veiligheid? Gevaarlijk actueel! 

Minister 
Ivo Opstelten

Commandant der Strijdkrachten 
Tom Middendorp

VEILIGHEID
sgp  »  jongeren

Voor meer info of aanmelding, ga naar de speciale site:
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binnenhof

bijval gekregen van “Boer Braat”, de 
voorman van de Plattelandersbond. 
Dat was het socialistische Kamerlid 
in het verkeerde keelgat geschoten. 
“Wanneer je bij de heren Kersten c.s. 
de christelijke vernislaag er afkrabt, 
dan blijft er een Braat over. Niets 
meer en niets minder”, riep hij boos 
uit. Waarop de Kamervoorzitter hem 
gelijk terechtwees: “zo persoonlijk 
mag u niet in het debat worden”.

Niet dichtregelen
Er komt ook in onze tijd veel op onze 
agrariërs af. Op allerlei terreinen 
worden de eisen aangescherpt: regels 
op het gebied van het milieu, eisen 
van dierenwelzijn, voorschriften die 
met voedselveiligheid te maken heb-
ben. Heel vaak zijn de bedoelingen 
goed. Ook wij zijn als SGP volop 
aanspreekbaar op goed rentmeester-
schap. 
Toch verzet de SGP zich bij monde 
van onze woordvoerder Elbert Dijk-
graaf, net als Van der Vlies in het ver-
leden, in de praktijk nogal eens tegen 
nieuwe regels en voorschriften. Hoe 
dat komt? Wij willen voorkomen 

i
n mijn studententijd deed ik in 
de kelders van de Universiteits-
bibliotheek in Leiden interessant 

vrijwilligerswerk voor de SGP: alle 
kamerredes van ds, Kersten, ds. 
Zandt en ir. Van Dis kopiëren vanuit 
de Handelingen. Het viel mij op dat 
het er ook in die tijd in de Tweede 
Kamer soms ruig aan toe ging.
Zo ging de socialist Duys in decem-
ber 1932 flink tekeer. Ds. Zandt had 
geklaagd over de lasten die op de 
landbouwbedrijven drukken. Hij had 

dat alles vanuit “Den Haag” wordt 
dichtgeregeld en de ondernemers 
met onredelijke voorschriften wor-
den opgescheept. Bij werkbezoeken 
aan onder andere boeren, tuinders, 
boomkwekers en vissers merken we 
ook steeds weer dat deze mensen 
met veel liefde en toewijding hun 
werk doen. Het is heel ongelukkig 
hen vanuit de politiek als “tegenstan-
ders” te zien. Laten wij hen vooral als 
medestanders in een verantwoord 
ondernemerschap benaderen!
Ook is van belang dat er een gelijk 
speelveld met andere Europese lan-
den is. Als wij in Nederland nog eens 
een schepje bovenop de Europese 
regels doen, dan ondergraven wij 
daarmee de concurrentiepositie van 
onze agrariërs. 
En ja, uiteindelijk vinden wij het van 
groot belang dat we in Nederland een 
gezonde en vitale agrarische sector 
overhouden. Er moet aan het eind 
van de dag wel brood op de plank 
kunnen komen. 

Een beetje meer boerenverstand in 
Den Haag kan geen kwaad. ■

Boerenverstand

Door	Kees	van	der	Staaij

de SgP kreeg, vroeger en nu, wel eens het verwijt dat wij teveel opkomen voor de boeren. 

ik zou zeggen: bedankt voor het compliment. met dat woordje ‘teveel’ zijn wij het natuurlijk 

niet eens. maar het is wel waar dat de SgP steeds als speerpunt heeft om oog te hebben voor 

de positie van boeren, tuinders en vissers. zij doen goed werk en moeten een fatsoenlijke 

boterham kunnen verdienen! 
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terugblik

mensen die een eind aan hun leven willen maken omdat ze het niet meer zien zitten, zijn in den 

Haag aan het juiste adres. als je kijkt hoeveel initiatieven er momenteel in de Kamer liggen om 

het mogelijk te maken jezelf makkelijker dan nu van het leven te beroven, kun je rustig zeggen 

dat er sprake is van overkill. dat klinkt hard, en dat is het ook.

Overkill 

‘doodwenser’ voldoende is. En zelfs 
dát staat onder druk nu ook een 
spuitje voor mensen die hun wil níet 
(meer) kunnen uiten voor sommige 
partijen een optie is.

mag de dokter doden?
Een van personen die deze ontwikke-
ling aan zag komen, was de tegen-
draadse schrijfster en hoogleraar 
criminologie Andreas Burnier. Met 
Chris Rutenfrans schreef zij in 1986 
het boekje ‘Mag de dokter doden?’ 
Niet het geschrift van een tegenprut-
telende orthodoxe christen. Niet de 
gedachten van een conservatieve 
mopperaar. Integendeel. Burnier was 
een gedreven voorvechtster van de 
emancipatie van vrouwen en homo-
seksuelen. Persoonlijk leefde zij dat 
voor.

verschuiven 
Des te feller was de kritiek van haar 
‘broeders’ en ‘zusters’ toen zij zich 
in ‘Mag de dokter doden?’ fel ver-
zette tegen euthanasie (en abortus). 
Een van haar stellingen: “Maak je ‘t 
algemeen tolerabel voor een nieuwe 
generatie artsen om patiënten te 
doden, dan zal de norm voortdurend 
verschuiven”. Zij en mede-auteur 
Rutenfrans kregen een lawine van 
woede en kritiek over zich heen. Hoe 
durfden ze…

Amper dertig jaar later blijkt dat 
Andreas Burnier en Chris Rutenfrans 
gelijk hadden, en de woedenden en 
critici ongelijk. De lugubere feiten 
van vandaag spreken voor zich. ■

Als de dag van gisteren herinner 
ik me de allereerste debatten over 
euthanasie. Dat was ruim 25 jaar ge-
leden. Het scharnier van de discussie 
was het begrip ‘ondraaglijk en uit-
zichtloos (lichamelijk) lijden’. Ook de 
voorstanders ervan spraken er met 
een zekere schroom over. Zij voelden 
aan, net als de tegenstanders, dat een 
deur die tot dan toe nog op slot had 
gezeten, op een kier werd gezet.

Spuitje 
Daarna is het snel gegaan. Waar spra-
ke was van hoge uitzonderingen 
op basis van het oordeel van meer-
dere artsen, daar wil men er nu naar 
toe werken dat de enkele wil van de 

H                  
     
et gaat om vijf initiatieven. 

•  De Nederlandse Vereniging voor 
Vrijwillige Euthanasie (NVVE) 
strijdt voor straffeloze hulp bij wat 
vroeger zelfmoord heette, maar nu 
zelfdoding. 

•  Diezelfde NVVE is óók betrokken 
bij de levenseindekliniek. 

•  Artsen die moeite hebben met het 
doden van ongeboren kinderen 
moeten als het aan D66 en Groen-
Links ligt, gedwongen worden om 
door te verwijzen naar iemand die 
dat wél wil doen. 

•  Het burgerinitiatief Uit Vrije Wil 
maakt zich sterk voor speciaal 
opgeleide stervenshulpverleners. 

•  De coöperatie Laatste Wil werkt 
eraan, dat wie 18 jaar en ouder is 
en ‘ermee wil stoppen’, de midde-
len krijgt om dat te doen.

Door	Menno	de	Bruyne

“Je kunt rustig 

zeggen dat er sprake 

is van overkill.”
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Kappen
Ik houd erg van tradities, maar als 
het ontaardt, is het devies: kappen. 
En wie zich tóch misdraagt: een 
poosje achter slot en grendel en 
een rekening waar de vonken van 
afspatten.
Gelukkig dringt het besef nu breder 
door dat de grens is overschreden. 
Het commentaar van de Volkskrant 
maak ik graag tot het mijne.

“Na vijf jaar zero tolerance en lik op 
stuk met Oudjaar lijkt het er zowaar 
op dat de boodschap aankomt. De 
eerste vonnissen over de relschoppers 
van de nieuwjaarsnacht zijn geveld. 
Opnieuw waren er extra pittige straf-
fen wegens geweld tegen agenten en 
brandweerlieden.
 
Zero tolerance, supersnelrecht en de 
verhoogde strafmaat zijn de voor-
naamste wapens die politie en justi-
tie sinds enkele jaren inzetten in de 
opgevoerde strijd tegen de rellerige 
sfeer van de nieuwjaarsnacht. Het is 
een teken des tijds. Niet dát tijdens de 
jaarwisseling wordt brandgesticht en 
gemolesteerd is een nieuwe ontwikke-
ling. Nieuw is wel dat we het niet meer 
vanzelfsprekend vinden.
 
De kentering in de publieke opinie 
kwam rond 2007, toen de Gelderse 
korpschef Henk van Zwam plots brak 
met de traditie om te melden dat de 
jaarwisseling ‘relatief rustig’ was verlo-

Ze mochten daar komen, mits een 
van hun spelers weg bleef. Die heeft 
namelijk een Israëlisch paspoort, en 
dan ben je niet welkom in die islami-
tische zandbak.

Uiteraard bogen de spelers en bobo’s 
van de Arnhemse club Vitesse als 
knipmessen voor de Arabische eis 
en lieten de speler uit Israël hier 
achter. Sportief clubje, dat Vitesse. 
Rob Hoogland, columnist van De 
Telegraaf, had er geen goed woord 
voor over. 

“Wat zegt u, meneer de Arabier? O, 
u laat geen Israëliërs toe omdat u die 
staat niet erkent? Nou, dan laten we 
hem toch gewoon lekker thuis!” Faal, 
dikke faal. (…) Natuurlijk had Vitesse 
de reis moeten schrappen, ook als dat 
pas een dag van tevoren had gekund. 
Je wijkt niet voor het grenzeloze anti-
semitisme van een stel onverbeterlijke 
haatbaarden. Klaar. Uit.

Nog steeds sluiten veel liefhebbers en/
of supporters hun ogen voor het feit 
dat het betaalde voetbal tot de grote 
kanshebbers zou behoren wanneer 
de Prijs voor de Meest geperverteerde 
Sport ter Wereld in het leven zou 
worden geroepen.”

Horen we het ook eens… ■

pen. Hoezo eigenlijk rustig? vroeg hij 
zich af, als in de hele provincie agen-
ten worden bekogeld met bierflessen, 
stenen en vuurpijlen, als brandweer-
lieden hun werk niet kunnen doen en 
er volop auto’s en schoolgebouwen in 
brand worden gestoken? (…)
 
Nu stug volhouden. Zonder de illusie 
dat de nieuwjaarsnacht een nacht 
als alle andere wordt moeten we op 
z’n minst van de ingesleten indruk af 
dat het hinderen van hulpverleners, 

in welke vorm dan ook, getolereerd 
wordt. Een traditie verander je niet 
van vandaag op morgen, maar als 
politiek, Openbaar Ministerie en 
rechters op één lijn blijven en een dui-
delijke grens trekken, is vooruitgang 
mogelijk.”

voetbal 
Voetbal is aan mij niet besteed. 
Sport sowieso niet – ik laat de hond 
drie keer daags uit, fiets naar m’n 
werk en ga als het maar eventjes kan  
wandelen in Engeland. Lichame-
lijke oefening genoeg. Dat ik toch 
iets over voetbal citeer, is omdat de 
voetbalclub van Arnhem gaat spelen 
in de Verenigde Arabische Emiraten. 

Het nieuwe jaar is weer met veel knal- en vuurwerk inge-

luid. Waar de jeugd zich ooit ‘vermaakte’ met rotjes en 

gillende keukenmeiden, daar zijn het nu heuse bommen 

en explosieven die voor veel schade, gewonden en overlast 

zorgen.

vuurwerk

vAN eeN ANder

“Je wijkt niet 

voor het grenzeloze 

antisemitisme”
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ADVERTENTIES

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
Landbouwmachines - Intern transport

Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52

4413 ZH  Krabbendijke

T 0113 - 50 26 10
F 0113 - 50 61 46

www.gebrweststrate.nl
info@gebrweststrate.nl

Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Meclean veeg- en Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Nieuwe Toyota vorkheftrucks,
BT elektropallettrucks
en handpallettrucks

Veiligheids-
keuringen
volgens de 
VeBIT-
voorwaarden.
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v
eel beleid dat van toepassing is 
op agrarische productiebedrij-
ven is afkomstig van de EU en 

het rijk en in mindere mate van de 
provincie. Het blijft daarom nuttig 
dat gemeentebesturen zich onder an-
dere via de Vereniging Nederlandse 
Gemeenten (VNG) en rechtstreeks 
bij provincies blijven inspannen voor 
ontwikkelingsruimte voor agrarische 
bedrijven. 

De gemeente kan in directe zin 
voor de agrarische bedrijven veel 
betekenen. Daarbij doel ik met 
name op de mogelijkheden in 
de ruimtelijke ordening. De uit-
breidingsmogelijkheden van een 
agrarisch bedrijf worden onder 
andere bepaald door de grootte en 
het bebouwingspercentage van de 
agrarische bouwpercelen. Het ruim-
hartig vormgeven van agrarische 
bouwpercelen is een zaak van het 
gemeentebestuur. Door daarnaast 
stevig gebruik te maken van (bin-
nenplanse) afwijkingsmogelijkheden 
kunnen snel de noodzakelijke bouw-
vergunningen worden afgegeven. 
Natuurlijk moet de Natuurbescher-
mingswetvergunning ook op orde 
zijn, maar daar gaat de provincie 
over. Over de problematiek rondom 
deze vergunningverlening zou een 
hele Banier vol te schrijven zijn, 
maar dat doen we een andere keer. 
De huidige stankwet maakt het nog 
steeds mogelijk, om een gebiedsge-

tengebied worden ingepast. Het zal 
veel stuurmanskunst vergen om 
dat maatschappelijk geaccepteerd, 
ingepast te krijgen. Het NIVEA-
effect (niet in voor- en achtertuin) 
zal hier zijn rol waarschijnlijk gaan 
vervullen. De Q-koorts eist ook zijn 
tol, waardoor de veehouderij op 
grotere afstand van woonbebouwing 
moet blijven. De precieze afstanden 
worden nog onderzocht.

Tot slot noem ik nog de gemeen-
telijke verantwoordelijkheid voor 
het onderhoud van (plattelands)
wegen, de te bieden mogelijkheden 
van functieverandering bij bedrijfs-
beëindiging en de kansen voor een 
mantelzorgwoning op een boerderij. 
Ik zou zeggen: doe er uw winst mee 
in deze periode van verkiezingen, 
want een rechtgeaard SGP-bestuur-
der gaan bovenstaande onderwerpen 
aan het hart. ■

differentieerd geurbeleid te voeren. 
Hierbij kan ook van de burger wor-
den gevraagd een wat meer agrarisch 
getinte neus te hebben. Alles binnen 
het redelijke natuurlijk.

Daarnaast zullen de komende jaren 
de mogelijkheden van mestverwer-
king en de relatie veehouderij en 
gezondheid van mensen de ge-
meentelijke gemoederen bezig gaan 
houden. Zonder mestverwer-
king geen uitbreiding meer van 
de (melk)-veehouderij. En die 
mestverwerking moet in het bui-

zeker voor een gemeente met veel buitengebied is de agrarische sector belangrijk. Behalve dat zij 

de hoofdgebruiker van het gebied is - én blijf, wat de SgP betreft - zorgen ze ook voor de lokale 

werkgelegenheid. dat laatste geldt ook substantieel voor de aan de sector gelieerde bedrijven 

zoals veevoederbedrijven en toeleveringsbedrijven die vaak tot ver over de grenzen leveren.

de agrarische sector en de gemeente

verdiePiNG

Door	Aart	de	Kruijf
wethouder	ruimtelijke	ordening	

in	Barneveld

“Dit gaat een 

rechtgeaard 

SGP-bestuurder 

aan het hart.”
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Donderdag 30 januari 2014, 20.15 uur
Jaarvergadering pkv Zegveld
Bart Jan Spruyt over “de staat van het land”

zegveld, middenweg 2, milandhof,

Woensdag 12 februari 2014, 19.30 uur

Tijdrede
ds d. diepenbroek

Bruinisse, Schoolstraat 13, geb. ggin

Donderdag 13 februari 2014, 19.45 uur

Jaarvergadering pkv Sliedrecht
actualiteiten vanuit de fractie

Sliedrecht, Oranjestraat 7, de Rank

Woensdag 26 februari 2014, 20.00 uur

Verkiezingsbijeenkomst Haarlemmermeer
C.g van der Staaij

Hoofddorp, nieuweweg 2, Kruiskerk

Woensdag 26 februari 2014, 19.30 uur

E. Dijkgraaf
ermelo, Jeugdkant 14, Kerkelijk Centrum

 

Vrijdag 14 maart 2014, 19.30 uur

Verkiezingsbijeenkomst
Lijsttrekker van Wolfswinkel, e. dijkgraaf, 

ds. a. Snoek en ds. g.m. de Leeuw.

Kesteren, locatie van Lodenstein College

Maandag 17 maart 2014, 19.30 uur

Tijdrede
ds. B.L.C. aarnoudse uit doornspijk

elburg, Rode landsweg 1, geb. CgK

nB: voor alle genoemde data geldt: ‘deo 

volente’. 

agendapunten voor de volgende Banier 
(13 februari) kunnen via debanier@ 

sgp.nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 

der Ree doolaard) worden ingeleverd. 

de inleverdatum is uiterlijk maandag 24 

januari! de daaropvolgende Banier zal 

donderdag 13 maart 2014 verschijnen. 

Agenda

meer informatie: T.	010	-	72	00	775
www.sgp.nl/agenda

SGP helpt Wit-Russische BCD-
partij met campagnetraining 
	

Op	20	en	21	december	2013	heeft	de	SGP	Stichting	Vormingsactiviteiten	Oost-	

Europa	(VOE)	een	campagnetraining	uitgevoerd	samen	met	haar	Wit-Russische	

zusterpartij,	de	Belarussian	Christian	Democracy	(BCD).	Wit	Rusland	is	de	laatste	

dictatuur	van	Europa	en	oppositie	voeren	is	dan	ook	buitengewoon	moeilijk	voor	

de	BCD.	Toegang	tot	massamedia	is	onmogelijk	en	er	is	een	constante	dreiging	

van	politie	en	geheime	dienst.	Jan	Schippers	van	het	WI	en	Jacques	Bazen	van	SGP	

stichting	VOE	spraken	met	de	BCD-leiders	over	de	rol	van	vrijheid	en	een	grotere	

betrokkenheid	bij	de	EU.

Medewerkers van het SGP-partijbureau 
aan het werk met campagnematerialen

16



“Pas op! VEILIGHEID”
Op d.v. 8 maart a.s. staat de SGP-jongerendag  
gepland. het thema is: “Pas op! veiLiGheid”. 

Het	ochtendprogramma	staat	in	het	teken	van	binnenlandse	

veiligheid,	het	middagprogramma	in	het	teken	van	buiten-

landse	veiligheid.	Uiteraard	krijgt	ook	‘veiligheid	op	internet’	

aandacht	in	het	programma.	’s	Morgens	komt	Minister	van	

Veiligheid	en	Justitie	Opstelten	spreken	over	veiligheid	in	de	

straat,	in	je	woonplaats	en	in	Nederland.	Daarna	krijgen	de	be-

zoekers	de	gelegenheid	de	minister	vragen	

te	stellen.	Ook	Kees	van	der	Staaij	krijgt	

een	plaats	in	het	ochtendprogramma.	

Hij	zal	de	degens	kruisen	met	een	

ander	Kamerlid	over	wat	zij	een	

belangrijk	onderwerp	vinden	

binnen	het	thema	veilig-

heid.

Het	middagpro-

gramma	wordt	

ingeluid	met	

een	meditatie	van	krijgsmacht-

predikant	ds.	Van	Duijvenboden	(uit	Apeldoorn).	

Voorheen	diende	hij	de	Koninklijke	Landmacht,	momenteel	

de	Koninklijke	Luchtmacht.	De	bijdragen	uit	het	middagpro-

gramma	zullen	in	het	teken	staan	van	de	defensieorganisatie,	

militaire	missies,	de	situatie	in	het	Midden-Oosten	en	derge-

lijke	onderwerpen.	Uiteraard	krijgt	ook	dan	‘de	zaal’	gelegen-

heid	vragen	te	stellen	aan	de	mensen	die	op	het	podium	

staan.	Ook	zal	SGP-jongeren	zelf	haar	visie	op	buitenlandse	

veiligheid	geven.	

De	dag	zal	rond	9.30	uur	starten	en	eindigen	rond	15.30	uur.	

Op	de	website	www.sgpjongerendag.nl	zal	in	de	loop	van	de	

weken	steeds	meer	informatie	te	vinden	zijn.	Aanmelden	kan	

ook	via	die	website.

vAriA

 Fotoverantwoording: voorpagina: martin Smaal, zie interview pagina 18-21, Pagina 9: roeland Kaai fotografie, Pagina 24: foto Luuk Schudde

zicht op gemeenteraads-
verkiezingen nodig?

Maar	liefst	vier	

interviews	telt	deze	

interessante	editie,	

aangevuld	met	

achtergrondartike-

len,	Bijbelstudie	en	

de	rubriek	lokaal	

vizier.	De	kwar-

taalstelling	gaat	

over	de	(meer)

waarde	van	

lokale	partijen.	

En	verder	bevat	

deze	Zicht	er	

kleurrijke	columns	en	korte	bijdragen	van	negen	lo-

kale	SGP-lijsttrekkers.	Totaal	bijna	100	pagina’s.	Een	must	

have	voor	(aspirant)raadsleden,	fractievolgers	en	uiteraard	

ook	voor	geïnteresseerde	partijleden.	Een	los	nummer	

is	verkrijgbaar	voor	maar	€	8,50	incl.	verzendkosten,	te	

bestellen	via	de	webshop	van	de	SGP.

Wilt	u	drie	of	meer	exemplaren	ineens	bestellen?	Dan	

krijgt	u	een	korting.	Neem	even	contact	op	via	de	e-mail	

wi@sgp.nl	of	telefoon	010	7200	785.

rectificatie

Pagina	21,	3e	kolom,	7e	regel	van	onder	
“Iranese	vrouw”	moet	zijn	“Eritrese	vrouw”.

Campagneauto	Alblasserdam
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O
m zicht te krijgen op het leven 
van de boomkweker, stel ik een 
aantal vragen aan Jan Arends, 

interim-voorzitter van Boomkwe-
kersvereniging Kring Opheusden e.o. 
(afgekort De Kring)
De Boomkwekersvereniging is opge-
richt in 1932 en is onderdeel van de 
landelijke LTO (Land- en Tuinbouw 
Organisatie). De Kring omvat 1500 
hectare boomkwekerij (40% van het 

Bomen zijn geen eerste 
levensbehoefte.
“Bomen zijn de longen van het 
leefmilieu. Zij veraangenamen de 
leefomgeving en filteren fijnstof uit 
de lucht. Zij zijn een eerste levens-
behoefte. Nu niet planten, is voor 
later geen optie. Wij kweken daarom 
laan- en parkbomen, want de rivier-
klei is daar uitermate geschikt voor.  
Opvallend is dat de gemeente Neder-
Betuwe door de laanboomteelt meer 
CO2-opname dan -uitstoot heeft.”

landelijk areaal (oppervlakte)) en is 
daarmee de grootste boomkwekers-
vereniging in Europa. 

Hebt u last van de crisis?
“Ja, de prijzen staan onder druk. 
Door de nadruk op export zijn 
wij sterk afhankelijk van de ons 
omringende landen. Een van onze 
doelstellingen is daarom meer 
bekendheid te krijgen onder in-
ternationaal publiek, want uit een 
gehouden onderzoek blijkt dat teveel 
potentiële klanten ons niet kennen.”

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard

in deze Banier zoomen we in op de agrarische sector. in dit interview ligt de focus op de tuinbouw. 

We ontmoeten hoofdrolspelers uit de glastuinbouw en de boomkwekerij. de glastuinder heeft sinds 

2004 een bedrijf waar orchideeën worden geteeld. de orchidee is de laatste tien jaar niet meer 

weg te denken uit de nederlandse woonkamer. de andere hoofdrolspeler is interim-directeur van 

een samenwerkingsverband van boomkwekers dat al sinds 1938 aan de weg timmert. Hoewel de 

Romeinen al lang uit de Lage Landen zijn verdwenen, moeten de boomkwekers nog steeds strijd 

leveren rond de Romeinse limes (Latijn voor grenzen).

Populaire orchideeën 
en onmisbare bomen

In Nederland wordt de boer bedreigd, maar wordt hij ook gezien?
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gewasbeschermingsmiddelen is voor 
sectoren met een laag middelenge-
bruik, waaronder de laanboomteelt, 
een probleem. De kosten voor de 
producent zijn te hoog.”

Welke ontwikkelingen gaan goed? 
“Het fytosanitaire beleid (heeft 
betrekking op het beschermen van 
gewassen tegen ziekten uit andere 
landen) binnen de EU bespaart ons 
veel kosten. Overal in de EU gelden 
dezelfde regels. 

De laanboomteelt blijft zich ont-
wikkelen. Het kweken in pot is 
toegenomen. De mogelijkheid 
van een jaar rond afleveren is 
hiermee gerealiseerd. Een nieuwe 
ontwikkeling is het opkweken van 
plantmateriaal in een goot bo-
ven de grond. Het gevolg is een 
teeltversnelling en verbeterde 
arbeidsomstandigheden.”

tale cluster vertegenwoordigt een 
toegevoegde waarde van 70 miljoen 
euro en ruim 800 mensen (waarvan 
veel jongeren) verdienen hierin hun 
brood.”

Welke ontwikkelingen baren u zorgen?
“Wetgeving met betrekking tot 
archeologie, o.a. de limesroute baart 
ons grote zorgen. Provinciaal wordt 
dit nu op de kaart gezet en men weet 
niet waar de noordgrens van het 
Romeinse rijk precies lag. Als daar 
door een brede strook land wordt 
beschermd, heeft dat negatieve 
consequenties voor onze nieuwe 
teeltgronden en brengt onnodige 
hoge onderzoek kosten met zich 
mee.

Ook de mestwetgeving belemmert 
ons in het op peil houden van de 
humus in de grond. Dit wordt elk 
jaar nijpender. De toelating van 

Waarin ligt de kracht van het 
laanboomcentrum?
“Dat ligt onder andere in: 
•	De goede klimatologische omstan-

digheden en de centrale ligging 
binnen de EU.

•	Innoveren kan sneller omdat de 
lijnen met de mechanisatiebedrij-
ven die in het centrum gevestigd 
zijn kort zijn.

•	Vakmanschap, de arbeidsmoraal 
en de VOC-mentaliteit zijn ken-
merkend voor het centrum.”

Waar gaan de bomen naartoe?
“90% gaat naar EU-lidstaten, de 
voormalige Sovjet-Unie en Turkije.“

Hoe groot is het laanboomcentrum?
“Het centrum is goed voor een 
productiewaarde van 35 miljoen 
euro. Daarnaast is een groot aantal 
toeleverende, dienstverlenende en 
handelsbedrijven actief. Het to-

In Nederland wordt de boer bedreigd, maar wordt hij ook gezien?

➜
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ADVERTENTIES

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl
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was een grote investering. Nu is het 
een betaalbare, maar betoverende 
plant die voor iedereen geschikt is. 
Wat de roos is voor de snijbloemen, 
is de orchidee voor de potplanten.”

Er is dus toekomst voor de agrarische 
sector?
“Absoluut! Door de crisis zal er 
helaas wel een schifting plaatsvinden 
onder de tuinders en ondernemers. 
Sommigen vloeien af. Als je de 
markt begrijpt en oog hebt voor de 
ontwikkelingen kun je zeker een 
toekomst hebben.”

Hoe moet je de markt dan begrijpen?
“Ons veilingsysteem met de klok 
werkt op zich prima en dat moeten 
we echt niet weggooien. We zouden 
wel bepaalde dingen kunnen ver-
anderen. Je kunt leren van de VS. 
Daar benaderen ze de markt anders. 
Eerst wordt gezocht naar de afzet-
markt en als die duidelijk is wordt er 

Wat is uw advies?
“De wetgever moet gedegen on-
derzoek doen alvorens de besluiten 
worden genomen. Laat de agrariërs 
niet de problemen oplossen!”

Martin Smaal is algemeen direc-
teur van SOnatural, de grootste 
potorchideeënkweker ter wereld. In 
2004 zijn ze begonnen en intussen 
zijn ze uitgegroeid tot de grootste 
potorchideeënkwekerij ter wereld 
en een internationale speler.

Hoe moeilijk is afhankelijkheid voor 
een marktleider?
“Ik geef toe dat het een risico is om 
daar niet aan te denken, maar samen 
met mijn broers die ook in het 
bedrijf werken, kan ik daar gelukkig 
wel over praten. We hebben in 2009 
een slecht jaar gehad en dan blijkt 
alles relatief te zijn. Dan moet je 
afhankelijk zijn.”

Kunt u de zondag vrijlaten?
“Op de zondag hoeven we niet te 
werken. Ook hierin moet je je afhan-
kelijk weten.”

Waarom orchideeën?
“Toen we begonnen, zagen we de 
kansen. Orchideeën waren net in op-
komst, moeilijk te verkrijgen en het 

geproduceerd. Door de veilingklok 
in Nederland wordt vraag en aan-
bod wel bij elkaar gebracht, maar de 
productie is vaak te hoog en grotere 
productie geeft meer druk op de 
prijs. Zeker als je eerst produceert en 
daarna pas naar klanten zoekt. Ken 
je klant en wees ook innovatief!”

Wat moeten we nog meer 
veranderen?
“Wat betreft de Europese regelgeving 
mag er nog wel meer worden afge-
stemd. Het is eerlijker om iedereen 
met dezelfde maat te meten. Neder-
land moet soms het braafste jongetje 
van de klas zijn, maar als ze bijvoor-
beeld bij bestrijdingsmiddelen in 
Spanje de regels veel soepeler stellen, 
is dat heel oneerlijk.”

Hoe worden boer en tuinder in Neder-
land gewaardeerd?
“We zijn op agrarisch gebied de top-
per van de wereld. We moeten dat 
benutten.

Heel veel wat met Land en Tuin-
bouwvernieuwingen te maken 
heeft, komt uit Nederland. Het lijkt 
echter of we het niet beseffen. Dat 
begrijp ik dus niet aan de politiek, 
het Kabinet van Nederland. Op een 
handelsmissie zou de agrariër en 
zijn product meer nadruk moeten 
krijgen.”

Wat zou u de politiek nog meer willen 
vertellen?
“Dat er gezocht moet worden naar 
een betere balans tussen de rechten 
en de plichten van werknemers en 
werkgevers. Als mijn werknemer bij-
voorbeeld de kantjes ervan afloopt, 
kan ik hem niet ontslaan. Daar word 
ik zelfs voor gestraft. 

Tegenwoordig staan er meer banen 
op de tocht. Je ziet dat mensen uit 
angst harder gaan werken en minder 
ziek zijn. Het heeft dus niet alleen 
met een flexibeler arbeidsbeleid te 
maken, maar ook met de moraal.” ■

iNTervieW

“We zijn op agrarisch 

gebied de topper 

van de wereld.”  

21



ADVERTENTIES



 

Vitters Shipyard

Grondslag
Vijzelweg 4 • 5145 NK • Waalwijk • Tel: 0416 692775

www.voscleaning.nl • info@voscleaning.nl

Een eerste analyse is geheel vrijblijvend en gratis.

Binnen uw bedrijf spelen veiligheid en hygiëne een
belangrijke rol. VOS CRC voldoet aan de eisen van
voedselveiligheid conform HACCP, BRC, GlobalGAP.

U moet kunnen vertrouwen op uw installaties.
U kiest daarom voor VOS CRC.

Wij maken de verdampers en
condensors van uw koelcellen schoon, 

waardoor er energiezuinig en
schoon gewerkt kan worden.

Toegankelijk
& persoonlijk.
Moree Gelderblom Advocaten is ruim 32 jaar 
gevestigd in Rotterdam. Wij bieden toegankelijke, 
praktische en persoonlijke dienstverlening, 
waarbij wij streven naar een zo optimaal  
mogelijke prijs-kwaliteitverhouding. 

Algemene voorwaarden
Ambtenarenrecht
Arbeids- en ontslagrecht
Bestuursrecht
Ruimtelijke ordeningsrecht
Bouwrecht

Contractenrecht
Faillisements- en insolventierecht
Familierecht
Huurrecht
Incassozaken
Letselschaderecht

Vastgoedrecht
Sociale zekerheid
Strafrecht
Verzekeringsrecht

In Rotterdam
T 010-4776777
E infobalie@mglaw.nl 
Heemraadssingel 157
3022 CE Rotterdam

In Hendrik-Ido-Ambacht
T 078-6814414
E infobalie@mglaw.nl
Het Tasveld 1
3342 GT Hendrik-Ido-Ambacht

Onze rechtsgebieden Neem contact met ons op

www.mglaw.nl
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Antwoord	door	Willem	Goudriaan

Er moet op scholen een klimaat 
moet zijn waarin iedereen met 
een homoseksuele geaardheid 
zich veilig kan voelen. Het be-
spreken van homoseksualiteit is 
een onderdeel van de kerndoe-
len van het onderwijs. De SGP 
vindt het voor de hand liggen 
dat scholen dit onderwerp in 
het bredere kader van seksuali-
teit aan de orde stellen. De over-
heid mag in ieder geval niet be-
palen welke visie scholen hierop 
moeten hebben. Scholen moe-
ten de vrijheid hebben om hun 
eigen onderwijsprogramma te 
bepalen. Vanuit het bredere 
thema seksualiteit en de eigen 
visie mag duidelijk naar voren 
komen dat scholen de homosek-
suele praktijk afwijzen. Hier-
mee wordt de homofiele mens 
niet afgewezen. Integendeel, 
homofiele gevoelens moeten se-
rieus worden genomen. Er dient 
ruimte te zijn om daarover in 
een open sfeer te spreken.

v
oor elke verkiezing zorgt de 
Kiesraad voor ondersteunende 
software verkiezingen (OSV) 

die de gkv moet gebruiken bij het in-
vullen van bijvoorbeeld het H3-1- / 
H3-2-formulier. Dit moet zorgvuldig 
worden ingevuld.

h3-1-formulier
De gkv mag de naam SGP – officieel: 
Staatkundig Gereformeerde Partij 
(SGP) – alleen boven de kandida-
tenlijst plaatsen als ze daarvoor door 
het Hoofdbestuur is gemachtigd. 
Met het H3-1-formulier wordt dit 
geregeld. Wanneer het om lijstsa-
menvoegingen gaat, bijvoorbeeld 
met de ChristenUnie, geldt het H3-
2-formulier. Met behulp van de OSV 
kan dit formulier aangemaakt wor-
den. Het document wordt naar het 
SGP-partijbureau gemaild (vasmit@
sgp.nl). Vervolgens stuurt hij het 
ondertekend retour naar de gkv. Het 
invullen door de gkv gaat niet altijd 
goed. De partijnaam is bijvoorbeeld 
niet correct ingevoerd of de afzender 
vult bij gemachtigde zijn eigen naam 
in en stuurt dat voor ondertekening 
naar ons toe. In het Handboek - alle 
gkv-secretarissen hebben dat in hun 
bezit - staat omschreven hoe dit 
ingevuld moet worden. Als dit nog 
niet gedaan is, is het goed om de 
formulieren per omgaande naar het 
SGP-partijbureau te mailen.

Kandidatenlijst
Voor het invullen van de kandi-

datenlijst moet ook van de OSV 
gebruik gemaakt worden. Het is 
belangrijk dat de persoon die binnen 
de gkv hiervoor verantwoordelijk is, 
op tijd kopieën van geldige identi-
teitsbewijzen van de kandidaten in 
zijn bezit heeft. Met behulp hiervan 
kunnen de namen van de kandida-
ten in de OSV ingevoerd worden. 
De namen moeten worden overge-
nomen zoals ze op de identiteits-
bewijzen staan. Zó staan de namen 
ook in de Gemeentelijke BasisAd-
ministratie (GBA) en de namen op 
de kandidatenlijst moeten daarmee 
overeenkomen. Wanneer gebruik 
gemaakt wordt van de voorinleve-
ring, kunnen eventuele fouten eruit 
worden gehaald. Op de dag van de 
kandidaatstelling, 3 februari, als 
het goed is, zijn alle formulieren 
foutloos ingevuld en staat de lokale 
SGP niets meer in de weg om aan de 
verkiezingen deel te nemen. ■

de gemeenteraadsverkiezingen zijn in aantocht. veel forma-

liteiten moeten door de gemeentelijke kiesvereniging (gkv) 

geregeld worden. zoals het invullen van het zogenoemde 

H3-1- / H3-2-formulier en de kandidatenlijst.

Door	Willem	Goudriaan

Politiek voor dummy’svRaagBaaK

Willem Goudriaan
?

John:

“Wat vindt de SGP 

van voorlichting over 

homoseksualiteit op 

school?”

Aanvulling
In	 de	 vorige	 Banier	 is	 in	 deze	 ru-
briek	de	term	kiesdeler/kiesdrem-
pel	uitgelegd.	Daarbij	 is	aangege-
ven	dat	een	partij	die	al	een	zetel	
heeft,	 kans	maakt	 op	 een	 restze-
tel.	Dat	geldt	alleen	bij	Tweede	Ka-
merverkiezingen.	Bij	een	gemeen-
teraad	 met	 minder	 dan	 19	 zetels	
komt	een	politieke	partij	al	in	aan-
merking	 komt	 voor	 een	 restzetel	
als	minimaal	75%	van	de	kiesdeler	
is	behaald.	Bij	gemeenteraden	met	
meer	dan	19	zetels	vindt	restzetel-
verdeling	 plaats	 op	 basis	 van	 het	
grootste	gemiddelde.
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Politiek dichtbij 

Wat	kenmerkt	de	Urker	politiek?
Bogerd: “Urk is groot geworden met 
durf, lef en ondernemingszin. Deze 
kracht vind je ook terug in de raad 
en het college. Daarnaast is er een 
hoog ‘doegehalte’: niet kletsen, maar 
gewoon doen.”

Urk	staat	bekend	om	de	visserij.	
Heeft	de	lokale	politiek	daar	nog	
invloed	op?
Bogerd: “Ja. De gemeenteraad en het 
college volgen de ontwikkelingen op 
visserijgebied nauwgezet. Zodra het 
noodzakelijk wordt, maken we via de 
wethouder visserij in Den Haag en 

Door	Henri	Pool

“Werkeloosheid 

kennen we niet.” 

  

Urk

Jarenlang was hij Statenlid voor de SgP in Flevoland. maar zijn 

hart lijkt op Urk te liggen bij het lokale bestuur. dagelijks zet hij 

zich in voor het reilen en zeilen van de ambtelijke organisatie. 

Bovendien is hij er niet vies van om ook nationaal en europees 

de handen uit de mouwen te steken. een interview met de 

joviale gemeentesecretaris van Urk: Rien Bogerd (60). 

gen bezitten. En de dienstverlening 
aan de burger moet maximaal zijn.”

Zit	je	bij	de	raadsvergaderingen	ook	
altijd	aan	de	collegetafel?
Bogerd: “Sinds het dualisme niet 
meer. Het kan wel, maar ik houd 
er niet van figurant te zijn. Bij echt 
belangrijke zaken ben ik er wel. Via 
de iPad voorzie ik de collegeleden 
dan van advies. De griffier is er voor 
de raadsleden. Alhoewel, als een 
raadslid bij me binnenloopt, help ik, 
ongeacht politieke kleur.”

Zijn	er	dingen	die	jij	je	ambtenaren	
meegeeft?
Bogerd: “Ik zeg tegen ze: ‘Ga eerst 
eens luisteren, voordat je wat op pa-
pier zet.’ Wat een ambtenaar bedenkt, 
moet wel op de praktijk aansluiten. 
Daarmee zorg je ook voor draag-
vlak.”

Wat	is	een	gemeentesecretaris?
Bogerd: “Het hoofd van de amb-
telijke organisatie. We hebben vier 
afdelingen. Met vier managers stuur 
ik de organisatie aan. Daarnaast 
staat de gemeentesecretaris tussen 
burgemeester en wethouders en 
de ambtelijke organisatie. Dat is de 
brugfunctie.”

Welke	verantwoordelijkheden	
brengt	dat	met	zich	mee?
Bogerd: “Allereerst moet ik zorgen 
dat het gemeentebestuur (dus raad 
en college) goede adviezen, voorstel-
len en rapporten krijgt. Deze pro-
ducten moeten voldoen aan een hoge 
kwaliteit. En ze moeten passen bin-
nen de wettelijke kaders. Je moet ook 
politiek-bestuurlijk invoelingsvermo-

durf, lef en ondernemingszin
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In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktijk,	deze	keer		
drs. S. Stoop, burgemeester van Korendijk en Statenlid in zuid-holland.

in Brussel het gevoelen van de Urker 
gemeenschap kenbaar. We proberen 
daar te zijn, waar de regelgeving 
wordt voorbereid.”

Waar	liggen	de	accenten?
Bogerd: “Voor de Noordzeevisserij 
gaan we regelmatig naar Brussel. 
Voor de IJsselmeervisserij naar Den 
Haag. Vangstbeperking, zeeda-
genregeling, quota, pulsvisserij en 
noem maar op, komen dan aan de 
orde. Welke gemeentesecretaris in 
Nederland krijgt hiermee te maken? 
En welke gemeente heeft een visaf-
slag? Ook de politieke lobby is erg 
belangrijk. We proberen zowel de 
visverwerkende industrie als de vis-
sers op deze manier te helpen.”

Samen	met	de	beroepsgroep	dus	
actief?
Bogerd: Ja, dat is hard nodig. Want 
de natuur- en milieulobby is sterk, 
maar ook het medegebruik van de 
Noordzee en het IJsselmeer. Ook 
bevorderen we innovatie door 
subsidie(kanalen) aan te boren. Het 
Masterplan Duurzame Visserij is 
daarvan een mooi voorbeeld.”

Is	visserij	de	enige	economische	
peiler	van	Urk?
Bogerd: “Nee, de visserij maakt 
onderdeel uit van ons maritiem 
beleid. We willen de ‘blue port’ van 
Europa worden. Varen is onze kracht. 
Scholing, kennis en innovatie van 
de maritieme sector vind je op Urk. 
Maar daarnaast zijn er bij ons vele 
niet-maritieme bedrijven met gewel-
dige ondernemers en medewerkers. 
Werkeloosheid kennen we niet.” ■

veilig omgaan met 
landbouwverkeer

Waarom is het nodig om aandacht te vragen 
voor omgaan met landbouwverkeer? Je kunt 
het toch duidelijk zien?
Feit	is	dat	er	in	Nederland	jaarlijks	bij	ongevallen	met	land-

bouwverkeer	zo’n	zestien	doden	en	100	ernstig	gewonden	

vallen.	Ogenschijnlijk	is	het	landbouwverkeer	duidelijk	zichtbaar.	Toch	is	er	niet	bij	

iedereen	het	bewustzijn	over	snelheden,	afmetingen	en	uitzwenkingen	in	bochten.	

Vooral	in	oogsttijd	is	het	in	agrarische	gebieden	gewoon	druk	op	polderwegen	en	

dijken.	Iedereen	die	daar	woont	en	rijdt,	zal	herkennen	dat	landbouwverkeer	op	de	

weg	lang	niet	altijd	overzichtelijk	is.	Het	gaat	namelijk	niet	alleen	om	trekkers,	al	

dan	niet	met	aanhanger,	maar	ook	om	grote	machines	zoals	een	combine	of	een	

bietenrooier.	Verder	is	het	zo	dat	er	steeds	grotere	trekkers	en	aanhangers	verschij-

nen,	 die	 maar	 net	 binnen	 de	 toegestane	 maximumafmetingen	 blijven.	 Kortom,	

reden	genoeg	om	er	alert	op	te	zijn.

in de hoeksche Waard was eind vorig jaar een speciaal project. 
Wat hield dat in?
In	een	samenwerking	tussen	de	gemeente	Korendijk	en	de	provincie	Zuid-Holland	

is	 een	 project	 opgezet	 om	 leerlingen	 in	 de	 bovenbouw	 van	 het	 basisonderwijs	

voorlichting	te	geven	over	hoe	zij	zich	het	beste	kunnen	gedragen	rondom	grote	

opvallende	voertuigen	die	zij	op	de	weg	kunnen	tegenkomen.	Tijdens	een	lesmor-

gen	in	november	konden	kinderen	bij	een	scala	aan	grote,	imposante	landbouw-

voertuigen	met	eigen	ogen	zien	hoe	‘groot	en	klein’	landbouwverkeer	goed	samen	

kunnen	gaan.	

Waarom richtte het project zich op kinderen?
De	 belangrijkste	 reden	 voor	 het	 project	 was	 dat	 kinderen	 op	 weg	 naar	 school,	

vrienden	of	sportclub	de	extra	kwetsbare	verkeersdeelnemer	zijn.	In	een	speciaal	

lesprogramma	kregen	11-	en	12-jarigen	praktische	kennis	en	informatie	over	ver-

keerssituaties	en	de	grote	opvallende	landbouwvoertuigen	van	de	medewerkers	

van	loon-	en	grondverzetbedrijven	zélf.	Op	deze	manier	werkte	het	project	naar	

twee	kanten:	enerzijds	leren	kinderen	hoe	zij	kunnen	omgaan	met	de	risico’s,	an-

derzijds	krijgen	bestuurders	van	landbouwvoertuigen	ook	een	beeld	van	het	ge-

drag	van	jonge	fietsers.	Het	is	dus	de	bedoeling	dat	bij	beiden	het	verkeersinzicht	

toeneemt.	Op	deze	manier	kunnen	we	veilig	gedrag	in	het	verkeer	stimuleren.	■

Servaas Stoop

“De natuur- en 

milieulobby is sterk.” 
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Kokosstraat 18 
8281 JC Genemuiden 

 
Tel. (038) 385 54 66 
Fax (038) 385 64 03 

 
info@riezebos

info@riezebos

-constr.nl 
www.riezebos-constr.nl  

Voor al uw logistiek

www.reenen.nl

TransporT - warehouse - verhuizingen

Postbus 57 | 3770 AB Barneveld

The Netherlands 

Energieweg 31 | Barneveld

Industrieterrein Harselaar-Oost

Telefoon: +31 (0)342 - 405 405

Telefax: +31 (0)342 - 490 051

Email: info@reenen.nl

Website: 
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Christotariër 

i
n deze Banier gaat het ook over 
onze voedselproductie. In de 
stukken hiervoor heb je al kun-

nen lezen over landbouw, tuinbouw, 
veeteelt en visserij. Mooie beroepen, 
veelal al zo oud als de mensheid. De 
eerste geboren mannen op aarde 
waren nota bene al veehouder en 
akkerbouwer. Waar het veel ging over 
de productie van ons voedsel, wil ik 
kort iets zeggen over het gebruik van 
dat voedsel. En dan met name van 
vlees.

 
Dat wij mensen vlees mogen en  
kunnen eten staat volgens mij niet  
ter discussie. Op basis van ons  
gebit en verteringsstelsel zijn wij 
omnivoor (plant- en vleeseter), en 
ook in de Bijbel worden zowel plan-
ten als dieren als eten voor de mens 
aangewezen. Maar misschien kunnen 

we wel stilstaan bij de verschillende 
hoeveelheden. Vergeleken met 50 
jaar geleden eet een Nederlander per 
jaar twee keer zoveel vlees. Dus er 
moeten per persoon twee keer zoveel 
koeien, kippen en varkens geslacht 
worden, terwijl we niet meer energie 
nodig hebben. Sterker nog, ik ver-
moed dat gamen veel minder energie 
kost dan koeien drijven of meubels 
sjouwen. 

 
Ik wil hier niet zeggen dat iedereen 
maar vegetariër moet worden. Dat is 
ongezond, lost geen problemen op en 
is niet als opdracht uit de Bijbel op te 
maken. Maar we kunnen wel meer 
rekening houden met onze mede-
schepselen. Ook de dieren zijn door 
God gemaakt, met een doel, namelijk 
God eer en lof toebrengen. Dat is 
het primaire doel van dieren, niet de 
mens voeden. Dat komt pas na het 
dierenleven, als aan het eerste doel is 
voldaan. 

 

JONGereN

Het is net Kerst geweest. Het feest van de komst van het Kind 

en het feest van de voedzame maaltijden. Traditioneel, of beter 

gezegd, sinds de laatste grote oorlog, eten wij nederlanders veel 

vlees. Tijdens mijn jeugd was dat elke dag, zeker voordat de 

kaassoufflé populair was. vlees is gezond en het is ook door god 

toegestaan dat mensen vlees eten. denk maar aan het verhaal 

van Petrus op het dak te Joppe.

voedselgebruik

Omnivoor

vegetariër 

Christotariër

Jan Willem Bijnagte 
Voorzitter Commissie Duurzaam-
heid Ontwikkeling en Landbouw

Bedenk dus vanaf vandaag elke keer 
als je een stukje kip of koe op je bord 
hebt, dat dit een stukje is van een 
door God geschapen levend wezen. 
En dat dit dier voor jou is geslacht. 
Wees daarvoor dankbaar. En dank-
baarheid is niet gelijk aan vraatzucht.  
■
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Europa

Belang van sterke sector

Langzaam maar zeker komen de verkiezingen voor het 

europees Parlement dichterbij. d.v. 22 mei 2014 is het zover. 

de afgelopen tijd werkte de SgP samen met de CU aan het 

gezamenlijke europese verkiezingsprogramma. Hieronder de 

visie op landbouw in vogelvlucht.

gelijkertijd moeten er meer vergroe-
nende diensten geleverd worden. Wij 
willen dat Nederland de marge voor 
flexibiliteit bij de invulling van de 
vergroeningsmaatregelen maximaal 
benut, want landbouwgrond uit de 
voedselproductie nemen is bijvoor-
beeld een ongewenste maatregel. 

Boeren zouden het liefst op de markt 
een rechtvaardige prijs verdienen 
voor hun producten, zodat steun 
overbodig wordt. De waardeverde-
ling in de keten moet dan wel eerlijk 
zijn. De mededingingswetgeving 
moet boeren, verwerkers en super-
markten voldoende ruimte bieden 
voor het maken van ketenafspraken 
in het kader van maatschappelijke 
belangen zoals dierenwelzijn. Als 
burgers hoge maatschappelijke eisen 
stellen, moeten zij bereid zijn enige 
meerkosten daarvoor te betalen. 
Een andere uitdaging is het gelijke 
speelveld. Europese regels moeten 
in iedere lidstaat even streng ge-
handhaafd worden. Alleen dan is er 
sprake van eerlijke concurrentie. Ook 
import uit goedkope productielan-
den buiten de EU moet gaan voldoen 
aan gelijkwaardige eisen inzake 
dierenwelzijn, milieu, etc. 

Het programma legt de vinger bij 
beknellende regelgeving zoals de 
nitraatrichtlijn. Een ander speerpunt 
is het waarborgen van de kwekers-
vrijstelling, wat de ontwikkeling van 
nieuwe plantenrassen stimuleert. 
Wilt u meer weten, bekijk dan het 
verkiezingsprogramma* online. ■

Geen vanzelfsprekendheid

H
et belang van een sterke agra-
rische sector is groot. Vol-
doende voedsel in de wereld 

is geen vanzelfsprekendheid. De 
wereldbevolking zal naar schatting 
toenemen tot 9 miljard mensen in 
2050 en de vraag naar voedsel stijgt. 
We hebben grote waardering voor 
hardwerkende boeren die zorgen 
voor de productie van voldoende en 
veilig voedsel. Wij willen ruimte voor 
deze ondernemers en zetten in op 
een sterke, duurzame en innovatieve 
landbouw. Rentmeesterschap en bij-
zondere verantwoordelijkheid voor 
Gods schepping zijn daarbij richting-
gevende begrippen.

Brood op de plank
Boeren zorgen letterlijk en figuurlijk 
voor brood op de plank. De agri-
foodsector zorgt in Nederland voor 
ongeveer 10% van het nationaal 
inkomen. Van de Nederlandse agra-
rische export vindt ruim 80% binnen 
de Europese Unie (EU) plaats. Wat 
door de EU wordt besloten is van 
grote invloed op de sector en daarom 
moeten we die besluitvorming scherp 
in de gaten houden.

Uitdagingen in beleid
In 2013 is Europees besloten hoe het 
landbouwbeleid er de komende jaren 
uitziet. Voor de meeste Nederlandse 
boeren zal de steun omlaaggaan. Te-

“Boeren verdienen 

liever op de márkt 

een rechtvaardige 

prijs dan meer 

overheidssteun.”

Christine	van	Dijk,	
medewerker	Nederlandse	delegatie	EFD

*	Verkiezingsprogramma:	http://eurofractie.sgpnieuw.wiscentral.com/Verkiezingsprogramma
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hAAGSe PrOPJeS

Actualiteiten	en	ontwikkelingen	in	politiek	en	samenleving	
door	menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Hokjes

Op	 een	 van	 de	 eerste	 dagen	
van	het	 verse	 jaar	 kwam	 ik	
verrassenderwijs	het	CDA	en	

de	 CU	 tegen.	Naar	 eer	 en	geweten	
kan	 ik	 beweren	dat	 ik	 die	ontmoe-
tingen	 niet	 had	 gezocht,	 maar	 dat	
het	een	samenloop	van	omstandig-
heden	was.

	
cdA
Allereerst	 de	 CDA’er.	 Een	 respecta-
bel	man,	predikant,	die	qua	 leeftijd	
evengoed	bij	de	50+	had	kunnen	zit-
ten.	Hij	stapte	na	enige	aarzeling	op	
me	af,	stelde	zich	voor	en	informeer-
de	 of	 ik	 was	 wie	 ik	 was.	 Uiteraard	
kon	ik	niet	ontkennen	dat	ik	was	wie	
ik	was.	Hoe	hij	me	herkende	was	me	
een	raadsel,	totdat	hij	zei	m’n	gezicht	
al	wel	eens	te	hebben	gezien	in	de	
krant	en	op	een	apparaat	waar	be-
wegende	beelden	op	zichtbaar	zijn,	
in	 de	 oertijd	 ooit	 een	 televisie	 ge-
noemd,	 tegenwoordig	 steeds	 vaker	
een	pc,	gsm	of	tablet.	Dat	laatste	zijn	
mijn	woorden,	dat	begrijpt	u.	

Enfin,	het	gesprek	kwam	al	gauw	op	
Den	 Haag	 vandaag.	 De	 beste	 man	
nam	me	iets	terzijde	en	bekende	me	
op	 gedempte	 toon	 dat	 hij	 voor	 het	
eerst	van	z’n	leven	overwoog	om	op	
de	 SGP	 te	 gaan	 stemmen.	 Wat	 mij	
betreft	 had	 hij	 dat	 best	 wat	 luider	
mogen	zeggen.	Ik	vond	het	namelijk	
wel	 aardig,	 en	 informeerde	 naar	 ’s	
mans	beweegredenen.	
Dat	bleken	er	twee	te	zijn.	Ten	eerste	
dat	de	C	nauwelijks	nog	herkenbaar	
is	op	punten	als	de	bescherming	van	
het	leven	en	huwelijk	en	gezin,	maar	

het	meest	stak	hem	dat	zijn	partij,	zo-
als	hij	zei,	‘haar	verantwoordelijkheid	
op	dit	moment	ontloopt’.	Samenge-
vat	 kwam	 het	 erop	 neer	 dat	 hij	 de	
‘positionering’	 van	 ‘mijn	 CDA’	 naast	
PVV,	 SP	 en	 de	 DierenPartij	 het	 CDA	
onwaardig	vond	en	daardoor	kansen	
laat	lopen	‘die	jullie	wél	grijpen’.

Op	deze	opmerking	had	ik	natuurlijk	
kunnen	antwoorden:	welkom	bij	 de	
SGP,	maar	die	verleiding	heb	ik	weer-
staan.	 Iedereen	 die	 me	 kent,	 weet	
dat	ik	een	gunnend	mens	ben.	Daar-
om	ried	ik	deze	predikant	aan	om	zijn	
zorgen	te	bestemder	plaatse	kenbaar	
te	maken.	Dat	is:	bij	het	CDA.

cU
Zoals	 gezegd,	 ik	 had	 eveneens	 een	
ontmoeting	met	de	ChristenUnie.	Dat	
zat	 zo.	 Op	 genoemde	 bijeenkomst	
was	ik	samen	met	mijn	Turkse	vrien-
din.	Dat	wil	zeggen:	ik	had	haar	mee-
genomen,	maar	in	het	gebouw	waar	
ik	wezen	moest	kreeg	ik	te	horen	dat	
zij	niet	welkom	was.	 Een	geval	van	
achterstelling	waar	 ik	 zó	gramstorig	
over	 ben,	 dat	 ik	 later	 aangifte	 heb	
gedaan	bij	het	Meldpunt	Discrimina-
tie	en	bij	Marianne	Thieme.

Deze	botte	weigering	van	mijn	Turk-
se	blondine	leidde	ertoe	dat	ik	mijn	
vriendin	 moest	 aanlijnen	 aan	 een	
fietsenrek.	Nu	weet	ik	dat	zoiets	best	
verkeerd	uit	kan	pakken.	Nog	maar	
kort	geleden	is	het	gebeurd	dat	ik	in	
een	soortgelijke	situatie	mijn	vrien-
din,	met	fietsenrek	en	fietsen	en	al,	
op	enkele	tientallen	meters	afstand	

aantrof	van	de	plek	waar	ik	haar	had	
achtergelaten.	Dit	tot	grote	conster-
natie	 van	 tientallen	 omstanders	 en	
de	 in	 allerijl	 toegesnelde	 dienders	
van	de	hondenbrigade	van	de	Haag-
se	hermandad…	

Welnu,	de	buren	van	de	plek	waar	ik	
was	 hadden	 een	 opmerkzaam	 oog	
en	een	groot	hart.	Ook	zij	herkenden	
me	 van	 plaatjes,	 stapten	 op	me	 af,	
en	 boden	 aan	 om	 de	 eigen	 katten	
tijdelijk	op	te	hokken	en	mijn	Turkse	
vriendin,	 voorzien	van	een	natje	en	
een	droogje,	onderdak	 te	bieden.	U	
wilt	 niet	 weten	 hoe	 blij	 ik	 met	 dat	
aanbod	was.	En	als	u	het	wél	wil	we-
ten:	het	gevoel	dat	ik	bij	deze	Bijbelse	
gastvrijheid	had	voor	allochtone	vier-
voeters,	grenst	aan	hondsdolblijheid.	

En	ja,	nu	komt	het:	de	eigenaars	van	
de	stulp	waar	mijn	geliefde	vriendin	
ruim	een	uur	was	opgehokt,	bleken	
praktiserend	lid	te	zijn	van	de	Chris-
tenUnie.	Is	dat	nou	geen	mooie	bin-
nenkomer	in	dit	nieuwe	jaar!	

Moraal	 van	 het	 verhaal:	 kijk	 altijd	
naar	de	mensen	mensen,	én	naar	de	
dieren!	En	denk	nooit	in	hokjes.	Ook	
een	goed	2014	gewenst!

rondjes Binnenhof 
Voor	ik	het	vergeet.	Het	krokusreces	
komt	er	weer	aan.	Tijd	dus	weer	voor	
een	paar	rondjes	Binnenhof.	De	data	
waarop	ze	gepland	staan	zijn:	zater-
dag	 22,	 maandag	 24	 en	 vrijdag	 28	
februari	en	zaterdag	1	maart.	Vol	 is	
vol!	■
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ADVERTENTIES

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

Dag en nacht bereikbaar
Wij verzorgen alleen begrafenissen 

www.harkesbegrafenissen.nl

Dokter Hamburgerlaan 59 - 2771 JR  Boskoop

0172 - 21 21 22

De Groot Drukkerij is één van de meest veelzijdige en vooruitstrevende full 
service o� setdrukkerijen in Nederland. Wij zijn specialist in het drukken van 
huisstijlen, boeken, brochures, promotioneel drukwerk en  grootformaat 
posters. We innoveren constant in kwaliteit, milieu én service. Daarom durven 
wij onszelf  uniek  te noemen. 

Persoonlijk, snel en e�  ciënt samenwerken met uw drukwerk-leverancier, kijk 
dan op onze website www.degrootdruk.nl of bel met één van onze verkopers 
op 0183 58 3333.

De Groot Drukkerij, uw unieke drukwerkspecialist

Adverteer ook in De Banier!

Neem voor de voordelen en 
tarieven contact op met 

Werner Dankers van Qompassie.

Bel 085 - 489 03 20
of mail info@qompassie.nl
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Hans, wat doe je zoal?
“Ik heb nu Economische Zaken, 
Landbouw & Innovatie en Infra-
structuur & Milieu in mijn pakket. 
Op deze terreinen bereid ik debat-
ten voor en geef commentaar op 
voorstellen van de regering. Ik 
schrijf mee aan de speeches van de 
Kamerleden, beantwoord vragen 
en leg werkbezoeken af. Verder 
heb ik contact met journalisten en 
werk ik mee aan bijvoorbeeld het 
verkiezingsprogramma.”

Kun je ook tijdens het debat nog 
helpen?
“Daarvoor zijn de smartphones wel 
handig. Voorbeeld: Dijkgraaf zegt: 
“Staatssecretaris Dijksma zegt ‘x’. Wil 
je dat even nazoeken, Hans?” Dan 
zoek ik dat op en daar kan weer een 
vraag over gesteld worden, als het 
nodig is.”  

Welke gebeurtenis viel op?
“Tja… Ik denk aan het heftige debat 
over de rituele slacht. Ik zal nooit 
vergeten dat ik op een maandagmor-

veel pijn en moeite een speech zo 
ingekort dat Kamerleden niet over 
hun spreektijd heen hoeven te gaan, 
maar geven ze vervolgens met een 
omhaal van woorden een eigen draai 
aan het verhaal en moeten ze de rest 
afraffelen. 
Serieus: Al heb je een prachtmotie, 
als de coalitiepartners elkaar aan het 
lijntje houden, heb je snel het nakij-
ken. Het is vaak duwen en trekken 
om een minister of andere Kamer-
leden te overtuigen. Helaas telt niet 
altijd de inhoud, daar moet je dan 
ook rekening mee houden.”

Wat merkt de burger van je werk?
“Een voorbeeld: boeren moeten 
allerlei investeringen doen in bij-
voorbeeld dierenwelzijn. Dat kan 
alleen als ze die kosten ook terug 
kunnen verdienen. Dat is echter 
lastig, omdat ze geen vuist kunnen 
maken richting supermarktketens. 
Samen met Dijkgraaf heb ik er werk 
van gemaakt. Een jaar geleden is een 
motie van Dijkgraaf aangenomen 
waarin we een concreet voorstel 
deden om meer ruimte daarvoor te 
bieden. De regering is daar nu volop 
mee bezig. Dat is mooi om te zien.” ■

gen vroeg rond half zeven een joodse 
slacht meemaakte en bijna van m’n 
stokje ging.”

Wat maakt je beroep waardevol voor 
jezelf?
“Dit beroep en het werk dat we als 
fractie mogen doen, geeft een goed 
zicht op wat er in de samenleving 
afspeelt. In de discussies over bij-
voorbeeld de koopzondagen en de 
jeugdproblematiek merk je heel 
duidelijk de morele leegte van onze 

vroeger ging hij over dulven en nu gaat hij erover... Tja, het is cryptisch, maar juist daardoor leer 

je Hans maljaars kennen. als zeeuw sprong hij over dulven (sloten) en nu gaat hij erover als 

beleidsmedewerker van de Tweede Kamerfractie die het waterbeleid in zijn pakket heeft.

Ruim zes jaar werkt hij voor de fractie. Tegenwoordig voornamelijk voor dijkgraaf en Bisschop.

BUiTeN BeeLd

Een ontmoeting met…

Hans Maljaars

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard

“Bij joodse slacht 

bijna van m’n stokje”

samenleving en het gebrek aan hou-
vast dat velen hebben. Dat scherpt 
jezelf op. Leef ik als christen ook niet 
zoveel voor mezelf, en zo weinig voor 
God en de mensen om me heen? Het 
spoort ook aan om als christen zicht-
baar te zijn en om ons gebed niet te 
beperken tot gezin en kerk.” 

Waar loop je tegenaan? 
“Met een knipoog: soms heb je met 
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Secretariaat

Van Sytzamaweg 30

9114 RW Driesum

T (0511) 421227

Administratie

Heukelumseweg 6a

4147 EW Asperen

T (0345) 62 36 11

Evangelisatiepost Rehoboth

Gastendonkstraat 2

5961 JX Horst

T (077) 398 57 04

IBAN NL72 INGB 0001 6527 68

BIC INGBNL 2A

KvK Venlo 41063686

Beste lezer van De Banier,

U hebt ongetwijfeld een warm hart voor zending. 

Daarom doen wij wederom een beroep op u.

In het rooms-katholieke (en veelal onkerkelijke) Limburg wordt al ruim 25 jaar de bijbelse leer verkondigd in de 

hervormd-gereformeerde evangelisatie te Horst aan de Maas.

In 2012 hebben wij het nieuwe kerkgebouw mogen openen aan de Gastendonkstraat 2.

U begrijpt wel dat de lasten voor dit gebouw niet door een zeer kleine gemeente kan worden opgebracht.

Maar misschien kunnen u en ik daar samen iets aan doen? 

Uit betrokkenheid? Vele kleintjes maken één grote! 

Help ons alstublieft!

Met uw gift steunt u het werk van prediking, catechese, bijbelverspreiding, kinder-  en  vluchtelingenwerk, 

enzovoort. Op hoop van zegen. Met heel ons hart doen wij een beroep op u om een bijdrage over te maken voor 

het werk in Limburg.

Hartelijk dank, ook voor uw voorbede voor het werk in Limburg.

Het bestuur 

Bestuur: ds. D.J. Budding, voorzitter; ds. L.H. Oosten, secretaris; J. Timmer, penningmeester; ds. J. Joppe; ds. G. Kater en 

C. van Zwienen; H.J. van het Goor, voorlichter t 0525 - 68 50 88; Evangelist: J.P.J. van Oerle, Wijk en Aalburg, t 06-133 822 22

Uw gift is fi scaal aftrekbaar

Acceptgiro weg? Maak uw gift over via IBAN NL72 INGB 0001 6527 68
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Overzicht

Woord vooraf

H
et is belangrijk dat 

ouderen contact 

houden met 

jongeren. Jongeren kunnen 

van ouderen veel leren. Een 

bekende uitdrukking is: 

wijsheid komt met de jaren. 

Tijdens een lang leven 

gebeurt er veel: vreugde-

volle zaken, maar ook 

verdrietige omstandigheden. 

Daar worden, als het goed 

is, lessen uit geleerd die 

doorgegeven kunnen 

worden.

Ouderen hebben levenswijs-

heid gekregen die jongeren 

nog missen. Hierbij kan 

gedacht worden aan allerlei 

zaken die te maken hebben 

met de opvoeding van 

kinderen. Ouderen kunnen 

aanwijzingen geven als zij 

zelf kinderen mochten 

grootbrengen. Het is dwaas 

als jongeren de lessen van 

ouderen niet ter harte 

nemen. Ook als het gaat om 

spaarzaamheid en duurzaam-

heid valt er veel van ouderen 

te leren. Ouderen gooiden 

niet zomaar voedsel weg, 

jongeren doen dit makkelij-

ker. Ouderen zijn niet bij 

weelde en overdaad 

opgegroeid. Daardoor 

kochten zij niet telkens 

nieuwe spullen als dat niet 

nodig was. Jongeren zijn 

opgegroeid in een tijd van 

welvaart. Zij zijn gewend 

vaak nieuwe dingen te 

kopen. Ook in politiek opzicht 

kunnen ouderen waardevolle 

adviezen aan jongeren 

doorgeven. De oude 

raadgevers van Rehabeam 

gaven wijzere raad dan de 

jonge raadgevers. 

Bovenal valt er veel te leren 

van ouderen in geestelijk 

opzicht als zij de ware 

wijsheid van Boven hebben 

mogen ontvangen. Dat is 

niet vanzelfsprekend. We 

kunnen niet zomaar zeggen 

dat die wijsheid met de 

jaren komt. Het kan zijn dat 

de ware wijsheid ontbreekt 

bij ouderen. Het is een 

onbegrijpelijk groot wonder 

de vreze Gods wel te mogen 

kennen. Die vreze Gods is 

het beginsel van de ware 

wijsheid. Het is een groot 

voorrecht ouderen te kennen 

die mogen delen in de vreze 

Gods. Ouderen die de Heere 

mogen vrezen, zullen 

liefdevol waarschuwen 

tegen de zonde en de 

zuigkracht van de wereld. Zij 

zullen aansporen de Heere 

te zoeken in de weg der 

middelen. Ouderen onder 

Israël moesten de grote 

daden van God doorgeven 

aan het nageslacht. Die 

opdracht geldt vandaag nog. 

Ouderen dienen het 

nageslacht te onderwijzen in 

de dingen van Gods Woord, 

kon het zijn in de vreze Gods 

en met een biddend hart. De 

Heere geve dat dit onderwijs 

onder ons blijvend gevonden 

mag worden en tot zegen 

mag zijn voor onze jongeren. 

■

Ds. A. van Heteren, Urk

Leren van ouderen

Redactie
Ds. A. van Heteren, M.F. van 
Leeuwen (hoofdred.), A. Proos, 
J.S. van der Ree Doolaard 
(eindred.), mr. V.A. Smit

Redactieadres
Partijbureau, Dinkel 7, 
3068 HB Rotterdam
T 010 - 720 07 70
E debanier@sgp.nl
I www.sgp.nl

algemeen secretaris
mr. V.A. Smit
T 010 - 720 07 70
E vasmit@sgp.nl

managementassistente
mw. A.C. Weerheim
T 010 - 720 07 70
E acweerheim@sgp.nl

administrateur
mw. M. Westerhout
T 010 - 720 07 70
E mwesterhout@sgp.nl

Ledenadministratie
mw. drs. S. Paul, mw. J.C. van 
Putten, mw. C.W. Pors
T 010 - 720 07 70 
E administratie@sgp.nl

afdeling Communicatie, 
voorlichting en vorming (Cvv)
W. Goudriaan, mw. C.W. de 

Jong, drs. H. Pool, J.S. van der 
Ree Doolaard T 010 - 720 07 75 
E voorlichting@sgp.nl

Wetenschappelijk instituut SgP
drs. J.A. Schippers (directeur),
drs. J.W. van Berkum 
T 010 - 720 07 85, E wi@sgp.nl

SgP-jongeren
F. van Putten 
T 010 - 720 07 80 
E beleidsadviseur@sgpj.nl

eerste Kamer
mr. G. Holdijk 
Binnenhof 22, 
2513 AA Den Haag
T 070 - 312 92 00 

Tweede Kamer
mr. C.G. van der Staaij, 
prof. dr. E. Dijkgraaf, 
dr. R. Bisschop 
Postbus 20018, 
2500 EA Den Haag
T 070 - 318 30 45
E sgp@tweedekamer.nl

europees Parlement
drs. B. Belder
T 06 - 224 579 15
E b.belder@planet.nl
I http://eurofractie.sgp.nl 

Stichting vormingsactiviteiten 
Oost-europa 
J.C. Bazen 
E voe@sgp.nl

cOLOFON

Inhoud

4
Grijsheid als kroon

Eer aan de oudere
11

Ouderenzorg

18

» » » »

Beatrixtheater - Utrecht - 8 maart

Hoe veilig ben jij? Geen vuiltje aan 
de lucht? Vooruit, hier in Nederland 
misschien niet. Maar al die moorden 
per jaar dan? En…hoe veilig zijn we 
wereldwijd? Hoe groot is de kans op een 
nieuwe wereldoorlog, en wat doen we 
dan? Veiligheid? Gevaarlijk actueel! 

Minister 
Ivo Opstelten

Commandant der Strijdkrachten 
Tom Middendorp

VEILIGHEID
sgp  »  jongeren

Voor meer info of aanmelding, ga naar de speciale site:

SGP-jongerendag

27

J.T. van den Berg

31

3



MeDitAtie

in dit themanummer zal het gaan over de SgP en ouderen: een belangrijk thema. nederland 

vergrijst in toenemende mate en er is in het land van de ouderenzorg veel in beweging. Ouderen 

komen in de toekomst niet zomaar meer in aanmerking voor een plaats in een zorgcentrum en 

vele zorgcentra zullen gesloten worden. daarnaast verandert de wereld wel heel erg voor 

ouderen. Wat kan de SgP in dit alles betekenen? en wij als lezers van de Banier?

gerechtigheid komt in onze maat-
schappij. Opdat ouderen een rustige 
en onbezorgde oude dag kunnen 
hebben wat betreft hun woon- en 
zorgvoorziening. Laat de SGP 
meebouwen aan een weg van 
gerechtigheid voor onze ouderen! 
Opdat zij in die weg hun grijsheid als 
een sierlijke kroon kunnen dragen.

Ten slotte gaat het om de vraag: 
welke kroon zullen wij in de eeuwig-
heid dragen? Zal het de kroon zijn 
van Psalm 89:8? Zal het de kroon 
zijn die Gods kinderen voor de 
troon van God zullen werpen? Het 
kan, omdat Christus een doornen-
kroon wilde dragen. Wie bij Hem 
schuilt, zal eeuwig een recht sierlijke 
kroon dragen. ■

een sierlijke kroon
In onze tekst staat dat de grijsheid 
een sierlijke kroon is. Dat betekent: 
wie oud mag worden, heeft een 
zegen van de HEERE ontvangen. 
Wie grijs geworden is, laat zien: de 
HEERE heeft mij beweldadigd. Hij 
heeft mij vele jaren gespaard. Hij 
heeft mij gezondheid en kracht 
gegeven. Hij heeft mij bewaard te 
midden van vele gevaren.
Zijn de oudere lezers van De Banier 
zich hiervan bewust? Beleeft u het zo 
dat de HEERE uw leven bekroond 
heeft met veel zegen? Had u dat 
verdiend? Nee, dat was genade. Dat 
was verworven door Christus. Wat 
mag die sierlijke kroon ons wel 
verootmoedigen en tot grote dank-
baarheid stemmen!

een bijzondere weg
Onze tekst geeft ook aan hoe de 
HEERE meestal die sierlijke kroon 
van de grijsheid geeft. Dat is op de 
weg der gerechtigheid. De weg van 
en met de HEERE. De weg waarin 
de Geest opzoekt en bezoekt met 

Zijn heil. Dat is ook een weg over-
eenkomstig Gods geboden. Van 
nature bewandelen we de weg der 
ongerechtigheid. Die zijn we in het 
paradijs met Adam en Eva ingesla-
gen en niemand komt er vanaf, tenzij 
de Geest ons meeneemt naar de weg 
der gerechtigheid.
Gaan wij de weg der gerechtigheid 
al? Zijn we al van weg verwisseld? 
Smeek de HEERE erom, als het nog 
niet gebeurd is. En breng Hem 
ootmoedig dank, als u van wandel-
route veranderd bent.

een politieke taak
Ik zie ook nog een politiek aspect 
aan onze tekst. Naar mijn beleving is 
de politiek ook bedoeld om een weg 
der gerechtigheid in de samenleving 
uit te zetten. Opdat mensen over die 
weg hun levensreis kunnen afleggen 
en mogelijkheden krijgen aangereikt 
waardoor zij op een goede manier 
kunnen leven. 
Er ligt hier een mooie taak voor de 
SGP. Om er mede voor te zorgen dat 
er voor onze ouderen een weg der 

De grijsheid is een sierlijke kroon; 

zij wordt op de weg der 

gerechtigheid gevonden

Spreuken 16:31

een bijzondere kroon

ds. C.J. Droger, Vlaardingen
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vOOrzitter

de komende weken staan in het teken van de gemeenteraadsverkiezingen. 

Begrijpelijk dat hardop of in gedachten de vraag wordt gesteld of de 

zetelwinst van onze TK-fractie in 2012 zich ook vertaalt naar een 

verkiezingswinst voor onze gemeenteraadsfracties op 19 maart d.v.. de 

oogst van het optreden van de TK-fractie zal daar zeker een positieve 

bijdrage aan leveren, de laatdunkende typering van strooigoed ten spijt.

aanloop naar verkiezingen

M.F. van Leeuwen

van de SGP aan het college van B en 
W ondermijnt, waarmee het gevaar 
van invoering van koopzondagen 
niet denkbeeldig is. Pikant detail: uit 
de statuten van deze nieuwe partij 
blijkt dat het artikel over het lid-
maatschap geheel in lijn is met de 
besluitvorming van de SGP in 2006. 
Het kan verkeren!

Samen sterk
Samen staan voor politiek gebaseerd 
op een opengeslagen Bijbel is een 
dure plicht en meer dan ooit nood-
zakelijk. Daarom is het een 
voorrecht dat ook nu weer velen zich 
beschikbaar hebben gesteld als 
kandidaat voor de gemeenteraad. 
Het is ook hartverwarmend om te 
zien hoeveel energie er wordt 
gestoken in de verkiezingscampagne 
en hoeveel creativiteit er alom 
zichtbaar wordt om de lokale SGP 
op een inhoudelijke en aansprekende 
wijze voor het voetlicht te brengen. 
Soms hoor je wel eens de opmerking 
dat selectiecommissies onvoldoende 
oog hebben voor het kandideren van 
jongeren. Maar daar is voor wat 

betreft de komende verkiezingen 
toch echt geen sprake van. Veel 
lijsten vertonen een gezond 
evenwicht. 

In de maand januari is er een drietal 
bijeenkomsten belegd waarin een 
hartelijke verbondenheid rondom de 
lokale en landelijke SGP merkbaar 
was. 
Allereerst een bijeenkomst met de 
plaatselijke lijsttrekkers in Den 
Haag, georganiseerd door de TK-
fractie, gevolgd door een 
startbijeenkomst voor de verkie-
zingscampagne in Gorinchem. De 
derde bijeenkomst betrof een 
platform waar SGP-ondernemers en 
SGP-politici hun kennis en ervaring 
met elkaar deelden. In die bijeen-
komst werd daadwerkelijke steun 
geboden voor de komende campag-
ne. U zult daar vast nog het nodige 
van gaan zien. ■

Werk aan de winkel
Hoewel het volgende nummer van 
de Banier geheel gewijd zal zijn aan 
de gemeenteraadsverkiezingen, wil 
ik daar nu al een aanloopje naar 
nemen. Vanuit alle windstreken 
bereiken ons berichten over het 
enthousiasme waarmee door jonge-
ren en ouderen gewerkt wordt aan 
de verkiezingscampagne. Er staat 
ook heel wat op het spel in het lokale 
bestuur. Denk alleen maar aan de 
openstelling van winkels op zondag 
en de overheveling van ouderenzorg 
en jeugdzorg van het rijk naar de 
gemeenten. 

verdeeldheid breekt af 
Helaas is er in Ede een situatie 
ontstaan die afbreuk doet aan de 
doorwerking van Bijbels genormeer-
de politiek. Het SGP-bestuur(!) van 
de kiesvereniging Harskamp heeft 
helaas gemeend, ondanks de inten-
sieve ‘lijmpogingen’, een nieuwe 
lokale partij te moeten oprichten. 
Terecht is opgemerkt dat deze breuk 
in de plaatselijke SGP-fractie de kans 
op een voortzetting van deelname 
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“We moeten anders gaan denken over ouderen en ouderdom.” een mooie openingszin van de 

Leidse hoogleraar ouderengeneeskunde dr. Rudi g.J. Westendorp (1959) in medisch Contact 

onlangs. nou, gezond oud worden bestaat niet. maar ook met een falend lijf kun je volgens hem 

een prachtig leven hebben. daarom enkele regels over zinvol ouder worden. vitaliteit is hét 

kernbegrip. natuurlijk, veroudering betekent altijd verval. Het is volgens Westendorp zinvol te 

werken aan een zo langzaam mogelijk verval. en we moeten ons voorbereiden op de ouderdom.

Zinvol ouder worden

– al dan niet door eigen schuld – in 
moeiten en ellende zijn beland. Maar 
hoe geef je mensen dan hun ‘zin’ 
terug? Hoe kun je de cultuur zo 
inrichten dat ouderen hun leven niet 
beschouwen als zinloos en voltooid? 
‘Vrolijk vergrijzen’, schreef Sandra 
Heerma van Voss in 2012 boven een 
artikel in NRC Weekblad. Zij doelde 
hierbij niet op de karikatuur van het 
zwitserlevengevoel. Het leven van 
ruim 2,6 miljoen 65-plussers heeft 

Op 31 januari jongstleden werd 
mijn boek Waardevol leven 
– een praktische handreiking 

bij medisch-ethische keuzes gepresen-
teerd. Het beschrijft veel thema’s, 
waarmee iedereen zomaar in aanra-
king kan komen. Belangrijk om dan 
informatie bij de hand te hebben. 
Natuurlijk is er ook aandacht voor 
de ouder wordende mens. Zij krijgen 
desgewenst hulp van medemensen 
en van techniek. Zo kan een groei-
ende groep ouderen langer 
zelfstandig blijven wonen en kan de 
doelmatigheid van de zorg verbete-
ren. Maar kunnen mensen het 
persoonlijke contact met de hulpver-
lener wel missen?

Perspectief
Eenzaamheid is een nijpend pro-
bleem onder ouderen. Er zijn steeds 
meer mensen die zich ‘ongeneeslijk 
oud’ vinden. Alsof ouderdom een te 
genezen ziekte zou zijn. Nee, maar 

toch vinden ze hun leven voltooid; 
ze zijn er klaar mee. En we hanteren 
tegenwoordig het zelfbeschikkings-
recht, het stokpaardje van de 
babyboomers. Daarom kan de 
dokter er in zulke situaties een einde 
aan maken. Gaat de mythe van het 
voltooide leven niet voorbij aan de 
echte problemen waarmee ouderen 
worstelen?

Misschien weerspiegelen ouderen 
wel simpelweg de boodschap die de 
samenleving hun geeft. Stel dat het 
deze boodschap is: “Eigenlijk zijn we 
wel klaar met jou. Als je dement 
wordt, ben je afgeschreven. Dan heb 
je geen betekenis meer voor je 
familie, de samenleving en jezelf. En 
als je leven geen nut meer heeft, is 
zelfdoding een ‘waardig’ en ‘logisch’ 
einde.” Dat nooit, zeggen christenen 
vanuit mededogen bij deze woorden. 
Het is toch onze taak om elkaar tot 
een zinvol bestaan te roepen (Gala-
ten 6:2)?

God wil er juist zijn voor mensen die 

Door dr. R. Seldenrijk

dr. R. Seldenrijk

“Een prachtig initiatief: het maken van een levensboek.”

➜
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ook zijn schaduwzijden. Met de 
juiste (mantel)zorg en aandacht kan 
het leven toch zijn zin en perspectief 
behouden. Een prachtig voorbeeld 
van genezende aandacht is het 
maken van een levensboek met 
ouderen. Laat de samenleving zich 
dan voor dat perspectief inzetten!

Goede ouderenzorg
Westendorp heeft veel eenzaamheid 
gezien en alle andere zorgen en 
gebreken die met ouder worden 
gepaard gaan. Maar hij weet dat die 
nooit het leidmotief voor het leven 
kunnen zijn. Hij pleit voor een 
gezonde levensstijl. Daarbij hoort 
niet roken én investeren in familie, 
vrienden en sociale contacten. Dan 
kunnen ouderen weer vertrouwen 
op hun zelforganiserend vermogen. 
Dan kan het kwetsbare leven volgens 
hem toch glans hebben.
 
‘De zin van het leven’ hangt samen 
met ‘het zin hebben in het leven’. En 
juist dat kan onder druk komen te 
staan door de omstandigheden. 
Denk aan vereenzaming, psychische 
problemen of omdat het gevoel 
bestaat dat het ‘op’ is. 

Onomkeerbaar verlies van 
persoonlijke waardigheid weegt 
zwaar en vraagt van de omgeving 
veel. En dan zijn er ook nog de 
psychische gevolgen van ‘de dood 
onder handbereik’. Welk gevolg 
heeft dat voor de urgentie om 
zorgvuldig om te gaan met onze 

ouderen als ‘de zelfgekozen dood’ 
een mogelijkheid is?

In zulke omstandigheden zitten we 
als samenleving niet te wachten op 
juridisering van de dood en de weg 
daar naartoe; op het maakbaar 
maken van de dood. Is het niet veel 
beter dat we juist leven en zin 
toevoegen aan de dagen die resten? 
Wordt de wens om te sterven vaak 

niet gecamoufleerd door een andere 
wens?

Om daar achter te komen, moeten 
we luisteren naar de oudere. We 
moeten echte belangstelling tonen 
voor en tijd investeren in het 
levensverhaal van deze mens. 
Vragen naar contacten met kinderen 
en vrienden, naar huisarts en 
verzorging, signaleren of er een 
depressie zou kunnen zijn. Met haar 
of hem gaan wandelen, want dan 
gebeuren er andere dingen dan als je 
bij elkaar gaat zitten. En ook in de 
omgeving van kleine kinderen 
flikkert de levensvlam vaak op.

Een operatie van hoogbejaarde 
mensen is niet altijd zinloos. We 
moeten ouderen niet te snel 
opgeven, maar vooral creatief 
blijven. Verstandig gekozen 
interventies kunnen in de laatste fase 
van het leven verrassend gunstige 
uitkomsten geven. Ligt hier niet een 
mooie uitdaging voor familie, 
vrijwilligers en professionals?

zinvol ouder worden
Een waardige ouderdom is meer dan 

“Eenzaamheid, 
een nijpend 
probleem”

theMA
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een individuele eigenschap. Het is 
een waarde die generaties met elkaar 
verwerkelijken. Uit ervaringen van 
de Stichting Humanitas blijkt dat de 
doodswens van ouderen een brevet 
van onvermogen van onze 
samenleving is. Ouderen stellen 
zinvragen. Existentiële zinvragen 
gaan niet over problemen in het 
bestaan, maar over het mysterie van 
ons menselijk bestaan. Is dit 

mysterie de zorg voor het leven in al 
zijn fasen niet meer dan waard? Dan 
kunnen we oud worden zonder het 
te zijn.

Ook rond het levenseinde mag je als 
oudere weten dat God er is. “Hoor 
naar Mij,” zegt de HEERE, “u, die 
van Mij gedragen zijt van den buik 
aan, en opgenomen van de 
baarmoeder af. En tot den 
ouderdom toe zal Ik Dezelfde zijn, 
ja, tot de grijsheid toe zal Ik ulieden 
dragen…” (Jesaja 46:3-5). In Psalm 
92 vind je mooie woorden over de 
rol die ouderen mogen hebben: “In 
den grijzen ouderdom zullen zij nog 
vruchten dragen; zij zullen vet (fris, 
welvarend, eindred.) en groen zijn” 
(Psalm 92:15). Daarom bidt de oude 
dichter van Psalm 71: “Daarom ook, 
terwijl de ouderdom en grijsheid 
daar is, verlaat mij niet, o God, 
totdat ik dezen geslachte verkondige 
Uw arm, alle nakomelingen Uw 
macht.” (Psalm 71:18). ■

“Doodswens van 
de oudere is 

onvermogen van 
de samenleving.”

gouden momentjes

S
GP en RST Zorgverleners. Een mooi duo! Een drie-

tal letters met een diepe en waardevolle inhoud 

én met overeenkomsten! Organisaties met de Bij-

bel als grondslag. Graag neem ik u in gedachten mee 

naar een deel van mijn werkzaamheden binnen een re-

formatorische thuiszorg organisatie: RST Zorgverleners.

Mijn naam is Marijke van Randwijk, ik woon in Rhenen 

en ben werkzaam sinds 2002 als verzorgende in de wijk 

in de regio Rhenen, Achterberg, Veenendaal en wijde omgeving. Als oproepkracht 

mag ik, naast de zorg in mijn gezin, een deel van mijn krachten en gaven dienst-

baar stellen aan onze organisatie én zorgvragers. 

De thuiszorg kent vele facetten van verzorging, verpleging en ondersteuning in di-

verse levensfases. Het zijn vaak ouderen die in de zorg komen; in een periode van 

ziekte of na ontslag uit het ziekenhuis kan het voor korte of langere tijd noodzake-

lijk zijn dat er verpleging of verzorging is. Wat is het dan fijn om goede en profes-

sionele zorg te ontvangen met dezelfde principes en waarden, zoals u deze wenst 

en kent. Dat is zorg met meerwaarde! Herkenbaar en vertrouwd. 

Het is bijzonder waardevol om als jongere je kracht te mogen geven en op een 

respectvolle wijze de hulpvrager zorg te kunnen verlenen. Als een dame van ne-

gentig jaar je ’s morgens ‘goedemorgen’ wenst en ernaar uitziet weer geholpen te 

worden met de dingen die zij zelf niet meer kan doen, maakt je dat blij! Het zijn 

vaak de kleine dingen die de zorg zo boeiend maken: een sinaasappel persen, sa-

men koffie drinken, maar ook het haar opsteken van een dame of een voetbad voor 

de vermoeide voeten. Tijdens de verzorging kunnen er vaak mooie momenten en 

goede gesprekken ontstaan. Wat fijn is het als er vertrouwen mag ontstaan en er 

ook wezenlijke zaken mogen worden gedeeld. Ouderen hebben een schat aan le-

venservaring! Ik geniet erg van hun verhalen van vroeger; de dankbare blik als een 

patiënt weer heerlijk gewassen in bed ligt; de herkenning op het gezicht als ik een 

psalm zing voor een dementerende mevrouw: het zijn gouden momentjes! Betrok-

kenheid, invoelingsvermogen, warme belangstelling en tijd zijn sleutelwoorden in 

de zorg voor ouderen. Ook als 50-plusser ben ik dan zorgzaam voor ouderen! 

Door de bezuinigingen staat de zorg onder druk. Er wordt dan ook nog meer van 

mantelzorgers en vrijwillige thuiszorg (al of niet van een kerkelijke instelling) ver-

wacht. Wij staan hiervoor open en stemmen de zorg graag met hen af om met el-

kaar tot een gewenst resultaat te komen. Hierdoor krijgt de 

cliënt goede zorg en blijft het geven van de zorg financieel 

haalbaar. ■

Marijke van Randwijk, RST Zorgverleners

kANttekeNiNG

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Marijke van randwijk, rSt zorgverleners.

theMA
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Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
voor het vak realiseren wij de keuken of badkamer van uw dromen. Het plaatsen, afwerken en 
opleveren gebeurt door eigen ervaren medewerkers. Wij nemen graag de tijd voor u. 
Voltastraat 1, 2952 AW Alblasserdam, 078 – 69 32 541, www.huismanalblasserdam.nl

educatie
coaching

management

werving & selectie

(0525) 66 16 97 www.ecmdialoog.nl|

onderzoek

projectrealisatie

Postbus 100 8080 AC Elburg | |

Bent u leidinggevende bij  de overheid, in de zorg , in 

het  onderwijs  of  een gedreven ondernemer?  

Wij  zi jn sterk in het  organiseren wat u nodig heeft!

‘Mensen maken de organisatie’

T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52
herman@kantoorvandenberg.nl

www.kantoorvandenberg.nl

PARTICULIERE EN ZAKELIJKE VERZEKERINGEN

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Stakenbergweg 154
8075 RB Elspeet

Zuiderzeestraatweg 135c 
3849 AC Hierden
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doen als zij voor hun zieke man of 
vrouw zorgen. Juist als we willen dat 
ouderen zo lang mogelijk zelfstandig 
kunnen wonen, moeten wij volop 
steun en stimulans geven aan de inzet 
van vrijwilligers en aan mantelzorg.
De SGP heeft bij de het herfstak-
koord gezegd “kabinet, maak extra 
geld vrij voor de mantelzorgers. Zij 
moeten ondersteund en ontlast 
worden”. Daar is gelukkig gehoor aan 
gegeven. 

Gemeenteraad
De komende tijd komt er heel wat op 
de gemeentes af. Veel taken als het 
gaat om het zorgen voor elkaar 
worden een gemeentelijke verant-
woordelijkheid. Een mooie taak ook 
voor plaatselijke SGP-fracties om het 
oor te luisteren te leggen bij de 
ouderen en oog te hebben voor hun 
wensen. Dat moeten we niet aan de 
ouderenpartijen overlaten! Het is 
voor ons als SGP een erezaak om 
met daden te laten zien dat wij oog 
hebben voor onze ouderen. Het is 
onze Bijbelse plicht om niet alleen 
onze ouders, maar om álle ouderen 
te eren! ■

e
erlijk gezegd stond dat vóór die 
tijd niet zo scherp op mijn 
netvlies. Misschien juist omdat 

ik van de ouderen in mijn eigen 
omgeving die klachten niet zo 
hoorde. Hoe komt dat? Aan de ene 
kant omdat veel van hen financieel 
niets te klagen hebben. Maar ook 
omdat sommige ouderen daarover 
niet willen klagen. Zij houden dat in, 
omdat ze zich willen laten leiden 
door het Bijbelse vermaan om 
tevreden te zijn met wat zij hebben. 
Die houding is natuurlijk zeer te 
prijzen. Toch was ik als volksverte-

genwoordiger blij om van die 
mondige mensen in Rotterdam 
ronduit te horen wat hen dwars zat. 
Zij hadden sterk het gevoel dat zij, 
de ouderen, de rekening van de crisis 
gepresenteerd kregen.

Oog voor ouderen 
De ervaringen van dit werkbezoek 
stonden niet op zichzelf. Toen we er 
nog meer op gingen letten, bleek dat 
die onvrede veel breder leefde. Het 
heeft ons aangespoord om in de 
gevolgen van de crisismaatregelen 
van ‘Den Haag’ voortdurend oog te 
hebben voor de inkomenspositie van 
mensen met hooguit een klein 
pensioentje.
Het gaat echter niet om geld en goed 
alleen. Het gaat om erkenning. 
Openstaan voor levenswijsheid. 
Ouderen willen niet worden gezien 
als probleem, als kostenpost voor de 
samenleving. Terecht punt! 

Mantelzorg
Laten wij niet vergeten hoeveel 
ouderen ook ongelooflijk veel mantel-
zorg verlenen. Vaak geven zij het zelf 
die naam niet, maar dat is wel wat zij 

“meneer, ik heb me jarenlang krom gewerkt om dit land op te bouwen. maar zelfs m’n bescheiden 

pensioentje is niet meer veilig!” dat zei een oudere tegen mij tijdens een werkbezoek van een 

SgP-delegatie in woonzorgcentrum de Koningshof in Rotterdam. Wij gingen daar in 2012 in 

gesprek met ouderen. de grote onvrede over de politiek vond ik opvallend.

biNNeNhOF

Eer aan de oudere

Door Kees van der Staaij
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Het nederlandse pensioenstelsel – vaak geroemd als het beste ter wereld – heeft het inmiddels 

zwaar te verduren. de economische crisis, de stijging van de levensverwachting, de vragen over de 

solidariteit en de noodzaak om de overheidsfinanciën op orde te krijgen, maken een hervorming 

noodzakelijk. met het pensioenakkoord heeft de SgP meegewerkt aan een eerste stap.

Pensioen

teruGbLik

ouderen worden gerespecteerd. 

Als de opbouw daalt, is het natuur-
lijk moeilijk te verkopen dat de 
premie hetzelfde blijft. Daarom is 
geregeld dat De Nederlandsche Bank 
lagere premies kan afdwingen. Daar 
kunnen mensen zelf, de economie en 
de overheid van profiteren. Concreet 
houden mensen onder aan de streep 
van het loonstrookje meer geld over 
dat ze vrij kunnen besteden.

Ook is geregeld dat ZZP’ers meer 
kansen krijgen om pensioen op te 
bouwen. Het akkoord biedt die 
mogelijkheid doordat opgebouwd 
pensioen veel minder snel gekort 
wordt als een ZZP’er in de bijstand 
komt.

Tenslotte heeft de SGP bereikt dat er 
meer keuzevrijheid komt. De eerste 
stap wordt nu gezet door mensen de 
keuzevrijheid te geven om het 
werknemersdeel van de pensioenop-
bouw te gebruiken voor de aflossing 
van de hypotheek. In maart komt de 
regering met een uitwerking hier-
van. Wat de SGP betreft blijft het 
daar niet bij en zoeken we naar meer 
manieren om de grote financiële 
thema’s - pensioenen, wonen en zorg 
- aan elkaar te koppelen. Een mooie 
gelegenheid om hier verder over na 
te denken biedt de behandeling van 
een nieuw Financieel Toetsingska-
der, waarin de wettelijke eisen aan 
pensioenfondsen zijn vastgelegd. De 
regering wil nog voor de zomer een 
wetsvoorstel naar de Tweede Kamer 
sturen. ■

we wilden dat mensen meer pensi-
oen konden opbouwen dan in het 
voorstel van de regering, we wilden 
garanties dat de premies naar 
beneden zouden gaan en we wilden 
een voorstel van de RMU mogelijk 
maken, zodat mensen het werkne-
mersdeel van hun pensioenopbouw 
konden gebruiken voor het aflossen 
van hun hypotheek.

De SGP is blij dat we al deze punten 
hebben gerealiseerd met het gesloten 
pensioenakkoord. Door het akkoord 
stijgt het percentage pensioen dat 
mensen jaarlijks fiscaal-vriendelijk 
kunnen opbouwen naar 1,875%. 
Hiermee krijgen jongeren wat meer 
water onder de boot, terwijl de 
bestaande opgebouwde rechten van 

i
n het regeerakkoord presenteerde 
het kabinet een plan om de fiscale 
mogelijkheden voor het opbou-

wen van het pensioen fors te 
beperken. In theorie konden mensen 
met het voorgestelde opbouwpercen-
tage van 1,75% nog steeds een 
pensioen van 70% van het gemid-
delde loon opbouwen, maar in de 
praktijk is dat niet voor iedereen 
mogelijk. Gelukkig zag ook een 
meerderheid van de Eerste Kamer 
dat in, zodat het kabinet met een 
beter voorstel moest komen.

De inzet van de SGP bij de onder-
handelingen hierover was glashelder: 

Door Elbert Dijkgraaf
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S
ommer schreef een aantal 
artikelen over ‘nut en nood-
zaak’ van windmolens. Na links 

en rechts z’n licht opgestoken te 
hebben, kwam hij tot de conclusie 
dat de vele miljarden beter kunnen 
worden besteed. Het kwam hem te 
staan op heftige, woedende reacties. 
Reden om enkele passages uit de 
Volkskrant in De Banier te citeren. 
Niet om uit te stralen dat we onver-
standig met energie om moeten 
gaan, maar om kritisch te blijven en 
niet mee te waaien met de winden 
van de ‘klimaatgelovigen’. 

“Zijn windmolens wel links? Dat is de 
vraag van prof. dr. ir. Frans Sluijter 
(PvdA-lid!), een van de elf dwaze 
wetenschappers die zich tegen het 
Energieakkoord keerden… Is wind-
energie doelmatig, en hoe duurzaam 
is duurzaam eigenlijk, vroeg hij zich 
af. Goede vragen, vooral nu er 18 
miljard op de rol staat voor vergroe-
ning, terwijl de Rijksfinanciën echt 
beginnen te prangen, en dat in de 
week dat Groningen moet worden 
gecompenseerd voor het gasleed. (…)

18 miljard subsidie
Wat kost het Energieakkoord, wat 
levert het op? Dat is niet eenvoudig. 
Even ter herinnering, veertig organi-
saties, waaronder de FNV, maar ook 
de ANWB en de Bovag, hebben zich 
achter het voornemen geschaard om 
de komende jaren 18 miljard subsidie 
in (voornamelijk) windenergie te 
steken. Daarvoor krijgen we 3 procent 

groene stroom per jaar honderden 
euro’s meer zou kosten. Dat kwam 
hem op een boos telefoontje van 
Diederik Samsom te staan: waarom 
zoveel nadruk op die centen?

kostentsunami
Wel, bijvoorbeeld omdat ze het in 
Duitsland nu al hebben over een 
‘kostentsunami’? Of omdat de lage 
inkomens relatief meer betalen, 
aangezien je via de energierekening 
niet aan inkomenspolitiek kunt doen? 
(…)  De sociale zekerheid wordt danig 
afgeslankt, sommigen zeggen ontman-
teld. Vroeger vonden ze bij de VVD 
dat windmolens draaien op subsidie. 
Maar ook daar is het tegenwoordig 
verboden om in verband met de 
bezuinigingen op de verzorgingsstaat 
te wijzen naar de royale uitgaven 
voor groene stroom. Er zijn ruige 
dingen op til. Verzorgingstehuizen 
sluiten en niemand weet wat er moet 
gebeuren met het groeiende leger 
dementerende bejaarden. Het geld is 
gewoon schoon op.

En ondertussen wordt er een ‘investe-
ringsimpuls’ van 18 miljard 
gereserveerd, voor een oplossing 
waarvan niet duidelijk is of het wel 
een oplossing is. Ik kan er met mijn 
pet niet bij en ik ben niet de enige. Het 
CPB schreef onlangs een verstandig 
advies over de voorgenomen verdrie-
voudiging van het aantal windmolens 
op land. Dat advies luidde, ook in 
verband met de vernietiging van het 
landschap: zullen we eens beginnen 
met vijf jaar uitstel?” ■

extra duurzame energie terug, 
dankzij driemaal zo veel windmolens 
op land, en op de Noordzee (…) net 
zoveel windmolens als nu in alle 
wereldzeeën bij elkaar….
 
Vandaar misschien dat de kosten zo 
verstopt zijn. Die 18 miljard subsidie 
staat nergens, kwam pas tevoorschijn 
toen minister Kamp antwoord moest 
geven op Kamervragen. In het 
Energieakkoord is sprake van een 
‘investeringsimpuls’, de minister had 
het ook wel over een 
‘verplichtingenbudget’…
 
buiten de begroting gehouden
Waar het op neerkomt, is dat de 
enorme kosten van het Energieak-
koord handig buiten de begroting zijn 
gehouden en dus ook buiten het 
publieke debat. De betreffende 
regeling heet SDE+, stimulering 
duurzame energie, en die betaalt u 
via de rekening voor gas en licht. Nu 
zal het nog niet veel zijn, maar het 
gaat gezwind oplopen en Nuon en 
Eneco dienen zo als Belastingdienst.

Na veel cijferen en bellen houd ik de 
extra kosten conservatief op 200 euro 
per huishouden per jaar vanwege de 
investeringen in groene stroom. De elf 
dwaze wetenschappers kwamen uit op 
minimaal 375 euro extra, na extrapo-
latie van de recente aanbesteding van 
het Gemini-windpark be-noorden de 
Wadden. Die SDE+-regeling bestaat 
al langer, en op basis daarvan 
berekende collega Michael Persson 
een paar jaar geleden al eens dat 

Wie vraagtekens zet bij het geloof dat de aarde opwarmt 

en dat wij daarvan de hoofdschuldigen zijn, krijgt wind van 

voren. zo ondervond martin Sommer, columnist bij de 

volkskrant.

Hoe links zijn windmolens?

vAN eeN ANDer
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ROV
Reformatorische Oudervereniging

Ouders, Kerken-
raadsleden, Bestuursleden, 
Onderwijsgevenden, Raads-
leden, etc.

 Dr. W. Fieret 
& Mr. C.G. van der Staaij

De Reformatorische Oudervereniging organiseert

Doelgroep:

Hoofdsprekers:

Locatie:

Tijden:

Kosten:

D.V. donderdag 20 maart 2014

THEMA: “Onze kinderen 
in de Branding!?”

CONGRES voor OUDERS en OPVOEDERS

Vanuit verschillende gezichtspunten 
wordt het thema uitgewerkt door deskun-
dige sprekers door middel van praktische 
en toegepaste workshops. Onderwerpen 
zijn o.a. oudergesprekskringen, de brede 
school, pesten, seksuele opvoeding en de 
leefwereld van puberende tieners.

Meer informatie via de nieuwsbrief 
en www.rovereniging.nl 
Aanmelden vanaf eind januari

 Van der Valk hotel, 
Vianen

9.30 – 15.00

Gratis! Inclusief 
lunch.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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g
old vroeger dat oud vaak 
synoniem was aan arm en 
gebrekkig, er is nu een hele 

categorie 65-plussers die een rede-
lijke gezondheid heeft en een goed 
inkomen en die inderdaad van hun 
pensioen genieten. Naarmate ze de 
80 naderen, wordt de gezondheid 
vaak problematisch. Dan dreigt ook 
de vereenzaming, doordat ze zelf 
minder mobiel worden en steeds 
meer mensen uit hun netwerk 
wegvallen. 

Ouderen zijn ook mondiger en 
hoger opgeleid dan vroeger. Als 
kiezersgroep (die zich bovendien 
kenmerkt door een relatief hoge 
opkomst) leggen zij gewicht in de 
schaal. Wie de jeugd heeft, heeft de 
toekomst, maar als je in het heden 
de verkiezingen wilt winnen, moet je 
de oudere generatie niet tegen de 
haren in strijken.
Vergrijzing gaat vaak samen met een 
krimp van de bevolking. Voor 
politici en beleidsmakers is dat een 
hele omschakeling. Men was gewend 
om in termen van groei te denken. 

kostbaar
De vergrijzing is ook een kostbare 
geschiedenis. Dat geldt voor de 
AOW, die opgebracht moet worden 
door de nu werkende generatie. Dat 
geldt voor de pensioenfondsen, die 
er mee geconfronteerd worden dat 
mensen ouder worden dan men bij 
het vaststellen van de pensioenpre-
mies ingecalculeerd had. 

er belang bij hebben hun sociale 
netwerk en met name hun familiebe-
trekkingen in stand te houden. Maar 
ook het vijfde gebod is hier aan de 
orde.

Langer werken
Nu mensen gemiddeld ouder 
worden en langer gezond blijven, is 
het logisch dat de gangbare leeftijds-
grenzen ter discussie komen. Het is 
te duur om mensen al met werken te 
laten stoppen als ze nog maar begin 
zestig zijn. Afgedacht van de ‘slij-
tende’ beroepen is dat ook niet 
nodig. 

Aanvankelijk was er veel verzet tegen 
afschaffing van de VUT en verho-
ging van de AOW-gerechtigde 
leeftijd, zowel bij de vakbond als in 
de politiek (PVV en SP). Inmiddels 
ziet iedereen wel in dat je niet op de 
oude voet door kunt gaan.
Ouderen doen relatief veel vrijwil-
ligerswerk. Dat is waardevol. 
Wellicht zal dat minder worden als 
ze langer blijven doorwerken. Ook 
daar moeten we rekening mee 
houden. ■

Ouderen doen ook een relatief groot 
beroep op de gezondheidszorg. Er 
kan steeds meer, maar het kost ook 
steeds meer. Omdat die kosten 
grotendeels collectief gefinancierd 
worden, moet de hele maatschappij 
daaraan bijdragen.

Hoogbejaarden zijn veelal 
verzorgingsbehoeftig. Dat is  

vergeleken met vroeger zijn er veel meer ouderen. niet alleen absoluut, maar ook qua aandeel in 

de bevolking. er zijn ook veel meer hoogbejaarden. de westerse samenlevingen vergrijzen. Wat 

zijn daarvan de maatschappelijke consequenties?

een maatschappij die grijzer wordt

verDiePiNG

“De vergrijzing 
is een kostbare 
geschiedenis.”

arbeidsintensief en daarmee kost-
baar. Geen wonder dat de 
voorzieningen ingeperkt worden. 
Vroeger was het veel gemakkelijker 
om in een bejaardenhuis te komen. 
Dat is niet meer te betalen. 

Sociaal netwerk
Meer dan in de afgelopen decennia 
het geval was, zullen bejaarden een 
beroep moeten doen op hun sociale 
omgeving. Dat betekent dat mensen 

Door dr. C.S.L. Janse
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maandag 24 februari 2014, 19.30 uur
Verkiezingsbijeenkomst pkv Garderen
garderen, Oud miligenseweg 34a, 
Kruimelstaete

dinsdag 25 februari 2014, 19.30 uur
Voorjaarsvergadering  “Christenen als 
kleine minderheid”
 L. van der Tang 
genemuiden, Klaas Benninkstraat 2a, 
Tapijtmuseum

Woensdag 26 februari 2014, 20.00 uur
Verkiezingsbijeenkomst Haarlemmermeer
C.g van der Staaij
Hoofddorp, nieuweweg 2, Kruiskerk

Woensdag 26 februari 2014, 19.45 uur
Verkiezingsbijeenkomst Ermelo
e. dijkgraaf
ermelo, Jeugdkant 14, Kerkelijk Centrum

Woensdag 26 februari, 19.30 uur
Bezinningsbijeenkomst
ds. g. Beens uit Kootwijkerbroek
Staphorst, geb. HHg

Woensdag 26 februari 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. W. Harinck  uit moerkapelle
Berkenwoude, Beatrixstraat 2, geb. gg

donderdag 27 februari 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. g. Beens uit Kootwijkerbroek
Kootwijkerbroek, Kosterijweg 27, geb. gg

vrijdag 28 februari 2014, 20.00 uur
Campagneavond Zaltbommel
e. dijkgraaf en een forum
gameren, middelkampseweg 2, gambora 

maandag 3 maart 2014, 19.30 uur
Verkiezingsbijeenkomst pkv 
Kootwijkerbroek
Kootwijkerbroek, de Spil 29, John Bunyan 
stichting

dinsdag 4 maart 2014, 19.45 uur
Verkiezingsbijeenkomst Ridderkerk 
C.g. van der Staaij en C.a. van der duyn 
Schouten
Ridderkerk, margriete van Comenestraat 
8, elimkerk

Woensdag 5 maart 2014, 20.00 uur
Debatavond met VVD & CU/SGP Zuidplas: 
Lijst 1 of Lijst 2?
e. dijkgraaf, T. van ark, d. Bac en J. 
Hordijk
moordrecht, molenlaan 1a, de zespunt

Woensdag 5 maart 2014, 20.00 uur
Verkiezingsbijeenkomst Bunschoten-
Spakenburg
C.g.van der Staaij
Bunschoten, Kerkstraat 103, de 
mandemaaker

donderdag 6 maart 2014, 20.00 uur
Verkiezingsavond pkv Cromstrijen
numansdorp, Buttervliet 1,  
gemeentehuis

Agenda Partijdag 2014
Op zaterdag 29 maart D.V. wordt de jaarlijkse partijdag gehouden in een zaal van Euretco 

B.V. te Hoevelaken. De bijeenkomst begint om 9.30 uur en zal rond 13.00 uur zijn beëin-

digd.

Naast de gebruikelijke agendapunten zoals het vaststellen van verslagen, etc. zal mr. C.G. 

van der Staaij een politieke toespraak houden. Naar aanleiding daarvan zal een forumdis-

cussie worden gehouden. Van het forum maken onder meer deel uit ing. J. van der Ham 

van de Lelie zorggroep en P. Moens, gemeenteraadslid van Middelburg.

Verder zal ook drs. B. Belder een politieke toespraak houden.

Een drietal leden van het Hoofdbestuur is aftredend en herkiesbaar. Dit betreft ds. A. van 

Heteren (nevenkandidaat mr. drs. A.A. Egas), ds. A. Vlietstra (nevenkandidaat ds. D. Zoet) 

en drs. W. Visscher (nevenkandidaat drs. J.M.D. de Heer).

Wij hopen op uw belangstelling te mogen rekenen.

van de redactie
De Banier heeft, zoals u weet, elke maand een ander thema. Hieronder bieden wij u 

een overzicht van de thema’s die in de komende maanden gepland staan.

We merken daarbij op dat het soms kan voorkomen dat een ander thema zich aan-

dient dat beter past dan wat vooraf was bedacht. Een voorbeeld is het onverwachte 

bericht van de troonswisseling in 2013 toen het nummer SGP & Monarchie in april 

verscheen.

Maand Publicatie thema

Januari 23-01 SGP & Agrarisch

Februari 13-02 SGP & Ouderen

Maart 13-03 SGP & Gemeenteraadsverkiezingen

April 17-04 SGP & Israël

Mei 15-05 SGP & Europese verkiezingen 

Juni 12-06 SGP & Kerk
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 Fotoverantwoording: 
voorpagina: Jongeren actief in de ouderen-

zorg zoals bij Lelie zorggroep. zie pagina 

18-21 voor het interview. 

Pagina 31 rechts: rD, Arnold Dommerholt

training ‘collegeonderhandelingen’

Door Debat.NL

Dinsdag 11 maart, 19.00 uur – 22.00 uur

SGP-partijbureau, Dinkel 7, Rotterdam

Kosten: €75,-

Aanmelden voor zaterdag 8 februari 

via scholing@sgp.nl. 

campagnecaravan 
Werkendam

Oog voor eerbied-

waardige grijsheid

De Banier
LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

93e jaargang

februari 2014

nummer 02

SGP & Ouderen

donderdag 6 maart 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. K. visser uit Barendrecht
Oud- Beijerland, maseratilaan 1, geb. HHg

vrijdag 7 maart 2014, 19.30 uur
Appelavond Zaltbommel
ds. n.a. donselaar, H. Bor, H. den Hartog 
zuilichem, geb. HHg

vrijdag 7 maart 2014, 20.00 uur
Verkiezingsavond SGP/CU Lisse
C.g. van der Staaij
Lisse, Crocussenstraat 2a, Salemkerk

vrijdag 7 maart 2014, 19.30 uur
Debatavond SGP-jongeren
van Lodenstein College Barneveld, 
Lunterseweg 9 Barneveld

dinsdag 11 maart 2014, 19.30 uur
BDU Verkiezingsavond Kootwijkerbroek 
Kootwijkerbroek, Schoonbeekhof 1, 
Kulturhus de essenburcht

donderdag 13 maart 2014, 19.30 uur
BDU Verkiezingsavond Voorthuizen
voorthuizen, Roelenenweg 25, ’t Trefpunt

donderdag 13 maart 2014, 20.00 uur
Verkiezingsbijeenkomst pkv Bodegraven-
Reeuwijk
e. dijkgraaf
Bodegraven, Pastorieplein 2, ‘t anker

vrijdag 14 maart 2014, 19.30 uur
Verkiezingsbijeenkomst
Lijsttrekker van Wolfswinkel, e. dijkgraaf, 
ds. a. Snoek en ds. g.m. de Leeuw.
Kesteren, locatie van Lodenstein College

vrijdag 14 maart 2014, 19.30 uur 
Verkiezingsbijeenkomst
 a. Speksnijder, R. Bisschop, ds. a. de 
groot en ds. C. Hogchem.
genemuiden, Bereklauw 1, Bethelkerk

maandag 17 maart 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. B.L.C. aarnoudse uit doornspijk
elburg, Rode landsweg 1, geb. CgK

maandag 17 maart 2014, 19.30 uur
BDU Verkiezingsavond Barneveld
Barneveld, Churchillstraat 74a, 
Schaffelaar theater

dinsdag 18 maart 2014, 19.30 uur
Bidstond
ds. Bredeweg
Barneveld, vellerselaan 1, geb. ggin

dinsdag 18 maart 2014, 19.45 uur
Jaarvergadering
m.F. van Leeuwen
Berkenwoude, Kerkweg 2, de zwaan

dinsdag 18 maart 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. g.m. de Leeuw uit Opheusden
andelst, Kerklaan 5, geb. HHg

nB: voor alle genoemde data geldt: ‘deo 
volente’. agendapunten voor de volgende 
Banier (13 maart) kunnen via debanier@sgp.
nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van der Ree 
doolaard) worden ingeleverd. de inleverdatum 
is uiterlijk maandag 21 februari! 
de daaropvolgende Banier zal donderdag 17 
april 2014 verschijnen.

meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

in het oog, in het hart - NieuW!
Deze publicatie gaat over lokaal gezondheidszorg-

beleid en dan vooral de zorg in het kader van de 

(nieuwe) Wet maatschappelijke ondersteuning 

die per 1 januari 2015 in werking zal treden. De 

rijksoverheid wil dat mensen meer uitgaan van 

wat zij nog zelf kunnen, zo mogelijk samen met 

hun sociale netwerk. De gemeente ondersteunt 

hen daarbij en biedt maatwerk als mensen extra 

steun en zorg behoeven. In deze publicatie schetst 

het WI-SGP wat mensen nodig hebben om hun 

eigen verantwoordelijkheid te kunnen nemen. 

Hoe kan het sociale netwerk van mensen worden 

versterkt? Op welke manier kunnen we het in de 

samenleving aanwezige ‘sociaal kapitaal’ zo goed mogelijk benutten? Dit boekje 

geeft een handreiking aan raadsleden, wethouders, burgemeesters, lokale kerken, 

maatschappelijke organisaties, managers en andere werkers in de gezondheidszorg.

Drs. J.W. van Berkum en G.J. de Jong MSc, in het oog, in het hart. Op weg naar een 

zorgzame samenleving, Rotterdam 2014, 76 pag., ISBN 978-90-78323-20-4, prijs  

€ 7,50. Te bestellen via de webshop van de SGP (www.sgp.nl) of telefoon 010 – 

7200 785.

Drs. J.W. van Berkum en G.J. de Jong MSc

In het oog, in het hart
Op weg naar een zorgzame samenleving

CommentaarIn het oog, in het hart     Op w
eg naar een zorgzam

e sam
enleving                     Drs. J.W

. van Berkum
 en G.J. de Jong M

Sc

Commentaar nr. 44

In het oog, in het hart
Op weg naar een zorgzame samenleving

Zorg is een zaak van hart en handen. Handen uit de mouwen, want het is vaak 

 plannen, organiseren en stevig doorwerken als het gaat om zorgverlening. Maar vooral 

is een warm hart nodig, een open oog en oor voor de mens die zorg en aandacht 

behoeft. Want zorg kun je niet als een robot verlenen. Dan snijd je het hart van de 

zaak eruit.

Er komt een nieuwe Wet maatschappelijke ondersteuning (Wmo). Gemeenten dienen 

nadrukkelijk te stimuleren dat mensen meer uitgaan van wat zij nog zelf, samen met 

hun sociale netwerk kunnen.  De gemeente ondersteunt hen daarbij en biedt maat-

werk als mensen en hun sociale netwerk desondanks niet in staat zijn te participeren. 

In deze publicatie schetst het WI voor de SGP wat mensen nodig hebben om hun eigen 

verantwoordelijkheid te kunnen nemen. Hoe kan het netwerk van mensen worden 

versterkt die niet meer zelfstandig kunnen participeren? Op welke manier kunnen we 

het in de samenleving aanwezige sociaal kapitaal zo goed mogelijk benutten? 

Dit commentaar beoogt een handreiking te geven aan raadsleden, wethouders, burge-

meesters, lokale kerken, maatschappelijke organisaties, managers en andere werkers 

in de gezondheidszorg voor de uitdagingen waarvoor zij zich gesteld zien.

Drs. J.W. van Berkum is wetenschappelijk medewerker van de Guido de Brès-Stichting. 

G.J. de Jong MSc is beleidsmedewerker van de SGP-fractie in de Tweede Kamer.

De Guido de Brès-Stichting is het Wetenschappelijk Instituut voor de SGP dat kennis en  inzicht 

wil verwerven en die vanuit het gereformeerd belijden dienstbaar wil maken voor  politiek 

en samenleving. De Stichting stelt zich ten doel het maatschappelijke en politieke  debat te 

beïnvloeden op basis van de reformatorische levensbeschouwing; het (laten)  verrichten van 

onderzoek op wetenschappelijk niveau; het bevorderen van de bezinning op  actuele ontwikke-

lingen en het streven naar een bredere bekendheid in politiek en samenleving.

ISBN 978-90-78323-20-4
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J
ohan van der Ham (45) is woon-
achtig in Krimpen aan den IJssel 
en leidt sinds 2010 de grote 

christelijke zorgorganisatie Lelie 
zorggroep. Vanaf 2003, toen hij bij 
Agathos werkte zijn er overnames 
geweest. Daardoor is er een grote 
‘zorggroep’ ontstaan. Er werken 
tussen de 3500 en 4000 mensen en 
het verspreidingsgebied ligt vooral in 
de biblebelt met het zwaartepunt op 
de Rijnmond. Onderdeel van Lelie 

betekent nog niet dat die senior 
zichzelf ook oud voelt. Vroeger (30 
jaar geleden) was je met je 65e 
uitgewerkt en ook echt versleten. Of 
je iets mankeerde of niet, je kwam 
steevast in een bejaardentehuis 
terecht. Nu is die vanzelfsprekend-
heid er niet en mensen voeren 
verhoudingsgewijs ook minder 
lichamelijk zware beroepen uit en 
worden gemiddeld ouder. Er is geen 
eensluidende duiding voor het begrip 
‘oudere’, maar het zal een combinatie 
zijn van hoe je jezelf gedraagt en hoe 
de maatschappij je ziet.”

zorggroep zijn Agathos, Curadomi, 
Cruciaal GGZ, STAGG, De Drie-
hoek en Lelie zorggroep wonen, zorg 
en welzijn. Een deel van de organisa-
tie is gericht op ouderenzorg. Het 
geheel is gericht op het verlenen van 
zorg vanuit de christelijke traditie.
Voor ons gesprek spreken we af dat 
we het over ‘senioren’ of ‘ouderen’ 
zullen hebben en niet meer over 
‘bejaarden’. 

Wanneer ben je oud? 
“Je wordt tot de senioren gerekend 
als je rond de 65 bent, maar dat 

in het kader van SgP & Ouderen heb ik een gesprek met voorzitter van de Raad van Bestuur van 

Lelie zorggroep dhr. J. (Johan) van der Ham. als hij later oud is, wil hij zo lang mogelijk onafhankelijk 

blijven van hulp. een heel menselijke en logische gedachte. maar als hij dan eenmaal toch hulp 

nodig heeft, moet dat ten eerste in een vertrouwde omgeving zijn – liefst thuis – en ten tweede 

moeten er voldoende gemakken aanwezig zijn om niet geïsoleerd te raken van de wereld. “door 

de voortschrijdende technologie zijn daar wel kansen voor”, denkt van der Ham.

Zorg voor onze 
ouderen!

“Vroeger was je met je 65e versleten 
en kwam je in een bejaardentehuis.”

Door Sjon van der Ree Doolaard
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in de grotere verbanden van de 
samenleving. Ook de welvaart, die 
vele voordelen heeft, heeft zijn 
aandeel in dit moraalafbrekende 
proces. Hoewel ik geen pessimist 
ben, denk ik niet dat we de ontker-
stening en de gevolgen daarvan 
zomaar kunnen veranderen. De 
overheid kan wel invloed uitoefenen 
door dingen gewoon wel of niet te 
doen. Je krijgt bijvoorbeeld geen 
hulp meer als je niet eerst alle 
mogelijkheden in je sociale netwerk 
hebt aangesproken. Zo kan de nabije 
omgeving niet buiten spel blijven 
staan. Je moet ergens beginnen als je 
een denkpatroon wilt doorbreken.”

Wat is de taak van de christen?
De christen kan een ander geluid 
laten horen. Als wij een contract 
sluiten schrijven wij het zelfs zwart 
op wit: de kerk en de mensen uit 
onze kring zijn onze partners in 

en de middelen om te verplegen 
zullen meer in huis komen. 

• De zuster kwam eerst om te 
verplegen en te verzorgen, maar 
ze zal steeds meer een regisseur 
van zorg zijn die kijkt waar welke 
hulp nodig is. 

• Door besparingen zal er zeker 
verschraling optreden.”

In Nederland viert het individu-
alisme hoogtij. Meer oog hebben 
voor elkaar is er bijna niet meer 
bij. De moraal van Nederland moet 
veranderen om solidair te kunnen 
zijn. Hoe kan die verandering er 
ooit komen?
“Dat is een heel groot proces. 
Solidariteit is sinds de Tweede 
Wereldoorlog steeds meer aan het 
verdwijnen en dat is mede te wijten 
aan de ontkerstening van onze 
samenleving. De individualisering 
zie je in het gezin en dat werkt door 

U hebt verteld hoe de ouderenzorg 
moet zijn als u dat levensstadium 
zou hebben bereikt. Dat is het 
ideaal, maar hoe schat u de 
werkelijkheid in?
“Tja, dat is een lastig punt. Een 
precieze omschrijving is natuurlijk 
niet mogelijk en daarom zet ik een 
aantal ontwikkelingen op een rij. 
• Het verzorgingstehuis zal later zo 

goed als verdwenen zijn. Je zult 
een woning kunnen huren van 
een zorgorganisatie, maar je krijgt 
pas zorg als je daar een indicatie 
voor hebt. 

• Huishoudelijke hulp wordt ook 
sterk verminderd. De komende 
jaren met zo’n 40%. De nieuwe 
situatie zal zijn dat eerst de 
kinderen, vrienden en bekenden 
mantelzorg zullen verlenen en als 
die niet voor handen zijn dat de 
professionele hulp het overneemt. 

• Er zal dus meer mantelzorg zijn, 

“Vroeger was je met je 65e versleten 
en kwam je in een bejaardentehuis.”

➜
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078-6824469

Ziet u ook op tegen rekeningen maken, 

voorraad inventariseren, etc.? 

Er is nu eenvoudige en betaalbare software, speciaal voor u!

• u betaalt alleen voor de functionaliteit die u nodig heeft

•  geen cursus nodig

• geen onderhoudscontract

• gratis telefonische ondersteuning

• speciaal voor kleine bedrijven!

Belt u gerust voor meer info of een vrijblijvende afspraak

 Peter Roest (06-28120067)

Nijverheidstraat 21
4143 HN Leerdam 
Postbus 168
4140 AD Leerdam
T (0345) 61 01 55 - info@gereformeerdebijbelstichting.nl - www.gbs.nl
Giro 1.355.824 t.n.v. penningmeester GBS te Leerdam

14,5 x 2
1,5 cm

 

Zonder Psalmen  
en formulieren
KTB30 zwart kunstleer, kleursnee  m 45,-
KTB31 zwart bonded leather  
 (leren toplaag), goudsnee  m 50,-
KTB33 idem, met rits   m 70,-
KTB35 leer, goudsnee  m 75,-

Met Psalmen en formulieren
KTB40 zwart kunstleer, kleursnee  m 60,-
KTB45 leer, goudsnee  m 145,-
KTB47 leer, goudsnee, rits  m 175,-

Bijbels in Statenvertaling

Bijbel
met 
kanttekeningen 
in dundruk, 
handzaam formaat

Vraag voor andere bijbels in  
gewone of luxe uitvoering onze  
folder aan of breng een bezoek  
aan onze showroom in Leerdam.

Onze showroom is geopend  
op ma. t/m vr. van  
8.30 tot 16.30 uur.

Adullam is een landelijke, identiteitsgebonden organisatie 
voor het bieden van zorg en begeleiding aan mensen met 
een verstandelijke beperking. De Bijbel, samen met de Drie 
Formulieren van Enigheid, stempelt de identiteit en is het richt-
snoer voor onze normen en waarden. Adullam biedt verschil-
lende zorgvormen, voor zowel kinderen als volwassenen.

De ervaring leert dat het aanmelden voor gehandicaptenzorg 
een hele stap is. Het voelt als een soort bevestiging dat uw 
kind ‘gehandicapt’ is... Als de stap dan na veel afwegen is gezet, 
overheerst meestal opluchting en de wetenschap dat uw kind 
in ‘goede handen’ is. Om deze stap voor u zo klein mogelijk te 
laten zijn, nodigen we u uit voor een kopje koffie. Gewoon, 
zonder formulieren in gesprek gaan. Bel één van onderstaande 
nummers of kijk op www.adullamzorg.nl/welkom. U bent 
welkom met al uw vragen op een dag en tijdstip die u passen!

Logeerhuizen:
• De Mantelienge, Ouddorp, T 06 127 01 279 (dhr. E. Nap)

• De Lindenhof, Staphorst, T 06 371 82 444 (mw. V. Spiker)

• Woonvoorziening, Barneveld, T 06 114 23 452 (dhr. B. de Vries)

Centra voor leren, werken en activiteiten:
• Horstheim, Staphorst, T 06 531 30 216 (dhr. G. Boeser)

• Veldheim, Ede, T 06 450 28 882 (dhr. J. Brand)

• Waardheim, Puttershoek, T 06 254 15 752 (mw. G.M. Stigter)

• Wilgenheim, Alblasserdam, T 06 127 01 279 (dhr. E. Nap)

U bent welkom!

waardenvolle zorg
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interview

het verlenen van zorg. Verzekeraars 
benadrukken dat we dat moeten 
vasthouden, want het onderscheidt 
ons.”

Wat is de rol van de jongere?
“Vanaf jonge leeftijd moet het besef 
worden bijgebracht dat er grenzen 
zijn aan welvaart. We hebben een 
land waar het goud bij wijze van 
spreken op straat ligt, maar je hoeft 
niet elke nieuwste gadget. Als dat 
besef er niet is, wordt je klagerig en 
egocentrisch en te makkelijk. Ik pleit 
voor een maatschappelijke stage of 
een vervangende sociale dienstplicht. 
Een mooi voorbeeld, waar ik altijd 
aan moet denken, is het jongetje dat 
door het ophalen van lege flessen 
meerdere kinderen in hun levenson-
derhoud voorziet! Wat dat betreft 
ben ik niet somber over een wegzak-
kende maatschappij.” 

Wat is de goede verantwoorde-
lijkheidsverdeling tussen burger en 
overheid?
“ De overheid is nog aan het zoeken 

Is er in deze tijd van bezuinigen 
nog voldoende ruimte voor 
maatwerk?
“Gelukkig vinden we een gewillig 
oor bij bijvoorbeeld de SGP en CU. 
Denk aan motie van SGP over 
mantelzorg. Mooi ook dat we op de 
achtergrond daar contacten over 
kunnen hebben en ook de fractie 
zich laat voeden door werkbezoeken 
aan onze organisatie. Maatwerk bij 
gemeenten hangt af van de waarde 
die een lokaal college hecht aan 
keuzevrijheid.”

Hoe belangrijk is identiteitsgebon-
den zorg?
“Vooral in de laatste tijd van het 
leven kun je met vragen worstelen. 
Niet-gelovige mensen kunnen 
denken ‘was ik maar dood’, maar 
met zo’n instelling kun je niet 
begripvol luisteren en vindt de toch 
al kwetsbare oudere geen weerklank. 
Juist vanuit onze identiteitsgebonden 
instelling hebben onze professionals 
extra antennes voor levensvragen en 
spelen daarop in. Niet zelden leidt 
dat tot hele mooi dingen.”

Hoe kan een oudere blijven 
deelnemen aan de samenleving?
“Vrijwilligerswerk is een heel 
belangrijk onderdeel voor voortdu-
rende participatie.” 

Hebben ouderen het zwaar in deze 
tijd? 
“Vitaal ouder worden is een mooie 
kreet, maar niet vanzelfsprekend. Ik 
denk dat de oudste categorie oude-
ren niet gemakkelijk meekomt in de 
maatschappij. De 70’ers zitten nu in 
onze internetcafés, skypen met hun 
kleinkinderen etc. We moeten wel 
opletten dat er geen grote kloof 
tussen de generaties ontstaat. 
Tegelijk hebben de ouderen zo’n 
schat aan levenservaring dat ze van 
enorme toegevoegde waarde kunnen 
zijn voor jongeren, maar ook voor 
de gehele samenleving.”  ■ 

naar de grens van hun verantwoor-
delijkheid. De overheid heeft geen 
zorgplicht meer. De regie ligt nu bij 
de burger.”

Hoe ziet u de decentralisatie van 
de zorg naar de gemeenten?
“Op zich geen slechte zaak, maar ik 
waarschuw wel voor nog verder 
oplopende bureaucratie. Elke 
gemeente vindt weer opnieuw het 

wiel uit met extra ambtenaren en dat 
geld gaat niet in de zorg zelf. Zorg en 
de financiering daarvan dicht bij de 
burger is een begrijpelijke gedachte, 
maar de gemeente moet oppassen 
niet op de medische stoel terecht te 
komen.”

“Ik ben niet 
somber over een 

wegzakkende 
maatschappij.”
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Betrokken partners. 
 
 
 
 

Accountancy  |  Be las t ingen  |  Adv ies   

www.schipperpaul.nl  |  info@schipperpaul.nl  |  070-260 00 08 

 

 Juffer’s tegels & sanitair  Veenweg 30 8075 PS Elspeet
tel: 0577-491423 fax: 0577-492342

 www.jufferstegelsensanitair.nl

Badkamers voor ieder budget
inclusief  installatie

Sterk in het complete werk !

 Juffer’s tegels en sanitair:
 Uw adres voor de complete
 installatie van badkamers,

 toiletruimtes en overig 
 tegelwerk in uw woning. 

 

Juffer’s tegels en 
sanitair is uw adres! 

Ook voor de doe-het-zelvers!

· Occasions 
· Onderhoud alle merken

· Inbouw audio/navigatie/carkits 
· Bedrijfsauto’s

www.domselaar.nl

Seat specialist

Thorbeckelaan 87 Barneveld
tel. 0342 - 41 41 81
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Antwoord door Willem Goudriaan

De SGP is een van de indieners 
van dit initiatiefwetsvoorstel 
geweest. Dat is een wetsvoorstel 
wat niet door het kabinet, maar 
door een of meerdere Kamerle-
den is ingediend. De nieuwe 
drank- en horecawet is met in-
gang van dit jaar van kracht. 
Zo moet je bijvoorbeeld 18 jaar 
of ouder zijn om alcoholische 
dranken te kunnen kopen.
Overmatig alcoholgebruik 
maakt ontzettend veel kapot. 
Het leidt tot agressie, geweld, 
et cetera. Daar moet een einde 
aankomen. Het is ook erg scha-
delijk voor de gezondheid. En 
dat moeten we niet met elkaar 
willen. Strenge handhaving 
van deze nieuwe wet is daarom 
noodzakelijk.

e
en goede mogelijkheid om een 
onderwerp onder de aandacht 
te brengen van het college van 

burgemeester en wethouders is het 
stellen van schriftelijke vragen. 
Tijdens een commissievergadering 
of een gemeenteraadsvergadering 
heeft elk raadslid al de gelegenheid 
om mondelinge vragen te stellen. 
Maar door schriftelijke vragen wordt 
er nadrukkelijker aandacht voor een 
bepaald onderwerp gevraagd. Het 
komt regelmatig voor dat een 
gemeenteraadsfractie een persbe-
richt opstelt waarin gemeld wordt 
dat de fractie vragen heeft gesteld 
aan het college. Vaak wordt dit ook 
door de pers opgepikt en genereert 
de fractie hierdoor nog meer 
aandacht. 

regels
Vooraf moet goed afgewogen 
worden of het onderwerp het waard 
is om schriftelijke vragen over te 
stellen. Als er te vaak over onbenul-
lige zaken vragen gesteld worden, 
daalt het instrument van vragen 
stellen daardoor in waarde. 
Aan het stellen van schriftelijke 

vragen zijn regels verbonden. Het is 
niet zo dat een raadslid een e-mail 
met daarin de vragen rechtstreeks 
naar het college stuurt. De procedure 
is als volgt: Als eerste stelt een 
raadslid korte en bondige vragen op. 
Deze kunnen voorzien zijn van een 
toelichting: wat is aanleiding om 
deze vragen te stellen? Het raadslid 
stuurt de vragen vervolgens door 
naar de griffier (die alles notuleert). 
Via de griffier komen de vragen bij 
de voorzitter van de raad terecht en 
de griffier stuurt ze ook voor kennis-
geving zo snel mogelijk naar de 
overige raadsleden en het college.

Deadline
In het Reglement van Orde staat ook 
de termijn genoemd waarbinnen het 
college met een reactie moet komen. 
Binnen 30 dagen na ontvangst van 
de vragen moeten de vragensteller 
en de andere raadsleden een reactie 
van het college hebben ontvangen. 
Lukt dit niet, dan zal het college in 
een brief dat uitleggen met daarbij 
de termijn waarop de antwoorden 
wel verwacht kunnen worden. De 
antwoorden kunnen aanleiding 
geven tot een nadere toelichting. Dit 
gebeurt dan in de eerstvolgende 
raadsvergadering. ■

gemeenteraadsleden hebben een aantal instrumenten om 

invloed uit te oefenen. een voorbeeld is de mogelijkheid 

van schriftelijke vragen stellen.

Politiek voor dummy’svRaagBaaK

Willem Goudriaan
?

gert-Jan:

“Wat vindt de SGP 

van de nieuwe 

drank- en horeca-

wet?”

Door Willem Goudriaan
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POLitiek DichtbiJ 

Over welke zorg gaat het concreet?
“Allereerst de begeleiding van 
mensen thuis, bijvoorbeeld de 
begeleiding van mensen met au-
tisme. Daarnaast gaat het om 
bijvoorbeeld dag- en logeeropvang 
van mensen met een verstandelijke 
of psychische beperking.” 

Wat gebeurt er als deze zorg 
gedecentraliseerd wordt van de 
AWBZ naar de WMO?
“Als je deze voorzieningen in de 
toekomst wilt hebben, moet je bij de 
gemeente wezen in plaats van bij het 
zorgkantoor. Maar het is meer dan 
een verschuiving van taken. De 
filosofie is anders. Bij de AWBZ was 
de vraag: wat heb je nodig? Bij de 
WMO wordt de vraag: kun je jezelf 

helpen? De gemeente gaat kijken wat 
je zelf kunt met behulp van familie, 
vrienden of vrijwilligers”

En als je – eventueel samen met je 
sociale netwerk – onvoldoende 
zelfstandig kunt functioneren?
“Dan gaat de gemeente kijken of je 
met algemene voorzieningen 
geholpen kunt worden. Gemeenten 
willen investeren in sociale wijk-

teams. Zeker de grote gemeenten 
gaan weer wijkgericht werken. De 
wijkverpleegkundige komt bijvoor-
beeld terug. Pas als er geen algemene 
voorziening (in de wijk) is, gaat de 
gemeente kijken waar ze gespeciali-

seerde zorg kan krijgen.”

Hoe gaat dat per 1 januari 2015 in 
zijn werk?
“Je komt met een vraag bij het 
WMO-loket. Het eerste wat dan gaat 
gebeuren is het zogenaamde keuken-
tafelgesprek. De intaker van de 
gemeente gaat proberen jouw vraag 
helder te krijgen. Zorg ervoor dat 
ook een mantelzorger bij dat gesprek 
zit, om je niet te laten omverpraten. 
Als je vraag duidelijk is, ga je het 
rijtje weer af: jezelf, je sociaal net-
werk, de algemene voorzieningen en 
ten slotte de gespecialiseerde zorg.”

Maar moet iedereen die nu de 
AWBZ gebruikt, dan opnieuw een 
intake doen?
“Er komt een overgangsregeling. Het 
is echter niet vanzelfsprekend dat wat 
onder de AWBZ kan ook onder WMO 

Uitbreiding WmO

De kandidaten van de SGP in Veenendaal (inzet Leunis van Klinken).
  

veenendaal

Sinds 2007 zit Leunis van Klinken (64) in de raad. maar zulke 

complexe materie als de decentralisaties heeft hij nog nooit 

meegemaakt. in een interview zoomen we met de 

fractievoorzitter van de SgP in veenendaal in op de moeilijke 

decentralisatie van de aWBz naar de WmO. een poging om dit 

verstrekkende dossier helder op tafel te krijgen.

Door Henri Pool

“We ontberen 
kennis.”

24



POLitiek DichtbiJ

ga stemmen op 19 maart! 
Is deze oproep nodig? Jazeker! Veel besluiten die de 

gemeenteraad neemt, zijn van invloed op het welbevinden 

van burgers. Toch zijn niet veel mensen betrokken bij de 

totstandkoming van deze besluiten. En betrokken zijn is 

leuker en gemakkelijker dan u misschien denkt. Deze 

betrokkenheid begint bij het uitbrengen van uw stem!

In september 2012 kreeg ik een telefoontje van de fractie-

voorzitter van de SGP in Katwijk. Binnen de fractie is 

behoefte aan iemand die meedenkt vanuit het onderwijs. “Wil je een paar keer 

met de fractie mee vergaderen?”

Mijn betrokkenheid bij de politiek en bij de SGP bestaat op dat moment uit het 

volgen van landelijke debatten met af en toe een bezoek aan de Tweede Kamer, 

een hobby van jongs af. En als schoolleider heb ik regelmatig contact met de SGP-

wethouder. 

Als ‘buitenstaander’ keek ik naar een fractie als een groep gekozen mensen met 

daaromheen een groep meedenkers die argumenten over verschillende onderwer-

pen uitwisselen en zo een standpunt bepalen. Ik weet nu dat het anders is. De groep 

meedenkers is vaak klein en besluiten komen vooral tot stand doordat fractieleden 

stukken goed doorlezen, werkbezoeken doen en in gesprek gaan met burgers. Frac-

tieleden moeten dus van alle markten thuis zijn en veel werk verzetten! 

Als steunfractielid is het mij opgevallen dat je veel kunt betekenen voor je gemeen-

te (en voor de fractieleden) door actief betrokken te zijn bij een politieke partij. 

Gemeentepolitiek is heel laagdrempelig en met een bijdrage op welke manier dan 

ook (PR-commissie, steunfractie, jongerencommissie, etc.) is een positieve bijdrage 

te leveren aan de leefomgeving van anderen en van jezelf.

 Door als steunfractielid mee te lezen, mee te denken en werkbezoeken te regelen, 

kunnen fractieleden meer bereiken. Ik geniet van het meedenken en het volgen 

van debatten in de gemeenteraad. De SGP is een partij met een aansprekende visie 

voor Katwijk. Met het motto: ’t kan anders! Stem SGP. (www.sgpkatwijk.nl) gaan 

we de verkiezingen in. 

Met het uitdragen van ons motto proberen we te groeien van 5 naar 6 zetels. Daar-

voor mogen we met alle ‘meedenkers en meedoeners’ elke dag ons best doen. 

Met een 5e plek op de kandidatenlijst hoop ik gekozen te worden en zo een steen-

tje bij te dragen aan de christelijke politiek in Katwijk.

Jacco Knape, steunfractielid SGP Katwijk

uitGeLicht

In deze rubriek vindt u dit keer een interview van Jacco knape, steunfractielid SGP 
katwijk en kandidaat-raadslid.

zal kunnen. Maar dit leeft niet bij 
mensen, het is allemaal nog papier-
werk. Dat gaat pas leven als mensen 
het aan den lijve ondervinden.”

Waarom wordt dit gedaan?
“Om te bezuinigen! Niet alleen gaan 
er taken van de AWBZ naar de 
WMO, maar er is ook behoorlijk 
minder geld beschikbaar. Gemeentes 
moeten proberen het een beetje slim 
op te lossen. Door de uitbreiding van 
de WMO kan bijvoorbeeld de al 
gegeven huishoudelijke hulp gecom-
bineerd worden met andere zorg.”

Kan de raad van Veenendaal dit 
allemaal behappen? Het klink 
complex.
“Nee, je bent al blij als je begrijpt wat 
er gaat gebeuren. Dat is iets heel 
anders dan het kunnen beoordelen 
of het goed is wat er gaat gebeuren. 
Heel eerlijk: die kennis mis ik 
gewoon en dat merk je bij het gros 
van de raadsleden. We ontberen de 
kennis om te kunnen beoordelen. 
Bovendien is er tijdsdruk, want D.V. 
aan het eind van dit jaar moet het 
allemaal geregeld zijn. Gelukkig 
krijgen we deskundige adviezen van 
het plaatselijke WMO-forum en 
vanuit de partij.”

Zitten er ook positieve kanten aan?
“Ja! Dat we weer moeten omzien 
naar elkaar, het Bijbelse begrip 
naastenliefde. De kerken met hun 
vrijwilligers kunnen er ook voor 
niet-leden zijn. Maar zij komen nog 
maar moeilijk in beweging. De vraag 
is of in de hele maatschappij die 
cultuuromslag wel gaat komen.”

Waar moeten SGP’ers op letten?
“Op keuzevrijheid voor identiteitsge-
bonden zorg. De wethouder heeft 
een inspanningsverplichting om 
deze te leveren. Let erop dat dit 
gebeurt. En probeer ruimte te 
krijgen voor deze inzet van het 
persoonsgebonden budget.” ■
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ADVERTENTIES

KEMP SCHALKWIJK B.V.

LANDSCHAPSONDERHOUD
BOOMROOIERIJ

LOONWERK
LANDSCHAPSONDERHOUD

BOOMROOIERIJ
LOONWERK

• ROOIWERK

• HOUTVERSNIPPEREN

• STOBBENFREZEN

• VERKLEPELEN

Heeft u stamhout of snippers?
Bel voor een interessante prijs! 
Tevens afvoer takken en stobben en geschredderd hout.

Bart Kemp
T (030) 601 25 95

www.kempschalkwijk.nl
Email: bartkemp@kliksafe.nl
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de SgP-jongerendag. WelKOm!

e
r is geen beleidsterrein zo 
belangrijk als ‘veiligheid’. Het 
raakt iedereen; jong of oud. Wel 

heeft iedere generatie een ander 
prioriteitenlijstje. Ouderen zullen 
zich vooral zorgen maken om 
overlastgevende hangjongeren. 
Jongeren maken zich op hun beurt 
meer zorgen over de bescherming 
van hun Facebookaccount. 

Los van de vraag welk aspect van dit 
beleidsterrein de meeste aandacht 
zou moeten krijgen: de onthullingen 
van klokkenluider Edward Snowden 
hebben de bescherming van privacy 
hoog op de (internationale) politieke 
agenda gezet. “Er kan geen sprake 

zijn van 100% veiligheid en 100% 
privacy”, zo reageerde president 
Obama op de onthullingen rond de 
afluisterpraktijken van de NSA. We 
lijken dus privacy in te moeten 
leveren om onze veiligheid op hoog 
niveau te houden. Hoever we daarin 
moeten gaan blijft de grote vraag.

Iedereen begrijpt dat er bij het 
veiligheidsbeleid dus keuzes moeten 
worden gemaakt. Wat mag de AIVD 
wel en niet? Moet de overheid 
toegang hebben tot onze mailbox en 
mee kunnen luisteren met onze 
telefoongesprekken? Of moet het geld 
dat we investeren in dit beleidsterrein 
vooral ingezet worden voor ‘blauw op 

straat’? Mogelijk zal elke generatie 
deze vragen anders beantwoorden. 

Naast politie en justitie speelt ook 
defensie een belangrijke rol bij het 
veiligheidsvraagstuk. Zij het dan 
meer internationaal georiënteerd. Al 
jaren wordt er op defensie bezuinigd. 
Wat zijn de gevolgen daarvan? Is het 
overigens wel noodzakelijk dat 
defensie op elk mogelijk gebied tot de 
tanden toe bewapend is of moeten we 
gaan specialiseren? Met de verkoop 
van 100 Leopardtanks aan Finland is 
de eerste stap mogelijk al gezet.

Er is voor jongeren gelegenheid over 
al deze vragen meer te horen: de 
SGP-jongerendag. WelKOM! ■

Wilhelm Doeleman, bestuurslid 
Organisatie en voorzitter Jongeren-
dagcommissie 2014
Frank van Putten, beleidsadviseur 
SGP-jongeren

JONGereN

zorg dragen voor veiligheid is een kerntaak van de overheid. 

nooit zal het van de politieke agenda verdwijnen. Wat hebben 

veiligheid, ouderen en de SgP-jongerendag met elkaar te maken?

» » » »

Beatrixtheater - Utrecht - 8 maart

Hoe veilig ben jij? Geen vuiltje aan 
de lucht? Vooruit, hier in Nederland 
misschien niet. Maar al die moorden 
per jaar dan? En…hoe veilig zijn we 
wereldwijd? Hoe groot is de kans op een 
nieuwe wereldoorlog, en wat doen we 
dan? Veiligheid? Gevaarlijk actueel! 

Minister 
Ivo Opstelten

Commandant der Strijdkrachten 
Tom Middendorp

VEILIGHEID
sgp  »  jongeren

Voor meer info of aanmelding, ga naar de speciale site:
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 gezond ouder worden:
 ook een europese uitdaging
Het feit dat mensen steeds ouder worden, mag ons dankbaar 

stemmen. de verwachting is dat de komende vijftig jaar het 

aantal mensen boven de 65 jaar verdubbelt tot ongeveer 148 

miljoen in 2060.
eind te komen of hulp in te roepen. 
De afgelopen jaren is door een 
onderzoeksteam uit Duitsland, 
Oostenrijk, Finland en Hongarije 
gewerkt aan een thuissurveillance-
systeem voor ouderen die zelfstandig 
wonen. Het systeem is een stereo-
sensor met kunstmatige intelligentie. 
De sensor is in staat om  te detecte-
ren wanneer iemand valt, en zendt 
vervolgens een tekstbericht uit naar 
familie, vrienden of hulpverleners. 
Uniek aan het systeem is dat er geen 
sprake is van continue videobeveili-
ging, waardoor de privacy van de 
bewoner gewaarborgd blijft. 

healthy Ageing Network
Op Nederlands grondgebied wordt 
ook actief onderzoek gedaan. Zo is 
er het Healthy Ageing Network 
Noord-Nederland dat het waard is 
om genoemd te worden. Binnen dit 
netwerk werken bedrijven, overhe-
den, (zorg)kennisinstellingen 
systematisch samen. De Europese 
Commissie heeft afgelopen zomer 
dit netwerk drie sterren toegekend 
voor haar inspanningen. Deze 
erkenning maakt de regio een 
voorbeeld voor de hele Europese 
Unie.

kennis bundelen
Grensoverschrijdend onderzoek is 
waardevol vanwege het bundelen 
van kennis en voorkomen van 
overlappend onderzoek.  Ook 
Nederland kan hieraan een steentje 
bijdragen en ervan profiteren, en zo 
de uitdagingen die gepaard gaan met 
vergrijzing aanpakken. ■

d
eze verdubbeling zal echter 
ook zorgen voor een toene-
mende druk op de 

gezondheidszorg en -budgetten. Ook 
binnen Europees verband is er 
daarom veel aandacht voor. Zo is er 
het Europees Innovatie Partnerschap 
voor actief en gezond ouder worden.  

Het doel van dit partnerschap is om 
het aantal gezonde levensjaren van 
de burgers van de EU-lidstaten met 
twee te doen toenemen in 2020. Ook 
wil men de gezondheid en kwaliteit 
van leven voor oudere mensen 
verbeteren en de duurzaamheid en 
efficiëntie van de zorgsystemen 
verhogen. Het plan heeft drie pijlers: 
(1) preventie, screening en vroege 
diagnose, (2) zorg en genezing, en 
(3) actief ouder worden en zelfstan-
dig leven. Gezond ouder worden 
neemt daarom ook een belangrijke 
plaats in binnen de financiering van 
onderzoekdoor de EU de komende 
zeven jaar. Onderzoekers kunnen 
subsidie aanvragen uit dit budget 
wanneer hun onderzoek voldoet aan 
de doelen die de EU heeft 
vastgesteld. 

thuissurveillancesysteem
Een voorbeeld. Veel ouderen willen 
graag zelfstandig blijven wonen in 
hun vertrouwde omgeving. Het 
gebeurt echter regelmatig dat 
ouderen vallen, daarbij iets breken 
en niet meer in staat zijn om over-

“Vergrijzing 
aanpakken door 

krachten te 
bundelen.”

Elise van Doorn
Beleidsmedewerker Nederlandse 

delegatie EFD
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hAAGSe PrOPJeS

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de bruyne, voorlichter tweede kamerfractie SGP

Cool

Ooit van CoolCat gehoord? Ik  
tot voor kort niet. Ik heb het 
ook niet zo op katten, iets 

wat ongetwijfeld op het conto ge-
schreven kan worden van mijn Turk-
se vriendin. Die lust ze letterlijk rauw, 
dus loop ik liever met een boog heen 
om deze in potentie lekkere hapjes 
voor m’n bij tijd en wijle bloeddor-
stige viervoeter. Niet dat u denkt dat 
ik haar te weinig te eten geef, maar 
ze heeft nu eenmaal een slechte 
jeugd gehad…

CoolCat blijkt een winkelketen te zijn 
waar je kleren kunt kopen. Nu koop 
ik de aanwinsten voor mijn gardero-
bekast zo goed als altijd in Engeland, 
dus geen wonder dat ik CoolCat niet 
ken. En natuurlijk koop ik m’n col-
bertjes niet in winkels van het for-
maat van een Albert Heijn XL, maar 
in wat men vroeger een manufactu-
renzaak placht te noemen, winkels 
en winkeltjes in van die oude markt-
stadjes van waaruit je de leveran-
ciers van de lamswol en tweed luid 
mekkerend kunt zien lopen. Verser 
kan niet! 

Enfin, CoolCat is dus een klerenzaak. 
Tenminste, dat vond minister Plou-
men voor Ontwikkelingssamenwer-
king. Zij is als minister ingehuurd om 
erop te letten dat de in Bangladesh 
gefabriceerde bloesjes en onderbroe-
ken die in Winschoten en Vrouwen-
polder aan de vrouw/man worden 
gebracht, voldoen aan de etiquette-
regels van Greenpeace, Amnesty In-
ternational, Milieudefensie, Wakker 
Dier, Vluchtelingenwerk Nederland, 

de mensenrechtencommissie van de 
Verenigde Naties, de Stichting AAP, 
het Palestina Komitee, de Ombuds-
man en de Kinderombudsman. Dat 
komt erop neer dat die bloesjes en 
onderbroeken ten minste twee ge-
neraties mee moeten gaan, dat er 
geen kinderen aan hebben zitten 
naaien en dat het katoen of de wol 
vegetarisch geteeld zijn.
 

cat
Eind vorig jaar zei minister Ploumen 
(PvdA, hoe kan het ook anders) in 
het Algemeen Dagblad dat CoolCat 
niet cool is. De kledingketen is fout, 
verklaarde ze met een vies gezicht. 
De bewindsvrouwe bevond zich 
daarbij in goed gezelschap, want ook 
de Christenunie sprak schande van 
het modewarenhuis. Kamerlid Voor-
dewind zette zijn bij CoolCat gekoch-
te sokken direct op marktplaats, z’n 
onderbroeken op eBay en bracht z’n 
overhemden in allerijl naar de voed-
selbank voor motten. De CU-jonge-
ren, ook niet voor de poes, gingen 
zelfs demonstreren bij het hoofdkan-
toor van CoolCat.  

Inmiddels weten we dat CoolCat he-
lemaal niet het maatschappelijk on-

verantwoorde bedrijf is dat door 
Ploumen en de CU aan de schand-
paal werd genageld. De Volkskrant 
publiceerde ruim een week geleden 
een artikel onder de kop: “Pijnlijke 
draai van Ploumen: CoolCat is eigen-
lijk best cool”. En het Nederlands 
Dagblad kopte: “Ploumen slikt kritiek 
op CoolCat in”.

Want wat blijkt? Het kledingbedrijf 
blijkt zo maatschappelijk verant-
woord bezig als minister Ploumen 
en de CU bij elkaar. Joël Voordewind 
kan z’n onderbroeken en sokken dus 
weer gaan afhalen bij de kopers, 
want ze gaan nóg langer mee dan 
míjn Engelse tweedjasjes. De CU-
jongeren kunnen de protestborden 
weer inleveren bij GroenLinks. En 
minister Ploumen? Die kan met een 
gerust naar CoolCat voor de aan-
schaf van een door Greenpeace, 
Amnesty International, Milieudefen-
sie, Wakker Dier, Vluchtelingenwerk 
Nederland, de mensenrechtencom-
missie van de Verenigde Naties, de 
Stichting AAP, het Palestina Komi-
tee, de Ombudsman en de Kinder-
ombudsman gecertificeerd… boete-
kleed.

rondje binnenhof 
Bij het ter perse gaan van dit nummer 
van De Banier is nog niet bekend of de 
rondjes Binnenhof die gepland staan 
voor zaterdag 22, maandag 24 en 28 
februari en 1 maart al volgeboekt zijn. 
Dus mocht u nog belangstelling heb-
ben, mdebruyne@tweedekamer.nl of 
06 - 12 54 17 41 ■
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G E D E N K  D E N  S A B B A T D A G ,  D A T  G I J  D I E N  H E I L I G T .

Hoe lief is u 
de dag 

des HEEREN ?

Hoe lief is u 
de dag 

des HEEREN ?

DOELSTELLING:
Doel van de vereniging is met ernst te

streven naar de bevordering van de zon-

dagsrust en zondagsheiliging, zoals dat in

Gods Woord geboden wordt.

Uw ingevulde kaart kunt u sturen

naar onderstaand antwoord-

nummer. Een postzegel is dan

niet nodig. Ons kantoor is 

telefonisch bereikbaar op werk-

dagen tussen 9.00 en 16.00 uur.

Allerlei wetgevingen in ons land hebben er mede toe bijgedragen dat

de zondag meer en meer als een gewone dag wordt gezien. Nog

afgezien van het feit dat deze dag met sport en spel door miljoenen

in ons land wordt doorgebracht. Heeft u dat nog iets te zeggen? Of

zijn wij het zo gewoon gaan vinden dat we onze schouders er maar

over ophalen en daarmee zeggen: Er is toch niets meer aan te

doen...? Het is onze dure plicht om de dag des HEEREN waar te

nemen zoals de HEERE het Zelf ingesteld heeft in Zijn Woord. 

Bent u ook verontrust over de steeds verdergaande ontwikkelingen

waardoor de zondagsrust in ons land meer en meer in het geding is? 

Voor slechts 1 euro per jaar bent u lid van de vereniging. U kunt

voor opgave naar ons kantoor bellen, faxen of mailen. Of stuur een

briefkaartje naar ons antwoordnummer. 

Bij voorbaat hartelijk dank!

Onze vereniging probeert landelijk de zondagsontheiliging te bestrij-

den en de zondagsrust te bevorderen. Moge onder de inwachting van

Gods zegen onze geringe arbeid tot een zegen gesteld worden. 

Kantoor: 
Fred. van de Paltshof 15,

3911 RA Rhenen. 

Tel. 0317-614398 

Fax. 0317-616044

Antwoordnr. 2218, 

3900 ZB Rhenen

info@verenigingzondagsrust.nl

Postbank: 878.628

Adv. Terdege formaat april 08  09-10-2008  13:37  Pagina 1

1116_SGP_banier 3e kwartaal.indd   1 24-08-11   16:53



Wat waren uw portefeuilles toen u 
Kamerlid was?
“Vanwege mijn achtergrond was het 
logisch dat ik me zou bezighouden 
met Verkeer & waterstaat, maar ik 
heb ook steeds Binnenlandse zaken 
als mijn terrein gehad. Daarnaast heb 
ik lange tijd vooral Justitie, Buiten-
landse zaken en Defensie gedaan.”

Hoe kwam u in de Tweede Kamer?
“In de loop van 1985 werd ik door 
HB-lid ds. C. Harinck gebeld met de 

vraag of ik me verkiesbaar wilde 
stellen. Dat was voor velen en óók 
voor mij een verrassing. Ik had net 
een promotiestudie achter de rug, 
had een drukke baan, een groeiend 
gezin en (waardoor het voor velen 
verrassend was) ik was niet politiek 
actief. Ze wilden echter blijkbaar 
graag een jurist in de fractie, want 
dat zou bevorderlijk zijn voor het 

Door afkalvende fatsoensnormen 
ook binnen het parlement wordt het 
gezag van de politiek ondermijnd.” 

Hoe is de tijd veranderd?
“Je merkt heel duidelijk de seculari-
satie, waardoor de christelijke 
normen worden afgebroken. De 
autonome mens regeert. Het proces 
van secularisatie is nog steeds 
gaande, maar het tekende zich juist 
in de tijd van Paars heel sterk af.”

Waaruit bestaat uw dagbesteding?
“Er is genoeg te doen, vooral kerke-
lijk, waarbij ik actief ben op 
plaatselijk en landelijk niveau. Mijn 
gezin krijgt nu ook meer aandacht, 
want om eerlijk te zijn, hebben ze dat 
toch wel eens te weinig gekregen.” 

Bent u nog politiek betrokken?
“Betrokken voel ik me zeer. Dat zal 
ook wel zo blijven, want de SGP ligt 
me na aan het hart. Aan de andere 
kant ben ik niet een zogenaamd 
‘politiek dier’ waardoor ik de politiek  
niet kan missen. Af en toe wordt ik 
gevraagd voor een commissie, maar 
ik bekleed binnen de SGP geen 
formele functie meer.” ■

staatsrechtelijk werk. Zo krijgt je 
leven een onverwachte wending, 
maar daarin mocht ik de voorzienige 
besturing van God zien.”

Hoe kunnen we de periode 1986-
2002 herinneren? Kortere variant: 
Hoe kunnen we die periode 
herinneren?
“Op mijn terrein was dat vooral de 
Algemene wet gelijke behandeling. 
Het gelijkheidsdenken bracht toen 
een grote omslag. Dat zijn funda-
mentele debatten geweest. Je proefde 
de geestelijke strijd. Daarna kwam 
Paars, met o.a. de discussie over 
euthanasie. Het slot van mijn 
Kamerperiode was roerig door de 
moord op Pim Fortuyn.”

Hoe is de politiek sinds die tijd 
veranderd?
“Je ziet dat de (sociale) media een 
overheersende  invloed hebben. 
Alles gaat sneller en die versnelling 
is een teken van deze tijd. Helaas 
heerst vaak de waan van de dag. Ik 
ben wel eens blij dat ik me daar niet 
meer in hoef te mengen. 
Wat betreft de voorbeeldfunctie van 
de politiek is het ver beneden peil. 

Buiten beeld ben je als Kamerlid niet zo snel, maar eenmaal buiten de politiek kom je meer in 

de luwte. zo verging het J.T. (Koos) van den Berg (1942) die van 1986 tot 2002 in de Tweede 

Kamer zat. Hij kwam in de plaats van H. van Rossum; de laatste vier jaar heeft hij nog samen 

met van der Staaij in de Kamer gezeten. nu is er eindelijk meer tijd voor het kerkelijk werk.

buiteN beeLD

Een ontmoeting met…

Oud-Tweede Kamerlid 
J.T. van den Berg

“Ik ben geen 
‘politiek dier’.”

Van den Berg in 1989, zittend tussen Van Dis jr. en Van der Vlies in de oude zaal

G E D E N K  D E N  S A B B A T D A G ,  D A T  G I J  D I E N  H E I L I G T .

Hoe lief is u 
de dag 

des HEEREN ?

Hoe lief is u 
de dag 

des HEEREN ?

DOELSTELLING:
Doel van de vereniging is met ernst te

streven naar de bevordering van de zon-

dagsrust en zondagsheiliging, zoals dat in

Gods Woord geboden wordt.

Uw ingevulde kaart kunt u sturen

naar onderstaand antwoord-

nummer. Een postzegel is dan

niet nodig. Ons kantoor is 

telefonisch bereikbaar op werk-

dagen tussen 9.00 en 16.00 uur.

Allerlei wetgevingen in ons land hebben er mede toe bijgedragen dat

de zondag meer en meer als een gewone dag wordt gezien. Nog

afgezien van het feit dat deze dag met sport en spel door miljoenen

in ons land wordt doorgebracht. Heeft u dat nog iets te zeggen? Of

zijn wij het zo gewoon gaan vinden dat we onze schouders er maar

over ophalen en daarmee zeggen: Er is toch niets meer aan te

doen...? Het is onze dure plicht om de dag des HEEREN waar te

nemen zoals de HEERE het Zelf ingesteld heeft in Zijn Woord. 

Bent u ook verontrust over de steeds verdergaande ontwikkelingen

waardoor de zondagsrust in ons land meer en meer in het geding is? 

Voor slechts 1 euro per jaar bent u lid van de vereniging. U kunt

voor opgave naar ons kantoor bellen, faxen of mailen. Of stuur een

briefkaartje naar ons antwoordnummer. 

Bij voorbaat hartelijk dank!

Onze vereniging probeert landelijk de zondagsontheiliging te bestrij-

den en de zondagsrust te bevorderen. Moge onder de inwachting van

Gods zegen onze geringe arbeid tot een zegen gesteld worden. 

Kantoor: 
Fred. van de Paltshof 15,

3911 RA Rhenen. 

Tel. 0317-614398 

Fax. 0317-616044

Antwoordnr. 2218, 

3900 ZB Rhenen

info@verenigingzondagsrust.nl

Postbank: 878.628

Adv. Terdege formaat april 08  09-10-2008  13:37  Pagina 1
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Door Sjon van der Ree Doolaard
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of hypotheek oversluiten? Begin met een 
goed gesprek bij Van Ommeren Financieel 
Advies. Wij weten de weg in de fi nanciële 
wereld en kennen alle kansen van de huidige 
regelgeving. Maak een afspraak voor een 
vrijblijvend adviesgesprek. U krijgt antwoord 
op al uw vragen.

Financiële vragen? Verstandige antwoorden!

Anthonie Fokkerstraat 2 | 3772 MR  Barneveld | 0342 421 653 | www.vanommeren-fa.nl

Hypotheken
Financieringen
Pensioenen

Sparen

Maak een 
afspraak voor 

een adviesgesprek.

“Hoe komen wij aan 
een hypotheek?”
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Woord	vooraf

Het	is	belangrijk	dat	
er	bij	de	komende	
gemeenteraads-

verkiezingen	 SGP’ers	 ge-
kozen	 worden.	 Want	 de	
SGP	probeert	Gods	Woord	
ook	 in	 de	 gemeenteraad	
te	laten	klinken.	De	begin-
selen	 van	 Gods	 Woord	
worden	 toegepast	 op	 de	
praktijk	 van	het	gemeen-
telijk	beleid.	
Wat	 gemeentelijk	 beleid	
betreft,	 valt	 dan	 te	 den-
ken	aan	de	zondag.	Op	de	
zondag	 móét	 een	 mens	
niet	 alleen	 rusten,	 maar	
mág	 hij	 ook	 rusten.	 De	
SGP	 is	 principieel	 tegen	
een	 24-uurseconomie	 en	
tegen	koopzondagen.	Ook	
uit	sociaal	oogpunt	is	zon-
dagsopenstelling	van	win-
kels	 ongewenst.	 De	 ge-
meenten	 krijgen	 in	 de	
toekomst	 taken	 van	 de	
overheid	toegeschoven.	

De	 Wet	 maatschappelijke	
ondersteuning	bepaalt	dat	
de	 gemeente	 een	 taak	
krijgt	 bij	 de	 ondersteu-
ning,	 begeleiding	 en	 ver-
zorging	 aan	 huis.	 In	 een	

WMO-beleidsplan	 geeft	
de	 gemeente	 elke	 vier	
jaar	aan	hoe	ze	deze	taak	
wil	 realiseren.	 De	 SGP	
pleit	 voor	 een	 ruimhartig	
beleid,	 dat	 het	 mogelijk	
maakt	voor	de	burger	om	
zijn	 eigen	 verantwoorde-
lijkheid	 te	 nemen	 en	 om	
te	 zien	 naar	 mensen	 die	
dat	nodig	hebben.	

De	 SGP	 wil	 oog	 hebben	
voor	ouderen.	Ouderen	en	
kwetsbaren	 moeten	 zo	
lang	en	zelfstandig	moge-
lijk	 thuis	 kunnen	 blijven	
wonen.	De	SGP	is	van	me-
ning	 dat	 de	 gemeente	
hierin	 een	 belangrijke	 re-
gierol	 heeft	 te	 vervullen	
om	 een	 goed	 en	 samen-
hangend	pakket	aan	voor-
zieningen	 te	 realiseren	 en	
in	stand	te	houden.	De	SGP	
pleit	 bijvoorbeeld	 voor	 te-
rugkeer	 van	 de	 wijkver-
pleegkundige	 en	 is	 voor	
een	 goede	 spreiding	 van	
voldoende	 seniorenwonin-
gen.	Ook	dient	aan	mantel-
zorgers	 goede	 ondersteu-
ning	 geboden	 te	 worden.	
Voorzieningen	moeten	ge-

spreid	 worden	 om	 sociaal	
isolement	en	eenzaamheid	
te	voorkomen.	
De	 SGP	 wil	 waarschuwen	
tegen	 verslaving.	 Hierbij	
valt	 te	 denken	 aan	 alco-
hol,	drugs,	 roken,	gokken	
en	 seks.	De	problematiek	
dient	 onder	 ogen	 gezien	
te	 worden	 en	 er	 moeten	
gerichte	 maatregelen	 ge-
nomen	worden.	
Wat	 de	 financiën	 betreft	
pleit	de	SGP	voor	een	slui-
tende	 begroting.	 Bij	 het	
verlenen	van	subsidie	mo-
gen	doelstelling	en	activi-
teiten	niet	strijdig	zijn	met	
Gods	Woord.	

Stem	op	de	SGP	bij	de	ko-
mende	 gemeenteraads-
verkiezingen!	■

Ds.	A.	van	Heteren,	Urk

Gemeenteraadsverkiezingen
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MEDITATIE

Het is nogal een tegenstelling die hier door Johannes wordt verwoord. de tegenstelling tussen 

de gelovigen en de wereld. de gelovigen weten dat zij uit god zijn. de wereld, de mensheid die 

god afwijst, ligt in het boze. de wereld bevindt zich in de machtssfeer van de boze. de gelovigen 

maken door de nieuwe geboorte geen deel meer uit van die wereld, al leven ze nog wel in de 

wereld.

zal bestaan en Hij zal al Zijn welbe-
hagen doen. Dat bewaart ook voor 
krampachtigheid, alsof wij deze 
samenleving wel eens even kunnen 
veranderen. Het maakt bescheiden, 
ook als we als gemeenteraadslid 
moeten ervaren dat de samenleving 
in het algemeen niet gediend is van 
mensen, die oproepen om tot God 
en Zijn heilzame geboden weer te 
keren. Om dan toch getrouw te 
blijven aan onze roeping, vraagt 
zelfverloochening. Dat vraagt om de 
voetstappen te drukken van Hem, 
Die er op heeft gewezen dat niet 
alleen de wereld niet blij is met 
mensen die oproepen om Gods 
geboden te onderhouden, maar Die 
er ook op heeft gewezen dat het zelfs 
met verdrukking gepaard kan gaan. 
Wat een voorrecht als we dan 
houvast mogen hebben aan Zijn 
Woord: “In de wereld zult gij ver-
drukking hebben, maar hebt goede 
moed, Ik heb de wereld overwon-
nen.” De strijd gaat voort, maar er is 
een Overwinnaar in de strijd. ■

n
u weten wij wel dat de kerk 
niet alleen bestaat uit gelovi-
gen. Er is kaf onder het koren. 

Er zijn goede en kwade vissen. Toch 
is die tegenstelling er tussen de kerk 
en de samenleving, de wereld. Niet 
dat de kerk reden zou hebben om 
zich boven de samenleving te 
verheffen. Integendeel, want de kerk 
weet wat het is om de wereld te zijn 
toegevallen. De kerk weet wat het 
betekent van de wereld en zonder 
God te zijn. Die tegenstelling tussen 
kerk en samenleving wordt in ons 
land steeds meer manifest. De kerk 
wordt door velen in de samenleving 
niet meer erkend als kerk. Hooguit 
nog als een maatschappelijk instituut 
dat op het terrein van de barmhar-
tigheid nog wel een bijdrage aan de 
samenleving kan geven. De kerk, als 
een openbaring van het lichaam van 
Christus, wordt niet meer erkend en 
is helaas vaak ook als zodanig 
nauwelijks herkenbaar. 

Om kerk te zijn in de samenleving, is 
het nodig dat er mensen zijn die met 
Johannes kunnen zeggen: “Wij 
weten, dat wij uit God zijn; dat wij 
niet uit het bloed, noch uit de wil 
van het vlees, noch uit de wil van de 
man, maar uit God geboren zijn.” 
Om werkelijk christen te zijn in deze 
samenleving is het voor alle dingen 
nodig dat we door een waar geloof 
aan Christus en Zijn weldaden deel 
hebben. Dat is nodig voor elk mens, 

ook voor hen die aan het politieke 
front staan. Die geloofswetenschap 
geeft ook in de ervaring te verstaan 
dat het ten diepste niet gaat om ons 
werk, maar om Gods werk. Zijn raad 

“Wij weten, dat wij uit god zijn 

en dat de gehele wereld ligt in 

het boze.”

1	Johannes	5:19

Kerk en samenleving

“Trouw aan onze 
roeping vraagt 

zelfverloochening.”

Door	ds.	W.	Silfhout,	Capelle	aan	den	IJssel4



vOOrzitter

Het bruist van activiteiten in aanloop naar de verkiezingen. 

Campagnethema’s geven aan waar de lokale fracties voor staan: 

“Bouwen aan vertrouwen”, betekent “Werk aan de winkel”en dat met 

“Oog voor uw Toekomst”. de Tien geboden zijn een christelijk politiek 

programma in een notendop.

zo de Heere het huis niet bouwt…

M.F.	van	Leeuwen

thema: Het goede voor Capelle. “De 
SGP staat voor een solide financieel 
beleid. Gods Woord is heilzaam voor 
de samenleving, voor het persoonlijk 
leven maar ook voor ons handelen in 
de maatschappij en voor onze 
omgang met de naaste.”

Bid en werk
Plaatselijk wordt er hard gewerkt om 
met een aansprekende campagne een 
inhoudsvolle boodschap uit te 
dragen. Dat vraagt veel energie en 
tijd van de campagneteams. Aanvul-
lend is er nu ook een opvallende 
landelijke snelweg- en dagbladen-
campagne, gesponsord door 
SGP-ondernemers. De SGP- 
uitgangspunten zijn het immers 
meer dan waard om straks met nog 
meer gemeenteraadsleden de 
Bijbelse boodschap uit te kunnen 
dragen en een gedegen bestuurlijke 
bijdrage in de gemeenteraden te 
kunnen leveren!
Daarom worden er op het partijbu-
reau ook diverse cursussen gegeven, 
zoals: Bijbelse politiek in de raad; 
Debatteren; Omgaan met de media 
en Collegeonderhandelingen. 

Maar, al onze inspanningen zijn 
tevergeefs als we niet overtuigd zijn 
van onze diepe afhankelijkheid van 
Gods zegen in de verkiezingstijd en 
in de komende gemeenteraadsperi-
ode. In psalm 127 wordt ons de 
spiegel voorgehouden: “Zo de Heere 
het huis niet bouwt, tevergeefs 
arbeiden deszelfs bouwlieden daar-
aan.”  Laat het fundament van het 
gemeentehuis ook voor de komende 
gemeenteraadsperiode Gods Woord 
zijn. De vertaalslag van de heilzame 
Bijbelse normen en waarden in 
gemeentelijke politiek is en blijft een 
spannende opdracht. Bestuurlijke 
verantwoordelijkheid dragen kan 
alleen met een ootmoedig gebed om 
Gods zegen en door met ingespannen 
krachten in afhankelijkheid van de 
Heere het ware welzijn voor alle 
burgers te zoeken.

Op hoop van zegen! ■

Koersvast
De verkiezingsprogramma’s van de 
SGP hebben als gemeenschappelijke 
basis de Bijbel, want daar ontleent 
onze partij haar bestaansrecht aan. 
Een kleine willekeurige bloemlezing 
uit de vele plaatselijke verkiezings-
programma’s laat zien dat daar ernst 
mee wordt gemaakt. 

Koersvast is dan ook de titel van het 
programma  van de SGP  in Scher-
penzeel. “Koersvast om ook in 
politieke debatten stevig op onze 
fundament, de Bijbel, te blijven 
staan.” 
De Apeldoornse SGP kiest voor: 
Sociaal, Geloofwaardig en Principieel. 
“Een principiële koers met aandacht 
voor zondagsrust, waarden en 
normen en een stevige aanpak van 
criminaliteit en overlast.”
Beter voor elkaar is het motto in de 
Barneveldse campagne. “De Tien 
Geboden vormen een richtsnoer 
voor de kwaliteit van het woon- en 
leefklimaat. De SGP zal deze over-
tuiging altijd op democratische wijze 
in de publieke ruimte naar voren 
brengen.” 
Capelle aan den IJssel heeft als 

5



thema

Ben Beens
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thema

Half negen op de avond van 7 november 2013. de doetinchemse raad bedebatteert agendapunt 

4: ‘Winkeltijdenverordening doetinchem 2014’. Henk Bulten krijgt namens SgP/CU het woord, 

maar wat hij hoort van mederaadsleden is niet hoopgevend. “Prima dat jullie naar de kerk gaan, 

maar hebben jullie er last van als wij gaan winkelen? de hele maatschappij is al op 24/7 

ingesteld. dat houden we hier plaatselijk echt niet tegen. We moeten concurreren met 

internetwinkels. als er elders wel winkels open zijn, gaan onze klanten daarheen. U wilt uw 

denkbeelden aan de hele samenleving opleggen. Hiermee gaan we terug naar een situatie van 

kneveling en betutteling van het individu.” en om dan raadslid voor de SgP te zijn…

Een moeilijke materie

zeker geen vanzelfsprekendheid. Er 
zijn jaarlijks al verschillende koop-
zondagen. In november hebben we 
daar een pittig en voor mij persoon-
lijk zwaar debat over gehouden.”

In	de	gemeenteraad	ontmoet	u	
andere	meningen.
Beens: “De voorstanders van de 
winkelopenstelling bevinden zich 
vooral bij de VVD en de PvdA. Tot 
onze verrassing gaf CDA aan dat ze 
daar geen behoefte aan hadden 
omdat het niet bij Rijssen past. Daar 
zijn we blij om, maar we vragen ons 
tegelijk af hoe lang het nog zal 
duren. Wij hebben een alternatief: 
met enige regelmaat een koopzater-
dagavond met wat aanbiedingen en 
attracties. Zo houden we de koop-
zondag – voorlopig – op afstand.”
Bulten: “De SP is, zij het op 

d
e winkeltijdenverordening 
dus. Het is zo’n onderwerp dat 
net als de decentralisaties in 

de zorg in elke gemeente ter sprake 
komt. Voorafgaand aan de verkiezin-
gen van volgende week gaan we 
daarover in gesprek met de raadsle-
den Ben Beens, fractievoorzitter van 
de SGP in gemeente Rijssen-Holten 
en met Henk Bulten, fractievoorzit-
ter van SGP/CU in de gemeente 
Doetinchem. 

Wat	verwachten	jullie	van	de	
verkiezingen?
Beens: “De uitslagen in Rijssen-Hol-
ten zijn moeilijk te voorspellen, want 
er zijn nieuwe partijen bijgekomen. 
We hebben nu met een restzetel 

zeven zetels en die willen we vast-
houden en misschien nog iets 
uitbouwen.”
Bulten: “We hebben één zetel en we 
hopen op een tweede door een 
gestroomlijnde campagne. Of dat te 
hoog gegrepen is?”

De	zondag	is	een	zegen.	Hoe	
ervaart	u	dat?
Beens: “Voor ziel en lichaam is de 
zondag verrijkend. Geen hectiek van 
sociale media, werk enz. Gods 
Woord staat centraal. In onze 
gemeente leven we in betrekkelijk 
grote rust, al is bijvoorbeeld het 
zwembad wel open op zondagen.” 
Bulten: “Persoonlijk ervaar ik dat 
zonder meer. Door de drukte kan er 
soms erg weinig aandacht voor God 
en Zijn Woord zijn. In onze gemeen-
te is de zondag als rustdag van God 

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard

➜

De zondagsrust en de decentralisaties zijn spannende 
onderwerpen voor de SGP’er in de raad.
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andere gronden, dezelfde mening 
toegedaan. Samen met hen hebben 
we een enquête onder inwoners en 
winkeliers gehouden. Maar andere 
partijen zijn vaak tegen, helaas.”

Hoe	liep	het	debat	af	op	7	
november?
Bulten: “Het debat en de vijandschap 
hebben me persoonlijk geraakt en 
daardoor heb ik niet alles gezegd wat 
ik wilde zeggen. In het debat brach-
ten wij een amendement in waarin 
de winkeltijdenverordening niet 
verder moet worden verruimd. Dit 
amendement is door meerdere 
partijen ondertekend. De hoofdelijke 
stemming was spannend, maar viel 
nét goed uit. Met zestien stemmen 
voor (waaronder de GroenLinksfrac-
tie en een PvdA-stem!) en vijftien 
stemmen tegen is het amendement 
aangenomen.”

Zijn	er	wel	evenementen	op	
zondag	in	Rijssen-Holten?
Beens: “Naast de vele toeristen die 
de zondag niet in ere houden, vindt 
jaarlijks in juli de bekende Triathlon 
plaats in Holten. Dit evenement is 
gelukkig op vrijdag en zaterdag. 

Echter, een paar jaar geleden heeft 
het gemeentebestuur de EK Triath-
lon naar Holten weten te halen. Het 
gemeentebestuur en een aantal 
winkeliers hebben toen alles uit de 
kast gehaald om de winkels voor een 
keer open te hebben op zondag. 
Samen met de CU hebben we het 
college kunnen overtuigen dat na het 
grote Elsrockevenement niet weer de 
hele ‘refoachterban’ in het verweer 
moet worden gebracht.”

Decentralisatie
“Gemeenten worden in 2015 verant-
woordelijk voor jeugdzorg, werk en 
inkomen en zorg aan langdurig 
zieken en ouderen. Een deel van 
deze taken hebben zij nu ook al, een 
deel nemen zij over van de Rijks-
overheid. Dit heet ook wel 
decentralisatie”, zo schrijft men op 
www.rijksoverheid.nl. 

Gesneden	koek	voor	jullie,	die	
decentralisaties?
Beens: “Nee, dat is het niet, want de 
koek is ook nog niet klaar. Voor het 
zover is, kan er nog veel veranderen. 
Ik vind het persoonlijk schandalig 
dat het Rijk er zo gemakkelijk mee 
omgaat. Ze geven aan dat de ge-
meente de burger beter kent en dat 
wij het daarom moeten doen. 
Vervolgens komt er een klein zakje 
geld. Dat er bezuinigd moet worden, 
is duidelijk, maar dat het met zo’n 
vaart ingevoerd moet worden is voor 
mij onbegrijpelijk.”
Bulten begint ironisch: “Ja, dat is 
volledig begrijpelijk! Nou nee, het is 
een ongelooflijk moeilijke materie. 
Door de bezuinigingen krijgen we 
weinig geld, maar daar moeten we 

thema

Henk Bulten

De fractie van Rijssen-Holten
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thema

het mee doen. Het is zaak om dat 
efficiënt te gebruiken. We moeten 
ons niet meer verschuilen en kunnen 
het maar beter meteen doorvoeren. 
Als we niets organiseren, gaat dat het 
eerste jaar misschien nog goed, maar 
als de maatregelen dan acuut 
genomen moeten worden, maken we 
wellicht grotere fouten.”

Hoe	staat	de	SGP-fractie	erin?
Beens: “Ouderen en kwetsbaren 
moeten zelfstandig en zo lang 
mogelijk thuis kunnen blijven 
wonen. Er moet een goed en samen-
hangend pakket aan voorzieningen 
gerealiseerd worden. De terugkeer 
van de wijkverpleegkundige moeten 
we stimuleren. De mantelzorger 
moet in contact komen met bijvoor-
beeld een zorgnetwerk. Wat betreft 
jeugdhulp: professioneel waar het 
moet en vrijwillig waar het kan.”
Bulten: “Doe het samen en vraag 
hulp. We gaan naar bijeenkomsten 
voor regio Doetinchem waar een 
expert uitleg geeft. Als we nog meer 
expertise nodig hebben, benaderen 
we het SGP-partijbureau – dat raad 
ik anderen ook aan! We willen ons 
richten op efficiëntie in het behande-
len van de zorgvraag. Als we het op 
wijkniveau organiseren, kan een 
regisseur de hulpzoekende aan de 
juiste hulpverlener verbinden.”

Identiteitsgebonden	zorg	wordt	
gewaarborgd?
Bulten: “Wij formuleren het vooral 
zo: ‘iedereen moet een vrije keuze 
hebben, ook als het om de zorg gaat’. 
Als je het zo formuleert zie je de 
liberalen meteen opveren en zien ze 
er wel wat in.”
Beens: “Omdat in de kern Rijssen 
veel christelijke mensen wonen, 
vinden wij dat er zorginstellingen 
moeten zijn die bij hen passen. Hier 
wordt op dit moment ook in voor-
zien.” ■

aan de slag na de dreun

Op	28	mei	 2013	 klonk	er	 een	dreun	 in	 de	 Eerste	

Kamer.	Er	werd	een	klap	gegeven	voor	akkoord	op	

een	initiatiefwet	van	D66	en	GroenLinks.	Er	is	be-

sloten	gemeenten	de	vrijheid	te	geven	om	op	alle	zonda-

gen	van	het	jaar	de	winkels	te	openen.	

Tot	onze	verbijstering	stemde	het	CDA	in	de	Eerste	Kamer	

óók	voor	deze	wet.	In	heel	Nederland	wordt	de	schokgolf	

gevoeld:	in	veel	plaatsen	verdwijnt	de	zondagsrust	en	voe-

len	winkeliers	zich	gedwongen	mee	te	gaan.	Het	afhaken	van	het	CDA	geeft	wel	

aan	dat	SGP’ers	in	gemeenteraden	een	belangrijke	rol	spelen.	Het	aantal	partijen	

dat	gegarandeerd	voor	zondagsrust	opkomt	is	kleiner	dan	ooit.

Dat	onze	partij	tegen	opening	van	winkels	op	zondag	is,	lijkt	me	duidelijk.	Nu	kun	

je	dat	op	twee	manieren	aanvliegen.	Je	kunt	rustig	en	diepgaand	beargumenteren	

waarom	we	daar	tegen	zijn.	En	dat	is	zinvol	en	moet	zeker	niet	achterwege	blijven.	

Maar	je	kunt	ook	actief	aan	de	slag	gaan.	Volgens	mij	is	dat	noodzakelijk.

In	 Doetinchem	 is	 hiermee	 goede	 ervaring	 opgebouwd.	 Dankzij	 het	 uitstekende	

werk	van	de	SGP-fractie	daar,	slaagde	men	erin	om	raadsleden	los	te	weken	van	

hun	eigen	fractie.	Hierdoor	was	er	geen	meerderheid	meer	voor	een	uitbreiding	

van	het	aantal	koopzondagen.	Klasse.	Maar	daarvoor	was	wel	veel	werk	verzet.	Er	

is	een	onderzoek	gehouden	onder	winkeliers	en	werknemers	wat	aantoonde	dat	

velen	er	niet	op	zaten	te	wachten.	En	achter	de	schermen	werden	ook	veel	ge-

sprekken	gevoerd.	Zo	moet	het!

Helaas	komen	we	steeds	vaker	in	een	klimaat	terecht	waar	beheerst	een	bijdrage	

leveren	aan	het	debat	niet	meer	voldoet.	Ook	buiten	de	raadszaal	moet	er	veel	

worden	gedaan.	Belangrijk	is:	tijdens	de	behandeling	van	de	wet	is	op	onze	vragen	

aangegeven	dat	gemeenten	een	goed	onderzoek	moeten	doen	naar	het	draagvlak	

voor	 verdere	 zondagsopening.	 De	 initiatiefnemers	 hebben	 dat	 ook	 bevestigd.	

D66’er	Verhoeven	schreef	dat	expliciet	in	een	brief	aan	de	Kamer.	Gemeenten	kun-

nen	dus	niet	 zomaar	 tot	 uitbreiding	besluiten.	Dit	 kunnen	 SGP’ers	 gebruiken	 als	

zonder	onderbouwing	een	uitbreidingsvoorstel	wordt	gedaan.

Het	mooie	is	dat	anno	2014	meestal	een	meerderheid	van	klanten,	werknemers	en	

kleine	winkeliers	niet	voor	verdere	verruiming	is.	Wel	geldt	dat	vaak	voor	de	grote	

winkelketens.	Vanuit	concurrentieoogpunt	zien	zij	kansen	ten	opzichte	van	de	al	

zwaar	belaste	kleine	ondernemers.	Maar	dat	is	reden	temeer	om	het	niet	te	doen!	

De	zondagsrust	gaat	ons	aan	het	hart.	Sterker,	het	vloeit	rechtstreeks	voort	uit	de	

Tien	Geboden.	Laten	we	bidden	dat	meer	en	meer	Nederlanders	de	noodzaak	daar-

van	inzien.	Wat	een	voorrecht	dat	we	iedereen	mogen	blijven	

voorhouden	hoe	goed	het	is	Gods	dag	te	gedenken.	■

Elbert	Dijkgraaf

KaNtteKeNiNG

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktijk,	
deze	keer	elbert Dijkgraaf, tweede Kamerlid.
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ADVERTENTIES

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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Positieve verwachting
De verkiezingsbijeenkomsten 
trekken veel belangstelling. Dat is 
een goede zaak. We mogen dankbaar 
zijn dat we ook in een tijd van veel 
grilligheid in politiek en samenle-
ving zoveel vertrouwen en 
kiezerstrouw mogen merken. Daar  
willen we zuinig op zijn!
Het helpt ons enorm dat we, bij alle 
nieuwe vragen die op ons politieke 
pad komen, mogen putten uit een 
rijke SGP-traditie. Het is een traditie 
die gestempeld wordt door bidden 
en werken, door denken en doen, 
door een duidelijk getuigenis en  een 
doordachte praktische bijdrage. 
Juist ook in de talrijke gemeentebe-
sturen heeft de SGP al sinds jaar en 
dag laten zien dat onze mensen 
principieel bereid zijn bestuurlijke 
verantwoordelijkheid te dragen, ook 
als zij een minderheid uitmaken. Dat 
is inspirerend! 

Van harte spreek ik de wens uit dat 
we op 19 maart een goede uitslag 
tegemoet mogen zien en de inspan-
ningen van de campagne vrucht 
mogen dragen! ■

B
ij de verkiezingen geven we 
mensen het vertrouwen om 
ons te vertegenwoordigen.  

Het zijn mensen van vlees en bloed 
die in de gemeenteraad hun geluid 
laten horen.  De SGP zou de SGP 
niet zijn als we niet zouden zeggen:  
we geloven dat het ons allemaal 
alleen goed gaat als we ons vertrou-
wen allereerst en allermeest richten 
op God en Zijn Woord.  Dat is de 
vertrouwde boodschap waar het hart 
van de SGP klopt. 

De problemen in Alblasserdam zijn 
niet hetzelfde als die in Barneveld, en 

in Rhenen spelen weer andere zaken 
dan in Reimerswaal. Er komt de 
komende tijd veel op de gemeenten 
af. Zie de uitbreiding van taken op 
het gebied van zorg, werk, omzien 
naar elkaar: het gaat wel ergens over! 

vertrouwde koers
Wie de plaatselijke SGP-verkiezings-
programma’s doorneemt, ziet naast 
typisch plaatselijke punten  ook 
steeds herkenbare speerpunten 
terugkomen. Ik denk daarbij aan de 
inzet voor Bijbelse waarden, zoals de 
zondagsrust, die bedreigd wordt 
door de druk om (meer) winkelen 
op zondag toe te staan. 
Bij de SGP-inzet komt steeds ook de 
nadruk op de zorg voor elkaar uit de 
verf. Juist in een tijd waarin de 
overheid meer terugtreedt en de 
burgers meer en meer aangesproken 
worden op zefredzaamheid, ligt hier 
een belangrijke verantwoordelijk-
heid in de gemeenten zelf. 
Ook het ruimte bieden voor onder-
nemerschap en een gezond 
financieel beleid is een van de oranje 
draden die je in SGP-verkiezingspro-
gramma’s  terugziet.  Een vertrouwde 
koers! 

aanstekelijk enthousiasme en enorme gedrevenheid merk je bij de SgP-kandidaten die 

warmlopen voor de gemeenteraad. Soms is de SgP al lang vertegenwoordigd, al dan niet met 

de ChristenUnie. in andere plaatsen maakt de SgP een nieuwe start, zoals in Bunschoten.

BiNNeNhOF

Aanstekelijk enthousiasme

Door	Kees	van	der	Staaij
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aan politieke ‘reuring’ heeft het de afgelopen weken niet ontbroken in politiek den Haag. een 

staatssecretaris moest het veld ruimen, een minister kwam hevig onder trommelvuur van de 

oppositie te liggen en CU-voorman arie Slob legde, zoals de media berichtten, een heuse bom 

onder de afspraken met het kabinet. never a dull moment zeggen de engelsen in zulke situaties, 

nooit saai op het Binnenhof.

Reuring

teruGBLiK

wie er met wie heeft gebeld en op 
welk moment. De oppositie rook 
vuur, pookte het vuurtje nog wat op, 
daarbij gretig geholpen door bloed-
dorstige media, en in een ommezien 
stond minister Plasterk in de schijn-
werpers als aangeschoten wild. Zou 
hij dezelfde weg gaan als Frans 
Weekers? 

Het debat over deze kwestie trok 
enorm veel aandacht: volle tribunes 
en een op oorlogssterkte aanwezige 
pers. Men wist het zeker: Plasterk 
zou dit niet overleven. Wie de 
Tweede Kamer niet goed voorlicht 
moet hangen, zo werd het staatsrecht 
veel te kort-door-de-bocht samenge-
vat door de oppositiepartijen en 
media die smulden van wéér een 
crisis.

De minister bood echter omstandig 
zijn excuses aan voor zijn misser bij 
de televisie, verdedigde zich in het 
debat daarna kalm en rustig, beloof-
de beterschap en toen de partijen na 
een debat dat liep tot 10 voor 3 in de 
ochtend de conclusie moesten 
trekken, koos de SGP voor de lijn 
om het vertrouwen niet op te 
zeggen. Daarbij woog uitdrukkelijk 
mee dat dit de eerste keer was dat 
minister Plasterk een ‘akkefietje’ had. 
De SGP-lijn is dan om niet direct het 
licht op rood te zetten, maar op 
oranje. Maar inderdaad, na oranje 
volgt rood. Dit was wat de SGP-frac-
tie betreft de categorie ‘eens, maar 
nooit weer’. Een gewaarschuwd 
man… ■

Hoewel de SGP het debat inging met 
het idee dat de staatssecretaris het 
wel zou redden met een goede uitleg, 
moesten wij, met name door het 
debat zélf én omdat de staatssecreta-
ris al eerder minder gelukkig 
opereerde, tot de conclusie komen: 
hij kan z’n ambt maar beter overdra-
gen aan een ander. De motie van 
wantrouwen die door de SGP zou 
zijn ondersteund, kwam echter niet 
in stemming. Uiteindelijk voelde 
Weekers ook wel aan dat hij het 
verprutst had. In plaats van de 
Kamer te antwoorden op de gestelde 
vragen, legde hij een verklaring af 
waarin hij zijn aftreden 
bekendmaakte.

Plasterk 
Min of meer omgekeerd ging het bij 
het debat over minister Plasterk van 
Binnenlandse Zaken. Die kwam in 
de problemen omdat hij in de media 
dingen had gezegd die, naar later 
bleek, niet bleken te kloppen. Het 
ging met name over het onderschep-
pen van ‘metadata’, gegevens over 

Weekers
Het aftreden van staatssecretaris 
Weekers van Financiën kwam toch 
nog onverwacht. Feit was dat zijn 
positie al danig was verzwakt na 
eerdere affaires en optredens die niet 
de schoonheidsprijs verdienden. 
Maar toen hij aan het zoveelste debat 
begon over de fraude van met name 
Oost-Europeanen met uitkeringen 
en toeslagen, had iedereen zoiets 
van: dit overleeft hij óók wel weer. 
Ettelijke politici zaten al thuis toen 
aan het begin van de avond helder 
werd: de staatssecretaris komt in de 
gevarenzone. IJlings werden de 
verloven ingetrokken.

Laat op de avond was het lot van de 
staatssecretaris van Financiën beslist. 
Gaandeweg het voor hem uiterst 
pijnlijk verlopend debat drong de 
cruciale staatsrechtelijke en politieke 
vraag zich op: heeft deze bewinds-
man nog voldoende vertrouwen om 
door te kunnen gaan?

Door	Menno	de	Bruyne
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O
m die reden probeert de SGP 
de euthanasiediscussie weer 
op de politieke agenda te 

zetten. Onze politieke voorman heeft 
daar in de media al een paar keer 
een aanzet toe gegevens. Hij schreef 
over de euthanasiepraktijk een 
artikel in de Volkskrant, en ook op de 
televisie werd hij op dit punt aan 
scherpe vragen onderworpen. Het 
bemoedigende is dat je ziet dat zelfs 
mensen die heel anders in het leven 
staan, laten doorschemeren dat ze 
vinden dat de huidige praktijk te ver 
is doorgeschoten. Alsof euthanasie 
een recht is en artsen verplicht zijn 
dat recht tot gelding te brengen.

Op het Opiniestuk van Van der 
Staaij in de Volkskrant reageerde een 
van de vaste columnisten van die 
krant, de schrijver Arnon Grunberg. 
Iedere dag heeft hij op de voorpa-
gina van de Volkskrant een column. 
Ik citeer hier zijn stukje dat ver-
scheen in reactie op het pleidooi van 
Van der Staaij om kritisch te kijken 
naar de euthanasiepraktijk van nu.    

“Kees van der Staaij van de SGP 
schreef onlangs in de Volkskrant dat 
het een misverstand is dat ‘nóg 
verdergaande liberalisering van 
euthanasie modern en progressief is’.
 Je hoeft niet religieus te zijn om 
sympathie te hebben voor deze 
uitspraak. Om te beginnen is het niet 
evident dat ons leven van onszelf is. 

vorige maand kindereuthanasie 
toegestaan, iets waar D66-politica 
Els Borst óók een lans voor brak ten 
tijde van haar ministerschap…

Toen eind vorige eeuw euthanasie 
voor het eerst een wettelijke basis 
kreeg, trad bij de ultravrijzinnige 
VPRO regelmatig het duo Van 
Kooten & De Bie op. Ze waren, met 
name in links-elitaire kringen, 
ontzettend populair. Een van hen, 
Wim de Bie, voelde zich echter toch 
niet helemaal ‘safe’ bij de gedachte 
dat de deur voor euthanasie was 
opengezet. Hij voelde nattigheid. In 
een van de uitzendingen zei hij het 
zo:

“En zo werd het doden van mensen 
weer een stukje populairder gemaakt. 
En nou klinkt er een stem in mijn 
hoofd, heel onnozel, maar ’t is echt zo, 
een stem die zegt dat dit allemaal niet 
deugt. Dat is niet de stem van God, 
daar geloof ik niet in. En dit is niet de 
EO. Maar die stem blijft maar 
klinken: hier klopt iets niet.” 

Dat was in het seizoen 1989-1990, 
het kabinet-Lubbers/Kok. Scherp 
gezien en voorvoeld. Ook toen 
hoorden we het al van een ander. En 
nu maar hopen dat de kentering in 
het denken die zich hierover lijkt af 
te tekenen doorzet. Vroeg of laat 
keert de wal het schip… ■

Ik ben een vurige individualist, maar 
mijn leven is ook van mijn moeder, en 
misschien nog van anderen in mijn 
omgeving.

Verder is het een illusie dat een 
pijnloos leven mogelijk is. Het verlies 
in het Westen van het gevoel voor het 
tragische is gevaarlijk. Leven ís 
tragisch, maar daarom gelukkig ook 
komisch. Ik vind niet dat euthanasie 
opnieuw strafbaar moet worden 
gesteld, maar terughoudendheid is op 
zijn plaats.

Hoewel het woord ‘nihilisme’ te pas en 
te onpas wordt gebruikt, lijkt me de 
overtuiging dat de dood altijd een 
oplossing is een aardige definitie van 
nihilisme.”

Horen we het ook eens van een 
ander!

Ondraaglijk
Onlangs dook ik nog eens in de 
geschiedenis van de euthanasiedis-
cussie. Die begon ooit met de wens 
mensen uit een ondraaglijk en 
uitzichtloos lijden te ‘verlossen’. Het 
moest aantoonbaar gaan om mensen 
die écht zwaar lichamelijk leden en 
waar op geen andere manier dan 
door ‘een dodelijk spuitje’ een eind 
aan gemaakt kon worden. 
Inmiddels is dat criterium behoorlijk 
opgerekt, en bepleiten sommigen 
zelfs euthanasie als je met pensioen 
gaat en daarom geen zin meer ziet 
en hebt in het leven. In België is 

de bescherming van het leven is en blijft voor de SgP een 

aangelegen thema. er zijn wel partijen en personen die 

zeggen: leg je er maar bij neer dat deze ontwikkeling 

verder gaat, maar de aard van de materie is van dien aard 

(leven of dood) dat we er als partij niet over kunnen en 

zullen zwijgen. 

Recht op euthanasie…

vaN eeN aNDer
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ADVERTENTIES

educatie
coaching

management

werving & selectie

(0525) 66 16 97 www.ecmdialoog.nl|

onderzoek

projectrealisatie

Postbus 100 8080 AC Elburg | |

Bent u leidinggevende bij  de overheid, in de zorg , in 

het  onderwijs  of  een gedreven ondernemer?  

Wij  zi jn sterk in het  organiseren wat u nodig heeft!

‘Mensen maken de organisatie’
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d
e lokale partijen zitten in de 
lift. Bij de gemeenteraadsver-
kiezingen in 2010 behaalden 

ze een kwart van de stemmen. En in 
circa 60% van de gemeenten leveren 
ze een of meer wethouders. Wat 
maakt de lokale partijen zo aantrek-
kelijk voor de kiezer?

In de huidige context vormen lokale 
partijen vooral een alternatief voor 
kiezers die zich afzetten tegen het 
‘Haagse beleid’, maar wel hun 
stemrecht willen uitoefenen. Lokale 
partijen profileren zich als belangen-
behartigers van de lokale bevolking, 
zonder binding aan een landelijke 
partij. Zij richten hun aandacht 
volledig op lokale vraagstukken. 
Daarnaast vinden veel lokalo’s dat 
partijpolitieke ideologie in een 
gemeenteraad er niet toe doet. 
Gemeentepolitiek is een kwestie van 
pragmatisme en gezond verstand. 
Ideologische scherpslijperij past daar 
niet bij.

Nu zijn lokale partijen niet allemaal 
op een hoop te gooien. Vier van de 
tien lokale partijen tooien zich met 
namen als ‘Algemeen belang’ of 
‘Gemeentebelangen’. Ook zijn er 
dorpspartijen die opkomen voor de 
belangen van een dorpskern in een 
(gefuseerde) gemeente. Onafhanke-
lijke burgerpartijen en ‘Leefbaren’ 
vind je vooral in grotere gemeenten. 
Daarnaast zijn er ouderen- en 
jongerenpartijen die zich richten op 
een demografische groep. In kleinere 

Bij lokale verkiezingen behaalt de 
SGP in veel gemeenten meer stem-
men dan bij landelijke verkiezingen. 
Blijkbaar zijn veel SGP-raadsleden 
lokaal goed geworteld. Ze hebben 
hart voor de lokale zaak! De SGP 
geeft haar gemeenteraadsfracties 
graag veel bewegingsruimte. Een 
landelijk partijpolitiek keurslijf werkt 
immers belemmerend. Zoiets past 
ook niet bij de geest van de Grond-
wet, die stelt dat gekozen 
vertegenwoordigers zonder last en 
ruggespraak stemmen. Ten slotte 
gaan Bijbelse uitgangspunten en 
gezond verstand in de politiek zeer 
goed samen. Goede principes 
bewijzen hun waarde in de praktijk. 
Naast richtsnoer is de Bijbel een 
bron van wijsheid voor elke bestuur-
der. “De wijsheid versterkt den wijze 
meer dan tien heerschappers die in 
de stad zijn.” (Prediker 7:19). ■

gemeenten tref je linkse of progres-
sieve lokale groeperingen aan. Een 
gevarieerd gezelschap, die lokalo’s.

Als een lokale partij pretendeert dat 
zij neutraal is, dan klopt dit van geen 

kant. Ook al probeert men zo min 
mogelijk ideologie uit te stralen, 
ieder mens en elke politieke groepe-
ring benadert de werkelijkheid 
vanuit een visie op mens- en samen-
leving. Het dient de duidelijkheid 
om vertegenwoordigers van lokale 
partijen daar uitdrukkelijk op te 
bevragen.

Opiniepeilers voorzien een lage opkomst bij de gemeenteraadsverkiezingen. mensen vinden dat 

er niets te kiezen valt. Partijen lijken teveel op elkaar. veel vvd- en Pvda-stemmers zien het 

kabinetsbeleid niet zitten. zij willen nu op SP of Pvv gaan stemmen. maar de laatste partij doet in 

slechts twee gemeenten mee. dan maar op een lokale partij stemmen?

Lokalo’s gaan winnen; de SgP ook!

verDiePiNG

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

“Lokale partijen: 
alternatief tegen 
‘Haags beleid’.”

Door	Jan	Schippers
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donderdag 13 maart 2014, 19.30 uur
BDU	Verkiezingsavond	Voorthuizen
voorthuizen, Roelenenweg 25, ’t Trefpunt

donderdag 13 maart 2014, 20.00 uur
Verkiezingsbijeenkomst	pkv	Bodegraven-
Reeuwijk
e. dijkgraaf

Bodegraven, Pastorieplein 2, ‘t anker

 
vrijdag 14 maart 2014, 19.30 uur
Verkiezingsbijeenkomst
Lijsttrekker van Wolfswinkel, e. dijkgraaf, 

ds. a. Snoek en ds. g.m. de Leeuw.

Kesteren, locatie van Lodenstein College

vrijdag 14 maart 2014, 19.30 uur 
Verkiezingsbijeenkomst
a. Speksnijder, R. Bisschop, ds. a. de 

groot en ds. C. Hogchem.

genemuiden, Bereklauw 1, Bethelkerk

zaterdag 15 maart 2014, 19.00 uur
Bezinningsavond
ds. d. Heemskerk, ds. a Kort, ds. a.J. 

mensink en ds. C. van Ruitenburg

Krimpen aan den iJssel, Koningin 

Wilhelminaplein, Sebakerk

maandag 17 maart 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. B.L.C. aarnoudse uit doornspijk

elburg, Rode landsweg 1, geb. CgK

maandag 17 maart 2014, 19.30 uur
BDU	Verkiezingsavond	Barneveld
Barneveld, Churchillstraat 74a, 

Schaffelaar theater

dinsdag 18 maart 2014, 19.30 uur
Bidstond
ds. Bredeweg

Barneveld, vellerselaan 1, geb. ggin

dinsdag 18 maart 2014, 19.45 uur
Jaarvergadering
m.F. van Leeuwen

Berkenwoude, Kerkweg 2, de zwaan

Agenda

 Fotoverantwoording: 
voorpagina: cees van der Wal Fotografie ➜ een foto voor de campagne van alblasserdam. 

De tekst daarbij is: “als ik later groot ben, stem ik SGP!”

Pagina 16: arjen Gerritsma, Graphic Sound ➜ Foto Nijkerkse vespacar

Pagina 18/19: huibert van den Bos Fotografie ➜ Foto van de fractie van Schouwen-

Duiveland met hun nummer twee Florus van der Paauw

varia

Partijdag 2014
Op	zaterdag	29	maart	D.V.	wordt	de	jaarlijkse	partijdag	gehouden	in	een	zaal	van	Euretco	
B.V.	 te	 Hoevelaken.	 De	 bijeenkomst	 begint	 om	 9.30	 uur	 en	 zal	 rond	 13.00	 uur	 zijn		
beëindigd.

Naast	 de	 gebruikelijke	 agendapunten	 zoals	 het	 vaststellen	 van	 verslagen,	 etc.	 zal	 mr.		
C.G.	 van	 der	 Staaij	 een	 politieke	 toespraak	 houden.	 Naar	 aanleiding	 daarvan	 zal	 een		
forumdiscussie	 worden	 gehou-
den.	 Van	 het	 forum	 maken		
onder	meer	deel	uit	ing.	J.	van	
der	Ham	van	de	Lelie	zorggroep	
en	P.	Moens,	gemeenteraadslid	
in	Middelburg.

Verder	 zal	 ook	 drs.	 B.	 Belder	
een	 politieke	 toespraak	 hou-
den.

Wij hopen op uw belangstel-
ling te mogen rekenen.

campagneauto 
Kampen

christenunie/SGP Nijkerk 
vol gas de campagne in

De	 kandidaten	 van	 de	 kieslijst	 gingen	
met	 de	 Vespacar	 onder	 andere	 het	
zwerfafval	in	de	gemeente	te	lijf.

Stem op 19 maart SGP!

De BanierLEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

93e jaargang
maart 2014
nummer 03

SGP & Gemeente-
raadsverkiezingen

GUIDO DE BRÈS-STICHTING 40 jaar
Jubileumcongres D.v. zaterdag 24 mei 2014

Reserveer	deze	datum	alvast	in	uw	agenda!
Meer	informatie	in	de	volgende	Banier.
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varia

dinsdag 18 maart 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. g.m. de Leeuw uit Opheusden

andelst, Kerklaan 5, geb. HHg 

dinsdag 18 maart 2014, 19.30 uur
Bezinningsbijenkomst
ds. a.J.Britstra en ds. J. vroegindeweij

maartensdijk, dorpsweg 40, de dorpskerk

dinsdag 18 maart 2014, 20.00 uur
Bezinningsbijeenkomst
Oud. W. Krijgsman en oud. J. mastenbroek

gouda, Lage gouwe 134, Lutherse kerk

dinsdag 18 maart 2014, 12.30–13.10 uur
Residentie	Pauzedienst	Den	Haag
C.g. van der Staaij en ds. F.J. van Harten

den Haag, noordeinde 25, Waalse Kerk

dinsdag 18 maart 2014, 19.30 uur
Bidstond	gemeenteraadsverkiezingen
ds. J. Lohuis en ds. n. den Ouden

Scherpenisse, Kerkpad 5, dorpskerk

Woensdag 26 maart 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds.a Schreuder uit  Rijssen-zuid

Scherpenisse, geb. gg

vrijdag 4 april 2014, 20.00 uur
Lezing
a.J. Boekestijn

Rijssen, Jakobus Fruytier Sg

Woensdag 9 april 2014, 19.45 uur
Tijdrede
ds. a. van Heteren

nieuwleusen, meeleweg 41, geb. HHg

Woensdag 9 april 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. B.L.C. aarnoudse

Oosterwolde, groote Woldweg 36, 

Pniëlkerk

nB: voor alle genoemde data geldt: ‘deo 
volente’. agendapunten voor de volgende 
Banier (17 april) kunnen via debanier@ 
sgp.nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 
der Ree doolaard) worden ingeleverd.  
de inleverdatum is uiterlijk vrijdag  
28 maart! de daaropvolgende Banier  
zal donderdag 15 mei 2014 verschijnen.

zicht op gemeenteraadsverkiezingen nodig?
Een	 ‘must	 have’	 van	 bijna	 100	 pagina’s	 voor	 (aspirant-)raadsleden	 en	 uiteraard	 ook	 voor		
geïnteresseerde	partijleden.	Een	los	nummer	is	verkrijgbaar	voor	maar	€	8,50	incl.	verzendkosten,	
te	bestellen	via	de	webshop	van	de	SGP.

Wilt	u	drie	of	meer	exemplaren	ineens	bestellen?	Dan	krijgt	u	een	korting.	
Neem	even	contact	op	via	de	e-mail	wi@sgp.nl	of	telefoon	010	7200	785.

SGP-camper zaltbommel

meer informatie: T.	010	-	72	00	775
www.sgp.nl/agenda

Om	de	jeugd	te	betrekken	bij	de	komende	gemeenteraadsverkiezingen	heeft	de	campag-

necommissie	van	SGP-Tholen	een	lesbrief	samengesteld	voor	het	basisonderwijs.	

De	lesbrief	werd	officieel	gelanceerd	tijdens	een	gastles	van	kandidaat-raadslid	A.	Prins	in	

groep	7/8	van	de	Koningin	Julianaschool	in	Sint-Philipsland.	

Natuurlijk	was	er	ook	aandacht	 voor	de	 speerpunten	van	de	 Thoolse	 SGP.	De	kinderen	

mochten	 zelf	 aan	 de	 slag	 met	 een	 discussie	 over	 verschillende	 stellingen	 rond	 het		

gemeentebeleid.	

Tot	slot	kregen	ze	een	lekkere	SGP-lolly	mee	naar	huis.

In Zaltbommel heeft zelfs 
het weer kinderen niet 
kunnen weerhouden om 
minimaal 80 kleurplaten 
bij de #SGPopStap in te  
leveren.

Lesbrief voor Thoolse basisschool
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iNtervieW

19	maart	komt	eraan.	Staat	alles	
op	de	rit?
Van der Paauw: “Ja, dat denk ik wel. 
We zijn volop bezig met de campag-
neactiviteiten. Verschillende 
debatten hebben we bijvoorbeeld al 
gehad, maar er volgen er ook nog.” 
Flach: “Op zich wel, hoewel er nog 
behoorlijk wat te doen is. We hebben 
al wel veel gedaan, maar hoe dichter 
naar de verkiezingen, des te hoger de 
activiteitenconcentratie.” 

Zijn	er	‘campagnekriebels’?
Van der Paauw: “Bij mij niet echt. 
Het mag snel weer voorbij zijn. Je 
ziet dat partijen zo gericht zijn op 
de gunst van de kiezer dat ze 
vreemde beslissingen gaan nemen. 
Aan de andere kant is het wel goed 
om te zien dat iedereen in zo’n tijd 
wordt opgetrommeld. Door de 
taken te verdelen, doe je het met 
elkaar. ”
Flach: “Zo kun je het wel noemen. Ik 
wil er in ieder geval een positieve 
duiding aan geven. De energie die de 

Hoeveel	zetels	hebben	jullie	en	
waar	wordt	naar	gestreefd?
Flach: “Op dit moment bezetten we 
6 van de 21 zetels en dat willen we 
graag vasthouden. Stiekem kijken we 
toch ook wel naar de zevende, want 
dat scheelde in 2010 niet zoveel.”
Van der Paauw: “We hebben 3 van 
de 23 zetels en we hebben ook nog 
een wethouder. We zijn niet zo op de 
cijfertjes gericht, maar we willen de 
drie zetels wel graag vasthouden.”

in 380 gemeenten worden er op 19 maart d.v. verkiezingen gehouden. in 110 gemeenten daarvan 

doet de SgP mee, al dan niet in combinatie met de CU. in Schouwen-duiveland, een gemeente van 

ongeveer 34.000 inwoners, is Florus van der Paauw (46) als raadslid sinds 2010, actief voor de 

campagne. deze nummer twee van de lijst aldaar, voert geen campagne om de campagne en hij 

waardeert de vorm niet zonder de inhoud. in Hendrik-ido-ambacht, een gemeente van ongeveer 

29.000 inwoners, is andré Flach (37) regelmatig te vinden in het campagnehuis. Wat deze 

verkiezingen betreft is het duidelijk. de campagne staat als een huis. de burgers van de gemeente 

kunnen bij de SgP/CU zo gemakkelijk binnenkomen.

Campagneperikelen

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard

De fractie van Schouwen-Duiveland met links Florus van der Paauw
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➜

tijdenverordening en de 
identiteitsgebonden zorg ook de 
aandacht voor duurzaamheid en de 
zelfstandigheid van de gemeente.”

Hoe	kom	je	aan	media-aandacht?
Van der Paauw: “Het is belangrijk 
om goede contacten met de media te 
hebben. Daarvoor moet je veel 
netwerken. Je moet ze weten te 
vinden. Als het doorslaat krijg je 
hijgerig gedrag richting de media en 
daar willen we voor waken. Het 
aandachtvragen gaat bij de SGP niet 
om de aandacht zelf, maar om de 
boodschap, de inhoud. 
We maken nog te weinig gebruik van 
persberichten. Door persberichten 
heb je meer grip op de inhoud van 
de berichtgeving. Soms worden ze 
door de media echter wel als dwin-
gend ervaren.”
Flach: “Wij doen dat vooral door 
persberichten. Die blijken heel 
belangrijk te zijn. Als je de 

Welk	deel	van	de	SGP-boodschap	
krijgt	veel	aandacht?
Van der Paauw: “De landelijke 
invloed is groot en daardoor zijn 
vooral die thema’s kenmerkend voor 
ons geluid.  
Op mijn terrein zijn de grondprijzen 
ook erg belangrijk. Wij gaan hierin 
verder dan andere partijen en dat 
creëert aandacht.”
Flach: “We zoeken naar een balans 
tussen de principiële en de maat-
schappelijke thema’s. Bij deze 
verkiezingen is het naast de winkel-

campagnecommissie erin stopt, 
werkt aanstekelijk.”

Hoe	worden	de	jongeren	bij	de	
verkiezingen	betrokken?
Flach: “Allereerst zorgen wij dat we 
als kiesvereniging het contact met de 
jongeren onderhouden. Daarin 
moeten we onszelf niet opdringen, 
maar wel beschikbaar zijn. Als ze 
voor het eerst mogen gaan stemmen, 
proberen wij hen bewust te maken 
van die verantwoordelijkheid.  
We hebben de jeugdvereniging ook 
ons campagnehuis aangeboden voor 
hun nieuwjaarsbijeenkomst. In ruil 
daarvoor kreeg ik als lijsttrekker tien 
minuten om de waarde van christe-
lijke politiek te laten zien.”
Van der Paauw: “De jongeren 
hebben hun eigen aandeel. Dat komt 
bijvoorbeeld terug in de verkiezings-
bijeenkomsten waar ze een platform 
krijgen en participeren in een 
forum.”

iNtervieW
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ADVERTENTIES

Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
voor het vak realiseren wij de keuken of badkamer van uw dromen. Het plaatsen, afwerken en 
opleveren gebeurt door eigen ervaren medewerkers. Wij nemen graag de tijd voor u. 
Voltastraat 1, 2952 AW Alblasserdam, 078 – 69 32 541, www.huismanalblasserdam.nl

BRANDBEVEILIGING B.V.

VEILIGHEIDSOPLEIDINGEN B.V.

VAN RIJNVAN RIJN

BEL: 088 112 9999
www.vanrijnbrandbeveiliging.nl

CONTROLE EN ONDERHOUD

• Brandblussers
• Brandslanghaspels
• Brandkranen
• Droge blusleidingen
• Verbandtrommels
• Nood- en vluchtwegverlichting
• AED 

OPLEIDINGSCENTRUM

• BHV
• EHBO / kinder EHBO
• Reanimatie en AED
• Communicatie
• Kleine blusmiddelen
• Ontruimingsoefening
• VCA

Vijzelweg 4 • 5145 NK • Waalwijk • Tel: 0416 692775
www.voscleaning.nl • info@voscleaning.nl

Een eerste analyse is geheel vrijblijvend en gratis.

Binnen uw bedrijf heeft frisse, gezonde lucht de hoogste 
prioriteit voor een optimale werk- en productie-

omgeving. Airsocks/luchtverdeelslangen spelen hierin
een belangrijk onderdeel. Vos CRC reinigt deze in eigen
beheer met een snelle omlooptijd, in een professionele
wasserij om kruisbesmetting met overige was geheel

uit te sluiten. Vos CRC conformeert zich aan
de kwaliteitssystemen HACCP, BRC en GlobalGAP.

Wij maken uw airsocks/luchtverdeelslangen
perfect schoon in

onze eigen professionele wasserij.
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gramma komen uiteraard ook de 
mensen van onze lijst voor het 
voetlicht. Wat je vaak ziet is dat de 
niet-SGP’er / -CU’er wel de landelijke 
mensen kent. Zij zijn ons 
visitekaartje.”

Is	er	nog	een	ludieke	actie?
Flach: “Naast ons campagnehuis staat 
een pompstation. Daar vullen we, 
met toestemming van de pomphou-
der, ruitenwisservloeistof bij. Ook 
delen we planten uit onder ouderen. 
Het blijkt een gewild product te zijn. 
Sommige mensen hebben zelfs onze 
planten van 2010 nog staan!”
Van der Paauw: “We hebben er over 
nagedacht en hebben iets gevonden. 
We willen de SGP op onze manier 
belichten. Maar we kunnen nog niet 
precies vertellen wat het is omdat De 
Banier voor die tijd wordt 
gepubliceerd.”

Is	er	bidstond	voor	de	
verkiezingen?
Van der Paauw: “Die heeft al plaats-
gevonden. Voor ons is dat een heel 
belangrijk aspect. Met mederaadsle-
den spraken we erover. Uit 
nieuwsgierigheid wilden de raadsle-
den van een aantal andere fracties 
dit ook eens meemaken. Helaas was 

berichten goed opstelt - met tekst, 
citaat en afbeelding – worden ze bij 
ons vaak overgenomen. 
Daarnaast maken we veel gebruik 
van advertenties en de sociale 
media.”

Hoe	worden	de	sociale	media	
gebruikt?
Flach: “We hebben iemand in ons 
team die daar professioneel mee 
bezig is. Door hem zijn we ook 
‘aandacht gaan kopen’. Dat kan 
bijvoorbeeld op Facebook voor 
ongeveer tien dollar.”
Van der Paauw: “We maken gebruik 
van Facebook en Twitter. Hoeveel 
nut het heeft, weet ik niet, maar 
vooral voor de jongere generatie 
moeten we die kanalen niet 
vergeten.”

Bij	de	gemeenteraadsverkiezingen	
schakel	ik	een	landelijk	kopstuk	in.
Van der Paauw: “Nee, dat doen we 
niet, want het zijn de gemeente-
raadsverkiezingen. Alleen de 
plaatselijke mensen staan nu in de 
schijnwerpers.”
Flach: “Ja, want het is gebleken dat 
onze mensen uit ‘Den Haag’ de 
thema’s uitstekend kunnen toepassen 
op de lokale situatie. In zo’n pro-

er die avond ook een debat waardoor 
dat niet doorging.”
Flach: “Omdat de biddag op 12 
maart D.V. plaatsvindt, willen we 
vragen voorbede te doen.” 

Wat	doen	jullie	anders	dan	vier	
jaar	geleden?
Flach: “We hebben nu een campag-
nehuis. Dat is een grote aanwinst, 
want we wilden een uitvalsbasis die 
permanent de aandacht zou trekken. 
We gingen daarom op zoek naar een 
pand dat leegstond. De eigenaar 
(niet uit de achterban) had er geen 
moeite mee als wij het zouden 
gebruiken. Het is meteen reclame 
voor als hij het later wil verhuren.” 
Van der Paauw: “Het blijft steeds een 
zoektocht naar hoe je de mensen het 
best bereikt. De omgang met de pers 
is verbeterd. We zijn daardoor 
actiever in de media. Je moet soms 
een drempel over, want van weerszij-
den zijn er onterechte vooroordelen.”

Draait	campagne	om	inhoud	of	om	
vorm?
Van der Paauw: “De vorm staat ten 
dienste van de inhoud, maar we 
moeten oppassen dat we de vorm 
niet onderschatten. De functie van 
de sociale media is aanzienlijk en de 
experts zeggen dat het helpt. 
Ik ben altijd blij wanneer ik niet-
SGP’ers hun waardering voor de 
inhoud hoor vertellen.”
Flach: “De nadruk ligt op de inhoud, 
maar de vorm willen we zo goed 
mogelijk gebruiken. Een heel belang-
rijk doel bij onze campagne is het in 
contact komen met mensen. De vorm 
die wij hanteren, maakt het mogelijk 
om over de inhoud te spreken”. ■

iNtervieW

Bij de opening van het campagnehuis.

André Flach (rechts) met zijn lande-
lijke ‘visitekaartjes’.
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ADVERTENTIES

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

Rivierdijk 636
3371 EE hardinxveld-giessendam
Tel.: 0184 - 61 23 47
Fax: 0184 - 61 55 23
E-mail: info@merwestreek.nl
Web: www.merwestreek.nl

MER10zn Briefpapier Merwestreek 2011_V2.indd   1 14-04-11   09:48

• Merwestreek Projecten B.V.

• B.V. Bouwmaatschappij Merwestreek

• Merwestreek Lijm- en Metselwerken B.V.

Betrokken bij het resultaat

0184 - 61 23 47

www.merwestreek.nl

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
Landbouwmachines - Intern transport

Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52

4413 ZH  Krabbendijke

T 0113 - 50 26 10
F 0113 - 50 61 46

www.gebrweststrate.nl
info@gebrweststrate.nl

Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Meclean veeg- en Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Nieuwe Toyota vorkheftrucks,
BT elektropallettrucks
en handpallettrucks

Veiligheids-
keuringen
volgens de 
VeBIT-
voorwaarden.

Tank & Scheur • Remmerden 2, Rhenen
Tank & Scheur • Deventerweg 80a, Laren (GLD)

T: 0317 612821 • F: 0317 616073 • E: info@scheurolie.nl • zondag gesloten

Tank & Scheur
T&S Exploitatie, Tank en Scheur, exploiteert onbemande tankstations.  
Bij deze tankstations kunt u 6 dagen per week 24 uur per dag terecht met 
heel aantrekkelijke kortingen. 

Indien u voor minimaal  20 liter bij ons tankt en uw gegevens achterlaat in 
onze brievenbus, maakt u kans op 10 x 50,00 cash per twee maanden.  
Dit wordt uitgereikt met een hapje en drankje. 

Tevens kunt u ons vinden via Dagprijsdieselolie.nl of via onze  
facebookpagina Tank & Scheur.
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uitLeG

Antwoord	door	Geerlof	de	Jong

In de Tweede Kamer zag de SGP 
helaas geen financiële mogelijk-
heden om deze maatregel finan-
cieel terug te draaien.  Het uit-
gangspunt van het akkoord dat 
de regering met de autobranche 
heeft gesloten, is dat het rijdend 
cultureel erfgoed behouden blijft 
en het dagelijks gebruik van old-
timers zoveel mogelijk wordt 
voorkomen. Personen- en be-
stelauto’s op diesel of lpg van 26 
jaar en ouder maar die nog geen 
40 jaar oud zijn komen niet in 
aanmerking voor de overgangs-
regeling, omdat met name rela-
tief jonge geïmporteerde diesel- 
en lpg-oldtimers bestemd zijn 
voor dagelijks gebruik. In de 
Eerste Kamer heeft de SGP in-
gestemd met een motie waarin 
een overgangsregeling voor old-
timers bepleit werd voor men-
sen die rijden in een auto op 
diesel en lpg die aangeschaft is 
vóór 1 november 2013.

e
en begrijpelijke vraag! Mensen 
willen graag dat de partij van 
hun voorkeur zo sterk mogelijk 

uit de stembusstrijd te voorschijn 
komt. Is een lijstverbinding dan wel 
zo’n slim idee? Hoe zit dat precies? 
Wat zijn restzetels? Hoe ontstaan 
reststemmen?

Bij de komende gemeenteraadsver-
kiezingen brengen veel inwoners 
hun stem uit. Na de verkiezingen 
worden alle uitgebrachte stemmen 
bij elkaar opgeteld. Dit stemmento-
taal wordt gedeeld door het aantal 
zetels van de gemeenteraad. De 
uitkomst heet: kiesdeler. Dat is het 
benodigde aantal stemmen voor een 
volle zetel.
Vervolgens wordt gekeken naar het 
aantal stemmen dat iedere partij 
afzonderlijk heeft behaald. Per partij 
wordt het aantal stemmen gedeeld 
door de kiesdeler. De uitkomst 
wordt naar beneden afgerond op een 
heel getal. Je kunt geen halve ge-
meenteraadszetel toedelen, toch?

restzetel
Na deze eerste verdeelronde blijven 
er vaak zetels over. Die worden 
restzetels genoemd. Aan de hand van 
een rekensom wordt nu gekeken aan 
welke partijen die restzetels toeval-
len. Om dit op een zo eerlijk 
mogelijke manier te laten gebeuren, 
wordt uitgerekend welke partij het 
grootste gemiddelde heeft als er een 
extra zetel aan alle partijen zou 
worden toegekend.
Bij deze manier van verdelen zijn 

kleinere partijen in het nadeel. Dat 
komt doordat hun ‘gemiddelde 
stemmental per zetel’ het snelst zakt 
als er voor de berekening een extra 
zetel aan wordt toegevoegd. Dat is 
ook de reden waarom een lijstver-
binding interessant kan zijn. Want 
dan doen twee of meer partijen die 
hun lijsten verbonden hebben als 
één blok mee aan de berekening van 
het grootste gemiddelde. Hun 
gezamenlijk gemiddelde zakt veel 
minder hard, dan wanneer dit per 
partij apart zou worden berekend. 
Samen slepen ze dus sneller een 
restzetel in de wacht.

eerlijk verdeeld
Pas nadat alle zetels zijn verdeeld 
worden binnen het blok van de 
lijstverbinding de gezamenlijk 
behaalde zetels verdeeld naar rato van 
het stemmental per partij. Reststem-
men verhuizen echt niet naar een 
andere partij, ook niet bij een lijstver-
binding. Dat is een fabeltje. Een 
lijstverbinding kan (achteraf bezien!) 
soms nadelig uitpakken voor een 
partij, maar vaak heeft één van de 
‘verbonden’ partijen er baat bij. 
Voorbeeld: bij de Tweede Kamerver-
kiezingen op 12 september 2012 
haalde de SGP op eigen kracht ruim 
drie zetels. De ChristenUnie haalde er 
ruim vier. Maar door de lijstverbin-
ding kregen SGP en CU samen acht 
zetels, en die zijn vervolgens verdeeld: 
vijf voor de CU en drie voor de SGP. 
Daarbij zijn geen (rest)stemmen van 
de ene naar de andere partij 
geschoven.
CU zat gewoon dichter bij de vijfde 
zetel dan SGP bij de vierde zetel zat. ■

als de partij waarop ik stem een lijstverbinding heeft met 

een andere partij, kan mijn stem dan als ‘reststem’ naar de 

andere partij gaan?

Politiek voor dummy’svRaagBaaK

Geerlof	de	Jong
?

maaike: 

“Wat vindt de SGP van 

het schrappen van de 

vrijstelling van motor-

rijtuigenbelasting voor 

oldtimers?”

Door	Jan	Schippers

Bekijk	een	rekenvoorbeeld	op	www.sgp.nl.	Klik	door	naar	het	WI.
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POLitieK DichtBiJ 

Wat	zijn	‘een	deelraad’	en	een	
‘dagelijks	bestuurder’?
Boonzaaijer: “Het zijn eigenlijk de 
vervangende woorden voor ‘gemeen-
teraad’ en ‘wethouder’. Alleen in 
Rotterdam en Amsterdam hebben ze 
voor de deelgemeente gekozen, 
omdat het gezien de grootte van de 
stad moeilijk is om met de lokale 
bevolking contact te houden. 
IJsselmonde met 60.000 inwoners 
wordt bestuurd door de deelraad, 
heel Rotterdam door de gemeente-
raad aan de Coolsingel.”

Hoe	ben	je	dagelijks	bestuurder	
geworden?
Boonzaaijer: “Hoewel we in 2002 als 
ChristenUnie/SGP in de deelge-
meente IJsselmonde maar een zetel 

haalden, werden we toch bij de 
coalitie gevraagd. De eerste twee 
perioden heb ik het voor 50% 
gedaan, toen werkte ik ook nog voor 
de Eurofractie. Pas in 2010 ben ik 
naar 80% toegegaan.”

Wat	zijn	je	dagelijkse	
werkzaamheden?
Boonzaaijer: “Tegen m’n kinderen 
zeg ik altijd: ‘Veel praten en vergade-
ren’. Vergelijkbaar dus met een 
wethouder. Ik heb een fysieke 
portefeuille en voer daardoor 
gesprekken met woningcorporaties, 
zet beleid op voor het parkeerpro-
bleem en ga over de openbare 
werken.” 

Ben	je	tevreden	als	je	terugkijkt?
Boonzaaijer: “Ik ben God dankbaar 
dat ik dit heb mogen doen. Het is 
uniek om als ChristenUnie/SGP drie 

periodes met één zetel een dagelijks 
bestuurder te leveren. We vinden het 
belangrijk om onze verantwoorde-
lijkheid te nemen en dat naar eer en 
geweten in te vullen. Het is mooi om 
in een grote stad het goede voor-

afscheid van de deelraad

“Eerlijk, 
betrouwbaar, 
transparant”

  

rotterdam

Door	Henri	Pool

beeld te geven met eerlijk, 
betrouwbaar en transparant bestuur.”

En	het	resultaat	binnen	de	
portefeuille?
Boonzaaijer: “Ik zie het als een 

alleen in amsterdam en Rotterdam kennen ze het: de deelraad. 

maar niet voor lang meer. na de gemeenteraadsverkiezingen 

van 19 maart worden de deelgemeenten afgeschaft. daarmee 

verdwijnen ook enkele SgP’ers van het pluche. een interview 

met Wouter Boonzaaijer (40), al 12 jaar lang dagelijks 

bestuurder van de deelgemeente Rotterdam-iJsselmonde.
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Politiek dichtbij

opdracht iets goeds te doen voor de 
inwoners van IJsselmonde. Niet 
alleen door de koopzondagen te 
beperken tot 12 per jaar, maar ook 
door het Maasstadziekenhuis tot 
stand te laten komen, het Wartburg 
College een plek te geven en onvei-
lige kruisingen te verbeteren.”

Maar	helaas…	de	deelraden	gaan	
verdwijnen.	Waarom?
Boonzaaijer: “De deelgemeente heeft 
altijd onder vuur gelegen. Grenspro-
blemen, botsende belangen, 
vermeende kosten. Niet in het minst 
de opkomst van Leefbaar Rotterdam 
die zich altijd geërgerd heeft aan de 
deelraden. Rutte-I heeft ten slotte het 
echte duwtje gegeven.”

Klopt	het	dat	je	het	er	niet	mee	
eens	bent?
Boonzaaijer: “Inderdaad, maar dat is 
hetzelfde als een kalkoen vragen wat 
hij van het kerstdiner vindt. Ik vind 
het bijzonder dat de deelgemeente in 
2002 formeel verankerd is in de 
gemeentewet en in 2012 er weer uit 
wordt gehaald. De Raad van State 
vond dat laatste slecht onderbouwd. 
De gebiedscommissies die er voor 
terugkomen zijn alleen adviesorga-
nen zonder bevoegdheden en zonder 
budget. Het is de vraag of ‘de Cool-
singel’ alle zaken die de 
deelgemeenten voor bewoners 
verzorgden goed kan opvangen.”

Zit	je	straks	zonder	baan?
Boonzaaijer: “Ja, net als veel wethou-
ders. Als je daar niet tegen kunt, 
moet je er niet aan beginnen. Vier 
jaar geleden twijfelde ik al over nog 
een periode, maar toen vond ik 
uitdaging in een nieuwe portefeuille. 
Nu is het klaar, ook omdat je na 12 
jaar over je houdbaarheidsdatum 
heen bent. Het is wel een feit dat ik 
al een aantal maanden op zoek ben 
naar een andere baan en in deze tijd 
is dat niet makkelijk. Maar ik blijf 
ijverig door zoeken.” ■

  

alleen in de gemeenteraad… 
Onze	griffier	is	er	‘grutsk’	op:	Dantumadiel	is	de	enige	Frie-

se	 gemeente	 die	 een	 SGP‘er	 in	 de	 raad	 heeft!	 De	

desbetreffende	 SGP‘er	 zelf	 is	 ‘natuurlijk’	 niet	 zo	 zeer	

‘grutsk’,	als	wel	dankbaar.	Maar	waarom	eigenlijk?	Hij	zit	er	

immers	maar	in	zijn	eentje?	Dat	ene	zeteltje,	dat	betekent	

toch	niets?	 Je	delft	 toch	altijd	het	onderspit	als	 je	zestien	

anderen	tegenover	je	ziet?	Heeft	het	in	zo’n	gemeente	wel	

zin	om	op	de	SGP	te	stemmen?

Voordat	 we	 een	 antwoord	 kunnen	 geven	 op	 die	 vraag,	

moeten	 we	 opmerken	 dat	 wij	 als	 SGP‘ers	 (eigenlijk:	 als	 christenen)	 niet	 in	 de	

gemeenteraad	zitten	om	de	belangen	van	onze	achterban	te	behartigen.	Tenmin-

ste,	niet	in	de	eerste	plaats.	We	zitten	er	ook	niet	om	de	ontkerstening	tegen	te	

gaan	of	de	islam	te	bestrijden.	We	zitten	er	om	een	bijdrage	te	leveren	aan	het	

bestuur	van	onze	gemeente.	Heel	eenvoudig.

Daarbij	moeten	we	bedenken	dat	we	daar	mogen	zitten	als	vreemdeling,	als	gast,	

als	balling	in	een	vreemd	land.	We	mogen	op	aarde	verkeren	“in	den	vreemde”,	

want	ons	vaderland	is	in	de	hemelen	(Fil.	3	:	20).	En	daar,	in	den	vreemde,	doen	we	

wat	de	Heere	ons	opdraagt:	“Zoekt	de	vrede	van	de	stad	waarheen	Ik	u	gevankelijk	

heb	doen	wegvoeren,	en	bidt	voor	haar	tot	de	HEERE;	want	in	haar	vrede	zult	gij	

vrede	hebben”	(Jer.	29	:	5	–	7).	‘De	vrede’	zoeken,	dat	is	het	goede	zoeken.	En	wat	

is	dan	het	goede?	Dat	wat	God	Zelf	goed	noemt,	wat	Hij	gebiedt.

In	de	praktijk	komt	het	erop	neer	dat	wij	als	SGP-raadsleden	goed	ons	best	doen.	

Niet	in	eigen	kracht,	maar	uit	kracht	die	God	verleent.	We	doen	nauwgezet	wat	van	

ons	verwacht	mag	worden.	We	lopen	de	kantjes	er	niet	af,	maar	we	verdiepen	ons	

in	het	onderwerp	dat	aan	de	orde	is	en	we	streven	met	alle	mogelijke	middelen	

naar	goede	besluiten.	Naar	besluiten	die	in	het	belang	zijn	van	‘de	vrede’	van	onze	

gemeente.	Daarbij	gedragen	we	ons	ook	als	christenen:	we	zijn	vriendelijk	en	we	

houden	ons	aan	ons	woord.

Dan	 merk	 je	 soms	 dat	 de	 Heere	 je	 door	 een	 bepaalde	 deskundigheid	 of	 door	

bepaalde	verhoudingen	 in	de	gemeenteraad	veel	meer	 invloed	geeft	dan	 je	op	

grond	van	het	aantal	zetels	zou	verwachten.	Soms	hebben	anderen	je	nodig	voor	

een	 meerderheid,	 dan	 weer	 krijg	 je	 een	 voorzitterschap,	 of	 je	 wordt	 gevraagd	

mede	namens	andere	partijen	het	woord	te	voeren.	Het	is	echt	waar	wat	Jonathan	

zei	tegen	zijn	wapendrager	dat	“bij	de	HEERE	geen	verhindering	is,	om	te	verlossen	

door	velen	of	door	weinigen”	(1	Sam.	14	:	6).

Tom	Bakker

uitGeLicht

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktijk,	deze	keer 
tom Bakker, raadslid voor de SGP in Dantumadiel.
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v
eel mensen lopen met de vraag 
of de politiek nog wel serieus 
te nemen valt. De namen van 

Verdaas en Plasterk zeggen genoeg. 
Ook plaatselijk is het nogal eens 
raak. Leugen, corruptie, belangen-
verstrengeling en dergelijke termen 
komen bij veel mensen in de buurt 
van een definitie van de politiek. 
Helaas geeft de politiek daar nogal 
eens aanleiding toe. Bovendien is de 
politiek volgens veel jongeren en 
ouderen nogal saai. 

Aan de politiek de opdracht om de 
politieke participatie de komende 
jaren te verbeteren. Een eerste 
vereiste is dan om de politiek zuiver 
te houden. Mensen haken af zodra 
de schijn ontstaat dat stelen en liegen 
parallel lopen aan politiek. Integri-

teitcodes en dat soort fratsen zijn 
daarvoor niet nodig; het gaat om de 
daden. 

Over het algemeen zijn SGP-politici 
gelukkig vrij integer. Voor onze 
partij ligt er dan ook de opdracht om 
politiek minder saai voor te stellen. 
Het organiseren van avonden voor 
de kiesverenigingen, hoe nuttig ook, 
schieten daarbij tekort. Probeer 
burgers te betrekken bij de concrete 
politiek, informeer ze tijdig en 
bereik ze bijvoorbeeld via een 
nieuwsbrief aan de leden. Voor de 
SGP is het van belang om, in samen-
werking met SGP-jongeren, op zoek 
te gaan naar de jongeren. Wie de 
jeugd heeft, heeft de toekomst!

Aan het eind van dit stukje een 
oproep aan de lezer. Nu zullen de 

mensen die de moeite hebben 
genomen dit stukje tot het einde uit 
te lezen, de politiek wel volgen. Er is 
echter meer dan het partijblad van 
de SGP. De gemeenteraad hoort daar 
ook bij. Ook hiervoor betaald u 
belasting en het gaat bijvoorbeeld 
om uw veiligheid ter plaatse. Juist op 
lokaal niveau kunt u invloed uitoefe-
nen in het signaleren van 
problemen, het naar voren dragen 
van oplossingen en het contact 
opnemen met gemeenteraadsleden. 
Het dichten van de kloof kan ook bij 
de burger beginnen! ■

JONGereN

enkele weken geleden deed Cda-fractievoorzitter van Haersma 

Buma de oproep om voortaan onze burgemeester te kiezen en 

hij pleitte daarnaast voor een soort halfdistrictenstelsel. dit alles 

met het zwakke argument om de kloof met de burger te dichten. 

Hoewel ik het volstrekt oneens ben met deze plannen van Buma, 

stelt de christendemocraat wel een paar fundamentele 

problemen aan de orde. 

Corrupt

integriteit

Betrekken

U zelf

Frans Hazeleger 
Commissie Binnenland

Reageren? 

Mail naar 
binnenland@sgpj.nl

niet saai, wel integer. Toch?
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Europa

europa dichtbij

europese besluiten hebben lokale gevolgen. denk aan 

visserijregels. Op Urk, in Stellendam of op Tholen kun je er 

niet omheen. als SgP-fractie in de eFd-groep in het europees 

Parlement doen we onze uiterste best voor de nederlandse 

belangen.

stofbesparende vistuig. Werd het 
Nederland eigenlijk wel gegund?

verontwaardiging
Toen de jonge vissers op bezoek 
waren in Brussel, was door het 
Europees Parlement net een stokje 
gestoken voor de uitbreiding van het 
aantal pulskorvergunningen. Bas 
Belder deelde de verontwaardiging 
van de vissers volledig. Onbegrijpe-
lijk dat een innovatief vistuig met 
zoveel voordelen voor zowel de zee 
als de vissers, werd tegengehouden 
door een aantal spelers in Europa. 
De SGP-Eurofractie volgde het 
onderhandelingsproces daarover 
vanaf het begin. Op een gegeven 
moment werd ons uit vertrouwelijke 
documenten duidelijk dat er in 
achterkamers plannen waren 
gemaakt om de puls in het geheim 
uit de tekst te laten verdwijnen. 
Cruciale info, waarover we gelijk aan 
de bel trokken. Alles is ondernomen 
om de pulsophoging in de wetstekst 
te houden, maar de tegenkrachten 
waren sterker. 

toch pulsen
Daarna is door Nederland keihard 
gewerkt om de ophoging van het 
aantal vergunningen te regelen 
buiten de medewetgevers (EP en 
Raad) om. Het goede nieuws werd 
later bekend: de extra vergunningen 
kunnen alsnog afgegeven worden in 
het kader van een onderzoeksproject. 
Een mooi resultaat en de les is om 
juist bij tegenslag te blijven zoeken 
naar inventieve oplossingen. ■

R
ecent waren ruim 20 jonge 
vissers uit Nederland op 
bezoek in het Europees 

Parlement. Een eerlijk en open 
gesprek vond plaats met onze 
Europarlementariër Bas Belder. De 
jonge vissers hebben grote zorgen 
over de toekomst. 

hoe werkt europa?
De jonge vissers wilden weten hoe 
Europese wetgeving tot stand komt. 
Als je weet hoe het proces werkt, 
weet je ook wanneer je het proces 
het best kunt beïnvloeden. 
Belangrijke tip: in een vroeg stadium 
je belangen inbrengen. Als je belang 
een plek heeft gekregen in het 
voorstel van de Europese Commis-
sie, heb je als sector of land al een 
grote stap gemaakt. Een Commissie-
voorstel gaat vervolgens naar het 
Europees Parlement (EP) en naar de 
Raad, die er samen over besluiten. 
Via amendementen de tekst dan 
alsnog omgooien is lastiger, want 
daar is een meerderheid voor nodig. 
Daarbij moet beseft worden dat 
Nederland een kleine speler is. In het 
EP zitten maar 26 Nederlanders op 
een totaal van 766 parlementsleden. 
Er worden in het EP vaak grote 
woorden gebruikt over samenwer-
king, maar wat stelt zo’n term voor 
als men elkaar in de praktijk tegen-
werkt?  Dat bleek bijvoorbeeld 
duidelijk bij het getouwtrek over de 
pulskor, het innovatieve en brand-

“Besef: Nederland 

is een kleine speler 

met maar 26 van 

de 766 zetels.”

Door	Christine	van	Dijk,	
medewerker	Nederlandse	delegatie	EFD
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haaGSe PrOPJeS

Actualiteiten	en	ontwikkelingen	in	politiek	en	samenleving	
door	menno de Bruyne, voorlichter tweede Kamerfractie SGP

de SgP laat zien waar ze staat. 

nu u nog 

Laat op deo volente 19 maart 
massaal weten waar u staat!

Beste Haagse proppenschieter, 

Deze plaat wordt er na de verkie-

zingen weer afgehaald. Is daar geen 

gigantische prop van te maken? 

Daar kun je wel wat mee.

Met vriendelijke groet,

Eindredactie
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ZZP

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60 , Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

‘passend 
advies
voor 

ZZP-ers’
‘duidelijk 

advies
voor het 

MKB’

PARTICULIEREN MKB

VERZEKERINGEN VOOR

Begin maart is onze vestiging in 
Opheusden aan de Burg. Lodderstraat 52 geopend!

 U bent daar ook hartelijk welkom.

EN AMBTSKOSTUUMS

www.warringkleding.nl

Burg. Lodderstraat 52
4043 KM  Opheusden

Bruinehorst 23
6744 PA  Ederveen

EN AMBTSKOSTUUMS

RUIME COLLECTIE HERENKLEDING 

OVERKAPPINGEN • ZONWERING • KOZIJNEN • SCHUIFPUIEN • DAKKAPELLEN • GLASWANDEN

Jumbo BV
Anthonie Fokkerstraat 41    

3772 MP  Barneveld

Tel.: 0342 - 492 811

info@jumbobarneveld.nl

www.jumbooverkapping.nl

PROFITEER
OOK VAN HET 

LAGE 6% 
BTW TARIEF 

TOT E IND
2014 !

STALEN OVERKAPPING BIJ JUMBO
Als u het hele jaar op uw terras wilt kunnen zitten, kiest 

u voor een terrasoverkapping. Maar welke overkapping 

past bij de architectuur van uw woning en uw smaak? 

Speciaal voor de liefhebbers van design ontwierpen we 

een stalen overkapping. Een terrasoverkapping zonder 

onnodige details. Een markante en exclusieve verschijning.

De ideale overkapping
       voor liefhebbers van desi

gn
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Georganiseerde solidariteit
Aan het begin van de twintigste 
eeuw was iedereen verantwoordelijk 
voor zijn of haar leven. Zorg voor de 
naaste berustte bij het gezin, de 
familie, de buurt en de kerk. Voor-
zichtig begon de overheids  - 
bemoeienis in de sociale sfeer bij de 
Ongevallenwet van 1901. De Invali-
diteitswet-Talma (1912-1913) 
volgde. In 1946 legde Willem Drees 
de basis voor de Algemene Ouder-
domswet. Een reeks sociale wetten 
volgde. De verzorgingsstaat waarin 
‘vadertje staat’ de verantwoordelijk-
heid van de burgers overnam, 
groeide uit tot een welvaartsstaat. De 
zorg voor het wel en wee van burgers 
werd een overheidstaak.

recht op zorg
Burgers kunnen aanspraak maken op 

neemt voor zijn of haar leven en dat 
van de naaste. Dat is geen liberaal 
standpunt! Zorg voor zichzelf en de 
naaste is naar Gods wet. De overheid 
dient terughoudend te zijn in de 
hulpverlening en slechts in uiterste 
gevallen rechtstreeks hulp te verlenen. 
Verplichte verzekeringen en sociale 
verzekeringswetten met een dwang-
matig karakter worden afgewezen. 

Dwangmatig
Naar aanleiding van de invoering van 
de invaliditeitswet schreef ds. Kersten 
dat in de verzekering het mistrouwen 
in Gods voorzienigheid ligt. Gebrek 
aan geloofsvertrouwen is de oorzaak 
van de behoefte aan verzekering 
tegen de gevolgen van ziekte, ongeval 
en arbeidsongeschiktheid. De SGP 
heerst niet over gewetens, maar had 
en heeft staatkundige bezwaren tegen 
de plicht te verzekeren. Volgens de 
SGP trad en treedt met die plicht de 
overheid buiten haar bevoegdheden. 
Staatssocialisme is verwerpelijk. 
Naastenliefde is een opdracht. ■

de georganiseerde solidariteit. Zij 
betalen er in de meeste gevallen 
tenslotte voor en daarom kunnen zij 
rechten laten gelden. De vrijwillige 
solidariteit nam in de achterliggende 
decennia af ten gunste van de ver-
plichte zorg door de overheid waarop 
burgers konden rekenen. De indivi-
dualisering nam sterk toe. Ieder voor 

de klassieke verzorgingsstaat moet veranderen in een participatiesamenleving. de samenleving 

lijkt geen Samenleving meer te zijn. Omdat de verplichte solidariteit van de verzorgingsstaat de 

draagkracht van vadertje staat te boven gaat, klinkt de roep om de participatiesamenleving. 

Christelijke naastenliefde gebiedt hulp aan de naaste.

Praktische beginselen (52)

PraKtiSche BeGiNSeLeN

“SGP heeft staatkundi-
ge bezwaren tegen de 
plicht te verzekeren.”

Door	drs.	P.A.	Zevenbergen

artikel 26 (2)
De christelijke naastenliefde 
gebiedt de hulp aan de behoeftige 
medemens. De overheid behoort 
de hulpverlening in de eerste 
plaats over te laten aan kerkelijke 
en particuliere instanties. Zij is 
wel geroepen hulp verlening aan 
burgers, die niet in hun eigen 
onderhoud kunnen voorzien, te 
stimuleren. In het uiterste geval 
moet zij rechtstreeks hulp 
verlenen. Verplichte verzekerin-
gen en sociale verzekeringswetten 
met een dwang matig karakter 
worden afgewezen.

zich! De sociale zekerheid heeft echter 
een prijskaartje. Ze dreigt nu onbe-
taalbaar te worden. Vandaar de hang 
naar de participatiesamenleving.

Naastenliefde
De SGP staat christelijke naastenliefde 
voor, een participatiesamenleving 
waarin iedereen verantwoordelijkheid 
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Woord vooraf

er is reden tot blijd-

schap en 

dankbaarheid dat de 

SGP zoveel stemmen heeft 

gekregen bij verkiezingen. 

We hopen van harte dat de 

uitslag eraan mag bijdragen 

dat mag blijven klinken: 

“Vrees God en houd Zijn 

geboden, want dit betaamt 

allen mensen.”  

We hopen ook dat het 

SGP-standpunt aangaande 

Israël onderstreept zal 

worden. We lezen in ons 

beginselprogram in artikel 

29b “Gods hand leidt het 

wereldgebeuren, en 

daarmee ook het ontstaan, 

voortbestaan en verdwijnen 

van volken. Israël, als volk 

van het oude verbond, 

neemt daarbij een bijzon-

dere plaats in: de Joden zijn 

de ‘beminden om der 

vaderen wil’, die door de 

HEERE hun land toebedeeld 

kregen (…). De wezenlijkste 

belofte van het genadever-

bond is, dat Christus de 

enige Naam tot zaligheid is 

voor Jood en heiden. 

Daarom is er een diepe 

verbondenheid met het volk 

Israël, waaruit de Christus is 

voortgekomen. Dit alles 

brengt met zich mee dat de 

Nederlandse regering streeft 

naar goede diplomatieke 

betrekkingen met de staat 

Israël. Mede met het oog op 

het welzijn van het Joodse 

volk en veilige en erkende 

grenzen voor de staat Israël, 

zet zij zich in voor vrede en 

stabiliteit in het Midden-

Oosten.” In Nederland en 

ook in andere landen nemen 

al meer mensen een 

eenzijdige pro-Palestijnse 

houding aan. De beeldvor-

ming over het conflict tussen 

Joden en Palestijnen wordt 

grotendeels bepaald door de 

media die een vaak zeer 

eenzijdig positie kiezen voor 

de Palestijnen en tegen 

Israël. Bovendien wordt het 

nieuws gecensureerd en 

gemanipuleerd. De SGP stelt 

terecht dat Israël recht heeft 

op veilige en erkende 

grenzen. Veel politici gaan 

voorbij aan het feit dat Israël 

de enige democratie is in 

het Midden-Oosten. De 

westelijke Jordaanoever is 

geen bezet gebied, maar 

betwist gebied. De Joden 

mag het recht niet ontzegd 

worden zich te vestigen in 

het hart van het Bijbelse 

Israël. Arabische leiders 

spreken met twee monden: 

in het Engels wordt er over 

vrede gesproken, in het 

Arabisch over de vernieti-

ging van de staat Israël. 

Sinds 1974 hebben de 

Palestijnen een zogenaamd 

fasenplan. Fase 1 is de 

vestiging van een onafhan-

kelijke Palestijnse Autoriteit 

over een gebied dat is 

bevrijd van Israëlische 

heerschappij. Fase 2 is voort-

zetting van de strijd tegen 

Israël vanuit dat gebied, niet 

met wapens, maar via de 

media: de cognitieve oorlog. 

Fase 3 is samen met de 

Arabische buurlanden Israël 

volledig vernietigen. ■

Ds. A. van Heteren, Urk

Israël
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als de Heere eens handelde, zoals wij handelen! dan zag het er niet best uit voor israël. maar 

ook niet voor u en mij. Wij vergelden kwaad met kwaad. maar de Heere heeft het goede met 

zijn volk israël voor. zij zullen tot jaloersheid worden verwekt. Hebt u dat al gedaan? met uw 

leven? Persoonlijk of zakelijk?

En waarom? Om hen te behouden 
(Rom. 11:14). Wat is het geheim? 
“Maar door hun val is de zaligheid 
de heidenen geworden, om hen tot 
jaloersheid te verwekken” (Rom. 
11:11b). Hebt u al eens een Jood tot 
jaloersheid gebracht? Hem laten 
voelen wat het betekent om uit de 
volheid van Christus te leven? In uw 
wandel en handel? “Want God heeft 
hen allen onder de ongehoorzaam-
heid besloten, opdat Hij hun allen 
zou barmhartig zijn” (Rom. 11:32). 
Dat is nu genadige vergelding! Zo 
werkt de Heere niet alleen in het 
leven van een Jood, maar ook in dat 
van u, jou en mij. Het zijn Gods 
goedertierenheden die tot bekering 
leiden (Rom. 2:4). ■

een belofte
Deuteronomium 32 bevat het lied 
van Mozes en hij wijst daarin het 
volk Israël erop wie de Heere is. Hij 
toornt verschrikkelijk over de 
zonden van het volk. Zij hebben zich 
tot de afgoden gewend en het niet in 
alles en alleen van de Heere ver-
wacht. Moeten wij dan niet tussen 
het volk gaan staan? Is dat ook niet 
onze schuld? Het volk heeft God tot 
ijver verwekt, jaloers gemaakt, 
omdat zij naar andere goden hebben 
gelonkt. En dat zal Hij straffen. Maar 
Hij doet meer. Hij geeft Zijn volk 
een belofte door de mond van 
Mozes. Een belofte is herkenbaar aan 
het ‘Ik zal’. Nee, het volk krijgt het 
niet gelijk, maar opdat zij op de 
beloften zouden zien. Dat is het 
leven van het geloof! Het geloof bezit 
niets, maar verwacht en vertrouwt. 
Want als wij het lied van Mozes 
verder volgen, lijkt God radicaal af te 
rekenen met het volk. Lijkt… want 
Hij zal zich verzoenen met Zijn volk 
(vs. 43). En hoe doet Hij dat? Door 
hen in de schuld te brengen! Door 

degenen die geen volk zijn, zal Hij 
hen tot ijver verwekken. De Bijbel 
spreekt van Jood en heiden. Voor 
een Jood tellen de heidenen niet 
mee. Die zijn geen volk. Maar 
heidenen zullen hen tot jaloersheid 
brengen, als zij zien dat God Zich 
ontfermt over heidenen en Zich van 
hen afkeert. Is het nodig dat Israël 
helemaal alleen komt te staan? Dat 
alle volken zich in vijandschap tot 
Israël wenden? Waarom een han-
delsembargo en wat heeft de Heere 
ermee voor dat bedrijven hun 
samenwerking met Israël verbreken? 
Dat weten wij niet en dat hoeven wij 
ook niet te weten! Wie zal Zijn wijs 
beleid doorgronden?

Jaloersheid
Eén ding is zeker! Het was niet 
alleen Mozes die betrokken was op 
zijn volk. Het was ook Paulus die de 
gemeente van Rome opwekt om voor 
zijn broeders te bidden. Hij baseert 
zich op de belofte van de Heere 
aangaande Zijn volk die Mozes in 
zijn lied moest zingen (Rom. 10:19). 

“Zij hebben mij tot ijver verwekt 

door hetgeen geen God is; zij hebben 

mij tot toorn verwekt door hun 

ijdelheden; ik dan zal hen tot ijver 

verwekken door diegenen, die geen 

volk zij; door een dwaas volk 

zal ik hen tot toorn verwekken.” 

Deuteronomium 32:21

een genadige vergelding

Ds. R. van de Kamp, Putten

MeDItAtIe
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de SgP heeft bij de gemeenteraadsverkiezingen een prachtige uitslag 

behaald. nooit eerder behaalde onze partij zó veel stemmen bij 

gemeenteraadsverkiezingen.

de SgP, een partij in ontwikkeling.

M.F. van Leeuwen

vitale partij met vitale geledingen 
van groot belang. Dat is nodig om te 
kunnen participeren binnen de 
lokale netwerken op o.a. het terrein 
van zorg en welzijn. Gelukkig zijn 
daar vele aansprekende voorbeelden 
van aan te wijzen binnen onze partij. 
De partijorganisatie moet zodanig 
zijn ingericht, dat hieraan maximaal 
gestalte kan worden gegeven. 
Daarvoor moet de partij nog meer 
de omslag maken van gerichtheid op 
de interne organisatie naar een meer 
politieke en maatschappelijke 
betrokkenheid: een externe gericht-
heid. De SGP heeft immers een 
Bijbelse boodschap voor heel de 
samenleving!

“Een partij die achter de tijdgeest 
aanholt, verwatert. Een partij die 
haar beginselen niet weet te vertol-
ken in de actuele situatie, verstart”, 
zo vermeldt de toelichting op het 
Program van Beginselen.

voorstellen partijorganisatie
Het Hoofdbestuur consulteerde 
vertegenwoordigers uit alle geledin-
gen van de partij, de Raad van 
Advies en de besturen van de pkv’s. 
Daarna zijn er voorstellen geformu-
leerd voor een partijorganisatie die 

uitnodigt tot een grotere betrokken-
heid van zoveel mogelijk leden op de 
politieke keuzes die gemaakt moeten 
worden. U kunt deze voorstellen 
vinden op onze website: 
www.sgp.nl/14juni.
De kern van de voorstellen treft u 
aan op blz. 9 t/m 34 van de congres-
bundel. Veel van uw vragen worden 
beantwoord op blz. 139 t/m 142. Het 
meest in het oog springend is 
ongetwijfeld de duale partijstructuur, 
met vrijwillige omzetting van een 
pkv naar een afdeling.

Wij hopen op een constructieve 
discussie binnen de kiesverenigingen 
en een positieve besluitvorming op 
de huishoudelijke vergadering in 
juni in het belang van een vitale 
beginselpartij voor betrokken 
SGP’ers! ■

een bemoedigende uitslag
Voor deze bijzondere uitslag mogen 
we de Heere wel dankbaar zijn. 
Naast Gods zegen is dat te danken 
aan de kwalitatief hoogwaardige 
inzet van onze gemeenteraadsleden 
en aan de intensieve verkiezingscam-
pagne, die dankzij de inspanning 
van vele SGP’ers mede het verschil 
heeft gemaakt. Voor die inspanning 
onze hartelijke dank. Namens het 
Hoofdbestuur wil ik graag allen die 
donderdag 27 maart jl. voor het eerst 
of opnieuw als gemeenteraadslid 
geïnstalleerd zijn, van harte felicite-
ren en in het bijzonder Gods zegen 
en Zijn wijsheid toewensen. Dat is 
onmisbaar om vrijmoedig uit te 
mogen komen voor Gods Naam en 
met een gedegen bestuurlijke 
bijdrage te bouwen aan het zo 
broodnodige bestuurlijke vertrou-
wen in het lokale bestuur.

een vitale partij
De maatschappelijke vraagstukken 
zijn complex. Er zijn bestuurlijke 
dilemma’s die vragen om betrokken-
heid van onze leden in doordenking 
ervan op lokaal niveau. Denk alleen 
maar aan de nieuwe taken van de 
gemeente op het terrein van (jeugd)
zorg en welzijn. Daarvoor is een 

5
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Ontmoedigingsbeleid
Het ontmoedigingsbeleid houdt in 
dat onze regering Nederlandse 
bedrijven aanspreekt op het ont-
plooien van activiteiten in of ten 
behoeve van Israëlische nederzettin-
gen. We hebben het dan over Judea, 
Samaria (Westbank) en Oost-Jeruza-
lem. De regering verleent aan 
dergelijke activiteiten geen onder-
steuning, omdat het bestaan van 

handen van Israël kwamen na een 
agressie-oorlog (in 1967) van 
Arabische staten. En dan gaat het 
ook nog om gebieden die Jordanië 
en Egypte in 1948 zonder enige 
rechtsgrond hadden ingenomen na 
hun aanval op de Joodse staat.
De betreffende nederzettingen zijn 
op grond van de met de Palestijnen 
gesloten Osloakkoorden momenteel 
inzet van onderhandelingen over de 
definitieve status. Aan de onderhan-
delingstafel moeten oplossingen 
worden gevonden en niet via 
oneigenlijke drukmiddelen die de 

deze nederzettingen in strijd zou zijn 
met het internationaal recht.

De SGP heeft grote moeite met dit 
ontmoedigingsbeleid. Het schept een 
klimaat waarmee zakendoen met 
Israëlische bedrijven besmet raakt. 
Hierbij moet beseft worden dat de 
verwijzingen naar het internationaal 
recht aanvechtbaar zijn. Het interna-
tionaal recht heeft naar zijn aard een 
hoog politiek gehalte en kan niet 
vergeleken worden met nationaal 
recht. Bovendien mag nooit vergeten 
worden dat de betwiste gebieden in 

de afgelopen maanden is israël veel in het nieuws geweest. Trouwens, in welke periode is dat niet 

het geval? dit speldenknopje op de wereldkaart is vrijwel dagelijks onderwerp van discussie in alle 

grote media op deze wereld. de laatste maanden kreeg israël in de nederlandse pers vooral 

aandacht vanwege het zogenaamde ontmoedigingsbeleid dat nederland voert ten opzichte van 

israël. verschillende grote nederlandse bedrijven (vitens, Haskoning, Pggm) hebben hun 

samenwerking met israëlische bedrijven verbroken. Waar gaat dit over? Wat heeft israël misdaan?

Israël hartelijk 
aangemoedigd

Door Kees van der Staaij 
en Diederik van Dijk
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➜

pees Parlement, vergezeld door 
medewerkers, werd een leerzame 
reis afgelegd naar deze bewogen 
regio.

Bezoedelde samenwerking
De timing van het werkbezoek kon 
niet beter. Juist tijdens deze reis 
verbrak het pensioenfonds PGGM 
– na waterbedrijf Vitens en advies-
bureau Haskoning - haar 
samenwerking met Israëlische 
partners. We konden nu uit eerste 
hand vernemen van Israëlische 
politici en topmensen uit het be-
drijfsleven welke impact dergelijke 
stappen heeft. Zo spraken we met de 
directeur van Mekorot, een interna-
tionaal opererend en 
gerenommeerde Israëlisch waterbe-
drijf. Zij voelden zich bezoedeld 
door de door Vitens verbroken 
samenwerking.

pen. Persvrijheid en godsdienst - 
vrijheid zijn in Israël geborgd. 
Slachtoffers van het Syrische conflict 
worden in Israëlische hospitalen 
verzorgd.

Werkbezoek
Daarom vond de SGP het belangrijk 
om een werkbezoek te brengen aan 
Israël met een positieve agenda! 
Daaraan is begin van dit jaar gestalte 
gegeven door een vierdaags werkbe-
zoek aan dit land en de Palestijnse 
gebieden. Met SGP-parlementariërs 
uit de Tweede Kamer en het Euro-

vrede frustreren. Eenzijdige interna-
tionale druk op Israël versterkt 
slechts de weigering van de Palestij-
nen om het bestaansrecht van de 
Joodse democratische staat Israël te 
erkennen.

Ondertussen is Israël weer op 
negatieve wijze in het nieuws. De 
wereld ziet vaak niets anders dan het 
verweer van Israël en zij begrijpt er 
vanuit haar vrijheid dikwijls niets 
van. Gemakkelijke veroordelingen 
van Israël zijn het gevolg. Veel 
aandacht gaat zo naar de aangevoch-
ten positie die Israël in het 
Midden-Oosten inneemt. Maar 
Israël heeft zoveel méér te bieden. 
Israël is een goed functionerende 
democratische rechtsstaat. Op het 
gebied van ICT, innovatie en techno-
logie is Israël een sterspeler. Israël 
heeft veel ervaring met de integratie 
van uiteenlopende bevolkingsgroe-

“De SGP heeft grote 
moeite met dit ont-
moedigingsbeleid.”

7
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Datzelfde gevoel overheerste bij 
politici. Er gebeuren verschrikkelijke 
dingen in het Midden Oosten, 
gruwelijke mensenschendingen en 
wrede conflicten. En dan wordt 
Israël behandelt als paria. Daarover 
waren zij verbijsterd. Israël is niet 
perfect, maar in vergelijking met 
omliggende landen een oase van 
stabiliteit en een prima functione-
rende rechtsstaat. Deze gevoelens 
van onrechtvaardigheid stimuleer-
den de SGP-delegatie om in zowel de 
Tweede Kamer als in het Europees 
Parlement stevig op te komen voor 
de veiligheid en economische 
belangen van Israël en de kwalijke 

effecten van het ontmoedigingsbe-
leid aan de kaak te stellen.

Na dit werkbezoek zijn er op initia-
tief van de SGP meerdere debatten 
over het ontmoedigingsbeleid 
geweest met minister Timmermans 
van Buitenlandse zaken. Tijdens die 
debatten heeft de SGP duidelijk 

gemaakt, dat zij het ontmoedigings-
beleid het liefst zo snel mogelijk zou 
laten oplossen in de Dode zee. Voor 
deze wens is echter geen Kamer-
meerderheid te mobiliseren. Gelet 
op die werkelijkheid heeft de SGP 
aan de minister gevraagd hoe hij 
voorkomt dat zijn ontmoedigingsbe-
leid uitdijt en we uiteindelijk in een 

“Het Nederlandse 
kabinet moet dui-

delijk maken dat ze 
economische relaties 

en samenwerking 
aanmoedigt.”
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achter het nieuws

Het werkbezoek van Kees van der Staaij aan Israël kwam vooral in het 

nieuws vanwege zijn waarschuwing voor een boycot. Veel mensen heb-

ben gelezen over het bezoek aan waterbedrijf Mekeroth. Maar er was veel 

meer!

 

Zo hebben Kees van der Staaij en Bas Belder het ziekenhuis ‘Save a child’s heart’ 

bezocht. Hier worden kinderen uit nagenoeg de hele Arabische wereld geholpen 

aan ernstige hartproblemen. De Israëlische én Palestijnse artsen werken hier sa-

men op vrijwilligersbasis en hebben alleen al meer dan duizend Palestijnse kinde-

ren gratis geopereerd. 

Ook is er een bezoek gebracht aan de Palestijnse gebieden waarbij Rawabi is be-

zocht. Dit is een nieuwe Palestijnse stad die gebouwd en gefinancierd wordt door 

private partijen. Dit voorbeeld bewijst dat de vele miljoenen aan hulpgeld soms 

niet nodig zijn om iets van de grond te krijgen. 

Op de laatste dag is er op het Israëlische ministerie van Buitenlandse Zaken gespro-

ken, met bijvoorbeeld de vice-minister van Buitenlandse Zaken, Ze’ev Elkin. Het is 

goed om van Israël te horen wat hun grootste bedreigingen zijn en hoe ze daarmee 

omgaan. 

Naast deze voorbeelden zijn er nog veel meer bezoeken en gesprekken geweest. 

Dit is behulpzaam om een goed beeld te hebben van de situ-

atie in Israël, en gedegen de debatten aan te gaan in de Twee-

de Kamer. ■

Arnoud Proos

kANttekeNING

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Arnoud Proos, voorlichter tweede kamerfractie.

boycotachtige sfeer terechtkomen. 
Met kracht is erop aangedrongen dat 
het kabinet moet uitstralen dat 
zakendoen met Israël legitiem en 
vanzelfsprekend is.

Overigens is voor het vredesproces 
minstens zo belangrijk dat het 
haatzaaien tegen Joden door Palestij-
nen in de media, in het onderwijs en 
tijdens publieke optredens van de 
Palestijnse autoriteiten, stopt. Zelfs 
Abbas, de huidige leider van de 
Palestijnse autoriteit, werkt mee aan 
de inhuldiging van terroristen die 
meerdere Joodse burgers hebben 
vermoord. Zo ontstaat er geen 
voedingsbodem voor vrede, maar 
voor genocide. De SGP wil dat 
financiële hulp aan de Palestijnse 
autoriteit afhankelijk wordt gemaakt 
van behaalde resultaten op dit 
terrein.

Lichtpuntje
Uiteindelijk zijn de reeks debatten 
over dit trieste thema geëindigd met 
een lichtpuntje. Een ingediende 
motie van de SGP, gesteund door de 
CU, kreeg een Kamermeerderheid 
achter zich. In deze motie is uitge-
sproken dat het Nederlandse kabinet 
op zichtbare en overtuigende wijze 
duidelijk moet maken dat economi-
sche relaties en samenwerking tussen 
Nederlandse en Israëlische bedrijven 
moet worden aangemoedigd. 

De SGP zal al haar mogelijkheden 
benutten – voor en achter de scher-
men - om ervoor te zorgen dat deze 
motie royaal wordt uitgevoerd! ■
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VERZEKERINGEN VOOR

PARTICULIEREN      |      ZZP      |      MKB

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60

Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

Vijzelweg 4 • 5145 NK • Waalwijk • Tel: 0416 692775
www.voscleaning.nl • info@voscleaning.nl

Een eerste analyse is geheel vrijblijvend en gratis.

Wij reinigen uw luchtcondensors op professionele wijze. 
Vervuilde luchtcondensors leiden tot onnodig veel

energieverbruik en mechanische slijtage van de
compressoren. Door uitval onder hoge druk in de

zomerperioden valt het productieproces in storing
door oplopende binnentemperaturen.

Vervuiling leidt ook tot onnodige corrosie van de aluminium 
lamellen van de condensor. Laat uw luchtcondensors nog 

voor de warme periode professioneel reinigen.

Vos CRC reinigt op professionele wijze
uw luchtcondensors.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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Daarbij gaat het echter niet alleen om 
het ‘spreken’. Bij principiële politiek 
hoort inderdaad dat je waar mogelijk 
uitlegt op welke Bijbelse gronden je je 
afwegingen en standpunt baseert. 
Maar ook je houding tegenover 
anderen is belangrijk. Leef je waar 
mogelijk met hen mee in hun per-
soonlijke omstandigheden? En als je 
principiële politiek wilt bedrijven is 
het meer dan ooit nodig dat je de 
mogelijkheden zoveel mogelijk benut. 
Wars van politieke spelletjes en 
andere ongein, maar oprecht het 
algemeen belang dienend.

Geen strooigoed
Eén voorbeeld hiervan. Bij het sluiten 
van het Herfstakkoord afgelopen 
najaar stond de SGP pal voor het 
belang van de gezinnen, vanuit de 
Bijbelse overtuiging dat huwelijk en 
gezin de hoeksteen van de samenle-
ving zijn. Onze inzet leidde tot een 
gezegende uitkomst. Het ging daarbij 
niet om wat ‘strooigoed’, zoals sommi-
gen stelden; het was niet een staaltje 
van ‘bedienen van de eigen achterban’, 
zoals anderen beweerden. Integen-
deel, dit was principiële politiek – ten 
dienste van de héle samenleving. ■

d
at was geen flauwe opmerking 
van hem. Hij zei het oprecht 
en welgemeend. 

Op zo’n moment word je stil. Je 
realiseert opeens wat SGP’ers in dat 
opzicht voor collega-raadsleden, 
-statenleden of -Kamerleden kunnen 
betekenen. Ook al geldt dat niet voor 
allemaal, er zijn nog steeds collega’s 
van niet-christelijke partijen die een 
dergelijke ‘geestelijke zorg’ van 
SGP’ers verwachten. Dat raakt je en 
het confronteert je persoonlijk 
indringend met de vraag óf je ook op 
die manier op hen betrokken bent.
Het doet je tegelijk beseffen hoe 
bijzonder het is dat SGP-jongeren of 
andere SGP-verbanden niet alleen 

andersdenkenden uitnodigen voor 
een debat of zo, en er voor zorgen 
dat die zich daar echt welkom 
voelen, maar dat hun gasten ook in 
het gebed worden opgedragen aan 
de troon van Gods genade. 
En zo’n kleine opmerking herinnert 
je bovendien aan de noodzaak en het 
belang van het persoonlijke en 
ambtelijke gebed voor de overheid. 
Het gebed is immers één van de 
krachtigste geestelijke wapens. Wat 
een zegen is het daarom als er ’s 
zondags in de kerk voor de christe-
lijke politici gebeden wordt. Maar 
laten we vooral ook niet vergeten te 
bidden voor állen die politieke of 
bestuurlijke verantwoordelijkheid 
dragen. 

Getuigen
Je eerste verantwoordelijkheid als 
bestuurder of gekozen volksverte-
genwoordiger is ervoor te zorgen dat 
je in praktische zin een goede 
bijdrage levert aan het bestuur van 
een gemeente, van een provincie of 
van ons land. Dat probeer je te doen 
vanuit de staatkundig gereformeerde 
beginselen, die op Gods Woord zijn 
gegrond. 

Pas stond ik te praten met collega-Kamerleden van andere partijen. Sommigen van hen werden 

al eens uitgenodigd voor een bijdrage, deelname aan discussie, etc. Waarop één van hen spontaan 

zei: “en ik kom graag bij jullie. Want dan weet ik in elk geval dat er voor mij gebeden wordt.”

Principiële politiek

Door Roelof Bisschop
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geert Wilders heeft opnieuw veel stof doen opwaaien. We zijn inmiddels wel wat gewend, maar 

nu was het opnieuw raak. nadat hij al een paar keer had gezegd minder marokkanen in nederland 

te willen, herhaalde hij dat nog eens op de uitslagenavond van zijn partij. Hij deed dat met de 

opzwepende woorden “willen jullie meer of minder marokkanen?”. de zaal bralde: “minder, 

minder, minder”.

verbaal geweld

verdoezeld, zeker door degenen die 
de PVV nu zo hard aanvallen. De 
SGP voelt zich daarom evenmin 
thuis in het kamp van al degenen die 
nu moord en brand schreeuwen.

Antillianen
Een materie aan dit thema verwant 
is de positie van Antillianen in 
Nederland. Ook met hén zijn er 
relatief veel problemen. Mede tegen 
deze achtergrond diende VVD-
kamerlid Bosman een initiatiefwet in 
waarmee hij beoogt de instroom van 
Antillianen te beperken. Wie als 
Antilliaan zich in Nederland wil 
vestigen, moet aan bepaalde criteria 
voldoen. Mag dat dan? Ja, dat mag. 
Trouwens, ook de Antillen werken 
(zij het vanuit de optiek van ruimte-
gebrek) met een quotumregeling 
voor Nederlanders. 

In maart sprak De Tweede Kamer 
uitvoerig over deze wet met de 
indiener. In het Antilliaans Dagblad 
stond een mooie beschouwing over 
dat debat. De SGP-bijdrage stond 
erin centraal. De auteur van het 
artikel stelde dat veel partijen 
politiek opportunistisch bezig 
waren, maar dat “de SGP daar niet 
van kan worden beticht”. “Fractielei-
der Kees van der Staaij maakte zijn 
reputatie van staatsrechtelijk gewe-
ten van de Tweede Kamer waar.” 
Kern van de SGP-inbreng: als een 
fatsoenlijke regulering van de 
vestiging kan helpen om problemen 
te voorkomen/verminderen, moet 
dat mogelijk zijn. ■

“de scheidslijn tussen goed en kwaad 
loopt niet tussen landen en volken, 
tussen rassen en klassen, maar dwars 
door ieder mensenhart”. Het ware te 
wensen dat zowel Wilders als z’n 
veroordeelaars die diepe wijsheid, 
opgedaan in de doffe ellende van 
nazi- en communistische strafkam-
pen, tot zich zouden laten 
doordringen.

De SGP kreeg uiteraard ook veel 
vragen over Wilders’ optreden. In 
reactie op de beelden liet de fractie 
weten dat dit zo niet kan. Zo spreek 
je niet over medemensen. Stuitend 
en gevaarlijk. Wie alle mensen van 
een bepaalde bevolkingsgroep over 
één kam scheert en in de hoek duwt, 
doet onrecht. Het staat haaks op een 
kernwaarde van het christendom: 
heb je naaste lief als jezelf.

Dat is de ene kant van het verhaal. 

De andere kant is dat de PVV-leider 
de vinger legt bij reële problemen: 
een meer dan gemiddeld aantal 
mensen met een Marokkaanse 
achtergrond maakt zich al héél lang 
schuldig aan overlast en criminali-
teit. Die problemen zijn veel te lang 

n
iet alleen veel Nederlandse 
politici reageerden furieus, 
maar ook sommige media, 

organisaties en zelfs kerken vielen 
massaal over de PVV-voorman heen. 
Nederland werd weer eens keurig 
netjes opgedeeld in goed en kwaad… 

Mensenhart 
Bij al dat verbale geweld over en 
weer schoot me een citaat te binnen 
van de grote Russische, christelijke 
schrijver Alexandr Solzjenytsin. Hij 
schreef in zijn met de Nobelprijs 
bekroonde boek De Goelag Archipel: 

Door Menno de Bruyne

“Zo spreek je niet 
over medemensen. 

Stuitend en 
gevaarlijk.”

Christelijke Russische schrijver 
Solzjenytsin
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O
ud-PvdA-politicus en arts Rob 
Oudkerk zit óók op die lijn. 
Hij was niet alleen Kamerlid, 

maar ook wethouder in Amsterdam. 
Als zodanig wist hij wel ongeveer wat 
er speelde in bepaalde wijken. Niet 
voor niets kwam hij ooit in de 
publiciteit met een weinig vleiende, 
maar veel geciteerde uitdrukking 
voor Marokkanen. Dat een PvdA’er 
dat zei, sloeg in als een bom. 

Op donderdag 27 maart schreef 
Oudkerk een artikel in de Volks-
krant. Dat artikel was een reactie op 
Alexander Pechtold, die weer had 
gereageerd op Wilders’ Marokkanen-
uitspraken. Hieronder de nuchtere 
analyse en aanbeveling van Oud-
kerk. Een helder verhaal, zonder 
schreeuwerig te zijn.

“Alexander Pechtold roept op Wilders’ 
overschrijden van de morele grens 
niet te beantwoorden met het over-
schrijden van een democratische 
grens. Groot gelijk. Maar wat vele 
malen interessanter zou zijn, is een 
artikel van de heer Pechtold over wat 
dan wél de oplossing is voor het 
maatschappelijke probleem dat 
Wilders telkenmale agendeert.
 
Het podium dat Wilders steeds grijpt, 
wordt de facto ook door Pechtold in 
stand gehouden. Niet omdat hij steeds 
op hem reageert: dat is op zich prima. 
Maar wel omdat hij zich niet actief op 
de oorzaak van Wilders’ politieke 
bestaan richt.” (…)

2000 in de NRC schreef over het 
multiculturele drama in onze 
samenleving. Blijkbaar waren de 
kwesties die hij daar benoemde te 
moeilijk of electoraal te eng om 
inhoudelijk iets mee te doen. Dus 
werden politieke pijlen toen perma-
nent gericht op Fortuyn, net zoals nu 
op Wilders.
 
In het afgelopen decennium is er 
buitensporig veel aandacht besteed 
aan het al dan niet benoemen van 
wat er speelt. In mijn opinie had deze 
energie van politici beter besteed 
kunnen worden aan het oplossen van 
de problemen in wijken. Niet in het 
bestrijden van abjecte standpunten 
daarover van Geert Wilders. Dat kan 
iedereen.
 
Wind uit de zeilen
Vicepremier Asscher zei vrijdag na 
het kabinetsberaad: ‘Politici hebben 
de taak problemen op te lossen.’ 
Misschien is het een idee als al die 
politici en opiniemakers en journalis-
ten die zich de afgelopen zeven dagen 
verdrongen om hun afkeer over 
Wilders uit te spreken, met Pechtold 
voorop, even fanatiek oplossingen 
voor problemen gaan bedenken. Want 
alleen dat voorkomt dat Wilders 
steeds opnieuw op dat podium gaat 
plaatsnemen. Alleen dat neemt hem 
de wind uit de zeilen.
 
Met verkiezingssucces komt verant-
woordelijkheid. Op nog meer 
woorden zit niemand te wachten. Wel 
op actie. Juist in die grote steden.” ■

 
Daarna gaat Oudkerk kort in op 
zijn gewraakte Marokkanenopmer-
king in 2002, om als volgt verder te 
gaan: “Waarop ik doelde was een 
groep van zeshonderd voornamelijk 
Marokkaanse jochies die in Amster-
dam met overlast en criminaliteit de 
buurten onveilig maakten. Dat is 
twaalf jaar geleden. En de proble-
men zijn sindsdien niet alleen 
getalsmatig exact dezelfde gebleven, 
maar in intensiteit en beleving 
vergroot.
 
Talloze deskundigen hebben inmid-
dels met onderzoeken bevestigd dat 
crimineel gedrag, voortijdig schoolver-
laten, psychiatrische stoornissen, 
overlast, maar juist ook werkloosheid 
en het kansarm zijn inderdaad meer 
voorkomen bij jongens met een 
Marokkaans-Nederlandse 
achtergrond.

Gif voor de samenleving
Asscher zei over de uitslaande 
cafébrand van Wilders: ‘Het is gif 
voor de samenleving wat Wilders 
uitspreekt.’ Dat ben ik met hem eens. 
Maar ik word ook giftig van iets 
anders. Dat we met het over elkaar 
heen buitelen over Wilders de 
daadwerkelijke problemen in de 
multiculturele samenleving wederom 
naar de achtergrond dringen. De 
wijze waarop we ons op de bood-
schapper storten, doet denken aan 
oude Griekse tijden, waarin de 
boodschapper dood moest. En het 
probleem fier overeind bleef. Dat is al 
zo sinds Paul Scheffer op 29 januari 

elders in deze Banier staat de SgP-reactie op Wilders’ 

onaanvaardbare optreden in een Haags café. een van de 

elementen daarin is dat de critici van de Pvv-leider nalatig 

zijn gebleven bij het oplossen van de problemen die hij 

signaleert.

Los de problemen op…
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Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
voor het vak realiseren wij de keuken of badkamer van uw dromen. Het plaatsen, afwerken en 
opleveren gebeurt door eigen ervaren medewerkers. Wij nemen graag de tijd voor u. 
Voltastraat 1, 2952 AW Alblasserdam, 078 – 69 32 541, www.huismanalblasserdam.nl

Verhuizen? Kies voor de erkende vakspecialisten 
van R. Vlot & Zn. of Kattenberg. Voor particulieren, 
bedrijven, scholen en (zorg)instellingen;  
wij kunnen u compleet zorgeloos verhuizen!

Vlot en Kattenberg. 
Specialisten van huis uit.

R. Vlot & Zn. Verhuizingen
0184 - 61 61 66

Verhuizers 
met mééR inhoud

Kattenberg Verhuizingen
033 - 465 67 75

R. Vlot & Zn Verhuizingen

www.Verhuizersmetinhoud.nl

Dag en nacht bereikbaar
Wij verzorgen alleen begrafenissen 

www.harkesbegrafenissen.nl

Dokter Hamburgerlaan 59 - 2771 JR  Boskoop

0172 - 21 21 22

Adverteer ook in De Banier!

Neem voor de voordelen en 
tarieven contact op met 

Werner Dankers van Qompassie.

Bel 085 - 489 03 20
of mail info@qompassie.nl
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B
ethlehem. Een klein stadje 
onder de rook van Jeruzalem. 
Ruim vier decennia terug 

woonden er veel christenen. Tegen-
woordig zijn ze tot een kleine 
minderheid geslonken. Christenen 
verhuizen naar elders. De reden laat 
zich raden. Moslims maken hun het 
leven hier zuur, zo niet onmogelijk. 
Zo werd al veertien keer een bom-
aanslag gepleegd op het gebouw van 
de First Baptist Church. Dominee 
Khoury werd drie keer beschoten. 
De reden? Hij verkondigt het 
evangelie van verzoening door 
Christus, niet alleen vanuit het 
Nieuwe, maar ook vanuit het Oude 
Testament. Dat hij uit het ‘Joodse 
deel’ van de Bijbel preekt, wordt hem 
bepaald niet in dank afgenomen. 
Ook niet door veel christenen.

Discriminatie
De First Baptist Church in Bethle-
hem werd gesticht in 1980. Lange 
tijd werd de kerk erkend door de 
autoriteiten. Maar sinds maart 2012 
is dat niet meer het geval. Ambtena-
ren deelden ds. Khoury mee dat de 
kerk door de Palestijnse Autoriteit 
niet langer werd erkend als een 
religieuze instelling. Dit betekent dat 
geboortebewijzen, huwelijkscertifi-
caten en overlijdensakten, die 
verstrekt worden door de First 
Baptist Church, niet rechtsgeldig 
zijn. Het is een vorm van discrimi-
natie die in flagrante tegenspraak is 
met de bewering van de Palestijnse 

volle van overtuigd dat vrede en 
verzoening tussen Joden en moslims 
echt mogelijk is, door Christus 
alleen. Maar in het antisemitische 
klimaat in Bethlehem en omgeving 
roept dit ergernis en weerstand op. 
Veel Palestijnse christenen hangen 
de vervangingstheologie aan. Daarin 
is voor Israël geen plaats. Hier komt 
bij dat Palestijnse christenen vaak 
zwijgen over het onrecht dat hen 
wordt aangedaan. Want als ze 
protesteren, lopen ze het risico op 
arrestatie en mogelijk zelfs marte-
ling. De aanklacht? 
Hoogstwaarschijnlijk luidt deze: 
‘Samenwerking met Israël’.

Wat is onze opdracht? 1. Bidden 
voor verdrukte Palestijnse christe-
nen. 2. Het antisemitisme, ook in 
verhulde vorm, bestrijden. 3. Het 
boekje Waartoe het Oude Testament? 
van dr. H.F. Kohlbrugge lezen, 
doorgeven of weggeven. ■

premier Salam Fayyad, dat de 
rechten van christelijke minderhe-
den in de Palestijnse gebieden 
worden gerespecteerd en beschermd.

verzoening is mogelijk
Ds. Khoury wil geen politieke 
standpunten uitdragen, maar een 
geestelijke herder zijn voor zijn 

gemeente. Zijn prediking van 
gegronde, Bijbelse hoop wijkt nogal 
af van het fatalisme dat veel Palestij-
nen beheerst. Ds. Khoury is er ten 

in oktober 2013 was ik op uitnodiging van Christenen voor israël in het beloofde land. een reis van 

vijf intensieve dagen. We bezochten projecten in israël en de Palestijnse gebieden die beogen de 

vrede te bevorderen tussen Joden en Palestijnen. eén van de mensen die ik sprak, was ds. naim 

Khoury, voorganger van de First Baptist Church in Bethlehem. een onvergetelijke indruk.

een onwettige kerk in Bethlehem Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Door Jan Schippers

“Preken vanuit het 
‘Joodse deel’ van de 
Bijbel, wordt niet in 
dank afgenomen.”
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dinsdag 20 mei 2014, 12.30 – 13.10 uur
Residentie Pauzedienst
e. dijkgraaf en ds. W. Harinck

Orgel Frans van Riessen

den Haag, Waalse Kerk, noordeinde 25

nB: voor alle genoemde data geldt: ‘deo 

volente’.

 

agendapunten voor de volgende Banier 
(15 mei) kunnen via debanier@sgp.nl 

bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van der 

Ree doolaard) worden ingeleverd. de 

inleverdatum is uiterlijk vrijdag 25 april! 

de daaropvolgende Banier zal donderdag 

12 juni 2014 verschijnen.

Agenda

meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

GUIDO DE BRÈS-STICHTING 40 jaar
Jubileumcongres D.v. zaterdag 24 mei 2014

van 10.00-14.15 uur

thema: vertrouwen en verdragen.

Over geloofsvrijheid en tolerantie 
in tijden van religiestress.

Sprekers: o.a. dr. W. Fieret, dr. M.J. Kater, dr. A.A. Kluveld, dr. H.F. Massink
Locatie: Hervormd Centrum, Talmastraat 9, Hardinxveld-Giessendam
Kosten: € 15,00 (incl. lunch); WI-donateurs gratis;

opgeven vóór 16 mei via wi@sgp.nl of tel. 010 - 7200 785

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Partijdag 2014
Op zaterdag 29 maart werd de jaarlijkse partijdag gehouden in een zaal van Euretco 
B.V. te Hoevelaken. 

herkozen
Een drietal leden van het Hoofdbestuur is herkozen. Dit betreft ds. A. van Heteren,  
ds. A. Vlietstra en drs. W. Visscher.

Opbrengst collecte
De gehouden collecte 
ter bestrijding van de 
kosten voor de partij-
dag heeft € 2718,93 
opgebracht. Veel dank 
daarvoor!

toespraken
Kees van der Staaij en 
Bas Belder hebben een 
speech gehouden. Deze 
zijn na te lezen via de 
website www.sgp.nl.

cursussen
Welke cursus voor politici en 
kiesverenigingen volgt u in mei?

efficiënt werken in de fractie
Donderdag 15 mei
Door Peter van den Berg (PCW Wad-
dinxveen) & Willem Goudriaan (advi-
seur CVV)

vitalisering kiesvereniging
Woensdag 21 mei
Door Henri Pool (adviseur CVV)

Fractiemanagement
Maandag 26 mei
Door Gijs van Leeuwen (SGP Houten)

De cursussen vinden, bij genoeg aan-
meldingen, plaats van 19.00 – 22.00 
uur op het SGP-partijbureau in Rotter-
dam (Dinkel 7). 

Aanmelden uiterlijk 7 dagen van te-
voren via scholing@sgp.nl. De kosten 
betreffen €15,- p.p. Kijk voor meer 
informatie op www.sgp.nl/scholing.

 Fotoverantwoording: 
voorpagina: een foto gemaakt tijdens het werkbezoek 

aan Israël.

Pagina 12: Wikipedia

Pagina 16/17: cees van der Wal Fotografie 

➜ foto 30.000e lid

Pagina 23: Wikipedia ➜ foto kieslijst

Pagina 31: filmploeg.nl ➜ foto Barneveld
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verjaardag koning 
Willem-Alexander
Koning Willem-Alexander hoopt 

op 27 april 47 jaar te worden. 
Wij willen hem van harte 

feliciteren met zijn verjaardag. 
We wensen hem en al de zijnen 
Gods onmisbare zegen toe in het 

nieuwe levensjaar.

Hans den Hartog wordt in het zonnetje gezet. De 24-jarige economiestudent uit Ridder-

kerk is de gelukkige: het dertigduizendste lid van de SGP!

Partijvoorzitter Van Leeuwen en fractievoorzitter Kees van der Staaij boden twee boeken 

aan over de SGP, een bos bloemen en taart aan. Vanuit de plaatselijke kiesvereniging was 

dhr. W. van den Berg aanwezig.

Van der Staaij: “Het is heel bijzonder dat we deze grens gepasseerd zijn. Dertigduizend is 

een mooie mijlpaal. Het is prettig om te merken dat jongeren zich thuis voelen bij de SGP 

en ik hoop dat er de komende jaren nog velen volgen!”

De SGP kende een gestage groei van gemiddeld 300 extra leden per jaar, maar het aantal 

leden groeit de laatste jaren echter sterker. Dat is opmerkelijk, want het gaat tegen de 

trend in dat de meeste politieke partijen hun ledenaantallen gestaag zien dalen. De SGP 

zit daarbij samen met de PvdA (52.317), CDA (56.310), SP (44.242) en VVD (33.498) bij de 

vijf grootste partijen qua ledenaantallen.*

*Cijfers Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen, 2014

SGP passeert grens 30.000 leden!

SGP & rentmeesterschap: 
uw mening gevraagd!

Waarom kiest u voor de auto, fiets of 

trein? Doet u aan energiebesparing? 

Let u in de supermarkt vooral op de 

prijs of koopt u ook biologische produc-

ten? De SGP-Tweede Kamerfractie en 

het WI-SGP willen graag te weten ko-

men hoe SGP’ers de schepping behe-

ren. Voor dit onderzoek hebben we in-

formatie nodig over uw eigen houding 

en gedrag op het gebied van duur-

zaamheid. Daarnaast horen we graag 

wat u verwacht van de SGP als het 

gaat over ‘bouwen en bewaren’.

Wij vragen u vriendelijk (anoniem) de 

enquête in te vullen, die u kunt vinden 

op www.sgp.nl. U kunt ook een mailtje 

sturen naar wi@sgp.nl, dan ontvangt u 

de enquête in uw mailbox. Geen  

e-mail? Bel naar 010 - 7200 785 en u 

krijgt ‘m op papier thuisgestuurd.

Alvast hartelijk dank voor uw 

medewerking!

Hans Maljaars (fractiemedewerker) en 

Arco Vuik (onderzoeker)
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Wat is de missie van UCP?
“UCP komt op voor de belangen van 
burgers in Israël en de Palestijnse 
gebieden. Wij zien toe op de nale-
ving van het internationaal recht en 
de mensenrechten.”

Waarom bestaat het CIDI? 
“CIDI komt op voor het bestaans-
recht van de Joodse staat Israël. Wij 
zijn er niet om het beleid van de 
Israëlische regering te verdedigen. 
Maar wel om uit te leggen voor 

Wanneer dat niet gebeurt, zal er 
nooit vrede komen.”

Guido vindt dat we niet te eenzijdig 
moeten spreken over veiligheid voor 
Israël. “Vergeet de veiligheid van de 
Palestijnen niet. Joodse kolonisten 
pikken Palestijns land in, stelen 
water en hakken bomen om. Pales-
tijnen worden zo in hun bestaan 
bedreigd.”

De vraag dringt zich op waarom 
er een organisatie is opgericht 
die zich specifiek bezighoudt met 
de mensenrechten in Israël en de 

welke dilemma’s Israël staat.” 

Wat is volgens u de kern van het 
conflict?
Guido: “Israël bezet Palestijns 
grondgebied. Dat er nu nog steeds 
geen vrede is, komt omdat Israël niet 
bereid is dat gebied op te geven.”

Esther: “Het is niet alleen een 
Israëlisch-Palestijns conflict, maar 
ook een Israëlisch-Arabisch conflict. 
Israël wordt door Arabische landen 
in zijn bestaan bedreigd. De interna-
tionale gemeenschap moet Israël 
keiharde veiligheidsgaranties geven. 

is vrede tussen israël en de Palestijnen mogelijk? Ja, wanneer er een eind komt aan de israëlische 

bezetting van Palestijns gebied. nee, zolang de Palestijnen israël weigeren te erkennen als Joodse 

staat. guido van Leemput, coördinator van de United Civilians for Peace (UCP) en esther voet, 

directeur  van het Centrum informatie en documentatie israël (Cidi) verschillen fundamenteel in 

hun opvattingen. We spreken met hen afzonderlijk over een conflict dat onoplosbaar lijkt.

Blokkades 
op de weg naar vrede

Door Johan van Berkum en 
Sjon van der Ree Doolaard
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➜

tijd terroristen financieel onder- 
steunen.

In Palestijnse schoolboeken wordt de 
haat tegen Israël gevoed. Heeft 
Guido wel oog voor misstanden in 
de Palestijnse gebieden? “Ik weet 
niet hoe het met de schoolboeken 
zit, dat behoort niet tot mijn werk-
terrein. Er zijn ook Israëlische critici 
die zeggen dat de Israëlische school-
boeken niet goed zijn.”

Staat de voortdurende bouw van 
Israël op de Westelijke Jordaano-
ever vrede in de weg? 
Guido: “Vrede begint met de terug-
trekking van Joden uit bezet gebied. 
De Palestijnen hebben het recht hun 
eigen grondgebied te beheren en 
besturen.” Esther merkt op dat die 
vrede er ook niet was voor Israël de 
Westbank bebouwde.

een forse som geld. Op deze wijze 
legitimeren Palestijnse leiders het 
geweld tegen Israël. Guido wil het 
beeld van Palestijnse terroristen 
relativeren met een voorbeeld (het 
gesprek vond plaats op 1 april). “De 
watergeus Lumey die op 1 april 1572 
Den Briel veroverde, was volgens 
Alva een terrorist, maar in onze 
ogen een vrijheidsstrijder. Veel 
Palestijnen zien de zelfmoordterro-
risten als vrijheidsstrijders.” Esther 
vindt het onbestaanbaar dat Pales-
tijnse leiders Nederlands en 
Europees geld krijgen en tegelijker-

‘bezette’ gebieden. Zijn de proble-
men in Syrië niet veel groter? 
Guido geeft aan dat Syrië buiten het 
UCP-mandaat valt, maar dat andere 
organisaties die in UCP samenwer-
ken wel actief zijn in Syrië. 

Esther verwijt UCP eenzijdig kritiek 
te hebben op Israël: “UCP betekent 
voor mij United Civilians against 
Israël. Waarom zet UCP zich bij-
voorbeeld niet in om de situatie van 
Palestijnen in vluchtelingenkampen 
te verbeteren? In Yarmoek (Syrië) 
moeten Palestijnen onder barre 
omstandigheden proberen te overle-
ven. Ook vind ik het veelzeggend dat 
Kerk in actie uit UCP is gestapt.” 

In de Palestijnse gebieden worden 
straatnamen vernoemd naar zelf-
moordterroristen. Gezinnen van 
Palestijnen die in Israëlische gevan-
genissen zitten, krijgen maandelijks 

Esther: “Vrede begint 
met de erkenning 

van Israël als 
Joodse staat.”
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De kelderbak wordt zonder 
vloer op het maaiveld geplaatst 
(eventueel zelfs strak tegen een 
bestaande bebouwing).

Tijdens het uitgraven van de 
kelderbak en het afzinken ont-
staat er geen omgevingsschade. 
Dus werken zónder risico’s en 
faalkosten.

Nadat de kelder op het gewenste 
peil is gezakt, wordt de kelder- en 
dekvloer gestort en 100% 
waterdicht afgewerkt.

1 2 3

8 meter diep

DUURZAAM EN ECOLOGISCH 
ONDERGRONDS BOUWEN 
… ZÓNDER BOUWKUIP

U wilt écht milieuverantwoord en duurzaam onder-
gronds bouwen? Zónder risico voor scheuren dan 
wel verzakkingen bij omliggende bebouwingen? 
Zónder chemische bodeminjectie en oxiderende 
damwanden? En minder grondwateronttrekking 
(dus minder leges, heffi  ngen, langdurige provin-
ciale  onttrekkings- en lozingsvergunningen, etc.)?

AFZINKKELDERS ®

DÉ OPLOSSING IN 
DICHTBEBOUWDE GEBIEDEN 

Postadres:
Postbus 115
3760 AC Soest

Bezoekadres:
Energieweg 2
3762 ET Soest

T. +31 (0)35 - 588 18 88
info@kelderbouw.nl
afzinkkelder.nl

MBS-advertentie - 190x134 E.indd   1 22-10-13   16:37

STEUN
bijbelscholen in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

De huisgemeenten willen regionale 

Bijbelscholen met een internaat 

opzetten. Uw hulp is daarbij 

onmisbaar. Bel voor info en/of 

voorlichting: 06-200 13 173

愛之神

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

Stort uw gift op: NL56 RABO 0347 3760 29
t.n.v. Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

Buurtlaan West 82                 

3905 JT Veenendaal 









0318 - 51 86 71

www.molenelektra.nl

'Met Van der Molen blijft uw installatie draaien!'

• Bedrijfsinstallatie.

• Industriële automatisering.

• Woonhuisinstallatie.

• Buiteninstallatie met tuinverlichting.

• Led verlichting en Zonnepanelen.

• Keuren van uw installatie en gereedschap.
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terugkeer naar Israël overeind moet 
blijven. Deze situatie wordt door de 
internationale gemeenschap in stand 
gehouden én uitgebreid, omdat ook 
de kinderen en kleinkinderen van 
Palestijnse vluchtelingen de status 
van vluchteling krijgen. Over de hele 
wereld wordt er 46 miljard euro 
uitgegeven aan vluchtelingen. Meer 
dan een kwart (13 miljard) daarvan 
gaat naar Palestijnse vluchtelingen.”

Er zijn mooie voorbeelden van 
samenwerking tussen Joden en 
Palestijnen. Dergelijke vormen van 
samenwerking kunnen bijdragen aan 
een betere onderlinge verstandhou-
ding. Wil UCP dat er een eind komt 
aan de Joods-Palestijnse samenwer-
king op de Westelijke Jordaanoever? 
Guido: “De bedrijvigheid in de 
nederzettingen moet worden 
onderworpen aan het internationaal 
recht. Het is Palestijns gebied. De 
Palestijnen moeten zelf weer zeggen-
schap krijgen over hun eigen 
grondgebied. Zij moeten het zelf 

En wat als dan net als in Gaza 
Hamas aan de macht komt? 
Guido: “Hamas is in Gaza op 
democratische wijze aan de macht 
gekomen. Dat moet je respecteren. 
Hamas heeft de kans gekregen door 
de penibele omstandigheden in de 
Gazastrook die door Israël zijn 
veroorzaakt.”

Esther: “Israël trok zich in 2005 
terug uit de Gazastrook. De laatste 
jaren zijn er vanuit dit gebied 
duizenden raketten op Israël afge-
schoten. Vrede begint met de 
erkenning van Israël als Joodse staat. 
Arabieren willen onder andere om 
godsdienstige overwegingen die niet 
erkennen.” Guido: “Israël is altijd een 
Joodse staat geweest. De meerder-
heid is Joods. Waarom zou je dat dan 
moeten erkennen? De godsdienstige 
overwegingen zie ik niet.”

Esther erkent dat de nederzettingen 
op de Westelijke Jordaanoever een 
obstakel voor vrede zijn. “Maar het 
is geen onoverkomelijk probleem. 
Met landruil kun je een eind komen. 
Waarom mogen er overigens geen 
Joden op de Westelijke Jordaanoever 
wonen? In Israël wonen ook Israëli-
sche Arabieren. Ze hebben er zelfs 

betere bestaansmogelijkheden dan in 
de rest van de Arabische wereld. 
Palestijnse vluchtelingen in Arabi-
sche landen worden 
gediscrimineerd. Ze mogen niet 
integreren, omdat het recht op 

kunnen beheren zoals ze willen en 
kunnen beslissen of zij willen 
samenwerken met de Joden of niet.” 

Nederland voert het beleid om 
bedrijven te ontmoedigen samen te 
werken met Israël op de Westelijke 
Jordaanoever. EU-diplomaten 
hebben daar om gevraagd.” Esther 
vindt deze boycot onbegrijpelijk. Ze 
noemt als voorbeeld de onder druk 
beëindigde samenwerking tussen 
een Nederlands bedrijf en Israël om 
de sterk vervuilde beek Kidron te 
zuiveren. “Het Kidrondal is een open 
riool. De Palestijnen in Oost-Jeruza-
lem hebben veel last van deze 
vervuiling. De Kidron begint in 
Israël en loopt via Oost-Jeruzalem 
naar de Dode Zee. Waterzuivering 
kent geen grenzen. Het is treurig dat 
dergelijke projecten worden 
getorpedeerd.”

Guido wil niet van een boycot 
spreken. “We zijn tegen een boycot 
van Israël, maar wel voor het toepas-
sen van het internationaal recht op 
de economie in de nederzettingen. 
Dat wil zeggen dat de samenwerking 
met deze bezettingseconomie moet 
worden beëindigd. Wij willen niet 
dat Israël profiteert van activiteiten 
op de Westelijke Jordaanoever.”

Op dit moment worden er weer 
vredesbesprekingen gevoerd. Esther: 
“Netanyahu is een voorzichtige, 
twijfelende premier. Abbas heeft 
geen mandaat van het Palestijnse 
volk. Op de Westelijke Jordaanoever 
vertonen Jihadisten zich in het 
openbaar op straat. Alle vredesbe-
sprekingen zijn tot op heden 
stukgelopen op een ‘nee’ van de 
Palestijnen. Hoewel dat ook nu weer 
zo kan zijn, kan het in het Midden-
Oosten zomaar anders gaan. Mijn 
lijfspreuk is dan ook wat Ben-Guri-
on uitsprak bij de 
onafhankelijkheidsverklaring van 
Israël: ‘Wie niet in wonderen gelooft, 
is geen realist’.” ■

Guido: “We zijn 
tegen een boycot 
van Israël, maar 

wel voor het 
toepassen van het 

internationaal recht.”

De Westertoren op loopafstand van 
Esther Voet.
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de uitslag van de gemeenteraadsverkiezingen was voor de SgP bijzonder positief. nooit eerder 

haalde de partij lokaal zoveel stemmen. in de 65 gemeenten waar de SgP met een eigen lijst 

uitkwam, behaalde de partij 205 zetels. dat zijn er 21 meer dan in 2010. Het aantal SgP-stemmers 

in deze gemeenten steeg met ruim 20.000 tot 131.264. dat is een stemmenwinst van 18%. zelfs ten 

opzichte van de Tweede Kamerverkiezingen van 2012 behaalde de SgP bijna 10.000 stemmen meer.

Betrokkenheid
De betrokkenheid op de gemeente-
raadsverkiezingen vermindert nog 
steeds. Dat blijkt uit de afnemende 
opkomstpercentages. Even dreigde het 
zelfs zo te zijn dat minder dan de helft 
van de kiesgerechtigden in de benen 
zou komen om te stemmen. Toen alle 
stemmen geteld waren, bleek toch nog 
dat 53% van mensen die mogen 
stemmen de moeite hebben genomen 
om te gaan stemmen.  

Gemeenten met zetelwinst
In twintig gemeenten won de SGP 
een of twee zetels (tabel 2). In twee 
gemeenten deed de partij voor het 
eerst aan de verkiezingen mee: 
Bunschoten en Vlissingen. In 
Bunschoten behaalde de SGP twee 
zetels en in Vlissingen één. Ook op 
Urk won de SGP twee zetels. In 
Woudenberg steeg het aantal stem-
men met 210, maar moest vanwege 
de fors hogere opkomst helaas een 
zetel worden ingeleverd.  

Door Johan van Berkum Gemeenteraads-

verkiezingen 2014

Gemeenteraads-

verkiezingen 2010

tweede kamer-

verkiezingen 2012

Aantal SGP-stemmen 131.264 111.089 121.814

Tabel 1. Aantal SGP-stemmen in 65 gemeenten

Historische winst voor de SGP
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SGP grootste partij
In vijftien van de 65 gemeenten is de 
SGP (opnieuw) de grootste partij. 
Dit zijn: Rijssen-Holten, Staphorst, 
Urk, Barneveld, Ede, Neder-Betuwe, 
Neerijnen, Nunspeet, Rhenen, 
Alblasserdam, Korendijk, Krimpen 
aan den IJssel, Aalburg, Reimerswaal 
en Tholen. In Goeree-Overflakkee 
en Molenwaard zijn in verband met 
de recente herindeling in 2012 nu 
geen verkiezingen gehouden. Maar 
ook in die twee gemeenten heeft de 
SGP de meeste stemmen behaald. 
Dat betekent dat de SGP op dit 
moment in 17 gemeenten de groot-
ste partij is.

top-tien stemmenwinst
Alleen in Binnenmaas en Ridderkerk 
verloor de SGP stemmen. In Ridder-
kerk heeft de SGP bij voorgaande 
gemeenteraadsverkiezingen vanwege 
de lokale politieke situatie fors 
gewonnen. Een deel van deze winst 
is nu weer verloren. Maar het aantal 
stemmen ligt bij de gemeenteraads-
verkiezingen nog steeds flink hoger 

dan bij de Tweede Kamerverkie- 
zingen.

In alle andere gemeenten waar de 
SGP met een eigen lijst uitkwam, 
steeg het stemmenaantal. In tabel 3 
staan de gemeenten met een winst 
van 500 of meer stemmen.

Naast deze twaalf gemeenten zijn er 
ook gemeenten waar de SGP procen-

tueel een forse stemmenwinst 
boekte: Twenterand (+394; + 52%), 
Ermelo (+367; +37%), Houten 
(+370; +34%), Zederik (+327; 
+34%), Vianen (+249; +33%) en 
Scherpenzeel (+238; +25%).
Er zijn ook gemeenten waar de SGP 
ondanks alle inspanningen geen 
zetel behaalde. Dat zijn: Hoogeveen, 
Voorst, Maasdriel en Overbetuwe. In 
Overbetuwe waren nog 50 stemmen 
meer nodig om een zetel te halen. 
Hopelijk geeft dit moed voor de 
volgende verkiezingscampagne. 

christenunie/SGP-lijsten
In 38 gemeenten deed de SGP samen 
met de ChristenUnie mee aan de 
verkiezingen. Op deze Christen-
Unie/SGP-lijsten zijn in totaal 80.092 
stemmen uitgebracht. Goed voor 
101 raadszetels. Dat is een stijging 
van ruim 9.000 stemmen (13%) en 
17 raadszetels ten opzichte van 2010. 
In Leidschendam-Voorburg, Schie-
dam en Heemskerk deed de 
ChristenUnie/SGP voor het eerst 
mee. In de eerste twee gemeenten 
behaalde de combinatie een zetel. In 
Heemskerk kwam de partij helaas 41 
stemmen tekort. In ’s Gravenhage 
kwamen de ChristenUnie en de SGP 
na vier jaar weer uit met een geza-
menlijke lijst en is de ChristenUnie/
SGP nu weer in de gemeenteraad 
van de Hofstad vertegenwoordigd. 
In tabel 4 staat de zetelwinst van de 
ChristenUnie/SGP per gemeente.

Slechts in vier gemeenten verloor de 
ChristenUnie/SGP stemmen: ’s 
Gravenhage (-374), Vlaardingen 
(-84), Oudewater (-20) en Strijen 
(-12). Opvallend is dat in drie van 
deze vier plaatsen de ChristenUnie/
SGP wel een zetel won. 
In tabel 5 staan de tien gemeenten 
waar de ChristenUnie/SGP de 
meeste stemmenwinst boekte.

Winst ten opzichte van tweede 
kamerverkiezingen
Bij de Tweede Kamerverkiezingen in 

Gemeente Stemmenwinst

Bunschoten 1180

Utrechtse heuvelrug 1123

Ede 1087

Vlissingen 942

Katwijk 844

Geldermalsen 839

Urk 822

Apeldoorn 734

Barneveld 693

Veenendaal 639

Neder-Betuwe 603

Alblasserdam 500

Tabel 3. Gemeente met grootste SGP-winst

Gemeente  Aantal zetels 2010 Aantal zetels 2014 Winst

Vlissingen 0 1 +1

Bunschoten 0 2 +2

Twenterand 1 2 +1

Cromstrijen 1 2 +1

Gouda 1 2 +1

Putten 2 3 +1

Utrechtse heuvelrug 2 3 +1

Zederik 2 3 +1

Geldermalsen 3 4 +1

Rhenen 3 4 +1

Alblasserdam 3 4 +1

Hardinxveld-Giessendam 3 4 +1

Urk 3 5 +2

Kampen 4 5 +1

Zwartewaterland 4 5 +1

Veenendaal 4 5 +1

Katwijk 5 6 +1

Ede 6 7 +1

Nunspeet 6 7 +1

Neder-Betuwe 7 8 +1

Tabel 2. Gemeenten met SGP-zetelwinst
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zetelwinst Gemeente

Van 0 naar 1 zetel ’s Gravenhage, Leidschendam-Voorburg, Schiedam

Van 1 naar 2 zetels Strijen, Pijnacker-Nootdorp, Soest

Van 2 naar 3 zetels Leusden, Epe, Gorinchem, Vlaardingen

Van 3 naar 4 zetels Heerde, Goes

Van 4 naar 5 zetels Veere, Borsele, Zwijndrecht, Noordoostpolder

Van 5 naar 6 zetels Nijkerk

Gemeente Stemmenwinst

Leidschendam-Voorburg 1072

Zuidplas 832

Schiedam 599

Nijkerk 595

Dordrecht 561

Leusden 415

Heemskerk 401

Stichtse vecht 393

Hendrik Ido Ambacht 370

Zwijndrecht 326

Tabel 4. Gemeenten met zetelwinst CU/SGP

Tabel 5. Top-tien winstgemeenten CU/SGP

2012 behaalde de SGP een histori-
sche winst van ca. 30.000 stemmen. 
De vraag is in hoeverre het gelukt is 
deze winst lokaal vast te houden. We 
kunnen die vraag beantwoorden 
door het aantal SGP-stemmen in de 
65 gemeenten waar de partij bij de 
gemeenteraadsverkiezingen met een 
eigen lijst uitkwam te vergelijken 
met het aantal SGP-stemmen in 
diezelfde gemeenten bij de Tweede 
Kamerverkiezingen. Het blijkt dat de 
SGP in 49 van de 65 gemeenten bij 
de gemeenteraadsverkiezingen meer 
stemmen haalde. Soms zelfs fors 
meer, zoals in: Utrechtse heuvelrug 
(+1358), Katwijk (+904), Geldermal-
sen (+797), Ridderkerk (+788), 
Houten (+758), Vianen (+668), 
Apeldoorn (+511), Ede (+432) en 
Vlissingen (+406). Er zijn dus nog 

heel veel mensen die lokaal op de 
SGP stemmen, maar dat bij de 
Tweede Kamerverkiezingen (nog) 
niet doen. Dat betekent dat er 
voldoende potentieel is om D.V. de 
eerstvolgende Tweede Kamverver-

kiezingen nog meer stemmen te 
winnen.
In 16 van de 65 gemeenten was het 
aantal SGP-stemmen bij de gemeen-
teraadsverkiezingen lager dan bij de 
Tweede Kamerverkiezingen. De 
grootste verschillen zien we in Urk 
(-2572), Staphorst (-325), Elburg 
(-317), Werkendam (-187), Hoog-
eveen (-167), Rijssen-Holten (-158), 
Dantumadeel (-146) en Gouda (-79). 
De uitdaging voor de toekomst is om 
de mensen die landelijk SGP stem-
men te overtuigen dit ook lokaal te 
doen. ■
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www.hootsenkleding.nl

Tot in de puntjes
een 

bruidegom

Veluweweg 66 |  Kootwijkerbroek |  0342 - 44 12 71

Toegankelijk
& persoonlijk.
Moree Gelderblom Advocaten is ruim 32 jaar 
gevestigd in Rotterdam. Wij bieden toegankelijke, 
praktische en persoonlijke dienstverlening, 
waarbij wij streven naar een zo optimaal  
mogelijke prijs-kwaliteitverhouding. 

Algemene voorwaarden
Ambtenarenrecht
Arbeids- en ontslagrecht
Bestuursrecht
Ruimtelijke ordeningsrecht
Bouwrecht

Contractenrecht
Faillisements- en insolventierecht
Familierecht
Huurrecht
Incassozaken
Letselschaderecht

Vastgoedrecht
Sociale zekerheid
Strafrecht
Verzekeringsrecht

In Rotterdam
T 010-4776777
E infobalie@mglaw.nl 
Heemraadssingel 157
3022 CE Rotterdam

In Hendrik-Ido-Ambacht
T 078-6814414
E infobalie@mglaw.nl
Het Tasveld 1
3342 GT Hendrik-Ido-Ambacht

Onze rechtsgebieden Neem contact met ons op

www.mglaw.nl
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Oorlog om israël in nederland?!

m
eer dan ooit speelt de 
publieke opinie een rol. Het 
is een oorlog op zich 

geworden. Deze oorlog woedt ook in 
Nederland en het staat er niet best 
voor. Israël staat in de mediaoorlog 
bij aanvang al op een achterstand die 
nauwelijks goed te maken is. Bij een 
oorlog sneuvelt de waarheid vaak als 
eerste. Terroristen die er niet voor 
terugdeinzen hun medemensen te 
vermoorden omdat ze van het 
‘verkeerde’ volk zijn, deinzen ook 
niet terug voor het organiseren van 
een leugencampagne. Daarbij is er 
ook vaak een ‘leger’ aan buitenlandse 
journalisten dat gewillig meewerkt 
om het beeld nog verder scheef te 
trekken. Deze permanente achter-
stand in de mediaoorlog kan op den 
duur zelfs funest worden voor Israël. 
Internationale bondgenoten zijn 
voor Israël zeer belangrijk. De 
regeringen van deze bondgenoten 
worden echter veelal door het volk 
gekozen. Wat nu als het electoraat 

massaal Israël verwerpt of nog 
erger?

SGP-jongeren, commissie Internatio-
naal in het bijzonder, had en heeft 
hier een belangrijke taak. We zullen 
vaker aanwezig zijn op bijeenkom-
sten waar gedebatteerd wordt over 
daden van Israël die reeds in de 
vooraankondiging aangeduid worden 
als ‘schending van het internationaal 
recht’. Zulke uitnodigingen krijgen 
we met regelmaat. Het ligt voor de 
hand om te bedanken voor dergelijke 
uitnodigingen. “We krijgen toch geen 
eerlijke kans”, is vaak de gedachte-
gang geweest. Toch is dit niet het hele 
verhaal. In de praktijk blijken veel 
mensen (bezoekers van de zoveelste 
conferentie over ‘de bezetting’) wel 
degelijk geïnteresseerd in feiten. 
Alleen, die feiten kent men niet. Als 
iemands opinie gevormd wordt door 
activiteiten op de Universiteit van 
Amsterdam en de hele sociale 
omgeving haat Israël, dan kun je het 

iemand nog nauwelijks kwalijk nemen 
dat hij of zij sympathie heeft voor 
Hamas.

Dankzij Israëlische websites, Twitter 
en persoonlijke contacten in Israël kun 
je gelukkig goed volgen wat er zoal 
speelt in de regio. En eerlijk is eerlijk: 
lang niet alle journalisten laten zich 
gebruiken. Regelmatig heeft 
Nieuwsuur afgewogen reportages die 
beide kanten van het conflict laten 
zien. Dat biedt kansen, ook voor jou 
als SGP-jongere! Laat het gebeuren 
over Israël geen ver-van-je-bedshow 
zijn. Ook in jouw omgeving lopen 
wellicht mensen rond die puur van-
wege verkeerde informatie een 
uitgesproken negatief oordeel hebben 
over Israël. Je zou er nog van schrikken 
als je het eens inventariseert. Zorg dus 
dat jij de feiten op een rijtje hebt! De 
mediaoorlog is nog niet verloren. ■

Wilco Kodde 
Voorzitter commissie Internationaal

“er woedt een oorlog om het land van israël.” deze constatering 

is net zo actueel in 2014 als in bijvoorbeeld het jaar 1260 voor 

Christus. Wat dat betreft is er niets nieuws onder de zon. de 

oorlog is wel op alle mogelijke manieren veranderd: kamelen 

hebben plaatsgemaakt voor onder andere hightech drones. Toch 

is dat niet het enige wat veranderd is in het gevecht om israël.

mediaoorlog

Werk te doen
iedereen kan bijdragen

27

JONGereN



naar een ander, 
beter europees israëlbeleid
Wie geen vreemdeling is in Brussel, weet dat een ander, 

realistischer en vooral sympathieker eU-beleid tegenover de 

staat israël dringend geboden is. Binnenkort hoopt de eurofractie 

SgP van de eFd-groep in het eP daarover een actuele analyse te 

presenteren op haar website www.eurofractie.sgp.nl.

bedreiging van de veiligheid en het 
welzijn van alle Israëli’s. De Hoge 
Vertegenwoordiger moet de Pales-
tijnse Autoriteit als officiële (!) bron 
van opruiing jegens de Joodse staat bij 
voortduur zonder pardon sanctione-
ren in de Europese hulpverlening. 

• Indien de EU werkelijk wenst in te 
staan voor Israëls veiligheid en vrede 
in het Midden-Oosten, dan zal de 
EU serieuze maatregelen moeten 
treffen in haar buitenlands beleid 
tegen staten die de Joodse staat en de 
Joodse diaspora met haattaal en 
terrorisme bedreigen. Te beginnen 
met de Islamitische Republiek Iran 
met haar handlangers Hamas/
Islamitische Jihad (Gaza) en Hezbol-
lah (Libanon) aan de voorste 
frontlijn tegen Israël.

• De EU moet volmondig Israël 
erkennen als Joodse staat! En daar is 
niets nieuws aan. Want al in 1947 gaf 
resolutie 181 van de Algemene 
Vergadering van de Verenigde Naties 
de noodzaak aan van zowel een 
onafhankelijke Joodse staat als een 
Arabische (vandaag Palestijnse) 
staat. In 2009 vroeg de Eurofractie 
SGP/EFD Catherine Ashton bij haar 
aantreden als Hoge Vertegenwoordi-
ger zich hierbij aan te sluiten. Het 
kwam en komt nog steeds niet over 
haar lippen… Wellicht gebeurt dat 
later dit jaar alsnog bij haar opvolger. 
We gaan het, bij herverkiezing, zeker 
proberen. ■

a
ls voorproefje hierbij een 
selectie uit onze aanbevelingen 
aan de Hoge Vertegenwoordi-

ger voor het Europees buitenlands en 
defensiebeleid:

• De hardnekkigheid waarmee de EU 
aandringt op de wapenstilstandsgren-
zen van 1967 als de toekomstige grens 
tussen Israël en een Palestijnse staat is 
een incorrecte en riskante strategie. 
Incorrect omdat eerdere afspraken 
over mogelijke landruil tussen Israëli’s 
en Palestijnen vanwege de voor Israël 
onverdedigbare wapenstilstandslijn 
van 1967 gewoonweg worden gene-
geerd. Riskant omdat deze blinde 
Europese houding de Palestijnse zijde 
stijft in met niets minder genoegen te 
nemen dan de internationaal niet 
erkende ‘grenzen’ van 1967. Op deze 
wijze draagt de EU geenszins bij aan 
beëindiging van het Israëlisch-Pales-
tijns conflict. Zelfs de Arabische Liga 
ziet de noodzaak van wijzigingen van 
de ‘grenzen’ van 1967 in!

• De EU dient duidelijke bedreigingen 
van het vredesproces in het Midden-
Oosten consequent te veroordelen én 
actief tegen te gaan in plaats van die 
te negeren. Want continue haattaal 
jegens Israël en zijn burgers is ten 
enen male onverenigbaar met een 
serieus vredesproces. Sterker, zulke 
haattaal vormt een regelrechte 

Bas Belder, voorzitter Israëldelegatie EP 
namens de EFD

“De EU moet 
volmondig Israël 

erkennen als 
Joodse staat!”
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter tweede kamerfractie SGP

nog 300 nachtjes slapen…

i
k vind het jammer dat het 
jaarlijkse hoogtepunt van de 
SGP’er al weer voltooid verle-

den tijd is. Daarom ben ik nu 
reeds begonnen met het aftellen 
voor volgend jaar. Nog ruim 300 
nachtjes slapen… 

‘k Heb me wel eens laten vertellen 
dat de meesten naar de Partijdag 
komen voor het programma. Dat 
zijn natuurlijk die SGP’ers die je 
het serieust moet nemen. Voor mij 
geldt dat niet. Ik ga voor de 
mensen. Of ze nu boeren in Enter 
of rentenieren op Walcheren, 
besturen in de Residentie of 
hoofdbesturen in het hoge Noor-
den, nog altijd actief zijn in 
Maartensdijk of het laatste nieuws 
doorgeven uit Staphorst, ze zijn 
mij allemaal lief. 

Gebiedsverbod 
Helaas moet ik daar wel een 
kanttekening bij maken. Minder 
lief zijn me de partijgangers die een 
mobiele telefoon hebben maar niet 
weten dat zo’n ding ook een uit- of 
stil- of trilknopje heeft. Graag zou 
ik zien dat voor dezulken met 
ingang van 2015 voor de laatste 
zaterdag van maart een gebiedsver-
bod wordt ingesteld in Hoevelaken.

Ook een andere grief moet me van 
het hart: de datum. Er was eens 
een tijd dat onze Partijdag nog 
werd gehouden als het buiten 
onder 0 was en de natte sneeuw 
tegen de ruiten striemde. 

U begrijpt het probleem al: nu 
zitten we eind maart, als buiten de 
bijtjes zoemen en de merels 
fluiten. Mijn voorstel: terug naar 
februari! En als dat niet haalbaar 
is, dan een partijdag onder de 
blote hemel. Een hagepreek kun je 
de dominees Van Heteren, Vis-
scher en Vlietstra warempel wel 
toevertrouwen!

Opfleuren
Veel trouwe Banierlezers zullen 
zich vast nog wel weten te herinne-
ren dat ik vroeger al twee keer een 
lichtelijk kritische kanttekening 
heb gemaakt bij de opstelling van 
het hoofdbestuur op het podium. 
Het was, is en blijft geen gezicht, al 
die ernstige mannen op een rij. Dat 
is zó Sovjet-Unie mannen! Kom 
van dat podium af, óf zet er een 
vrouw tussen, dat zou de aanblik 
tenminste nog wat opfleuren…

Achteraf viel me verder op dat de 
partijvoorzitter publiekelijk 
citeerde uit interne mails van de 
fractie in de Tweede Kamer. Was 
ík even blij dat het er niet eentje 
van mij was, maar van professor 
Dijkgraaf. Die vond het nodig 
commentaar te leveren op de 
partijrede van Van der Staaij. In 
die rede werd ds. Kersten geci-
teerd, die in 1935 de SGP’ers had 
opgeroepen: “Houd de regering 
van uw erf!” 

Nummer twee van de Kamerfrac-
tie was daarover zó opgetogen, dat 

hij in een vlaag van enthousiasme 
voorstelde om een kolossaal 
spandoek op te hangen achter het 
hoofdbestuur met daarop de tekst: 
“Hier houdt men kippen en de 
regering van het lijf.” Wat Van 
Leeuwen er níet bij vertelde, 
waarschijnlijk omdat hij het niet 
wist, was dat die tekst niet afkom-
stig was van de heer, maar van 
mevrouw Dijkgraaf…

Staphorst
Ja, en dan nog dit. Op de Partijdag 
is stil gestaan bij de brand die de 
boerderij van ‘onze man’ in 
Staphorst, Klaas Slager, in de as 
heeft gelegd. Op een scherm stond 
het bankrekeningnummer van 
‘Staphorst helpt Staphorst’, de 
stichting die ‘onze Klaas’ wil 
helpen. Toen dat nummer in beeld 
kwam stond ik naast de voorzitter 
van het CDA, mevrouw Ruth 
Peetoom. Die noteerde het num-
mer in haar notitieboekje. Dus 
SGP’ers: laat je kennen! Intussen is 
er een nieuw rekeningnummer 
geopend (niet hetzelfde als op de 
partijdag dus) NL78 RABO 0158 
6076 19 t.n.v. Stichting Staphorst 
helpt Staphorst.

rondleidingen 
En dan nu tot slot nog dit. Het 
meireces komt er weer aan. Tijd 
voor rondleidingen dus. Data: 25 
april, 2, 3, 9 en 10 mei. Opgeven 
als vanouds: 
mdebruyne@tweedekamer.nl
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De SGP in Alblasserdam verwoordt de dankbaarheid na de verkiezingsuitslagen passend:
“Wij zijn zeer dankbaar en verheugd met de uitslag van de gemeenteraadsverkiezingen 2014. 
Allereerst zijn wij de Heere God dankbaar omdat wij geloven dat hij alle dingen bestuurt, 
daarna onze kiezers dankbaar voor hun stem.”

Utrechtse Heuvelrug - “Geeske gaat voor een goed onderne-
mersklimaat en passende woonruimte voor mens en dier”, 
aldus lijsttrekker Gerrit Boonzaaijer.

Schouwen-Duiveland - Onverwachte aanhangers voor de SGP

Houten - 1163 Houtenaren stemden wijs, 
want ze stemden op Gijs (van Leeuwen).

Doetinchem - Digitaal campagnevoe-
ren loont, getuige de ervaringen in 
Doetinchem.

De bezoekers van dagactiviteitencentrum Veldheim van Stichting Adullam in Ede 
maakten voor de campagne van SGP Barneveld 2000 soezen met SGP-logo.

Barneveld – Barneveld heeft het beter voor elkaar.
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Starter op de woningmarkt of doorstromen 
naar een grotere woning? Uw huis verbouwen 
of hypotheek oversluiten? Begin met een 
goed gesprek bij Van Ommeren Financieel 
Advies. Wij weten de weg in de fi nanciële 
wereld en kennen alle kansen van de huidige 
regelgeving. Maak een afspraak voor een 
vrijblijvend adviesgesprek. U krijgt antwoord 
op al uw vragen.

Financiële vragen? Verstandige antwoorden!

Anthonie Fokkerstraat 2 | 3772 MR  Barneveld | 0342 421 653 | www.vanommeren-fa.nl

Hypotheken
Financieringen
Pensioenen

Sparen

Maak een 
afspraak voor 

een adviesgesprek.

“Hoe komen wij aan 
een hypotheek?”

Naamloos-2   1 03-02-14   10:02
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MUDDE KOK OCCASIONS

De Hors 8

8321 WS Urk

0527 683 388

www.muddekok.nl

Bosje bloemen of 
bosje paling?

Als u een auto koopt, wilt u gewoon dat hij rijdt.
Het liefst altijd. 
Mudde & Kok begrijpt dat. Daarom stellen wij hoge eisen 
aan de occasions die wij verkopen en worden ze desge-
wenst verkocht met BOVAG garantie. Bovendien werken 
wij met een vast team van gespecialiseerde monteurs. 
Heeft uw auto toch een keer onderhoud nodig, dan 
vinden wij dat u niet hoeft in te boeten aan mobiliteit.

Maak een proefrit
Mudde & Kok heeft ruim 200 occasions staan in de show-
room en op het occasionterrein. Een proefrit maken, 
is nog altijd de beste manier om zelf te ervaren of uw

favoriete auto aan uw wensen voldoet. Een proefrit door 
Urk betekent natuurlijk een uniek stukje sightseeing. 

Besluit u de auto te kopen, dan geven wij u graag 
een attentie mee naar huis en we laten aan u de 
keus: een bosje bloemen of een bosje paling?

Adv MK SGP 180x130.indd   1 05-05-14   18:02
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Woord	vooraf

de	meningen	over	

Europa	zijn	

verdeeld.	Sommi-

gen	willen	meer	Europa,	

anderen	willen	minder	

Europa.	Het	lijkt	erop	dat	in	

en	buiten	Nederland	het	

aantal	voorstanders	van	

‘minder	Europa’	groeit.	Ook	

de	SGP	wil	‘minder	Europa’.	

De	huidige	economische	

crisis	moet	niet	aangegrepen	

worden	om	een	soort	

Verenigde	Staten	van	Europa	

te	vormen.	Dan	zou	Brussel	

nog	meer	macht	krijgen	en	

dan	zou	de	soevereiniteit	

van	de	lidstaten	wel	erg	

klein	worden.	De	SGP	staat	

kritisch	tegenover	een	

ontwikkeling	waarin	nog	

meer	taken	en	bevoegdhe-

den	van	de	lidstaten	aan	

Europa	worden	overgedra-

gen.	

Wil	de	SGP	dan	uit	de	

Europese	Unie	(EU)	stappen?	

Nee,	want	er	zijn	nu	

eenmaal	zaken	die	Europees	

geregeld	dienen	te	worden.	

Er	zijn	beleidsterreinen	die	

de	gezamenlijke	lidstaten	

raken.	Er	valt	te	denken	aan	

de	interne	markt,	transport,	

milieu	en	internationaal	

handelsbeleid.	Op	deze	

terreinen	is	de	EU	zeker	van	

betekenis.	

Welke	taak	heeft	de	SGP	

binnen	Europa?	De	Eurofrac-

tie	van	de	SGP	wil	blijven	

getuigen	van	Bijbelse	

normen	en	waarden.	De	SGP	

onderstreept	het	gebod:	“Gij	

zult	niet	doodslaan.”	Er	zal	

blijvend	een	krachtig	protest	

worden	aangetekend	tegen	

abortus	en	euthanasie	

alsook	tegen	experimenten	

met	bevruchte	eicellen.	De	

waarde	van	het	huwelijk	als	

scheppingsinstelling	zal	

verwoord	worden.	De	vinger	

zal	gelegd	worden	bij	de	

wereldwijde	vervolging	van	

christenen	binnen	en	buiten	

Europa.	De	SGP	zal	niet	

nalaten	haar	stem	te	

verheffen	ten	gunste	van	

vervolgde	christenen.	

De	SGP	heeft	ook	een	taak	

ten	aanzien	van	Israël.	Israël	

komt	steeds	meer	alleen	te	

staan.	Veel	landen	meten	in	

het	Midden-Oosten	met	

twee	maten.	Er	is	sprake	van	

eenzijdige	en	zelfs	mislei-

dende	berichtgeving.	De	SGP	

dient	te	waarschuwen	tegen	

toenemend	antisemitisme	in	

Europa	en	daarbuiten.	Er	

moet	kritisch	gekeken	

worden	naar	Europese	

gelden	die	gegeven	worden	

aan	Palestijnse	instellingen.	

Dat	geld	mag	niet	gebruikt	

worden	voor	het	vervaardi-

gen	of	bekostigen	van	

Palestijnse	onderwijsmetho-

des	die	bij	Palestijnse	

kinderen	de	haat	tegen	

Israël	aanwakkeren.	De	SGP	

zal	ook	in	de	toekomst	de	

belangen	van	de	visserij	

behartigen.	

Laat	uw	stem	niet	verloren	

gaan	door	niet	te	gaan	

stemmen.	Er	ligt	een	

omvangrijke	taak	voor	de	

SGP	in	Europa.	■

Ds.	A.	van	Heteren,	Urk

Minder	Europa
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gouden appelen op zilveren schalen. zo worden in Spreuken 25:11 woorden genoemd die op het 

juiste moment worden gesproken. Woorden die goed van god spreken en die effect hebben. 

aan dergelijke woorden hebben we behoefte in een samenleving die van god is vervreemd; in 

een europarlement met daarin een kleine minderheid aan christenen; in een straat met vele 

shoppers op zondag en weinig christenen. Het gebeuren in 2 Koningen 5 wijst hierin de weg.

zijn als ‘gouden appelen op zilveren 
schalen’. Mooi, goed om in te nemen, 
begerenswaardig. Is dat geloof ook 
uw geloof? Kent u deze God en Zijn 
Zoon Jezus Christus? Deze God die 
in Christus zichzelf met u wil 
verzoenen. U, die net als Naäman 
ernstig melaats bent. Nee, waar-
schijnlijk niet door een ernstige 
huidziekte, maar wel door een 
ernstige ziekte van het hart. Uw hart 
dat geneigd is tot zonde en opstand 
tegen God. Zoek deze God. Raad-
pleeg hem bij al uw spreken en 
ervaar dat u woorden zult spreken 
die worden tot ‘gouden appelen’. Zij 
zullen met smaak gegeten worden 
door anderen die deze God nog niet 
kennen. 
Dat dergelijke woorden werken, is te 
zien bij Naäman. God maakt zijn 
hart bereid om de ‘gouden appelen’ 
tot zich te nemen en hij gaat op weg 
naar Israël.
Die God is gisteren en heden 
Dezelfde en tot in eeuwigheid (Hebr. 
13:8). Hij wil ook uw woorden 
zegenen. ■

door	ds.	D.	Boers,	Nieuw-Beijerland

Een moeizame situatie

H
et gebeuren in 2 Koningen 5 
toont ons een jong meisje uit 
Israël, dat als slavin werkt in 

het huis van de legeroverste Naä-
man. Een man die ongeveer alles 
bezat wat zijn hart zou kunnen 
begeren. Aanzien, geld, een gezin en 
personeel dat voor hem werkte. Het 
meisje was door benden uit Syrië 
geroofd in Israël en waarschijnlijk op 
de slavenmarkt in Damascus verhan-
deld en gekocht door Naäman. Haar 
toekomst, die in Israël zo mooi leek, 
was in een keer totaal veranderd. De 
kans was groot dat ze haar familie en 
haar land nooit meer terug zou zien. 
Haar leven was vol duisternis 
geworden en er was een voedingsbo-
dem geschapen voor opstand tegen 
God. Waarom heeft hij dit alles zo 
laten gebeuren? Wat is de bedoeling 
van mijn leven? Ook haat tegen haar 
meester is niet denkbeeldig. Maar 
nergens in het verhaal blijkt die 
opstand en haat. Daarentegen is het 

meisje met ontferming bewogen 
over haar meester. Hij is melaats en 
ten dode opgeschreven. Ze raadt 
hem aan te gaan naar de profeet die 
in Samaria is. Hoe is zoveel liefde 
mogelijk en hoe is het mogelijk dat 
deze woorden uitwerking hebben op 
Naäman?

Door het geloof
Het geheim ligt in de woorden ‘door 
het geloof ’. Het meisje getuigt met 
grote zelfverzekerdheid van haar 
God. Die zal de overste Naäman 
genezen. Geen spoor van twijfel. Dat 
kan alleen omdat dit meisje kenne-
lijk in Israël de HEERE heeft leren 
kennen. Een kennis die maakt dat ze 
de woorden “Mijn tijden zijn in Uw 
hand” (Ps. 31:16) gelooft. Ze weet en 
gelooft dat ze niet zonder reden in 
Syrië is gekomen. Ze gelooft dat de 
HEERE haar daar de weg zal wijzen 
en kracht zal geven in deze moeilijke 
omstandigheden. Dat geloof is wel 
een heel belangrijke voorwaarde 
voor wie goed van God wil spreken. 
Voor iemand wiens woorden mogen 

“Deze zeide tot haar vrouw: Och, of mijn 

heer ware voor het aangezicht van de 

profeet, die te Samaria is, dan zou hij 

hem van zijn melaatsheid genezen.” 

2	Koningen	5:3

gouden appelen

MEDITATIE

4
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De gemeenteraadsverkiezingen liggen nog maar nauwelijks achter 

ons, of Europese verkiezingen en voorstellen voor de partijorganisatie 

vragen onze aandacht.

verkiezingen & partijorganisatie

M.F.	van	Leeuwen

nogal kritisch gereageerd wordt op 
de voorstellen betreffende de 
partijstructuur. Deze brief is verzon-
den aan alle kiesverenigingen. Er zou 
geen goede gelegenheid geweest zijn 
met het HB te overleggen. Dat 
bevreemdt ons. Een delegatie van het 
HB heeft in december 2013 uitvoerig 
met het bestuur van de pkv van 
gedachten gewisseld over hun 
bezwaren tegen de voorstellen, zoals 
ze waren gepresenteerd op de 
regioavonden. 

De inhoud van de brief
Ik wil op voorhand met nadruk 
stellen dat iedere kiesvereniging het 
recht heeft amendementen in te 
dienen op de voorstellen van het 
Hoofdbestuur, want niet het HB, 
maar de partij beslist. De inhoud van 
de brief roept echter vragen op. 
Daarom willen we in De Banier 
hieraan beperkt aandacht besteden. 
In een brief naar de besturen van de 
kiesverenigingen zijn we dieper op 
de inhoud ingegaan.
In de eerste plaats wordt de motiva-
tie van het HB voor de voorstellen 
sterk versimpeld en vervolgens de 
vraag opgeroepen of daar nu zulke 
ingrijpende voorstellen voor moes-
ten worden ingediend. Dat is geen 

juiste voorstelling van zaken. 
Vervolgens worden er ‘pijnpunten’ 
opgesomd. Helaas is de argumenta-
tie niet altijd correct. In de brief 
wordt compleet voorbijgegaan aan 
het feit dat plaatselijke kiesvereni-
gingen zich niet moeten, maar 
mogen omzetten naar een afdeling. 
Ten slotte worden alle kiesverenigin-
gen opgeroepen rechtstreeks naar 
Barneveld te reageren, om gezamen-
lijk te overleggen over nieuwe 
voorstellen voor de partijstructuur.

verblijdend 
Vlak voor het ter perse gaan van 
De Banier gaf het bestuur van de 
Barneveldse pkv het Hoofdbestuur 
te kennen de toonzetting van de 
brief en bovengenoemde oproep 
te betreuren en dit aan de pkv’s 
kenbaar te maken. Verblijdend! ■

Europese verkiezingen

O
p D.V. donderdag 22 mei 
zullen er verkiezingen zijn 
van de Nederlandse leden van 

het Europees Parlement. Dit in 
tegenstelling tot de meeste lidstaten 
waar de kiezers helaas op zondag 
naar de stembus zullen gaan. Door 
een betreurenswaardig extern 
gebeuren is de ChristenUnie/
SGP-fractie na de verkiezingen in 
2009 gescheiden gaan optrekken. 
Openhartige gesprekken tussen de 
besturen van de SGP en Christen-
Unie en de beide Eurofracties 
hebben een vertrouwensbasis gelegd 
voor een gezamenlijke lijst nu en 
fractie straks, met de heren Van 
Dalen (ChristenUnie) en Belder 
(SGP) op respectievelijk de eerste en 
tweede plaats. Wij roepen u allen op 
om 22 mei de ChristenUnie/SGP-
fractie te steunen met uw stem. 
Bijbelse normen en waarden zijn het 
immers waard ook in het Europees 
Parlement uitgedragen te worden. 
Uw stem telt; het is niet vanzelfspre-
kend dat er twee zetels door onze 
Eurofractie zullen worden bezet!

Een brief uit Barneveld
Het Hoofdbestuur (HB) ontving een 
brief van de pkv Barneveld, waarin 

5

vOOrzittEr



Wie	is	Peter	van	Dalen?

i
k ben lijsttrekker voor de komen-
de verkiezingen. Ik woon in 
Houten en ga daar ook naar de 

PKN. 
In 1984 tot en met 1989 ben ik bij 
Leen van der Waal in het Europees 
Parlement (EP) gekomen om daar 
voor hem te werken.
Het mooie aan het werk in het 
Europees Parlement is het internati-
onale, de verschillende culturen, de 

christenen wereldwijd, de Joodse 
staat Israël en de Nederlandse 
belangen. Mijn wens is dat te mogen 
vervolgen na de Europese verkiezin-
gen van D.V. 22 mei.”
 
Is	onze	achterban	betrokken		
op	Europa?
Belder: “De avonden waar ik onlangs 
ben geweest, kenden een goede 
opkomst. De sfeer op deze avonden 
was open en kritisch. Dat is prima, 
want dat houd je scherp!”
Van Dalen: “Bij de gemeenteraads-
verkiezingen zijn onze partijen een 

verschillende politieke richtingen die 
voor een deel ook nog onbekend 
waren. Toen ik daar rondliep, hoopte 
ik dat ik zelf ooit nog eens Europar-
lementariër zou worden. Toen ik in 
2009 werd gekozen tot Europarle-
mentariër kwam een droom uit.”

Wie	is	Bas	Belder?
“Sinds 1999 ben ik Europarlementa-
riër namens de SGP. Ik woon in 
Apeldoorn en voel me verbonden 
met de ‘Nederlands Hervormde 
kerk’. In het Europees Parlement zet 
ik mij vooral in voor vervolgde 

als ik over ‘project eU’ begin te praten, schieten de heren in de lach. Ja, dat klinkt ook wel erg 

frivool en amateuristisch tegenover mannen als Peter van dalen (1958) van de ChristenUnie en 

ons onmisbare SgP-kopstuk Bas Belder (1946). zij zijn alles behalve amateurs die zich even 

bezighouden met een project. Het zijn mannen met visie die als geen ander zich bewust zijn van 

de noodzaak tot een realistische samenwerking tussen de landen in europa. en ja, het gaat om 

samenwerking en niet om het opbouwen van een autonome supermacht.

Samenwerking JA  Superstaat NEE

Een gesprek met Peter van 
Dalen (lijsttrekker) en 
Bas Belder (nr. 2 van de lijst) over 
de Europese verkiezingen.

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard

“
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➜

was een felle politieke strijd, waarin 
het noodzakelijk was dat ook wij 
opstonden en gingen uitleggen. De 
uitslag van de stemming was 334 
stemmen tegen abortus als minimale 
norm en 326 voor. Het is een 
miniem verschil op zo’n aantal. Als 
de fractie ChristenUnie/SGP met 
drie zetels in het EP zou zitten zou 
dat dus zeker wel een verschil 
maken.”
Belder: “Ja, ik herinner me die 
stemming nog levendig. Het was een 
mokerslag voor de seculieren. Hun 
zeer emotionele reacties illustreer-
den dat. Ik vond het eigenlijk diep 
deprimerend dat zovelen in het 
Europees Parlement zich tegen Gods 
geboden keerden.”

Wat	merkt	de	Nederlander		
van	de	EU?
Van Dalen: “Het bekendste is toch 
wel de euro waar iedereen mee 

gaat, wil de burger niet, want hij 
keert zijn rug naar de stembus.
Ons signaal: we moeten samenwer-
ken, want dan sta je sterker. 
Voorbeeld: De Rijn was eerst heel 
erg vervuild en vergiftigd en daarom 
moesten wij op het gebied van het 
milieu samenwerken. Nu is de rivier 
zo schoon dat er zelfs weer zalm in 
zwemt.”

Bas Belder wil tussendoor rechtzet-
ten dat de SGP nooit categorisch 
tegen ‘Europa’ is geweest. Dat is ten 
onrechte wel eens – zelfs in christe-
lijke media – zo gesuggereerd, maar 
op geografisch grensoverschrijdende 
thema’s moeten we samenwerken. 

Wat	is	de	waarde	van	de		
christelijke	stem?
Van Dalen: “Op 10 december stemde 
het EP tegen de toegang tot abortus 
als minimale norm in Europa. Er 

flinke stap vooruit gegaan. Als 
iedereen nu weer zijn verantwoorde-
lijkheid neemt en zijn steun geeft, 
kunnen er wonderen gebeuren. Het 
is ook hier: bid en werk! Het werk is 
dan in dit geval het opkomen om te 
stemmen.”

Hoe	is	dat	vergeleken	met	de	
voorgaande	jaren?
Belder: “De komende Europese 
verkiezingen zijn voor mij de vierde 
op rij. Vanaf 1999 tot nu stelt de 
achterban van de SGP zich in 
Bijbelse zin verantwoordelijk op 
tegenover de Europese politiek.”
Van Dalen: “Ik vind het wel een 
belangrijk signaal voor het hele EP 
dat het opkomstpercentage de 
afgelopen dertig jaar alleen maar 
naar beneden is gegaan. Daar 
tegenover loopt de lijn van de 
invloed van het Parlement die alleen 
maar groeit. De richting die Europa 

Samenwerking JA  Superstaat NEE
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Nederlandse bedrijven op een eerlijk 
speelveld in de interne Europese 
markt. Dat horen mijn medewerkers 
en ik telkens opnieuw tijdens 
waardevolle werkbezoeken.”
 
Hoe	zien	jullie	de	samenwerking	
tussen	de	ChristenUnie	en	de	SGP?
Belder: “Volstrekt natuurlijk want ik 
ben in ’99 gekozen op zo’n gezamen-
lijke lijst. Het staat dus in een relatief 
lange traditie. We hebben ons de 
afgelopen vijf jaren goed kunnen 
weren in het EP. Dit samengaan 
moet dan nog iets extra’s kunnen 
opleveren.”
Van Dalen: “Ook ik ben er erg mee 
ingenomen. Vooral ook omdat we de 
samenwerking ook kunnen 

betaalt. Ook zijn er open grenzen. 
De schaduwkant is dat er veel 
schulden worden gemaakt om de 
euro te redden. Er is ook meer 
mogelijkheid tot mensenhandel en 
criminaliteit; de vrouwenhandel is 
toegenomen.”

Wat	is	de	Europese	Unie?
Belder: “Het samenwerkingsverband 
tussen maar liefst 28 lidstaten, waar-
bij de handhaving van onderlinge 
afspraken essentieel is voor functio-
neren en beeldvorming van de EU.”
Van Dalen: “Ik zou nog willen 
toevoegen wat oud-bondskanselier 
van Duitsland Helmut Kohl eens zei: 
‘Europa is daar waar ik kerktorens 
tegenkom en daar waar ik geen 
kerktorens meer zie, is het geen 
Europa meer’.”

In	de	media	lees	je	over	partijen	
die	‘voor’	en	partijen	die	‘tegen’	
de	EU	zijn.	Wat	voor	beeld	moet	de	
SGP’er	van	de	EU	hebben?
Belder: “Een nuchter beeld, niet 
ideologisch. Wij staan voor het 
Nederlands belang en daarom is 
onze slogan Samenwerking JA 
Superstaat NEE. De EU is geen 
grootmacht in zichzelf. Het is een 
samenwerkingsmodel en niet meer 
dan dat. Juist die samenwerking 
moet drastisch verbeteren. Dat is 
onze taak. Niet voor niets hameren 

zien in gemeenteraden, provincies 
en de landsregering.”

Wat	moet	er	zoal	hervormd	
worden?
Van Dalen: “In het begin was de 
euro een middel om de economie 
goed te laten draaien. Nu is de euro 
een doel op zich. De euro moet 
overeind gehouden worden. Ik zou 
bijna zeggen: Europese regeringslei-
ders knielen voor dat beeld, en dat 
gaat dus veel te ver.”
Belder: “De Europese Unie zou veel 
meer moeten beseffen hoe buitenge-
woon waardevol, ja in feite 
onmisbaar de Joodse staat Israël 

voor haar is. Qua veiligheidsbelan-
gen, in economisch, technologisch, 
wetenschappelijk en cultureel 
opzicht. Ik pleit derhalve voor de 
instelling van een regelmatige 
EU-Israëltop. De Europese Unie 
grossiert in strategische partners. 
Daar hoort Israël met stip bij! 
Inmiddels zijn er kapers op de kust. 
Niet voor niets aast ook China op 
betere betrekkingen met Israël. 
Brussel moet bovenal ophouden 
alleen Israël schuldig te houden voor 
de ‘Palestijnse kwestie’, of erger nog, 
de nauwe banden met Israël daar-
voor in de waagschaal te stellen.”

Tot	slot:	waarom	moet	er	op		
22	mei	gestemd	worden?
“Steun het christelijk geluid in 
Europa.
Steun de realistische koers van onze 
fractie en laat er geen superstaat 
ontstaan, want dan bepaalt Brussel 
alles van het maatschappelijke leven.
Steun lijst 8 zodat Nederland 
verantwoord wordt vertegenwoor-
digd in het EP.” ■ 

Geef geloof een stem

JA
SAMENWERKING
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“Steun het christelijk 
geluid in Europa.”
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Een eerste analyse is geheel vrijblijvend en gratis.
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Schimmels en bacteriën kunnen deze systemen ongewenst
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Marlies van der Staaij

Ik wens jullie toe dat 
jullie trouwe inzet voor 
de boodschap van het 
Licht nog vele harten in 
Rusland en Centraal-
Azië mag verlichten!’’

35 jaar Friedensstimme,
gefeliciteerd!

‘‘

10

ADVERTENTIES



Tegenwoordig wint onze visie op 
Europa, zoals Bas Belder die op onze 
partijdag treffend heeft verwoord, 
steeds meer terrein. 

Een opmerkelijk voorbeeld is het feit 
dat de Tweede Kamer vorig jaar een 
motie van de SGP/CU aannam, die 
een motie-Brinkhorst herroept. Die 
motie uit 1980 zei namelijk precies 
het tegenovergestelde van ons 
wetsvoorstel: bij twijfel moet de 
Grondwet zo worden uitgelegd dat 
de Europese integratie door moet 
kunnen gaan. Die onbeschaamdheid 
is de politiek van nu gelukkig toch 
echt te gortig. Vandaar de steun voor 
de herroeping. 

Stemmen!
En nu op naar de volgende stap: steun 
voor ons wetsvoorstel! Het is inmid-
dels rijp voor stemming. Laat elke 
partij maar helder kleur bekennen. 
Wantrouw elke partij die niet voor dit 
afgewogen voorstel is, zou ik zeggen. 

We rekenen op uw aller steun bij de 
verkiezingen van D.V. 22 mei, met 
een stem voor de lijst van Christen-
Unie-SGP! ■

e
en alleszins redelijk wetsvoor-
stel. Het is nu immers vreemd 
geregeld. Voor een kleine 

aanpassing van onze Grondwet is 
een loodzware procedure voorge-
schreven. Met een gewone 
meerderheid kunnen echter op een 
achternamiddag bevoegdheden naar 
Europa verdwijnen. De overdracht 
van Nederlandse bevoegdheden naar 
Brussel vraagt om steviger waarbor-
gen in onze eigen Grondwet. 

Licht uit?
Toch voelt Brinkhorst niets voor ons 
wetsvoorstel. Het kan het alleen maar 

lastiger maken om verder te gaan met 
de Europese Unie, is zijn redenering. 
“Stel je toch eens voor dat een flink 
deel van de Kamer helemaal niet zou 
voelen voor een politieke unie? Dat 
zou toch een ramp zijn?” Het blijft een 
merkwaardig geloof, alle heil verwach-
ten van Europese integratie als doel op 
zich. De feiten spreken andere taal. 
Was het niet diezelfde Brinkhorst die 
in 2005 waarschuwde dat het licht zou 
uitgaan als we met z’n allen niet voor 
de Europese Grondwet zouden 
stemmen? Die Grondwet is niet 
doorgegaan, maar het licht is nog 
steeds blijven branden…

rollen omgedraaid
Het is opvallend hoe het onversneden 
pro-Europageluid van iemand als 
Brinkhorst steeds meer achterhaalde 
‘oude politiek’ is geworden. Wat dat 
betreft zijn de rollen zo langzamer-
hand echt omgedraaid. Twintig jaar 
geleden werden we met onze Europese 
visie ‘samenwerking ja, superstaat nee’ 
een beetje meewarig aangekeken. Alle 
grote partijen wisten niet hoe hard ze 
richting steeds verdere Europese 
integratie moesten gaan, of het nu 
CDA, PvdA, of VVD was. 

Onlangs had ik een radiodebat over europa met oud-minister Brinkhorst van d66. We stonden lijnrecht 

tegenover elkaar. Het ging over het wetsvoorstel dat de SgP heeft ingediend om de grondwet zo te 

wijzigen, dat voortaan een 2/3-meerderheid nodig is om europese verdragen aan te nemen. 

Verwacht geen heil van 
Europese integratie

Door	Kees	van	der	Staaij
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Het tweede kabinet-Rutte zal de parlementaire geschiedenis ingaan als het akkoordenkabinet. 

door de bijzondere politieke en staatsrechtelijke situatie is dit kabinet van vvd en Pvda gedwongen 

om iedere keer te buurten bij andere partijen. dat zijn de constructieve 3, de ‘c3’: d66, CU en SgP. 

zorg op maat

onderhandelingen waren pittig, 
maar het resultaat mag er zijn. Met 
dit akkoord kunnen we meer 
houvast bieden. We vinden het 
bijvoorbeeld belangrijk dat mensen 
thuis kunnen blijven wonen, maar 
als dat niet meer gaat, moet er plek 
beschikbaar zijn in een instelling.”

SGP-amendementen
Later, tijdens het debat met staats-
secretaris Van Rijn, wist de SGP een 
vijftal amendementen in de wacht 
te slepen. 

Een van de amendementen waar-
borgt dat gemeenten rekening 
moeten houden met de ‘godsdien-
stige gezindheid, de 
levensovertuiging en de culturele 
achtergrond van de cliënt’. Daarmee 
is de identiteitsgebonden zorg 
stevig en expliciet verankerd in de 
WMO. Zeker voor onze mensen en 
instanties in de eigen achterban is 
dat van groot belang.

Een ander wezenlijk punt waarop 
de SGP de WMO kon aanpassen is 
de positie van mantelzorgers. In een 
door een meerderheid van de 
Tweede Kamer gesteund SGP/
PvdA-amendement is de wettelijke 
positie van mantelzorgers fors 
verbeterd. Gemeenten zijn nu 
verplicht om na te gaan hoe zij 
mantelzorgers gericht kunnen 
ondersteunen zodat ze hun taak 
kunnen blijven vervullen. Denk 
bijvoorbeeld aan het aanbieden van 
scholing, lotgenotencontact of het 
gebruiken van een steunpunt. ■

wMO
Dat betreft o.a. de nieuwe WMO 
(Wet maatschappelijke ondersteu-
ning). De gemeenten moeten, als de 
wet ook door de Eerste Kamer 
komt, maatwerk gaan leveren om de 
zorg bij de mensen te brengen. Da’s 
een enorme operatie. Mede op 
verzoek van de SGP is er geld 
gereserveerd om, als er iets mis 
gaat, financieel de helpende hand te 
kunnen bieden. 

Hetzelfde geldt voor de ouderen die 
intensieve zorg nodig hebben in 
zorginstellingen. Zij krijgen financi-
eel meer lucht. Extra budget is er in 
de nieuwe plannen eveneens voor 
dagbesteding van ouderen en 
gehandicapten, de jeugdzorg in 
2015 (landelijk en regionaal opere-
rende instellingen voor jeugdzorg!). 

Toen het onderhandelingsresultaat 
werd gepresenteerd was Kees van 
der Staaij dan ook positief: “De 

d
e afgelopen maand werd 
tussen het kabinet en de c3 
het zorgakkoord gesloten. (zie 

ook pagina 13). De bedoeling van 
dat akkoord is dat de zorg ook op de 
langere termijn betaalbaar blijft. 
Daarvoor moeten zaken die scheef 
zijn gegroeid weer recht worden 
getrokken. Zo niet, dan zal vroeg of 
laat blijken dat het hele in de loop 
van vele jaren opgetuigde stelsel in 
elkaar zakt omdat de kosten uit de 
hand zijn gelopen.

De SGP is blij dat deze hervormin-
gen nu op de rails zijn gezet. 
Natuurlijk, nog niet alles is rond. Er 
zal ook nog aardig wat werk moeten 
worden verricht, met name in de 
gemeenten, maar het begin is er. En, 
niet onbelangrijk: als blijkt dat er 
dingen te snel gaan, dan kan er 
ingegrepen worden om ongelukken 
te voorkomen. 

Door	Menno	de	Bruyne

terugblik
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d
oor de ketelmuziek van de 
stuurlui aan de wal zou je 
bijna vergeten waar het om te 

doen is bij dat zorgakkoord en de 
Wet maatschappelijke ondersteuning 
(WMO): de zorg op de lange(re) 
termijn betaalbaar houden. Als de 
zorg niet wordt hervormd, betekent 
dat gewoon het einde van de goede 
en betaalbare zorg in Nederland. De 
cijfers spreken duidelijke taal.

Korte termijn 
Iemand die dát goed onder woorden 
bracht, was commentator Martin 
Sommer in de Volkskrant. Kort 
samengevat: op korte termijn is het 
lastig, maar kijk verder! 

“Een paar maanden geleden is mijn 
vader naar een verzorgingstehuis 
gegaan. Hij is 90 en het kon niet 
langer. (…). Ik heb gezien hoe zo’n 
verhuizing verlies en verdriet brengt. 
Weg zijn je spullen, je kennissen en 
buren, weg is je hobby - in het geval 
van mijn vader een verdieping vol 
boeken. Nu zit hij in een zonnige flat, 
daar niet van. Maar er staat één 
IKEA-boekenkastje en hij is intussen 
vrijwel opgehouden met lezen. 
 
Ik ben dus ervaringsdeskundige in de 
zorg. En ik begrijp de mevrouw van 
de tv die vermagerde en depressief 
werd omdat ze naar een ander 
verzorgingstehuis moest. Ze komt 
prominent voor in het SP-verhaal 
over ‘gedwongen verhuizingen’. Ben je 

verzorgingstehuizen neemt al af sinds 
1985(!). Omdat ouderen inderdaad zo 
lang mogelijk thuis willen blijven. Ze 
willen ook niet meer naar zo’n kleine 
flat. Als er dan toch moet worden 
verhuisd, dan liever naar een aanleun-
woning met up-to-date-service. 
 
Zoveel zielen, zoveel belangen. De 
gemeenten vochten om hun deel van 
het been, de ggz, de gehandicapten. 
Abvakabo zegt voorlopig nee tegen 
alles, onder steeds straffere SP-leiding. 
En het helpt, 600 miljoen verzachting, 
100 miljoen voor de herplaatsing van 
ontslagen medewerkers uit de thuis-
zorg. Dat is het tweede gegeven waar 
voor de regering nauwelijks tegenop te 
argumenteren is: meer dan vijftigdui-
zend ontslagen in de thuiszorg. Hoe 
kan dat, terwijl er juist steeds meer 
hulpbehoevende ouderen thuis moeten 
blijven?

Ook hier heeft het AWBZ-monster 
zijn werk gedaan. In geen enkel ander 
land wordt huishoudelijke hulp voor 
bejaarden vergoed. Die hulp wordt 
afgesplitst naar gemeenten die moeten 
beoordelen wie in aanmerking komt. 
Dat gaat gepaard met veel ontslag. 
Ook dat is pijnlijk, maar wie bezuinigt 
in de zorg, bezuinigt nu eenmaal op 
salarissen. 3 miljard minder uitgeven 
betekent honderdduizend banen 
minder, als het gemiddelde jaarsalaris 
ruwweg 30 duizend euro is. Het is kil 
gereken maar het staat nog altijd in 
geen verhouding tot de AWBZ-groei 
van de afgelopen tien jaar.” ■

eindelijk gewend, moet je weer 
verkassen omdat je verzorgingstehuis 
dichtgaat. Dat is pijnlijk…. 

Over de langdurige zorg is een slag in 
de beeldvorming gaande. De media 
spelen niet zo’n mooie rol. De regelin-
gen zijn enorm ingewikkeld en dus is 
casuïstiek keukenmeester. Staatssecre-
taris Martin van Rijn kan niet op 
tegen één treurig geval op tv, maar 
laten wij het oog op de bal houden 
zoals ze in Den Haag zeggen.

De AWBZ, waarin de vergoedingen 
zijn geregeld, is een alles verscheurend 
monster. De zorg in zijn geheel kost 
nu 90 miljard per jaar - het complete 
lager onderwijs staat voor zes weken 
zorg. De AWBZ: 25 miljard per jaar. 
De kosten van de gehandicaptenzorg 
zijn sinds de eeuwwisseling verdub-
beld, terwijl er nauwelijks méér 
gehandicapten zijn. Geestelijke 
gezondheidszorg: idem. Het is een 
koekoeksjong dat alle andere priori-
teiten over de rand duwt.

Beeldvorming
Het is veel geld en dus is er geen 
gebied waar de belangen zo groot zijn. 
Vandaar die slag om de beeldvor-
ming. De gedwongen verhuizingen 
zijn een goed voorbeeld. Er gaan 
tehuizen dicht en dat staat niet mooi 
voor de regering. Meer bejaarden, 
minder plaatsen, dat kan toch niet. 
 
Maar niet alles is de schuld van de 
regering. Het aantal plaatsen in 

afgelopen weken stonden bijna volledig in het teken van het door 

het kabinet en de c3 (‘constructieve 3’) getekende zorgakkoord. 

vanaf de zijlijn werd er veel misbaar gemaakt, vooral door de 

partijen die altijd goed weten te zeggen wat er mis gaat, maar 

zelf nooit een realistisch alternatief aandragen. Het kabinet, met 

name staatssecretaris van Rijn, kreeg het flink te verduren.

Koekoeksjong
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www.timotheos.nl

Help de allerarmsten!

Een roep uit Malawi

Meld u aan als donateur en schenk een gift.
banknr. 1614.85.502 t.n.v. Stichting Timotheos, info@timotheos.nl

Adopteer:  - student € 20,-  p/maand
 - (wees)kind  € 12,50  p/maand
 - groep kleuters € 10,-  p/maand

Comité van aanbeveling: mevr. S.M. Aleman-van Herpen  |  ds. A.T. van Andel  |  
prof. dr. A. Baars  |  ds. G. Beens  |  ds. J. van Belzen  |  dr. R. Bisschop  |  ds. J.G. Blom |  

ds. J. den Boer  |  ds. A.J. Britstra | drs. T. Dorresteijn, huisarts te Ederveen |  
dr. W. Fieret  |  ds. E. Hakvoort  |  prof. dr. W.J. op ‘t Hof  |  ds. A.C. Uitslag  |   

ds. K. Veldman  | ds. A. Vlietstra  |  mr. L. Vogelaar  

Timotheos  
investeert in:
•  Onderwijs
•  Wezenzorg
•   Zorg voor voeding 

en gezondheid
•  Evangelisatie

Timotheos is een initiatief van de Reformed Presbyterian Church in Malawi.

BRUIDEGOMAMBTSDRAGERSDAMES
MODE VOOR

HEREN
MODE VOOR MODE VOOR MODE VOOR DE

www.hootsenkleding.nl

Passende
ambts-
kleding

Veluweweg 66 |  Kootwijkerbroek |  0342 - 44 12 71

Hootsen Kleding in 
Kootwijker broek heeft 
een uitgebreide collectie 
kostuums voor ambts-
dragers. U kunt deze 
in alle rust passen en 
desgewenst op maat laten 
maken door onze snelle 
vermaakservice. Mede-
werkers van Hootsen 
kennen de functie van 
ambtskleding en geven
u persoonlijk advies.

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl
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d
e Europese Unie heeft meer 
invloed en macht dan ooit. 
Maar tegelijk wordt ‘Brussel’ 

door steeds meer mensen kritisch 
bejegend. Europa roept gevoelens 
van onbehagen op. Waarom? Er 
komen steeds meer regels, het 
rondpompen van geld blijft maar 
doorgaan. De gulden werd door de 
euro vervangen, zonder de gevolgen 
goed te doordenken. De EU is met 
allerlei landen in Oost- en Zuid-
Europa uitgebreid, waardoor de 
invloed van Nederland in Europa 
navenant afnam. Reden te over om 
de EU te wantrouwen, toch?!

De EU staat er ronduit belabberd 
voor. Kernprobleem is wel dat zij 
teveel met zichzelf bezig is, om haar 
eigen as tolt en niet dienstbaar is 
voor de lidstaten en hun burgers. 
Europese politici willen graag 
bewijzen dat zij ertoe doen. Daar-
door leidt bijvoorbeeld het doel van 
consumentenbescherming tot 
stekelige regeltjes voor fabrikanten, 
slagers, vissers, aannemers, chauf-
feurs en andere beroepsgroepen. 
Tegelijk faalt de EU als het gaat om 
beleid op hoofdlijnen. Een effectief 
industriebeleid ter vergroting van de 
werkgelegenheid komt niet van de 
grond. De beroepsbevolking in 
Europa krimpt, maar de vraag hoe 
straks pensioenen en de stijgende 
zorgvraag worden gefinancierd blijft 
onbeantwoord. Tegenover Moskou 
kan Brussel nauwelijks een vuist 
maken om de rechtsstaat in Oekra-

‘Den Haag’ beslist mee. Over de 
verdeling van het EU-budget (plm. 
1% van het gezamenlijk nationaal 
inkomen van alle lidstaten) beslissen 
de nationale regeringen met het 
Europees Parlement. Maar vormt 
Europa dan geen bedreiging voor 
christelijke waarden en fundamen-
tele vrijheden? Ja, maar deze liggen 
in ‘Den Haag’ zeker niet minder 
onder vuur dan in ‘Brussel’.

Kortom: als u bij gemeenteraads- of 
Tweede Kamerverkiezingen voor een 
verantwoord christelijk geluid kiest, 
doe dat dan zeker ook bij de Euro-
pese Verkiezingen. In het Europees 
Parlement staat meer op het spel dan 
menigeen vermoedt. Denk aan de 
bescherming van het leven, de 
betekenis van huwelijk en gezin voor 
de samenleving, de begrenzing van 
economie en markt binnen de 
perken van Gods wet. Bijbels beleid 
geeft ‘Brussel’ weer hoop. Een ander 
Europa is meer dan ooit nodig! ■

ine veilig te stellen. En de enige 
democratie in het Midden-Oosten 
(Israël) laat de EU in de kou staan, 
terwijl ze Palestijnse bobo’s met 
subsidies in de watten legt.

Geen cynisme, maar hoop!
Nu zou iemand licht tot cynisme 
kunnen vervallen. Maar zo’n hou-

ding past christenen niet. Zeker niet 
in de politiek. We moeten namelijk 
bedenken dat ‘Brussel’ niets besluit 
zonder instemming van de regerin-
gen van de EU-lidstaten. Dus ook 

deze bijdrage schrijf ik bij het licht van de kroonluchter in mijn huiskamer. er zitten vijf gloeilampjes 

in. de europese Unie heeft de verkoop daarvan vanaf 2012 verboden. een voorbeeld van de 

onzinnige, detaillistische bemoeizucht van ‘Brussel’, dat blijkbaar wel het vergrootglas hanteert, 

maar de verrekijker ongebruikt laat.

vergrootglas of verrekijker? Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Door	Jan	Schippers

“Als u bij de 
gemeenteraads-

verkiezingen hebt 
gestemd, moet u 
dat nu ook doen.”
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agendapunten voor de volgende Banier 
(12 juni) kunnen via debanier@sgp.nl 

bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van der 

Ree doolaard) worden ingeleverd. de 

inleverdatum is uiterlijk vrijdag 23 mei! 

de daaropvolgende Banier zal i.v.m. 

de zomervakantie pas op donderdag 

18 september 2014 verschijnen.

Agenda

meer informatie: T.	010	-	72	00	775
www.sgp.nl/agenda

cursussen
welke cursus voor politici volgt u 
in mei en juni?

Fractiemanagement
Maandag	26	mei
Door	 fractievoorzitter	 Gijs	 van	 Leeu-
wen	(SGP	Houten)

Aan de slag als wethouder
Maandag	2	juni
Door	wethouders	Harmen	Akkerman	
(Giessenlanden)	 en	 Aart	 de	 Kruijf	
(Barneveld)

De	cursussen	vinden,	bij	genoeg	aan-
meldingen,	plaats	van	19.00	–	22.00	
uur	op	het	SGP-partijbureau	in	Rotter-
dam	(Dinkel	7).	

Aanmelden	uiterlijk	7	dagen	van	te-
voren	via	scholing@sgp.nl.	De	kosten	
betreffen	€ 15,-	p.p.	Kijk	voor	meer	
informatie	op	www.sgp.nl/scholing.	

SGP-Eurocongres: Israël en Europa
Op 22 mei zijn de Europese verkiezingen. Daarom houdt de SGP op 
20 mei het verkiezingscongres. Dit gaat over israël, want vandaag de 
dag staat israël meer dan ooit onder druk. Juist ook in Europa.
	
Wij	willen	samen	met	u	laten	zien	dat	Israël	er	echter	niet	alleen	voor	staat.

Wij	willen	Europa	een	duidelijk	signaal	geven,	en	kunnen	dit	niet	zonder	u.

	

Op	dit	congres	zullen	fractievoorzitter	Kees	van	der	Staaij,	Europarlementariër	

Bas	Belder	en	Rabbijn	Binyomin	Jacobs	spreken.	Daarna	zal	er	een	debat	zijn.	

Op	deze	avond	kunt	u	genieten	van	echte	Joodse	muziek	en	Israëlische	lekkernijen.

Het	congres	zal	zijn	in	het	Van	Lodenstein	College	in	Hoevelaken	om	19.30	uur.

Wilt	u	hier	ook	bij	zijn,	geef	u	dan	op	via	debanier@sgp.nl.

Zie	voor	meer	informatie	www.sgp.nl.	

	

MET ISRAËL STAAN WE SAMEN STERK!

➜
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SGP & 
Europese 
verkiezingen

Bestel! 
Europa op een kruispunt
U mag op donderdag 22 mei naar de Europese 
stembus om de 26 Nederlandse leden van het  
Europees Parlement te kiezen.
Maar	 waar	 kiest	 u	 voor	 en	 waarom?	 Met	 het	 oog		
op	die	vraag	heeft	het	WI-SGP	een	boeiende	bundel	
samengesteld	 over	 actuele	 ontwikkelingen	 in	 de		
Europese	politiek.
Het	 boek	 bevat	 diverse	 interviews,	 o.a.	 met	 drs.		

B.	Belder,	 SGP-vertegenwoordiger	 in	Brussel	 en	 Straatsburg,	 en	met	dr.	 E.	Dijk-
graaf,	de	Europawoordvoerder	van	de	SGP	in	de	Tweede	Kamer.	Ook	oud-Europar-
lementslid	ir.	L.	van	der	Waal	leverde	een	bijdrage.
Lees	dit	boek.	Het	geeft	u	goede	en	bruikbare	informatie	over	de	Europese	Unie	
en	de	SGP-visie	daarop.	U	kunt	het	via	de	webshop	van	de	SGP	(www.sgp.nl)	be-
stellen	voor	€	9,95	(excl.	verzendkosten).	Wanneer	u	geen	internet	hebt,	kunt	u	
bellen	naar	tel.	010	-	7200	785.



Van het Hoofdbestuur
Op	D.V.	15	mei	2014	wordt	de	heer	
V.A.	 (Volbregt)	 Smit	 beëdigd	 als	
wethouder	 van	 de	 gemeente	 Rid-
derkerk.	 Dat	 betekent	 dat	 er	 een	
eind	 komt	 aan	 zijn	 dienstverband	
bij	de	SGP.	Als	algemeen	secretaris	
en	hoofd	van	de	afdeling	Commu-
nicatie,	 voorlichting	 en	 vorming	
heeft	hij	veel	voor	de	partij	betekend.	Het	Hoofdbestuur	is	
hem	 zeer	 erkentelijk	 voor	 de	 toewijding	 en	 inzet	 die	 hij	
ruim	tien	jaar	lang	heeft	getoond.	

Per	 1	 mei	 2014	 is	 de	 heer	 J.W.		
(Johan)	 van	 Berkum	 benoemd	 als	
ad	 interim	 opvolger	 van	 Volbregt.	
Johan	is	voor	de	partij	geen	onbe-
kende.	 Sinds	 1999	 is	 hij	 aan	 het	
Wetenschappelijk	 Instituut	voor	de	
SGP	verbonden.	

Het	Hoofdbestuur	wenst	Volbregt	van	harte	Gods	zegen	toe	
bij	het	vervullen	van	zijn	ambt	als	wethouder	en	Johan	in	
zijn	nieuwe	functie	als	algemeen	secretaris	en	hoofd	van	
de	afdeling	Communicatie,	voorlichting	en	vorming.

M.F.	van	Leeuwen
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 M aster c l a s s  I s raë l
Avond 1 - Theologie I Datum:  16 september 2014 Thema:   Uitverkoren volk? Sprekers:  mr. W. Silfhout vdm     dr. S. Paas sr. 

Avond 2 - Politiek I Datum:  7 oktober 2014 Thema:   Omstreden oprichting Sprekers:  drs. J.W. van Berkum LLB     dr. Bart Wallet

Avond 3 - Cultuur Datum:  4 november 2014 Thema:   Joodse identiteit Sprekers:  Rabbijn Van de Kamp

Avond 4 - Politiek II Datum:  25 november 2014 Thema:   Huidig conflict Sprekers:  drs. B. Belder

Avond 5 - Theologie II Datum:  16 december 2014 Thema:   Zending en Israël Sprekers:  drs. C.J. Meeuse vdm    H. Poot vdm

Informatie 
 Tijdstip: 19.30 - 22.00 uur Locatie:  Driestar educatief   Burg. Jamessingel 12, Gouda Kosten: 50 euro, inclusief literatuur

sgpj.nl/aanmelden-masterclass-israel

SGP-kadercursusdag 
13 september

1.  communiceren van de SGP-boodschap
	 Op	welke	manier	brengt	u	de	Bijbelse	boodschap	in	de	politiek?
2.  Krachtig argumenteren
	 Welke	argumentatietechnieken	gebruikt	u?
3.  Speechschrijven met impact
	 Wat	zijn	de	geheimen	van	een	goed	geschreven	speech?
4.  Permanente campagne
	 Hoe	blijft	u	4	jaar	lang	in	beeld	bij	de	kiezers?
5.  instrumenten van de raad
	 	Welke	mogelijkheden	staan	u	als	raadslid	ter	beschikking	om	

uw	taak	te	vervullen?
6.  Gemeentefinanciën
	 Hoe	krijgt	u	grip	op	de	gemeentefinanciën?	
7.  Efficiënt werken in de fractie
	 Op	welke	manier	neemt	u	als	fractie	zelf	het	initiatief?
8. vitalisering kiesvereniging
	 Werkt	uw	kiesvereniging	al	aan	haar	doel?
9.  Participatie in de (netwerk)samenleving
	 	Hoe	draagt	uw	kiesvereniging	haar	steentje	bij	aan	de	lokale						

samenleving?

	 U	komt	toch	ook	naar	Amersfoort?	Deelname	kost	€ 95,-	
	 Meld	u	aan	via	www.sgp.nl/scholing!
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➜

door de verkiezingen kunt u duidelijk maken wat u belangrijk vindt in het beleid van de europese 

Unie voor de komende jaren. Het is dus belangrijk dat u stemt op de partij met de standpunten 

waar u zich goed in kunt vinden. de SgP gaat samen met de ChristenUnie werken aan een beter 

europa. de europese Unie past bescheidenheid. de europese samenwerking staat ten dienste 

van de lidstaten. Wij zeggen dus: handen af van nationale bevoegdheden! europa grijpt met 

name de eurocrisis aan om zijn invloed te vergroten, niet alleen op economisch terrein. Het 

stellen van grenzen aan de europese Unie is een belangrijk actiepunt. dit geldt ook geografisch: 

Turkije bijvoorbeeld hoort om tal van redenen niet bij de europese Unie en dat moet zo blijven. 

Speerpunten 
CU-SGP 
2014-2019

C
hristenUnie en SGP hebben   
zeker niet uitsluitend een nega-
tieve agenda. De Europese 

samenwerking heeft ook goede kanten, 
waaronder de vrede die op ons conti-
nent zeker niet vanzelf spreekt. Bas 
Belder en Peter van Dalen willen zich 
de komende jaren inzetten voor 
politiek die Bijbels genormeerd is, ook 
op Europees niveau. Tevens komen ze 
realistisch op voor de legitieme Neder-
landse belangen. Concrete speerpunten 
die de komende tijd centraal staan:

1. ruimte voor boeren 
We staan voor een sterke, innova-
tieve landbouwsector. Boeren 
moeten letterlijk en figuurlijk 
ruimte krijgen om te ondernemen. 
Iedere extra eis heeft een prijs. Dat 
beseft de politiek te weinig. In de 
EU is men vaak niet goed op de 
hoogte van de Nederlandse 
situatie. SGP en CU willen beleid 
dat volledig rekening houdt met 
de Nederlandse sector;

2. toekomst voor vissers
Onze visserijsector moet weer 
toekomstperspectief krijgen. De 

sector verkeert in zwaar weer, terwijl 
er hard gewerkt is aan verduurza-
ming. Duurzame initiatieven zoals 
de pulskor verdienen volledige 
steun, ook vanuit de Europese Unie. 
Het overhaaste besluit door de EU 
om een teruggooiverbod in te 
voeren, stelt de sector voor levens-
grote problemen. Wij blijven er op 
hameren dat de Noordzeevisserij 
uniek is en maatwerk daarom echt 
nodig is;

3. Aanpak eurocrisis
Om de eurocrisis te bestrijden 
willen we twee fundamentele 

Door	de	Eurofractie
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problemen aanpakken: te hoge 
schulden en te grote economische 
verschillen tussen de eurolanden. 
Banken hebben nu te veel schuld 
uitstaan en hun bankbalansen 
moeten opgeschoond worden. Dit 
kan alleen als ze de vele slechte 
leningen (geld dat is uitgeleend, 
maar niet meer kan worden terugbe-
taald) afschrijven. Banken die 
feitelijk failliet zijn, moeten niet met 
overheidsgeld overeind worden 
gehouden, maar werkelijk failliet 
gaan.
Het tweede probleem is dat eurolan-
den te verschillend zijn in 
concurrentiekracht. Hierdoor is de 
euro niet de juiste munt voor alle 
landen. De Europese Unie probeert 
de landen meer op elkaar te laten 
lijken door het sociaal-economisch 
en begrotingsbeleid onderling af te 
stemmen. Tegen dit streven zeggen 
wij drie keer nee: geen politieke 
unie, geen bankenunie en geen 
Europees reddingsfonds. 
Hoe lossen we dan het probleem van 
te grote verschillen op? Eurolanden 
moeten zich houden aan de regels 
voor overheidsfinanciën en een 
gezonde economie. Als een land dat 
herhaaldelijk niet doet (denk aan 
Griekenland) dan moet het uit de 
euro treden. Dit is beter voor het 
land zelf en voor de eurozone als 
geheel;

Israël, van groot belang. Israël 
verdient als de enige goed functione-
rende democratie in het Midden 
Oosten niet alleen steun van de EU. 
Het land is van grote toegevoegde 
waarde voor Europa’s veiligheid en 
economische ontwikkeling. Euro-
pese veiligheidsdiensten drijven – als 
het gaat over Afghanistan, Mali en 
terugkerende strijders uit Syrië – op 
informatie uit Israël, terwijl de 
wetenschappelijke en technologische 
programma’s van de Europese Unie 
eenvoudigweg niet zonder de 
hoogwaardige kennis van Israël 
kunnen als één van de wereldleiders 
in de hightech sector. De EU is 
gebaat bij florerende betrekkingen 
met Israël en niet bij een verstikkend 
en contraproductief boycotbeleid;

6.  Ethische grenzen aan 
onderzoek

Wetenschappelijk onderzoek is 
belangrijk. Maar aan dat onderzoek 

4. vervolgde christenen
De eurofractie wil zich blijven 
inzetten voor vervolgde christenen 
wereldwijd. Zowel in de parlemen-
taire debatten als in directe 
contacten met de Europese Commis-
sie en de Externe Dienst. Ook de 
goede ervaringen met door ons 
georganiseerde hoorzittingen, 
bijvoorbeeld over christen-zijn in 
China en Nigeria, verdienen herha-
ling. Juist in die hoorzittingen 
kunnen vervolgde geloofsgenoten 
zelf een krachtig getuigenis geven. 
Van onmiskenbaar belang zijn onze 
contacten met NGO’s op dit terrein. 
Zonder betrouwbare bronnen staan 
we op een achterstand. Belangrijk is 
dat de handelsakkoorden die de 
Europese Unie sluit met derde 
landen ingebed worden in een sterke 
mensenrechtenclausule. Zo’n 
belangrijke clausule in de verdragen 
van de EU met derde landen biedt de 
mogelijkheid partijen aan te spreken 
op schending van de 
vrijheid van geloof en 
levensovertuiging in 
deze landen;

5.  Sterke banden 
tussen EU en israël

Duurzame betrekkin-
gen tussen de Europese 
Unie en Israël zijn, 
zowel voor de EU als 
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Rijdende trein

D
e	Europese	 eenwording	heeft	 veel	weg	 van	een	

rijdende	trein	die	maar	niet	te	stoppen	is.	Af	en	toe	

wordt	er	aan	de	noodrem	getrokken,	zoals	bij	de	

afwijzing	door	de	Nederlandse	bevolking	van	de	EU-grond-

wet	 in	 2005,	 maar	 vervolgens	 komt	 de	 trein,	 weliswaar	

hortend	en	stotend,	toch	weer	op	gang.

Op	de	actuele	vragen	rond	de	euro	 lijkt	er	voor	Europese	

leiders	als	Van	Rompuy	en	Barroso	nog	steeds	maar	één	antwoord	mogelijk:	geef	

ons	meer	bevoegdheden,	dan	lossen	wij	de	problemen	wel	voor	u	op!	Via	het	tus-

senstation	van	een	bankenunie	blijft	de	koers	zo	onverminderd	gericht	op	realise-

ring	van	een	Europese	Politieke	Unie.	Bij	zo’n	politieke	unie	wordt	de	EU	een	soort	

Verenigde	Staten	van	Europa	vergelijkbaar	met	de	Verenigde	Staten	van	Amerika.

Ondertussen	begint	het	in	het	boemeltje	Van	Rompuy-Barroso	aardig	stil	te	wor-

den.	 Veel	 burgers	 haken	 af	 omdat	 de	 eindbestemming	 hen	 eenvoudigweg	 niet	

bevalt.	Anti-Europapartijen,	zoals	het	Front	National	in	Frankrijk	en	de	PVV	in	eigen	

land,	lijken	het	erg	goed	te	gaan	doen	bij	de	Europese	verkiezingen	en	voor	een	

flinke	 aardverschuiving	 in	 het	 Europees	 Parlement	 te	 kunnen	 gaan	 zorgen.	 Hun	

eindbeeld	is	er	een	van	desintegratie:	losse	nationale	staten,	losgekoppeld	van	de	

Europese	locomotief.

Als	ChristenUnie-SGP	willen	we	echter	niet	afbrekend,	maar	juist	opbouwend	bezig	

zijn.	De	Europese	samenwerking	heeft	ons	namelijk	ook	veel	goeds	gebracht	waar	

we	zuinig	op	zijn.	Vrede	en	welvaart	op	het	hele	Europese	continent	bijvoorbeeld.	

Bovendien	profiteert	Nederland	als	handelsland	 sterk	van	de	vrije	markt	 zonder	

handelsbelemmeringen.

Het	is	echter	wel	duidelijk	dat	er	een	aantal	wissels	omgezet	moeten	worden.	Want	

de	eindbestemming	die	mannen	als	 Van	Rompuy	voor	 ogen	hebben,	 is	 niet	 de	

onze.	Wij	kiezen	niet	voor	een	federaal	Europa,	waarbij	de	ene	na	de	andere	burger	

afhaakt.	Wij	kiezen	voor	een	Europa	van	samenwerkende	staten,	waarbij	de	Euro-

pese	samenwerking	beperkt	blijft	 tot	de	echt	grensoverschrijdende	zaken	en	de	

eigenheid	van	de	lidstaten	gewaarborgd	blijft.	In	zo’n	Europa	kan	iedere	burger	zich	

thuis	voelen.	■

Bert-Jan	Ruissen

KANttEKENiNG

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktijk.	Deze	keer	is	dat	
Bert-Jan ruissen, nummer 5 van de kandidatenlijst van de christenUnie/SGP-fractie  
voor de Europese verkiezingen.

moeten ethische grenzen worden 
gesteld. Niet alles wat mogelijk is, 
moet kunnen. Een actueel voorbeeld 
is embryonaal stamcelonderzoek. 
Voor zulk onderzoek worden 
embryo’s vernietigd. Wij vinden dat 
ethisch onverantwoord. Zulk 
onderzoek gaat voorbij aan de 
waarde van door God gegeven leven. 
In verschillende lidstaten is embryo-
naal stamcelonderzoek verboden. 
Toch is er binnen het Europees 
onderzoeksprogramma ruimte om 
subsidie aan te vragen voor zulk 
onderzoek. 

Wij vinden het onacceptabel dat 
lidstaten dus meebetalen aan 
onderzoek dat in hun eigen land 
verboden is. Embryonaal stamcelon-
derzoek mag daarom niet door de 
Europese Unie worden gefinancierd. 
Bas Belder pleit al jaren voor het 
beëindigen van deze financiering. 
Het is onverminderd actueel, mede 
door het burgerinitiatief ‘One of us’ 
dat de afgelopen maanden met 
behulp van handtekeningen uit de 
hele EU het onderwerp agendeerde 
bij de Europese Commissie. 

Deze speerpunten verdienen uw 
steun voor christelijke politiek 
op D.v. donderdag 22 mei!										■

thema
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Walter van Luik 
Beleidsmedewerker Nederlandse 
delegatie EFD-groep

2323

de europese instellingen. Kent u ze, weet u wat ze doen? voor velen zijn ze moeilijk uit 

elkaar te houden. Sinds het verdrag van Lissabon (2009) bestaan er zeven europese 

instellingen. in deze rubriek lopen we ze kort langs. 

Wie doet wat in de eU?
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Europees Parlement (EP)
Het Parlement wordt elke vijf jaar 
rechtstreeks gekozen door de bevol-
king van de EU en telt 751 leden. Het 
EP behandelt Europese wetgeving en 
de EU-begroting en moet deze goed-
keuren. Ook heeft het een beslissende 
stem bij de uitbreiding van de EU, bij 
het sluiten van verdragen en bij de aan-
stelling van de Europese Commissie. 
Het EP vergadert in Straatsburg en 
Brussel.

Europese raad
De Europese Raad bestaat uit de 28 
regeringsleiders van de lidstaten en de 
voorzitter van de Europese Commis-
sie. De Europese Raad heeft een vaste 
voorzitter, momenteel Herman van 
Rompuy. Ook de Hoge Vertegenwoor-
diger voor Buitenlands en Veiligheids-
beleid, momenteel Catherine Ashton, 
schuift aan bij de topontmoetingen. 
De Europese Raad heeft geen wetge-
vende macht, maar zet de algemene 
beleidslijnen uit en behandelt ingewik-
kelde of politiek gevoelige kwesties.

raad van de Europese Unie 
In de Raad hebben alle ministers van 
de lidstaten zitting. De Raad komt in 
wisselende samenstelling bijeen in 
Brussel of Luxemburg. De vergaderin-

tussen enerzijds EU-Instellingen en 
anderzijds lidstaten, particulieren of 
organisaties. Het Hof telt één rechter 
per lidstaat en wordt bijgestaan door 
negen onpartijdige advocaten-generaal. 

Europese centrale Bank
De Europese Centrale Bank (ECB) in 
Frankfurt houdt toezicht op de financi-
ele markten en streeft naar prijsstabi-
liteit in de EU. De ECB werkt samen 
met alle 28 nationale centrale banken en 
heeft een leidende rol onder de 18 ban-
ken van de landen in de eurozone. De 
regeringsleiders stellen de directie aan. 

Europese rekenkamer
De Europese Rekenkamer controleert 
de financiën van de EU en brengt 
verslag uit van de besteding van de 
openbare middelen. Dit verslag moet 
worden goedgekeurd door Parlement 
en Raad. De Rekenkamer, gevestigd in 
Luxemburg en Brussel, is onafhankelijk 
en heeft 1 lid per lidstaat. ■

gen worden voorgezeten door de 
minister van de lidstaat die op dat 
moment EU-voorzitter is. De Raad 
Buitenlandse Zaken wordt voorgeze-
ten door de Hoge Vertegenwoordiger. 
De Raad stelt wetgeving en begroting 
vast, coördineert het economisch 
beleid van de EU-landen, bekrachtigt 
overeenkomsten tussen de EU en 
derde landen en voert het buitenlands 
beleid van de EU uit. De Raad moet 
niet worden verward met de Europese 
Raad of met de Raad van Europa in 
Straatsburg (geen EU-Instelling).

Europese commissie (Ec)
De Europese Commissie, gevestigd in 
Brussel, bestaat uit 28 commissaris-
sen, uit elke lidstaat één. Huidig 
voorzitter is Manuel Barroso. De 
Commissie vormt en handhaaft 
EU-beleid door wetsvoorstellen in te 
dienen bij het Parlement en bij de 
Raad, de EU-begroting te beheren en 
de financiën te verdelen, het EU-recht 
te handhaven en de EU te vertegen-
woordigen op internationaal niveau. 

hof van Justitie van de EU
Het Hof in Luxemburg ziet toe op de 
gelijke toepassing en interpretatie van 
Europese wet- en regelgeving in de 
lidstaten. Verder regelt het geschillen 

Cathrine Ashton Herman van Rompuy José Manuel Barroso Neelie Kroes, Nederlandse 
vertegenwoordiger in de EC

EUrOPA



Het	is	al	bijna	een	half	jaar	
geleden,	maar	hoe	kijken	jullie	
terug	op	de	verkiezingen?
Schotanus: “Goed, zowel op het 
uiteindelijke stemmenaantal als de 
uitvoering. Ik heb in de campagne 
gezegd: ‘We hopen op één en we 
bidden voor twee zetels.’ Dat is ook 
wat er is gebeurd. Twee zetels in een 
100.000+-gemeente is niet niks.”

Hoe	bevalt	het	als	nieuwkomer	in	
de	raad?
Goedegebuure: “Prima, beter dan 
verwacht. Wel is het drukker dan 
ingeschat. Je bent als raadslid al snel 
meer dan drie avonden bezig.”

Je	was	deelnemer	aan	het	
aspirant-raadsledenprogramma.	

Heb	je	er	wat	aan	gehad?
Goedegebuure: “Ja, vooral aan de 
uitleg over de kaderstellende en 
controlerende rol van een raadslid. 
Ervaren raadsleden zie je al snel in 
detail treden, maar dat is niet nodig. 
Ook was het prettig om te oefenen 
met spreken in het openbaar. De 
cursussen geven een stukje zekerheid 
waarop je verder kunt bouwen.”

Waarom	zijn	jullie	niet	in	beeld	
geweest	als	coalitiepartner?
Schotanus: “De SGP was in het oude 
Alphen aan den Rijn helemaal niet 

vertegenwoordigd. We waren de 
grote onbekende. Dan vertrek je op 
achterstand. Ik denk dat we een 
wezenlijke bijdrage hadden kunnen 
leveren. De grote partijen hebben 
ons die kans niet gegeven.”

Jammer?
Schotanus: “Ja, we hebben niet aan 
tafel gezeten. Je krijgt geeneens de 
gelegenheid om een gesprek te 
voeren. Nadat we bij de informateur 
zijn geweest, is het afgedaan met een 
telefoontje dat we niet in beeld 
waren. In het informatierapport 
stond glashard: ‘Met de SGP en 
GroenLinks heb je in ieder geval 
volgers in de oppositie.’ Dat is een 
interessante aanname.”

Wat	is	het	verschil	tussen	de	kleine	
vorige	gemeenten	en	de	grote	
nieuwe	gemeente?

een nieuwe periode
  

Alphen aan den rijn

alphen aan den Rijn hield eind 2013 al gemeenteraads-

verkiezingen. Op 1 januari werden Boskoop en Rijnwoude 

met alphen aan den Rijn heringedeeld. de lokale SgP-fractie 

haalde twee zetels en is nu een aantal maanden op weg. 

Hoe bevalt dat? een interview met fractievoorzitter gert-Jan 

Schotanus en nieuwkomer Hans goedegebuure.

Door	Henri	Pool

“Benaderbaar en 
bereikbaar”

24
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Schotanus: “Je moet als raadslid 
doen wat goed is voor de inwoners, 
achterban en partij zonder te verval-
len in de spreekwoordelijke 
stoeptegel en lantaarnpaal. Nu zijn 
de hoofdlijn en de effecten op 
langere termijn veel bepalender.”
Goedegebuure: “Mij is opgevallen 
dat je als nieuwkomer er in een 
nieuwe gemeente veel makkelijker 
tussenkomt. Wat ik wel lastig vind, is 
het politieke spel. Wat is de reden 
dat een partij een bepaald voorstel 
doet? Dat inschattingsvermogen 
heeft ontwikkeling nodig.”

Stelling:	een	heringedeelde	
gemeente	staat	veel	te	ver	af	van	
de	inwoners!
Schotanus: “Dat is waar, maar daar 
ben je zelf bij. Hoe benaderbaar en 
bereikbaar ben je?”
Goedegebuure: “Toch is contact 
houden lastig, al heb ik die ambitie. 
‘De kiezer’ is veel breder dan je 
denkt. Niet alleen onze achterban, 
maar ook mijn niet-reformatorische 
buren en collega’s hebben op me 
gestemd.”

Nog	tips?
Schotanus: “Blijf als fractie dicht bij 
jezelf. Laat je niet leiden door de 
macht. Natuurlijk wordt in het 
college de buit verdeeld, maar vanuit 
de oppositie kun je ook een wezen-
lijke bijdrage leveren en jezelf heel 
goed profileren.”
Goedegebuure: “Al doende leert 
men. Het kan niet anders of je maakt 
fouten. Probeer je kennis niet te veel 
te etaleren. Daardoor ging het CDA 
in de raad ervandoor met een door 
mij in de commissie aangedragen 
oplossing. En probeer niet slimmer 
te zijn dan de wethouder. In een 
commissievergadering leverde mij 
dat ter plekke een lesje gemeentefi-
nanciën op.” ■

  

verkiezingen in 2015

De	gemeenteraadsverkiezingen	van	19	maart	liggen	nog	vers	

in	het	geheugen.	Inmiddels	is	de	publieke	aandacht	gericht	

op	de	verkiezingen	voor	het	Europees	Parlement	van	D.V.	22	

mei.

Ondertussen	zijn	de	provinciale	verenigingen	al	weer	bezig	met	de	voorbereidin-

gen	voor	de	verkiezingen	voor	de	Provinciale	Staten	op	D.V.	18	maart	2015.	Gelijk-

tijdig	zullen	er	deze	keer	ook	verkiezingen	voor	de	waterschappen	worden	gehou-

den.	 De	 provinciale	 verenigingen	 zijn	 belast	 met	 de	 voorbereiding	 van	 beide	

verkiezingen.	Wat	komt	daarbij	kijken?

De	eerste	zorg	en	verantwoordelijkheid	voor	een	provinciale	vereniging	is	het	sa-

menstellen	van	een	goede	kandidatenlijst.	Aan	de	kiesverenigingen	in	de	provincie	

wordt	gevraagd	om	hiervoor	namen	aan	te	dragen.	In	Utrecht	hebben	we	ook	een	

oproep	gedaan	in	ons	provinciale	orgaan	Het	Beginsel.	Hieruit	ontstaat	een	gros-

lijst.	Vervolgens	krijgt	een	selectieadviescommissie	de	opdracht	om	met	kandida-

ten	in	gesprek	te	gaan	en	aan	het	bestuur	een	gemotiveerde	aanbeveling	te	doen	

voor	de	samenstelling	van	(de	top	van)	de	kandidatenlijst.

De	samenstelling	van	de	kandidatenlijst	vraagt	een	zorgvuldige	afweging.	Uiter-

aard	dienen	kandidaten	principieel	en	betrouwbaar	te	zijn.	Politieke	en/of	bestuur-

lijke	 ervaring	 is	 zeker	 voor	 de	 Provinciale	 Staten	 gewenst.	 Daarnaast	 moet	 ook	

worden	 gelet	 op	 spreiding	 van	 deskundigheden	 en	 competenties.	 Zo	 mogelijk	

wordt	ook	gelet	op	spreiding	naar	regio	en	kerkverband.

Nadat	de	kandidatenlijst	door	het	bestuur	is	vastgesteld	en	door	de	ledenvergade-

ring	(al	of	niet	gewijzigd)	is	goedgekeurd,	hebben	bestuur	en	kandidaten	de	taak	

om	zich	 inhoudelijk	op	de	verkiezingen	voor	te	bereiden.	Er	zal	onder	meer	een	

gedegen	 verkiezingsprogramma	 moeten	 worden	 geschreven	 (waarbij	 dankbaar	

gebruik	wordt	gemaakt	van	de	handreiking	vanuit	het	partijbureau).

De	laatste	fase	is	het	opzetten	en	uitvoeren	van	een	aansprekende	verkiezingscam-

pagne.	 Het	 vraagt	 de	 nodige	 creativiteit	 om	 de	 waardevolle	 boodschap	 over	 te	

dragen	en	het	onderscheidende	van	de	SGP	duidelijk	te	maken.	Dat	is	zeker	zo	bij	

de	toch	wat	onzichtbare	bestuurslagen	die	provincies	en	waterschappen	nu	een-

maal	zijn.	De	inzet	van	jongeren	is	daarbij	heel	waardevol.	Onderwijl	is	het	de	taak	

van	de	secretaris	om	de	officiële	kandidaatstelling	correct	te	laten	verlopen.

Wim	Verweij

UitGELicht

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktijk.	Deze keer is 
dat wim verweij, secretaris van de provinciale vereniging van de SGP in Utrecht 
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grenzen aan europa!

d
e kern van de boodschap is 
immers hetzelfde als bij de 
vorige verkiezingen in 2009. 

Deze boodschap is in de afgelopen 
jaren door Europarlementariërs Van 
Dalen en Belder voortdurend 
uitgedragen in Brussel en Straats-
burg. En dit jaar wordt opnieuw de 
heldere boodschap aan de kiezers 
voorgehouden die goed samengevat 
wordt met de pakkende slogan 
Samenwerking JA Superstaat NEE. 

Partijen als het CDA, de VVD en de 
PvdA moeten even omschakelen: in 
hun politieke doen en laten tussen 
2009 en 2014, blijken genoemde 
partijen consequent te kiezen voor 
een federaal Europa. In de campagne 
moet echter uitgestraald worden dat 
men de EU héél kritisch volgt en het 
Nederlandse belang voorop staat. 
Wat dat betreft is D66 eerlijk: hun 
boodschap is in overeenstemming 
met het politieke doen en laten in 
het Europees Parlement. 

De afgelopen zittingsperiode van het 

Europees Parlement zijn SGP-jonge-
ren regelmatig op bezoek geweest bij 
Bas Belder. We waren er getuige van 
hoe ‘onze man’ in de enorme ple-
naire zaal een vurig pleidooi voerde 
voor verdrukte christenen in Irak. 
Dit is een van de vele voorbeelden 
die aangeven hoe belangrijk het is 
dat christenpolitici actief zijn in de 
Europese politiek!

SGP-jongeren voert samen met 
PerspectieF (jongerenorganisatie van 
de ChristenUnie) actief campagne 
voor de CU/SGP-lijst. “Leuke hobby 
van politiek geïnteresseerden, maar 
waarom zou ik 22 mei gaan stem-
men?”, denk je misschien. Een paar 
voorbeelden die duidelijk maken 
waarom de CU/SGP-vertegenwoor-
diging zo belangrijk is in de 
Europese politiek:

- Geloofsvervolging verdient wereld-
wijde aandacht en een effectieve 
aanpak, ook vanuit de Europese 
Unie.

- De CU/SGP-vertegenwoordiging 

komt op voor de belangen van 
vissers en boeren in Nederland.

- Om onze veiligheid te garanderen 
moeten criminelen effectiever 
worden opgespoord in Europa. 
Voor deze afstemming kan de EU 
heel nuttig zijn.

- Meer investeringen in duurzame 
energie is in ons belang. De ‘oude’ 
energie raakt op. Ook zijn we nu 
veel te veel afhankelijk van Arabi-
sche landen en Rusland. 
Samenwerking op dit gebied is 
alleen effectief als je het grootschalig 
aanpakt. De SGP kiest ook wat dit 
punt betreft voor jouw toekomst!

Laat onze commissie weten wat je 
vindt van onze standpunten over de 
Europese Unie. Hopelijk ben je 
enthousiast geraakt om mee te gaan 
denken. Dat kunnen we goed 
gebruiken. Stuur je bericht naar 
internationaal@sgpj.nl en vergeet 
niet te stemmen op D.V. 22 mei! ■

de campagne van de gezamenlijke lijst CU/SgP voor de ver-

kiezingen van het europees Parlement (eP) is in volle gang. 

anders dan bij veel andere partijen betekent dit voor de CU/SgP 

geen omschakeling naar de campagnestand voor wat betreft de 

boodschap die uitgedragen wordt. 

Campagnestand

gezamenlijke jongerencampagne

Wilco Kodde
Voorzitter commissie Internationaal
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Campagne in beeld

voor de campagne van de europese verkiezingen gaan Bas Belder en Bert-Jan 

Ruissen, de tweede SgP’er op de lijst en de nummer vijf als we de CU’ers meerekenen, 

samen met medewerkers van de eurofractie op werkbezoeken. Hieronder volgen 

beelden van de werkbezoeken voor de terreinen landbouw, bouw, scheepvaart en 

christenvervolging.

Bas Belder in gesprek met Stichting De Ondergrondse Kerk over 
vervolgde christenen.

Bas Belder met Scheepsbouw Nederland op bezoek bij Hatenboer-
Water in Schiedam.

Werkbezoek aan MultiBouwSystemen in Vianen. 
Bas Belder wordt op de hoogte gebracht van de ontwikkelingen 
in de bouw- en betonsector en innovaties van het bedrijf en de 
Europese zaken waarmee het bedrijf te maken heeft. MultiBouw-
Systemen maakt de grote Europese wens van innovatief 
ondernemen glansrijk waar!
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Bas Belder en Bert Jan Ruissen (nummer 5) brachten onlangs 
een werkbezoek aan melkveehouderij De Jong en voercoöperatie 
De Samenwerking in Haastrecht. Er werd onder meer doorgespro-
ken over de toekomst van de melkveehouderij, mestbeleid en het 
Europees Landbouwbeleid.



Actualiteiten	en	ontwikkelingen	in	politiek	en	samenleving	
door	Menno de Bruyne, voorlichter tweede Kamerfractie SGP

Biblebelt

i
edere ochtend sta ik oog in oog 
met een fundamentalist. En ik 
denk dat dat voor iedere lezer van 

De Banier geldt. Althans, voor 
diegenen onder ons die zich iedere 
dag na het opstaan naar de badkamer 
begeven om zich aldaar te douchen, 
het haar in een scheiding te kammen 
of te scheren. Daar staan we dan met 
z’n allen, voor de spiegel, oog in oog 
met een fundamentalist.

Eigenlijk heb ik nooit zo bij stilge-
staan bij het hokje waarin ik pas, 
maar na de publicatie van een 
rapport van het SCP (Sociaal en 
Cultureel Planbureau) weet ik dat ik 
een echte fundamentalist ben. 
Weliswaar een neo, maar tóch: een 
fundamentalist. Het stond in alle 
kranten, dus dan moet het wel waar 
zijn.

Waar zo’n Planbureau al niet goed 
voor is. De PVV roept al jaren dat al 
dit soort van onze belastingcenten 
duur betaalde Bureaus zo snel 
mogelijk moeten worden opgeblazen, 
maar u begrijpt dat ik het op dat punt 
niet eens ben met de Mohammed van 
Henk en Ingrid. Het SCP heeft z’n 
nut weer eens bewezen, want dankzij 
het Planbureau ben ik nu uit de 
overgang en worstel ik niet meer met 
m’n identiteit.

Hartelijk dank, Sociaal en Cultureel 
Planbureau! Het liefst zou ik u, uit 
erkentelijkheid voor het feit dat u m’n 
identiteitscrisis in één klap hebt 
opgelost m’n biblebelt willen geven, 
maar die houd ik liever zelf. Daarom 

geef ik u graag m’n bomgordel. Een 
beetje neofundamentalist als ik ben 
heeft nu eenmaal liever een biblebelt 
dan een bomgordel.

Jeugdzonde 
Een van m’n ergste jeugdzonden is 
dat ik één keer in m’n leven expres 
niet ben wezen stemmen. Dat was bij 
de Europese verkiezingen in 1999. Ik 
herinner het me nog als de dag van 
eergisteren, en datzelfde geldt 
waarschijnlijk voor de toenmalige 
lijsttrekker van de SGP-GPV-RPF-
lijst, Hans Blokland. Woest was ie. 
Gelukkig nam good old Bas van der 
Vlies het voor me op omdat ik me 
weer eens in de nesten had gewerkt, 
maar dat hij er gelúkkig mee was, 
nou nee…. 

Mijn weloverwogen wegblijven bij de 
stembus was eigenlijk een soort 
proteststem. Nu zou je kunnen 
zeggen: dat is toch niet logisch, een 
proteststem uitbrengen door niet te 
gaan stemmen. Inderdaad, dat was 
ook niet logisch, maar wie denkt dat 
alles wat ik doe logisch is, vergist zich 
deerlijk. Vraag maar aan m’n collega’s. 
Trouwens: logica en politiek gaan 
sowieso zelden samen. 

De reden van m’n wegblijven vond ik 
overigens best goed, al zeg ik het zelf. 
Ik wilde de opkomst bij die verkiezin-
gen namelijk drukken. En omdat ik 
altijd begrepen heb dat de SGP 
profiteert van een lage opkomst, vond 
ik mijn idee zo gek nog niet. Echter, 
ook dáárbij hielp oud-wiskundeleraar 
Van der Vlies me geduldig uit de 

brand door me voor te rekenen dat 
dat rekensommetje niet opgaat.

vvD=AP²
Dat deze misstap in m’n leven nu 
weer aan me knaagt, is vooral omdat 
ik te doen heb met alle VVD-stem-
mers bij de Europaverkiezingen van 
22 mei. Je zult een Hans Wiegel of 
Frits Bolkestein of Mark Rutte zijn 
en nu je stem moeten uitbrengen op 
Hans van Baalen, de VVD-voorman 
in Brussel en Kiev. 

Hans is een geschikte vent, dat weet 
ik uit eigen waarneming, maar een 
stem op Hans is óók een stem op 
Sophie. De VVD zit in het EP 
namelijk in één fractie met D66. De 
D66-lijsttrekker is Sophie in ’t Veld. 
Da’s balen natuurlijk voor Hans. 
Dat is hetzelfde als op Mark Rutte 
stemmen en Alexander Pechtold 
erbij cadeau krijgen. 

En om het voor VVD’ers nog een 
graadje erger te maken: de leider van 
de Europese liberalen is niemand 
minder dan de Belg Guy Ver-
hofstadt, en neem van mij maar aan 
dat dat geen mop is. Dat is de ergste 
eurofiel op aarde, Alexander 
Pechtold in het kwadraat, zeg maar. 
VVD=AP². Of, om het in SCP-ter-
men te zeggen: een 
eurofundamentalist. 

Dit keer hoop ik wél te gaan stem-
men. Onder het motto: in m’n sas 
met Bas. 

Menno de Bruyne	■
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Hoe	zag	uw	leven	eruit	voor	1984?
“Na mijn studie werktuigbouwkunde 
in Delft heb ik tientallen jaren bij de 
Esso raffinaderij gewerkt en daar 
internationale ervaring opgedaan. 
Ik hield me ook wel bezig met de 
grondbeginselen van de (christelijke) 
politiek. De SGP-jaarvergaderingen 
bezocht ik trouw en ik stond op de 
lijst voor de Tweede Kamer, maar ik 
heb geen politieke functie vervuld.”

Hoe	ging	de	verkiezingen	toen?
“Tot 1979 werden de leden van het 
Europees Parlement gekozen uit de 
leden van de Tweede Kamer. Die 
hadden toen een dubbel mandaat. In 
1979 vonden voor het eerst recht-
streekse verkiezingen plaats. De SGP 
alleen bleek geen zetel te kunnen 
behalen. In 1984 kwamen SGP, GPV 
en RPF* met een gecombineerde lijst. 
De SGP, de grootste van de drie, zou 
de lijsttrekker leveren. Aangezien ir. 
H. van Rossum voldoende werk in de 
Tweede Kamer had, kreeg ik de 
eerste plaats. We haalden de kiesdeler 
royaal met 5.2%.”

instelling met aanvankelijk alleen 
adviserende bevoegdheden is het 
Europees parlement uitgegroeid tot 
een instelling met veel macht. 
Daarom is het van groot belang dat 
ieder zijn stem uitbrengt.”

Is	een	derde	zetel	mogelijk	op	
22	mei?
“De uitkomst is heel moeilijk te 
voorspellen. Maar de combinatie 
CU/SGP zet in op een zeer consistent 
beleid en heeft in de personen van 
Bas Belder en Peter van Dalen een 
duidelijk eigen profiel opgebouwd. 
Gelet bovendien op het krediet van 
de Tweede Kamerfracties en de 
uitkomsten van de gemeenteraads-
verkiezingen, is winst bij de Europese 
verkiezingen bepaald niet uit te 
sluiten.”

Wat	vindt	u	van	de	koers	van	
de	EU?
“Samenwerking op diverse terreinen 
met een internationaal karakter als 
terrorisme, milieubescherming, 
energievoorziening en dergelijke is 
noodzakelijk, maar men moet dit 
niet aangrijpen om een Europese 
staat na te streven.” ■

Stond	u	alleen	in	uw	werk?
“Leden van het Europees Parlement 
hebben de mogelijkheid zich te laten 
assisteren door enkele medewerkers. 
Met de keuze van mijn medewerkers 
heb ik steeds de driepartijensamen-
werking tot uitdrukking gebracht. 
De eerste beleidsmedewerker was 
de huidige lijsttrekker Peter van 
Dalen.”

Waar	hield	u	zich	mee	bezig?
“We hebben ons gericht op een 
aantal terreinen, die voor ons land 
van vitaal belang zijn, zoals land-
bouw, visserij en internationaal 
vervoer. En vooral op het gebied van 
de binnenvaart nam onze fractie - tot 
op de dag van vandaag - een centrale 
plaats in. We hebben ons vooral 
gekeerd tegen de bemoeienissen van 
het EP met ethische kwesties en de 
steeds verdergaande concentratie van 
bevoegdheden bij de Europese 
instellingen ten koste van de natio-
nale staten.”

Hoe	is	de	EU	veranderd?
“In aantallen lidstaten (nu 28), in 
uitbreiding van beleidsterreinen en 
vooral in bevoegdheden. Van een 

zichzelf durft hij geen pionier voor de SgP in europa te noemen. Toch geeft onze eerste en 

oudste europarlementariër wel toe dat het samen met zijn medewerkers pionieren was. zoals 

pioniers nieuwe landen bezochten en op ontdekkingsreis gingen, zo ging ir. L. (Leen) van der 

Waal (1928) op ontdekkingsreis in europa. die reis begon in 1984 en eindigde in 1997.

Een ontmoeting met…

Oud-Europarlementariër 
L. van der Waal

*RPF	en	GPV	zijn	in	2001	gefuseerd	tot	ChristenUnie

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard
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OvErzicht

Woord	vooraf

in	de	republiek	der	Zeven	

Verenigde	Nederlanden	

was	de	gereformeerde	

godsdienst	de	dominante	

religie.	Er	was	een	sterke	

band	tussen	kerk	en	staat.	

Met	de	Franse	overheersing	

werd	die	band	verbroken.	De	

kerk	in	Nederland	is	helaas	

een	kleine	minderheid	

geworden.	In	onze	tijd	wordt	

vaak	gesteld	dat	de	kerk	

geen	boodschap	heeft	voor	

politiek	en	samenleving.	

Maar	dat	is	niet	zo.	In	onze	

al	meer	ontkerstenende	

samenleving	heeft	de	kerk	

wel	degelijk	een	boodschap.	

De	kerk	dient	Bijbels	te	

spreken.	De	SGP	heeft	tot	

taak	te	wijzen	op	dat	

Bijbelse	spreken	en	dient	

zich	daarbij	aan	te	sluiten.	

De	Bijbel	laat	ons	zien	dat	

de	Heere	het	kwade	straft	

en	het	goede	beloont.	

Samen	met	de	kerk	mag	de	

SGP	laten	horen	wat	goed	en	

kwaad	is,	dat	het	gezin	de	

hoeksteen	van	de	samenle-

ving	is	en	welke	grenzen	er	

op	medisch	gebied	in	acht	

genomen	dienen	te	worden.	

Daarnaast	ook	wat	de	

waarde	is	van	het	menselijk	

leven	en	van	de	zondag.	

Kerk	en	SGP	mogen	wijzen	

op	Gods	geboden	die	

heilzaam	en	goed	zijn.	Kerk	

en	staat	dienen	aan	het	

Woord	en	de	Wet	van	God	

onderworpen	te	zijn.	Kerk	en	

SGP	dienen	samen	te	

getuigen	tegen	de	zonden	

van	land	en	volk.	Bij	kerk	en	

SGP	dient	sprake	te	zijn	van	

bewogenheid	jegens	een	

zondig	volk	dat	door	de	

Heere	geoordeeld	zal	

worden.	Kerk	en	SGP	

moeten	samen	oproepen	tot	

een	leven	in	overeenstem-

ming	met	Gods	Woord.	

Het	Woord	van	God	is	de	

enige	norm	voor	ieder	mens.	

Hoe	gruwelijk	en	goddeloos	

het	leven	ook	is	geworden,	

toch	dient	het	Woord	van	

God	te	klinken.	We	hebben	

te	maken	met	een	terugtre-

dende	overheid.	Dat	geeft	

nieuwe	kansen	voor	de	sterk	

geslonken	kerk.	In	overleg	

met	(SGP-)politici	dienen	er	

plannen	gemaakt	te	worden	

(grotere)	inzet	van	kerkelijke	

vrijwilligers.	Vanuit	de	

kerken	kan	steun	geboden	

worden	aan	mantelzorgers.	

Met	kerkelijke	vertegen-

woordigers	kan	nagedacht	

worden	over	de	jeugdpro-

blematiek	en	over	de	

ouderenzorg.	Bestaande	

hulpdiensten,	die	vanuit	de	

kerken	zijn	opgezet,	kunnen	

uitgebreid	worden.	Naast	

het	profetisch	getuigenis	

komt	er	in	onze	tijd	meer	

ruimte	voor	het	daadwerke-

lijk	handelen	van	de	kerk	

ten	nutte	van	de	samenle-

ving.	

Van	groot	belang	is	ook	de	

voorbede	voor	allen	die	over	

ons	gesteld	zijn,	hoe	zondig	

zij	ook	denken	en	handelen.	

■

Ds.	A.	van	Heteren,	Urk
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de laatste woorden van iemand die ons zeer lief was, worden gewoonlijk nooit meer vergeten. 

zijn of haar laatste wil wordt correct uitgevoerd. dat verlangt Jezus nu ook met betrekking tot 

zijn laatste opdracht voor zijn hemelvaart.

Zijn wil dat wij de wereld intrekken 
om daar luid en duidelijk het 
Evangelie te proclameren door het 
geloof in de belofte “Ik ben met 
ulieden al de dagen tot de voleinding 
van de wereld.” Zou dat anno 2014 
voor Hem ‘te wonderlijk’ zijn? Nee, 
want Hij is ‘gisteren en heden 
Dezelfde’. Van de kerk in Nederland 
moeten we dat niet verwachten maar 
wel van de Koning van de Kerk want 
juist “het onedele van de wereld, en 
het verachte heeft God uitverkoren, 
en hetgeen niets is” − zulke SGP’ers 
zijn in ons land dringend nodig − 
“opdat Hij hetgeen iets is, te niet zou 
maken”. ■

U − lid van de SGP − hebt dat 
liefdesbevel van Christus toch 
niet naast u neergelegd? U 

bent toch niet ongehoorzaam aan 
Zijn opdracht om aan iedereen en 
onvoorwaardelijk de boodschap te 
verkondigen dat er vergeving van 
zonden en het eeuwige leven te 
verkrijgen is uit genade alleen in de 
weg van geloof en bekering, zoals 
Jezus dat Zelf deed in Markus 16:15? 
En maakt u zich er niet vanaf door te 
denken dat Jezus’ bevel niet voor u 
geldt. Integendeel, Zijn laatste en 
uitdrukkelijke wilsbeschikking geldt 
voor de kerk van alle tijden en 
plaatsen. Dat de “Vader Zijn Zoon 
gezonden heeft tot een Zaligmaker 
van de wereld” moet verkondigd 
worden totdat Hij wederkomt. En 
niet alleen in onze kerkgebouwen 
maar ook daarbuiten: ‘in de gehele 
wereld’ en ‘aan alle creaturen’ dat wil 
zeggen aan iedereen. Dat is de grote 
opdracht van Christus aan Zijn kerk 
− ook nu in Nederland! − en Hij 
verwacht van haar gehoorzaamheid. 

Nauwelijks invloed
Ja maar… de kerk is helemaal naar 

de marge verdrongen en ze heeft 
nauwelijks meer invloed. Dat is de 
taal van het ongeloof. Daar komt u 
niet mee weg op de jongste dag. 
Kijkt u eens hoe de gemeente eruit 
ziet die Jezus de wereld instuurt!  
Een handjevol ongeletterde en 
onervaren mannen uit een achteraf-
gelegen gebied die − toen ’t er 
onlangs op aankwam − Zijn eigen 
woorden niet geloofden en Hem in 
de steek lieten. 

heraut zijn
Als de kerk ooit marginaal is ge-
weest, dan was het toen wel. Vergeet 
ook niet de vijandige maatschappij 
waarin de kerk zich toen bevond. En 
uitgerekend zo’n zwakke, broze en 
niets voorstellende kerk draagt Jezus 
op om als herauten in Zijn Naam te 
verkondigen “bekering en vergeving 
van zonden onder alle volken, 
beginnende van Jeruzalem.” Een 
slechtere uitgangspositie is nauwe-
lijks denkbaar. Nee, met het 
schrijven van een theologisch boek, 
het oprichten van een evangelisatie-
commissie of het organiseren van 
een studiedag zijn we er niet! Het is 

“En Hij zei tot hen: ‘gaat heen in de 

gehele wereld, predikt het evangelie 

aan alle creaturen’.”

Markus	16:15

Christus’ opdracht aan een marginale kerk

ds.	B.	van	Leeuwen,	Valburg
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Hoofdbestuursleden zijn in de achterliggende weken ‘op campagne’ 

geweest. Op verzoek van pkv-besturen hebben zij tekst en uitleg 

gegeven over de voorstellen uit de inmiddels befaamde congresbundel. 

Het waren aangename ontmoetingen.

Solide, getrouw en Principieel 

M.F.	van	Leeuwen

insteek voor de onderhandelingen: 
wel/geen breekpunten, op welke 
onderwerpen is veel of weinig 
ruimte om iets weg te geven? Wat 
zijn onze vijf speerpunten en waar 
liggen lastige onderwerpen in de 
verkiezingsprogramma’s van de 
andere partijen? Hierover was ook 
overleg gevoerd met het bestuur.

Zo werden scenario’s helder in kaart 
gebracht, om goed voorbereid het 
onderhandelingsproces in te gaan. 

Principieel
Bij de aanvang van de collegeonder-
handelingen werden de vijf 
speerpunten ingebracht en maakte 
de fractie duidelijk dat de openstel-
ling van winkels op zondag tijdens 
evenementen geen vrij onderwerp 
was voor de SGP. De fractie pleitte 
voor handhaving van het tot dan toe 
gevoerde beleid: geen winkelopen-
stelling op zondag!

De fractie bracht ook een alternatief 
in: 12 koopzaterdagen per jaar met 
avondopenstelling; gratis parkeren in 
de binnenstad en extra activiteiten en 
aanbiedingen door de ondernemers. 
Het voordeel is dat alle ondernemers 

en alle inwoners van de gemeente 
Kampen hiervan kunnen profiteren. 
Helaas kreeg zowel het voorstel tot 
handhaving van staand beleid als het 
alternatieve voorstel geen steun van 
het CDA, maar ook niet van de CU, 
de grootste partij in Kampen.
Het gevolg hiervan was dat het voor 
de SGP-fractie onmogelijk werd om 
in de gegeven omstandigheden 
(zondagsopenstelling was campag-
ne-item in de verkiezingen) in het 
college zitting te nemen.

De SGP-fractie stuitte hier op een 
dilemma waar veel andere fracties uit 
onze partij in meerdere of mindere 
mate op stuiten. Voor onze mensen 
in Kampen is dit aanleiding om als 
fractie, samen met bestuur en leden, 
in de komende tijd te bezinnen op 
het bedrijven van christelijke politiek 
in een seculiere samenleving. Een 
voorbeeld dat navolging verdient! ■

Solide
Tijdens een van mijn rondreizen 
voor tekst en uitleg was ik op uitno-
diging in een vergadering van de pkv 
Kampen. Na de presentatie en de 
bespreking van de partijvoorstellen, 
gaf de fractie een terugblik op de 
verkiezingen en de collegeonderhan-
delingen. In zijn presentatie maakte 
fractievoorzitter Spaan duidelijk dat 
de campagneslogan Solide, Getrouw 
en Principieel Kampen geen verkie-
zingsretoriek was. Tijdens de 
verkiezingscampagne waren zowel de 
principiële kernpunten als de prakti-
sche uitwerking daarvan helder 
gecommuniceerd met als uitgangs-
punt “dat de Bijbel het kompas is van 
ons bestuurlijk handelen”. Vervolgens 
gaf diezelfde fractie in de collegeon-
derhandelingen blijk van een 
weloverwogen consistentie.

Getrouw
Allereerst viel het me op dat de 
fractie zich uitstekend had voorbe-
reid op de collegeonderhandelingen. 
Men had deelgenomen aan de 
SGP-kadercursus Collegeonderhan-
delingen. Tegen het einde van de 
verkiezingscampagne had de fractie 
zich intensief bezonnen op de 
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de samenleving is opengebroken. de maatschappij verandert snel. Secularisatie, individualisering, 

nieuwe media, het gaat niemand voorbij. niet ín de kerk en niet erbuiten. de kerk heeft een 

verantwoordelijkheid in deze wereld. Het evangelie moet gebracht worden aan degenen die 

ervan vervreemd zijn. daarbij is het ook goed op een ander facet te letten: de praktische zorg 

voor medeburgers.

De kerkelijke gemeente 
in een opengebroken 
samenleving

verantwoordelijkheden te nemen. Er 
groeit een generatie jongeren op die 
kritisch staat tegenover de traditio-
nele geslotenheid. We zien deze 
openheid in vrijwel alle reforma-

verzuild leven
Een tijdje geleden sprak ik de 
Kamper hulpimam Bahadir. Ik vroeg 
hoe het jongerenwerk in de Turkse 
gemeenschap functioneerde. Het 
kwam maar niet van de grond, zei 
hij: “Bij ons wil iedereen voor het 
werk betaald krijgen, vrijwilligers-
werk past niet in onze cultuur”. 
Waarom is dat bij Nederlanders 
anders? Miljoenen mensen zetten 
zich immers belangeloos in voor 
anderen. Komt het niet door de 
geschiedenis van de verzuiling; het 
verenigingsleven bloeide en velen 
zetten zich in als vrijwilliger. Zit het 
daarom niet in onze genen? De 
keerzijde is het vrijwilligerswerk 
vooral gericht was op de eigen zuil. 

Speelt dit nog steeds niet een belang-
rijke rol? Als er in het kerkelijk leven 
een beroep gedaan wordt op de inzet 
van mensen, is dat vaak om het 
eigen kerkelijke leven draaiend te 
houden.

Naar buiten
Inmiddels is ook de ‘refozuil’ 
opengebroken. Ook door reformato-
rische organisaties wordt gebruik 
gemaakt van de media (zie de SGP 
zelf maar). Vrijmoedig wordt er 
meegedaan in het publieke debat. 
Scholen hebben projecten waarbij 
niet alleen in theorie naar de buiten-
wereld wordt gekeken, maar waar 
ook wordt meegedaan in buurtpro-
jecten, scholendebatten en 
uitwisseling met openbare scholen. 
Reformatorische scholen moedigen 
leerlingen aan om buiten eigen kring 

Door	Johan	Schouls

➜

Thema SGP & Kerk

“De klacht is dat 
doeners in de kerk 

er nogal eens 
bekaaid af komen. 

De participatie
samenleving biedt 

kansen voor 
hun inzet.”
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torische organisaties. Ze kunnen een 
waardevolle bijdrage leveren aan het 
stimuleren en toerusten van 
christenen. 

isolement
Maar is een open houding naar de 
samenleving wel gewenst? In dit 
verband wordt vaak het woord van 
Groen van Prinsterer aangehaald: 
“In het isolement ligt onze kracht.” 
Roelof Bisschop heeft terecht 
gewezen op de bedoeling van de 
uitspraak van Groen. “Daarmee 
bedoelde hij niet dat de gereformeer-
de gezindte zich terug diende te 
trekken uit de samenleving om haar 
eigen eenzaamheid te zoeken. Dus 
niet de refozuil verder uitbouwen en 
dichtplamuren. Hij bedoelde daar-
mee dat de kracht van christelijke 
politiek ligt in het zuiver bewaren 
van de Bijbelse beginselen en het 
trouw blijven aan die waarden. Die 
moeten uiteraard steeds opnieuw 

worden doorvertaald naar de 
alledaagse praktijk - met een open 
oog voor de nood van deze wereld”. 
(Roelof Bisschop, RD 09-05-2008) 

hoe is het met de kerken?
Generaliserend gesproken leven de 
meeste reformatorische gemeenten 
in een zekere afgeslotenheid van het 
maatschappelijk leven. In het 
kerkelijk leven is de ‘zuilcultuur’ nog 
het meest tastbaar. Mensen gaan 
zondags naar de kerk en doen mee 

in het kerkelijk verenigingsleven. 
Weinig leeft het besef dat de kerke-
lijke gemeente in Woord en daad een 
grote verantwoordelijkheid heeft 
voor de plaatselijke leefomgeving. 
Het openbare debat en opkomen 
voor de belangen van christenen in 
de samenleving wordt meestal 
overgelaten aan andere organisaties 
binnen de reformatorische wereld, 
zoals de SGP of de RMU (Reforma-
torische Maatschappelijke Unie). 
Voor bijstand in arbeidssituaties 
hebben we de RMU, hulp aan 
daklozen wordt gegeven door 
Ontmoeting, het Scharlaken Koord 
heeft aandacht voor prostituees, 
Gevangenenzorg Nederland richt 
zich op gedetineerden, enzovoort. Er 
wordt de kerken veel uit handen 
genomen. Ondertussen leven we als 
kerkmensen wel in een maatschappij 
waarin armoede, eenzaamheid en 
werkloosheid voor het oprapen 
liggen. Gelukkig zijn er christelijke 

“De boodschap 
van het Evangelie 
is het waard om 

gehoord én gezien 
te worden.”
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De auteur is docent godsdienst en 
maatschappijleer op het Pieter 
Zandt in Kampen en hij schreef in 
2012 het boek Up to date gerefor - 
meerd.

vrijwilligers in allerlei ‘buitenkerke-
lijk’ werk bezig, maar dan is dat 
meestal op persoonlijk initiatief.

Dienst van barmhartigheid
Christus zelf roept op tot barmhar-
tigheid. Hij wijst het tekort aan in 
het leven van de farizeeën die wel 
druk waren met het stipt uitvoeren 
van de geboden, maar de barmhar-
tigheid vergaten. Barmhartigheid 
voor de naaste komt voort uit het 
diepe besef van Gods barmhartig-
heid voor zondaren. Meteen is ook 
zelfverloochening nodig, waarbij je 
eigen gemak en nut inlevert voor 
anderen.  
In het synoderapport Kerk in een 
seculiere samenleving vanuit de 
Gereformeerde Gemeenten, wordt 
voor de kerk vandaag gewezen op 
drie punten: evangelisatie, apologeti-
sche toerusting en de dienst van 
barmhartigheid. Het spreekt van een 
duidelijk besef van de veranderingen 
in de samenleving en de wijze 
waarop de kerk daarmee moet 
omgaan.

Participatiesamenleving en de 
kerkelijke gemeente
De overheid wil steeds meer verant-
woordelijkheden schuiven naar de 

plaatselijke overheden. Op lokaal 
niveau moet de participatiesamenle-
ving gestalte krijgen. In deze lokale 
samenleving is de inzet van de 
kerkelijke gemeente gewenst. Het is 
allemaal nieuw, maar het biedt veel 
mogelijkheden voor de kerken. Uit 
de comfortzone komen is niet 
gemakkelijk. Daarom is stimulering 
vanuit de kerkelijke gemeenten 
nodig. Om te beginnen kunnen 

gemeenteleden meedraaien in 
bestaande netwerkorganisaties zoals 
Stichting Present (http://stichting-
present.nl/). De klacht is dat doeners 
in de kerk er nogal eens bekaaid af 
komen. De participatiesamenleving 
biedt kansen voor hun inzet. In het 

kader van evangelisatieposten zijn 
inloophuizen gevormd. Dat zijn 
laagdrempelige ontmoetingsplekken. 
Dit is ook mogelijk voor plaatselijke 
gemeenten. Vanuit reformatorische 
scholen vinden ontmoetingen plaats 
met openbare scholen, waarin 
jongeren vertellen over hun christe-
lijke identiteit. Dit zou ook vanuit de 
kerkelijke gemeente kunnen gebeu-
ren. Ieder kan kijken wat in zijn 
eigen maatschappelijke context 
mogelijk is. Vanuit de praktijk van 
het werk is het van belang voor 
gemeenten om na te denken over de 
omgang en communicatie met 
andersdenkenden. Dit biedt ook 
weer kansen aan catechese en andere 
vormen van toerusting in de ge-
meente. De boodschap van het 
Evangelie is het waard om gehoord 
én gezien te worden. ■

“Barmhartigheid 
voor de naaste komt 
voort uit het diepe 

besef van Gods 
barmhartigheid 
voor zondaren.”
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Wij leveren u betere ramen en deuren!

Bel voor een afspraak 0180 - 32 18 18 of kijk op alfaramen.nl

Hoogeveenenweg 81

2913 LV Nieuwerkerk a/d IJssel

ma t/m vrij: 9.00 -  17.00  uur
zat: 10.00 -  15.00  uur

Tinstraat 99

2984 AN Ridderkerk

wo en vrij: 12.00 -  17.00 uur
zat:  10.00 -  15.00 uur

Darwinstraat 12

2722 PK Zoetermeer

wo en vrij: 12.00 -  17.00 uur
zat: 10.00 -  15.00 uur

� Kunststof kozijnen � Dakkapellen � Overkappingen

Vijzelweg 4 • 5145 NK • Waalwijk • Tel: 0416 692775
www.voscleaning.nl • info@voscleaning.nl

Een eerste analyse is geheel vrijblijvend en gratis.

Binnenmilieu is een veel besproken onderwerp bij arbodiensten,
ondernemingsraden en RI&E (Risico Inventarisatie & Evaluatie). 

Hoofdpijn, misselijkheid, oogklachten, huidklachten,
irritatie van de slijmvliezen enz. zijn veel voorkomende
klachten met als gevolg een verhoogd ziekteverzuim.

Vos CRC inspecteert en evalueert de vervuiling in
aanvoer-, toevoer- en recirculatiekanalen.

Vos CRC reinigt uw kanalensysteem vakkundig waardoor
irritatie en verhoogd ziekteverzuim tot het verleden behoren.

Vraag vrijblijvend naar onze voorwaarden voor een
kosteloze prijsopgave. Ook plaatsen wij inspectieluiken.

HELP 
onze voorgangers in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

愛之神

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

De voorgangers van de huis-

gemeenten vragen om toerusting. 

Uw hulp is daarbij onmisbaar. 

Bel voor info en/of voorlichting: 

06-200 13 173

Stort uw gift op: NL56 RABO 0347 3760 29
t.n.v. Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.
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in die kerkdienst zaten inderdaad 
enkele wethouders! 

voortouw bij gemeenten 
Een goede ontmoeting kan van twee 
kanten komen. Ook het gemeentebe-
stuur kan het voortouw nemen. Tot 
tweemaal toe hoorde ik pas voor-
beelden van burgemeesters die actief 
het gesprek met de kerken hebben 
opgezet. Zij beseften dat juist in een 
tijd waarin we steeds meer beseffen 
dat er een groter beroep wordt 
gedaan op de samenredzaamheid en 
inzet van de burgers, het alleen al 
om díe reden nuttig is om ook de 
kerken in het vizier te hebben. Ook 
wethouders en gemeenteraadsleden 
kunnen die handschoen oppakken! 

Goede verhoudingen helpen voor 
beter begrip. Stel je eens voor dat die 
dominee die naar de raadszaal 
kwam, of de kerkenraad die de 
hartelijke brief stuurde naar het 
nieuwe gemeentebestuur, in hun 
gemeente straks in het geweer 
komen tegen plannen die de zon-
dagsrust aantasten. Het zou zomaar 
kunnen, dat er dan toch meer begrip 
en invoelingsvermogen is. ■

Kloof 
In onze tijd waarin er een kille, 
seculiere wind waait, kan het al gauw 
misgaan met dat contact tussen 
bijvoorbeeld een plaatselijke kerken-
raad en het gemeentebestuur.
Van twee kanten. Het gemeentebestuur 
kan in de ban zijn van een radicale 
opvatting van scheiding van kerk en 
staat en geen voet in de kerk zetten. 
Maar aan de andere kant kan de kerk 
in een sterk seculiere plaats gemakke-
lijk denken: wij zoeken geen contact. 
Van het gemeentebestuur hebben we 
weinig goeds te verwachten.
Jammer! Als het zo gaat, wordt de 
kloof tussen kerk en overheid alleen 
maar groter. 

Het goede nieuws is: het kan anders! 
Ik heb juist in de afgelopen tijd 
waarin nieuwe gemeenteraden en 
colleges zijn aangetreden, een paar 
mooie, inspirerende voorbeelden 
gehoord. 

initiatieven vanuit kerken
Onlangs hoorde ik een verhaal over 
de installatie van een nieuwe ge-
meenteraad. Op de publieke tribune 
zaten niet alleen familieleden van de 
nieuwkomers, maar ook een plaatse-
lijk predikant. Het viel op en werd 
enorm gewaardeerd. Niet alleen 
door SGP’ers, maar ook raadsleden 
die “niets met de kerk hadden” 
reageerden positief. 
Een voorbeeld uit een andere plaats. 
Toen daar een nieuw college van 
burgemeester en wethouders was 
aangetreden, kwam er al snel een 
brief van een plaatselijke kerken-
raad binnen. Het college werd in 
hartelijke bewoordingen Gods 
zegen toegewenst. Er werd meege-
deeld dat in de komende kerkdienst 
voorbede zou worden gedaan voor 
het nieuwe gemeentebestuur. Zij 
werden van harte uitgenodigd 
daarbij aanwezig te zijn… En jawel: 

de SgP is er principieel voorstander van dat overheid en kerken elkaar niet uit het oog verliezen. 

de scheiding in taken betekent niet dat er geen contact mag zijn. integendeel, het is juist heel 

goed als overheid en kerken elkaar opzoeken. gelukkig zijn er ook in onze tijd mooie voorbeelden.

Goede verhoudingen 
zorgen voor meer begrip

Door	Kees	van	der	Staaij
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Op 22 mei ging nederland naar de stembus om 26 leden van het europees 

Parlement te kiezen. Lijst 8 van ChristenUnie en SgP kreeg 365.283 stemmen, 

20 procent meer dan in 2009. in 56 gemeenten werd CU-SgP de grootste.  

de provincie zeeland overziend, waren we ook de grootste. Bas Belder 

vergaarde ongeveer 53.000 voorkeurstemmen.

stemde CU-SGP. Ze weten als geen 
ander dat het visserijbeleid groten-
deels in Brussel wordt bepaald en dat 
Belder zich – met anderen – enorm 
heeft ingespannen voor het welvaren 
van de innovatieve Nederlandse 
visserijsector. De Katwijker vissers 
weten dat ook: hier is een toename 
van ruim 800 stemmen op te mer-
ken. Het CU-bolwerk 
Bunschoten-Spakenburg laat echter 
een minnetje zien. Eens navragen 
waar dat aan ligt…

ding van CU-SGP met het CDA 
behaalde niet D66 – ondanks een 
hoger stemmental - maar juist het 
CDA een vijfde zetel. Voor een derde 
zetel kwam de combinatie van 
CU-SGP circa 38.000 stemmen 
tekort.

visserijbeleid
Het eiland Urk spant de kroon. Hier 
kreeg lijst 8 ruim 1850 stemmen 
meer, een stijging van meer dan 
80%. Bijna driekwart van de Urkers 

d
e positieve tendens van de 
laatste jaren voor SGP en 
ChristenUnie bij de verkiezin-

gen voor Tweede Kamer en 
Gemeenteraad vertaalde zich in een 
recordaantal stemmen bij de Euro-
pese stembus op lijst 8. Twee zetels 
werden behaald: voor CU’er Peter 
van Dalen en voor Bas Belder van de 
SGP. Daarnaast was er nog een 
aardig bijeffect. Door de lijstverbin-

Door	Jan	Schippers

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Plus 54.743 stemmen!
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Steden
In veel steden laat de CU-SGP een 
opvallende plus zien, met Zwolle aan 
kop: een stijging van 1.599 stemmen 
(+34%). Andere steden waar lijst 8 
floreerde zijn Apeldoorn (een helder 
‘Beldereffect’), Utrecht, Amersfoort, 
Den Haag, Kampen, Dordrecht, 
Gouda en Groningen. Overigens laat 

de CU-SGP in Rotterdam, Tilburg 
en Maastricht een terugloop zien.
De meeste stemmenwinst werd 
behaald in ‘groene’ gemeenten waar 
ChristenUnie en SGP bij de gemeen-
teraadsverkiezingen ook bijzonder 
goede resultaten boekten: Alblasser-
dam, Barneveld, Ede, Elburg, 

294.586 stemmen. Bij elkaar opge-
teld 491.366. Het stemmental voor 
deze partijen bij de Europese stem-
bus bedraagt 365.283. Een verschil 
van ruim 126.000, ofwel een kwart 
van de CU- en SGP-kiezers bleef 
thuis, of stemde op een andere partij.

zinvolle besteding
Veroorzaken de oproepen in het 

Ermelo, Goeree-Overflakkee, 
Harderwijk, Molenwaard, Nunspeet, 
Reimerswaal, Putten en 
Zaltbommel.

thuisblijvers
Blijven er nog veel stemmers thuis? 
Ja, helaas wel. Bij de Tweede Kamer-
verkiezingen in 2012 behaalde de 
SGP 196.780 en de ChristenUnie 

NL-zetelverdeling  Europees Parlementzetelverdeling  Europees Parlement

CDA -

D66 -

PVV -

VVD -

PvdA 

SP - 2

CU-SGP 

GL - 2

PvdD 

 

- 5

- 4

- 4

- 3

PvdA - 3

2

SGP - 2

2

PvdD - 1

nL-zetelverdeling europees Parlement

“Lijst 8 kreeg 
365.283 stemmen, 
20 procent meer 

dan in 2009.”
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De voordelen van
Autobedrijf Arie Schouten

Waar service en kwaliteit nog gewoon betaalbaar is.

Financiering
en leasing

Verkoop
nieuwe auto’s

 gewoon betaalbaar  gewoon betaalbaar is.

Aanhang-
wagenservice

FinancieringFinanciering
en leasing

Aanhang-
wagenservice

Waar service en kwaliteit nog gewoon betaalbaar 

Verkoop
nieuwe auto’s

Onderhoud
en reparatie

 service en kwaliteit 

Voordelig
tanken

 gewoon betaalbaar  gewoon betaalbaar  gewoon betaalbaar is. kwaliteit nog gewoon betaalbaar  gewoon betaalbaar  gewoon betaalbaar  kwaliteit nog gewoon betaalbaar 

Brandschoon
wassen

VerkoopVerkoop
nieuwe auto’s

Onderhoud
en reparatie

Verkoop
nieuwe auto’s

Onderhoud
en reparatie

Voordelig
tanken

Occasions
met garantie

Autobedrijf Arie Schouten

BLIJF MOBIEL
met een 

BROMMOBIEL

Personenauto’s  •  Bedrijfswagens  •  Brommobielen

Lageveld 9, 3852 PH  Speuld (Ermelo), 
T (0577) 40 73 86, arieschouten.nl

FinancieringFinanciering
en leasing

Aanhang-
wagenservice

FinancieringFinanciering
en leasing

Aanhang-
wagenservice

BrandschoonVoordelig
tanken

VoordeligVoordeligVoordelig
tanken

BrandschoonBrandschoonBrandschoonBrandschoonBrandschoon
wassenwassenwassenwassenwassen

OccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasions
met garantiemet garantiemet garantiemet garantie

Dealer
brommobielen

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding

**  TTuuiinnoonnttwweerrpp  

**  TTuuiinnaaaannlleegg    

**  BBeesscchhooeeiiiinnggeenn  

**  DDaammwwaannddeenn  

**  VVlloonnddeerrss      

**  GGrrooeennvvoooorrzziieenniinnggeenn  

Middenpolderweg 27  
2959 LB  Streefkerk  

T: 0184-68 48 47 
F: 0184-68 18 05 

E: info@verkuil-moree.nl 
I: www.verkuil-moree.nl 

 
Schonauwenseweg 17, 
3994 MC Houten. 
Tel. 030-6371295 
www.hoogendoornhouten.nl 
info@hoogendoornhouten.nl 

 
 

 

  

Uw leverancier voor professioneel en particulier. 
Dealer van o.a.: New Holland, Weidemann, Avant, 
Husqvarna, Wacker,  Topcon, Hitachi en een 
shopafdeling  met allerhande gereedschappen.
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Reformatorisch Dagblad om niet mee 
te werken aan ‘de Europese toren-
bouw van Babel’ dit effect? 
Vermoedelijk nauwelijks. Want in de 
gemeenten Aalburg, Barneveld, Ede, 
Neder-Betuwe en Tholen laat lijst 8 
een stevige groei zien. Ook al is het 
Europees Parlement ver van je bed, 
er staan meer dan eens principiële 
zaken op het spel waar een goed 
reformatorisch christen door het 
uitbrengen van een stem op lijst 8 
iets tegen kan doen. De adverteer-
ders kunnen hun geld voortaan 
zinvoller besteden, bijvoorbeeld aan 
Bijbelverspreiding en steun voor 
christelijk onderwijs in diverse 
Europese landen…

verheugd
Met de heren Van Dalen en Belder 
mogen we verheugd zijn over deze 
goede verkiezingsuitslag. Een woord 
van dank aan de vele vrijwilligers die 
op campagne zijn geweest, posters 
hebben geplakt en aan de organisatie 
hebben meegewerkt, is op z’n plaats. 
We wensen de opnieuw gekozen 
EP-leden en hun staf bij de politieke 
werkzaamheden in Brussel en 
Straatsburg veel wijsheid en de zegen 
van de Heere toe. ■

In deze grafiek is te zien dat GroenLinks en de Partij voor de Dieren stemmen hebben gewonnen ten 
opzichte van de Tweede Kamerverkiezingen in 2012. Vooral PvdA en VVD hebben veel stemmen 
verloren. PVV en SP hebben veel van hun kiezers niet naar de 
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Stemmen per partij:  verschillen TK en EP

In deze grafiek is te zien dat GroenLinks en de Partij voor de Dieren stemmen hebben gewonnen ten 
opzichte van de Tweede Kamerverkiezingen in 2012. Vooral PvdA en VVD hebben veel stemmen 
verloren. PVV en SP hebben veel van hun kiezers niet naar de Europese stembus weten te krijgen.
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In deze grafiek is te zien dat GroenLinks en de Partij voor de Dieren stemmen hebben gewonnen ten 
opzichte van de Tweede Kamerverkiezingen in 2012. Vooral PvdA en VVD hebben veel stemmen 

Europese stembus weten te krijgen. 

PvdD 50plus

Stemmen per partij:  verschillen TK en EP

In deze grafiek is te zien dat GroenLinks en de Partij voor de Dieren stemmen hebben 
gewonnen ten opzichte van de Tweede Kamerverkiezingen in 2012. Vooral PvdA en 
VVD hebben veel stemmen verloren. PVV en SP hebben veel van hun kiezers niet naar 
de Europese stembus weten te krijgen.

Stemmen per partij: verschillen TK en eP

voorlopige uitslag
De	 hierboven	 vermelde	 uitslagen	
zijn	 gebaseerd	 op	 de	 voorlopige	
uitslagen	die	in	de	media	zijn	ge-
publiceerd.	 De	 definitieve	 uitslag	
wordt	door	de	Kiesraad	iets	te	laat	
vastgesteld	 om	 nog	 in	 De	 Banier	
van	juni	mee	te	nemen.	De	aantal-
len	 stemmen	 waren	 op	 het	 mo-
ment	 van	 overname	 wel	 bekend.	
Alleen	de	bijzondere	gemeenten	in	
het	Caribisch	gebied	hadden	op	dat	
moment	 nog	 geen	 uitslagen	 be-
kendgemaakt.	We	verwachten	dat	
het	voor	de	analyse	van	hierboven	
niet	veel	verschil	maakt	als	de	of-
ficiële	 uitslagen	 door	 de	 Kiesraad	
zijn	vastgesteld.
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Woensdag 18 juni 2014, 19.30 uur
Dankdienst	t.g.v.	het	65-jarig	bestaan	van	
kiesvereniging	Heerde-Wapenveld
ds. H.J. van marle

Wapenveld, Kwartelweg 9, geb. de Rots 

dinsdag 8 juli 2014, 19.30 uur
ds. a. Schultink uit gouda.

genemuiden, Bereklauw 1, kerkgeb. HHg

donderdag 11 september 2014, 19.30 uur
ds. W.J. Karels uit Hardinxveld-

giessendam

genemuiden, Taghof 3, kerkgeb. gg

Woensdag 15 oktober 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. zoet

Bruinisse, Schoolstraat 13, kerkgeb. ggin

nB: voor alle genoemde data geldt: ‘deo 

volente’.

agendapunten voor de volgende Banier 
(18 september) kunnen via debanier@

sgp.nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 

der Ree doolaard) worden ingeleverd. 

de inleverdatum is uiterlijk vrijdag 29 

augustus! 

de daaropvolgende Banier zal op 

donderdag 16 oktober 2014 verschijnen.

Agenda

meer informatie: T.	010	-	72	00	775
www.sgp.nl/agenda

Europese verkiezingen

Herbenoeming 
burgemeester Van Kooten
Per	15	april	jongstleden	is	burgemeester	H.	van	Kooten	
herbenoemd	tot	burgemeester	van	Noord-Beveland
Vanwege	alle	verkiezings-	en	campagneperikelen	komt	
het	nu	pas	in	De	Banier,	maar	de	felicitatie	is	niet	minder	
gemeend!
Wij	wensen	de	burgemeester	sterkte	in	de	komende	ambtstermijn.

Bestel! 
Europa op een kruispunt
Op donderdag 22 mei bent u vast naar de Europese 
stembus geweest om de 26 Nederlandse leden van 
het Europees Parlement te kiezen.

Dit	boek	bevat	diverse	interviews,	o.a.	met	drs.	B.	Bel-
der,	SGP-vertegenwoordiger	in	Brussel	en	Straatsburg,	
en	met	dr.	E.	Dijkgraaf,	de	Europawoordvoerder	van	de	
SGP	in	de	Tweede	Kamer.	Ook	oud-Europarlementslid	ir.	

L.	van	der	Waal	leverde	een	bijdrage.
Lees	dit	boek.	Het	geeft	u	goede	en	bruikbare	informatie	over	de	Europese	Unie	en	
de	SGP-visie	daarop.	U	kunt	het	via	de	webshop	van	de	SGP	(www.sgp.nl)	bestellen	
voor	€	9,95	(excl.	verzendkosten).	Wanneer	u	geen	internet	hebt,	kunt	u	bellen	naar	
tel.	010	-	7200	785.

 Fotoverantwoording: 
voorpagina: bert Staat, voorzitter van de 

christenunie/SGP-fractie in Dordrecht. 

zie hiervoor het interview op de pagina’s 

18 tot en met 21.
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SGP-kadercursusdag 
13 september

Goed	voorbereid	en	met	nieuwe	energie	na	de	zomervakantie	aan	
de	slag?	Of	u	nu	raadslid	bent	of	bestuurslid	van	een	kiesvereni-
ging,	op	de	SGP-kadercursusdag	bereiden	we	voor	op	het	nieuwe	
seizoen.	Volg	twee	van	de	volgende	cursussen	en	ontmoet	elkaar	
tijdens	de	verzorgde	lunch	voor	maar	€	95,-

1. communiceren van de SGP-boodschap
	 Op	welke	manier	brengt	u	de	Bijbelse	boodschap	in	de	politiek?
	 Door	drs.	P.A.	Zevenbergen	(SGP-Hoofdbestuurslid)	
2. Krachtig argumenteren
	 Welke	argumentatietechnieken	gebruikt	u?
	 Door	Alex	Klein	(Debat.NL)
3. Speechschrijven met impact
	 Wat	zijn	de	geheimen	van	een	goed	geschreven	speech?
	 Door	Alex	Klein	(Debat.NL)
4. Permanente campagne
	 Hoe	blijft	u	4	jaar	lang	in	beeld	bij	de	kiezers?
	 Door	P.C.	Grinwis	(SGP-raadslid	Goeree-Overflakkee)
5. instrumenten van de raad
	 Welke	mogelijkheden	staan	u	als	raadslid	ter	beschikking	om
	 uw	taak	te	vervullen?
	 Door	mr.	V.A.	Smit	(SGP-wethouder	Ridderkerk)
6. Gemeentefinanciën
	 Hoe	krijgt	u	grip	op	de	gemeentefinanciën?	
	 Door	H.G.J.	van	Zwetselaar	(afdelingsmanager	financieel	beleid
	 Neder-Betuwe)	
7. Efficiënt werken in de fractie
	 Op	welke	manier	neemt	u	als	fractie	zelf	het	initiatief?
	 Door	dr.ir.	C.M.	Verloop	(SGP-wethouder	Veenendaal)
8. vitalisering kiesvereniging
	 Werkt	uw	kiesvereniging	al	aan	haar	doel?
	 Door	drs.	H.	Pool	(adviseur	CVV	–	partijbureau)	
9. Participatie in de (netwerk)samenleving
	 Hoe	draagt	uw	kiesvereniging	haar	steentje	bij	aan	de	lokale
	 samenleving?
	 Door	drs.	H.	Pool	(adviseur	CVV	–	partijbureau)

De	SGP-kadercursusdag	wordt	gehouden	in	Hoornbeeck	College	in	
Amersfoort.	Meld	u	voor	5	september	aan	via	www.sgp.nl/
scholing!

Verschijning De Banier
Zoals	u	hebt	gemerkt,	is	dit	nummer	iets	later	verschenen	
in	verband	met	de	bezorgdagen	na	de	2e	Pinksterdag.

zomerperiode
In	de	zomer	is	De	Banier	er	even	tussenuit.	Dat	betekent	
dat	 het	 eerstvolgende	 nummer	 niet	 in	 juli	 of	 augustus,	
maar	op	18	september	verschijnt,	bij	leven	en	welzijn.	
Vorig	jaar	waren	mensen	soms	verontrust	omdat	ze	dach-
ten	dat	wij	hen	uit	het	adressenbestand	hadden	geschrapt,	
maar	wees	niet	bang,	dat	is	niet	het	geval.	Vandaar	deze	
geruststelling.
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 M aster c l a s s  I s raë l
Avond 1 - Theologie I Datum:  16 september 2014 Thema:   Uitverkoren volk? Sprekers:  mr. W. Silfhout vdm     dr. S. Paas sr. 

Avond 2 - Politiek I Datum:  7 oktober 2014 Thema:   Omstreden oprichting Sprekers:  drs. J.W. van Berkum LLB     dr. Bart Wallet

Avond 3 - Cultuur Datum:  4 november 2014 Thema:   Joodse identiteit Sprekers:  Rabbijn Van de Kamp

Avond 4 - Politiek II Datum:  25 november 2014 Thema:   Huidig conflict Sprekers:  drs. B. Belder

Avond 5 - Theologie II Datum:  16 december 2014 Thema:   Zending en Israël Sprekers:  drs. C.J. Meeuse vdm    H. Poot vdm

Informatie 
 Tijdstip: 19.30 - 22.00 uur Locatie:  Driestar educatief   Burg. Jamessingel 12, Gouda Kosten: 50 euro, inclusief literatuur

sgpj.nl/aanmelden-masterclass-israel



B
ert Staat is de SGP-man ter 
plaatse. Hij is fractievoorzitter 
van de gecombineerde Chris-

tenUnie/SGP-lijst en is ook een 
betrokken persoon in het kerkelijk 
leven. Met hem praat ik over de 
plaats van de kerk in de 
samenleving.

Sinds	de	jaren	’60	van	de	vorige	
eeuw	is	de	kerk	steeds	meer	

waarde. Aan de andere kant moet je 
als christen een zoutend zout en een 
lichtend licht zijn in de samenleving. 
En ook al ben ik me wel bewust van 
het feit dat ik het er maar heel 
gebrekkig vanaf breng, toch zie je dat 
de mensen voor zo’n houding meer 
respect en begrip kunnen 
opbrengen.”

Ziet	de	samenleving	de	kerk	weer	
staan?
“De burgerlijke gemeente weet heel 
goed dat er in de kerken hulpnetwer-

teruggedreven	naar	een	positie	
waarin	zij	de	seculiere	burger	met	
rust	laat;	achter	de	voordeur	en	
diep	in	het	privédomein.	Herkent	u	
dit	beeld?
“De kerk is aan het opschuiven, dat 
is waar en dat merk je in Dordrecht 
ook. Dat betekent niet dat het met de 
kerk zelf ook slecht gaat, maar dat 
het moeite kost een open blik naar 
de maatschappij om ons heen te 
hebben. Enerzijds zie je dat mensen 
het (christelijk) geloof als irrelevant 
zien. Het is niet van toegevoegde 

dordrecht, in het verleden was het een bolwerk van de reformatie en ook nu herbergt het nog een 

veelvoud aan kerkelijke denominaties. maar kijkend naar het geheel van de stad is het een 

seculiere maatschappij. de politieke verhoudingen zijn te vergelijken met de nederlandse politieke 

verhoudingen. in 2012 haalden de christelijke partijen bij de Tweede Kamerverkiezingen ongeveer 

14% van de stemmen, ook in dordrecht haalden ze samen 14%. een zelfde beeld keert terug bij 

recentere verkiezingen. dat alleen al is een goede reden om dordrecht als modelgemeente te 

gebruiken bij het thema SgP & Kerk.

De kerk aan de rand én 
midden in de samenleving

Een gesprek met Bert Staat, fractievoorzitter van CU/SGP in Dordrecht.

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard
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➜

heid onze problemen op’, maar dat 
gaat nu heel anders. Er is minder 
geld beschikbaar en er is meer 
individualisering door de jaren 
heen…”

Maar	als	de	plaatselijke	overheid	
de	bereidwilligheid	van	de	kerken	
kent,	misbruiken	ze	die	dan	niet?
“Over het algemeen ben ik positief 
ingesteld en zie ik dat niet zo somber 
in. De kerk staat bekend als gewillig 
en dat ze willen aanpakken. Dat kan 
dus doorslaan naar een situatie 
waarin de gemeente de kerk voor 
haar wagentje wil spannen. Het is aan 
de kerken om daar alert op te zijn.”

Zijn	er	door	de	kerk	nog	meer	
acties	ondernomen?
“Er is een Diaconaal Platvorm 
Dordrecht waarin de kerken partici-
peren. Hierin zitten diverse 
ambtsdragers. 

zorg, een aandeel kan leveren. Hij 
was erg enthousiast en heeft dat 
zeker meegenomen.”

Als	ik	het	goed	begrijp	lag	het	ini-
tiatief	bij	de	kerkelijke	gemeente?	
“Ik zal niet zeggen dat dat altijd het 
geval is, maar in onze situatie is het 
inderdaad zo gegaan. In de samen-
werking tussen kerk en gemeente 
kan het initiatief bij de kerk liggen.”

Waarom	deed	de	kerk	dit	voor	
2007	niet?
“De individuele kerkganger, de 
gelovige heeft altijd wel hulp en zorg 
verleend. Vooral in zijn eigen 
gemeente, maar ook in zijn ruimere 
kring. Toch is er een verschil in de 
tijd. Er was tot voor enkele jaren 
sprake van veel sociale zekerheid in 
onze maatschappij, maar je ziet dat 
dit de laatste jaren steeds minder 
wordt. Vroeger ‘loste de rijksover-

ken actief zijn welke binnen de 
kerkelijke gemeenten actief zijn.”

Is	dat	altijd	zo	geweest?
“Sinds de invoering van de WMO 
(Wet maatschappelijke ondersteu-
ning) in 2007 zijn in kerkelijke 
gemeenten hulpplannen opgesteld 
om mensen te helpen. Eerst werden 
vooral de eigen gemeenteleden 
bezocht, maar sinds enkele jaren ook 
de mensen in de wijk. Tot in de jaren 
’90 van de vorige eeuw was dat veel 
minder nodig.”

Hoe	wist	de	overheid	daarvan?
“Op een gegeven moment was er een 
gemeenteavond van de Julianakerk 
om de visie over hulpverlening toe te 
lichten. Daarvoor hebben we ook de 
wethouder met de WMO in de 
portefeuille uitgenodigd. Hij kreeg 
zo een beeld van hoe een kerkelijke 
gemeente, ook op het terrein van de 
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AANNEMERIJ TRANSPORT BAGGERTECHNIEKEN

Vertrouwde partner, 
optimaal resultaat.

C.M. Baars & Zn b.v.  
Zijlkade 20a   |   4243 JE Nieuwland    |   www.baars.nl

C.M. Baars & Zn b.v. is uw vertrouwde partner op
diverse werkterreinen:

• Aannemerij in civiel, ecologie, infra en milieu
• Nationaal en internationaal transport
• Baggertechniek in Nederland en daarbuiten

Onze gecertifi ceerde organisatie staat met kwaliteit,
duurzaamheid, veiligheid, effi ciency en kostenbeheersing
garant voor een optimaal resultaat.

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
Landbouwmachines - Intern transport

Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52

4413 ZH  Krabbendijke

T 0113 - 50 26 10
F 0113 - 50 61 46

www.gebrweststrate.nl
info@gebrweststrate.nl

Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Meclean veeg- en Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Nieuwe Toyota vorkheftrucks,
BT elektropallettrucks
en handpallettrucks

Veiligheids-
keuringen
volgens de 
VeBIT-
voorwaarden.

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.



 

Vitters Shipyard

Grondslag
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dan ook onze kwetsbaarheid kennen. 
De confrontatie zal regelmatig pijn 
doen, maar toch vind ik dat we ons 
zo moeten opstellen. Ik ben er ook 
van overtuigd dat velen op die 
manier proberen te getuigen. Hun 
leven staat dan in het teken van 
Galaten 6:10 ‘(…) laat ons goed 
doen aan allen, maar meest aan de 
huisgenoten des geloofs’.”

Wat	zou	u	in	dit	kader	de	SGP-
raadsleden	willen	meegeven?
“Allereerst dat er in de kerkelijke 
gemeente gebed zijn voor de overhe-
den en voor de hele maatschappij die 
niet zonder God kan.”

Hebt	u	zoiets	wel	eens	tegen	
mederaadsleden	gezegd?
“Ja, aan het eind van de vorige 
collegeperiode is daar wel een 
moment voor geweest. ‘Weet dat er 
wekelijks voor u in de Dordtse 
kerken gebeden wordt.’ Ik voelde dat 
ze luisterden, maar ik heb er niet 
echt een reactie op gekregen.”

Wat	nog	meer?
“Daarnaast zou ik de mederaadsle-
den willen wijzen op de 
bereidwilligheid om vanuit de 
kerken zorg te willen verlenen en 
hulp te willen bieden. Laat het 

Er is ook de WMO-adviesraad 
waarin de kerken participeren. In de 
stukken van de gemeente waarin de 
WMO beschreven wordt, staan ook 
duidelijk de kerken genoemd als 
organisaties die eraan meewerken. 
Dan is er ook de voedselbank die 
eerst onderdeel was van de Rotter-
damse voedselbank, maar nu apart 
in Dordrecht is gevestigd. Ook 
daarin werkt een groot aantal 
kerkmensen. 
En in de Julianakerk is bijvoorbeeld 
in 2009 de commissie Hulpzaam in 
het leven geroepen, overigens was er 
daarvoor ook al sprake van het 
verstrekken van zorg.” 

Aan	een	positief	ingesteld	mens,	
kan	ik	wel	vragen	naar	idealen.	
Wat	is	uw	ideaalbeeld	wat	betreft	
de	‘samenwerking’	tussen	kerk	en	
samenleving?	
“Het gaat om de zichtbaarheid van 
de kerk in de samenleving. We 
hebben natuurlijk te maken met de 
scheiding van kerk en staat en in die 
zin is er geen bemoeienis over en 
weer. Maar dat betekent niet dat we 
elkaar moeten en mogen negeren.
Ik heb het idee dat de kerken vroeger 
meer bolwerken waren en dat ze nu 
met een meer open vizier naar de 
wereld durven staan. We moeten 

bekend zijn dat er geparticipeerd wil 
worden. Ga daarover ook in gesprek 
met uw eigen kerkelijke gemeenten.
We hebben het nu veel over zorg en 
daar gaat het in deze tijd ook wel 
veel over, maar je kunt ook aan 
andere dingen denken.
Roep de gemeentelijke overheden op 
tot professionele steun voor initiatie-
ven om ook bijvoorbeeld ‘kerkelijke 
jubilea’ te vieren. Je kunt dan denken 
aan 500 jaar Calvijn, 400 jaar 
Dordtse Synode. Met enige regelmaat 
zijn er ook buitenlandse bezoekers 
die op zoek zijn naar die kerkelijke 
historie. Dat is een bewijs van een 
toestroom aan mensen die wij iets te 
bieden hebben. De professionele 
steun van de plaatselijke overheid is 
van belang om het toerisme en de 
positieve bekendheid te stimuleren.”

Kunnen	we	ook	denken	aan	het	
milieu?
“Ja, als ChristenUnie/SGP zetten we 
in om het fiets- en ov-gebruik te 
stimuleren.”

Dus	de	kerkmensen	moeten	zoveel	
mogelijk	met	de	fiets	naar	de	kerk	
komen	om	het	goede	voorbeeld	te	
geven?
“Wat mij betreft wel, als dit mogelijk 
is natuurlijk! Overigens zie ik wel 
een omslag waarin meer bewustheid 
ontstaat om de fiets of het ov te 
gebruiken.”

Ziet	u	die	positieve	verandering	
plaatsvinden?
“Ja, want hoewel we niet moeten 
verwachten dat het allemaal vanzelf 
gaat (want de mens is van nature op 
zichzelf gericht en dat is niet zomaar 
te veranderen) want een crisis kan 
mensen meer laten sámenleven. 
Iedereen heeft het druk en wil zich 
niet zomaar voor iets inspannen. 
Maar in de kerken waar ik wat meer 
contact mee heb, merk je een 
groeiend draagvlak om daadwerke-
lijk hulp te willen verlenen. Dat is 
zondermeer positief te noemen!” ■
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Voor 2013/2014 heeft Stichting Shaare Zedek in overleg 
met het ziekenhuis gekozen voor een nieuw project 
voor het nieuwe kinderziekenhuis en wel 5 isolatieka-
mers die een investering vragen van ruim € 400.000,-

Voor voorlichting en presentatie:
Stichting Shaare Zedek

Hardinxveld Giessendam

Tel. (0184) 612632 / (06) 51236636

E-mail: info@shaarezedek.nl

In deze isolatiekamers worden kinderen behandeld die meestal toevertrouwd zijn aan 
de zorg van de oncologieafdeling. Het zijn met name de oncologische behandelingen 
die de werking van het immuunsysteem negatief beïnvloeden en de kinderen gevoelig 
maken voor virussen en bacteriën. Door de opname in een isolatiekamer worden zij 
beschermd voor deze bedreiging. Mogen wij u vragen om een gift voor dit project? 

www.shaarezedek.nl

Symbool van vrede

Uw gift voor bovengenoemd doel is van harte welkom op:
IBAN NL74 ABNA 0436427060 t.n.v. Stichting Shaare Zedek
te Houten onder vermelding van bijdrage isolatiekamer.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK

www.technowestservices.nl

Techno West Services B.V.
Weihoek 6
4416 PX Kruiningen

E-mail:  verkoop@technowestservices.nl
Tel: +31 (0) 113 312 186
Mob. : +31 (0) 654 774 755
Fax: +31 (0) 113 313 075

verkoop - verhuur - onderhoud
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Antwoord	door	Willem	Goudriaan

Zondag 25 mei zijn de uitslagen 
van de Europese verkiezingen be-
kendgemaakt. Als die uitslagen 
bekend zijn, proberen politieke 
partijen uit diverse landen met 
elkaar een samenwerkingsver-
band, een fractie in het Europees 
Parlement te vormen. Zo heb je 
in het Europees Parlement onder 
andere een liberale, socialistische 
en christendemocratische fractie. 
Om een fractie te kunnen vor-
men, zijn 25 leden uit minimaal 
zeven verschillende lidstaten no-
dig. Een voordeel om zo’n fractie 
te vormen is bijvoorbeeld meer 
spreektijd. Binnen een fractie 
wordt onderhandeld over wie in 
welke vakcommissies zitting gaat 
nemen. In de afgelopen periode 
zat onze Bas Belder namens de 
fractie Europa voor Vrijheid en 
Democratie onder andere in de 
Commissie Buitenlandse Zaken 
en was hij voorzitter van de De-
legatie voor de betrekkingen met 
Israël.

O
ver de verhouding van kerk 
en staat bestaan veel misver-
standen. Wanneer mensen 

beweren dat je geloof en politiek niet 
met elkaar mag verbinden, geven ze 
blijk van een seculiere levensovertui-
ging. Waarom zou hun visie meer 
recht van spreken hebben dan de 
SGP-visie? Uitsluiting van een 
opvatting is echt niet democratisch 
te noemen. Ook is ‘seculier’ beslist 
niet hetzelfde als ‘neutraal’. Gods-
dienstige opvattingen zijn op 
voorhand niet meer of minder 
‘afwijkend’ dan andere. Daarom mag 
van een volksvertegenwoordiger niet 
worden verlangd dat hij zijn geloof 
verzwijgt. Voor het politieke debat is 
zijn inbreng juist verrijkend. Een 
christenpoliticus kan putten uit 
bronnen die anderen ongebruikt 
laten.

De scheiding van kerk en staat 
betekent dat je de instituties van staat 
en kerk uit elkaar houdt. De over-
heid mengt zich niet in kerkelijke 
zaken (zij benoemt geen 
ambtsdragers); en de 
kerk oefent geen 
politieke macht uit (zij 
heeft geen zetel in 
parlement of regering). 
Hier kan de SGP prima 
mee uit de voeten. 
Tegelijk vindt de SGP 
dat de kerk zich wel 
mag uitspreken over 

belangrijke politieke kwesties, zeker 
wanneer deze een grote invloed 
hebben op de samenleving. De kerk 
móét zelfs getuigen wanneer de 
overheid met haar beleid regelrecht 
tegen Gods geboden ingaat. Want 
die geboden van God wijzen de 
goede richting voor álle mensen. Je 
waarschuwt toch ook iemand voor 
gevaar als hij een diepe gracht dreigt 
in te rijden?

De scheiding van kerk en staat 
betekent volgens de SGP niet dat 
beide elkaar als schepen in de nacht 
passeren die elkaar niet eens opmer-
ken. De overheid heeft de kerk 
nodig, want recht en gerechtigheid 
zijn niet los te koppelen van de 
waarheid.

Ten slotte zijn kerken van waarde 
voor de samenleving. Zeker in 
geestelijk, maar ook in sociaalecono-
misch opzicht. Een onderzoeks - 
bureau becijferde in 2008 dat het 
vrijwilligerswerk vanuit de kerken  
in Rotterdam de stadsoverheid een 
besparing oplevert van 110 à 130 
miljoen euro per jaar. ■

Hoe zit het nu met de scheiding van kerk en staat in 

nederland? volgens sommige mensen is de SgP 

staatsgevaarlijk, omdat zij geloof en politiek met elkaar 

verbindt en tegen het scheiden van kerk en staat is. Klopt 

dit?

Politiek voor dummy’svRaagBaaK?
Frank:

“Hoe ziet de periode 

na de Europese 

verkiezingen eruit?”

Door	Jan	Schippers

Willem	Goudriaan
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Waarom	wil	de	SGP	in	Neder-
Betuwe	met	de	kerken	in	gesprek?
Van Leeuwen: “We hebben daar 
meerdere redenen voor. In de eerste 
plaats willen we als volksvertegen-
woordigers in goed contact blijven 
staan met onze achterban. Daarnaast 
willen we onze achterban goed 
informeren over alle ontwikkelingen 
in de lokale politiek.”

Hebben	de	lokale	kerken	daar	
belangstelling	voor?
Van Leeuwen: “De bijeenkomsten 
worden goed bezocht. Elke kerken-
raad vaardigt meerdere 
kerkenraadsleden af: predikanten, 
ouderlingen en diakenen. Daarnaast 
zijn ook de plaatselijke scholen 
vertegenwoordigd.”

Wat	leveren	die	gesprekken	voor	
kerk	en	politiek	dan	op?
Van Leeuwen: “We vinden het 
belangrijk dat onze achterban met 
één mond spreekt naar de gemeente-
lijke overheid. Daar is gezamenlijke 
meningsvorming voor nodig. 
Onlangs is er weer overleg geweest 
tussen wethouder en kerkenraden. 
Daar konden de kerkenraden goed 
hun woordje doen. Als fractie 
hebben we daar dus een steentje aan 
bijgedragen. Bovendien worden de 
bijeenkomsten door de kerken als 
waardevol bestempeld. Het gesprek 
wordt in de kerkenraadsvergadering 
voortgezet.”

Onlangs	zei	Leunis	van	Klinken	
op	deze	plek	over	de	WMO:	“De	
kerken	met	hun	vrijwilligers	kun-
nen	er	ook	voor	niet-leden	zijn.	
Maar	zij	komen	maar	moeilijk	in	

beweging.”	Herken	je	dat?
Van Leeuwen: “Ja, maar dat is geen 
onwil. Er is sprake van een capaci-
teitsprobleem. De kerkelijke 
vrijwilligers hebben hun handen vol 
aan de eigen leden. Ik heb de 
kerkenraden opgeroepen dit ook zo 
te verwoorden richting de gemeente. 
Het beeld mag niet ontstaan dat de 

kerk tegen niet-leden zegt: “Gaat 
heen en wordt warm” (Jak. 2:16). De 
kerk is er voor iedereen.”

De	decentralisaties	van	Jeugdzorg,	
WMO	en	de	Participatiewet	vragen	
van	de	hele	maatschappij	een	
cultuuromslag.	Gaat	die	er	komen?

Ook de kerk doet mee
  

Neder-betuwe

in de gemeente neder-Betuwe kruipen de plaatselijke 

kerken regelmatig met de SgP aan tafel. volgens raadslid 

gert van Leeuwen (45) is dat onmisbaar voor elke gemeente. 

maar waarom? Wat kunnen kerk en politiek elkaar bieden in 

dorp en stad? een interview met het bevlogen raadslid uit 

neder-Betuwe.

Door	Henri	Pool

“Met één mond 
spreken”
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Collegeonderhandelingen

Na	 de	 verkiezingsuitslag	 beginnen	 de	 collegeon-

derhandelingen.	 Alhoewel,	 er	 is	 al	 veel	 gebeurd	

voordat	de	stemmen	geteld	zijn.	Een	goede,	sterke	

en	actieve	campagne	is	gevoerd.	Vier	jaar	lang	is	er	

constructief,	sterk	inhoudelijk	en	proactief	gewerkt	

als	fractie.	En	in	de	wandelgangen	zijn	er	hier	en	

daar	al	wat	contacten	gelegd.

In	Goes	zijn	de	politieke	verhoudingen	stevig	verschoven.	De	SGP-CU	ging	van	drie	

naar	vier	zetels	en	is	daarmee	de	tweede	grootste	partij	van	Goes	geworden.	VVD	

en	PvdA	moesten	flink	inleveren.	In	Goes	is	voor	het	eerst	gebruikgemaakt	van	een	

informateur.	Alle	fracties	hebben	de	vijf	voor	hen	belangrijkste	punten	gegeven.	En	

een	mogelijke	 suggestie	 voor	een	 college	gedaan.	Na	deze	eerste	oriënterende	

gesprekken,	waarin	ook	de	wethouderskandidaten	genoemd	werden,	zijn	de	eerste	

bevindingen	gepresenteerd.	Het	was	duidelijk:	de	informateur	adviseerde	op	basis	

van	met	name	stabiliteit	een	coalitie	van	CDA,	SGP-CU	en	VVD	voor	Goes.

En	dan	begint	het	inhoudelijk	onderhandelen.	Het	is	praktisch	om	een	helder	en	

ook	concreet	verkiezingsprogramma	te	hebben.	Al	snel	wordt	tijdens	de	besprekin-

gen	duidelijk	dat	het	onmogelijk	is	om	op	principiële	zaken	te	onderhandelen.	We	

kunnen	en	willen	bijvoorbeeld	niet	een	beetje	afdoen	aan	de	zondagrust.	Of	is	acht	

koopzondagen	minder	erg	dan	twaalf?	Of	de	supermarkten	dan,	die	op	zondag	pas	

om	13.00	uur	open	gaan,	in	plaats	van	10.00	uur?	Een	VVD	begrijpt	het	niet	en	een	

CDA’er	kan	er	wel	mee	leven.

Verder	is	het	ook	belangrijk	om	vooraf	met	fractie	en	bestuur	na	te	denken	over	de	

belangrijkste	 onderwerpen.	 Wat	 willen	 we	 bereiken?	 Waar	 ligt	 de	 grens?	 Hoe	

reageren	 we	 op	 belangrijke	 punten	 van	 andere	 fracties?	 De	 onderhandelaars	

hebben	een	duidelijk	mandaat	en	vertrouwen	van	bestuur	en	 fractie	nodig.	Dat	

geeft	steun	in	een	lastig	proces.

Het	hele	onderhandelingsproces	bestaat	uit	geven	en	nemen.	Het	is	belangrijk	om	

er	 samen	uit	 te	komen	en	ook	om	bereid	 te	 zijn	om	andere	partijen	punten	 te	

gunnen.	 Voor	 een	 herkenbaar	 profiel	 in	 het	 collegeprogramma	 is	 enthousiaste	

aanlevering	van	tekstvoorstellen	van	belang.	En	vooral,	wees	glashelder	op	princi-

piële	punten.

In	Goes	nemen	we	deze	verantwoordelijkheid	met	Gods	hulp.

Johnny	Lukasse

uitGELicht

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktij.	Deze	keer	is	
dat	johnny Lukasse,	fractievoorzitter van de SGP-cu in Goes.

Van Leeuwen: “Dat is een hele zorg. 
Ik verwacht dat het binnen kerkelijk 
Nederland wel gaat lukken, want het 
is een christelijke opdracht. Maar 
alle verenigingen, ook de niet-chris-
telijke, zullen hierin iets moeten 
betekenen voor de maatschappij.”

Wat	kan	een	raadsfractie	daarin	
doen?
Van Leeuwen: “Wij hebben in het 
coalitieakkoord opgenomen dat de 
subsidie aan verenigingen afhanke-
lijk wordt van hun bijdrage aan de 
Participatiewet, de Jeugdwet en de 
WMO. Verenigingen moeten 
aantonen op welke wijze de subsidie 
een bijdrage levert aan de leefbaar-
heid, participatie en informele 
maatschappelijke ondersteuning van 
burgers. Dat klinkt technisch, maar 
het betekent dat alle verenigingen 
die subsidie willen hebben, moeten 
nadenken over hun bijdrage aan de 
lokale samenleving.” 

Veel	fracties	vinden	het	moeilijk	
om	dit	soort	initiatieven	te	beleg-
gen.	Wat	zou	jij	hen	willen	zeggen?
Van Leeuwen: “Biedt zulke bijeen-
komsten gedoseerd aan. Tweemaal 
per jaar is genoeg. Als de mensen 
dan in een bijeenkomst veel infor-
matie horen, dan vindt men dat de 
moeite waard. De bijeenkomst is er 
ten behoeve van de kerkelijke 
gemeente! Voor de fractie is overleg 
met de achterban ook waardevol. We 
zijn volksvertegenwoordiger! 
Daarom zou ik het mooi vinden als 
dit initiatief breder ingang vindt en 
overal in Nederland georganiseerd 
gaat worden. Ik zou het aanraden.”

Heb	je	nog	praktische	tips?
Van Leeuwen: “Laat in de uitnodi-
ging zien wat de opbrengst zal zijn 
van de avond en plan de datum 
tijdig. Vraag om contactpersonen, 
zodat je gericht kunt uitnodigen. En 
geef ruimte voor het uitwisselen van 
ervaringen.” ■

  

25

POLitiEK Dichtbij



•   HOUTBEWERKINGSMACHINES    

•   AFZUIGINSTALLATIES  

•   ELEKTRISCHE HANDGEREEDSCHAPPEN

•   COMPRESSOREN

Oosterparallelweg 41  •  7951 DD Staphorst (NL)  
t  +31 (0) 522 - 46 14 02  •  www.talenmachines.nl

VERZEKERINGEN VOOR

PARTICULIEREN      |      ZZP      |      MKB

‘passend advies
voor ZZP-ers’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60

Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

Vakantiepark Familiehuis Nunspeet
Randmeerweg 14, Nunspeet
T:  0341-25 08 51
www.familiehuisnunspeet.nl

Zondagsrust

 thuisgevoel 
 vakantie! 

Het

op

jaarrond 

geopend

 thuisgevoel 

Koop uw vakantiewoning op een eigen kaveltevens verhuurmogelijkheden

Betrokken en 
  verantwoordelijk

www.jdb-advocaten.nl  |  Telefoon: (030) 760 10 00
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er staat geschreven! 
er is geschied!

i
n de laatstverschenen Kernideeën 
van SGP-jongeren is het theocra-
tisch ideaal, tegenwoordig 

omschreven als ‘Bijbels genormeerde 
politiek’, geheel terecht blijven staan 
als uitgangspunt. Dit betekent dat we 
– in lijn met de gereformeerde 
traditie – allereerst belijden dat God 
regeert over de mens met zijn 
instituties en dat de overheid door 
God is ingesteld (dus niet door de 
volkswil). Het betekent ook dat de 
Bijbel het morele kader voor de 
samenleving is en een leidraad voor 
de overheid bij het inrichten van 
haar beleid. De diverse religies in 
Nederland zijn principieel ongelijk 
en daarom kan noch mag de staat 
neutraal zijn. Bij dit alles is het doel 
niet een intolerant beleid tegenover 
andersdenkenden, maar het nastre-
ven van gerechtheid en vrede in de 
samenleving (Spr. 14:34, Jer. 29:7, 
Rom. 13:4, 1 Tim. 2:2). De taak van 
de kerk anderzijds is primair gericht 

op het geestelijke heil van mensen-
zielen, maar christenen hebben ook 
een taak in de maatschappij om zich 
heen, bijvoorbeeld in dienstverle-
ning of in het publieke debat.

Bovenstaande visie op staat en kerk 
staat haaks op de tijdgeest van 
vandaag en morgen. In het publieke 
debat wordt politiek bedrijven op 
basis van de Bijbel betiteld als 
ongeoorloofde vermenging van kerk 
en staat. De minste afwijking van 
‘levensbeschouwelijke neutraliteit’ 
wordt met het etiket van ‘intoleran-
tie’ afgestraft. Het is daarom erg 
belangrijk dat onze jongeren inten-
sief worden toegerust, zowel voor 
hun toekomstige taak in gezin, kerk 
en school, alsook in samenleving en 
politiek. De SGP dient haar politieke 
visie vanuit haar onveranderlijke 
principe bewust over te dragen. Dat 
principe, wortel en fundament is 
volgens Groen van Prinsterer: “Er 

staat geschreven!” “Er is geschied!”
“Er staat geschreven,” want Gods 
heilige Woord zet de christen 
radicaal apart van “ongeloof en 
revolutie”, zoals die zich in ons 
seculariserende land steeds meer 
manifesteren. “Er is geschied”, want 
wat er in de geschiedenis gebeurd en 
geschreven is moet voortdurend 
onderwerp van studie zijn. Augusti-
nus, Calvijn, Groen, Kersten – als 
SGP-jongeren staan we op de 
schouders van reuzen. De geschriften 
uit onze rijke traditie kunnen we niet 
dan tot schade van onszelf, onze 
partij en onze samenleving laten 
liggen. “Opdat het navolgende 
geslacht die weten zou, (…) en dat zij 
hun hoop op God zouden stellen, en 
Gods daden niet vergeten, maar Zijn 
geboden bewaren” (Ps. 78:4-7). ■

Het huldigen van een staatkundig gereformeerde visie op kerk en 

staat in de politieke praktijk zal in de toekomst niet eenvoudiger 

worden. de huidige SgP-jongerengeneratie zal zich daarom nu 

goed moeten verdiepen in deze visie, om straks als christenen 

goed te kunnen functioneren in kerk en staat.

Bijbelse normen

Toerusting

Kees van den Brink, 
commissie Onderwijs
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drie kleine ramen
“Weet u waarom het hier binnen zo donker is?” ik keek om 

mij heen en zocht een antwoord op deze vraag. Onze gastheer 

wees naar drie kleine ramen in de zijwand. “Wij hadden 

graag een groot raam aangebracht om veel licht in deze 

gemeenschapruimte te laten vallen, maar dat is vanwege 

veiligheidsredenen niet mogelijk.” deze woorden, waarin 

een dreigende ondertoon te horen is, weerklinken in het 

clubhuis van Chabad on Campus nederland, een organisatie 

voor Joodse studenten in nederland.

dat antisemitisme zo gewoon is 
geworden. Die conclusie werd nog 
eens herhaald tijdens de spreekbeurt 
die avond in de synagoge van 
Amstelveen. Het is echter niet 
normaal dat Joodse studenten 
samenkomen in  een donkere ruimte 
met drie piepkleine ramen. Het is 
niet normaal dat Joodse burgers over 
hun schouder moeten kijken. De 
dodelijke schietpartij bij het Joods 
Museum in Brussel toont opnieuw 
aan dat antisemitisme een kwaad is 
dat met wortel en tak moet worden 
uitgeroeid. Daarvoor willen wij ons 
ook in de komende periode met hart 
en ziel inzetten. ■

Klemgereden en verhuisd
In dit clubhuis hebben wij een 
rondetafelgesprek met Joodse 
studenten om met hen te spreken 
over het maatschappelijk klimaat in 
Nederland. Hoe is het om als Joodse 
jongere in Nederland te leven? In 
eerste instantie was de toon gema-
tigd. Het kan erger. Daarna komen 
de verhalen los. Een van de studen-
ten, die tevens voorzanger is in een 
synagoge in Amsterdam, vertelt dat 
hij niet met zijn keppeltje op over 
straat gaat. Een andere student 
vertelt hoe hij, nadat hij een Israëli-
sche vlag voor het raam van zijn 
studentenkamer gehangen had, 
klemgereden werd op straat. Inmid-
dels is hij verhuisd.

het grote probleem
Het grote probleem, zo luidde één 
van de conclusies van die middag, is 

Door	D.J.	Diepenbroek

“Antisemitisme 
is gewoon 

geworden…”
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Actualiteiten	en	ontwikkelingen	in	politiek	en	samenleving	
door	Menno de bruyne, voorlichter tweede Kamerfractie SGP

30 jaar

Toen	 ik	 in	nog	aan	de	oude	en	
eerbiedwaardige	 Rijksuniver-
siteit	van	Leiden	politieke	we-

tenschappen	 studeerde,	 peddelde	
of	 treinde	 ik	 regelmatig	 naar	 de	
Hofstad.	 Daar	 was	 een	 vast	 adres	
waar	ik	geruime	tijd	neerstreek:	Bin-
nenhof	3,	de	ingang	van	de	publieke	
tribune	 van	 de	 Tweede	 Kamer.	 Wat	
voor	debat	er	was,	interesseerde	me	
niet,	 wie	 er	 aan	 het	 woord	 waren	
evenmin	 en	 of	 het	 belangrijk	 was,	
dat	 was	 niet	 belangrijk.	 Ik	 kwam,	
zag,	en	genoot.	Als	ik	dáár	toch	ooit	
nog	eens	zou	mogen	werken…

zeeuwse klei
Op	1	juni	was	het	precies	30	jaar	ge-
leden	 dat	 ik	 kwam	 werken	 in	 de	
Tweede	Kamer.	Het	toenmalige	SGP-
trio,	Van	Rossum,	van	Dis	 jr.	en	Van	
der	Vlies,	wogen	me,	en	ik	werd	-	tot	
mijn	eigen	verrassing	 -	niet	 te	 licht	
bevonden.	Op	1	 juni	1984	mocht	 ik	
aan	 de	 slag	 op	 het	 Binnenhof,	 een	
boerenzoon	getrokken	uit	de	Zeeuw-
se	klei	in	het	hart	van	de	Nederland-
se	parlementaire	democratie.
In	de	voorbije	30	 jaren	 is	mijn	 ver-
bondenheid	 aan	 die	 parlementaire	
democratie,	 tijdens	 mijn	 studie	 ge-
wekt,	alleen	maar	groter	geworden.	
Die	parlementaire	democratie	is	een	
groot	goed.	Natuurlijk	zie	ik	ook	wel	
de	 nadelen,	 maar	 die	 wegen	 be-
paald	 niet	 op	 tegen	 de	 voordelen:	
vrede,	 bestaanszekerheid,	 vrijheid.	
Soms	raakt	dat	wel	eens	uit	het	zicht,	
maar	sla	eens	een	willekeurige	bui-
tenlandpagina	van	een	krant	op,	en	
je	weet	genoeg.	

Maar	 ik	ben	 in	die	dertig	 jaren	ook	
théocraat	gebleven.	Dat	woord	klinkt	
al	gauw	verdacht.	Het	kan	al	snel	het	
misverstand	 oproepen	 dat	 SGP’ers	
niet	te	vertrouwen	zijn,	zoals	iemand	
ooit	 zei	 die	 dat	 beeld	 al	 lang	heeft	
bijgesteld:	 de	 poldertaliban.	 Dat	
beeld	 is	 niet	 beter	 te	 pareren	 dan	
door	twee	vragen	te	stellen.	

Vraag	 1:	 kunt	 u	 zich	 Kees	 van	 der	
Staaij	 voorstellen	 met	 een	 lange	
baard,	 een	 Brabants	 boerenbonten	
theedoek	om	zijn	hoofd	en	een	Leids	
laken	om	zijn	lendenen?	
Vraag	2:	kunt	u	zich	mij	voorstellen	
in	een	katoenen	djellaba	uit	Marok-
ko	in	plaats	van	in	een	Engels	tweed-
jasje?
Nee	dus.

bidden 
Veel	belangrijker	nog	dan	de	buiten-
kant	 is	 natuurlijk	 wat	 SGP’ers	 drijft.	
Dat	is	het	allerbest	te	zien	in	het	Ka-
merrestaurant	 en	 als	 de	 SGP-fractie	
in	vergadering	bijeen	is.	Dan	bidden	
we.	 Niet	 slechts	 voor	 onszelf,	 maar	
voor	de	andere	Kamerleden,	voor	de	
ministers,	voor	alle	anderen	die	in	de	
Tweede	 Kamer	 werken,	 ja	 voor	 ie-
dereen.	
Bidden	 voor	 een	 ander,	 dat	 doe	 je	
niet	 als	 die	 ander	 je	 onverschillig	
laat.	Iemand	in	een	gebed	opdragen	
bij	de	levende	God,	dat	doe	je	als	je	
om	iemand	geeft,	als	je	van	hem	of	
haar	houdt.	Vanuit	díe	liefde	tot	God	
en	 voor	 allen	 die	 in	 en	 buiten	 de	
Tweede	Kamer	onze	wegen	kruisen	
doen	wij	ons	werk.	

Dat	 is	 vaak	 ploeteren,	 zeker	 in	 een	
kleine	 fractie.	 Anderen	 vragen	 me	
wel	 eens:	 “Hoe	 kunnen	 jullie	 dat	
toch	 allemaal	 bijsloffen?”	 Het	 ant-
woord	 is	 niet	 moeilijk:	 vanuit	 onze	
diepste	wens	om	het	beste	 te	 zoe-
ken	 voor	 iedereen	 afzonderlijk	 en	
voor	de	samenleving	als	geheel.	

En	dat	is,	óók	na	30	jaren	vol	lief	en	
leed,	vreugde	en	verdriet,	best	vol	te	
houden!	Wat	ons	op	de	been	houdt	is	
dat	we	weten	dat	het	resultaat	van	
ons	werk	niet	van	óns	afhangt,	maar	
van	 een	 almachtige,	 wijze,	 recht-
vaardige	en	genadige	God.	Die	God	
kunnen	 wij	 niet	 narekenen,	 maar	
wel	vertrouwen!	

Dat	geeft	een	weldadige	rust.	Want	
als	 we	 ’s	 avonds	 voor	 het	 slapen	
gaan	 opnieuw	 bidden,	 dan	 leggen	
we	 na	 gedane	 arbeid	 ons	 hoofd	 te	
rusten,	 in	de	blijde	wetenschap	dat	
we	tot	de	volgende	morgen	met	een	
gerust	hart	Gods	water	over	Gods	ak-
ker	kunnen	laten	lopen…

rondje binnenhof 
De	zomer	komt	er	weer	aan.	Tijd	dus	
voor	 rondjes	op	het	Binnenhof.	Wie	
een	keer	een	uniek	kijkje	wil	nemen	
voor	én	achter	de	Haagse	schermen,	
kan	 zich	 opgeven	 voor	 de	 zaterda-
gen	12,	19,	26	juli	en	2,	9,	16	en	23	
augustus.	Bij	voldoende	aanmeldin-
gen	reserveer	ik	ook	de	vrijdagen	18	
en	25	juli	en	1	en	8	augustus.	Mailen	
naar	 mdebruyne@tweedekamer.nl.	
Bellen	 kan	 ook:	 06	 –	 12	 54	 17	 41.	
Welkom	op	het	Binnenhof!	■
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Acquisitie n.a.v. deze advertentie 
stellen wij niet op prijs

Adullam staat voor 
kwalitatief goede zorg waardenvolle zorg

Bent u degene die uw kennis en ervaring wil inzetten in de 
ondersteuning van de zorg? Bent u ervaren in optimaliseren van 
processenen het coachen van medewerkers?

U bent verantwoordelijk voor een optimale inzet en ontwikkeling 
van het Servicecentrum waar alle ondersteunende diensten zijn 
ondergebracht (ICT, HR, communicatie, secretariaat, zorgtoeleiding, 
huisvesting, facilitair en financiën). U ontwikkelt en implementeert 
beleid, optimaliseert de processen en samenwerking en begeleidt 
uw 23 medewerkers naar zelfstandige professionals. U bent MT-lid en 
rapporteert aan de Raad van Bestuur. Uw bedrijfskundige achtergrond 
(hbo+) combineert u met relevante ervaring in een vergelijkbare functie. 
U heeft een evenwichtig en inspirerende persoonlijkheid en bent in 
staat om veranderingen door te voeren.
 
Van sollicitanten wordt verwacht dat zij (belijdend) lid zijn van de 
Oud Gereformeerde Gemeenten in Nederland, de Gereformeerde 
Gemeenten in Nederland buiten verband, de Hersteld Hervormde Kerk 
of een van de overige reformatorische kerken.

Meer informatie vindt u op onze website www.werkenbijadullam.nl, 
of neem contact op  met A. (Bram) Prins, Raad van Bestuur, T 0342 42 00 12 
of via aprins@adullamzorg.nl. Uw sollicitatie ontvangen we graag uiterlijk 
D.V. 16 juni a.s. via aprins@adullamzorg.nl. De sollicitatiegesprekken 
staan gepland op D.V. 20 juni a.s.

                   Gezocht: 

    seniore manager

Adullam verleent binnen 16 zorglocaties 

zorg aan ruim 380 zorgvragers. Meer dan 

430 medewerkers bieden in de diverse 

dagactiviteitencentra, woonvoorzieningen, 

logeerhuizen en instellingen voor intensieve 

24-uurszorg begeleiding, verzorging, 

behandeling en verpleging.

Adullam is een financieel gezonde 

organisatie waarbij het goed werken is. In de 

groeiende en dynamische organisatie komt 

een innovatieve instelling goed van pas. 

Manager 
Servicecentrum
Barneveld

Kent u iemand in 
uw netwerk op wie 
deze functie ‘op 
het lijf geschreven’
is? Deel deze 
advertentie gerust!
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terugblikkend
Wat	doet	de	algemeen	secretaris?
“De belangrijkste taken zijn het 
Hoofdbestuur ondersteunen en het 
scheppen van de goede randvoor-
waarden zodat de organisatie van de 
SGP draaiende blijft. Later kwam 
daar ook het leidinggeven aan de 
afdeling Communicatie, voorlichting 
en vorming (CVV) bij.”

Wat	deed	je	zoal?
“In het begin vroeg het eindredac-
teurschap van De Banier veel 
aandacht. Verder waren de verschil-
lende verkiezingen die langskwamen 
natuurlijk erg intensief. Daarnaast 
waren er de meer incidentele, maar 
zeer arbeidsintensieve kwesties  
zoals de hele rechtsgang over het 
vrouwenstandpunt, het opstellen  
van beleidsplannen, de nieuwbouw 
voor het partijbureau en mijn  
laatste taak: de herziening van de 
partijorganisatie.”

Hoe	is	de	SGP	veranderd?
“In tien jaar is de partij behoorlijk 
geprofessionaliseerd en veel actiever 
geworden in de ondersteuning van 

lijke ontwikkeling, wonen, 
maatschappelijk vastgoed en verkeer 
& vervoer.”

Wat	trekt	je	in	de	plaatselijke	
politiek?
“Het is heel concreet en dicht bij de 
mensen. Je bent gemakkelijk aan-
spreekbaar. Je politiek handelen is 
direct merkbaar voor de inwoners.”

Dat	wilde	je	graag?
“Ik had aanvankelijk nogal wat 
bezwaren tegen het worden van 
wethouder. Toch vond ik dat ik 
uiteindelijk niet mocht weglopen 
voor dat wat op mijn pad kwam. De 
eerste dagen van mijn wethouder-
schap hebben mij in ieder geval al 
veel genoegen opgeleverd.”

Wat	is	het	mooie	van	politiek?
“In de politiek streef je naar de 
verwezenlijking van je idealen. 
SGP’ers zijn kleine radertjes in de 
politiek om van daaruit de samenle-
ving te wijzen op Gods geboden die 
goed zijn voor iedereen en om te 
proberen dat ook in beleid en 
uitvoering gestalte te geven. Daar-
naast vind ik bestuurlijke processen 
gewoon ook heel erg leuk.” ■

bijvoorbeeld de plaatselijke kiesver-
enigingen. Daar waren wel wat 
inhaalslagen voor nodig.”

En	nu?
“Die ontwikkeling moet worden 
vastgehouden en zo mogelijk 
uitgediept. Het accent zal na de 
eerder bedoelde inhaalslag nu wel 
wat meer komen te liggen op het 
verbeteren van wat al wordt gedaan 
dan op nieuwe zaken al zal dat 
laatste ook zeker gebeuren. Zo kan 
de dienstverlening naar de kiesver-
enigingen bijvoorbeeld nog meer en 
beter op maat gemaakt worden.”

Hoe	was	je	als	leidinggevende?
“In mijn werk probeerde ik altijd de 
hoofdzaken van de bijzaken te 
scheiden om de koers helder te 
houden. Je moet veel knopen 
doorhakken en er dan voor zorgen 
dat zo veel mogelijk mensen achter 
zo’n beslissing staan. Dat is een 
spanningsveld, maar alles overziende 
heb ik heel erg genoten van mijn 
werk op het partijbureau.”

vooruitblikkend
Wat	doe	je	in	Ridderkerk?
“Ik houd me als wethouder bezig 
met onder meer onderwijs, ruimte-

vanaf 15 mei verdiept wethouder volbregt Smit zich volop in de dossiers van de politieke praktijk 

in Ridderkerk. nu de wereld van het partijbureau voor hem wat meer buiten beeld raakt, krijgen 

we nog wel de kans om met hem terug te blikken op de achterliggende tien jaar.

Een ontmoeting met…

Volbregt Smit, 
voormalig algemeen secretaris

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard
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OVerzicht

Woord vooraf

A
ls het over onderwijs 

gaat, vrees ik dat 

velen niet weten wat 

het ideaal van de SGP is en 

wat ons Program van 

Beginselen daarover zegt. 

Daarom is het een goede 

zaak dat voor het voetlicht 

te halen. In het Program van 

Beginselen van de SGP staat 

in artikel 17: “Op de 

overheid rust de zorg, dat al 

het onderwijs overeenkom-

stig de norm van Gods 

Woord is. In het geheel van 

opvoeding van en onderwijs 

aan kinderen en jongeren 

heeft de overheid een eigen 

verantwoordelijkheid naast 

die van gezin en kerk. Op 

grond van die verantwoorde-

lijkheid kan de overheid de 

leerplicht instellen.” In 1920 

werd bij wet het bijzonder 

lager onderwijs (financieel) 

gelijkgesteld aan het 

openbaar lager onderwijs. 

Dit betekende het einde van 

de meer dan tachtig jaar 

oude schoolstrijd. Deze wet 

gaf de mogelijkheid scholen 

te stichten overeenkomstig 

de levensbeschouwelijke 

overtuiging van de ouders. 

De staat bekostigt dit 

onderwijs. Maar de diepste 

overtuiging van de SGP is 

dat alle onderwijs naar de 

norm van Gods Woord moet 

zijn. Dat is het ideaal van de 

SGP. Dit houdt in dat de 

overheid het onderwijs naar 

Gods Woord dient te 

bevorderen en alles wat zich 

daartegen richt, moet 

tegengaan. In 1926 sprak ds. 

G.H. Kersten de volgende 

woorden: “Wij moesten 

komen tot zelfstandig 

onderwijs. Men heeft ons 

gedwongen. Zolang de 

overheid geen gereformeerd 

onderwijs laat geven, 

moeten we strijden voor 

eigen scholen.” De verwer-

kelijking van het SGP-ideaal 

lijkt steeds onmogelijker te 

worden. In de praktijk wordt 

het zelfs al moeilijker 

onderwijs te geven naar 

Schrift en belijdenis. De 

overheid wil steeds meer 

grip krijgen op de inhoud 

van het onderwijs. De 

vrijheid van onderwijs wordt 

bedreigd. Hierbij valt te 

denken aan het toelatings- 

en benoemingsbeleid, de 

zogenoemde enkelefeitcon-

structie en de kerndoelen 

die gesteld worden. In 1857 

wees Groen van Prinsterer er 

al op dat neutraliteit van de 

staat in vijandschap kan 

veranderen. Wordt dit niet in 

toenemende mate werke-

lijkheid? Laten we bovenal 

niet vergeten dat het 

allereerst de taak van de 

ouders is hun kinderen naar 

hun vermogen te onderwij-

zen. Gebeurt dit niet veel te 

weinig? Het SGP-ideaal is 

onopgeefbaar, omdat 

onderwijs naar de norm van 

Gods Woord tot zegen zal 

zijn voor heel de samenle-

ving. ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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Het onderwijzen van de grote daden des Heeren is van oudsher de plicht geweest van de ouders. 

natuurlijk, kerk en school hebben steeds in het kader van de opvoeding van de kinderen een 

belangrijke rol vervuld. Toch ligt te allen tijde de basis van het onderwijs aan onze kinderen in 

het gezin. Het Formu lier van de Heilige doop spreekt eerst over het ‘onderwijzen’ en dan over 

het ‘te doen onderwijzen’. dat eerste ziet op de taak van de ouders. Het tweede ziet op de taak 

van kerk en school.

Dat we met dat inscherpen van de 
kinderen dan maar mochten begin-
nen op de knieën, in de binnenkamer, 
vanuit het hart! Daar leren we dat we 
onze kinderen niet kunnen bekeren 
en niet kunnen bewaren. Dat zelfs het 
rechte inscherpen niet mogelijk is. 
Dan zal de behoefte ont staan om 
Hem te kennen Die de woorden Gods 
in Zijn hart droeg. Dat we dan met dit 
alles bij die grote Leraar ter gerechtig-
heid terecht mochten komen, Jezus 
Christus! Wij kunnen niets, maar bij 
Hem is raad! Dan worden opvoeders 
bede laars aan de troon der genade. 
Tot eer van Zijn Naam! ■

inhoud en manier
Maar wat zal dan moeten worden 
onderwe zen? Daarover is het Formu-
lier duidelijk: ‘de voorzeide leer’. Dat 
ziet op de leer van de drie stukken! 
Het gaat over ellende, verlossing en 
dankbaarheid. Onze tekst spreekt 
over ‘inscherpen’. Dat duidt dus 
bepaald niet op een vrijblijvend iets. 
Er moet immers eerst een basis zijn. 
Maar dan wel op zo’n manier dat de 
woorden als het ware in het hart 
zouden mogen doordringen. 
Bij dat woord ‘inscherpen’ denken we 
nog aan iets anders. Want bij inscher-
pen is sprake van hard, weerbarstig 
materiaal. De harten van onze 
kinderen zijn van nature ook hard. 
Het Woord stuit menigmaal op 
verzet. Hoe komt dat? Wel, omdat het 
ónze kinderen zijn! Maar God heeft 
recht op het leven van ons en van 
onze kinderen.
Inscherpen zeker, maar ook daarvan 
spreken. Waar en wanneer? Overal en 
te allen tijde! Ten diep ste zouden alle 
gelegenheden waarge nomen moeten 

worden om met onze kinderen te 
spreken van de Godde lijke dingen. 
Paulus zegt: “Bidt zonder ophou den!”. 
Hier gaat het om een inscherpen 
zonder ophou den. 

tegenwerking
Wij leven met onze kinderen in een 
boze en goddeloze tijd, al hebben we 
nog vele voorrechten. Maar de 
machten uit de afgrond bundelen 
zich. Er zijn de geestelijke boosheden 
in de lucht. De satan vertoont zich in 
films, op internet, in tijdschriften en 
boeken, enzovoort. Een wereldse 
levensstijl dringt overal door. Alle 
grenzen worden uitgewist. In zo’n 
wereld groeien onze kinderen op. 
Zullen ze staande blijven? Zullen ze 
de verleidingen kunnen weerstaan? 
Uit en van zichzelf nooit. Wat hebben 
ze gebed nodig. Wat hebben ze liefde 
en begrip nodig. Kortom: een open 
hart! Van de kant van ouders, groot-
ouders, onderwijzers, ambtsdragers, 
van een ieder van ons. 

“En gij zult ze uw kinderen inscherpen 

en daarvan spreken, als gij in uw huis 

zit en als gij op den weg gaat, en als 

gij nederligt en als gij opstaat.”

Deuteronomium 6:7

inscherpen en spreken

ds. J. Schipper, Leerdam
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U leest weer de eerste Banier na het zomerreces. Wij bieden u dit gratis 

magazine weer aan als een klein bewijs van een niet geringe SgP-

vriendschap.

na genoten rust

M.F. van Leeuwen

als een geliefde ons ontvallen is. De 
Heere gedenke de achtergebleven 
familiebetrekkingen. In het bijzonder 
gaan onze gedachten uit naar de 
weduwe en de kinderen van ons zo 
plotseling overleden oud-Hoofdbe-
stuurslid de heer A. van Stuijvenberg. 
Op zaterdag 2 augustus is hij op 
64-jarige leeftijd overleden. Van 
1992 tot 1997 was hij lid van het 
Hoofdbestuur van de SGP. De Heere 
doe Zijn troost ervaren, nu het gemis 
steeds meer moet worden ingeleefd.

Kort voor het zomerreces bereikte 
ons het bericht dat senator Holdijk 
na onderzoek in het ziekenhuis de 
ernstige boodschap had gekregen dat 
er een kwaadaardige tumor aan de 
alvleesklier was waargenomen. 
Aanvankelijk leek er geen uitzicht op 
een behandeling te zijn. Nader 
onderzoek bood de mogelijkheid 
voor een ingrijpende operatie. De 
Heere heeft onze vriend Holdijk 
wonderlijk gespaard. Hij is nu 
herstellend van de risicovolle 
operatie! Wel is er nog een nabehan-
deling noodzakelijk. We wensen 
hem van harte verder herstel toe en 
bovenal Gods zegen voor lichaam en 
ziel. 

Wijsheid
Afsluitend een citaat uit het slot van 
de bijdrage van senator Holdijk aan 
de algemene beschouwingen, die in 
oktober 2013 in teken stonden van 
de financiële crisis:

“Voorkomen moet worden dat 
hebzucht en afgunst gaan regeren. 
Om spanningen en polarisatie te 
temperen is het goed om te beseffen 
dat de mens meer is dan homo 
economicus. De Bijbel zegt in 
Spreuken 16:16 hierover: ‘Hoeveel 
beter is het wijsheid te bekomen dan 
uitgegraven goud, en uitnemender 
verstand te bekomen dan zilver!’ 
Wijsheid omtrent ons levensdoel 
brengt winst… Dat levensdoel wordt 
samengevat in de woorden van 
Jezus: ‘Maar zoekt eerst het Konink-
rijk Gods en Zijn gerechtigheid en al 
deze dingen zullen u toegeworpen 
worden.’” 

Deze wijsheid wens ik al onze lezers, 
mijzelf inbegrepen, van harte toe. ■

Leidend beginsel
We hopen dat na een periode van 
rust vele actieve SGP’ers weer nieuwe 
krachten hebben ontvangen om de 
SGP-draad weer op te pakken. Dat is 
meer dan verder gaan waar we voor 
de vakantie gebleven zijn.
Kennisnemend van alle ingrijpende 
ontwikkelingen in deze vakantiepe-
riode mogen we ons wel des temeer 
de vraag stellen wat ons als SGP ten 
diepste beweegt en waar Gods 
Woord ons toe oproept. Dan ligt er 
weer een omvangrijke taak en een 
grote verantwoordelijkheid voor 
ieder die het ambt van SGP-verte-
genwoordiger bekleedt.

Toen ds. Zandt op 11 oktober 1959 
voor de laatste keer in Zwolle het 
Woord bediende, werd hij toegezon-
gen uit Psalm 68:2. In zijn korte 
dankwoord herhaalde hij de versre-
gel: “Laat al wat leeft Hem eren”, 
want zo zei hij: “daar zal ook al wat 
leeft wel bij varen”.
Laat dat ook voor het komend 
vergaderseizoen het leidend beginsel 
in ons politieke optreden zijn!

Meeleven
Het zomerreces heeft ons ook 
bepaald bij broosheid van het leven, 

ds. P. Zandt
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Wat is goed onderwijs? iedereen heeft daar wel een mening over, want we hebben tenslotte 

allemaal op school gezeten en zijn dus ervaringsdeskundigen. zowel de goede als de slechte 

docenten herinneren we ons – en we weten ook precies waaróm die persoon een goede of 

slechte docent was.

Identiteit en kwaliteit 
in het onderwijs

Toch, als docenten die hele brief 
zouden lezen, zouden velen van hen 
een onbehagelijk gevoel niet kunnen 
onderdrukken, vrees ik. Maar waar 
schort het dan aan? De pijn zit ‘m in 
de kardinale fout die het onderwijs-
beleid al decennialang kenmerkt: de 
overheid stelt niet alleen vast wat er 
moet gebeuren, maar ook hoe. Daar 
gaat een groot deel van de brief over. 
Het lijkt wel alsof er nooit een 
commissie-Dijsselbloem heeft 
bestaan…
Er moet ‘permanente kwaliteitsver-
betering’ plaatsvinden door 
evaluaties, zelfevaluaties, peer review 
en alles wat verder tot de ‘cyclus van 
kwaliteitszorg’ behoort. Er moet een 
doorbraak geforceerd worden in het 
gebruik van ICT. Er moet meer 
transparantie en toezicht gereali-
seerd worden als stimulans voor 
continue verbetering. Er moet meer 
aandacht komen voor vaardigheden 
die jongeren van pas zullen komen 
op een veranderende arbeidsmarkt. 
Er moet meer aandacht komen voor 
‘toptalenten’, uitdagend onder-

identiteit en kwaliteit
En daar begint de discussie, want 
elke leerling heeft z’n eigen verwach-
tingen. Is iemand die alles van z’n 
vak weet een goede docent? Of is die 
juf of meester die de moeilijke 
leerstof zo kristalhelder uitlegde de 
beste? Of is het misschien die 
docente die je precies aanvoelde, en 
die je echt verder hielp toen je 
zoekend en tastend je weg naar 
volwassenheid zocht? Een goede 
docent beschikt over al deze vaardig-
heden: vakkennis, didactische 
kwaliteiten en pedagogisch inzicht. 
Voor een juf of meester in het 
christelijk of ook reformatorisch 
basisonderwijs komt daar bij dat zij 
zich ook hartelijke verbonden 
moeten weten met de christelijke c.q. 
reformatorische identiteit van de 
school. Dat geldt overigens ook voor 
de docenten in het voortgezet 
onderwijs. Onderwijs ligt immers in 
het verlengde van de opvoeding en 

als het goed is, doortrekt de identi-
teit het hele pedagogische klimaat. 

Brief bewindslieden
Goed onderwijsbeleid moet reke-
ning houden met deze basale 
uitgangspunten. Oppervlakkig 
gezien gebeurt dat ook. Eind augus-
tus stuurden minister Bussemaker 
en staatssecretaris Dekker een brief 
naar de Kamer waarin zij hun visie 
op goed – nee, excellent – ‘onderwijs 
van morgen’ uiteenzetten. Die gaat 
over geld, maar ook over onderwijs-
doelen, rendement en 
prestatieafspraken, het gebruik van 
ICT, en over meer academisch 
opgeleide docenten (compleet met 
streefpercentages). Het thema 
‘minder werkdruk en regeldruk’ 
wordt overigens niet vergeten. En de 
verzekering dat instellingen de 
ruimte hebben om eigen keuzes te 
maken in de manier waarop zij 
werken aan vernieuwing en kwali-
teitsverbetering doet zelfs 
geruststellend aan.
Het klinkt allemaal veelbelovend. 

Door Roelof Bisschop

➜
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wijs en excellentie, met naschoolse 
programma’s en topcoaches.
Voeg bij al deze afspraken de ver-
plichting dat scholen zich 
publiekelijk meer moeten verant-
woorden over hun ambities en 
keuzes en over de voortgang die zij 

daarin maken en je hebt geen 
buienradar meer nodig om hier de 
bui te zien hangen. Indicatoren, 
monitoren, zo nodig bijsturen, 
resultaatafhankelijk budget, kwalifi-
caties als ‘zeer zwak’, ‘zwak’, 
‘voldoende’, ‘goed’ en ‘excellent’ zijn 
trefwoorden die het huidige onder-
wijsbeleid typeren. Minder werk- en 
regeldruk, terwijl je je als docent en 
school zó gedetailleerd moet verant-
woorden richting overheid, ouders, 
inspectie, samenleving? Je moet wel 
héél ver van de werkelijkheid afstaan 
om dat oprecht te geloven. 

Achtergronden van beleid
“Leraar, elke dag anders”, was het 
motto van een reclamecampagne 
van het ministerie van onderwijs in 
1999/2000. Waarop een collega 
verzuchtte: “Leraar, was het maar 
een dag hetzelfde”. Toen was ‘ver-
nieuwing’ de focus van het 
onderwijsbeleid, nu is ‘kwaliteitsver-
betering’ het modewoord. Maar 
meer dan toen stoelt het beleid nu 
op ‘controlisme’, op de veronderstel-
ling dat de kwaliteit hoger wordt 

naarmate je meer en gedetailleerder 
controleert. Scholen worden zo – 
met financiële ‘prikkels’ – verleid om 
een soort uitvoerders van het 
ministerie te worden, onder het 
toeziend oog van de Inspectie. Dat 
idee hangt samen met de ouderwetse 
maakbaarheidsgedachte.
We herkennen dat beleid in de 
huidige discussie over het gebruik 
van pestprotocollen. Een school zou 
een keus moeten maken uit één van 
de vooraf goedgekeurde instrumen-

“De overheid stelt niet 

alleen meer vast wat 

er moet gebeuren, 

maar ook hoe.”

Minister Bussemaker en staatssecretaris Dekker van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap
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doorgeslagen prestatie-
gerichtheid

Het huidige onderwijsbeleid slaat door en legt te-

veel nadruk op de opbrengsten. Er wordt veel ge-

toetst en gemeten om de prestaties van de leer-

lingen nauwkeurig te bepalen. Scholen worden met elkaar 

vergeleken op grond van gemiddelde prestatiecijfers van 

de leerlingen. De onderwijsinspectie maakt dit soort gege-

vens openbaar. Ouders gebruiken deze cijfers bij de schoolkeuze voor hun kind.

Doorgeslagen prestatiegerichtheid heeft nadelige effecten, die steeds meer duide-

lijk worden. Met enkele getallen een school beoordelen is een enorme verenging 

van de werkelijkheid. Er ontstaat gemakkelijk veel druk bij leraren en leerlingen, 

waardoor ze het plezier in werken en leren verliezen. Als prestaties zo belangrijk 

worden, ook in financieel opzicht, neemt kans op fraude toe. 

De oorzaak van deze ontwikkeling is dat de nadruk slechts op een functie van het 

onderwijs ligt. In een sterk competitieve en marktgedreven samenleving telt voor-

al  de kwalificatiefunctie van het onderwijs. Leerlingen die hoge scores halen, leve-

ren straks meer toegevoegde waarde aan onze economie. De economie is erbij 

gebaat dat dit soort leerlingen eruit gesorteerd worden en zoveel mogelijk van hun 

talenten ontwikkelen, zodat ze een maximale bijdrage kunnen leveren. 

Scholen hebben echter nog twee andere functies: socialisatie en vorming. Door 

socialisatie leren kinderen om in deze wereld samen te leven met anderen,  te  

participeren in de samenleving. Leren ze  een gemeenschappelijk waarden- en 

normenpatroon en basale vaardigheden als lezen, taal en rekenen. Dit zorgt ervoor 

dat zoveel mogelijk mensen deel kunnen nemen aan het maatschappelijk leven. 

Verder dienen kinderen ook persoonlijk gevormd te worden, te ontdekken waar 

hun gaven en talenten liggen, die te ontwikkelen, zelfvertrouwen op te bouwen, 

zich als een volwassen mens te leren gedragen. 

Steeds als er teveel accent valt op een van deze drie  doelen, ontstaat er onbalans. 

Onderwijs is een vorm van 3D-schaken. Bij de vormgeving van onderwijsbeleid 

moet je in drie dimensie denken. Anders schiet je door. Teveel accent op kwalifica-

tie leert kinderen vooral met zichzelf bezig te zijn en voor zichzelf te gaan. Dit past 

beter in een meritocratie dan in een democratie. 

Vanuit pedagogisch en christelijk perspectief moeten we tegenwicht bieden tegen 

deze ontwikkeling. Kinderen zijn het best af met een  onder-

wijssysteem waar de drie doelen met elkaar in balans zijn. Dan 

krijgen ze de meeste kans om te kunnen ontwikkelen tot een 

evenwichtige persoon. ■

Rens Rottier

kANttekeNiNG

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk. Deze keer is dat rens rottier, 
Voorzitter van het college van Bestuur bij Driestar educatief.

ten. Dát een school er alles aan moet 
doen om pesten tegen te gaan, staat 
niet ter discussie. Maar mag een 
team, dat z’n leerlingen kent en dat 
weet hoe tegen pestgedrag opgetre-
den moet worden, alsjeblieft z’n 
eigen aanpak kiezen? Een ander 
voorbeeld is de slinkse invoering van 
de kleutertoets. Er zijn voorbeelden 
van inspectierapporten waarin 
erkend wordt dat de betreffende 
school goed inzicht heeft in de 
ontwikkelingsmogelijkheden van de 
kleuters, maar dat er geen ‘genor-
meerde toets’ is gebruikt om die vast 
te stellen. Resultaat: op dat onder-
deel scoorde de school onvoldoende.

initiatiefvoorstel 
De SGP-fractie gelooft niet in het 
controlisme. Onderwijskwaliteit 
staat of valt met de man of vrouw 
voor de klas, die als professional de 
ruimte moet hebben om gewoon 
goed werk te leveren. De echte 
deskundigen zitten nou eenmaal niet 
op het ministerie of in de politiek (al 
zijn er gelukkig momenteel meer-
dere onderwijswoordvoerders die 
kunnen bogen op jarenlange prak-
tijkervaring in het onderwijs). De 
deskundigheid zit ook bij de school-
leiding, die zakelijk de boel op orde 
houdt en die samen met de andere 
betrokkenen zorgt voor een duidelijk 
onderwijsvisie. Daarin ligt de kern 
van de gewenste kwaliteitsverbe - 
tering.
Om dat te onderstrepen werkt de 
SGP aan een initiatiefwetsvoorstel 
dat ten doel heeft de ruimte van de 
scholen en de taak van de Inspectie 
helderder af te bakenen. Op die 
manier wordt recht gedaan aan de 
grondwettelijk verankerde vrijheid 
van onderwijs (artikel 23) en wordt 
tevens voorkomen dat die vrijheid 
sluipenderwijs door allerlei sturings-
instrumenten en -eisen van 
binnenuit wordt uitgehold. ■
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Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

VERZEKERINGEN VOOR

PARTICULIEREN      |      ZZP      |      MKB

‘duidelijk advies
voor het MKB’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60

Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

kerkbanken

bankstoffering

kansels

doopvonts

lessenaars

collectezakken

 Timmerbedrijf Van Manen B.V.
 Puurveenseweg 47 | Kootwijkerbroek
t (0342) 44 29 60
 www.timmerbedrijfvanmanen.nl
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Midden-Oosten. Wereldwijd zijn de 
christenen veruit de grootste groep 
die wordt vervolgd en verdrukt. De 
SGP ziet het als politieke plicht om 
duidelijk de vinger te leggen bij het 
schrijnende leed van de christenver-
volging wereldwijd. Laat er ook gebed 
zijn om kracht en volharding voor 
onze vervolgde geloofsgenoten: “Gij 
zult gehaat worden van allen om 
Mijns Naams wil, maar wie volharden 
zal tot het einde, die zal zalig worden.”

Begroting
De wereldwijde onrust laat zien dat 
het geen overbodige luxe is om 
structureel meer geld te investeren in 
de verdediging van ons land. Wij 
hebben ons bij de begrotingsbespre-
kingen met succes daarvoor ingezet. 
Het is ook een goede zaak dat er 
extra geld ter beschikking wordt 
gesteld voor noodhulp en opvang 
van vluchtelingen, zoals in het 
Midden-Oosten en in Afrika waar 
ook veel medechristenen van huis en 
haard verdreven zijn. 
Meer dan ooit kwam deze zomer 
indringend naar voren dat we leven 
in een wereld die bloedt uit veel 
wonden. ■

Vliegramp
Heel Nederland werd heftig beroerd 
door de vreselijke vliegramp met de 
MH-17. Wat een rouw, wat een 
hartverscheurend verdriet! Een dag 
van rouw werd afgekondigd. Zelf 
woonde ik op die dag in Eindhoven 
de herdenkingsplechtigheid bij, een 
indrukwekkend ceremonieel, gete-
kend door lange stilte. In ons gezin 
lazen we die dag uit Job 2, over de 
vrienden van Job. Zij zaten lang bij 
hem, en zeiden geen woord, omdat 
zij zagen dat de smart zeer groot was.
In veel kerken en gezinnen is 
gebeden of God kracht en troost wil 

geven aan de nabestaanden. Later dit 
jaar, in november, zal nog een 
herdenkingsbijeenkomst worden 
gehouden. Hopelijk zal het meeleven 
met de getroffen families blijven, 
ook als de media zich weer op 
andere onderwerpen richten. 

Oorlog
Heftige beelden gingen de wereld over 
van de strijd in en rond Gaza. Het is 
schokkend hoe Hamas, door haat 
gedreven, de eigen bevolking gruwe-
lijk in de problemen brengt door 
voortdurende agressie tegenover 
Israël. De uitbarstingen van Jodenhaat 
die ook in ons land te zien waren, 
laten temeer zien hoe ook dicht bij 
huis de strijd tegen antisemitisme met 
overtuiging en consequent gevoerd 
moet worden. Het is bemoedigend 
om te merken dat met diverse breed 
gedragen initiatieven die oproep ook 
indringend gehoord wordt.  
Veel aandacht is ook uitgegaan naar 
de bloederige opmars van IS in Irak 
en Syrië. Het is letterlijk en figuurlijk 
van levensbelang dat die opmars 
gestopt wordt. IS is immers een 
regelrechte bedreiging voor christe-
nen en andere minderheden in het 

Het was een roerige zomerperiode, gestempeld door treurige nieuwsberichten: de vreselijke 

vliegramp in Oekraïne, de gazaoorlog en het heftig oplaaiende anti-Joodse sentiment, en de 

afschuwelijke opmars van iS (ook wel iSiS) in het midden-Oosten.

Roerige zomer

Door Kees van der Staaij
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eerder dit jaar is het Ondernemersplatform SgP opgericht. Twee direct betrokkenen bij dit platform 

waren bereid om in de Banier iets te vertellen over dit platform, maar ook over hun werk en kijk 

op het regeringsbeleid. er is wel eens gezegd: de ondernemers verdienen het geld en ‘den Haag’ 

geeft het uit. dat is wat kort door de bocht, maar een kern van waarheid zit er wel in.

Wie buitengaats is, heeft vracht…

te worden.”
Dorst zet de schijnwerper op één 
punt: “Het fiscaal stimuleren en 
bevorderen van goed ondernemer-
schap. Inkomsten uit een risicovolle 
omgeving worden even zwaar belast 
als inkomsten uit een niet-risicovolle 
omgeving. Dat is onverstandig. Wie 
investeert in nieuwe bedrijven, 
producten, markten en innovatietra-
jecten, neemt extra risico’s, maar het 
levert de maatschappij de meeste 
winst op.” 
Als grootste ergernis ervaren ‘onze’ 
ondernemers de traagheid van de 
overheid, zowel wat betreft het 
reageren op nieuwe ontwikkelingen 
als de procedurele rompslomp. 
Samengevat: “Meer visie en minder 
regels.” 

Snijden in regels
Stel: de SGP komt in het kabinet en 
u wordt minister van Economische 
Zaken. Wat gaat u als eerste doen?
Bunt zet direct z’n hele regeringsver-
klaring uiteen. Sterk ingekort luidt 
die: “Ontslagrecht vereenvoudigen. 
De preventieve ontslagtoets volledig 
laten vervallen ongeacht cao-afspra-
ken. Een werknemer die is ontslagen 
en vindt dat dat onredelijk is ge-
beurd, kan de rechter vragen hem 
alsnog een vergoeding te geven. 
Verder zou de overheid er goed aan 
doen om flink te snijden in wetten 
en regels. Denivelleren is nodig 
zodat extra werken meer loont. En 
de overheid moet minder denken in 
termen van financiën. Er zou meer 
bewustwording moeten zijn dat niet 
alles in geld uitgedrukt kan en hoeft 

d
e twee ondernemers met wie 
De Banier sprak zijn Teunis 
Bunt (49) uit Opheusden, 

algemeen directeur van Bunt Groep 
in Ede, en Ad Dorst (46), algemeen 
directeur van Maas & Hagoort 
Lampen. Bunt licht organisaties en 
personen bij door ze te adviseren en 
te trainen, Dorst doet dat letterlijk 
met een bedrijf dat al sinds 1948 is 
gespecialiseerd in alle facetten van 
licht en belichting.

Beste campagne
De eerste vraag gaat over het Onder-
nemersplatform. Over de vraag 
wanneer het platform geslaagd is, 
zijn ze het roerend eens:
Dorst: “Als de SGP op het Binnenhof 
vanuit de praktijk alle relevante 
informatie ontvangt die zij nodig 
heeft om goed te kunnen besluiten. 
En als er een stabiele stroom van 
financiële middelen ontstaat die 
toereikend is om de beste campagne 
van Nederland te voeren. Dat is onze 
zaak dubbel en dwars waard. No-
blesse Oblige!”
Bunt: “Als de ondernemers worden 
gehoord en ze dichter bij de politiek 
staan, zal er meer wederzijds begrip 
komen. Laten we wel zijn, voor veel 
ondernemers ligt Den Haag enkele 
duizenden kilometers weg. Ik vind 
het verder belangrijk dat de achter-
ban van de SGP het financieel 
mogelijk maakt om meer en beter 
naar buiten te treden.”

Door Menno de Bruyne

Ad Dorst
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er een stevige wind staat blijven de 
meeste schepen in de haven. Maar 
een schip is gebouwd om te varen. 
Wie buitengaats is, heeft vracht,” zegt 
de ondernemende Zeeuw Dorst. Bunt 
zoomt in op de moeite die bedrijven 
hebben als ze geld willen lenen op de 
kapitaalmarkt: “De grootste bedrei-
ging is dat het lastig is om bedrijfs - 
kredieten te krijgen en dat de kosten 
daarvoor te hoog zijn.” Om daar, als 
iemand die anderen motiveert en 
begeleidt, ook een positieve kant van 
aan te wijzen: “Door die lastige 
financierbaarheid van innovatie 
ontstaat er natuurlijk wel weer 
creativiteit, die nodig is om vooruit te 
komen.” ■

Dat vraagt durf – ook bij overheden 
– om regels niet al te strikt, maar naar 
de geest en bedoeling te gebruiken. Er 
zijn ook grote kansen. In een tijd dat 

Goed einde
Deze kritiek neemt niet weg dat 
Dorst en Bunt ook oog hebben voor 
het positieve dat er is. Dorst: “Den 
Haag is er in relatief korte tijd in 
geslaagd om grote kwesties tot een 
goed einde te brengen, zoals het 
afbouwen van de hypotheekaftrek en 
het doorvoeren van een omvangrijk 
pakket bezuinigingen. Ook het 
energieakkoord is goed, net als het 
dichter bij de burger brengen van 
sociaal beleid en het afstoten van 
taken naar lagere overheden.” Bunt 
voegt daar nog aan toe dat het 
kabinet goed heeft ingespeeld op de 
gevolgen van de crisis voor het 
midden- en kleinbedrijf, met name 
de verlaging van het btw-tarief voor 
de bouw. 

creativiteit nodig
De economie trekt momenteel weer 
aan, wat na de crisis die zeven jaar 
duurde, een zegen is. Er komt meer 
geld in het laatje, iets waar, als dat 
goed besteed wordt, iedereen mee 
gediend is. De vraag ligt dan ook 
voor de hand waar de ‘mannen van 
de praktijk’ op dit moment de 
grootste bedreigingen zien. En waar 
de kansen. 
“De grootste bedreiging is, naar mijn 
mening, het te geringe vermogen om 
met het juiste tempo te veranderen. In 
een wereld die snel verandert moeten 
bedrijven en mensen ook veranderen. 

Samen sterk
In 2012 sprak ik met enkele enthousi-

aste ondernemers die vonden dat er de 

SGP in de verkiezingscampagne wel een 

extra zetje kon gebruiken. Het resultaat 

van dit contact was een aansprekende 

SGP-campagne. De partij timmerde let-

terlijk aan de weg met grote billboards 

langs de snelwegen en grote adverten-

ties in diverse landelijke dagbladen. 

Deze aanpak herhaalde zich bij de ge-

meenteraadsverkiezingen. De SGP-

boodschap viel op en het resultaat 

mocht er zijn!

Intussen groeide het idee dat deze inci-

dentele betrokkenheid zou moeten uit-

groeien tot een structurele verbonden-

heid. Dat heeft ertoe geleid dat deze 

ondernemers en het partijbestuur de 

handen ineen hebben geslagen. Het re-

sultaat is de oprichting van het Onder-

nemersplatform SGP. 

Ondernemers vinden het van belang dat 

onze SGP-politici weten wat er leeft op 

de werkvloer en wat de effecten zijn 

van het overheidsbeleid op het onder-

nemersklimaat. Ondernemers kunnen 

op hun beurt hun voordeel doen met de 

financieel-economische kennis van de 

SGP-fractie. Zo is de basis gelegd voor 

bijeenkomsten waar informatie wordt 

uitgewisseld, gelegenheid is om te net-

werken en elkaar informeel te ontmoe-

ten. 

Dit initiatief blijkt aan te slaan. Voor de 

eerstkomende ondernemersbijeen-

komst op D.V. 10 oktober hebben zich 

inmiddels ruim 100 mensen opgeven. 

Daarmee is die bijeenkomst volgeboekt! 

Maar er staan er nog meer op stapel…

Spontaan ontstond ook de gedachte het 

platform te gebruiken om donateurs te 

werven die middels een jaarlijkse finan-

ciële bijdrage een fonds vormen om de 

SGP-verkiezingscampagnes een extra 

impuls te geven met spraakmakende en 

aansprekende reclamecampagnes. Ook 

dat loopt goed. Er komen iedere dag 

meer donateurs bij! Wie volgt?

Het Hoofdbestuur waardeert het zeer 

dat de boodschap van de SGP ook in on-

dernemerskring op brede steun kan re-

kenen. Hoe meer steun voor dát geluid, 

hoe beter het is. Samen sterk!

M.F. van Leeuwen, algemeen voorzitter

kijk voor meer informatie 

en om aan te melden op 

www.sgp.nl/ondernemers

Teunis Bunt
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Passie voor sanitair
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Kwaliteit sinds 1935

Eersteklas service

Alle stijlen in huis

Eigen montageteam

BRUIDEGOMAMBTSDRAGERSDAMES
MODE VOOR

HEREN
MODE VOOR MODE VOOR MODE VOOR DE

www.hootsenkleding.nl

Passende
ambts-
kleding

Veluweweg 66 |  Kootwijkerbroek |  0342 - 44 12 71

Hootsen Kleding in 
Kootwijker broek heeft 
een uitgebreide collectie 
kostuums voor ambts-
dragers. U kunt deze 
in alle rust passen en 
desgewenst op maat laten 
maken door onze snelle 
vermaakservice. Mede-
werkers van Hootsen 
kennen de functie van 
ambtskleding en geven
u persoonlijk advies.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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Thuisonderwijs kent veel voordelen, 
het is een effectieve onderwijs-
vorm waarbij maatwerk naar 

niveau en tempo per leergebied mogelijk 
is. Nadelen liggen vooral op organisato-
risch en financieel gebied: alle kosten 
zijn voor eigen rekening, het vergt 
organisatievermogen en continue 
aandacht en tijd die niet gebruikt kan 
worden om inkomsten te verwerven.

Uit Nederlands1 en buitenlands onder-
zoek blijkt dat ouders zorgvuldig inhoud 
geven aan het thuisonderwijs aan hun 
kinderen. Ze bereiden zich daar grondig 
op voor. De sociaal-emotionele ontwik-
keling verloopt voorspoedig en de 
aansluiting met vervolgonderwijs en 
arbeidsmarkt is goed.

Vanaf de allereerste Leerplichtwet was 
huisonderwijs een volwaardige keuze-
mogelijkheid naast schoolonderwijs, 
maar in 1969 stelde de Kamer leerplicht 
gelijk aan schoolplicht. Vrijstelling van 
deze schoolplicht betekent juridisch 
gezien dat kinderen geen onderwijs 
volgen, hetgeen haaks staat op de 
inhoud van verdragen van de rechten 
van het kind. De Onderwijsraad2 
adviseerde daarom om het recht op 
onderwijs te waarborgen en toezicht in 
te stellen. Voor alle duidelijkheid: de 
Onderwijsraad ging uit van het voortbe-
staan van de vrijstellingsregeling en 
daarmee thuisonderwijs.

Staatssecretaris Dekker ging echter 
volledig tegen dit advies in door te 
pleiten voor een verbod op thuisonder-

wijs.3 Naar zijn persoonlijke mening is 
“schoolonderwijs altijd beter dan 
thuisonderwijs voor de cognitieve en 
sociaal emotionele ontwikkeling van 
kinderen”.

Zes wetenschappers4 zonden daarna een 
verklaring naar de Kamer waarin zij 
juist pleiten voor “loskoppeling van 
vrijstelling wegens levensovertuiging”, in 
feite voor een algemene openstelling van 
thuisonderwijs. Zij wezen op de 
positieve uitkomsten van onderzoeken 
en op het feit dat in het buitenland 
thuisonderwijs decennia lang erkend is 
als volwaardige onderwijsvorm.

In Nederland heeft Mr. Sperling5 
thuisonderwijs juridisch onderzocht. 
Een tekstvoorstel voor aanpassing van 
de Leerplichtwet, waarmee thuisonder-
wijs een stevige juridische basis zou 
krijgen, ligt klaar. Juridisch kan het, 
maar is de politieke durf ook aanwezig? 
■

deze herfst debatteert de Tweede Kamer over vrijheid van onderwijs en de vrijstelling van leerplicht 

op grond van levensovertuiging. 400 kinderen in nederland maken gebruik van dit recht op 

vrijstelling: in de nabije omgeving is er geen school van de eigen levensovertuiging voor handen. 

een recht dat ontnomen dreigt te worden. Reden om thuisonderwijs nader te bekijken.

veranker thuisonderwijs in de wet

Door Suzan Put en Tonnie Nijenhuis

1  H. Blok en S. Karsten, “Vervangend 
onderwijs aan kinderen van ouders 
met een richtingbezwaar”, 2008 en 
idem, “aanvullend onderzoek” 2010.

2  Onderwijsraad, “Art. 23 Grondwet in 
maatschappelijk perspectief ”, 2012.

3  Staatssecretaris S. Dekker, brief aan 
de Tweede Kamer, 13 juli 2013.

4  Thuisonderwijs heeft ook in 
Nederland recht van bestaan, 28 
oktober 2013

5  Mr. J. Sperling, “Moet jij niet naar 
school? Een onderzoek naar de 
juridische aspecten van thuisonder-
wijs vanuit Nederlands en 
rechtsvergelijkend perspectief ”, 2010.

De schrijvers zijn als medewerkers 
verbonden aan de Nederlandse 
Vereniging voor Thuisonderwijs 
(NVvTO).
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dinsdag 23 september 2014, 19.30 uur
Tijdrede Ds. D. Heemskerk
‘s gravendeel, Langestraat 16 a, geb. 

Oggin 

Woensdag 24 september 2014, 20.00 uur
Politiek en bestuur in het N.T. – leerpunten 
voor deze tijd
Prof. a. Baars

Scherpenzeel, Laan van Renes 121, geb. gg

Woensdag 24 september 2014, 19.30 uur 
Tijdrede
ds. W. Pieters uit garderen

grafhorst, dirkje Kerkemaat 30, geb. Oggin

donderdag 25 september, 19.30 uur
Tijdrede pkv Nieuwleusen/Zwolle en 
omstreken
ds g. Beens  uit Kootwijkerbroek

zwolle, Kromme mijdrecht, geb. gg

dinsdag 30 september 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. R. Bakker uit Barneveld 

Hardinxveld-giessendam, Buitendams 348

 

donderdag 9 oktober 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. H. zweistra.  

Terneuzen, geb. ggin

Woensdag 15 oktober 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. zoet

Bruinisse, Schoolstraat 13, geb. ggin

donderdag 4 december 2014, 19.30 uur
Ds. G.M. de Leeuw uit Opheusden 
Wadenoijen, Lingedijk 21, geb. HK

nB: voor alle genoemde data geldt: ‘deo 

volente’.

agendapunten voor de volgende Banier 
(16 oktober) kunnen via debanier@sgp.

nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 

der Ree doolaard) worden ingeleverd. 

de inleverdatum is uiterlijk vrijdag 26 

september! 

de daaropvolgende Banier zal op 

donderdag 13 november 2014 

verschijnen.

Agenda

meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Aankondiging boekpresentatie en partijcongres

Bouwen aan vertrouwen
Veel Nederlanders maken zich zorgen. Ruim tweederde van 
de bevolking vindt dat het de verkeerde kant op gaat met 
ons land. De overheid schiet te kort in de aanpak van maat-
schappelijke problemen, zoals werkloosheid, waarden en 
normen, en de zorg. Het vertrouwen in de overheid komt 
hierdoor steeds meer onder druk te staan.

Partijcongres
Over dit boeiende thema wordt op vrijdagmiddag 28 novem-
ber van 14.00 – 18.00 uur het jaarlijkse SGP-partijcongres 

gehouden. Het congres is bedoeld voor SGP-leden, sympathisanten, jongeren, verte-
genwoordigers en bestuurders. Noteer de datum alvast in uw agenda! 

Boekpresentatie
In de aanloop naar het congres presenteert het Wetenschappelijk Instituut SGP tij-
dens de Gezinsbeurs Wegwijs het boek Bouwen aan vertrouwen. Een christelijke visie 
op de verhouding tussen overheid en burger. De beurs wordt gehouden van dinsdag 
21 tot en met zaterdag 25 oktober in Ahoy te Rotterdam. Het precieze tijdstip van de 
boekpresentatie vindt u in het beursprogramma en op de website van de SGP. De 
bundel wordt uitgegeven door De Banier BV te Apeldoorn en is tijdens de beursdagen 
te koop voor € 9,95 in de SGP-stand.

 Fotoverantwoording: 
Voorpagina: Foto Werry crone

roelof Bisschop, de onderwijsman van de SGP, zie pagina 6 t/m 9

Pagina 5, 11 en 25: Wikipedia

Pagina 6, 8 boven en 31: cees van der Wal Fotografie

Pagina 8 onder: rijksoverheid.nl 

Pagina 26: henk van den Berge door Gerard ten Voorde

Voor vrijheid

en kwaliteit

De Banier
LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

93e jaargang

september 2014

nummer 07

SGP & 
Onderwijs

Cursus volgen?
In het begin van het politieke seizoen als bestuurslid van de kiesvereniging of 
raadslid van een SGP-fractie uw vaardigheden opfrissen? In september en oktober 
biedt de SGP op het partijbureau in Rotterdam de volgende cursussen aan:

• Politiek zonder fractie (24 september)
 Geen SGP-fractie en toch actief de SGP-boodschap laten horen in de politiek?  

Het kan!
 Cursusleider: Henri Pool (adviseur SGP-partijbureau)
 Kosten: €15,- p.p.

• Vitalisering kiesvereniging (7 oktober)
 Meer werk maken van het doel van de kiesvereniging? Vitaliseer!
 Cursusleider: Henri Pool (adviseur SGP-partijbureau)
 Kosten: €15,- p.p.

• Omgaan met tegenstanders (29 oktober)
 Hoe gaat u om met tegenstanders in het debat? Leer het!
 Cursusleider: Alex Klein (trainer Debat.NL)
 Kosten: €75,- p.p.

De cursussen vinden plaats op het SGP-partijbureau in Rotterdam en duren van 
19.00 uur – 22.00 uur.
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RST Zorgverleners op 
werkbezoek bij SGP

Op 16 juni waren twee leidinggevenden 
Kraamzorg van RST Zorgverleners, Anne-
lie Hoogesteger en Trude Kippers, op 
werkbezoek bij de SGP in Den Haag. Zij 
spraken met de Kees van der Staaij over 
het grote belang van de kraamzorg. 
Er leven in Den Haag ideeën om de 
kraamzorg uit het basispakket van de 
zorgverzekering te verwijderen. Hier 
zijn echter verschillende nadelen aan 
verbonden. Van der Staaij was be-
nieuwd naar de visie van RST Zorgverle-
ners hierop. Ook werd gesproken over 
de medicalisering van de thuisbevalling 
en het integraal tarief. De informatie uit 
het gesprek belangrijke input in het 
overleg met de diverse partijen in Den 
Haag.

AANkONDiGiNG
Vierde Internationale Conferentie SGP over het actuele thema

Minderheden in de knel
 

vrijdag 24 oktober 2014, van 15.00 - 22.00 uur
Hoornbeeck College, Engelenbergplantsoen 5, 8266 AB  KAMPEN

Tijdens deze conferentie zullen sprekers 
uit Irak, Oekraïne, Wit-Rusland en Georgië 
vertellen over de situatie van christenen 
en andere minderheden in hun land en 
graag met u daarover van gedachten wis-
selen. Namens de SGP hoopt dr. R. Bis-
schop een lezing uit te spreken.
De conferentie wordt georganiseerd door 
de Stg. Vormingsactiviteiten Oost-Europa 

SGP en het Wetenschappelijk Instituut voor de SGP. De voertaal tijdens de conferentie 
is Engels. U kunt uw evt. vragen wel in het Nederlands stellen, die worden dan naar 
het Engels vertaald.
Meer informatie over het programma staat op www.wi.sgp.nl. Het is mogelijk een 
deel van het programma bij te wonen, bijv. ‘s middag (tot 17.30 uur) of ‘s avonds 
(vanaf 19.00 uur). Voor het diner wordt een bijdrage gevraagd. U kunt zich via de 
website of een telefoontje naar (010) 7200 785 aanmelden. Uw aanmelding ontvan-
gen we graag uiterlijk 19 oktober.

We heten u hartelijk welkom Deo volente op 24 oktober in kampen!
Jacques Bazen, coördinator Stg. Vormingsactiviteiten Oost-Europa SGP

Jan Schippers, directeur Wetenschappelijk Instituut voor de SGP
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Wat trekt u zo aan in het 
onderwijs?
“Onderwijs volgen heb ik altijd als 
een bijzonder plezierige tijdsbeste-
ding  ervaren. Je kon steeds weer iets 
verder achter de horizon kijken. De 
leerkracht is in het onderwijs van 
doorslaggevende betekenis. Ik ben 
wiskunde gaan studeren omdat mijn 
docent mij wist te raken en te 
inspireren. Ik wist nog niet wat ik 
ermee zou worden, maar tegen het 
eind van de studie bleek het leraar-
schap voor de hand te liggen. 

leerling en docent.”

Hoe staat het ervoor met het 
Nederlandse onderwijs?
“In het algemeen, mogen we ons nog 
steeds verheugen op een behoorlijk 
hoog kwaliteitsniveau van ons 
onderwijs. De manier waarop het 
georganiseerd is en de grote variëteit 
die wordt aangeboden, zijn te 
koesteren aspecten. 
Het grote manco op dit moment is 
de mate waarin het vak van docent 
wordt gewaardeerd. Dat heeft ook 
wel te maken met de staat van de 
lerarenopleiding. Daar zouden  

Tijdens het proeflesgeven op een 
VWO-school in de Amsterdamse 
Jordaan kwam ik er echter keihard 
achter dat het lesgeven op het VWO 
vaardigheden vereist waarover ik 
niet beschikte. Toen ik het aanbod 
kreeg om wetenschappelijk mede-
werker te worden op de universiteit 
waar ik studeerde (VU), heb ik dat 
graag aanvaard.”

Wat zijn criteria voor goed 
onderwijs?
“Goed onderwijs is het best te 
karakteriseren als een intensieve 
inhoudelijke interactie tussen 

de heer Frank van der duyn Schouten heeft zijn hele leven veel met  onderwijs gehad. Het begon 

in het primair onderwijs, maar ook bij elke onderwijsinstelling die hij daarna bezocht, genoot hij 

van de nieuwe inzichten en vergezichten die deze ‘vensters op de wereld’ hem gaven. nu is hij 

rector magnificus aan de vrije Universiteit amsterdam (vU). als we dus vragen hebben over 

onderwijs en vooral over góéd onderwijs, kunnen we bij hem terecht.

Gespitst op 
goed onderwijs

Door Sjon van der Ree Doolaard
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➜

heid en vernieuwing.”

Vernieuwing?
“Het besef is wel doorgebroken dat 
we het niet teveel van stelselverande-
ringen moeten verwachten. Het 
belangrijkste is dat vakdocenten 
aansluiting behouden bij ontwikke-
lingen in hun vakgebied en van 
daaruit hun eigen onderwijs ver-
nieuwen. Ieder vak moet aansluiten 
bij de actuele stand van wetenschap 
en praktijk. De wetenschap ontwik-
kelt zo snel; dáár komen de 
vernieuwingen vandaan en veel 
minder uit de didactische en peda-
gogische hoek.”

Hoe is het met de lerarenopleidin-
gen gesteld?
“Op de universiteit zie je dat er 
geworsteld wordt. Veel van de 
lerarenopleidingen zijn aparte 
masteropleidingen die volgen op 

neerzetten, brengt dat substantiele-
substantiële investeringsver- 
plichtingen voor de overheid met 
zich mee.”

Wat zijn de consequenties als 
Nederland wordt ingehaald?
“Ik wil niet zwartgallig doen, maar 
dan zou kunnen betekenen dat ten 
aanzien van de economische ontwik-
keling - die heel sterk gebaseerd is op 
kennis -  je dan verwordt tot wat we 
tweede- of derdewereldlanden 
noemen. Zeker als je kijkt naar de 
ontwikkelingen in landen als China, 
India, Vietnam en Zuid-Amerika is 
dat een niet onrealistisch 
toekomstperspectief.”

Wat kunnen wij er aan doen?
“We moeten zicht houden op de 
ontwikkelingen, contact houden met 
die landen en vooral zelf investeren. 
Het vergt een voortdurende alert-

strengere selectiecriteria mogen 
worden toegepast en aankomende 
docenten beter worden opgeleid om 
jongeren te  inspireren.”

In het RD van 4 februari 2013 zei u 
dat “het kabinet moet investeren 
in onderwijs. Nederland wordt 
links en rechts ingehaald”. 
“De overheid denkt bij het onderwijs 
niet zo snel aan investeringen, maar 
meer aan bemoeienis. De meest 
onbenullige Kamervragen worden 
gesteld over incidenten en voorval-
len. In onze buurlanden zijn de 
investeringen in onderwijs bedui-
dend groter. Bij ons wordt er veel 
beknibbeld en leggen we vaak de 
verkeerde accenten. 
De kwaliteit is nog wel goed genoeg, 
maar dat kan snel veranderen als we 
niet voldoende voor de kwaliteit van 
onderwijs over hebben. Als je 
Nederland als kenniseconomie wilt 
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Vakantiepark Familiehuis Nunspeet
Randmeerweg 14, Nunspeet
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Het
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Koop uw vakantiewoning op een eigen kaveltevens verhuurmogelijkheden
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objectieve standaarden aan te geven 
zijn. In de meer vormende en 
levensbeschouwelijke vakken moet 
de school het vertrouwen krijgen 
van de overheid dat zij weet wat 
goed is. Dat vertrouwen kan worden 
gegeven op basis van dat wat wel 
gecontroleerd is.” 

Waar moet de SGP aan de onder-
handelingstafel voor pleiten? 
“De SGP mag van mij een stevig 
pleidooi voeren voor goede opleidin-
gen voor docenten.  
Overheidsbemoeienis op het inhou-
delijke vlak moet bestreden worden, 
want daar komen we niet verder 
mee.”

Hoe ziet u de toekomst van het 
reformatorisch onderwijs?
“Het bijzonder onderwijs zal vaker 
ter discussie worden gesteld. We 
moeten daarom telkens opnieuw 
duidelijk kunnen maken wat de 
waarde van het bijzonder onderwijs 
voor ons is. In tijdsbeslag neemt het 
onderwijs een grote plaats in het 
leven van onze jongeren in en 

de reguliere opleidingen. Je studeert 
dus bijvoorbeeld eerst Engels en 
vervolgens word je opgeleid tot 
docent. Dat deel is vrijwel geheel 
losgekoppeld van het vakgebied zelf. 
Ik denk dat dit een weeffout in de 
lerarenopleidingen is. De pedagogiek 
en didactiek moeten geïntegreerd 
zijn in de studie van het vakgebied, 
maar tegelijkertijd moeten deze 
aspecten de opleiding niet 
domineren.”

In hoeverre mag de overheid 
invloed hebben op het onderwijs?
“De overheid moet zich vooral 
bezighouden met faciliteren, het 
scheppen van de randvoorwaarden. 
De inhoud is veel minder het terrein 
van de overheid.”

Maar mag de overheid de inhoud 
niet beoordelen?
“De overheid mag de kwaliteit 
beoordelen als er duidelijke verifi-
eerbare en kwantificeerbare 
richtlijnen beschikbaar zijn. Dan 
kun je denken aan taal- en reken-
vaardigheid waar duidelijke en 

daarom zijn de vormende rollen van 
kerk en thuisfront niet voldoende. 
We moeten ook onze kwaliteitskaart 
blijven spelen en laten zien dat ons 
onderwijs jonge mensen heel goed 
opleidt voor hun toekomstige 
maatschappij.”

Is het reformatorische onderwijs 
genoeg bezig met kwaliteit, of 
vooral met identiteit?
“Kwaliteit en identiteit kunnen we 
niet los van elkaar zien. Identiteit is 
dat waar je voor staat en daarom 
moet dat uitgedragen worden als een 
wezenlijk onderdeel van je 
kwaliteitsconcept.”
 
Hoe gaat dat in de praktijk?
“Ik ben best positief over hoe het 
voortgezet onderwijs dat tegenwoor-
dig oppakt. Daar speelt de 
zogenaamde begeleide confrontatie 
een belangrijke rol. Bij het basison-
derwijs wordt de identiteit minder 
expliciet gemaakt. Dat is ook wel 
begrijpelijk, want daar is de externe 
roep om verantwoording minder 
sterk en is een zeer beschermende 
omgeving ook erg functioneel. Maar 
leerlingen moeten uiteindelijk wel 
worden voorbereid op een plaats in 
de maatschappij.  
Dat is belangrijk voor onze eigen 
kinderen, maar ook voor onze 
presentatie naar een steeds meer 
seculier wordende maatschappij.”

Hebt u tot slot nog een oproep aan 
de SGP’er?
“Wij leven in een tijd waarin wij de 
dokter durven tegenspreken als hij 
zijn diagnose stelt, maar eerbiedig 
onze mond houden als de loodgieter 
in onze keuken aan de slag gaat. We 
zouden daarom wel weer wat meer 
waardering mogen opbrengen voor 
een goede beroepsopleiding. Verder 
zou ik willen oproepen dat juist 
onder ons meer respect aan de dag 
wordt gelegd voor de leerkracht en 
zijn of haar professionele oordeel.” ■
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Neem voor de voordelen en 
tarieven contact op met 

Werner Dankers van Qompassie.
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DE GODSDIENSTVRIJHEID  
VEROORDEELD 

 
Onder deze titel heeft de Landelijke 
Stichting ter bevordering van de 
Staatkundig Gereformeerde begin-
selen een heruitgave verzorgd van 
de in 1937 door ds. G.H. Kersten, 
ds. P. Zandt en ir. C.N. van Dis sr. 
uitgegeven brochure tegen het door 
prof. H. Visscher voorgestane en 
uitgedragen beginsel van gods-
dienstvrijheid. Op grond van Gods 
Woord en de Belijdenisgeschriften 
keren de eerste SGP-voormannen 
zich tegen een publieke godsdienst-

vrijheid voor niet-gereformeerde religies. Een hoogst actueel 
onderwerp, gezien het groeiend aantal moskeeën in Nederland. 
De brochure omvat 88 pagina’s en is verkrijgbaar voor € 4,50 
(excl. € 2,00 verzendkosten). Uitvoering: duurzame paperback.  
  
Voor iedere plaatselijke/gemeentelijke SGP-kiesvereni-
ging stelt het bestuur 1 exemplaar gratis beschikbaar! 
Mail daartoe als pkv/gkv-secretaris uw adresgegevens.   

Voor het bestellen van een of meer brochures kunt u bellen 
naar: 0418 - 671790 (b.g.g.: 0416 - 693844) of e-mailen naar: 
inhetspoor@kliksafe.nl. Wanneer u tegelijk onze mooie zak-
agenda (€ 4,50) bestelt - die met de zondag begint! -, dan betaalt 
u geen € 9,00, maar slechts € 7,00 (zolang de voorraad strekt).   
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De overheid subsidieert leerlin-
genvervoer om te garanderen 
dat alle leerlingen niet alleen 
in theorie, maar daadwerkelijk 
naar de gewenste school kun-
nen. Dat vindt de SGP belang-
rijk. Financiële redenen mogen 
ouders niet in de weg staan om 
een christelijke school te kie-
zen die past bij de opvoeding. 
Vanouds betalen gemeenten 
het vervoer. Voor gemeenten 
die bovengemiddelde uitgaven 
hebben, is een praktische oplos-
sing mogelijk. Er is geen zwaar-
wegende reden om te stoppen 
met subsidie aan ouders die 
uit overtuiging een bijzondere 
school kiezen. Dit vervoer be-
draagt slechts ± 10% van alle 
kosten voor leerlingenvervoer. 
Bovendien kan de gemeente 
de subsidie op veel manieren 
beperken. Ouders betalen bij-
voorbeeld een fikse eigen bij-
drage.

i
n de eerste plaats is het oneerlijk 
om dit verwijt alleen te maken in 
de richting van het bijzonder 

onderwijs op godsdienstige grond-
slag. Elk onderwijs gaat uit van een 
visie op het leven, bij ons is dat dan 
de christelijke visie. De gedachte dat 
er geen waarheid bestaat of dat alle 
godsdiensten even waar zijn, is 
evengoed vooringenomen als een 
bijbels uitgangspunt. Zij denken 
evengoed het bij het rechte eind te 
hebben. 

Liberale kabinetten (met partijen als 
VVD en D66) hebben in de 19e eeuw 
lang vastgehouden aan de gedachte 
van neutraal of algemeen openbaar 
onderwijs. De hoofdstroom in de 
politiek kwam toen gewoon niet op 
het idee dat hun visie één van de vele 
was. 

Neutraal?
Neutraal onderwijs bestaat niet. 
Onderwijs is veel meer dan het 
bijbrengen van kennis en aanleren 
van vaardigheden. Wanneer onder-
wijs wordt beperkt tot datgene wat 
bijdraagt aan het vergroten van de 
welvaart (prestatiegericht onder-
wijs), dan krijgen we erg eenzijdig 
onderwijs!

Ouders hebben het recht om voor 
hun kinderen onderwijs te kiezen 
dat past bij hun levensvisie en 

manier van opvoeden. Jonge kinde-
ren hebben baat bij duidelijkheid en 
structuur. Zo krijgt het kind een 
basisvertrouwen in de mensen en de 
wereld om hem heen. Wanneer je 
een jong kind als volwassene behan-
delt, raakt het verwart. Het mist een 
sturende hand van een ouder die 
weet wat goed is voor het kind.

Natuurlijk mogen leerlingen vragen 
stellen waarom iets zus is en niet zo, 
of waarom het een belangrijker is 
dan het ander. Van vragen word je 
wijs. De meerderheid heeft niet altijd 
gelijk, daarom is het belangrijk om 
leerlingen de moed en de vaardig-
heid bij te brengen een afwijkende 
mening te hebben.

Opdringerig 
In deze tijd is het meer dan ooit 
nodig te benadrukken dat het 
grondrecht van de onderwijsvrijheid 
bedoeld is om ouders bescherming 
te bieden tegenover een al te opdrin-
gerige overheid. Een land kan nu 
eenmaal geen kinderen liefhebben. 
Dat kunnen alleen ouders. ■

gezaghebbende mensen in seculier nederland beweren 

dat kinderen op christelijke scholen geen goed onderwijs 

krijgen. de kinderen worden geïndoctrineerd: ze worden te 

veel beïnvloed en de kant van hun godsdienstige ouders 

opgestuurd. is de ‘School met den Bijbel’ echt niet meer 

van deze tijd? Wat betekent onderwijsvrijheid nog?

Politiek voor dummy’svRaagBaaK

Gijsbert Leertouwer
?

Peter:

“Vindt de SGP dat 

leerlingenvervoer 

door gemeenten 

gesubsidieerd moet 

worden?”

Door Jan Schippers

Antwoord door Gijsbert Leertouwer

De Nederlandse Grondwet
Het artikel in de Grondwet is te 
vinden op de website www.
denederlandsegrondwet.nl. Daar 
typ je bovenaan het artikelnum-
mer ‘23’ in en je leest over de 
vrijheid van onderwijs.
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Laat de docent weer lesgeven

L
eerlingen worden op school 
voorbereid om de maatschappij 
in te gaan. In het voortgezet 

onderwijs worden leerlingen gecon-
fronteerd met lesstof die ze in hun 
verdere leven, bewust of onbewust, 
nodig zullen hebben. Docenten zijn, 
in het voortgezet onderwijs, vaak 
bezig met kennisoverdracht. Een 
goede bezigheid! Is dat de beste 
voorbereiding op de maatschappij of 
op een vervolgopleiding? Hoe zit dat 
dan met de vaardigheden die 
leerlingen dienen te hebben? Docen-
ten zijn vaak te druk om de overvolle 
lesplanningen bij te houden, er zijn 
regelmatig toetsen ingepland (dit 
zijn helaas vaak kennistoetsen) en 
dan vragen enkele leerlingen ook om 
extra aandacht! Dit alles maakt dat 
verschillende vaardigheden op de 
achtergrond raken. 
Ook zouden scholen en docenten 
meer contact moeten hebben met 
het vervolgonderwijs over de 
vaardigheden die leerlingen moeten 

beheersen. Op deze manier ontstaat 
er een betere aansluiting op de 
vervolgopleiding en op de 
maatschappij. 

Docenten moeten van de scholen 
meer tijd krijgen om zich bezig te 
houden met het implementeren van 
vaardigheden in de lessen. Er moet 
meer ruimte komen voor overleg 
tussen docenten om dit te verwezen-
lijken. Deze ruimte kan alleen 
geboden worden als docenten 
minder vermoeid worden met 
allerlei extra taken buiten het 
lesgeven. Denk hierbij aan het 
bijhouden van de uren straf die 
leerlingen krijgen of het organiseren 
van Citotoetsen. Verder is het hierbij 
enorm van belang om kleinere 
klassen te creëren. Want hoe kunnen 
docenten maatwerk leveren met 
klassen van zo’n 30 leerlingen? 
Verder moeten docenten meer tijd 
krijgen om zich te ontwikkelen in 
het toepassen van verschillende 

vaardigheden om de lessen effectie-
ver en zinvoller te maken voor de 
leerlingen.

De overheid moet docenten meer 
vrijheid geven in het invullen van 
het lesprogramma. 
Er zal meer geld naar het onderwijs 
moeten. Immers, minder leerlingen 
in één klas betekent dat er meer 
docenten nodig zijn. 
Verder moet het maar eens afgelo-
pen zijn met het beoordelen van 
scholen op basis van het al dan niet 
behalen van de urennormen, 
doorstroom van leerlingen en 
cijferresultaten.
De overheid moet vooral de kwali-
teit van de lessen bekijken, scholen 
daarmee confronteren en verbeter-
punten aandragen. Dat zal ons 
onderwijs verbeteren! ■

Leerlingen in het voortgezet onderwijs moeten voorbereid 

worden op de maatschappij. docenten zijn bevlogen om het 

werk te doen en willen leerlingen graag toerusten. maar is het 

huidige voortgezet onderwijs wel de beste voorbereiding op de 

maatschappij? Krijgen docenten wel voldoende ruimte? Tijd voor 

de overheid en de scholen om aan het werk te gaan.

maatschappij

Ruimte voor docenten
Taak voor de overheid

Erik Jan Vinke,
commissie Onderwijs
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is om RMU-lid te zijn? Omdat iedereen die werkt of  werk 
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De onderwijzer naar Adriaen van Ostade
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Liever breedtesport dan topsport

Henk van den Berge, inzet Eppie Klein
  

Apeldoorn

  Gelderlandde provincie gelderland stelt zes miljoen euro beschikbaar 

om de wielerkoers giro ‘d italia in 2016 in apeldoorn te laten 

starten. zo snel als maar kon, trokken Henk van den Berge 

(53, SgP apeldoorn) en eppie Klein (58, SgP gelderland) aan 

de bel. een interview met beide fractievoorzitters.

Door Henri Pool

“Lichaam en 
geest weer 

in evenwicht”

daarom niet de illusie dat we zo’n 
wedstrijd op de wegen van de 
provincie kunnen tegenhouden. 
Maar het tweede, de financiële 
ondersteuning, vind ik geen taak van 
de provincie of de gemeente. Een 
kleine groep mensen verdient aan 
gemeenschapsgeld.”

De SGP in Apeldoorn protesteert 
tegen deze plannen. Wat zijn de 
argumenten?
Van den Berge: “We zijn tegen 
topsport, omdat het daarbij alleen 
om de mens draait. Een belangrijke 
reden is tevens de aantasting van de 
zondagsrust. Bovendien zijn er 
onverantwoorde miljoenenbedragen 
mee gemoeid. Ook leidt de wieler-
koers tot overlast, omdat er grote 
wegen worden afgesloten. Verder 
vinden wij topsport geen taak van de 
overheid, zeker niet tijdens een 

economische crisis.

En zo wordt weer bevestigd dat de 
SGP altijd tegen sport is.
Klein: “Nee, we zijn niet tegen het 
spel! Wel tegen de verafgoding, het 
grote geld, de verdovende middelen 
en de lichamelijke uitputting. Sport 
is een goed middel om lichaam en 

geest weer in evenwicht te krijgen. 
Maar bij topsport is daar geen sprake 
van. Bij breedtesport wel. Waarom 
stelt de provincie die zes miljoen 
euro niet beschikbaar aan gemeen-

Waarom wil Apeldoorn startplaats 
zijn?
Van den Berge: “De provincie 
Gelderland heeft Apeldoorn bena-
derd. Het gemeentebestuur is erg 
positief. Tv-beelden gaan de hele 
wereld over en de enkele 100.000 
bezoekers zorgen voor extra inkom-
sten voor het bedrijfsleven. Na het 
debacle van het grondbedrijf kan 
Apeldoorn wel wat positieve aan-
dacht gebruiken.”

Moet een gemeente of provincie 
zich met dit soort evenementen 
bezighouden?
Klein: “Je zit met twee dingen. 
Allereerst moet je de omgeving zo 
inrichten dat de veiligheid van 
mensen niet in het geding is. Ik heb 
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ten om te investeren in 
breedtesport?”

Gaat de gemeente Apeldoorn ook 
zoveel investeren?
Van den Berge: “Zo heel veel geld 
heeft Apeldoorn niet meer. Maar nu 
de provincie voor het geld zorgt, 
vinden de meeste partijen het 
prima.”
Klein: “Ik vind het zo faliekant 
verkeerd dat je met gemeenschaps-
geld topsport enorm veel geld als 
beloning geeft. Iedereen die iets 
organiseert moet toch kosten maken 
en er een bepaald verdienmodel 
opzetten? Wij zijn in een samenle-
ving gekomen waar je een 
subsidieaanvraag doet, je hand 
ophoudt en heel verongelijkt kijkt 
wanneer die hand niet gevuld 
wordt.”

Meteen nadat het nieuws bekend 
werd, hebben jullie actie onder-
nomen door vragen te stellen. Is 
daar vooraf contact over geweest?
Van den Berge: “We wilden eerst 
weten hoe het college van Apeldoorn 
hier in stond. Die beantwoording 
was vrij algemeen. Als er na de 
zomer meer zekerheid is, kijken we 
wat we samen met de SGP-Staten-
fractie kunnen betekenen. Maar bij 
dit soort dingen, als het geld gere-
geld is en men wil het graag, is er 
maar weinig kans om het te voorko-
men. Wat overblijft, is de signaal- 
functie die je als SGP-fractie hebt.”
Klein: “We hebben dit niet direct 
afgestemd, dat kost veel tijd. Wel 
hebben we een keer in de zes weken 
een bijeenkomst met wethouders en 
raadsleden van de SGP in Gelder-
land. Ook spreken we via de e-mail 
actuele onderwerpen intensief door. 
We zetten vragen uit, verstrekken 
memo’s en stemmen actualiteiten af. 
Dat contact gaat er met Apeldoorn 
dus zeker nog komen.” ■

Werk voor de waterschappen

in De Banier van april vorig jaar is in deze rubriek 

een toelichting gegeven op de functies en werk-

zaamheden van de waterschappen in Nederland. 

Deze keer een tweetal actuele onderwerpen die spelen 

binnen het waterschap.

Afvalwater
Veel waterschappen zijn verantwoordelijk voor de 

afvoer en verwerking van het rioolwater. De gemeente 

brengt het tot aan de gemeentegrens, waarna het 

waterschap het transporteert naar meer centraal gelegen rioolwaterzuiveringsin-

stallaties (RWZI’s). Gemeenten moeten zorgen voor het zoveel mogelijk scheiden 

van (schoon) regenwater en het echte (vuile) rioolwater. Bij nieuwbouw is dat 

tegenwoordig standaard, maar bij bestaande bouw, zeker in oude wijken, is dit 

problematisch. 

Mede als gevolg van de klimaatverandering, wat te zien is in intensievere buien, 

moet het waterschap zorgen voor een goede verwerking van al het afvalwater. Een 

relatief nieuw probleem daarbij zijn de resten van medicijnen die in het rioolwater 

zitten. Het vergt steeds meer energie om het water van die resten te ontdoen, 

alvorens het gereinigde water bij de RWZI op het oppervlaktewater mag worden 

geloosd. Dit alles leidt tot uitbreiding en/of aanpassing van de RWZI’s, waar veelal 

forse bedragen mee gemoeid zijn.

Slimmer en efficiënter werken
De inkomsten van de waterschappen worden opgebracht door alle inwoners en 

ondernemers van het verzorgingsgebied van het waterschap. Als lokale bestuurder 

is het dan ook belangrijk te sturen op goede dienstverlening door het waterschap, 

maar wel tegen een betaalbare prijs. Zoals bij alle overheden is er ook bij water-

schappen nog een forse kostenverlaging te realiseren door anders, slimmer en 

efficiënter te gaan werken. Daarom is het erg belangrijk dat naast inhoudelijk ster-

ke bestuurders ook mensen met een zakelijke en bedrijfsmatige achtergrond zich 

inzetten voor het lokale bestuur. 

Naast genoemde onderwerpen zijn onderwerpen als bescherming tegen hoog 

water, het hebben en houden van droge voeten, maar ook het bewaken van de 

(zwem)waterkwaliteit blijvend actueel. Een boeiende bezigheid als je gemotiveerd 

bent om je in te zetten voor het maatschappelijk nut.

Cees Verloop

 c.verloop@eteck.nl

UitGeLicht

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk. Deze keer 
cees Verloop, algemeen bestuurder Waterschap Scheldestromen
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in europees perspectief
Hebben europa en onderwijs met elkaar te maken? Ja, zelfs 

al is de europese Unie niet bevoegd om wetgeving te maken 

op het gebied van onderwijs. Steeds meer nederlandse 

scholen werken samen met buitenlandse scholen via eU-

projecten voor internationale uitwisseling. Kunnen christenen 

elkaar over de landsgrenzen tot een hand en een voet zijn?

de wettelijke verankering van de 
vrijheid van onderwijs. Niet alleen in 
Nederland. Het Europees Verdrag 
voor de Rechten van de Mens 
(EVRM) spreekt zich er eveneens 
over uit: ouders hebben recht op 
onderwijs voor hun kinderen dat 
overeenkomt met hun godsdienstige 
overtuiging. Hoe dat invulling krijgt, 
verschilt echter sterk per lidstaat.

Veel Nederlandse reformatorische 
scholen, waaronder Driestar educa-
tief, maken gebruik van Europese 
mogelijkheden voor uitwisseling van 
scholieren, studenten en docenten. 
Hun ervaringen zijn positief, ook ten 
aanzien van de ruimte voor de eigen 
identiteit. 

Op praktisch niveau kan de Euro-
fractie zich eveneens inzetten voor 
het christelijk onderwijs. Duitse 
partnerscholen van de Fruytier 
betreuren dat Duitsland uitsluitend 
seculiere lerarenopleidingen kent. 
De scholen vragen zich af of het 
mogelijk is dat Duitse studenten aan 
Driestar educatief tot leraar worden 
opgeleid en dan les gaan geven op 
Duitse christelijke scholen. Ze 
hebben daarbij te maken met 
toelatingseisen voor docenten die 
per deelstaat erg uiteenlopen. De 
Eurofractie heeft navraag gedaan om 
duidelijk te krijgen welke Europese 
afspraken voor deze beroepskwalifi-
caties gelden. ■

S
amen met de Vereniging voor 
Gereformeerd Schoolonderwijs 
(VGS) organiseert Bas Belder, 

lid Europees Parlement namens de 
nieuwe gecombineerde Eurofractie 
ChristenUnie-SGP, jaarlijks een 
‘Brussels Beraad’ over de positie van 
het christelijk onderwijs, vrijheid van 
godsdienst en de juridische aspecten. 
Bijbelgetrouwe scholen en onder-
wijsorganisaties uit zeven Europese 
landen wisselen dan ervaringen uit. 
De vertegenwoordiger vanuit de 
Fruytier Scholengemeenschap 
informeert en betrekt alle reformato-
rische scholen voor voortgezet 
onderwijs via het overleg tussen de 
schoolbestuurders.

Vanuit die betrokkenheid wees 
Belder dit voorjaar tijdens de VGS-
ledenvergadering op de ideologische 
drang van het secularisme die zich in 
de verschillende lidstaten manifes-
teert. Niet de ouders, maar de staat 
zou de morele standaarden voor het 
kind moeten bepalen, zo is de 
gedachte. En godsdienstonderwijs 
wordt gezien als strijdig met het 
recht van het kind om neutraal zijn 
levensovertuiging te kiezen. 

Naast de zorgen willen we oog 
hebben voor de goede zaken, zoals 

Frank van der Maas
medewerker van Bas Belder, 
Eurofractie ChristenUnie-SGP

“Nederlandse 
reformatorische 
scholen maken 

gebruik van Europe-
se mogelijkheden 
voor uitwisseling. 
Hun ervaringen 
zijn positief.”

Christelijke scholen bemoedigen elkaar in 
Brussel en spreken met de Hongaars-Gere-
formeerde bisschop en politicus Tökés.

28

eUrOPA



in europees perspectief

zuinig en doelmatig
De SGP vindt dat de overheid zuinig 
beheer moet voeren. Wat hoort bij 
zuinigheid? Bij zuinigheid hoort een 
weloverwogen en evenwichtig 
uitgavenpatroon. Je kunt het geld 
maar één keer uitgeven. Bij zuinig-
heid hoort ook de bereidheid tot 
bezuinigen. De overheid is ook 
gehouden doelmatig beheer te 
voeren. Veel kosten maken tegen-
over minimale opbrengsten is niet 
verstandig. De overheid is gehouden 
prestaties te verrichten met een zo 
beperkt mogelijke inzet van 
middelen. 

De lasten
Waarom moet de overheid een 
zuinig en doelmatig beheer voeren? 
Dat heeft alles te maken met de 
lasten voor de burgers en onderne-
mingen. Die moeten volgens de SGP 
zo laag mogelijk zijn. Dat is een oud 
beginsel. In het oude Program (1918) 
staat, dat het ambtelijk apparaat zo 

maakt schulden. Dat geldt voor een 
land ook. De Nederlandse overheid 
geeft standaard meer uit dan er 
binnenkomt. Al jarenlang pleit de 
SGP voor een gezond huishoud-
boekje: niet meer uitgeven, dan de 
inkomsten en sparen voor moeilijke 
tijden. In Europees verband geldt de 
norm: het begrotingstekort mag niet 
hoger zijn dan 3% van het Bruto 
Binnenlands Product, dat is wat een 
land verdiend met goederen en 
diensten.

eenvoudig?
Financiën zijn niet waardevrij! 
Achter de financiën zitten beleids-
keuzes die veelal vragen om 
levensbeschouwelijke afwegingen. 
Verstrekt de overheid subsidies? Aan 
wie? Waarom? Moet de overheid een 
zwembad financieren? Geld voor 
een theater? Zo maar wat voorbeel-
den. Financiën vormen dus niet 
zomaar het sluitstuk van besluitvor-
ming. ■

klein mogelijk moet zijn, ‘opdat de 
belastingen niet nodeloos worden 
verzwaard’. Een kleine en goedkope 
overheid die ruimte geeft aan 
particulier initiatief, is het ideaal van 
de SGP.

Betalingsbalans
De betalingsbalans is een verant-
woording van de inkomsten en 
uitgaven door in- en uitvoer. De 
regels voor die betalingsbalans stelt 
het Internationaal Monetair Fonds 
(IMF) vast. Als een land meer 
goederen of diensten uitvoert, dan 
invoert, dan heeft het een overschot 
op de betalingsbalans. Dat is voorde-
lig. Evenwicht tussen export en 
import is gezond. Als een land 
slechts één soort goederen of 
diensten exporteert, dan maakt het 
land zich kwetsbaar. De SGP pleit 
daarom voor een evenwichtig 
samengestelde betalingsbalans. 

Staatsschuld
Wie meer uitgeeft dan hij verdient, 

de SgP staat voor een solide financieel beleid. dat is algemeen bekend. Het onderwerp financiën 

lijkt simpel. Overdaad schaadt. mensen met een gat in de hand krijgen het advies te bezuinigen. 

Simpel? dat is te simpel voorgesteld. Ook vraagt de techniek om kennis van zaken. en ten slotte: 

de basale regels zijn niet zo moeilijk, maar de naleving daarvan valt voor politici niet mee.

Praktische beginselen (53)

Door drs. P.A. Zevenbergen

Artikel 27
Ten aanzien van de overheidsuit-
gaven moet een zuinig en 
doelmatig beheer worden ge-
voerd, zodat de lasten voor 
burgers en ondernemingen 
beperkt blijven. Gestreefd moet 
worden naar een evenwichtig 
samengestelde betalingsbalans.
De staatsschuld wordt zoveel 
mogelijk beperkt.
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Frank, is het tijd om te vertrekken?
Na een lach, is het serieuze ant-
woord: “Het bestuur zei: ‘Ik denk dat 
we beiden wilden dat deze vacature 
pas een jaar later zou zijn gekomen.’ 
Maar deze vacature kwam niet een 
jaar later; hij kwam nu. Ik heb hem 
een week laten liggen. Want ik had 
het prima naar mijn zin hier. Uitein-
delijk was de functie te interessant 
om niet op te reageren.”

Wat ga je doen?
“Ik word beleidsmedewerker bij het 
ministerie van Binnenlandse Zaken 
en Koninkrijksrelaties op het gebied 
van gemeenterecht en provincie-
recht. In 2013 studeerde ik af met 
een scriptie over gemeenterecht, dus 
mijn interesse was snel gewekt. De 
relatie tussen overheid en burger en 
de relatie tussen de overheden 
onderling boeien me erg. En de 
gemeente, dat is misschien wel de 
belangrijkste overheid.”

Wat heb je bij SGP-jongeren kun-
nen doen?

Aan dat bewustwordingstraject 
wilde ik bij SGP-jongeren graag 
bijdragen.”

Hoe krijgen we de SGP-jongeren 
bij de SGP?
“Ik denk dat het heel belangrijk is 
dat de oudere generatie open staat 
voor de jongere generatie.”

Ligt de sleutel aan die kant?
“Ja. Bij de achterliggende gemeente-
raadsverkiezingen zag je dat er al 
meer jongeren op de lijsten staan, 
dat was heel positief. Vitale kiesver-
enigingen met ruimte voor jongeren 
zijn daarom erg belangrijk.”

Wat is de toekomst van de functie 
beleidsadviseur?
“Er is sprake geweest van een 
reflectie op deze functie. Maar het 
bestuur heeft besloten de functie te 
behouden. Je moet iemand hebben 
die bijna fulltime met SGP-jongeren 
bezig kan zijn. Je bent de spil tussen 
SGP-jongeren en de andere geledin-
gen, fracties en de samenleving. 
Daar is genoeg werk voor!” ■

“We hebben veel gedaan. Een groot 
project was bijvoorbeeld Kernideeën 
2.0. De mooiste hoofdstukken vind 
ik waar het gaat over de zorg voor 
elkaar. Ik vind het erg positief dat 
het bestuur mijn voorstel om een 
paragraaf over het vreemdelingenbe-
leid overnam. Daarnaast was er 
natuurlijk de SGP-jongerendag over 
veiligheid. Dat was organisatorisch 
een flinke klus, die we met tientallen 
vrijwilligers hebben geklaard. En 
niet te vergeten de nieuwe beleids-
nota. De tekst mag ook aansluiten, 
als dat van de ruimte nodig is.

Een belangrijke taak van de beleids-
adviseur is het zorgen voor bagage 
voor de jongeren, in de zin van 
vorming en toerusting. Zo organise-
ren we in het najaar een masterclass 
over Israël. Die hoop ik als vrijwil-
liger nog af te maken.”

Wat zijn je drijfveren geweest?
“Ik vind het erg belangrijk dat ook 
jongeren politiek betrokken zijn. Ze 
moeten leren nadenken over allerlei 
maatschappelijke kwesties. We 
moeten onze keuzes kunnen uitleg-
gen; daar vraagt de samenleving om. 

al surfend op de website van de SgP-jongeren kom ik een vacature tegen. “SgP-jongeren zoekt 

nieuwe beleidsadviseur”, staat er. Hij is er nu een krap jaar, maar hij vertrekt: Frank van Putten. 

een terugblik met de buitenbeeldtredende beleidsadviseur van de SgP-jongeren. We hebben 

het over zijn toekomst en die van SgP-jongeren.

Beleidsadviseur bij  
de SGP-jongeren,  
een vluchtig bestaan…

Door Sjon van der Ree Doolaard
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OvErzicht

Woord	vooraf

Het	gezin	is	niet	door	

de	mens	uitge-

dacht,	maar	het	is	

een	instelling	van	God.	De	

mens	is	aangelegd	op	

gemeenschapsleven	in	

gezinsverband.	God	heeft	

het	huwelijk	tussen	één	man	

en	één	vrouw	ingesteld.	God	

heeft	gewild	dat	zij,	die	

twee	waren,	één	zouden	

zijn.	Adam	en	Eva	kregen	in	

het	paradijs	de	opdracht	tot	

gezinsvorming:	“Weest	

vruchtbaar	en	vermenigvul-

digt.”	Buiten	het	paradijs	

hebben	Adam	en	Eva	

kinderen	gekregen	en	

vormden	zo	met	hun	

kinderen	een	gezin.	Het	

gezin	wordt	terecht	‘een	

scheppingsordinantie	van	

God’	genoemd.	

Het	gezin	was	het	eerste	

samenlevingsverband.	Het	

gezin	is	de	oefenplaats	voor	

het	leven	in	de	maatschap-

pij.	In	het	gezin	leren	de	

kinderen	te	delen	en	te	

geven,	zonder	eerst	te	

vragen	wat	men	zelf	krijgt.	

In	onze	moderne	samenle-

ving	wordt	het	gezin	door	

allerlei	ontwikkelingen	al	

meer	bedreigd.	

Het	aantal	echtscheidingen	

neemt	schrikbarend	toe.	Veel	

kinderen	ondervinden	de	

ingrijpende,	negatieve	

gevolgen	hiervan.	Het	

huwelijk	wordt	door	velen	

niet	meer	gezien	als	een	

verbond	voor	het	leven.	Er	

wordt	steeds	minder	geleefd	

bij	het	heilzame	gebod	van	

God:	“Gij	zult	niet	echtbre-

ken.”	Wanneer	het	niet	meer	

gaat	in	een	huwelijk,	is	het	

maar	beter	uit	elkaar	te	

gaan.	Het	woordje	‘trouw’	

staat	in	onze	tijd	niet	hoog	

aangeschreven.	Het	huwelijk	

is	een	band	voor	het	leven,	

niet	alleen	als	er	voorspoed	

is,	maar	ook	in	tijden	van	

tegenspoed.	Het	is	van	grote	

betekenis	voor	kinderen	dat	

zij	trouw,	liefde	en	zelfver-

loochening	bij	vader	en	

moeder	opmerken.	Er	dient	

sprake	te	zijn	van	een	hechte	

gezinsband.	Huwelijkstrouw	

geeft	zekerheid	en	gebor-

genheid	aan	het	gezinsleven.	

Ouders	hebben	hun	kinderen	

een	goed	voorbeeld	te	

geven.	Er	behoort	een	

gezinsleven	te	zijn	naar	Gods	

bedoeling.	In	het	gezin	moet	

gelezen	worden	uit	Gods	

Woord.	De	Bijbel	dient	

richtsnoer	te	zijn	in	alle	

dingen.	Hoe	is	het	met	onze	

gezinnen	gesteld?	Is	er	

onderscheid	met	wereldse	

gezinnen?	Is	Gods	Woord	tot	

richtsnoer	voor	het	gezinsle-

ven?	Reformatie	en	Nadere	

Reformatie	zagen	de	waarde	

van	het	gezin.	Met	name	in	

de	tijd	van	de	Nadere	

Reformatie	werd	ernst	

gemaakt	met	de	opvoeding	

van	de	kinderen	in	de	vreze	

des	HEEREN	en	met	de	

praktijk	der	godzaligheid.	De	

Heere	geve	dat	onze	

gezinnen	voor	het	eerst	of	al	

meer	kleine	kerkjes	in	de	

kerk	mogen	zijn.	■

Ds.	A.	van	Heteren,	Urk
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Wat is dat voor Hanna een groot wonder, wanneer zij haar kleine jongen op de knieën ziet vallen 

en de HeeRe aanbidden. Want in het slot van 1 Samuël 1 gaat het over Samuël, die kleine jongen 

van tussen de drie en vijf jaar. Hij mag hier de Heere erkennen als zijn god en Koning.

kan mijn kind overal bewaren voor 
de zonden en met dat vertrouwen is 
ze niet beschaamd uitgekomen. 

Geliefde lezer, is dat ook uw vertrou-
wen in deze tijd, waar de sociale 
media zo’n geweld op uw kind doen? 
Mag u in het gelovig vertrouwen 
weten, dat uw kind door de Heere 
bewaard wordt. Onderzoek u eens 
eerlijk? Is de donkerheid van de tijd 
uw nood, of uw gebrek aan vertrou-
wen op de Heere? Hebben wij nog 
een Godsvertrouwen in deze tijd? 
Schort het ons daar niet aan? Laten 
we dat in de eerste plaats eens als 
schuld voor God belijden.

Hanna gaf haar kind aan de Heere 
over. Ze had maar één verlangen, dat 
haar kind de Heere mocht dienen. Is 
dat ook het doel van onze opvoe-
ding? Of doen we er alles aan om ze 
een goede positie te laten verwerven 
in deze maatschappij? Geve de Heere 
dat we onze kinderen met Hanna en 
Elkana mogen opvoeden in de vreze 
Gods tot Zijn eer. Dan zijn onze 
kinderen welbewaard, hoe donker 
ook onze tijd mag zijn. Dan is er 
toekomst voor kerk en vaderland. ■

g
eliefde lezer, het nummer van 
ons partijblad dat voor u ligt, 
is gewijd aan een zeer belang-

rijk thema: ‘het gezin’. En dan hoef ik 
u niet te vertellen dat in ons huidige 
politieke bestel het gezin onder vuur 
ligt. Maar dat is ook niet verwonder-
lijk. Want de duivel weet, dat 
wanneer hij het gezin uit elkaar weet 
te breken, de beschermende muur 
rondom de kinderen wegvalt. Laten 
we niet vergeten, dat het hem met 
name om de kinderen te doen is. 
Immers: “wie de kinderen heeft, 
heeft de toekomst”.

Wat hebben onze gezinnen nu 
nodig? In de eerste plaats biddende 
moeders. Moeders die hun kinderen 
bij de voorduur opdragen aan Gods 
genadetroon. Die het praktiseren: 
“Ik leg de namen van mijn kinderen 
in Uw handen”. Samuël is niet alleen 
een kind van de Heere gebeden, 
maar ook een kind dat aan de Heere 
is overgeven. Moeder Hanna geeft in 
het gebed haar kind aan de Heere 
terug. Heere, U alleen kunt echt voor 
mijn kind zorgen! Ik beveel mijn 

lieve jongen in Uw handen aan. Zijn 
wij met Hanna biddende ouders?

Het wordt veel gezegd en niet ten 
onrechte: “We leven in een donkere 
tijd”. Maar was de tijd waarin Hanna 
en Elkana leefden geen donkere tijd? 
In de kerk werd door de leidslieden 
openlijk gehoereerd met vrouwen 
die zich aan de poort van de kerk 

aanboden! Ambtsdragers die de 
offers aan God gebruikten voor 
eigen verrijking. Is dat geen donkere 
tijd? Een tijd waarin het Woord 
Gods schaars was. 

Wat doet nu Hanna? Zij brengt haar 
kind daar, waar de zonden zo 
openlijk worden uitgeleefd. Hanna, 
hoe kun je dat nu toch doen? Wel, ik 
heb hem de Heere overgegeven. God 

“Ik ben die vrouw, die hier bij u stond 

om den HeeRe te bidden (…) en hij 

bad aldaar de HeeRe aan.” 

1	Samuël	1:26b	en	28b

een biddende moeder en een aanbiddend kind

“Ik beveel mijn 
lieve jongen in 

Uw handen aan.”

Door	ds.	A.A.	Egas,	Nieuwkoop
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de algemene beschouwingen liggen weer achter ons. Het was een 

getuigenis op zich, toen na uren vergaderen in de plenaire zaal onder 

toeziend oog van onze oud-fractievoorzitter van der vlies de Bijbel 

openging en de gelijkenis van de barmhartige Samaritaan door van der 

Staaij onverkort werd voorgelezen.

ingrijpende hervormingen 

M.F.	van	Leeuwen

lastenverlichting voor de éénverdie-
ners. Maar de hervormingsagenda 
van de SGP wordt niet alleen 
bepaald door de financieel-economi-
sche problematiek. De voor de 
samenleving zo heilzame Bijbelse 
normen en waarden die door het 
individualistische vrijheidsdenken 
ernstig aan inflatie onderhevig zijn, 
vragen om diepgravender verande-
ringen. Dat vraagt om een 
reformatie van burgers en van de 
samenleving als geheel.

reformatie
Op 31 oktober bracht Maarten 
Luther zijn 95 stellingen in de 
openbaarheid. Dat wordt meestal als 
het beginpunt van de Reformatie 
beschouwd. Jaarlijks wordt dit in 
speciale bijeenkomsten of in de 
zondagse eredienst herdacht.
Als Groen van Prinsterer in zijn 
bekendste boek Ongeloof en revolutie 
(editie 2008) het thema Reformatie 
en het vrijheidsbeginsel aan de orde 
stelt, plaatst hij dit in een Bijbelse 
context tegenover het ongeloof en de 
revolutie. Hieronder enkele gedach-

ten van hem. 
“Let op het beginsel van de Reforma-
tie, op haar leer en op haar werking. 
Het beginsel. - Is het vrijheid? De 
Hervorming, net als het Evangelie 
predikt vrijheid. Maar het predikt 
een vrijheid die is gegrond in 
onderwerping aan Gods Woord en 
wet. Vrijheid van de willekeur van 
mensen. De Reformatie wil biddend 
onderzoek van Gods Woord. Niet 
om de openbaring voor de rede te 
doen buigen, maar om de overmoed 
van het verstand voor het hogere 
licht van de openbaring te doen 
zwichten. Vrijheid om in elke 
betrekking dienstknecht van God te 
zijn en vrijheid om in Zijn dienst 
ook dienaar en onderdaan van de 
mensen te zijn. “
Zo’n reformatie zou heilzaam zijn 
voor onze samenleving, voor onze 
gezinnen, voor ons persoonlijk! ■

Een aansprekend getuigenis.
Voor veel Kamerleden was dit een 
bijzondere gewaarwording. Sommi-
gen hadden daar zo veel moeite mee 
dat ze de zaal verlieten. Anderen 
hadden toch wel respect voor dit 
authentieke optreden. De Volkskrant 
sneerde dat dit een preek voor eigen 
parochie was. In de SGP-gelederen 
viel er veel waardering te beluisteren, 
maar er was hier en daar ook enige 
kritiek vanwege het wat speelse 
karakter van de intro op deze 
gelijkenis. De vormgeving was 
inderdaad eigentijds, echter zonder 
afbreuk te doen aan de kern: het 
getuigenis van Gods Woord. Het 
geheel getuigde van oprechte bewo-
genheid en gepaste vrijmoedigheid 
in een grotendeels seculiere 
omgeving. 

ingrijpende hervormingen.
Ingrijpende hervormingen zijn 
vastgesteld en moeten nu uitgevoerd 
worden. Hervorming van het 
belastingstelsel zal de komende twee 
jaar aan de orde zijn. De SGP heeft 
al bij voorbaat aangedrongen op 

een biddende moeder en een aanbiddend kind

vOOrzittEr
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Bruggen slaan, dat is de ambitie van onze regering. Bruggen tussen rijk en arm bijvoorbeeld, 

of tussen stad en platteland. De omhelzing van PvdA en vvD belichaamt de verbinding van 

overzijden. in de omhelzing van de partners lijkt het gezin echter uit het oog verloren. 

Gezinnen zijn geen brug in de samenleving, zij leven eronder. het gezin leidt een zwervend 

bestaan. De overheid slaat gaten in de sociale ruggengraat van de samenleving. Dit artikel is 

dus geen ontroerend verhaal over een dakloos gezin dat toch goed terecht komt. het is – door 

de bril van het regeerakkoord – een beeld van de politiek en een roep om onderdak.

Gezin 
onder de brug

Nu zijn opoffering, geduld en 
verdraagzaamheid hoe dan ook niet 
bijster populair. Zeker niet als de 
samenleving vooruit moet en wil 
groeien. Burgers moeten het beste 
exemplaar van zichzelf zijn. Nemen 
is beter dan geven. De coalitiepart-
ners krijgen daarom niet het beste 
van elkaar, maar halen het beste uit 
elkaar. In het onderwijs werkt het 
niet veel anders. Daar wordt onbe-
schaamd opgeroepen om alles uit 
kinderen te halen. Dat lijkt meer op 
educatieve plundering dan op 
vorming. Ook het gezin lijkt ten 
prooi gevallen aan een vorm van 
uitbuiting. Omdat liefde veel (ver)
draagt, kun je op het gezin immers 
eenvoudiger bezuinigen. 

Ervaring versus politieke praktijk
Waarom is het gezin eigenlijk zo 
belangrijk? Hoe laat je een gezin 
bloeien? Vraag het ouders, kinderen 
of een doorsnee hulpverlener en het 
antwoord is eenvoudig. Het gezin is 
een leerschool in liefde, gemeen-
schap en relaties. In de schoot van 
een hecht gezin leren mensen 
bemind te worden, anderen lief te 
hebben en ook zichzelf. Het gezin is 
dus van onschatbare waarde voor de 
samenleving. Het gezin is de belang-
rijkste pijler waar de samenleving op 
rust. Zorg daarom dat ouders en 
kinderen veel tijd hebben voor 
elkaar. Zorg dat familieleden oog 
hebben voor elkaar. 

Wanneer deze ervaringsdeskundigen 
het regeerakkoord lezen, schrikken 
zij zich een hoedje. Het gezin moet 
met een loep gezocht worden. 
Nederland wordt ‘sociaal en solide’ 
uit de crisis gehaald, maar zonder 
het gezin. Ons welzijn is volgens de 
regering afhankelijk van duurzame 
groei, eerlijk delen en een schatkist 
die op orde is. De samenbindende 
rol van het gezin krijgt geen plek op 
het podium. Die ereplaats is name-
lijk door de sport overgenomen. 
Alleen over sport wordt in lyrische 
woorden gesproken: “sport brengt 
mensen bij elkaar en is van groot 
maatschappelijk belang.” Hoe komt 
het dat sommigen bij sport juist 
denken aan gaan voor jezelf en 
financieel gewin? 

Door	Gijsbert	Leertouwer

➜
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Geld en tijd
Een spannende vraag is hoe dat 
eerlijk delen er precies uitziet. Velen 
leren in een gezin eerlijk delen. Het 
kabinet heeft wat dat betreft een 
bijzondere opvoeding genoten. Het 
verdedigt niet alleen dat alleenver-
dieners dubbel zoveel belasting 
betalen als tweeverdieners, maar 
wilde daar zelfs een schepje bovenop 
doen. Tweeverdieners krijgen nog 
meer bonussen en alleenverdieners 
zouden zomaar 1000 euro per kind 
inleveren. Gelukkig is daar mede 
door de SGP een voor stokje gesto-
ken. De Wetenschappelijke Raad 
voor het Regeringsbeleid geeft 
terecht het alarmsignaal dat alleen-
verdieners hard op weg zijn een 
kwetsbare groep in de samenleving 
te worden.

Ook tijd voor het gezin is niet 
helemaal de bedoeling. Minister 
Bussemaker loopt rood aan over de 
lauwe houding van moeders die op 
het carrièrepad teveel gewicht geven 
aan hun kinderen. Het kabinet wil af 
van halve banen en ziet het liefst 
twee volle. Daarvoor is de kinderop-
vangtoeslag uitgevonden. 

Kinderopvang is namelijk niet 
allereerst bedoeld voor kinderen – 
wie dat veronderstelt blijkt nogal 
onnozel te zijn – maar om ouders in 
de arbeidsmarkt te laten stappen. 
Stimuleren  van export is natuurlijk 
prima, maar niet als het om eigen 
verantwoordelijkheid gaat. Zeker 
niet nu blijkt dat deze staatssteun 
volgens cijfers van het Centraal 
Planbureau ontstellend ineffectief is. 
In Het Financieele Dagblad werd de 
kinderopvangtoeslag zelfs een drama 
van Griekse proporties genoemd. 
Maar dat doet kennelijk niet ter 

zake. Drama’s van de buurman 
oplossen is ook voor politici soms 
aantrekkelijker dan het opruimen 
van de eigen tuin.

Uit elkaar
Het kabinet ziet niet echt een rol 
voor zichzelf om de boel in gezinnen 
op een gezonde manier bij elkaar te 
houden. Dat blijkt bijvoorbeeld uit 
de brokjes in het regeerakkoord die 
iets over het gezin zeggen. Daar 
worden vooral brokken gemaakt. 
Lesbisch ouderschap wordt van harte 
ondersteund.  Echtscheiding moet 
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Schoolkeuze
“…naar	 uw	 vermogen	 te	 onderwijzen,	 te	

doen	 en	 te	 helpen	 onderwijzen…”	 Deze	

woorden	 hoorde	 ik	 onlangs	 weer	 bij	 een	

doopdienst.	Het	gaf	me	dit	keer	allerlei	ge-

dachten.	 Hoe	 onderwijs	 ik	 mijn	 kinderen?	

Wat	 kunnen	 ze	 van	 mij	 leren?	 Naar	 welke	

school	stuur	ik	ze	toe?	Hoe	betrokken	ben	ik	

bij	 de	 school?	 Wat	 betekenen	 de	 woorden	

‘naar	uw	vermogen’	 in	het	 formulier?	Wijst	

dat	 woord	 alleen	 op	 het	 populaire	 ‘een	 in-

spanningsverplichting	 hebben’	 of	 wijst	 dit	

woord	ook	op	mijn	portemonnee	ervoor	over	

hebben?	In	mijn	gedachten	probeerde	ik	me	

voor	 te	 stellen	 hoe	 de	 generaties	 voor	 mij	

schoolkeuzes	hebben	gemaakt.	Ik	denk	aan	het	ROV-congres	waar	ons	werd	mee-

gegeven	dat	het	doorgeven	van	levenswijsheid	door	grootouders	zo	belangrijk	is.	

Hun	mogelijkheden	waren	misschien	wel	veel	beperkter:	minder	 reformatorische	

scholen	 en	 wellicht	 minder	 financiële	 middelen	 om	 kinderen	 een	 dure	 reis	 naar	

school	te	laten	maken.	Het	Openbaar	Vervoer	was	nog	niet	zo	uitgebreid	als	van-

daag	de	dag.	Een	fiets,	scooter	of	busabonnement	waren	buiten	het	financiële	be-

reik.		Maar	waarom	hebben	zij	zich	toch	zoveel	moeiten	getroost	(ook	in	financieel	

opzicht)	om	eigen	scholen	op	te	zetten	en	daar	kosten	noch	moeite	voor	te	sparen	

om	hun	kinderen	(ik	dus	ook…)	daarheen	te	laten	gaan?	Het	ging	hen	niet	om	on-

derwijs	dichtbij	of	alleen	maar	kwaliteit	van	onderwijs.	Waarom	wel?	Het	ging	hen	

om	de	toerusting	voor	het	maatschappelijk	 leven	op	basis	van	de	Bijbel	als	Gods	

gezaghebbend	Woord!	De	generaties	voor	ons	hadden	en	ook	wij	moeten	de	beke-

ring	van	de	kinderen	op	het	oog	hebben.	Het	gaat	ten	diepste	om	het	opvoeden	van	

kinderen,	ook	op	school,	met	het	oog	op	hun	hart.		Hoe	bouwden	zij	aan	het	refor-

matorisch	onderwijs?	Heel	praktisch	door	te	participeren	in	een	schoolbestuur,	door	

betrokken	te	zijn	bij	het	onderwijs	maar	ook	door	gebruik	te	maken	van	de	politieke	

mogelijkheden.	Wij	hebben	veel	mogelijkheden…	maar	durven	we	onszelf	de	vraag	

te	stellen	hoeveel	‘vermogen’	wij	over	hebben	voor	het	onderwijs?	Een	vraag	voor	

elk	ouderpaar,	elke	kerkenraad	maar	ook	voor	elke	politicus.	Van	Boaz	zegt	de	Bijbel	

dat	hij	‘geweldig	van	vermogen’	was.	Het	vermogen	van	Boaz	wijst	zowel	op	zijn	

financiële	middelen	maar	ook	op	zijn	maatschappelijke	positie	en	invloed.	Hij	heeft	

hier	ook	gebruik	van	gemaakt.	Zo	mogen	de	SGP	en	ook	de	ROV	een	middel	zijn	om	

op	te	komen	voor	het	behoud	van	onze	scholen.	Maar	durven	wij	als	ouders	een	

schoolkeuze	te	maken	met	geloofsvertrouwen	in	de	‘meerdere	van	Boaz’	die	im-

mers	oneindig	van	vermogen	is?	■

Gerdien	Lassche

kANttEkENiNG

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	praktijk.	Dee	keer	is	dat	Gerdien Lassche,	
bestuurslid	bij	de	Reformatorische	Oudervereniging	(ROV).

makkelijker worden wanneer geen 
minderjarige kinderen in het spel 
zijn. Het breken van relaties en 
beloften zou in zulke gevallen 
minder kwaad kunnen. Scheiding is 
bovendien de keuze van het auto-
nome individu. Het individu moet 
snel en goedkoop bediend worden. 
Die vrijheid en service gaan zo ver 
dat het kabinet de overheid zelfs een 
mening ontzegt over reclame voor 
ontrouw. Dat zou een kwestie van 
vrije markt zijn en de keuze van 
individuele burgers. Voor de SGP is 
het geen nieuws dat relaties tot het 
privédomein van burgers behoren, 
maar wel dat mensen een slaatje 
mogen slaan uit het leed en de 
zwakke momenten van anderen. Dat 
het kabinet dit als keuze van indivi-
duele burgers bestempelt, lijkt 
typerend. Een relatie doen we 
kennelijk niet meer samen. 

Mantel van liefde
Het SGP-speerpunt gezin blijkt geen 
overbodige luxe. Het is hoog tijd dat 
dit vergeten hoofdstuk in de politiek 
open gaat! Geroep over de participa-
tiesamenleving klinkt nog erg hol als 
het woord mantelzorg niet eens in 
het regeerakkoord voorkomt. Laten 
we het desondanks als aanzet zien, 
naast andere tekenen. De gevolgen 
van echtscheiding worden inmiddels 
door professionals, wetenschappers 
en de kinderbescherming voluit 
erkend. Nu de politiek nog. Alleen-
verdieners staan voor het eerst 
positief in de miljoenennota. Nu nog 
een soort ANBI-status voor gezin-
nen. Gezinnen dienen als geen ander 
het algemeen nut, als goddelijke 
instelling van formaat. Het is de 
plaats waar mensen de grootste kans 
lopen om liefde te ontvangen en 
waar zij leren te geven. Daar kun je 
alleen maar vóór zijn. De samenle-
ving snakt naar een mantel van 
liefde! ■

thema
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De uitdaging is om dit maatschappe-
lijk ongenoegen meer boven water te 
krijgen en krachtig naar voren te 
brengen. Zijn we als burgers soms 
niet wat al te braaf? Laten we het niet 
al te gemakkelijk gebeuren? Op zijn 
minst zouden we massaal van ons 
kunnen laten horen en klachten 
kunnen indienen tegen de seksuali-
sering van de openbare ruimte. En 
zou het niet ook een goed idee zijn 
als maatschappelijke organisaties 
eens zouden kijken of hiertegen een 
krachtige lobby mogelijk is? 

Wervende teksten
Maar misschien is het nog veel beter 
om weerwerk te bieden met een 
krachtige, positieve boodschap. Stel 
je voor dat we langs de snelweg 
prachtige billboards zien met 
aansprekende, wervende teksten. Ik 
zie het al voor me: een reclamebord 
langs de snelweg met levensgroot de 
tekst: “Een goed gezin, is het halve 
werk”. Op het andere bord: “Wees 
trouw! Ontrouw maakt meer kapot 
dan je lief is”. Het zou zomaar 
kunnen. Wie pakt de handschoen 
op? ■

H
elaas zijn deze reclameborden 
geen uitzondering. En dan 
hebben we het nog niets eens 

over alles wat verder op de digitale 
snelweg te vinden is en door de 
media wordt vertoond. Wat een 
verwrongen beeld van seksualiteit 
komt daar vaak voorbij…

Vanuit de SGP komen we regelmatig 
in het geweer tegen zulke vunzig-
heid. Dat hopen we met overtuiging 
te blijven doen. Ook al merk je dat 
het op dit terrein uiterst lastig is om 
echt iets voor elkaar te krijgen. 
We hebben nu eenmaal vrijheid van 

meningsuiting. Dat is een dooddoe-
ner: er is niets op tegen om ter 
bescherming van de goede zeden 
ook grenzen te trekken. Een tweede 
‘discussiestopper’ is: wat mensen 
privé doen, daar gaat de overheid nu 
eenmaal niet over. Ook dat is een 
goedkoop excuus. Diezelfde over-
heid schaamt zich niet om ‘veilig 
vrijen’ te promoten. Dat gaat toch 
ook echt over het privédomein. 

Breed onbehagen 
Ook al is er politiek niet eenvoudig 
iets te bereiken, het goede nieuws is 
dat het ongenoegen over dit soort 
praktijken in ons land soms breder 
leeft dan je zou denken. Toen de 
SGP vorig jaar in actie kwam tegen 
de overspelwebsite ‘second love’, 
hebben we een onderzoek laten 
uitvoeren door TNS-NIPO. Wat 
bleek? 70% van de ondervraagden 
keurt zulke overspelsites af. Ik weet 
zeker dat er ook heel wat niet-
SGP’ers langs de A15 rijden, die met 
een blik op de kinderen op de 
achterbank denken: “Moeten zulke 
reclameborden nu echt kunnen?” 

misschien hebt u het ook wel gezien? Kort geleden zag ik langs de a15 vlak naast elkaar twee 

levensgrote reclameborden. Op het ene billboard werd reclame gemaakt voor een erotische 

beurs met niets verhullende shows. Op het andere bord stond de lokroep te lezen om een 

overspelsite te bezoeken. Wat een ziek gedoe! ik werd er boos en verdrietig van…

Door	Kees	van	der	Staaij

Goede reclame
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Het is zaterdag 4 oktober, de dag waarop zo’n 100 SgP-politici en hun vrouwen aanwezig zijn op 

de door de SgP georganiseerde open dag in de Tweede Kamer. Op het programma staat een 

rondleiding door het Tweede Kamergebouw en de geschiedenis ervan. een tweede onderdeel is 

het keuzeprogramma met een workshop van Siriz, of een debattoernooi in de plenaire zaal. Het 

derde onderdeel is een voorlichting in de plenaire zaal van de Tweede Kamer. Hierin liet voorlichter 

menno de Bruyne de bezoekers alle hoeken van de zaal zien.

Open dag in de Tweede Kamer

H
ier vindt u een kort fotoverslag wat de aanwezigen 
kan laten nagenieten en de afwezigen kan aan-
moedigen om er, bij leven en welzijn, een 

volgende editie bij te zijn. ■

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard

Kees	de	Jong	&	Evert	Jan	Nieuwenhuis	(wethouders	in	
Waddinxveen	en	 Lisse):	 “In	de	finale	van	het	debat-
toernooi	waren	wij	 tegen	de	stelling	dat	de	subsidie	
voor	 het	 vervoer	 van	 leerlingen	 naar	 reformatori-
sche	scholen	moet	worden	afgeschaft.	We	kwamen	als	
winnaars	uit	de	bus.	Dat	is	natuurlijk	leuk!	Liever	nog	
zien	we	dat	deze	subsidie	in	het	‘echte’	debat	niet	ter	
discussie	staat.	We	wensen	onze	Kamerleden	succes,	
arbeidsvreugde	en	wijsheid	toe.	Daarnaast	maken	we	
graag	van	de	gelegenheid	gebruik	om	de	SGP	te	be-
danken	voor	de	organisatie	van	deze	samenbindende	
open	dag.”
Verliezend	finalisten	en	broers	Gert	en	Gijs	van	Leeu-
wen	 (raadsleden	 in	 Nederbetuwe	 en	 Houten)	 zien	
toch	wel	een	voordeel:	“Gelukkig	werd	de	stelling	hier	
afgeschoten.	 Het	 zou	 niet	 best	 zijn	 als	 wij	 met	 ons	
standpunt	hadden	gewonnen.	Daardoor	waren	er	za-
terdag	 geen	 verliezers.	 ‘Moge	 het	 profetisch	 zijn…’,	
merkte	Bisschop	op.”

Rondleiding - Handelingenkamer: De bibliotheek waar een 
belangrijk deel van de handelingen der Tweede Kamerleden 
staat opgeslagen.

Workshop Siriz - De bezoekers krijgen een casus voorgelegd. In 
plaats van dat de oplossing door Siriz wordt aangereikt, moeten 
alle luisteraars aan de slag. Op deze manier komen de dilemma’s 
in het moeilijke werk van Siriz wel heel dichtbij.
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Debattoernooi - De winnaars met hun prijs, het onlangs 
verschenen bordspel Het hart van de Tweede Kamer.

Presentatie plenaire zaal - Voorlichter Menno de Bruyne laat 
de bezoekers alle hoeken van de plenaire zaal zien. Het valt hem 
op dat de binnengestroomde SGP’ers vooral aan de rechterkant 
van de zaal gaan zitten.

Presentatie plenaire zaal – Het voltallige kabinet beantwoordt 
de vragen van de vandaag flink gegroeide ‘SGP-fractie’ van 
bijna 50 zetels.

Presentatie plenaire zaal - Sommige ‘fractieleden’ hebben 
moeilijke vragen, maar anderen luisteren alleen bedachtzaam 
toe.

Debattoernooi - Het ‘kabinet’ wordt door de ‘oppositie’ het 
hemd van het lijf gevraagd, maar het blijft oppassen geblazen, 
want achter de interruptiemicrofoon verschijnt een gevreesd 
criticus. Voorzitter Dijkgraaf houdt het geheel in het gareel, 
want de debaters leggen elkaar soms het vuur na aan de 
schenen.

Debattoernooi - Van links naar rechts: de voorzitter, de jury en 
de vier finalisten in afwachting van het eindoordeel van de jury.
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PLATENZAAGMACHINES    

Oosterparallelweg 41  •  7951 DD Staphorst (NL)  
t  +31 (0) 522 - 46 14 02  •  www.talenmachines.nl

De fi scus een 
stap voor zijn

GOED BEZIG.

Verwacht u duidelijkheid en perspectief 
van uw accountant? Een advies dat direct 
toepasbaar is voor de keuzes van morgen? 
Bel ons dan op 0318 55 95 00.

Landjuweel 12, 3905 PG Veenendaal  .  Tinstraat 6A, 2984 AN Ridderkerk

WWW.VANHARBERDEN.NL

Verhuizen? Kies voor de erkende vakspecialisten 
van R. Vlot & Zn. of Kattenberg. Voor particulieren, 
bedrijven, scholen en (zorg)instellingen;  
wij kunnen u compleet zorgeloos verhuizen!

Vlot en Kattenberg. 
Specialisten van huis uit.

R. Vlot & Zn. Verhuizingen
0184 - 61 61 66

Verhuizers 
met mééR inhoud

Kattenberg Verhuizingen
033 - 465 67 75

R. Vlot & Zn Verhuizingen

www.Verhuizersmetinhoud.nl

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding
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e
en huwelijk is een verbond voor 
het leven, geen contract dat 
duurt voor zolang beide 

partners er voordeel in zien. Een 
huwelijk wordt niet door de overheid 
gesloten. Terecht, want het huwelijk 
is door God ingesteld en was er 
eerder dan die overheid. In de 
reformatorische visie wordt een 
huwelijk wel ten overstaan van de 
overheid gesloten, vanwege haar 
ordenende taak. Het huwelijk en de 
bestendigheid ervan zijn geen pure 
privézaken. Er zit een publieke kant 
aan. Seculiere liberalen en socialis-
ten delen deze visie niet. 
Relatievorming is een privézaak. 
Punt uit. Maar daarmee is de kous 
niet af. Als je alleen al de volgende 
rekensom maakt van de kosten die 
jaarlijks met echtscheidingen 
samenhangen, zoals: extra beroep op 
uitkeringen (€ 380 miljoen), juridi-
sche bijstand (€ 112 miljoen), meer 
huursubsidies (€ 100 miljoen) en 
hoger arbeidsverzuim (€ 438 mil-
joen). Totaal kom je op circa 1 
miljard euro.

kinderen
Maar er zijn veel ernstiger gevolgen. 
Dan denk ik vooral aan de mentale 
gevolgen voor de betrokken kinde-
ren. Ieder jaar krijgen 70.000 
minderjarigen te maken met schei-
ding van hun ouders. Deze 
zogenoemde ‘scheidingskinderen’ 
ervaren dubbel zoveel problemen in 
vergelijking met hun leeftijdsgenoot-

bevolkingsgroei sterker afnemen, 
wat leidt tot lagere belastingopbreng-
sten en minder bijdragen voor 
sociale zekerheid en pensioenen.

Op scheiden rust geen taboe meer. 
Maar er zit nog wel een groot taboe 
op de gevolgen ervan voor de 
samenleving. Uiteraard gaat een 
overheid niet over de persoonlijke 
keuzes van mensen. Maar wanneer 
die keuzes leiden tot hoge kosten 
voor de samenleving, mag zij niet de 
andere kant op blijven kijken. Bij de 
decentralisaties kunnen SGP-raads-
leden ervoor pleiten om in het 
preventieve pakket ook relatieonder-
steuning op te nemen. Het tegengaan 
van echtscheidingen voorkomt dat je 
gaat dweilen met de kraan wijd 
open. ■

jes uit intacte gezinnen. Ze zijn 
angstiger, vaker depressief, kampen 
met gedragsproblemen, gebruiken 
vaker drank, tabak en drugs en 
hebben een drie keer zo hoge 
neiging tot het plegen van vanda-
lisme en misdrijven. Ook hebben 
scheidingskinderen veel vaker 
jeugdzorg nodig.

voorbeeld
Bovendien zijn de gevolgen van 
echtscheiding ook op latere leeftijd 
merkbaar. Zo lopen kinderen uit 
gebroken gezinnen een grotere kans 
om later zelf ook te scheiden. De 
samenleving krijgt te maken met een 
vicieuze cirkel die leidt tot nog 
grotere instabiliteit van gezinsstruc-
turen. Daar komt bij dat gescheiden 
vrouwen gemiddeld minder kinde-
ren krijgen. Daardoor kan de 

Het aantal echtscheidingen is de laatste decennia sterk toegenomen. dat een echtscheiding veel 

leed voor het betrokken echtpaar en de kinderen veroorzaakt, is breed bekend. de hoge 

maatschappelijke kosten als gevolg van echtscheidingen komen minder in beeld. Uit dit oogpunt 

doet de overheid er verstandig aan om duurzaamheid van relaties te bevorderen.

veel leed, hoge kosten Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Door	Jan	Schippers
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donderdag 23 oktober 2014, 19.30 uur
Tijdrede
ds. J. van Laar uit Rijssen

Kesteren, Overste J.m. Kolffstraat 1, 

geb HHg

vrijdag 7 november 2014, 19.45 uur
“Zorg	voor	elkaar”	met	forumdiscussie
dr. R. Bisschop, a. donker, e. geluk en  

K. vermaat

meerkerk, Lindenstraat 1, dorpshuis  

‘de Linde’, de zouwezaal.

donderdag 13 november 2014, 20.00 uur
Wat	christelijke	politiek	nu	eigenlijk	is!
dr. Bart Jan Spruyt

Sliedrecht, Scheldelaan 15,  

Joh.Calvijnschool 

donderdag 4 december 2014, 19.30 uur
ds. g.m. de Leeuw uit Opheusden

Wadenoijen, Lingedijk 21, geb. HK

nB: voor alle genoemde data geldt:  

‘deo volente’.

agendapunten voor de volgende Banier 
(13 november) kunnen via debanier@

sgp.nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 

der Ree doolaard) worden ingeleverd. 

de inleverdatum is uiterlijk vrijdag 24 

oktober! 

de daaropvolgende Banier zal op 

donderdag 18 december 2014 

verschijnen.

Agenda

meer informatie: T.	010	-	72	00	775
www.sgp.nl/agenda

 Fotoverantwoording: 
voorpagina: Door 

Diederik van Dijk. 

het gezin van kees en 

Marlies van der Staaij 

met hun kinderen 

camilla en Michael.

Pagina 5: Schilderij 

van G. conti over de 

barmhartige Samari-

taan, Wikipedia

Pagina 11 en 23: Algemene politieke 

beschouwingen bijdrage kees van der 

Staaij, Youtube

Pagina 18-21, 27: cees van der Wal Foto-

grafie

Pagina 24: Mario van voorst

Pagina 31: Diederik van Dijk

Een christelijk gezin

Een veilige haven

De Banier
LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

93e jaargang

oktober 2014

nummer 08

SGP & Gezin

364836_SGP Banier 2014-8.indd   1

06-10-14   11:44

PARTIJCONGRES SGP
vrijdag 28 november 2014

vertrouwen we elkaar nog wel?
Over herstel van vertrouwen in overheid, samenleving en politiek

Kunnen	 burgers	 de	 overheid	 nog	 wel	
vertrouwen?	De	regering	werkt	aan	her-
vormingen.	 Die	 veranderingen	 maken	
mensen	 onzeker.	 Ook	 ontstaat	 er	 ver-
warring	 doordat	 de	 overheid	 op	 onbe-
kend	 terrein	komt.	Versterking	van	het	
onderlinge	vertrouwen	is	gewenst!	Wel-
ke	 bijdrage	 gaat	 de	 SGP	 hieraan	 leve-
ren?

Programma:
•	 13.30	uur	Inloop	met	koffie	en	thee
•	 14.00	uur	Opening	door	dhr.	M.F.	van	Leeuwen,	partijvoorzitter	SGP
•	 14.15	uur	Lezing	Vertrouwen	we	elkaar	nog	wel?	door	prof.	dr.	P.	Dekker,	hoofd	

onderzoeksector	Participatie,	Cultuur	en	Leefomgeving	van	het	Sociaal	en	Cultu-
reel	Planbureau

•	 14.45	uur	Statement	door	mr.	C.G.	van	der	Staaij,	voorzitter	SGP-fractie	Tweede	Kamer
•	 14.55	uur	Vragenronde
•	 15.15	uur	Aanbieding	SGP-nota	Integriteit
•	 15.20	uur	en	16.10	uur	Workshops	in	twee	ronden
•	 17.10	uur	Debat	over	Vertrouwen	krijgen	=	vertrouwen	geven	met	prof.	dr.	E.	Dijk-

graaf,	dhr.	A.	Dorst	en	dhr.	J.J.	Rozendaal
•	 17.50	uur	Sluiting	door	mr.	A.	Klaassen,	bestuursvoorzitter	Guido	de	Brès-Stichting
•	 18.00	uur	Maaltijd	(tot	±	19.00	uur)

Workshops
1.	 Het	belang	van	integriteit.	Hoe	kan	de	SGP	bijdragen	aan	herstel	van	vertrouwen	

in	de	politiek?
2.	 Help,	de	participatiemaatschappij	komt	eraan!	Wat	kunt	u	nog	verwachten	van	de	

overheid?
3.	 Jeugdzorg	door	400	gemeenten:	gaat	dat	werken	of	draait	alles	in	de	soep?
4.	 Vraagt	 de	 WMO	 teveel?	 Creativiteit	 aan	 de	 keukentafel,	 charitas	 van	 de	 kerk,		

coöperatie	van	de	burger	en	consistentie	in	het	overheidsbeleid
5.	 Altijd	last	van	anderen?	Over	waarden,	normen	en	(overlastgevend)	gedrag
6.	 Onbehagen	in	crisistijd:	brengen	ontevreden	burgers	de	democratie	tot	wankelen?	

(Lagerhuisdebat)
7.	 Geen	woorden,	maar	daden!	Over	de	vitale	rol	van	ondernemers	in	de	samenleving
8.	 Geen	garantie	op	veiligheid	–	over	bestrijding	van	criminaliteit	en	terreur
Iedere	congresdeelnemer	kan	twee	workshops	volgen.	Er	wordt	zoveel	mogelijk	re-
kening	gehouden	met	uw	voorkeur.

Locatie:
Zalencentrum	 in	 kerkgebouw	 Gereformeerde	 Gemeente,	 Nieuwe	 Gouwe	 O.Z.	 2-B,		
2801	SB		GOUDA.	

Aanmelding en kosten:
Voor	 deelname	 aan	 het	 congres	 wordt	 een	 bijdrage	 van	 €	 10,00	 per	 persoon		
gevraagd.	Aanmelding	vooraf	 is	verplicht.	U	kunt	 zich	opgeven	via	www.sgp.nl	of		
010	7200	770	(graag	voor	21	november	a.s.).	Na	aanmelding	ontvangt	u	per	e-mail	
of	post	een	compleet	programma	met	routebeschrijving.

voorbereiding:
In	de	aanloop	naar	het	congres	verschijnt	op	21	oktober	het	boek	Bouwen	aan	ver-
trouwen,	een	uitgave	van	het	Wetenschappelijk	Instituut	voor	de	SGP	i.s.m.	uitgeverij	
De	Banier	bv.	Een	aanrader	wanneer	u	naar	het	congres	komt!	Te	bestellen	via	de	
‘webshop’	van	de	SGP.
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Aankondiging PARTIJDAG 2015
Datum: D.v. zAtErDAG 25 APriL

Plaats: hOEvELAkEN

Op	25	september	werd	Chr.	Dekker,	wethouder	te	Middelburg,	door	bur-
gemeester	 H.	 Bergmann	 benoemd	 tot	 lid	 Lid	 in	 de	 Orde	 van	 Oranje-	
Nassau.	

Chr.	Dekker	was	onder	andere	achtien	jaar	actief	als	bestuurslid	van	de	
pkv	te	Middelburg	(1980	–	1998),	daarnaast	was	Dekker	vanaf	1998	tot	
2014	raadslid	namens	de	SGP	in	de	Middelburgse	gemeenteraad,		waar-
van	12	jaar	fractievoorzitter.
	
De	 uitreiking	 van	 de	 onderscheiding	 vond	 plaats,	 voor	 Dekker	 geheel	
verrassend,	nadat	de	voorzitter	een	motie	‘vreemd	aan	de	orde	van	de	
dag’	aankondigde	en	de	burgemeester	van	Middelburg	binnentrad.

Koninklijke onderscheiding
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“Het gezin telt steeds minder mee en 
dat past ook in deze tijd, want het 
draait om het individu. Ook in de 
politiek gaat dat helemaal verkeerd. 
Ik krijg het benauwd als Pechtold 
(D66) spreekt over het gezin. Die 
smalende en vernederende toon, is 
vreselijk. Toen Halsema (Groen-
Links) het toentertijd had over ‘de 
aanrechtsubsidie’ had ze het nota 
bene over heffingskorting!” 

eindverantwoordelijkheid hebben 
over kinderen.” 

Waarom	noemt	u	die	eindverant-
woordelijkheid	zo	specifiek?
“Omdat het kind haast meer van de 
maatschappij lijkt te zijn dan van de 
ouders. De professionals die er in het 
leven van een kind kunnen zijn, 
krijgen steeds vaker de verantwoor-
delijkheid toebedeeld. Te denken 
valt aan het zogenoemde consterna-
tiebureau – het consultatiebureau, de 
school en op tal van andere plaatsen. 

Het is duidelijk dat ik in gesprek ben 
met een voorvechtster van het gezin 
en dat zij om die reden de politieke 
bewegingen nauwgezet volgt. Ik 
spreek met Nell Coumans (62), 
moeder van acht kinderen en 
voorzitter van Stichting Gezin. Zij 
spant zich al vele jaren in voor de 
belangen van gezinnen, grote 
gezinnen vooral.

Hoe	omschrijft	u	een	gezin?
“Een samenlevingsvorm met volwas-
senen die de overal de 

Het malieveld in den Haag is de plaats van het georganiseerde protest. Schoonmakers komen op 

voor de schoonmakers, studenten voor studenten, zwarte pieten voor zwarte pieten, pomphouders 

voor pomphouders, enzovoort. maar als het gezin verdedigd moet worden, zien we geen massa’s 

gezinnen op het malieveld samenpakken en strijden voor minder belasting of meer bescherming. 

Stichting gezin wil wél opkomen voor de belangen van het gezin. Het zou alleen al winst zijn als 

de waardering voor ouders omhoog zou gaan. in de maatschappij, maar ook bij de volks-

vertegenwoordigers zijn ouders ondergewaardeerd.

Het gezin
Een huis zonder hoeksteen, staat op instorten. 
Een samenleving zonder solide gezinnen wordt krachteloos gemaakt.

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard
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➜

de ouders, door de gezinssituatie. 
Dag in dag uit staan ze klaar voor 
hun kinderen en dat wordt zo weinig 
gezien. Iemand zei eens: ‘De profes-
sional geeft ieder kind dezelfde 
aandacht en beoordeelt hen verschil-
lend. De ouder geeft ieder kind 
aandacht op maat en geeft hen 
evenveel liefde’.” 

Waar	strijdt	Stichting	Gezin	voor?
“We proberen de besluiten van de 
politiek duidelijk te maken aan de 
ouders. Wij vinden dat ouders de 
mogelijkheden en de waardering 
voor hun werk als opvoeder moeten 
krijgen. Zij moeten hierin gesteund 
worden. We moeten een participa-
tiesamenleving gaan vormen. Leren 
participeren aan een samenleving 
kun je nergens beter leren dan in 
een gezin! Waardeer dat gezin dan 
eens!” 

eigen gezin of het gezin waar je uit 
komt. Als je zelf uit een gezin van 
vier kinderen komt, vindt je dat vaak 
‘gewoon’ en als het meer of minder 
kinderen zijn, wordt het als groot 
dan wel klein gezien.”

Hoeveel	kinderen	heeft	een	
Nederlands	gezin?
“Het gemiddeld aantal kinderen in 
een Nederlands gezin is nu 1,7. Dat 
is wel laag, maar in het zuiden van 
Europa halen ze soms de anderhalf 
niet eens. In Spanje is het bijvoor-
beeld 1,3.” 

Wat	is	de	maatschappelijke	waarde	
van	het	gezin?
“Het gezin telt steeds minder mee. 
Er wordt ontzettend weinig respect 
getoond voor het werk dat ouders 
verzetten. Uit wereldwijde onderzoe-
ken blijkt dat Nederlandse kinderen 
het gelukkigst zijn. Dat komt door 

De eindverantwoordelijkheid ligt 
echter niet bij hen, maar bij de 
ouders. Als het kind later vraagt aan 
de ouder ‘Waarom is dit of dat op die 
manier gegaan in het verleden?’ Dan 
kunnen de ouders dat verantwoor-
den, maar de professional van toen is 
in geen velden of wegen te bekennen 
en staat dan niet meer klaar om het 
uit te leggen.” 

U	verdedigt	ook	vaak	het	grote	
gezin.	Wat	is	een	groot	gezin?
“Volgens Europese maatstaven is een 
groot gezin een gezin met twee of 
meer kinderen. Dat heeft er mee te 
maken dat je met twee kinderen de 
voorgaande generatie kunt vervan-
gen. Met een gemiddelde van minder 
dan twee kinderen vergrijst een land 
en met meer dan twee kinderen 
vergroent een land. 
Gevoelsmatig is een groot gezin een 
gezin wat meer kinderen heeft dan je 
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HELP 
onze voorgangers in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

愛之神

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

De voorgangers van de huis-

gemeenten vragen om toerusting. 

Uw hulp is daarbij onmisbaar. 

Bel voor info en/of voorlichting: 

06-200 13 173

Stort uw gift op: NL56 RABO 0347 3760 29
t.n.v. Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

NIEUW

1.  1414212 | Sound of Wood- Lydia van Mourik - fluit, Martin Mans - 

orgel, Maurice van Dijk - trompet, Martin de Greef - slagwerk | € 14,90

2.   1414232 | Psalmen & Hymnes - Corné van der Giessen - pan-

fluit, Pier de Jong - hoorn, Arie van der Vlist - orgel | € 14,90

  

                

STH Records staat van 21 t/m 25 oktober 
op de wegwijs in Ahoy Rotterdam

Standnummer 2101, 2110

STH RECORDS | T 033-2537604 | info@sth.nl | WWW.STH.NL

    NIEUW BIJ…       
Al onze producten zijn verkrijgbaar in 
Chr. Boek- & Muziekwinkels.
Kijk voor meer muziek op www.sth.nl

    LET OP !

educatie
coaching

management

werving & selectie

(0525) 66 16 97 www.ecmdialoog.nl|

onderzoek

projectrealisatie

Postbus 100 8080 AC Elburg | |

Bent u leidinggevende bij  de overheid, in de zorg , in 

het  onderwijs  of  een gedreven ondernemer?  

Wij  zi jn sterk in het  organiseren wat u nodig heeft!

‘Mensen maken de organisatie’

VERZEKERINGEN VOOR

PARTICULIEREN      |      ZZP      |      MKB

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60

Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl
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Vroeger	was	er	een	belangrijker	rol	
voor	de	grootouders.	Wordt	dat	nu	
gemist?
“Ja, die rol is er nog steeds en die is 
belangrijk. Grootouders moeten hun 
eigen kinderen wel zelfstandig laten 
opereren, maar je hebt toch een oma 
nodig om op te passen en om te 
verwennen en als vraagbaak voor de 
ouder, als dat nodig is.” 

Is	er	zoiets	als	een	specifieke	
vader-	en	moederrol?
“Je moet daarin je plek vinden. 
Borstvoeding ligt wel vast, natuur-
lijk. Maar houdt moeder niet van 
koken en kan vader prima kokkerel-
len, laat het hem maar doen.” 

Hoe	ziet	u	de	toekomst	van	het	
gezin?
“Het oude gezin als samenlevings-
vorm van geborgenheid kwijnt wat 
weg en komt niet zomaar terug. Het 
grote gezin in zijn traditionele vorm 
komt niet meer zo vaak voor, maar 
in samengestelde vorm zal dat vaker 
voorkomen. Gezinnen die gebroken 
zijn moeten dan soms gezamenlijk 
weer iets nieuws opbouwen.”

Pleit	u	ook	bij	de	politiek	voor	de	
gezinnen?
“In mindere mate. Dat was in het 
verleden vaker het geval. Toen waren 
we een vereniging met leden en 
daardoor hadden we meer zeggen-
schap in Den Haag. Nu zijn we een 
stichting en dat heeft, wat dat betreft, 
z’n nadelen.”

Waarvoor	kunnen	ouders	bij	u	
terecht?
“Via http://www.grootgezin.nl/hal.
php kunnen de ouders over aller-
hande onderwerpen informatie 
ontvangen. Er zijn huishoudtips, 
opvoedingsadviezen, kookideeën, 
enzovoort.”

Moet	de	overheid	het	gezin	
beschermen?	
“De overheid moet gezinnen zelf de 
verantwoordelijkheid laten hebben, 
ruimte geven en zoeken naar 
manieren om ouders te onder - 
steunen. Je kunt zien dat de maat-
schappelijke discussie rond het gezin 
verhardt. Mensen hebben last van 
kinderen van anderen. Er is minder 
verdraagzaamheid.”

Wat	doet	een	scheiding	met	een	
gezin?
“Scheiden wordt een uitweg die 
gemakkelijker wordt genomen dan 
vroeger omdat het nu gemakkelijker 
gerealiseerd kan worden. Soms denk 
ik dat er wel wat harder gevochten 
zou kunnen worden. Zijn er geen 
andere oplossingen? Wat je als ouder 
moet bedenken, is dat de stabiliteit 
binnen het gezin wegvalt.”

Hoe	belangrijk	is	het	huwelijk	voor	
het	gezin?
“Het huwelijk is voor heel veel 
dingen belangrijk. Het biedt meer 
stabiliteit en structuur en dat is heel 
belangrijk.”

Wat	vindt	u	van	het	gedwongen	
laten	werken	van	beide	ouders?
“Het is een kwalijke zaak om mensen 
bij het ouderschap vandaan te halen. 
Natuurlijk is het goed om econo-
misch onafhankelijk te zijn, maar 
laat dat de ouder vooral zelf bepalen. 
Voer de druk niet op.”

Hebt	u	nog	adviezen	voor	ouders?
•	 “Een belangrijke tip: houd een 

groot pak zout bij je. Gebruik dat 
voor al die tips van familie, 
ouders, professionals, overheid 
enz. Adviezen zijn soms heel 
nuttig, maar volg vooral je eigen 
hart en intuïtie.

•	 Opvoeden leer je niet van de ene 
op de andere dag. Je leert het al 
doende.

•	 Bij de oudste zit je er in zijn 
ontwikkeling bovenop. Je oefent 
voor de eerste stapjes. Maar bij 
een van de volgende kinderen zul 
je zien dat het zonder die grote 
bemoeienis ook lukt. Kortom: zit 
er bij de eerste niet zo bovenop.

•	 Jonge ouders kiezen hun eigen 
weg die soms haaks staat op die 
van hun ouders. Maar na een jaar 
of tien blijkt dat je veel toch 
hetzelfde doet.

•	 Biedt als ouder vooral stabiliteit 
en structuur.” ■
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KWALITEIT EN SERVICE STAAN BIJ ONS BOVENAAN! 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

Automatisering 
Het automatiseren van 
processen d.m.v. robots 
 

Licht- en krachtinstallatie 
Aanleggen, veranderen en/of 
uitbreiden (LED) verlichting 
 

Fabricage / montage 
Kleine staalconstructies, 
frames, hekwerken, 
verdiepingsvloeren, 
transportbokken e.d. 
 

Draai- en freeswerk 
Assen, poelies, bussen, e.d. 
 

Persluchtinstallatie 
Aanleggen, veranderen  
en/of uitbreiden 
 

Lassen 
RVS, staal, ijzer, gietijzer, 
aluminium  
 

Machinereparatie 
Aanpassen, uitbreiden, 
repareren, opheffen van 
storingen (elektrisch, 
pneumatisch, mechanisch) 
 

Excenter- of frictiepersen 
Repareren of reviseren

 

Wij denken graag met u mee! 
Neem vrijblijvend contact met ons op. 

 
Transportstraat 21 - 23, 2861 DX  Bergambacht 

Tel.nr: 06-50298488, fax: 0182-350096 
 

 
 
 

 

• U betaalt alleen voor de functionaliteit  

die u nodig heeft 

• Geen cursus nodig 

• Geen onderhoudscontract 

• Gratis telefonische ondersteuning 

• Speciaal voor kleine bedrijven! 

Belt u gerust voor meer informatie of 

een vrijblijvende afspraak 

Peter Roest (06-28120067) 

Ziet u ook op tegen rekeningen maken,  

voorraad inventariseren, etc.? 

Er is nu eenvoudige en betaalbare software, 

speciaal voor u! 

grafischcentrumdetoren.nl

Wie bent u en waar staat u voor? Wij maken het zichtbaar. In 
glossy brochures, aantrekkelijke nieuwsbrieven of overtuigende 
mailings. Op briefpapier, vlaggen of bedrijfskleding. Op posters, 
gevels of kop en schotels. We zijn uitgegroeid van drukkerij 
tot grafisch dienstverlener met een totaaloplossing. En dat is 
ideaal voor u en uw reclamebureau. Drukwerk, digitaal printen, 
buitenreclame, relatiegeschenken en bedrijfskleding: u regelt 
het met één telefoontje. Dat zoveel bedrijven, organisaties en 
reclamebureaus dat al jarenlang doen, heeft een speciale reden...

Alles onder één dak

Signing

Drukwerk Printwerk

Touwslager 3 - 3861 SP Nijkerk
T (033) 245 83 75 - E info@torendruk.nl

huisstijlen
brochures

mailings
periodieken

beletteringen
vlaggen/spandoeken

relatiegeschenken
kleding

printwerk
websites

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
Landbouwmachines - Intern transport

Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52
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De SGP vindt het gezin erg be-
langrijk. De SGP noemt niet 
voor niets het gezin ‘de hoek-
steen van de samenleving’. 
Het gezin moet een plek zijn 
waar liefde en warmte gege-
ven wordt. Het moet een plek 
zijn waar tijd voor elkaar en 
een luisterend oor is. In het ge-
zin worden kinderen door hun 
ouders en andere gezinsleden 
gevormd.
 
Tegen onder andere die achter-
grond vindt de SGP dat ouders 
ook niet door de overheid ge-
dwongen moeten worden om 
allebei te gaan werken. Het zou 
juist andersom moeten zijn: 
ouders moeten financieel en 
anderszins worden gestimu-
leerd om zélf de kinderen op te 
voeden! 

De SGP vindt dat we zuinig 
moeten zijn op onze gezinnen. 
Het gezin: de SGP stáát ervoor!

O
p de derde dinsdag in septem-
ber, op Prinsjesdag, 
presenteert het kabinet 

officieel de plannen voor het komen-
de jaar. De dag daarna vonden in de 
plenaire zaal van het Tweede Kamer-
gebouw de algemene politieke 
beschouwingen plaats. Algemene 
beschouwingen is een andere term 
voor een vergadering waarin de 
partijen met elkaar en met de 
regering debatteren over het beleid 
van het kabinet en de begroting voor 
het volgende jaar. Er wordt niet 
gesproken over een specifiek wets-
voorstel wat is ingediend, maar over 
de plannen in het algemeen. Vandaar 
de naam…

Sprekers
De fractievoorzitters debatteren met 
elkaar. Dus Halbe Zijlstra namens de 
VVD, Diederik Samsom namens de 
PvdA, etc. Namens het kabinet 
reageert de minister-president op de 
bijdragen van alle fractievoorzitters. 
Nu is dat dus Mark Rutte. Alle 
ministers en staatssecretarissen zijn 
aanwezig en in de normaal gespro-
ken bijna lege vergaderzaal zitten nu 
ook veel ‘gewone’ kamerleden. Het is 
voor hen een hele zit: twee dagen 
lang zitten en niks hoeven zeggen. 
Ze nemen dan vaak ook genoeg 
‘leesvoer’ mee.

volgorde
In de Tweede Kamer zijn de fractie-

voorzitters bij de algemene 
beschouwingen gebonden aan een 
vaste volgorde en een beperkte 
spreektijd. Eerst is de fractievoorzit-
ter van de grootste oppositiepartij 
aan de beurt. Dat is op dit moment 
Emile Roemer van de SP. Daarna 
mag de grootste regeringspartij het 
woord voeren. Dat is Zijlstra van de 
VVD. Vervolgens spreekt de op één 
na grootste oppositiepartij, het CDA, 
enzovoorts. Dit wordt ook wel de 
‘begrotingsvolgorde’ genoemd.

Nadat alle fractievoorzitters het 
woord gevoerd hebben, reageert 
Rutte op dag twee van de algemene 
beschouwingen namens het kabinet, 
waarna de fractievoorzitters weer het 
woord krijgen.  Dit noemen we ‘de 
tweede termijn’. Vaak dienen fractie-
voorzitters moties in. Als laatste 
heeft Rutte namens het kabinet het 
woord en reageert hij op de bijdra-
gen van de fracties en geeft hij aan 
wat het kabinet vindt van de inge-
diende moties. Aan het eind wordt 
er nog gestemd over de ingediende 
moties. ■

in september waren er in de Tweede Kamer de algemene 

beschouwingen. Ook zullen er in verschillende gemeenten 

naar aanleiding van de gepresenteerde begroting voor 

2015 de algemene  beschouwingen zijn. maar wat zijn 

algemene beschouwingen?

Politiek voor dummy’svRaagBaaK

Willem	Goudriaan
?

dennis: 

“Waarom is ‘Vóór het 

gezin’ een van de 

tien speerpunten bij 

de SGP?”

Bijdrage	Kees	van	der	Staaij	

Door	Willem	Goudriaan

Antwoord	door	Willem	Goudriaan
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zo doordacht en systematisch de internationale, seculiere homobeweging is georganiseerd, zo 

onbeholpen en ongestructureerd zijn de internationale netwerken van christenen die actief zijn in 

het publieke domein. dat moet anders en beter.

geestverwanten in Washington

Gelukkig hoeven we niet bij nul te 
beginnen. Het ‘Transatlantic Chris-
tian Council’ wil Europese en 
Amerikaanse christenen en conser-
vatieven verbinden in een netwerk 
met als doel het overheidsbeleid in 
christelijk-conservatieve zin te 
beïnvloeden. In dat licht organiseer-
de zij onlangs in Washington een 
congres waarbij politici en leiders 
van denktanks uit vele landen met 
elkaar nadenken over de vrijheid van 
godsdienst in samenlevingen die 
worden gestempeld door seculiere 
meerderheidsopvattingen. 
Nog belangrijker dan deze bezinning 
zijn de concrete voornemens om de 
vele christelijke denktanks in zowel 
de VS als in Europa te verenigen in 
een trans-Atlantisch netwerk. Het 
ideaal is om vanuit het christelijk 
geloof en vanuit christelijke waarden 
en deugden het maatschappelijk 
middenveld weer vitaal te maken en 
zo de westerse cultuur opnieuw te 
voorzien van een moreel fundament.

W
ie op zoek gaat naar publi-
caties van Amerikaanse, 
christelijke denktanks staat 

versteld van de informatie die hier 
ligt opgeslagen op het terrein van 
huwelijk, gezin en levensbescher-
ming. Nog verbazingwekkender is 
het, dat Europese christenpolitici 
hier nauwelijks uit putten.

Hoewel de mogelijkheden voor 
kennisuitwisseling groter zijn dan 
ooit, krijg je de indruk dat leidende 
christenen uit het negentiende 
eeuwse Reveil serieuzer gebruik 
maakten van hun contacten met 
buitenlandse geestverwanten dan 
wij. Ook binnen de SGP is deze 
tekortkoming gesignaleerd. Om die 
reden is in ons jaarplan opgenomen, 
dat er een grondige inventarisatie 
moet komen van bestaande interna-
tionale christelijke netwerken.

Dit zal niet meevallen in onze 
geseculariseerde tijd. “Er is enkel de 
strijd om te heroveren wat verloren 
ging, gevonden werd, en weer 
verloren, telkens opnieuw; en nu in 
omstandigheden, die ongunstig 
lijken” (T.S. Eliot).
De SGP vindt het de moeite waard 
haar steentje bij te dragen. Zo zou 
ons Wetenschappelijk Instituut 
kunnen participeren in dit netwerk. 
Maar ik zie ook kansen voor de 
Kamerfractie. Een succesvolle motie 
op het terrein van het gezin, zou niet 
alleen zijn werk kunnen doen in de 
Tweede Kamer, maar ook in de 
Amerikaanse politiek.
Sprekend over de rol van religie in 
het publieke leven blijft één ding 
voorop staan. Christenen moeten 
voorkomen dat bespiegeling het wint 
van beoefening. We hebben mensen 
nodig die het onder een kopje koffie 
over de liefde van Christus kunnen 
hebben. Daar kan geen Kamerzetel 
van CDA, CU of SGP tegenop. ■

Door	mr.	D.J.H.	van	Dijk,	beleidsmedewer-
ker	voor	de	SGP-fractie	in	de	Tweede	Kamer

Congres ‘Transatlantic Christian Council’  in Washington
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vijf maanden wethouder
de eerste weken toen ik door Rijssen fietste, op weg naar het gemeentehuis, had ik steeds het gevoel 

dat ik een vrije dag had. Toen ik nog raadslid was, hadden we overdag namelijk twee keer in het jaar een 

vergadering: een begrotingsvergadering en een kaderstellende vergadering. dit waren voor mij vrije 

dagen, die ik in het gemeentehuis doorbracht. Hoogtijdagen noemde ik het, want in het politieke werk 

waren dat de mooiste vergaderingen.

Na	ruim	elf	jaar	raadslid	te	zijn	geweest,	waarvan	acht	jaren	fractievoorzitter	van	

de	SGP	in	Rijssen-Holten,	is	het	wethouderschap	een	mooi	vervolg.	Er	zitten	over-

eenkomsten	in,	maar	de	verschillen	zijn	groter.	Ik	voel	dat	ik	het	politieke	niet	echt	

los	 kan	 laten,	 maar	 het	 bestuurlijke	 overheerst	 toch	 echt.	 Dit	 is	 met	 name	 te	

merken	tijdens	een	commissie-	of	raadsvergadering.	Op	dat	moment	sta	je	boven	

de	partijen	en	geef	je	bestuurlijke	informatie	vanuit	je	portefeuille	en	verdedig	je	

deze.	 Je	 ziet	politieke	partijen	worstelen	om	vooral	hun	 idee	 in	een	voorstel	 te	

krijgen.

Onwennig
Tijdens	zo’n	raadsvergadering	kruipt	bij	mij	toch	nog	het	politieke	bloed	door	mijn	

aderen.	 Even	 een	 leuke	 anekdote.	 De	 eerste	 raadsvergadering	 als	 wethouder	

vergeet	ik	niet	meer.	Er	ontstond	een	politieke	discussie	waarin	een	raadslid	van	

D66	dingen	aangaf	die	ik	toch	echt	anders	zag.	Gewend	als	ik	dat	was,	greep	ik	de	

interruptiemicrofoon	en	wilde	hem	de	waarheid	zeggen.	Maar	ik	werd	overruled	

door	de	voorzitter	(burgemeester).	Het	betrof	mijn	portefeuille	niet	en	dan	mag	je	

als	wethouder	van	een	andere	portefeuille	daar	niet	op	ingaan.	Ik	keek	met	jaloers-

heid	naar	de	raadsleden,	zij	vervolgden	in	alle	hevigheid	het	debat…

Alleen
Op	 principieel	 gebied	 is	 het	 wethouderschap	 ook	 anders	 dan	 het	 raadslidmaat-

schap.	De	SGP-raadsleden	zitten	in	onze	gemeente	met	zeven	man	sterk.	Binnen	

het	college	sta	je	er	alleen	voor.	Dit	vergt	daarom	altijd	een	hele	goede	voorberei-

ding	 van	 de	 vergaderingen	 en	 constant	 (politieke)	 antennes	 in	 de	 lucht.	 Goed	

contact	 met	 de	 achterban	 en	 vooral	 met	 de	 eigen	 SGP-fractie	 is	 van	 essentieel	

belang.

Gebed
Wat	ik	echter	het	belangrijkste	vind,	is	dat	je	er	niet	voor	jezelf	zit.	Je	zoekt	het	goede	voor	de	gemeenschap	Rijssen-Holten.	Daarin	

elke	keer	opnieuw	richting	zoekend	vanuit	Bijbels	perspectief	in	zowel	discussies	als	besluiten.	Dat	is	niet	altijd	gemakkelijk.	Ook	dat	

heb	ik	al	ondervonden	in	de	afgelopen	vijf	maanden.	Daarom	is	het	gebed,	voordat	een	werkdag	begint,	zo	

belangrijk.	Want	in	eigen	kracht	kunnen	wij	geen	wethouder	zijn	die	op	wil	komen	voor	Gods	eer.

Ben	Beens

UitGELicht

In	deze	rubriek	vindt	u	een	reactie	van	iemand	uit	de	politieke	praktijk.	Deze	keer	is	dat	Ben Beens, wethouder voor de SGP in rijssen
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KEMP SCHALKWIJK B.V.

LANDSCHAPSONDERHOUD
BOOMROOIERIJ

LOONWERK
LANDSCHAPSONDERHOUD

BOOMROOIERIJ
LOONWERK

• ROOIWERK

• HOUTVERSNIPPEREN

• STOBBENFREZEN

• VERKLEPELEN

Heeft u stamhout of snippers?
Bel voor een interessante prijs! 
Tevens afvoer takken en stobben en geschredderd hout.

Bart Kemp
T (030) 601 25 95

www.kempschalkwijk.nl
Email: bartkemp@kliksafe.nl

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.
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zet het gezin op nummer 1!

Jongeren kunnen anno 2014 
moeilijk definiëren wat een gezin 
is. Wanneer twee mensen hun 

leven met elkaar willen delen, 
hebben ze de keuze hoe ze dit willen 
doen. Tegenwoordig kunnen we 
kiezen uit vier smaken: trouwen 
(heteroseksueel of homoseksueel), 
geregistreerd partnerschap en 
samenwonen met óf zonder 
samenlevingscontract. 

Bij ons komt dan misschien de 
gedachte naar boven dat de meeste 
jongeren tegenwoordig niet meer 
zullen kiezen voor de eerste versie: 
trouwen. Uit onderzoek door TNS 
NIPO is echter gebleken dat jonge-
ren het huwelijk heel normaal 
vinden. In de leeftijdscategorie 16 tot 
en met 24 jaar wil 6 op de 10 jonge-
ren later trouwen. Hierbij moet 
gezegd worden dat deze mening op 
latere leeftijd steeds wat naar bene-
den wordt bijgesteld. 

Denk aan de vele scheidingen, het 
sluiten van homohuwelijken en 
andere samenlevingsvormen. Ook 
de politiek laat het gezin niet met 
rust. Dit zien we met het wetsvoor-
stel van staatssecretaris Teeven, waar 
de ministerraad vorige maand mee 
instemde. Echtparen die het onder-
ling eens zijn en geen minderjarige 
kinderen hebben, kunnen straks via 
de ambtenaar van de burgerlijke 
stand scheiden. Deze procedure is, 
zo las ik: “eenvoudig, goedkoop en 
overzichtelijk”. Wat ons betreft is dit 
een stap te ver. Het kabinet geeft 
ruimte aan het individu en vergeet 
hierbij de waarde van het gezin.

De keuze van SGP-jongeren is een 
andere keuze die van het huidige 
kabinet. SGP-jongeren kiest name-
lijk heel duidelijk vóór het gezin. 
Daarmee wordt het natuurlijke gezin 
bedoeld. Een gezin met één vader en 
één moeder. Het kabinet zou deze 

gedachte moeten onderschrijven. 
Het gezin heeft namelijk een aantal 
onmisbare functies. Te denken valt 
aan biologische, religieuze, sociale, 
culturele, affectieve en economische 
functies. Functies die we in de 
scheppingsorde terug zien en in de 
Bijbel beschreven worden. 

In het gezin worden normen en 
waarden geleerd. Opvoeding is de 
taak van ouders, niet primair van 
docenten en politie. Daarom moet 
juist deze kleinste gemeenschap zo 
gewaarborgd blijven. Een goede 
thuissituatie is een veilige, inspire-
rende omgeving waar stabiliteit, 
structuur en vertrouwen heerst. De 
overheid moet er alles aan doen om 
de uitholling van het gezin tegen te 
gaan. Het natuurlijke gezin moet in 
eer worden hersteld. Dat heeft 
Nederland, juist in deze tijd, hard 
nodig! ■

Hans Beverloo,
commissie Onderwijs

Het gezin is de belangrijkste pijler van de samenleving en de 

plaats waar liefde en vertrouwen gevoeld moet worden. Het 

huidige kabinet lijkt daar anders over te denken. maar wat is 

eigenlijk een gezin? en is trouwen nog wel van deze tijd?

Keuze genoeg de keuze van het kabinet

de keuze van SgP-jongeren

Waarom deze keuze?
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een nieuw mandaat
de europese verkiezingen liggen inmiddels enkele maanden 

achter ons. de hernieuwde samenwerking tussen ChristenUnie 

en SgP heeft geresulteerd in twee zetels waardoor Peter van 

dalen, ChristenUnie, en Bas Belder, SgP, de beiden herkozen 

parlementariërs, hun werk kunnen voortzetten. 

Israëldelegatie zal gaan bekleden. 

Landbouw en visserij zijn belang-
rijke sectoren in Nederland en voor 
onze achterban. De Eurofractie heeft 
zich de afgelopen jaren al sterk 
gemaakt voor deze sectoren en zal 
door middel van deze lidmaatschap-
pen zich nog meer kunnen inzetten. 
 
De komende jaren zullen wij ons 
blijven inzetten voor vervolgde 
christenen wereldwijd. Dit kan via 
de commissie buitenlandse zaken, 
maar ook bijvoorbeeld via internati-
onale handel. Handelsverdragen die 
de EU afsluit bevatten mensenrech-
tenclausules, en die moeten worden 
nageleefd. Ook commissies waar de 
parlementariërs geen lid van zijn 
zullen wij dus aandachtig volgen en 
actie op ondernemen. 
 
Last but not least blijft een goede 
relatie tussen de EU en Israël voor 
ons een prioriteit. Het verbeteren 
van deze relatie zal steeds onze 
aandacht hebben. Zeker met de 
steeds luider wordende oproepen tot 
het boycotten van Israël. Daarnaast 
is de veiligheid van de Joodse 
gemeenschap in Europa een punt 
van zorg. Het groeiende antisemi-
tisme moet bestreden worden. ■

B
innen het Europees parlement 
verenigen parlementariërs zich 
in fracties van gelijkgezinde 

partijen uit andere landen. Er zijn 
binnen het parlement zeven fracties. 
Een klein deel van de parlementariërs 
sluit zich niet aan bij een fractie, zij 
zijn de ‘niet ingeschrevenen’. De 
eurofractie ChristenUnie-SGP is lid 
geworden van de Europese Conserva-
tieven en Hervormers (ECR). Dit is nu 
de derde grootste fractie binnen het 
parlement, na de Europese Volkspartij 
(waartoe de CDA behoort) en de 
Socialisten en Democraten (waartoe 
de PvdA behoort). 
 
Direct na de verkiezingen begonnen 
in het Europees Parlement de 
onderhandelingen over de posities 
die de parlementariërs wensten te 
vervullen. Dit zijn bijvoorbeeld de 
lidmaatschappen van commissies en 
delegaties. Dergelijke lidmaatschap-
pen zijn erg belangrijk om je 
politieke speerpunten te kunnen 
vervullen en weerspiegelen dan ook 
de inzet van de parlementariërs voor 
de komende jaren. Peter van Dalen 
is lid geworden van de transport-
commissie en de visserijcommissie.  
Daarnaast is hij lid van de Indiadele-
gatie. Bas Belder is lid geworden van 
de commissie buitenlandse zaken en 
de landbouwcommissie. Daarnaast is 
hij lid van de Israëldelegatie. Later 
dit jaar zal duidelijk worden of hij 
het vicevoorzitterschap van de 

Door	Elise	van	Doorn,	beleidsmedewerker	
van	Bas	Belder,	Eurofractie	ChristenUnie-SGP

“De veiligheid van 
de Joodse gemeen-
schap in Europa is 

een punt van zorg.”

U kunt Bas Belder volgen op 
Facebook (www.facebook.com.
BasBelderSGP ), Twitter (www.
twitter.com/BasBelderMEP) en via 
de website van de eurofractie: 
www.eurofractie.nl.
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Actualiteiten	en	ontwikkelingen	in	politiek	en	samenleving	
door	Menno de Bruyne, voorlichter tweede kamerfractie SGP

Kogelvrij vest

Je	moet	wel	een	tweedboerka	om	
hebben,	als	je	ontgaan	is	dat	het	
de	afgelopen	maanden	en	weken	

weer	eens	is	gegaan	over	een	gods-
dienst	waarvan	de	meeste	 aanhan-
gers	zich	ophouden	in	streken	waar	
relatief	veel	zand	aanwezig	is,	waar	
de	 temperaturen	 overdag	 oplopen	
tot	ver	boven	het	smeltpunt	van	een	
Cornetto,	waar	de	mannen	geen	bij-
drage	 leveren	aan	hoge	winstcijfers	
voor	de	firma	Gillette	en	de	vrouwen	
grotendeels	 schuilgaan	 achter	 een	
hoeveelheid	 textiel	 die	 omgekeerd	
evenredig	 is	 aan	 die	 welke	 men	
pleegt	 aan	 te	 treffen	 op	 een	 wille-
keurig	 Nederlands	 strand	 in	 de	 zo-
mer.

Jawel,	ik	heb	het	over	de	islam.	Spre-
ken	over	deze	godsdienst	van	vrede	
en	barmhartigheid	is	overigens	best	
link,	 want	 voor	 je	 het	 weet	 heb	 je	
een	 fatwa	 aan	 je	 broek,	 en	 ben	 je	
levenslang	 veroordeeld	 tot	 potige	
bodyguards	 en	 een	 kogelvrij	 vest.	
Geert	 Wilders	 en	 Ayaan	 Hirsi	 Ali,	
twee	personen	die	vinden	dat	Allah	
en	 zijn	 profeet	 Mohammed	 niet	 de	
leuksten	 thuis	 zijn,	 weten	 erover	
mee	te	praten.	Dus	ik	pas	wel	op	om	
iets	onaardigs	te	zeggen	over	de	is-
lam.

Fitna
Nu	wil	het	geval	dat	sinds	deze	zo-
mer	in	enkele	landen	ten	oosten	van	
de	Middellandse	Zee	een	kalifaat	 is	
uitgeroepen.	De	naam	van	dat	kali-
faat	 is	 IS,	 Islamitische	 Staat.	 Eerder	

was	 dat	 nog	 ISIS,	 Islamitische	 Staat	
in	Iran	en	Syrië,	maar	met	het	oog	op	
toekomstige	 gebiedsuitbreiding	 is	
dat	nu	IS.	De	oprichters	van	die	staat	
halen	 regelmatig	 het	 NOS-journaal	
en	NU.nl	met	beelden	die	Geert	Wil-
ders	zó	in	zijn	film	Fitna	had	kunnen	
monteren:	 massa-executies,	 ont-
hoofdingen,	 verkrachtingen	 en	 an-
dere	gruweldaden	waarbij	de	naam	
van	Allah	wordt	grootgemaakt.	

Islamitische	 Staat	 dus.	 Sommige	
westerse	 ‘staatslieden’,	 waaronder	
de	Britse	premier	Cameron,	ontken-
nen	 overigens	 met	 de	 hand	 op	 de	
Koran	 dat	 de	 Islamitische	 Staat	 ook	
maar	 iets	 met	 de	 islam	 te	 maken	
heeft.	Zo	lust	ik	er	nog	wel	een	paar.	
Het	referendum	over	de	onafhanke-
lijkheid	van	Schotland	was	zeker	op	
poten	gezet	door	de	Bosjesmannen	
uit	Zuid-Afrika?	Ooit	Winston	Churchill	
horen	beweren	dat	Stalin	en	Mao	he-
lemaal	 niets	 van	doen	hadden	met	
het	communisme	en	dat	Adolf	Hitler	
en	 Herman	 Goebbels	 geen	 natio-
naal-socialisten	 waren?	 Nee	 dus.	
Met	 ‘leiders’	 als	 Cameron	 kun	 je	
maar	beter	direct	de	witte	vlag	hij-
sen.	De	ISIS-vlag	volgt	dan	vanzelf.
	

Eén kam
Denk	overigens	niet	dat	ik	alle	mos-
lims	over	één	kam	scheer.	De	fameu-
ze	ridder	Van	Rappard,	burgemeester	
van	Gorkum	en	in	1963	heroprichter	
van	de	Liberale	Staatspartij,	zei	eens	
over	 linkse	 raddraaiers:	 “Niet	 alles	
wat	 links	 is	 is	 rapalje,	maar	het	 ra-

palje	dát	er	is,	is	links.”	Met	een	vari-
ant	daarop	kun	je	zeggen:	“Niet	alle	
moslims	zijn	zelfmoordterroristen	en	
jihadisten,	 maar	 de	 zelfmoordterro-
risten	 en	 jihadisten	 die	 er	 zijn,	 zijn	
wél	moslim.”	

Persoonlijk	sta	ik	erg	sympathiek	te-
genover	 een	 idee	 dat	 uit	 de	 koker	
komt	van	de	ChristenUnie.	Dat	is	de	
actie	 ‘Knuffel	 een	 moslim’.	 Maak	
geen	 selfies	 meer	 (voor	 de	 minder	
gevorderden	 op	 het	 terrein	 van	 de	
sociale	media:	een	selfie	is	een	foto	
van	 jezelf),	 maar	 maak	 een	 wijfie,	
een	foto	van	jezelf		met	een	moslim.	
Om	zo	duidelijk	te	maken	dat	er	óók	
moslims	zijn	die	níet	met	een	bom-
gordel	rondlopen	en	die	géén	jihaat	
zaaien.	Die	 oproep	heb	 ik	 ter	 harte	
genomen.	 Ik	 heb	 direct	 een	 wijfie	
gemaakt	 van	 mezelf	 en	 m’n	 Turkse	
vriendin.	

Menno de Bruyne en Sultan de 
Verschrikkelijke

rondje Binnenhof 
Het	herfstreces	komt	eraan.
Tijd	dus	voor	een	‘rondje	
Binnenhof’.
Wie	wil,	kan	zich	aansluiten.
Op	D.V.	zaterdag 18	en	
zaterdag 25 oktober.
Bekijk	het	Binnenhof	eens	
van	buiten	en	binnen!	
Nadere	informatie:	
mdebruyne@tweedekamer.nl	
of	070	318	28	39.	■
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Voltastraat 21, 3771 RX Barneveld  
 (bedrijventerrein ‘De Valk’)   

Tel. 0342-424390

Dit woonconcept is te zien 
bij van Manen Wonen

CREËER UW EIGEN MEUBEL!

 Alle stijlen mogelijk
   modern, landelijk, klassiek etc.

 Diverse houtsoorten

 Meer dan 50 verschillende  
   afwerkingen
    beits, kleurlakken en in elke Ral-        
 kleur leverbaar
   
In verband met het nieuwe concept, 
heel veel schowroomaanbiedingen.

www. .nl

Kuikenbroederij Morren BV
Nederwoudseweg 1A  Lunteren (0342) 415728
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Wat	betekent	het	om	moeder	te	
zijn?
“Het moeder-zijn is een heel grote 
verantwoordelijkheid. Natuurlijk 
voorzie je je kinderen van al het 
nodige voor het tijdelijke leven, 
maar de eerste verantwoordelijkheid 
voor kinderen is de geestelijke. Ze 
hebben een ziel!

Een kind zendt veel signalen uit. 
Voor een moeder is het belangrijk 
dat ze die opvangt en haar ‘voel-
sprieten’ daarvoor ontwikkelt.”

Het	gezin	noem	je	‘een	veilige	
haven’...
“In de maatschappij wordt er veel 
van je verwacht. Daar moet je 
presteren, maar in het gezin mag je 
leren en fouten maken. Er is sprake 
van onvoorwaardelijke liefde en het 
is belangrijk dat die gevoeld wordt. 
Dan zullen ze zelf ook liefde leren 
geven en met boosheid, verdriet en 
teleurstellingen leren omgaan.”

Hoe	is	adoptie	in	Nederland	
geregeld?
Adoptie is in Nederland gelukkig 
ontzettend goed geregeld. Wij zijn 
ook aangesloten bij het Haags 
Adoptieverdrag, waarbij onder 
andere wordt verzekerd dat een 
moeder vrijwillig afstand doet van 
haar kind en dat er geen financiële 
voordelen voor een land aan verbon-
den zijn. Daaraan zie je dat het 
allemaal steeds zorgvuldiger gaat. Er 
wordt de laatste jaren overigens 
steeds minder geadopteerd.”

Heb	je	nog	adviezen?
“Voor ouders: Laat je gezin een 
kleine kerk zijn en bied een veilige 
haven. Dat zijn de belangrijkste 
elementen.

Voor aspirant-adoptieouders: Maak 
de keuze biddend en gebruik de 
wachttijd om na te denken en je voor 
te bereiden. Geniet ervan als het 
kindje er eenmaal is. En als het later 
niet goed gaat, weet dan dat God 
jullie kindje niet voor niets bij jullie 
heeft gebracht.” ■

Wat	vind	je	van	adoptie?
“Als blije, gelukkige adoptiemoeder 
blijf ik adoptie ‘een barmhartige 
noodmaatregel’ vinden. Omdat hun 
natuurlijke moeder (een vader is 
meestal niet in beeld) niet voor hen 
kan zorgen, is het vanuit dat per-
spectief een verdrietige toestand. Het 
kind krijgt een verlieservaring te 
verwerken die we niet moeten 
onderschatten. Aan de andere kant 
zijn er welvarende landen waarin 
mensen leven die graag voor een 
kindje willen zorgen en het tot hun 
kind willen aannemen. Het is 
prachtig dat het kan, maar verdrietig 
dat het nodig is.”

Hoe	zie	je	adoptieouders?
“Adoptieouders zijn heel gemoti-
veerde ouders. Zij kunnen bewust 
kíézen voor kinderen en er moet 
lang op gewacht worden. Ze weten 
dat ze een kind met een rugzakje 
krijgen, een kind uit een gebroken 
situatie. Daar is erg veel liefde voor 
nodig. Onze ervaring is dat het vanaf 
het prille begin gelijk onomkeerbaar 
als ons kind voelde, waar je alles 
voor over hebt.” 

Pratend over het gezin komen we bij het beeld van de veilige haven. “een goed beeld”, vindt 

marlies van der Staaij, “want je kunt er tot rust komen van de stormen, je kunt bijtanken, je kunt 

je geliefd voelen om wie je bent en je mág er fouten maken.” een schip mag lekjes hebben in 

de haven, want reparatie is daar mogelijk. Het is niet vatbaar voor storm en brandstof is op 

voorraad.

Een gesprek met een moeder:

Marlies 
van der Staaij

Door	Sjon	van	der	Ree	Doolaard
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In de jungle leven nog vele 
stammen zonder een Bijbel 
in hun eigen taal. Daarom 
helpt MAF Bijbelvertalers 
en  evangelisten bij het 
verspreiden van Gods Woord.

Meka verbrijzelde haar 
voeten. Binnen 48 uur bracht 
MAF haar naar het ziekenhuis 
en kreeg ze vele operaties. 
Uw brand stofgift maakt 
medische (levens reddende) 
hulp mogelijk!

Tank NU brandstof voor MAF!
Voor 20 euro vliegt MAF de jungle 

in. En voor 20 euro vliegt MAF 

de jungle uit! Help kwetsbare 

mensen en schenk MAF een 

halve, hele of meerdere jerrycans!

U kunt u gift overmaken op 

55.83.45.808 o.v.v. Brandstof2013 

of doneer online op

www.maf.nl/brandstof

HIER WAS EEN JERRYCAN KAART VAN MAF OPGEPLAKT

adv_jerrycanmailing_210x297.indd   1 12-02-13   14:11
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Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
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Advies nodig?
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OVerzicht

Woord vooraf

H
et komt voor dat 

politici in verkie-

zingstijd dingen 

beloven, die later niet 

worden nagekomen. Het is 

een kwalijke zaak loze 

beloften te doen. Wat in 

verkiezingstijd wordt 

beloofd, dient reëel te zijn. 

Het is kwalijk te laten 

voorkomen alsof alles alleen 

maar beter zal gaan, terwijl 

je weet dat dit niet zo is. 

Politici moeten geen 

verwachtingen wekken bij 

kiezers, die niet waar 

gemaakt kunnen worden. 

Dat is slecht voor het 

vertrouwen in de politiek. 

Ook komt het voor dat er 

sprake is van kortetermijn-

politiek. Als een partij er 

slecht voor staat in de 

peilingen, dan wordt soms 

uit partijbelang besloten het 

kabinet te laten vallen. Het 

partijbelang weegt dan 

zwaarder dan het landsbe-

lang. Ook dat vermindert het 

vertrouwen in de politiek. 

Politici dienen zich ook verre 

te houden van corruptie en 

omkoperij. 

Bij de SGP mogen we er van 

uitgaan dat het ’ja’ van een 

politicus ‘ja’ is en dat het 

‘nee’ van een politicus ‘nee’ 

is. Als er afspraken worden 

gemaakt in de politiek, mag 

verwacht worden dat de SGP 

zich aan die afspraken 

houdt. Dat wekt vertrouwen 

in SGP-politici die hun taak 

hebben te verrichten op 

plaatselijk, provinciaal, 

landelijk en Europees niveau. 

Er mag op gerekend worden 

dat je op hun woorden aan 

kunt. Uiteraard zijn ook 

SGP-politici zondige mensen. 

Indien er fouten worden 

gemaakt, dient dat eerlijk 

toegegeven te worden. We 

leven in een wereld waarin 

het vertrouwen heel vaak 

wordt beschaamd. 

De vraag of politici te 

vertrouwen zijn, is niet de 

enige vraag die gesteld 

moet worden. De vraag is of 

ik te vertrouwen ben. Ben ik 

eerlijk op de werkvloer? Ben 

ik te vertrouwen tegenover 

mijn collega’s? Kunnen 

anderen op mijn woord aan? 

Ben ik eerlijk? Misleid ik 

anderen niet? Ten diepste is 

dat alleen het geval als de 

vreze Gods gekend mag 

worden. Dan is er de 

begeerte en het gebed om 

betrouwbaar te mogen zijn 

in alle omstandigheden. 

Alleen de HEERE is volmaakt 

te vertrouwen. Hij maakt Zijn 

Woord altijd waar. Hij vervult 

altijd Zijn beloften en 

bedreigingen. Er komt een 

nieuwe hemel en een 

nieuwe aarde waarop 

gerechtigheid wonen zal. 

Wie op de HEERE mag 

betrouwen, zal nooit 

beschaamd uitkomen. We 

lezen in Psalm 125 “Die op 

den HEERE vertrouwen, zijn 

als de berg Sion, die niet 

wankelt, maar blijft in 

eeuwigheid.” ■

Ds. A. van Heteren, Urk

Vertrouwen
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de tekst omspant alle eeuwen. dit Bijbelwoord wijst in de gedurige wisseling der tijden op de 

constante Factor, op de ene Persoon die er altijd is, die nooit verandert en met Wie niemand 

teleurgesteld uitkomt. Hij alleen is volkomen betrouwbaar. in de grond der zaak blijken mensen 

niet te vertrouwen. ze zijn veranderlijk en reageren vandaag zus en morgen zo. er is er maar een 

met Wie u nooit omvalt. dat blijkt ook in de politiek.

niet zeker of ik het morgen nog mag 
genieten. Wát er gisteren was, kan 
vandaag ontbreken. Wat ik heden 
heb, kan morgen zijn verdwenen. 
Wat dan nog? Het geeft niet. Eén 
ding blijft waar. Die er gisteren 
geweest is, is er ook vandaag. Die er 
vandaag is, zal er ook morgen zijn, ja 
tot in eeuwigheid. “Vraagt gij Zijn 
Naam, zo weet dat Hij de Christus 
heet.” Hij is ‘gisteren en heden 
Dezelfde en in der eeuwigheid’. U 
bent goed af als u Hem hebt leren 
kennen als volkomen betrouwbaar. 
■

g
od is geen God van ja en nee. 
Hij is in Christus een God van 
ja en amen. Op Hem kan men 

staat maken. “Jezus Christus is 
gisteren en heden Dezelfde en in der 
eeuwigheid.” 

De wereld om ons heen is constant 
in beweging. Op geen enkel gebied is 
er nog vastigheid. De ontwikkelin-
gen in de wereld zijn amper bij te 
houden. De moderne media nemen 
een grote vlucht. Het denkpatroon 
inzake ethische vragen is schrikba-
rend veranderd. De levenspraktijk 
op allerhande terrein wisselt snel. 
We houden ons hart vast, gelet op 
alles wat gaande is! Niemand kan het 
ontkennen. Alles lijkt te veranderen. 
Alle vastheid lijkt te moeten verdwij-
nen. Daarbij komt dat er geen rust 
meer is. Vroeger zei men: “alles 
loopt”. Nu is het: “alles vliegt”. 
Voorheen was het: “alles wisselt”. Nu 
moet men zeggen: “alles wankelt”. 
Toch blijft ook in deze rusteloos 
voortgestuwde tijd écht waar: “Jezus 
Christus is gisteren en heden 

Dezelfde en in der eeuwigheid.” 

Waar Hij het rustpunt van het hart 
is, daar is werkelijk RUST. Rust in de 
Rots der eeuwen. Rust op de onwan-
kelbare Rots Die te midden van alle 
verandering Zelf nooit ofte nimmer 
verandert. Wat nog komt, is alle 
mensen onbekend. Het ligt verbor-
gen in de schoot der toekomst. Het 
ligt in de handen van de Koning der 
Kerk. Hij regeert. In Zijn bestuur 
kan ons niets dan alleen het goede 
overkomen. Dat was gisteren zo, dat 
is vandaag zo, dat zal zo blijven. 
Daar ligt de diepste troost. In Hem 
Wiens beleid betrouwbaar is en 
Wiens Woord eist ons in alles alleen 
aan Hem toe te vertrouwen.

“Jezus Christus is gisteren en heden 
Dezelfde en in der eeuwigheid.” In 
mij is geen vastheid, in Hem wel. Ik 
ben zo wisselvallig. Dat geldt zelfs 
het geloofsleven. Die op hun gevoel 
af gaan, beweren: wat ik gisteren 
had, ben ik vandaag kwijt. Van wat 
ik vandaag in mijn hand heb, weet ik 

“Jezus Christus is gisteren en heden 

dezelfde en in der eeuwigheid.”

Hebreeën 13:8

die volkomen betrouwbaar is

ds. A.Vlietstra, Katwijk aan Zee
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Waarden en normen
De erosie van het begrip integriteit 
en het daarmee gepaard gaande 
gebrek aan vertrouwen in gevestigde 
instituties staat niet los van de erosie 
van normen en waarden. Daarom 
ligt er een opdracht voor SGP’ers om 
niet alleen de vinger te leggen bij de 
kwalijke symptomen, maar ook de 
onderliggende oorzaak aan te wijzen. 
Het is al weer 11 jaar geleden dat 
RMU-bestuurder Schalk een hand-
zame Waarden & Normenwijzer aan 
de toenmalige minister Donner 
aanbood met de woorden: “Bedenk 
maar eens een heilzame waarde die 
niet uit de Tien Geboden komt. Dat 
lukt niet.”

Wi-studie 
Vertrouwen opbouwen gaat lang-
zaam, vertrouwen kwijtraken gaat 
snel. Daar hebben we de afgelopen 
tijd talloze voorbeelden van gezien. 
Het is dan ook niet voor niets dat het 
SGP-jaarthema als motto heeft: 
Bouwen aan vertrouwen; vertrouwen 
van burgers, bedrijven en maatschap-
pelijke organisaties in een overheid 
die het ware welzijn bevordert. Ons 
Wetenschappelijk Instituut heeft dit 

en aandacht te besteden aan een open 
communicatie. Dan kan er verschil 
van mening zijn, dan kan er zelfs 
enige spanning ontstaan, zonder dat 
daardoor het vertrouwen in elkaar 
geschaad wordt. Dat werd zichtbaar 
in de besluitvorming op het de extra 
huishoudelijke vergadering van  
14 juni jongstleden. In de maand 
oktober heeft het HB een drietal 
regioavonden belegd om uitvoerings-
kwesties van de duale partijstructuur 
(pkv/afdeling) samen te bespreken, 
voordat ze in regelgeving worden 
vastgelegd. Bestuursleden van alle 
kiesverenigingen waren hiervoor 
uitgenodigd, ongeacht het feit of ze 
op korte of langere termijn overwe-
gen de stap naar de afdelingsstructuur 
te maken. Ruim 200 bestuursleden 
gaven gehoor aan de oproep. Een 
waardevolle opbrengst was het 
resultaat van kritisch-constructief 
meedenken van plaatselijke bestuurs-
leden. Een mooi voorbeeld van 
onderhouden van vertrouwen! ■

thema breed uitgewerkt in een 
waardevolle studie. Heel helder komt 
hierin onder andere naar voren dat 
SGP’ers niet in de eerste plaats de 
overheid en andere instituties de maat 
moeten nemen, maar vooral en in de 
eerste plaats zichzelf. Christenen 
dienen er in het bijzonder op te letten 
dat hun daden in overeenstemming 
zijn met hun woorden.

Vertrouwen onderhouden
Ook als partij en als SGP’ers in het 
publieke domein hebben we de taak 
te bouwen aan vertrouwen. Een 
ondoordachte handeling of uitspraak 
kan zomaar een ernstige inbreuk 
betekenen in het vertrouwen. Geluk-
kig heeft de (lokale) samenleving 
veelal dat vertrouwen in de SGP. Zo is 
ook de verhouding van partijleden 
jegens het Hoofdbestuur (HB). 
Onderhouden van vertrouwen is dan 
ook voor het HB een aangelegen 
punt. Gelukkig mogen we ervaren dat 
dit breed leeft binnen het geheel van 
de partij. Dat is bijvoorbeeld merk-
baar als er stevige discussies ontstaan, 
zoals rondom de voorstellen voor de 
partijorganisatie. Dan blijkt weer eens 
te meer hoe belangrijk het is veel tijd 

deze oude tegelwijsheid komen we de laatste jaren opvallend veel 

tegen in de pers. vertrouwen en integriteit zijn daarin begrippen die 

elkaar aanvullen.

vertrouwen komt te voet 
en gaat te paard…

M.F. van Leeuwen
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het is 22 augustus 2012, precies drie weken voor de verkiezingen op 12 september. Als de 

wekker van premier rutte gaat, weet hij dat de Nederlandse kiezer vanmorgen in De telegraaf 

zal lezen wat hij hen als heerlijk geurende worst zal voorhouden. in de ochtendkrant staat: 

“Premier rutte wil iedere werkende Nederlander via de arbeidskorting 1000 euro aan 

belastingverlaging geven. rutte: ‘Op deze manier hebben mensen weer echt iets te kiezen: 

van het geld dat ze verdienen houden ze meer over om zelf te besteden. Dat is goed voor de 

economie.’” Bij de verkiezingen ging de VVD van 31 naar 41 zetels. en toen begon het wachten 

op de 1000 euro…

Bouwen aan 
vertrouwen

Vertrouwen
Wat is vertrouwen eigenlijk? Dat is 
niet in een zin te omschrijven. 
Vertrouwen is een houding die je 
aanneemt in relatie met een ander. 
Het is een houding van hoop óp en 
geloof ín iemands goede trouw en 
eerlijkheid. Iemand vertrouwen heeft 
wel een risico in zich. Het vertrou-
wen kán bevestigd en gesterkt 
worden, maar het kan óók geschaad 
en beschaamd worden. 

Degene die vertrouwd wordt, heeft 
de verantwoordelijkheid om dat 
vertrouwen te bevestigen, om 
betrouwbaar te zijn. Aan de andere 
kant is er degene die vertrouwen 
stelt. Diegene heeft de vrijheid om 
dat wel of niet te doen. Iemand 
vertrouwen is geen verplichting, 
want als het een verplichting wordt, 
is het er sprake van vertrouwen 
meer.

Het zijn deze en andere uitspraken 
die politici doen om hun de kiezers 
te overtuigen dat er naar hun 
behoeften wordt geluisterd en dat zij 
daar iets aan kunnen doen. Er 
hadden ook andere voorbeelden 
genoemd kunnen worden, maar dit 
voorbeeld zal ieder zich herinneren. 

De SGP heeft als tweejaarthema 
voor 2014/2015 gekozen voor 
Bouwen aan vertrouwen. Wat 
motiveerde de SGP om voor dit 
thema te kiezen? Waarom is ‘ver-
trouwen’ een belangrijk thema? 

In de maatschappij zijn ontwikkelin-
gen die als voorbeeld kunnen dienen 
om het vertrouwensvraagstuk te 
schetsen. Een herkenbaar voorbeeld 
is de financiële en economische 
crisis die Europa sinds 2008 in zijn 
greep houdt. Banken en financiële 

instellingen storten in. De banken 
zelf blijken niet goed met het geld 
om te kunnen gaan. Topbestuurders 
ontvangen gigantische bonussen. U 
en ik lezen dat in de krant en we zijn 
verontwaardigd. Maar deze mensen 
en instellingen waren toch te ver-
trouwen? De controle lijkt kwijt te 
zijn en we krijgen wantrouwen 
jegens de economische en politieke 
elite. Dit schetst de tijd waarin we 
leven en het laat zien waarom de 
SGP voor dit thema kiest.

Over zo’n centraal thema moet niet 
alleen gedebatteerd worden. Nee, de 
daad moet bij het woord gevoegd 
worden. Er is geschaad vertrouwen; 
tussen mensen onderling en tussen 
burgers en de verschillende institu-
ties. Dat vertrouwen moet hersteld 
worden en de SGP denkt dat het 
herstel er kan komen als iedere 
burger, bestuurder of politicus zijn 
eigen verantwoordelijkheid verstaat. 

Door Sjon van der Ree Doolaard

➜
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Toch blijkt de overheid haar onder-
danen niet vanzelf te vertrouwen. Zij 
schrijven de burger wetten voor en 
controleren of de burger zich 
daaraan houdt. De wetten die de 
overheid aan de burger oplegt, 
dwingen wel tot betrouwbaarheid. 
Dit gedwongen vertrouwen is een 
bijzondere manier van vertrouwen 
die toch een verplichting in zich 
heeft.

Wantrouwen
Er leeft veel wantrouwen. Dat kan 
zich extreem uiten in bijvoorbeeld 
cynisme. Iemand zegt: “De overheid 
int ons geld, maar verstandig 
uitgeven, hó maar!” Een ander: “Ik 
heb geen werk en in de Tweede 
Kamer hebben ze het alleen maar 
druk met de intocht van Sinterklaas 
en een van kleur verschoten piet.” De 
iets genuanceerdere criticus zegt: “Ik 
heb weloverwogen mijn stem 
gegeven aan partij A, maar de 
beloften die gedaan zijn, worden niet 
nagekomen”.  

Het is niet goed om steevast te 
wantrouwen en alles vanuit het 
negatieve te bekijken, maar in Psalm 

146 worden we gewaarschuwd tegen 
een grenzeloos vertrouwen op 
prinsen, op machtigen die het in de 
wereld voor het zeggen hebben. 
“Welgelukzalig is hij, (...) wiens 
verwachting op den HEERE zijn 
God is; (…) Die trouwe houdt in der 
eeuwigheid.”

Afbraak
Zeer uitgesproken onbetrouwbaar-
heid is corruptie. Volgens de 
corruptie-index (http://www.
transparency.org ) is er in Europa 
minder corruptie dan in Afrika en in 
Noord-Europa is er minder corrup-
tie dan in Zuid-Europa. Toch vinden 
wij het vertrouwen in de overheid 
een belangrijk punt en wij maken 
ons zorgen over onbetrouwbaarheid. 
Ons vertrouwen in de overheid 
halen wij uit het wel of niet falen van 
het regeringsbeleid. Wij kijken of de 
politicus zijn beloften nakomt en of 
hij doet wat hij zelf zegt. 

De economie schommelt. Er zijn 
vette jaren en er zijn magere jaren en 
daar heeft de politiek niet heel veel 
invloed op. Toch wordt de politiek 
wel afgerekend op hoe het met de 

economie gaat. Het vertrouwen daalt 
als de politiek geen oplossing heeft 
voor de crisis. Er is extra behoefte 
aan betrouwbaarheid. Het vertrou-
wen in de politiek kan ook weer snel 
stijgen. Nationale rampen, zoals die 
met de MH-17, zijn heel erg, maar 
blijken wel te zorgen voor meer 
eenheid en saamhorigheid. Het is 
niet meer ‘de benadeelde burger’ 
tegen ‘de benadelende overheid’, 
maar ‘wij allen’ tegen ‘het kwaad dat 
ons is aangedaan’. Als een politicus 
zijn land dan goed vertegenwoor-
digd en de juiste stappen zet, is er 
relatief snel vertrouwen gewonnen. 
Zo zien we dat het vertrouwen wat 
mensen in de overheid hebben, 
varieert. De ene keer is het hoog en 
een paar jaar later is het weer 
gedaald. Er kan niet gesteld worden 
dat het vertrouwen in de overheid 
structureel omlaag gaat ten opzichte 
van een eeuw geleden, het fluctueert.

Bouwen
Toch betekent dit niet dat de over-
heid maar onderuit kan gaan zitten 
en zich niets van de burger aantrekt. 
Er moet gebouwd worden aan 
vertrouwen. In goede tijden moet 
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kanttekening
het vertrouwen wat er is steeds weer 
bevestigd worden. In slechte tijden 
moet het afgekalfde vertrouwen weer 
worden opgevijzeld. Vertrouwen is 
op te bouwen als er goede ervarin-
gen zijn, als beloften nagekomen 
worden, als er voldaan wordt aan 
verwachtingen en als er verantwoor-
delijkheid getoond wordt ten 
aanzien van hen die afhankelijk van 
je zijn. 

concrete verantwoordelijkheden
Bestuurders en overheden
• Kom uw toezeggingen na.
• Sta naast de burger en geef hem 

vertrouwen.
• Wees zorgvuldig in procedures en 

handel niet overhaast.
• Voeg de daad bij uw woord.

Burgers
• Voeg de daad bij uw woord tegen-

over uw naaste.
• Denk opbouwend kritisch mee met 

de overheid.
• Steun niet te veel op de ‘prinsen’. ■

De bundel
Voor dit artikel 
is veelvuldig 
geput uit de 
bundel Bouwen 
aan vertrou-
wen: een 
christelijke visie 
op de verhou-
ding tussen overheid en burger. 
Het is een uitgave van het 
Wetenschappelijk Instituut voor 
de SGP i.s.m. uitgeverij De 
Banier bv.

Te bestellen
In de aanloop naar het partij-
congres op 28 november kunt u 
zich nog verder verdiepen in dit 
thema door de bundel aan te 
bestellen via de ‘webshop’ van de 
SGP.

integer leren handelen

integriteit is een gevoelig onderwerp dat ons altijd heel 

persoonlijk raakt. Dat geldt zeker voor bestuurders: hun 

reputatie is al snel in het geding. Als jouw naam als be-

stuurder in één zin wordt genoemd met het woord ‘integri-

teit’, bekruipt je al snel het gevoel van een kalkoen rond kerst. 

Oneliners als “een beetje integer kan niet” en “we weten toch 

allemaal wat goed en fout is” laten zien dat integriteit niet 

alleen een persoonlijk en beladen onderwerp is, maar vooral 

een diep gevoel van binnen. 

De kern van de publieke discussie en meningsvorming over integriteit, is vaak emo-

tie: de wens van de meesten onder ons om een integer persoon te zijn, het verlan-

gen dat dit ook voor ‘de ander’ geldt en de onzekerheid of dit ook daadwerkelijk 

het geval is. Waarom we toch zo verknocht zijn aan dit moraliserende, individuele 

karakterperspectief?

De realiteit is dat bestuurders in een samenleving opereren waar veranderingen 

elkaar in een hoog tempo opvolgen. Dat zij relaties moeten onderhouden met een 

veelheid van partners. Dat de wet- en regelgeving continu verandert. Hierdoor zal 

er steeds sprake zijn van complexe situaties en nieuwe dilemma’s op basis waarvan 

snel en adequaat gehandeld moet worden. Integriteit wordt daarmee een operati-

onele notie: het wordt iedere dag opnieuw vorm en inhoud gegeven – in het klein 

en in het groot. En daarmee is integer handelen soms nog helemaal niet zo gemak-

kelijk. 

Het is daarom belangrijk dat het bestuur en de volksvertegenwoordiging in hun 

balans van dualiteit afspraken maken over de normen voor integer gedrag, over de 

publieke waarden die daaraan ten grondslag liggen en over de beeldvorming die 

dit in de samenleving oproept. Dit geeft richting aan het handelen en maakt dat 

bestuurders te controleren en aanspreekbaar zijn op hun gedrag. Dat heeft niets 

met wantrouwen of afrekenen te maken, maar met gezonde controle en gezond 

evenwicht. Integer handelen in een politieke omgeving dient aangeleerd en over-

gedragen te worden, uitgaande van de goede intenties. Desondanks kan iemand 

de verkeerde beslissingen nemen, want ‘de geest is gewillig, maar het vlees vaak 

zwak’: het oordeel over de persoon is snel geveld. We zouden er bij de discussie 

over integriteit voor kunnen kiezen om het vertrouwen in de persoon te bewaren, 

en ons te richten op het handelen. Juist daar ligt de mogelijkheid om lessen voor de 

toekomst te trekken. ■

Irene Nijhof

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk. Deze keer: irene Nijhof, socio-
loog en directeur Bureau integriteit Nederlandse Gemeenten (BiNG).
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Probleemeigenaar
De ondernemer snapte heel goed dat 
er even goed naar zijn verzoek om 
verplaatsing van de halte gekeken 
moest worden. Vanuit verschillende 
invalshoeken: kan het op die nieuwe 
plek op het land? Is de aangepaste 
route geen probleem voor de scheep-
vaart? Komt het niet te dicht bij een 
bedrijf dat met gevaarlijke stoffen 
werkt? Allemaal serieuze punten. 
Maar wat deze ondernemer miste 
aan de kant van de overheid, was een 
ambtenaar of bestuurder die ‘pro-
bleemeigenaar’ wilde worden. 
Iemand die zei: “Ik snap uw wens, ik 
ga proberen dat voor elkaar te 
krijgen. Ik zal er in ieder geval voor 

zorgen dat u binnen vier weken een 
beslissing hebt. Om dat voor elkaar 
te krijgen ga ik dus iedereen die hier 
iets over te zeggen heeft achter de 
broek zitten om op tijd te reageren.” 

Gelukkig zijn ze er: vertegenwoordi-
gers van de overheid die proberen 
voor problemen oplossingen te 
vinden en de woorden ‘daar ga ik niet 
over’ uit hun woordenboek hebben 
geschrapt. Daar heeft de burger veel 
meer aan, dan aan voorstellen over 
een gekozen burgemeester en refe-
renda, die steeds weer uit de oude 
doos worden gehaald. Daadwerkelijke 
dienstbaarheid zet meer zoden aan de 
dijk dan gesleutel aan ons staatsbestel. 
Het zijn vaak juist de zogenaamde 
‘kleine dingen’ die door heel veel 
burgers zeer op prijs worden gesteld: 
heldere informatie, een tijdige reactie, 
niet van het kastje naar de muur 
worden gestuurd. 

Ik ben ervan overtuigd dat er 
enorme winst behaald kan worden 
in het vertrouwen van de burger in 
de overheid, als op zo’n oplossings-
gerichte manier gewerkt wordt. Het 
spaart tijd en bespaart ergernis voor 

burgers en bedrijven. Bovendien 
roept juist het handelen vanuit de 
menselijke maat meer positief gevoel 
op. En ook als een wens gewoonweg 
niet kan worden ingewilligd, omdat 
het algemeen belang zich ertegen 
verzet en bijvoorbeeld dat bouwplan 
niet kan, zal het begrip groter zijn als 
de burger of het bedrijf snel weet 
waar hij aan toe is. 
Kortom: een nuttig punt om regel-
matig aan te kaarten, of het nu om 
het Rijk, de provincie of de gemeente 
gaat! 

Dienstbaar
Zo’n benadering is niet alleen 
burgervriendelijk, maar sluit ook 
goed aan bij de Bijbelse notie dat de 
overheid dienares van God is, ten 
goede van de burger (Rom. 13:4). 
Deze tonen vinden we al terug in de 
befaamde Acte van Verlatinghe uit 
1581, die wel kan worden gezien als 
de onafhankelijkheidsverklaring van 
de Nederlanden: de onderdanen zijn 
niet geschapen voor de behoeften 
van de prins, maar de prins voor de 
onderdanen. 
Zo’n dienstbare opstelling heeft dus 
goede papieren. ■

Door Kees van der Staaij

Tijdens een werkbezoek in de drechtsteden schetste een ondernemer het probleem helder. “ik 

wil een halte voor mijn watertaxi verplaatsen. maar doordat er zo veel mensen over moeten 

beslissen, duurt het eindeloos. Kan dat nu echt niet sneller?”

Goed vertrouwen
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Het nederlandse drugsbeleid is al jaren mikpunt van veel kritiek uit andere landen. dat is geen 

wonder, want het hinkt op twee gedachten. Heel kort samengevat: drugsgebruik is legaal, maar de 

handel in drugs is illegaal. achtergrond daarbij is dat linkse partijen geen moeite hebben met 

verdovende middelen en rechtse partijen juist willen proberen die troep zoveel mogelijk uit te bannen.

niet te soft

Gemoedsbezwaarden 
De SGP is de partij die het al sinds 
haar oprichting opneemt voor hen 
die vanuit hun diepste overtuiging 
moeite hebben met verzekeringen. 
In die lijn heeft de SGP bij het debat 
over de Wet langdurige zorg gezorgd 
voor een financiële compensatie 
voor de gemoedsbezwaarden die 
door deze nieuwe wet in een nadeli-
ger situatie komen.

Kort gezegd komt het hierop neer. 
De wijkverpleging en twee extra 
jaren langdurige geestelijke gezond-
heidszorg vallen nu nog onder de 
AWBZ (Algemene wet bijzondere 
ziektekosten), maar dat wordt de 
normale zorgverzekering. Daardoor 
kunnen de gemoedsbezwaarden met 
forse extra lasten geconfronteerd 
worden. In het door de Tweede 
Kamer aanvaard amendement-Van 
der Staaij wordt daarom geregeld dat 
zij de door hen te betalen vervan-
gende bijdrage volledig voor 
zorgkosten mogen inzetten. Wie 
precies wil weten hoe dit is uitge-
werkt, kan altijd even contact 
opnemen met de Kamerfractie. ■

door het verstrekken van goed 
voorlichtingsmateriaal en door 
personeel van coffeeshops te 
verplichten een cursus te volgen. 
De SGP wil dat het kabinet nu 
gaat bevorderen dat ook andere 
gemeenten dat goede voorbeeld 
gaan volgen.

 
3. Gemeenten die een beleid voeren 

voor coffeeshops moeten een 
instantie aanwijzen die moet 
toezien op de handhaving van de 
wetten en regels die er op dit 
terrein gelden. Maar in 10% van 
die gemeenten gebeurt dat niet. 
Van der Staaij drong er in zijn 
motie op aan deze gemeenten te 
porren om alsnog zo’n instantie 
aan te wijzen, zodat de regels 
metterdaad gehandhaafd worden.

Zoals gezegd: de drie SGP-moties 
kregen de steun van een meerder-
heid in de Tweede Kamer. Sommige 
met de hakken over de sloot, maar 
toch. Zal het beleid daardoor ineens 
heel anders worden? Het eerlijke 
antwoord is: nee. Maar evenzeer 
geldt, zeker in de politiek: alle 
beetjes helpen.

d
e SGP behoort tot de partijen 
die het liefst zo snel mogelijk 
een eind willen maken aan het 

softe Nederlandse beleid. Nog maar 
een paar weken geleden stierven drie 
mensen in één week aan het gebruik 
van ecstasypillen (xtc). En dan hebben 
we het nog niet eens over de ellende 
en schade als gevolg van verslaving 
aan verdovende middelen. Niet alleen 
de gebruikers zelf gaan eraan kapot, 
vaak ook direct of indirect de omge-
ving van de slachtoffers. 

Moties aanvaard 
Vorige maand heeft de Tweede 
Kamer gedebatteerd over het drugs-
beleid. Ook de SGP deed aan dat 
debat mee. Net als de meeste andere 
partijen dat deden, diende de SGP 
tijdens dat debat drie moties in. Het 
mooie is dat juist die moties alle drie 
werden aanvaard. 

Het ging om de volgende moties:
 
1. De nieuwe Belgische regering gaat 

drugs harder aanpakken. De kans 
is groot dat er als gevolg daarvan 
meer drugsgebruikers en -dealers 
naar Nederland zullen komen. In 
de motie-Van der Staaij wordt het 
kabinet opgeroepen om extra 
maatregelen te nemen om dit 
drugstoerisme tegen te gaan.

 
2. In enkele gemeenten wordt in het 

coffeeshopbeleid ook gewerkt aan 
het voorkomen van verslaving bij 
drugsgebruikers. Dat gebeurt o.a. 

Door Menno de Bruyne

12

teruGBLik



m
’n jaarthema is: zet nooit 
mensen in een hokje, dus 
dat doe ik nu ook niet. Zo er 

zijn best aardige wereldverbeteraars 
en akelige VVD’ers. Dat zijn de 
uitzonderingen die de regel bevesti-
gen. Maar om de regel toch nog even 
te onderstrepen, ga ik te rade bij 
niemand minder dan Wouter Bos, 
geruime tijd partijleider van de 
PvdA. Iemand die kan het weten 
dus!

In de Volkskrant heeft hij al weer een 
poosje een column. Toen hij nog in 
Den Haag verkeerde, was ik het 
zelden met hem eens. Nu hij ver-
trokken is, ben ik het zelden met 
hem oneens, althans, voor wat 
betreft de stukjes die hij schrijft.

chagrijn 
Eind oktober ging Bos’ bijdrage over 
de vraag hoe het toch komt dat zijn 
opvolger (we slaan Job Cohen hier 
even over) Diederik Samsom vanuit 
z’n eigen partij zoveel chagrijn over 
zich heen krijgt. Daarbij kijkt hij ook 
even over de schouder naar z’n eigen 
periode. 

Bos kreeg als eerste man van de 
PvdA veel over zich heen, wat 
geweten werd aan het feit dat hij als 
PvdA-leider in het kabinet zat en dus 
niet het PvdA-geluid kon laten 
horen, maar het kabinetsbeleid. ‘De 
PvdA-leider moet in de Kamer 

niet bijten. Ik denk dat rechtse 
achterbannen dat veel makkelijker 
pruimen dan linkse achterbannen. 
Een rechtse politicus die tegen linkse 
politici blaft, is al snel een held. 

Rechtse politiek is ook zoveel ontspan-
nener dan linkse politiek dat het 
geluid, de inspanning, al gewaardeerd 
wordt; ook als er geen resultaat is. 
Maar een linkse politicus die wel blaft 
maar niet bijt, is bij de eigen achter-
ban al snel gezien. Het uitblijven van 
resultaat wordt, zeker als het zich 
herhaalt, ervaren als een steeds 
grotere nederlaag. En geen partij die 
zo slecht is in het verteren van 
nederlagen als een linkse partij. Een 
compromis wordt al nauwelijks 
geslikt, laat staan een zoveelste 
nederlaag.  
 
Samsom zal de komende tijd vast af 
en toe een Bolkesteintje doen. Maar 
ontevreden PvdA’ers kunnen beter een 
succes maken van het kabinetsbeleid 
dan met eindeloos krabben en knagen 
hun eigen ontevredenheid voeden.”

Zo horen we het dus ook eens van 
een ander… ■

blijven’, was toen de les, waarbij 
verwezen werd naar VVD’er Frits 
Bolkestein. Die was onder Paars I als 
fractievoorzitter leider van de VVD 
en wist de VVD, ondanks deelname 
aan het kabinet, tot recordhoogte te 
stuwen door iedere keer buiten 
boord te gaan hangen. 

Welnu: Samsom koos er in 2012 
bewust voor om à la Bolkestein in de 
Kamer te gaan zitten om op die 
manier het rood van de PvdA 
zichtbaar te maken. En warempel, nu 
krijgt ook Díederik een heleboel 
over zich heen. Bos somt een aantal 
begrijpelijke redenen op waarom de 
PvdA van Samsom zich op dit 
moment moeilijk al te sterk kan 
profileren tegenover het kabinet.

Het laatste argument dat Bos noemt 
is intrigerend: de verkramptheid van 
linkse mensen. Ik citeer:

“Rest nog één argument, dat de 
achterban van Samsom helemaal niet 
leuk zal vinden: ik denk dat Samsom 
het wel kan, maar dat de PvdA-ách-
terban het niet kan. 

Ik bedoel daar dit mee. De kern van 
Bolkesteins strategie is dat hij bereid 
was een nederlagenstrategie uit te 
voeren: veel blaffen maar uiteindelijk 

dat wereldverbeteraars nooit de prettigste mensen zijn om 

mee om te gaan, is in den Haag vrij algemeen bekend. 

Chauffeurs van ministersauto’s bijvoorbeeld, hebben in het 

algemeen liever een vvd’er op de achterbank dan een 

Pvda’er.1 en van Joop den Uyl werd altijd gezegd: “Hij is lief 

voor de wereld, maar minder lief voor de mensen om hem 

heen.”.

Wereldverbeteraars

1 Over SGP’ers zijn te weinig 
statistische gegevens voorhanden  
om wetenschappelijkverantwoor-
de conclusies te kunnen trekken.
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Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

“Vertrouwen gaat op 

en neer. Het vertoont 

parallellen met de  

politieke actualiteit.”

a
ls we de media mogen geloven 
is het slecht gesteld met het 
vertrouwen in regering, 

Tweede Kamer en politici. Kranten 
luiden met enige regelmaat de 
figuurlijke alarmbel. Langjarige 
metingen geven echter een genuan-
ceerder beeld. Vertrouwen gaat 
namelijk op en neer, het vertoont 
verrassende parallellen met de 
politieke actualiteit. Van een structu-
rele daling in de achterliggende jaren 
is geen sprake. 
De schommelingen in de vertrou-
wenscijfers zijn duidelijk zichtbaar 
in de figuur. Toen kabinet-Balkenen-
de IV in het voorjaar van 2007 
aantrad, steeg het vertrouwen in de 
regering fors. Na verloop van tijd 
daalde dat vertrouwen. Nadat de 
toenmalige minister van Financiën 
Wouter Bos in het najaar van 2008 
de banken ‘redde’, is er een piek 
zichtbaar. De val van zowel kabinet-
Balkenende IV als Rutte I leidde 
vervolgens weer tot een daling. Ook 
na de vliegramp met de MH-17 in 
Oekraïne was deze zomer een 
stijging van het vertrouwen in 
regering en Tweede Kamer 
waarneembaar. 

Nut van onderzoek
Het is tekort door de bocht om te 
stellen dat het vertrouwen alsmaar 
achteruit gaat. Wel vragen de door 
het Sociaal en Cultureel Planbureau 
(SCP) gepubliceerde vertrou-
wenscijfers om een kritische 
reflectie. Het is namelijk maar zeer 

Bouwen aan vertrouwen
Kunnen wij deze onderzoeken dan 
aan de kant leggen? Dat is te simpel. 
Van een vertrouwenscrisis mag dan 
geen sprake zijn, maar als de politici 
die de uiteindelijke beslissingen 
moeten nemen geen vertrouwen van 
kiezers meer krijgen, dreigt een 
legitimiteitscrisis. Laten bestuurders 
en politici daarom zelf het toonbeeld 
van betrouwbaarheid zijn door het 
goede voorbeeld te geven. Heel 
concreet houdt dat in: afspraak is 
afspraak, dien het algemeen belang, 
vermijd scoringsdrang. Op deze 
wijze bouwen we echt aan vertrou-
wen. ■

de vraag of meten in dit verband 
ook weten is. In onderzoeken wordt 
vaak onderscheid gemaakt tussen 
verschillende soorten van vertrou-
wen, uitgesplitst naar verschillende 
instituties. De praktijk leert dat 
achter begrippen als ‘politiek’, 

‘overheid’, ‘regering’ en ‘parlement’ 
een wereld schuil gaat, die moeilijk 
te vatten is. Een groot deel van de 
Nederlandse bevolking weet niet 
precies wat het verschil tussen 
regering en parlement is. Door die 
begripsverwarring bevatten deze 
onderzoeken een zekere ruis. 

Door Johan van de Worp

nederlanders hebben minder vertrouwen in regering. Het is een kop die in maart 2013 op de 

nieuwssite nu.nl te lezen stond. maar is het daadwerkelijk zo slecht gesteld met het vertrouwen in 

de regering? Laten wij eens kijken hoe vertrouwen door wetenschappers gemeten wordt. 

vertrouwen: is meten ook weten?

Het vertrouwen in de regering (linkeras) en het consumentenvertrouwen (rechteras), 
gemeten in de periode 2008-2013. 
Bron: SCP, De sociale staat van Nederland 2013 (Den Haag 2013), p. 64.

Leessuggesties:
Zicht 40,2 (2014) ‘Vast vertrouwen’.
J.A. Schippers, Bouwen aan 
vertrouwen. Een christelijke visie 
op de verhouding tussen overheid 
en burger (Apeldoorn 2014).
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dinsdag 18 november 2014, 
12.30 – 13.10 uur
Residentie Pauzedienst 
Gebed voor de Overheid

dr. R.Bisschop en ds. W.e.Klaver

Frans van Riessen (orgel)

den Haag, noordeinde 25, Waalse Kerk

Woensdag 26 november 2014, 20.00 uur
Islam
drs. g. van ginkel 

drachten, de Singel 40, geb. Rehoboth

vrijdag 28 november 2014, 20.00 uur
Debat “Jihadisme”
C.g. van der Staaij, H. van Bommel (SP) 

en d. Pastoor (Open doors)

Staphorst, noorderlijke ruitenweg 12,  

de vijverhoeve

donderdag 4 december 2014, 19.30 uur
ds. g.m. de Leeuw uit Opheusden 

Wadenoijen, Lingedijk 21, geb. HK

Woensdag 10 december 2014,19.30 uur
Tijdrede
ds. J.W. verweij

zwijndrecht, Burg.Jansenlaan 37, geb. gg

donderdag 15 januari 2015, 20.15 uur
Verleden en heden van de SGP
Bas van der vlies

Staphorst, ebbinge Wubbenlaan 57, SJOS-

geb.

dinsdag 27 januari 2015, 19.30 uur 
Tijdrede
ds. J.C. de groot uit dordrecht

nunspeet, dorpsstraat 12, dorpskerk

Woensdag 18 februari 2015, 19.30 uur
Tijdrede
ds. J.m.d. de Heer uit middelburg

Uddel, garderenseweg 37-43, 

Fruytierschool

nB: voor alle genoemde data geldt: 

‘deo volente’.

agendapunten voor de volgende Banier 

(18 december) kunnen via debanier@

sgp.nl bij het partijbureau t.a.v. Sjon van 

der Ree doolaard worden ingeleverd. 

de inleverdatum is uiterlijk vrijdag 28 

november. de daaropvolgende Banier 
zal op donderdag 22 januari 2015 

verschijnen.

Agenda

meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

PARTIJCONGRES SGP
vrijdag 28 november 2014

Vertrouwen we elkaar nog wel?
Over herstel van vertrouwen in overheid, samenleving en politiek

Kunnen burgers de overheid nog 
wel vertrouwen? De regering 
werkt aan hervormingen. Die ver-
anderingen maken mensen onze-
ker. Ook ontstaat er verwarring 
doordat de overheid op onbekend 
terrein komt. Versterking van het 
onderlinge vertrouwen is ge-
wenst! Welke bijdrage gaat de 
SGP hieraan leveren?

Programma:
• 13.30 u Inloop met koffie en thee
• 14.00 u Opening congres door drs. P.A. Zevenbergen, lid hoofdbestuur SGP 
• 14.15 u Hoofdlezing door prof. dr. P. Dekker, hoogleraar Universiteit van Tilburg en 

onderzoeker SCP
• 14.45 u Themastatement door mr. C.G. van der Staaij, voorzitter SGP-fractie Twee-

de Kamer
• 15.00 u Vragenronde
• 15.20 u Korte pauze
• 15.30 u Eerste workshopronde 
• 16.30 u Tweede workshopronde 
• 17.15 u Debat met o.a. prof. dr. E. Dijkgraaf, A. Dorst en J. Rozendaal (o.l.v. drs. J.A. 

Schippers)
• 18.00 u Sluiting congres door mr. A. Klaassen, voorzitter Guido de Brès-Stichting
• 18.15 u Afsluitende maaltijd (tot ca. 19.15u)

Workshops
1.  Hoe integer is uw fractie? De bijdrage van de SGP aan het herstel van vertrouwen 

in de politiek (door drs. H. Pool, medewerker CVV-SGP)
2. Lang leve de participatiemaatschappij?! Wat kunt u verwachten van de overheid? 
 (door R.J. van Putten MSc, coauteur van het boek Coöperatiemaatschappij)
3.  Help, de transformatie komt eraan! Hoe geven wij de participatiemaatschappij 

handen en voeten? (door G.R. van Leeuwen, SGP-raadslid Neder-Betuwe).
4. Jeugdzorg door 400 gemeenten: gaat dat werken of draait alles in de soep? 
 (door C.H. van den Bos, wethouder in de gemeente Schouwen-Duiveland)
5.  Altijd last van anderen? Waarden en normen als duurzaam fundament voor  

vertrouwen (door dr. ir. C.M. Verloop, wethouder in de gemeente Veenendaal)
6.  Onbehagen in crisistijd: brengen ontevreden burgers de democratie tot wankelen? 
 (Lagerhuisdebat o.l.v. SGP-jongeren)
7.  Geen woorden, maar daden! Over de vitale rol van ondernemers in de samenle-

ving (door iemand vanuit de RMU, naam is momenteel nog niet bekend)
8.  Veiligheid op straat: ook uw zorg? (door: J.M. Kok, inspecteur van politie)

Iedere congresdeelnemer kan twee workshops volgen. Er wordt zoveel mogelijk  
rekening gehouden met uw voorkeur.

Locatie:
Verenigingsgebouw Gereformeerde Gemeente, Nieuwe Gouwe O.Z. 2-B, 2801 SB 
Gouda. 

Aanmelding en kosten:
Voor deelname aan het congres wordt een bijdrage van € 10,00 per persoon  
gevraagd. Aanmelding vooraf is verplicht. U kunt zich opgeven via www.sgp.nl/ 
partijcongres of via 010 - 7200 770. In beide gevallen graag vóór 22 november a.s.

herzieN PrOGrAMMA
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Johan van Berkum, directeur partijbureau
Het Hoofdbestuur heeft Johan van Berkum benoemd tot direc-
teur partijbureau. Johan heeft in de achterliggende periode op 
overtuigende wijze als interim de functie van algemeen  
secretaris waargenomen. Daarvoor was hij beleidsmedewer-
ker bij ons Wetenschappelijk Instituut.
Hoewel de functie van algemeen secretaris officieel per 1 ja-

nuari 2015 die van directeur partijbureau wordt, hanteren we uit praktische over-
wegingen deze functienaam vanaf heden.
Het hoofdbestuur wenst Johan van harte toe in afhankelijkheid van  Gods zegen op 
toegewijde wijze deze verantwoordelijke taak in lengte van jaren te mogen ver-
vullen.

Peter Schalk, lijsttrekker eerste kamer 
Mei 2015 zijn er opnieuw verkiezingen voor de Eerste Kamer. 
Het hoofdbestuur van de SGP heeft, op voordracht van de  
selectiecommissie, besloten om de heer Schalk te benoemen 
tot lijsttrekker van de SGP voor deze Eerste Kamerverkiezin-
gen. 
De heer Schalk staat op de huidige kandidatenlijst op nummer 

2. In de afgelopen jaren was hij al regelmatig op het Binnenhof en in de Eerste 
Kamer te vinden om op die manier de Eerste Kamer van nabij te leren kennen. 
Het Hoofdbestuur is verblijd een waardige opvolger voor senator Holdijk te hebben 
kunnen benoemen. Wij wensen de nieuwe lijsttrekker van harte Gods zegen toe in 
de voorbereiding op het verantwoordelijke ambt van lid van de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal.

Namens het Hoofdbestuur,
M.F. van Leeuwen

Van het Hoofdbestuur

Vacature  bij het Wetenschappelijk Instuut voor de SGP:

WETENSCHAPPELIJK BELEIDSMEDEWERKER

Informatie over de functie: zie www.wi.sgp.nl
Of neem contact op met drs. J.A. Schippers, 010 7200 785 of 06-21 58 05 46

Sollicitaties graag uiterlijk 18 november a.s. naar: secretaris-wi@sgp.nl

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Van kooten burgemeester 
in Maasdriel
Burgemeester Henny van Kooten (53) van 

Noord-Beveland wordt de nieuwe burge-

meester van het Gelderse Maasdriel. De 

gemeente verwacht dat Van Kooten eind 

november zal worden geïnstalleerd.

Van Kooten was zes jaar burgemeester van 

Noord-Beveland. Daarvoor was hij tien jaar 

wethouder in Sliedrecht.

cursussen
Vitalisering kiesvereniging
Dinsdag 2 december
Door drs. H. Pool (Adviseur SGP-
partijbureau)

Vormgeven aan het 
raadslidmaatschap
Donderdag 11 december
Door G. van Leeuwen (fractievoorzit-
ter SGP Houten)

De cursussen vinden, bij genoeg 
aanmeldingen, plaats van 19.00 uur 
– 22.00 uur op het SGP-partijbureau 
in Rotterdam (Dinkel 7). Aanmelden 
uiterlijk 7 dagen van te voren via 
scholing@sgp.nl. De kosten betref-
fen €15,- p.p. Kijk voor meer infor-
matie op www.sgp.nl/scholing.

Niek Bakker, beleidsadviseur bij SGP-jongeren
De tweede etage van het partijbureau in Rotterdam is weer iets 
drukker bevolkt. Als opvolger van Frank van Putten is Niek 
Bakker (25) uit Dordrecht aangenomen als nieuwe beleids-
adviseur bij de SGP-jongeren. Vanaf 1 oktober is hij in dienst.

De Dordtenaar is momenteel nog werkzaam als docent maat-
schappijleer op het Gomarus College te Gorinchem. Daar zal 
hij in de toekomst ook een dag in de week blijven werken.

 Fotoverantwoording: 
Voorpagina: “ik 

vertrouw mijn papa 

voor 200%!”, foto 

kelly Monster  

Photography

Pagina 11, 12 en 31: 

foto’s Wikipedia

Pagina 17: Peter 

Schalk, foto rMu
Bouwen aan 

vertrouwen

De Banier
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Je hoort op bijvoorbeeld beurzen 
dat er geen vertrouwen is in de 
politiek. Klopt dat, volgens jou?
“Als je afgaat op de onderzoeken die 
ernaar gedaan worden, staan politici 
er niet goed op bij burgers. Er is een 
probleem met het vertrouwen tussen 
politici en degenen die zij 
vertegenwoordigen.”

mensen van je denken en van je 
gedrag vinden. Dat is een context 
waar de politiek zich te laat bewust is 
geworden van het feit dat het 
consequenties heeft voor de manier 
waarop men politiek bedrijft.”

Waar heeft de politiek het laten 
lopen?
“Politici zijn de fout in gegaan door 
zich een houding aan te meten van 
‘wij weten wat goed is voor u en laat 
u het allemaal maar aan ons over’. 
Nu zie je dat elk individu een eigen 

Hoe kijk jij aan tegen het gebrek 
aan vertrouwen in de lokale 
politiek?
“Er is echt een probleem. Het is 
begonnen in de jaren ‘60 en ‘70. 
Kenmerkend in deze periode is de 
vrijheidscultuur van het ‘ik’ tegen-
over het ‘wij’. Het individu werd 
belangrijker dan de groep. Nu vind 
je die gedachte in de hele samenle-
ving terug: je moet voor jezelf 
opkomen en je moet kunnen zeggen 
wat je vindt. Je hoeft minder tot geen 
rekening te houden met wat andere 

Door Henri Pool 
en Willem Goudriaan

er is al veel geschreven over vertrouwen in de lokale politiek. de klaagzangen zijn niet van de 

lucht. Soms bekruipt je het idee dat de politiek weinig tot niets goeds meer kan doen. een keer 

een foute ervaring, en de politiek heeft voor altijd afgedaan. is het vertrouwen in de lokale politiek 

echt zo laag? Hoe kan het tij gekeerd worden? iemand die daar veel over kan vertellen, is Ton 

Roerig, directeur van de Wethoudersvereniging. met hem een gesprek over het gebrek aan 

vertrouwen in de lokale politiek.

Wethouder leeft 
bij de gratie 
van vertrouwen
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➜

programma Masterclass Risico 
Regelreflex. Deze masterclass biedt 
wethouders kennis, inzicht en 
praktische hulpmiddelen voor het 
effectief omgaan met risico’s en 
incidenten vanuit verschillende 
perspectieven. Ze zijn nu beter 
voorbereid.”

het reële verhaal
Hebben jullie al positieve resul-
taten geboekt met wat jullie doen 
om meer vertrouwen te krijgen?
“Ik zie dat wethouders nu bewuster 
nadenken over de vraag wat hun 
strategie wordt als ze te maken 
krijgen met bepaalde crises. De 
Wethoudersvereniging vindt dat niet 
alleen een burgemeester, maar ook 
een wethouder een crisis moet 
kunnen managen. Het is dan van 
belang dat wethouders zich tijdig in 
de materie verdiepen en zich voor-
bereiden, zodat ze een strategie 

plotseling verdedigd. Politiek is voor 
veel mensen ingewikkeld geworden. 
Een wethouder moet aanspreekbaar 
willen zijn. Hij moet kunnen uitleg-
gen waarom hij doet wat hij doet. 
We proberen wethouders daarvan 
bewust te maken. 
Verder werken we nu met het 

mening heeft die meegewogen moet 
worden. De overheid wordt geacht 
problemen op te lossen en knopen 
door te hakken.
Er zit ook een andere kant aan het 
verhaal. Sinds de jaren ‘80 is met 
name op nationaal niveau de cultuur 
van no-nonsense en zakelijkheid 
gepredikt. Maar je houdt de mensen 
niet in beweging wanneer je de 
politiek tot iets heel bedrijfsmatigs 
en zakelijks maakt. Mensen willen 
vanuit emoties en waarden serieus 
genomen worden.”

Wat doet de Wethoudersvereniging 
om het tij te keren?
“Wat we bijvoorbeeld doen, is 
hierover actief het gesprek met 
wethouders aangaan. Je ziet dat een 
raadslid dat wethouder wordt, zich 
anders gaat gedragen. Als raadslid 
was men ergens mordicus tegen, 
maar als wethouder wordt het 

“Wake-upcall: 
wethouder zijn,  
bestaat voor een 

groot deel uit  
gemotiveerd en  
gezaghebbend  
‘nee’ zeggen”
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Toegankelijk
& persoonlijk.
Moree Gelderblom Advocaten is ruim 32 jaar 
gevestigd in Rotterdam. Wij bieden toegankelijke, 
praktische en persoonlijke dienstverlening, 
waarbij wij streven naar een zo optimaal  
mogelijke prijs-kwaliteitverhouding. 

Algemene voorwaarden
Ambtenarenrecht
Arbeids- en ontslagrecht
Bestuursrecht
Ruimtelijke ordeningsrecht
Bouwrecht

Contractenrecht
Faillisements- en insolventierecht
Familierecht
Huurrecht
Incassozaken
Letselschaderecht

Vastgoedrecht
Sociale zekerheid
Strafrecht
Verzekeringsrecht

In Rotterdam
T 010-4776777
E infobalie@mglaw.nl 
Heemraadssingel 157
3022 CE Rotterdam

In Hendrik-Ido-Ambacht
T 078-6814414
E infobalie@mglaw.nl
Het Tasveld 1
3342 GT Hendrik-Ido-Ambacht

Onze rechtsgebieden Neem contact met ons op

www.mglaw.nl
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nen van de fractievergadering is niet 
het leukste van de week. Gelukkig 
denkt niet elke wethouder daar zo 
over.”

Stelling: Wil je een betrouwbare 
wethouder hebben, dan moet je 
bij de SGP zijn.
“De SGP heeft een betrouwbaar en 
degelijk imago. Ik vind SGP-wethou-
ders ook authentiek overkomen. In 

het lokale bestuur is voorspelbaar-
heid en betrouwbaarheid een 
belangrijke karaktertrek. Het is niet 
erg als wethouders op zo’n manier 
ervaren en getypeerd worden en een 
rol vervullen die bij hun partij past.”

hebben voor het geval dat dat nodig 
is. 
Wanneer wethouders een reëler 
verhaal vertellen, wek je realistische 
verwachtingen. Daardoor krijg 
minder een kloof tussen wat je 
pretendeert te gaan doen en dat wat 
je in werkelijkheid kunt doen. Zo 
krijg je minder ontevredenheid aan 
het einde van het proces. Je zult dan 
nog steeds mensen hebben die 
roepen dat de wethouder of burge-
meester moet opstappen. 
Belangrijker is echter of de wethou-
der het vertrouwen heeft van de 
samenleving en de politiek.”

Gaat het bij de ‘vallende wet-
houder’ altijd om het gebrek aan 
vertrouwen? 
“Er is altijd sprake van een vertrou-
wensbreuk, waarbij het in 90% van 
de gevallen gaat om een vertrou-
wensbreuk met de eigen fractie. 
Door de drukte van de baan dreigen 
veel wethouders de relatie met hun 
fractie te verwaarlozen. Het bijwo-

Heb je hoop dat er in de toekomst 
meer vertrouwen in de lokale 
politiek komt?
“Je ziet nu steeds meer wethouders 
die vanuit een lerende houding hun 
wethouderschap willen invullen. Ze 
staan open voor feedback en willen 
leren van de ervaringen van anderen. 
Ze willen over het vak nadenken en 
met anderen daarover praten. 
Ik denk dat we een herwaardering 
krijgen voor de publieke zaak. Het 
keerpunt naar meer waardering 
hebben we al achter ons liggen. Dit is 
wel een proces van lange adem. Het 
vergt politieke moed om hiermee 
door te gaan.”

Heb je nog een oproep aan de 
SGP?
“Ik zou willen dat de SGP doorgaat 
met het professioneel organiseren 
van het vak van wethouder. Ik ben 
ervan overtuigd dat de partij daar 
goed mee bezig is. En ik denk dat je 
dat vooral moet doorzetten. Het 
partijbureau en de partijorganisatie 
moeten bereid zijn om daar tijd en 
capaciteit op in te blijven zetten. Ik 
hoop dat de SGP vooral doorgaat op 
de ingeslagen weg. Want ik ben 
ervan overtuigd dat dan steeds meer 
SGP-wethouders op een bestuurlijke 
goede manier mee zullen blijven 
doen.” ■

Loopbaan ton roerig
Ton Roerig is sinds 2011 directeur 
van de Wethoudersvereniging. 
Daarvoor bekleedde hij diverse 
functies bij de ministeries VROM en 
Justitie. Van 2002 tot 2006 was hij 
namens het CDA wethouder in 
Zoetermeer en van 2007 tot 2010 
als “wethouder van buiten” in Hil-
versum. 

Meer informatie
Voor meer informatie over de Wet-
houdersvereniging, zie: http://
www.wethoudersvereniging.nl/.

“Een goed raadslid is 
gewoon een goede 

vragensteller.”
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AFZUIGINSTALLATIES

Oosterparallelweg 41  •  7951 DD Staphorst (NL)  
t  +31 (0) 522 - 46 14 02  •  www.talenmachines.nl

Bezoek 
onze nieuwe 

website!

Autobedrijf Arie Schouten
Waar service en kwaliteit nog gewoon betaalbaar is.

Financiering
en leasing

Verkoop
nieuwe auto’s

Aanhang-
wagenservice

FinancieringFinanciering
en leasing

Aanhang-
wagenservice

Verkoop
nieuwe auto’s

Onderhoud
en reparatie

Voordelig
tanken

Brandschoon
wassen

Verkoop
nieuwe auto’s

Onderhoud
en reparatie
Onderhoud

en reparatie
Voordelig

tanken

Occasions
met garantie

Personenauto’s  •  Bedrijfswagens  •  Brommobielen

Lageveld 9, 3852 PH  Speuld (Ermelo)
T (0577) 40 73 86
schoutenspeuld.nl

FinancieringFinanciering
en leasing

Aanhang-
wagenservice

FinancieringFinanciering
en leasing

Aanhang-
wagenservice

BrandschoonVoordelig
tanken

VoordeligVoordeligVoordelig
tanken

BrandschoonBrandschoonBrandschoonBrandschoonBrandschoon
wassenwassenwassenwassenwassen

Personenauto’s  •  Bedrijfswagens  •  Brommobielen

Dealer
brommobielen

Verkoop
nieuwe auto’s

Verkoop
nieuwe auto’s

OccasionsOccasions
met garantie

Personenauto’s  •  Bedrijfswagens  •  

OccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasionsOccasions
met garantiemet garantiemet garantiemet garantie

Personenauto’s  •  Bedrijfswagens  •  

DealerDealerDealerDealerDealerDealer
brommobielenbrommobielenbrommobielenbrommobielenbrommobielenbrommobielen

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding

De zesjarige Ione heeft geen va-
der meer. Haar moeder is zo ziek 
dat ze niet voor Ione kan zorgen. 
Dankzij de hulp van Stéphanos 
heeft Ione weer een thuis en kan 
ze naar school. Stéphanos helpt 
(wees)kinderen in Malawi en 
Zambia met (Bijbel)onderwijs, 
voedsel, kleding, medische zorg 
en opvoeding. 

Maak nu uw jubileumgift over op 
IBAN NL74 RABO 0335 3074 50
t.n.v. Stéphanos, Hendrik Ido Ambacht 

Voor sponsoring van een weeskind bel 038 - 385 79 66 of mail 
adoptie@stephanos.nl. Voorlichting: voorlichting@stephanos.nl.

ds. J. Joppe 
ds. M. Klaassen
ds. L.W. van der Meij 
dhr. D.J. Schouten
mr. C.G. van der Staaij 
ds. K. Visser
ds. W. van Vlastuin
ds. H. Zweistra

ds. A.A. Brugge 
ds. D.J. Budding 
ds. G. Clements
ds. A.A. Egas
ds. L. Groenenberg 
ds. A. den Hartog
ds. J. IJsselstein
ds. L.M. Jongejan 

Wij bevelen het werk van Stéphanos van harte aan!

Stichting Stéphanos, Adrianastraat 31,
2225 NV Katwijk aan Zee, tel. 071 - 401 69 30 

info@stephanos.nl, www.stephanos.nl

Ione (6) moet 
zonder ouders 
verder
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De SGP heeft een bijzondere 
band met Israël. Dat heeft alles 
te maken met de bijzondere rol 
van het Joodse volk in de wereld-
geschiedenis. Het christendom is 
heel nauw verweven met de lot-
gevallen van het land en het volk 
van Israël 
De SGP vindt het belangrijk om 
Israël te steunen. Juist nu. Israël 
wordt namelijk van alle kanten 
bedreigd. ‘Vóór Israël’ is dan ook 
een van de tien speerpunten van 
de SGP.
Je ziet dat overal ter wereld het 
antisemitisme toeneemt. De SGP 
vindt dat antisemitisme de kop 
ingedrukt moet worden. Het kan 
niet getolereerd worden. Het is 
niet normaal dat Joodse scholen 
in Nederland hun scholen extra 
moeten beveiligen. Ook is het 
niet normaal dat Joden in som-
mige steden niet meer over straat 
kunnen gaan zonder onheus be-
jegend te worden. 
Wat betreft het Midden-Oosten 
zelf: erkenning van de Joodse 
staat Israël is een belangrijke eer-
ste stap die gezet moet worden op 
weg naar duurzame vrede. 
Israël: de SGP stáát ervoor!

i
n de Tweede Kamer komt het elk 
jaar wel een paar keer voor dat 
een politieke partij geen vertrou-

wen meer heeft in een minister of 
staatssecretaris. Dit gebeurt omdat 
die bewuste partij (tegenwoordig 
vaak de PVV en/of SP) er geen 
vertrouwen in heeft dat de minister 
of staatssecretaris zijn taak naar 
behoren zal uitvoeren. Als er geen 
vertrouwen is, wordt dat in een 
motie van wantrouwen officieel 
uitgesproken. Het komt ook voor dat 
een partij geen vertrouwen heeft in 
het hele kabinet. Er is dan geen 
vertrouwen meer in alle ministers en 
alle staatssecretarissen. Dit gebeurde 
bijvoorbeeld in 2013. Nog voordat 
de Algemene Beschouwingen 
begonnen diende PVV-leider 
Wilders al een motie van wantrou-
wen in… 

De ongeschreven regel bij een motie 
van wantrouwen is, dat als de motie 
van wantrouwen wordt aangenomen 
de bewindsman of het kabinet 
opstapt. 

Dreigen
Niet alleen een aangenomen motie 
van wantrouwen leidt tot het vertrek 
van bijvoorbeeld een minister, maar 
ook het dreigen met een motie van 
wantrouwen kan tot het vertrek van 
een bewindspersoon leiden. Dit 
laatste was eerder dit jaar het geval 
bij staatssecretaris F. Weekers. Hij 
was politiek verantwoordelijk voor 
het reilen en zeilen bij de Belasting-
dienst, waar het nodige mis was 
gegaan. De hele oppositie liet tijdens 
het bewuste debat weten een motie 
van wantrouwen op zak te hebben. 
Weekers heeft toen, zoals dat heet, 
‘de eer aan zichzelf gehouden’ en te 
kennen gegeven bij koning Willem-
Alexander zijn ontslag in te dienen. 
■

Wanneer een politieke partij geen vertrouwen meer heeft 

in bijvoorbeeld een minister, burgemeester of wethouder 

kan deze partij een motie van wantrouwen indienen. Wat is 

een motie van wantrouwen?

Politiek voor dummy’svRaagBaaK?
anja: 

“Waarom steunt 

de SGP Israël?”

Door Willem Goudriaan

Antwoord door Willem Goudriaan

Willem Goudriaan
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d
at de kleine christelijke 
combinatiefractie al voor de 
tweede achtereenvolgende 

periode mee mag doen in het 
college, verwondert ook Van Sligten-
horst: “Wij zien er Gods besturende 
hand in. Langs een wonderlijke weg 
waarin allerlei partijen afvielen, 
konden wij toetreden.” Een van de 
speerpunten die ze meebrachten, 
leverde een plek in het landelijk 
nieuws op.

Waarom hebben jullie het onder-
werp ‘echtscheidingen’ opgepakt?
Van Sligtenhorst: “Wij zien in 
Nederland de afgelopen jaren steeds 
meer huwelijken stranden. De 
sociale en maatschappelijke gevolgen 
van echtscheiding in gezinnen zijn 

enorm. Denk maar aan moeders die 
in de bijstand of schuldhulpverle-
ning komen en denk aan vaders bij 
wie het ziekteverzuim toeneemt. 
Vaak komen kinderen in de knel, 
vooral als er sprake is van ‘vecht-
scheidingen’. Veel huwelijken lopen 
stuk terwijl er nog jonge kinderen in 
het gezin zijn.”

Wat is er te doen aan preventie?
Van Sligtenhorst: “Echtparen met 
huwelijksproblemen komen vaak pas 
naar de hulpverlening als het al te 
laat is. Meestal beperkt de hulp zich 
dan tot het zo goed mogelijk uit 
elkaar laten gaan. Wat wij graag 
willen, is dat mensen bewuster met 
hun huwelijk omgaan. Elk huwelijk 
kent momenten van crises. Denk aan 
de geboorte van een eerste kind, een 
gezinslid dat ernstig ziek wordt of de 
kostwinner die zijn baan verliest.”

Maar hoe pak je zo’n programma 
concreet op?
Van Sligtenhorst: “Er zijn heel wat 
ideeën uitgewisseld. Je kunt bijvoor-
beeld denken aan laagdrempelige 
workshops. Bijkomend voordeel 
daarvan is dat mensen bij dit soort 
momenten in contact komen met 
hulpverleners. Hierdoor is de 

drempel om over oplossingen te 
praten veel lager. Verder staan we 
nog open voor goede ideeën. Begin 
volgend jaar willen we een sympo-
sium organiseren om met raadsleden 

Ton van Sligtenhorst
  

De ronde Venen

dit voorjaar presenteerde de ChristenUnie/SgP in de Ronde 

venen het plan om echtscheidingspreventie lokaal op te 

pakken. als kleinste partij in de gemeenteraad doet ze mee 

aan de coalitie. een interview met het in maart aangetreden 

SgP-raadslid van deze partijencombinatie: Ton van Sligten-

horst (43).

Door Henri Pool

“Elk huwelijk 
kent momenten 

van crises.”

echtscheidingspreventie
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Bij de kern blijven!
Het is nog een paar dagen naar de gemeenteraadsver-

kiezingen, …in de Krimpenerwaard dan. Op 19 

november kiezen de inwoners van de gemeenten 

Bergambacht, Nederlek, Ouderkerk, Schoonhoven en 

Vlist hun nieuwe gemeenteraad. Die zal per 1 januari 

2015 de nieuwe gemeente Krimpenerwaard dienen. 

De SGP doet enthousiast mee aan deze verkiezingen. 

Het is de kunst om een duidelijk herkenbaar en onder-

scheidend profiel neer te zetten. Drie dingen vonden 

wij daarbij belangrijk.

1. Een goed motto, dat de hoofdboodschap pakkend neerzet. Voor de SGP in de 

Krimpenerwaard is dat Bij de Kern blijven. Deze slogan geeft gelegenheid om de 

waarde van onze Bijbelse uitgangspunten – onze Kern – voor het voetlicht te 

brengen. Thema’s als zondagsrust, subsidiebeleid, zorg- en jeugdtaken hebben 

we als praktische uitwerking hiervan gekozen. Tegelijk drukken we ermee uit 

dat de samenstellende kernen van de nieuwe gemeente belangrijk zijn. Nu 

schaalvergroting een feit wordt, blijft het belangrijk om aan te geven dat de SGP 

zich primair richt op de kernen. Dat hebben we handen en voeten gegeven door 

in het verkiezingsprogramma speerpunten per woonkern op te nemen. Die 

worden het eerst gelezen!

2. Een eenduidige boodschap. Het is ondoenlijk om bij elke gelegenheid het hele 

verkiezingsprogramma voor te dragen. De hoofdboodschap moet in een paar 

vuistregels te vatten zijn. Differentiatie kan aan de orde komen in de vele debat-

ten die door verschillende verenigingen en organisaties worden belegd. 

3. Zichtbaarheid en aanwezigheid. Nog meer dan anders zoeken naar mogelijkhe-

den om de SGP-boodschap onder de aandacht van het brede publiek te brengen. 

Twitter en Facebook helpen bij een snelle verspreiding van acties die we onder-

nemen: van de tractortocht met SGP-borden tot het autoruiten wassen bij onze 

veerponten. Goede contacten met de plaatselijke pers zijn trouwens een nood-

zakelijkheid. Wij hebben het plaatselijke journaille net zo hard nodig als zij ons!

We hopen op en bidden om een goede uitslag. Er was en blijft veel werk aan de 

winkel. Dít besef staat hierbij voorop: “Zo de HEERE het huis niet bouwt, tevergeefs 

arbeiden deszelfs bouwlieden daaraan.” (Psalm 127:1a, zie hierbij de prachtige 

kanttekening 3)

Jan Willem van der Ham

uitGeLicht

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk. Deze keer 
schrijft Jan Willem van der ham, lijsttrekker voor de SGP in de krimpenerwaard.

uit meerdere gemeenten hierover te 
brainstormen.”

Is dit niet meer iets voor de 
landelijke dan voor de lokale 
overheid?
Van Sligtenhorst: “Waarom? Het rijk 
is juist bezig om taken naar de 
gemeente af te stoten. Die staan er in 
de praktijk dichterbij. Ook de 
effecten van huwelijksproblematiek 
komen bij de gemeente terecht. 
Denk aan de bijstand, de schuld-
hulpverlening en de 
woningtoezegging. Het is veel 
logischer dat je dit lokaal oppakt. 
Waarschijnlijk ligt de drempel voor 
mensen lager als ze naar de gemeen-
te toe kunnen gaan en zo kun je dit 
onderwerp preventief oppakken.”

Hebben jullie voor dit plan draag-
vlak binnen de raad gekregen?
Van Sligtenhorst: “Er heerste eerst 
veel onbegrip. De kritiek kwam vooral 
uit de hoek van de VVD en D66. Je 
merkt echt een stukje weerstand 
waardoor de medewerking minimaal 
was. Maar als je even met ze door-
praat en praktische voorbeelden geeft, 
dan beginnen er wel kwartjes te 
vallen. Er zullen altijd mensen blijven 
die ons betichten van het willen 
ingrijpen achter de voordeur. Er is 
juist winst te behalen door het 
preventief met mensen in aanraking 
te komen.”

Waar willen jullie over vier jaar 
staan met dit onderwerp? 
Van Sligtenhorst: “Laten we hierin 
eerlijk zijn: het is een thema met een 
lange adem, een project waarbij je 
niet binnen twee jaar direct resultaat 
kunt verwachten. Resultaat zie je 
vermoedelijk pas over tien of twintig 
jaar. Voor ons is het geslaagd als we 
concrete werkvormen hebben 
opgezet en de deelnemers daar 
enthousiast over zijn. De tijd zal 
moeten leren of dat daadwerkelijk 
tot minder echtscheidingen leidt.” ■
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Veenweg 30, Elspeet
Tel. (0577) 49 14 23
Fax (0577) 49 23 42
www.juff ers tegelsensanitair.nl

Juffer’s
uw tegel- en sanitairspecialist

Leveren en/of montage van tegels, badkamers en WMO aanpassingen.

Aangesloten bij 

k  Accountancy   k  Advisering

k  Fiscale aangiften   k  Salarisverwerking  

k  Administratieve diensten

“De ondernemers, organisaties en particulieren die ik bedien, voorzie 
ik niet koudweg van de correcte cijfers. Achter de cijfers gaat een 
wereld schuil. Mijn klanten waarderen ons objectieve advies. Ik ben er 
persoonlijk bij betrokken.”

“PERSOONLIJK BETROKKEN”

Brinkersweg 22,  8071 GT Nunspeet, T  (0341) 25 62 64  
E info@vandenbergaccountants.nl  vandenbergaccountants.nl

VERZEKERINGEN VOOR

PARTICULIEREN      |      ZZP      |      MKB

‘passend advies
voor ZZP-ers’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60

Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl
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Leren reanimeren!

d
e discussie over het reanime-
ren richt zich de laatste 
maanden op de niet-reani-

meerpenning (behandelverbod ten 
aanzien van reanimeren). Wel of niet 
reanimeren, dat is de vraag. Het 
leven is een Godsgeschenk, het is 
kostbaar. We moeten het zo veel 
mogelijk beschermen en er met 
eerbied mee omgaan. In dit stuk 
wordt een ander aspect van reanime-
ren belicht; namelijk reanimatie - 
onderwijs op middelbare scholen. 

Problemen met het hart, denk aan 
een hartstilstand, zorgen voor acuut 
levensgevaar. Er moet adequaat 
ingegrepen worden. Dankzij reani-
matie en het gebruik van een AED1 
is dit mogelijk. Jaarlijks krijgen 
gemiddeld 15.000 tot 16.000 mensen 
te maken met hartproblemen en van 
hen overleeft slechts 10% dit. Een 
reanimatie binnen 6 minuten 
verhoogt de overlevingskans aan-
zienlijk en volgens schattingen zou 
daardoor 25% van de slachtoffers 
gered kunnen worden.

Kortom, een reanimatie binnen 6 
minuten verhoogt de overlevings-
kans aanzienlijk! Des te meer reden 
dat daar de focus zou moet liggen. 
Als meer mensen kunnen reanime-
ren, is het aannemelijk dat er bij veel 
ongevallen mensen aanwezig zijn die 
eerste hulp kunnen verlenen. Het 
aantal moet dus fors omhoog. Dat is 
mogelijk door mensen te trainen, 
cursussen aan te bieden, (beide 
geheel vrijblijvend) maar ook - en 
dat is belangrijk - door als overheid 
een norm te stellen. 
Reanimeren moet je kunnen en de 
overheid moet daarom reanimatie-
onderwijs op middelbare scholen 
verplichten. Het kost vier lesuren om 
het te leren, dat moet te plaatsen zijn 
bij een vak als biologie. Zoals veel 
basisscholen hun leerlingen EHBO 
leren, zo moet het normaal worden 
om op de middelbare school een 
reanimatiecursus te krijgen.

Er is meer voor de politiek dan een 

eurocrisis en een ‘coalition of the 
willing’ tegen IS. Ja, politiek gaat ook 
én vooral over mensen. Over jou en 
over mij, over hoe we samen aan de 
samenleving kunnen bouwen. Dat is 
ook ten diepste de drijfveer van 
SGP-jongeren. We zien daarom 
graag dat er in dit voorstel geïnves-
teerd wordt.

Nog steeds overlijden er te veel 
mensen als gevolg van een hartstil-
stand. Dat aantal kan en moet 
omlaag en als we dit voorstel uitvoe-
ren zelfs met 1000 levens per jaar. 
Doe daarom mee! Leer reanimeren 
en draag bij aan een samenleving 
waarin we leven zoveel mogelijk 
beschermen. ■

Arie Rijneveld
Commissie Sociaal Economische 
Zaken

SgP-jongeren staat voor het leven! Bescherming van het leven is 

belangrijk. nog steeds overlijden er veel mensen als gevolg van 

een hartstilstand. dat aantal kan sterk teruggebracht worden 

door vaker en sneller over te gaan tot reanimeren. Focus: 

reanimatieonderwijs!

Reanimeren Reanimatieonderwijs

maatschappelijke waarde

1 AED (Automatische Externe 
Defibrillator) is een draagbaar 
apparaat dat helpt bij het 
reanimeren van iemand met een 
hartstilstand. Indien nodig, geeft 
het een elektrische schok.
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 “Met eigen ogen 

heb ik ontmantelde 

terreurtunnels van 

Hamas bekeken.”

Waken
Eerst dus waken. Het viel mij op dat 
binnen de hoge Brusselse ambtenarij 
steeds nieuwe plannen worden 
bedacht tegen Israël. In Jeruzalem 
luisteren en doen ze immers niet wat 
Brussel wil… Was dat wel het geval, 
dan zou de vrede al getekend zijn 
tussen Joden en Palestijnen. Deze 
hoogmoedige Europese houding is 
levensgevaarlijk in een Midden-
Oosten dat momenteel brandt en 
bloedt. Om bij Israël te blijven: het 
landje heeft zojuist een nieuwe 
gevechtsronde van maar liefst 51 
dagen achter de rug tegen doodsvij-
and Hamas in Gaza.

Waken dus in het Europees Parle-
ment ten behoeve van Israël. Scherp 
opletten dat Brussel niet geleidelijk 
afglijdt naar boycotmaatregelen 
tegen Israëlische exportproducten 
voor de Europese markt. Om een 
voorbeeld te noemen: nog even en 
de uitstekende wijnen uit de Golan-
hoogte mogen Europa niet meer in. 
Als ‘bezettende macht’ mag en kan 
Israël immers niet voor hun kwali-
teitseisen instaan, zo argumenteert 
een Brusselse dienst.

Bouwen
Over bouwen gesproken. Niet 
minder belangrijk is dat Europa 
werkelijk oog heeft voor Israëls 

veiligheidssituatie. Neem de talloze 
peperdure terreurtunnels die het zo 
armlastige Hamasbewind heeft 
kunnen aanleggen voor verrassings-
aanvallen tegen de Israëlische 
burgerbevolking in het zuiden van 
het land. Met eigen ogen heb ik 
ontmantelde terreurtunnels bekeken. 
De opdracht voor Europa ligt voor 
de hand. Steun Israël met woord en 
daad in zijn verdedigingsstrijd tegen 
Hamas.

Vertrouwen
Alleen zo bouwt Europa aan Israëls 
vertrouwen, ons derde sleutelwoord, 
in Europa. Niet voor niets vroeg de 
presentator van een populair Israë-
lisch televisieprogramma mij tijdens 
het werkbezoek naar de publieke 
stemming in Europa tegenover zijn 
land. Een logische vraag na de 
diepbeschamende anti-Israëlische en 
antisemitische taferelen op Europese 
straten en pleinen van de laatste tijd 
in reactie op het Gazaconflict.

Het is hoog tijd dat de Europese 
Unie aan eerlijk zelfonderzoek doet. 
Hoe staat zij nu eigenlijk tegenover 
Joodse burgers in eigen midden en 
tegenover de Joodse staat Israël? 
Alleen via inkeer en omkeer bouwt 
Brussel een sterke, vertrouwelijke 
relatie op met Jeruzalem. Daarvoor 
wil ik mij de komende jaren van 
harte inzetten. In vast vertrouwen op 
Israëls God Die echt waakt over Zijn 
volk en bouwt voor Zijn volk. ■

Door Bas Belder, lid van het Europees 
Parlement namens de SGP en binnen 
dit parlement vice-voorzitter van de 

Israëldelegatie

Het nieuwe europees Parlement is weer volop aan het werk. met 

spijt missen we toegewijde vrienden van israël. Tegelijk constateren 

we met dankbaarheid dat hun plaatsen zijn ingenomen door pas 

gekozen collega’s. met drie woorden wil ik onze taken als vrienden 

van de Joodse staat duidelijk maken: waken, bouwen en vertrouwen.

Waken, bouwen én vertrouwen
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter tweede kamerfractie SGP

Pardon

in 2007 besloot het linksige kabi-
net-Balkenende-Bos-Rouvoet dat 
27.000 mensen die er volgens de 

toen geldende regels geen recht op 
hadden om in Nederland te blijven 
tóch in onze Lage Landen bij de Zee 
mochten neerstrijken. De zieligste 
asielzoekers waren al met hun ge-
zicht op het Journaal geweest. En de 
schrijnendste gevallen in de Volks-
krant deden de rest. Zo was Neder-
land in een klap 27.000 ingezetenen 
rijker. Ruimte zat, en hier kijken we 
niet op een Zwarte of Bruine of Blan-
ke of Paarse Piet meer of minder.

Zoiets heet een generaal pardon. Je 
voldoet niet aan de eerder gemaak-
te afspraken, maar ach, daar passen 
we wel een mouw aan. We rekken 
de regels gewoon op. Klus geklaard, 
welkom in gastvrij Nederland. Met 
dank aan SP, D66, GroenLinks, CU en 
PvdA. 

Wie dacht dat de pardonkous hier-
mee af was, die kwam anderhalve 
week geleden bedrogen uit. In de 
Tweede Kamer werd staatssecretaris 
van Justitie Fred Teeven over de knie 
gelegd. En waarom? Een groot deel 
van die 27.000 asielzoekers die in 
2007 een aai over de bol en knuffel 
kregen van Jan Peter Balkenende, 
Wouter Bos en André Rouvoet, komt 
niet in aanmerking voor een Neder-
lands paspoort. Ze voldoen namelijk 
niet aan de criteria die gelden om 
zo’n paspoort te krijgen. 

Een keer raden wat SP, D66, Groen-
Links, CU en PvdA nu willen. Jawel, 

ze willen dat staatssecretaris Teeven 
de regels nu gaat oprekken. Zodat de 
gepardonneerden alsnog een Neder-
lands paspoort kunnen krijgen om zo 
aanspraak te kunnen maken op al 
onze voorzieningen. 

Volgens mij had het kabinet in 2007 
beter ‘sorry’ kunnen zeggen in plaats 
van ‘pardon’.
 

Drank 
Twee weken geleden was ik met 
Kees van der Staaij in Dordrecht. De 
baas was uitgenodigd om daar de 
jaarlijkse Johan de Wittlezing te hou-
den, en daar zei hij niet ‘nee’ tegen. 
We werden in een etablissement 
(dat ik iedereen van mage kan aan-
raden) allervrind’lijkst 
en hartelijk ontvangen 
door burgemeester 
Brok en de leden van 
de Stichting Dordtse 
Academie. Daarna be-
gaven we ons naar de 
nabijgelegen Augustij-
nenkerk aan de Voor-
straat. Een hele eer 
natuurlijk, daar te mo-
gen spreken in de kerk 
waar in 1572 voor het 
eerst een protestantse 
eredienst werd gehou-
den. 

Tijdens de pauze heb 
ik deze bijzondere ge-
legenheid te baat ge-
nomen om wat te 
gaan stappen in de 

kerk. Terwijl de anderen zich lieten 
vollopen met koffie en frisdrank, kui-
erde ik op m’n gemakje langs oude 
fresco’s uit de tijd van voor de Refor-
matie. Ik keek op naar het Maar-
schalkerweerdorgel en ik zag onder 
m’n voeten de massieve grafstenen 
van voorname burgers die zich al 
vanaf de Middeleeuwen in de kerk 
hadden laten begraven.

Achter in de kerk stond ook een vi-
trine. Tot m’n niet geringe verbazing 
ontdekte ik daarin een primeur over 
de premier waar journalisten van de 
Telegraaf de vingers bij zouden aflik-
ken. De minister-president is aan de 
drank. Ik zal er verder niet over uit-
weiden, de afbeelding zegt genoeg. 
■
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Dragelijk
Is het geoorloofd een seculiere 
overheid ‘schatting te geven’? “Geeft 
dan den keizer, dat des keizers is” 
(Matth. 22:18). Daarover dus geen 
discussie. Belasting moet wel 
dragelijk zijn. Bij de verdeling van de 
belastingdruk dient, volgens de SGP, 
wel het draagkrachtbeginsel te 
fungeren. Salomo stond bekend om 
de hoge belasting die hij inde. 
Rehabeam ging nog verder: “Mijn 
vader heeft u met geselen gekastijd, 
maar ik zal u met schorpioenen 
kastijden” (1 Kon. 12:11). Onver-
standig, zo leert de geschiedenis. 
Uitgangspunt bij het draagkrachtbe-
ginsel is dat mensen met hogere 
inkomens verhoudingsgewijs meer 
belasting moeten betalen dan 
mensen met een laag inkomen. Wij 
kennen een progressief belastingstel-

dan de eenverdiener met hetzelfde 
inkomen?

eenvoudig
De belastingdruk moet evenredig 
worden verdeeld over de burgers. 
Procentueel betalen allen hetzelfde. 
Door de belastingschijven komen 
hogere lasten bij hogere inkomens te 
liggen. De SGP wil naar een vereen-
voudiging van het belastingstelsel en 
ziet de vlaktaks als een geëigend 
middel. Ieder inkomen moet met 
hetzelfde percentage belast worden. 
Dus geen belastingschijven met 
verschillende tarieven. Zij wil wel 
een sociále vlaktaks. Dat betekent 
een extra heffing op topinkomens en 
een bijdrage van iedereen voor de 
zorg. Voor mantelzorgers zou een 
heffingskorting ingevoerd moeten 
worden. Leuker is het niet maken. 
Wel eerlijker en gezonder. ■

sel. De belastingschijven zorgen voor 
nog zwaardere lasten voor hogere 
inkomens.

eerlijk
“Bij de invulling van het draag-
krachtbeginsel behoort het gezin 
centraal te staan”. Het gezin is voor 
de SGP de kleinste samenleving in 
de grote samenleving die van 
wezenlijke betekenis is voor een 
gezonde maatschappelijke samenle-
ving. Daarom moet door het 
belastingstelsel niet het gezin onder 
druk worden gezet. Door allerlei 
heffingskortingen stimuleert de 
overheid de arbeidsparticipatie van 
vrouwen. De SGP vindt dat de 
overheid zich via de belastingheffing 
niet moet bemoeien met “de keuze 
van ouders over de onderlinge 
verdeling van arbeid en zorg”. Graag 
ook eerlijk! Waarom moeten twee-
verdieners minder belasting betalen 

“Leuker kunnen we het niet maken, wel makkelijker”. de fiscus is een overheidsorgaan dat ervoor 

zorgt dat geld in het mandje (fiscus) van de staat komt. in de slogan zit het onvermijdelijke 

karakter van belastingen en ook de hang naar eenvoud. Het stelsel is immers ingewikkeld. Het 

invullen van een belastingformulier vraagt kennis en vaardigheid. Leuker kan de SgP het ook niet 

maken, maar het belastingsysteem moet dragelijk, eerlijk en eenvoudig zijn.

Praktische beginselen (54)

PrAktiSche BeGiNSeLeN

Door drs. P.A. Zevenbergen

Artikel 28
Als belangrijkste uitgangspunt 
voor de verdeling van de 
belastingdruk over de burgers 
dient het draagkrachtbeginsel te 
fungeren.
Bij de invulling van het draag-
krachtbeginsel behoort het 
gezin centraal te staan.
De overheid moet op haar 
hoede zijn voor opzettelijke 
bevoorrechting van de ene 
bevolkingsgroep ten koste van 
de andere. 31
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Overzicht

Woord vooraf

in artikel 21 van het 

Program van Beginselen 

van de SGP staat onder 

meer: “Hoezeer het mense-

lijk leven ook lichamelijk en 

psychisch is geschonden, het 

behoort vanaf de conceptie 

geëerbiedigd en beschermd 

te worden totdat de dood 

onmiskenbaar is ingetreden. 

Het levenseinde mag door 

medisch handelen niet 

opzettelijk worden ver-

vroegd.” Het leven is 

beschermwaardig, vanaf het 

allereerste begin tot het 

einde. God is de Schepper 

van alle leven. Hij geeft de 

mens het leven zolang Hij 

dat wil. De Heere beslist over 

leven en dood, niet de mens. 

Het door God gegeven leven 

in de moederschoot mag 

door de mens niet gedood 

worden. Toch gebeurt dit in 

ons land. Per jaar vinden er 

ongeveer 30.000 abortussen 

plaats. Elk mens dient 

eerbied te hebben voor 

eigen leven en het leven 

van anderen. Euthanasie 

vindt niet alleen plaats bij 

ondraaglijk lichamelijk 

lijden. Ook als er dementie 

optreedt wordt het soms al 

gedaan. Het komt ook voor 

dat heel oude mensen, die 

eenzaam zijn, vragen om 

euthanasie. Het wordt soms 

zo gezegd: “De dood heeft 

mij vergeten.” 

Het gebod: “Gij zult niet 

doodslaan”, moet gehoor-

zaamd worden. De 

wetgeving moet mensen 

tegen zichzelf en tegen 

anderen beschermen. De 

geboden van God zijn 

heilzaam en goed voor een 

samenleving en voor ieder 

persoonlijk. 

Tijdens de zwangerschap 

wordt de zogenaamde 

twintigwekenecho aangebo-

den. Soms kan deze gebruikt 

worden om een operatie aan 

het nog ongeboren kind te 

verrichten, vaak wordt er 

misbruik van gemaakt door 

kinderen met een meer of 

minder grote afwijking te 

aborteren. We denken 

bijvoorbeeld aan kinderen 

met het syndroom van 

Down. Het komt voor dat 

iemand zich over een 

kinderwagen met een kindje 

met dit syndroom buigt en 

zegt: “Dit hoeft in onze tijd 

toch eigenlijk niet meer voor 

te komen.” In sommige 

landen moeten ouders de 

kosten die aan de verzorging 

of verpleging van kinderen 

met het syndroom van Down 

verbonden zijn, zelf betalen. 

Indien de dood nadert, mag 

het leven ook niet eindeloos 

‘gerekt’ worden door middel 

van ingrijpende, maar 

medisch zinloze behandelin-

gen. Er dient ook plaats te 

zijn voor het sterven. Het 

echte leven is het leven in 

de vreze Gods, het dienen 

van God met het hart. Dan 

betekent sterven afsterven 

van de zonde en ingaan in 

eeuwige heerlijkheid. ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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Ons thema is “leven”. en wat is leven? er zijn allerlei spreekwoorden en gezegden, die betrekking 

hebben op het woord ‘leven’. We gebruiken dat begrip voor ons natuurlijk leven. We gebruiken 

dit woord ook voor het leven van onze ziel. er is geen tegenstelling tussen die twee. dat zou een 

gnostische scheiding betekenen, die de Bijbel beslist verwerpt. als het goed ligt, wordt het 

gewone geestelijk en het geestelijke gewoon; juist ook in het leven van alle dag.

Leven
Het leven, dat zij, die de Opperste 
Wijsheid vinden, ontvangen, is dat 
leven, dat geheel gericht is op God in 
Christus door de Heilige Geest. Hij 
schenkt dat leven aan hen, die in 
zichzelf alleen maar de dood vinden. 
Die belijden dood te zijn in zonden 
en misdaden. Dat leven is ook enkel 
een vrije genadegift van Hem, Die 
het leven verworven heeft aan het 
kruis en opgestaan is om dat leven 
uit te delen aan arme zondaren. Kent 
u dit leven al? God wil het u schen-
ken in de weg van missen, zoeken en 
vinden. Leven voor alle dag. Leven 
voor onze ziel. ■

relevantie
Wat is leven in onze door de zonde 
verworden samenleving, waarin 
alleen plaats lijkt voor het haalbare, 
het hedonistische en alles wat 
gericht is op zelfhandhaving? 
Daarom wordt het ongeboren leven 
in de moederschoot vermoord. Of 
hebben deze kinderen geen recht op 
leven? Daarom moet het wilsonbe-
kwame leven uit onze samenleving 
verdwijnen, al heet dat met een 
mooi woord euthanasie. Maar 
hebben dementerende ouderen geen 
recht op leven? Ik noem slechts 
enkele voorbeelden!

De oorsprong van leven
Vanuit bovenstaande tekst denken 
we na over wat leven is, waar het 
vandaan komt en hoe het te verkrij-
gen is. Vanzelfsprekend geldt dit ons 
natuurlijk leven en ons zielenleven. 
Want wanneer Salomo, de auteur 
van Spreuken, het leven beschrijft, 
spreekt hij ook over de oorsprong 
van dat leven en Wie dat leven geeft. 
En daarbij, Salomo schrijft alleen op, 

waartoe de Heilige Geest hem 
inspireert.

De Opperste Wijsheid
“Want die Mij vindt, vindt het leven”. 
Wie is die ‘Mij’, Die het leven geeft 
aan zoekers, die Hem vinden? Vanuit 
het geheel van dit Spreukenboek en 
de hele Schrift, maar in het bijzonder 
in dit achtste hoofdstuk, is duidelijk, 
dat deze ‘Mij’ de Opperste Wijsheid 
is, de Zoon van God, de HEERE 
Jezus Christus, Wiens eeuwige 
generatie Salomo omschrijft.
Wie daar een ogenblik over nadenkt, 
duizelt het en kan zich er alleen 
maar over verwonderen. Wij mensen 
kunnen geen leven maken, slechts 
herrie! Christus, Die het leven 
verworven heeft, schenkt dat leven 
weg aan verloren mensenkinderen. 
Hebt u Zijn stem al gehoord? Of 
meent u dat u het leven al gevonden 
hebt waar het niet is, namelijk in wat 
wij ‘wereld’ noemen? Daar zult u het 
in elk geval niet vinden. Wat u er wel 
vindt, is de dood.

“Want die mij vindt, vindt het leven”

Spreuken 8:35a

Leven

Ds. H. J. Stoutjesdijk, Dordrecht
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in een tijd waarin Bijbelse normen en waarden achter de horizon van 

de seculiere samenleving verdwijnen, ervaren  SgP’ers in toenemende 

mate bestuurlijke dilemma’s.

dilemma’s voor een beginselpartij

M.F. van Leeuwen

invoering van deze wet, vanwege het 
feit dat alleen de smálende godslaste-
ring strafbaar werd gesteld. In beide 
gevallen berustte het stemgedrag op 
een zorgvuldige principiële afwe-
ging. In het ene geval vanwege een 
tekort in reikwijdte en in het andere 
geval vanwege een verdere 
verslechtering. 

Ons beginsel
Zorgvuldigheid betekent dat we de 
context meewegen, zonder dit als 
een hefboom te gebruiken, want dan 
komen we met onze principes op 
een glijbaan en worden we uiteinde-
lijk een bestuurderspartij met nog 
wat vage idealen uit een grijs identi-
teitsgebonden verleden. 
Uitgangspunt blijft ons beginsel.
De zondagsrust lijkt helaas ook 
onderwerp van discussie te worden 
binnen de gereformeerde gezindte. 
Winkelsluiting ja, maar hoe zit het 
met onze ‘webshops’, met onze 
onbemande tankstations? Ook 
binnen de partij ontspant zich een 
discussie over de zondag. Laat het 
uitgangspunt van onze overwegin-
gen altijd zijn dat de zondag geen 
dag van christenen is, maar Gods 
dag. Dan kan er geen actieve bijdra-
ge worden geleverd aan een 

verslechtering van de bestaande 
situatie op zo’n kernpunt van ons 
beginsel.

eind 2014
Voor u ligt weer het laatste nummer 
van De Banier. Bij het schrijven van 
deze bijdrage gingen onze gedachten 
gaan uit naar leden van onze ‘SGP-
familie’ die in zorgelijke 
omstandigheden verkeren. Wij 
wensen hen in het bijzonder de 
genadige ontferming van de Heere 
toe. U allen een goede jaarwisseling 
in de kring van gezin of familie 
toegewenst. Ten slotte danken we 
allen die ook het afgelopen jaar zich 
hebben ingezet voor de doorwerking 
van Gods heilzame geboden in het 
midden van onze samenleving. 
“(…) en bevestig Gij het werk onzer 
handen over ons, ja, het werk onzer 
handen, bevestig dat.” Ps. 90:17 + 
kanttekening. ■

d
it wordt ook binnen het 
Hoofdbestuur onderkend. Een 
bijeenkomst hierover is in 

voorbereiding. Op het alleronver-
wachts worden er ook wel eens 
openingen geboden. Dan mag de 
weerhoudende invloed op het 
ethisch terrein van de SGP’ers nog 
merkbaar worden. Het is goed op te 
merken dat de Heere regeert.
Bestuurlijke dilemma’s zijn er van 
alle tijden. Maar de intensiteit is er 
wel een van deze tijd. De individua-
listisch ingestelde mens stelt in 
toenemende mate zichzelf tot norm 
en dat niet alleen buiten de gerefor-
meerde gezindte. Het boekje Dat 
voel ik toch anders is een goed 
leesbare publicatie in dit verband. 
Het is voor een beginselpartij als de 
SGP van belang om principiële 
continuïteit en bestuurlijke verant-
woordelijkheid gewetensvol af te 
wegen. Dat kan ook wel eens tot 
schijnbare discontinuïteit leiden. Een 
voorbeeld hiervan is de wet op de 
smalende godslastering die in 2013 
werd afgeschaft. De SGP-fractie 
verzette zich hier terecht tegen, 
vanuit de overtuiging dat afschaffing 
symbolisch is voor het streven God 
te verbannen uit de samenleving. In 
1932 stemde de SGP-fractie tegen de 
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“ik ben het zeer oneens met proabortusactivisten die zich laatdunkend uitlaten over het leven 

in de baarmoeder. Weet u, al na een paar weken klopt het hartje en wijkt het dna af van dat 

van de moeder. Bij abortus maken we een einde aan een leven vol potentie. (…) voor mij is het 

niet de vraag of een leven heilig is, en ook niet of een foetus levensvatbaar is. mijn overtuiging 

is dat een persoon méér is dan een kloppend hart en een unieke genenbrij. (…) ik vind het 

verwerpelijk om abortus alleen toe te staan als de foetus maar niet teveel lijkt op een baby. echt 

verschrikkelijk, dat mensen zo oppervlakkig kunnen zijn.”

Een kind: meer dan 
een kloppend hart 
en unieke genen

daarin een stuk menselijkheid 
gemist.” (ND, 20 november 2014) 

Nieuwe medische mogelijkheden 
roepen nieuwe ethische vragen op. 
Ook in Nederland gaan steeds weer 
stemmen op om abortus wat gemak-
kelijker te maken. Vaak met de min 
of meer expliciete stelling dat 
kinderen met een open ruggetje of 
kinderen met downsyndroom geen 
goed leven hebben en daarom 
minder waard zijn. 

Operatie voor geboorte
Het is een uitdaging om steeds te 
zoeken naar nieuwe mogelijkheden 
voor de bescherming van het 
mensenleven. Een van die mogelijk-
heden is prenatale chirurgie voor 
kinderen met spina bifida. De SGP 
heeft bij de behandeling van de 

Oppervlakkig
Deze stelling van Ann Furedi, 
directeur van een grote Britse 
abortusorganisatie, (Trouw, 29 
november 2014) zet de discussie 
over abortus op scherp. Een kind is 
het beschermen waard. Goed inzicht 
van deze vrouw. Maar des te vreselij-
ker dat zij toch voorstander is van 
vrije abortus, dus tijdens de hele 
zwangerschap. 

Mevrouw Furedi heeft helemaal 
gelijk met haar stelling dat het 
oppervlakkig is om vooral het 
‘uiterlijk’ van het kind als criterium 
te laten gelden. Iedereen die zegt “dit 
kindje mag geaborteerd worden en 
dat andere kindje niet”, trekt een 

willekeurige grens. Het pleidooi van 
mevrouw Furedi is niet minder 
oppervlakkig. Het verlegt alleen de 
grens naar het moment waarop je 
het kind kunt zien, dus na de 
geboorte. Tot dan mag een kind 
geofferd worden voor het belang van 
de moeder. 

Minder waard
Wanneer een echo laat zien dat je 
een kind met een handicap ver-
wacht, is dit voor iedere ouder een 
moeilijk moment. Het is dan belang-
rijk dat er iemand naast je staat om 
te helpen. Helaas krijgen ouders dan 
vaak heel eenzijdige informatie. De 
ouders van Vido bijvoorbeeld: “Ons 
werd verteld dat meer dan negentig 
procent van de ouders in het geval 
van een open ruggetje (spina bifida) 
kiest voor abortus. We hebben 

Door Willem de Wildt

➜
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Begroting voor Volksgezondheid de 
minister opgeroepen om dat moge-
lijk te maken.

Bij ongeveer tachtig kinderen per 
jaar wordt voor de geboorte een 

open ruggetje gesignaleerd. Er is veel 
discussie over of kinderen met spina 
bifida ondraaglijk lijden. Meer dan 

twee derde van deze kinderen zien 
nooit het levenslicht! Ook na de 
geboorte wordt het leven van 
sommige kinderen beëindigd.

Slechts een klein deel wordt geboren 
en komt in een traject met veel 
operaties. Toch zijn er ook positieve 
ontwikkelingen. Er zijn mogelijkhe-
den om ook vóór de geboorte een 
kindje met een open ruggetje te 
opereren. Dit is een experimentele 
behandeling, die in Nederland niet 
betaald wordt door de zorgverzeke-
ring. Vaak is er sprake van 
onvoldoende informatie over de 
levenskansen voor deze kinderen. En 
in de medische wereld is er nog te 
weinig aandacht voor.

Wetenschappelijk onderzoek laat 
zien dat deze behandeling in nogal 
wat gevallen ervoor zorgt dat deze 

kinderen na de geboorte er meteen 
al veel beter aan toe zijn. Ook leren 
zij sneller lopen. De operatie kan een 
heel positieve bijdrage geven voor 
verbetering van het leven van deze 
kinderen – al is het voor moeder en 
kind zeker ook een zware ingreep. 

Nieuw levensperspectief
We mogen niet accepteren dat 
ouders die een kindje met een 
handicap verwachten, onvoldoende 
en eenzijdige informatie krijgen over 
de mogelijkheden voor behandeling. 
We mogen ook niet aanvaarden dat 
ouders tot een abortus overgaan, 
alleen omdat de operatie niet betaald 
kan worden. Het moet niet van een 
zorgverzekeraar afhangen of het 
leven van deze kinderen gered kan 
worden.

Minister Schippers was eerder niet 

“Onaanvaardbaar 
dat ouders op 

abortus overgaan 
vanwege de te hoge 

operatiekosten.”
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In allerlei landen zetten mensen zich vol overgave in voor de bescherming 
van het leven. Sinds kort is er een Europese federatie ‘One of us’, waarin 
allerlei organisaties samenwerken voor de bescherming van het leven 
(Eindred.: zie voor meer informatie over One of us op pagina 18 en 
verder). De SGP vindt dit een belangrijke ontwikkeling. Het is goed dat 
organisaties elkaar weten te vinden. Uitwisseling van informatie en 
onderzoeksgegevens en bemoediging van elkaar draagt bij een zo krachtig 
mogelijke bescherming van het leven.

bereid om deze behandeling ook in 
Nederland mogelijk te maken of in 
ieder geval te financieren. Op de 
vragen van de SGP hierover heeft de 
minister toegezegd dat zij nu wél 
met dit thema aan de slag gaat. Zij 
gaat nu onderzoeken op welke 
manier die mogelijkheden voor 
behandeling (in België) en financie-
ring er wél komen.

Veel te gemakkelijk wordt er vanuit 
gegaan dat in dit soort situaties het 
ongeboren leven beëindigen de enige 
en beste oplossing is. En dat terwijl 
er ook vanuit wetenschappelijk 
oogpunt veelbelovende innovatieve 
behandelmogelijkheden zijn. De 
SGP zet zich er graag voor in dat er 
op deze manier meer mogelijkheden 
komen voor behandeling van deze 
handicap. De bereidheid van de 
minister om met dit thema aan de 
slag te gaan, biedt kinderen met 
spina bifida nieuwe mogelijkheden 
en levensperspectief. Het biedt hun 
ouders evenwichtige informatie over 
de levenskansen van hun kinderen. 
De SGP hoopt uiteraard dat het 
aantal abortussen hierdoor daalt. Elk 
gered leventje telt.

zegen
Innovatie in de gezondheidszorg 
levert soms meer risico’s op voor het 
leven. Als gevolg van allerlei prena-
tale tests worden er helaas meer 
kinderen geaborteerd vanwege hun 
handicap. Maar als deze tests eraan 

“Na vragen van de 
SGP heeft de minis-
ter toegezegd aan 
de slag te gaan.”

kunnen bijdragen dat vroegtijdig 
ingrijpen mogelijk is, om het leven 
van deze kinderen te verbeteren, dan 
is er sprake van een zegen. 

Een kind is meer dan een kloppend 
hart en unieke genen. Elk mensenle-
ven heeft waarde, omdat het een 
schepsel van God is. Het doden van 
een kind – hoe jong ook – is dan ook 
onaanvaardbaar. Juist daarom is het 
zo belangrijk om hen niet over te 
geven aan de dood, maar hun leven 
te beschermen. Bescherming van 
hun leven is meer dan het tegengaan 
van abortus. Het betekent ook het 
zoeken van mogelijkheden om hen 
een gezonder leven te bieden. ■

“Elk gered 
leventje telt.”
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Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

 

STEUN
bijbelscholen in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

De huisgemeenten willen regionale 

Bijbelscholen met een internaat 

opzetten. Uw hulp is daarbij 

onmisbaar. Bel voor info en/of 

voorlichting: 06-200 13 173

愛之神

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

Stort uw gift op: NL56 RABO 0347 3760 29
t.n.v. Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.
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wordt, is een grote zegen. 
Zelfs in de huidige abortuswet mag 
abortus alleen bij een onontkoom-
bare noodsituatie. Als dat serieuzer 
zou worden genomen, kan het aantal 
abortussen drastisch omlaag. Kijk 
alleen maar naar het feit dat duizen-
den abortussen te maken hebben 
met financiële problemen! 

Daarom is het een goede zaak dat er 
goede hulpverlening is voor onbe-
doeld zwangere vrouwen. Bij het 
herfstakkoord van vorig jaar is het 
gelukt om de komende jaren extra 
geld vrij te maken voor het werk van 
Siriz. 

Hoopvol zijn ook de mogelijkheden 
van prenatale operaties van kinderen 
met een open ruggetje. De diagnose 
‘open ruggetje’ leidt nu meestal gelijk 
tot abortus. Operaties na de geboor-
te laten een veel somberder beeld 
zien, dan wanneer al voor de ge-
boorte kan worden geopereerd. We 
zijn daarom ook blij met de toezeg-
ging van minister Schippers van 
Volksgezondheid om te onderzoeken 
of deze operaties ook soepel vergoed 
kunnen worden. ■

d
rie vragen krijg ik over dit 
onderwerp regelmatig:
Word je er nu niet moedeloos 

van om telkens dit onderwerp aan te 
snijden? 
Moet je je er maar niet bij neerleg-
gen dat abortus nu eenmaal tot de 
moderne rechten hoort?
Is het niet zo dat je op dit onderwerp 
toch helemaal niets kunt bereiken?

Ons antwoord is duidelijk: nee, nee, 
nee.

Bemoedigend
Nee, we worden er niet moedeloos 
van om telkens weer de abortusprak-
tijk ter discussie te stellen. We weten 

dat dit een buitengewoon taaie strijd 
is, waarin menselijk gesproken niet 
snel veel zal veranderen. Maar wat 
we wel zien, is dat juist onder 
jongeren bereidheid is om met een 
open blik hierover na te denken. Dat 
is een bemoedigend contrast met 
een vergrijzende jaren 60-generatie, 
die het krampachtig als verworven 
recht overeind probeert te houden. 
Nee, we kunnen ons onmogelijk 
neerleggen bij de huidige abortus-
praktijk. Het gaat hier immers om een 
flagrante schending van het Bijbelse 
gebod: Gij zult niet doden. Hier staat 
de bescherming van kwetsbaar leven, 
van ongeboren kinderen op het spel! 
Daarom is en blijft onze inzet: weg 
met de abortuswet.

hoopvol
Nee, het is niet zo dat we helemaal 
niets kunnen bereiken. Als het een 
zaak van gebed is, is het nooit 
zonder hoop. Ook waar grote 
veranderingen uitblijven, moeten we 
ons vasthoudend inzetten om de 
abortuspraktijk in te dammen. En als 
er kleine stapjes gezet worden, dan is 
dat reden tot grote vreugde. Elk kind 
telt. Elk kind dat het leven gegund 

Het is triest dat er in ons land meer rumoer is over zwarte Piet, dan over de 30.000 ongeboren 

levens die elk jaar in de moederschoot worden gedood. zowel bij de algemene beschouwingen 

als bij de behandeling van de begroting van volksgezondheid heeft de SgP hiervoor de aandacht 

gevraagd.

Nee tegen abortus

Door Kees van der Staaij
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iran. Wellicht denkt u bij het horen van deze naam aan christenvervolging, vijandschap met israël 

en kernwapens. Of misschien denkt u aan het Perzië van koning Kores of een gastvrije Oosterse 

cultuur. de afgelopen tijd mocht ik met een groep iFeS-studenten (international Fellowship of 

evangelical Students) te gast zijn in dit veelzijdige land, en als stagiair bij de Tweede Kamerfractie 

deel ik graag een aantal reiservaringen met u.

Levenslessen in iran

christenen en joden zijn de medege-
lovigen van moslims, vrede tussen 
religies is noodzakelijk, een chador 
symboliseert respect voor vrouwen, 
IS-strijders zijn soennitische terro-
risten, de beeldvorming in Westerse 
media over Iran is onterecht negatief 
en het Joodse volk heeft geen recht 
op een staat in Palestina. Natuurlijk 
plaatsten wij hier vraagtekens bij, 
maar toch was het zeer boeiend om 
deze hete hangijzers direct te kun-
nen bespreken met leden van de 
Iraanse elite. Hun wens om bruggen 
te bouwen tussen verschillende 
religies en culturen ervoeren we op 
zichzelf als positief, en bovendien 
konden wij Nederlanders af en toe 
iets delen over Wie de God van de 
Bijbel is in Christus, en wat dit 
betekent in het leven van een 
christen.

Al struinend over de bazaars van de 
prachtige zuidelijke steden Esfahan 
en Shiraz konden we nog eens rustig 
terugdenken aan al onze ontmoetin-
gen. Iraanse leiders menen te doen 
wat het beste is voor hun land, maar 
hun systeem veroorzaakt onvrijheid 
en onderdrukking. Veel Iraniërs 
hopen dat onder de huidige presi-
dent Rohani een betere relatie met 
‘het Westen’ ontstaat, maar de 
onvoorspelbaarheid van de Iraanse 
overheid maakt dit politiek gezien 
tot een zeer lastige opgave. Los van 
politieke dilemma’s mogen we onze 
medemens waar ook ter wereld 
gelukkig altijd vertellen over de 
Vredevorst die echte vrede geeft. ■

ambassade, verliet ik Teheran toch 
met een enigszins bedrukt gemoed.

In de stad Qom, epicentrum van het 
sjiisme en thuisstad van Khomeini 
en Khamenei, leerden we weer een 
andere kant van dit land kennen. 
Met de goedlachse mullah Yosef als 

gids bezochten we invloedrijke 
islamitische instituten en geleerden. 
Over veel zaken hadden de heren 
een uitgesproken mening. Om een 
paar voorbeelden te noemen: de 
Bijbel en Koran lijken op elkaar, 

n
a aankomst op Imam Kho-
meini International Airport 
bestond onze eerste indruk 

van de hoofdstad Teheran uit 
krioelende mensenmenigten, 
gebedsoproepen uit groenverlichte 
moskeeën, geuren van kruiden en 
benzinedampen, en een enorme 
verkeerschaos. Eenmaal onder de 
Iraniërs leerden we al gauw de 
beleefdheid kennen die zo kenmer-
kend is voor de Iraanse cultuur. Ook 
ontdekten we hoe vriendelijk en 
open Iraniërs zijn naar ons als 
buitenlanders. Velen vertelden ons 
waarom ze zich onvrij voelen in hun 
land. Daardoor, maar ook door de 
vijandige propaganda op de muren 
van de voormalige Amerikaanse 

Door Henri Krooneman, 
stagiair Tweede Kamerfractie

“Het was boeiend 
om hete hangijzers te 
kunnen bespreken.”

“Een chador symboliseert respect voor vrouwen.”
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“Waarom sluiten jongeren zich aan bij 
de halsafsnijders in Syrië? Daarover 
voerden oud-GroenLinksvoorvrouw 
Femke Halsema en Trouwcolumniste 
Elma Drayer onlangs een vinnig 
debatje. Waarom haten ze ons zo, vroeg 
Halsema zich af. Ze vond dat we de 
beweegredenen moeten kennen om 
effectief tegen de jihadisten te kunnen 
optreden. We moeten juist ophouden de 
oorzaken van het kwaad te zoeken, 
schreef Drayer. Als mensen au schreeu-
wen, denken we dat ze daar wel een 
reden voor zullen hebben. Maar het 
idee dat overal een redelijke verklaring 
voor is, zit in je fatsoenlijke GroenLink-
se zelf. Het kwaad begrijpen is het al 
half goedpraten.

Ik kan me die reactie van Drayer goed 
voorstellen. In het verleden heb ik me 
verbaasd over Dick Berlijn, toen nog 
Nederlands hoogste militair. Die had 
het in het Nederengels van onze 
generaals over de ‘root causes’ van het 
conflict in Afghanistan. De grondoor-
zaak van de haat tegen het Westen was 
in zijn ogen niet een naargeestige, 
radicaalconservatieve islam, maar 
armoede. (…)

Baard laten staan
Heel beschaafd allemaal: de mensen zijn 
goed, ze hebben alleen een slechte jeugd 
gehad. Vorige week verscheen een 
rapport van de Adviesraad Internatio-

samenleving. De Arabische Lente heeft 
ons in de war gebracht. De grote 
democratische mythe is dat na het 
verslaan van de tiran vanzelf de 
vrijheid volgt. Dat dacht men over het 
Rusland na de Sovjet-Unie, dat was de 
dramatische misvatting van de Ameri-
kaanse inval in Irak. Het is een naïeve 
gedachte dat de wereld vanzelf in 
liberaal-democratische richting be-
weegt, als water naar het doucheputje. 

Alles begint met ideeën, daar heeft 
generaal Van Uhm gelijk in. Zullen we 
die ideeën dan ook serieus nemen en de 
‘root causes’ terzijde laten? In de ogen 
van de radicale islam betekent demo-
cratie vooral een samenleving die 
nergens in gelooft, alleen gericht is op 
seks en geld en zonder gezamenlijk 
hoger doel. Democratie is altijd ruzie en 
tegenspraak en vooral halfslachtigheid. 
Radicale moslims zien niets in een 
onvolkomen wereld waar je zelf wat 
van je leven moet maken.
Die wereld is niet alleen voor veel 
conservatieve moslims die ver weg leven 
onaantrekkelijk, maar kennelijk ook 
voor jongeren hier, zowel bekeerlingen 
als moslims van huis uit. Waarom ze 
ons zo haten? Niet omdat we talmen 
met het erkennen van Palestina, zoals 
ze bij de Partij van de Arbeid denken. 
Ook niet vanwege de discriminatie van 
moslims of vanwege de werkloosheid. Ze 
haten ons echt om wat wij zijn, om de 
liberale democratie. Dat los je met een 
gesprek over je nare jeugd niet op.” ■

nale Vraagstukken (AIV). Weer kwamen 
er idealen voorbij, en ook waren er weer 
‘grondoorzaken’: werkloosheid onder 
jongeren, ontbreken van voorzieningen, 
gebrek aan sociale grondrechten, 
politieke marginalisering. Dat zijn 
volgens de AIV ‘pushfactoren’ om te 
gaan vechten in Syrië. Maar waarom 
zeggen de jongens en meisjes die 
vertrekken dat dan niet gewoon? Ik kan 
me vergissen, maar ik dacht tot nu toe 
dat ze hun baard laten staan vanwege de 
islam, en niet uit protest tegen werkloos-
heid of slechte voorzieningen. (…)
Natuurlijk moeten wij ons afvragen 
waarom ze ons haten, daarin heeft 
Femke Halsema gelijk. Maar misschien 
moeten we voor het antwoord eerst 
naar onszelf kijken, daar volg ik Elma 
Drayer. Het idee dat er een verklaring 
moet zijn voor de motieven van 
halsafsnijders en hun vrienden, 
veronderstelt dat onze toestand de 
normaaltoestand is. Iedereen wil 
democratie en rechtsstaat. Wie dat niet 
wil, is een afwijkeling die voor behan-
deling in aanmerking komt. 

Lente 
Zowel in dat AIV-rapport als in de 
toelichting van de begroting van 
Buitenlandse Zaken kun je lezen dat ze 
van Maghreb tot Maidan democratie 
willen. Dat zou de les van de val van de 
Muur zijn. Ik zou zeggen dat de 
aanslagen van 9/11 leren dat dit een 
misvatting is. Heel veel mensen staan 
allerminst te springen om de open 

in de kolommen van de volkskrant woedt al enige tijd een 

heftige discussie over de vraag: hoe komt het toch dat 

nogal wat islamieten ons haten? de vraagstellers denken 

dat als je dat weet, je die haat weg kunt nemen. iemand 

die deze theorie ontkracht is columnist martin Sommer van 

de volkskrant. zijn column van 22 november is meer dan de 

moeite waard!

Waarom haten ze ons?
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Schipper & Paul Accountants

wenst u gezegende kerstdagen                   

en een voorspoedig 2015.

www.schipperpaul.nl  |  info@schipperpaul.nl  |  070 - 260 00 08

Adverteer ook in De Banier!

Neem voor de voordelen en 
tarieven contact op met 

Werner Dankers van Qompassie.

Bel 085 - 489 03 20
of mail info@qompassie.nl

Dag en nacht bereikbaar
Wij verzorgen alleen begrafenissen 

www.harkesbegrafenissen.nl

Dokter Hamburgerlaan 59 - 2771 JR  Boskoop

0172 - 21 21 22
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e
nkele weken na dit gebeuren 
belde zijn vrouw op. Zij had 
behoefte om terug te blikken op 

alles wat gepasseerd was. Nu, dat 
kon ik me voorstellen. Ik had die 
behoefte ook. Ik verwachtte een 
verdrietige vrouw. Dat bleek niet het 
geval. “We hebben in ons hele 
huwelijk niet zo’n goede tijd samen 
gehad”, begon ze. “We hebben veel 
problemen gekend. Onze buurman 
had één van onze dochters mis-
bruikt. Mijn man zat vol haat en 
wrok naar hem. We waren wel 
kerkelijk, maar van lieverlee werd 
dat minder en minder. Maar nu is 
alles anders geworden”. Achter mijn 
bureau rolde ik van de ene in de 
andere verbazing. Wat had dit alles 
nu met het plotse overlijden van 
haar man te maken? Alsof ze het 
begreep vervolgde ze: “U zei bij de 
bespreking van de uitslagen dat er 
medisch geen mogelijkheden meer 
waren om beter te worden. Het zou 
verstandig zijn om de energie die er 
nog was, te gebruiken om de dingen 
die nog gedaan moesten worden, te 
doen. Om afscheid te nemen van het 
leven. Dat was een harde, maar ook 
eerlijke boodschap. Het heeft ons 
stilgezet. Nee, beter: God heeft het 
willen gebruiken om ons stil te 
zetten. Zijn wrok en haat naar de 
buurman werd iets waar hij niet mee 
sterven kon. Het heeft veel moeite 
gekost, maar uiteindelijk is hij naar 
de buurman gegaan en is het uitge-

scherper: “we nemen het er nu maar 
van, nu kan het nog. Het kan zomaar 
voorbij zijn”. 
De tentenmaker Paulus noemt in de 
tweede Korinthebrief zijn huidige 
lichaam een tabernakel. Een tent, die 
bedoeld (!) is om op te rollen; 
geschikt voor verhuizen. Het li-
chaam is broos. Dat is zijn aard. 
Maar Paulus kijkt reikhalzend 
verder, naar een gebouw, dat niet 
met mensenhanden gemaakt is, 
maar eeuwig is, in de hemelen (2 
Kor. 5).

Zou een dergelijke houding geen 
verschil maken in hoe we met ziekte 
omgaan? Welke keuzes we maken in 
de verschillende behandelopties? 
Welke beslissingen er rond het 
levenseinde vallen? Het lijkt me dat 
het einde van het leven dan een 
euthanasia wordt, in de goede, 
vroeg-christelijke betekenis van het 
woord. (eindred.: Euthanasia 
(Grieks): goede dood, wijzend op 
een sterven in Christus en een 
ingaan in het eeuwige leven.) ■

sproken. Er is een wonder gebeurd. 
Om eerlijk te zijn: God heeft deze 
doodstijding willen gebruiken om 
ons tot het leven te brengen. We 
hebben deze ziekte uit Zijn hand 
gekregen. Het is ons aan te rekenen 
dat we dit nodig hadden. Het is 
Gods genade dat we dit gekregen 
hebben, en weer tot Hem gebracht 
zijn.” 

Het was een nagesprek zoals je ze 
niet veel hebt. Helaas. Ook niet met 
mensen uit reformatorische huize. 
Beschamend. Met de reformatie 
belijden we dat er maar één troost is 
in leven en sterven. Of, anders 
gezegd: “Het ware leven, lieven, 
loven, is daar waar men Jezus ziet.” 
Hebben we soms te weinig oog voor 
het tijdelijke karakter van dit aardse 
leven? Voor de betrekkelijkheid van 
gezondheid? Het lijkt mij dat het 
aardse leven vaak anders wordt 
ingeschat dan ‘een gestadige dood’. 
Terwijl het bewijs van het tegendeel 
ruim voorhanden is, gezien de vele 
(chronisch) zieken. Collega’s zien het 

eind dertig was hij toen hij samen met zijn vrouw op het spreekuur kwam. de laatste tijd had hij 

last van een vervelende buikpijn. Het eten smaakte minder goed; wat meer moe. Het leek allemaal 

onschuldig. een paar weken later en verschillende onderzoeken verder was de diagnose duidelijk: 

een ver gevorderde vorm van alvleesklierkanker. Chemotherapie mocht niet baten. na enkele 

maanden overleed hij, een vrouw en twee kinderen achterlatend.

Op leven en dood Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Door Jan Meeuse
Internist en bestuurslid van het WI
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donderdag 15 januari 2015, 20.15 uur
Verleden en heden van de SGP
Bas van der vlies

Staphorst, ebbinge Wubbenlaan 57, 

SJOS-geb.

Woensdag 21 januari 2015, 20.15 uur
Jaarvergadering pkv Zegveld
gijs van Leeuwen uit Houten

zegveld, middenweg 2, gasterij de 

milandhof

dinsdag 27 januari 2015, 19.30 uur 
Tijdrede
ds. J.C. de groot uit dordrecht

nunspeet, dorpsstraat 12, dorpskerk

Woensdag 18 februari 2015, 19.30 uur
Tijdrede
ds. J.m.d. de Heer uit middelburg

Uddel, garderenseweg 37-43, 

Fruytierschool

nB: voor alle genoemde data geldt: 

‘deo volente’.

agendapunten voor de volgende Banier 

(22 januari) kunnen via debanier@sgp.

nl bij het partijbureau t.a.v. Sjon van 

der Ree doolaard worden ingeleverd. 

de inleverdatum is uiterlijk vrijdag 2 

januari. de daaropvolgende Banier zal op 

donderdag 19 februari 2015 verschijnen.

Agenda

meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Bij de tussentijdse herindelingsverkiezingen was de SGP op twee van de zes plaat-

sen van de partij. In de Krimpenerwaard en in Nissewaard. In beide gemeenten 

deed de SGP het goed.

In de Krimpenerwaard was het resultaat vijf zetels. Daarmee werd de SGP in één 

klap de tweede partij. Dat was meer dan verwacht. De SGP is dan ook erg dankbaar 

voor deze uitslag. Het is een goede uitgangspositie voor de onderhandelingen die 

nu beginnen over een nieuw gemeentebestuur.

Ook in Nissewaard was de uitslag verrassend goed. Daar werkt de SGP prima sa-

men met de CU. Resultaat: twee zetels, waarvan de tweede bezet wordt door een 

SGP’er. Zeker als je weet dat in de fusiegemeenten Spijkenisse en Bernisse de SGP 

geen enkele zetel had, is dit reden tot extra dankbaarheid.

Van der Staaij ziet deze uitslagen als een opsteker: “Mooi dat het vele werk dat is 

verricht door onze plaatselijke SGP’ers zich heeft vertaald in winst. Bij eerdere her-

indelingsverkiezingen op Goeree en in Molenwaard en Alphen tekende zich óók al 

een positieve lijn af. Het zou prachtig zijn als die zich volgend jaar doorzet bij de 

verkiezingen voor de Staten en de Eerste Kamer. Hoe meer de Bijbelse boodschap 

van de SGP weerklank krijgt, hoe liever het me is.”

Mooie uitslagen

van het partijbureau
verminderde bereikbaarheid
Rondom Kerst en oud en nieuw zijn er minder mensen aan het werk 
op het partijbureau. Om die reden kan het zijn dat u geen gehoor 
vindt bij het benaderen van het partijbureau. 
Het gaat om de periode van 22 december 2014 t/m 2 januari 2015.
Wij hopen op uw begrip hiervoor. 

Meerdere Banieren per adres?
Ontvangt u op uw adres meerdere Banieren (door meerdere lidmaat-
schappen op een adres), maar vindt u één exemplaar voldoende?
Wij zouden graag zien dat u dit doorgeeft via administratie@sgp.nl 
(of eventueel telefonisch via 010-72 00 770).

 Fotoverantwoording: 

voorpagina: Al 26 

weken een levend 

mensje. Je moet het 

maar op die manier 

willen zien. 

Pagina 5: Winkel-

straat in Den Bosch 

door Philipc, Wiki-

pedia 

Pagina 12: vrouw 

in chador door zoom zoom from Beijing, 

Wikipedia

Pagina 18 t/m 21: Afbeeldingen van Stich-

ting Schreew om Leven

Pagina 23: Johan rudolf thorbecke door 

Johan heinrich Neuman, Wikipedia

Pagina 29: foto door Sun Ladder, Wikipedia

Beschermwaardig 

Godsgeschenk
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De Banier in 2015
Ook in 2015 hopen we u door De Banier weer op de hoogte te brengen van de 
ontwikkelingen binnen en rond de SGP. De Banier is een partijblad wat tien keer 
per jaar verschijnt en waarin elke maand weer een nieuw (actueel) politiek 
onderwerp onder de loep wordt genomen. 

Baniernummer Publicatie thema (onder voorbehoud)

Januari Do. 22 jan. SGP & Armoede

Februari Do. 19 feb. SGP & Waterschapsverkiezingen

Maart Do. 12 mrt. SGP & Provinciale Statenverkiezingen

April Do. 23 apr. SGP & Veiligheid

Mei Do. 21 mei SGP & Integratie / migratie

Juni Do. 25 jun. SGP & Zondagsrust

Juli / augustus Geen Banier i.v.m. zomervakantie
September Do. 17 sep. Nader te bepalen
Oktober Do. 22 okt. Nader te bepalen
November Do. 19 nov. Nader te bepalen
December Do. 17 dec. Nader te bepalen

PrOGrAMMA MAStercLASS 
‘christelijke politiek in de spiegel van andere stromingen’ – 2015

Datum Politieke stroming Spreker(s)
13 januari 2015 Ecologisme Drs. Niko Koffeman, PvdD
10 februari 2015 Liberalisme Dr. Patrick van Schie, TeldersStichting (VVD)
10 maart 2015 Socialisme nog niet bekend
14 april 2015 Conservatisme Dr. Bart-Jan Spruyt, Edmund Burke Stichting
12 mei 2015 Confessionalisme Mr. Maarten Neuteboom, WI-CDA en drs. Jan Schippers, WI-SGP

Iedere avond begint om 19.00 uur en wordt beëindigd om 21.45, uiterlijk 22.00 uur.
Locatie: Partijbureau SGP, Dinkel 7 te 3068 HB Rotterdam (goed bereikbaar per OV en per auto)

PrOceDUre
Aanmelden voor de Masterclass 2015 kan tot uiterlijk zaterdag 20 december 2014. Op de website van SGP-jongeren is een inschrijf-
formulier te vinden. Uiterlijk dinsdag 23 december 2014 ontvang je bericht of je bent geplaatst. De readers met de te lezen literatuur 
worden in de eerste week van januari verzonden naar de deelnemers.
Voor een vergoeding van de kosten wordt een bijdrage van € 50,00 in rekening gebracht. Hiervoor ontvangen de deelnemers begin 
januari 2015 een factuur. Vrijwilligers van SGP-jongeren, WI-SGP en studentendonateurs van WI-SGP krijgen korting en betalen 
slechts € 30,00.
Voor meer informatie kun je mailen naar politiek@sgpj.nl of wi@sgp.nl. Je kunt ook telefonisch contact opnemen via 010-72 00 780 
of 010-72 00 785.

Startbijeenkomst 
verkiezings-
campagne 
16 januari

De Waterschapsverkiezingen en 
Provinciale Statenverkiezingen 
komen eraan! Hierop bereidt de 
SGP zich voor door middel van 
een campagne.
De landelijke aftrap van de cam-
pagne voor deze verkiezingen 
vindt plaats op 16 januari 2015. 
Reserveer alvast deze datum in 
uw agenda. De locatie is De Ko-
ningshof, Kerkplein 1 te Doorn en 
de avond begint om 19.45 uur. 
De lijsttrekkers uit Provinciale 
Staten en Waterschappen en de 
Tweede Kamerfractie zullen aan 
het woord komen. Iedereen is 
van harte welkom!

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Kerk in de samenleving

Europese verkiezingen
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O
p bezoek bij Michael van der 
Mast (62) stel ik hem onder 
andere deze vraag. Het is 

eigenlijk geen vraag waarop een 
eenvoudig antwoord mogelijk is. Je 
zwijgt dan allereerst. Ja, hoe kan dat? 
We komen er al pratend opnieuw 
achter dat er in ieder mens een 
stroom van ongerechtigheden op te 
merken is. Een duiding die daarbij 

moeders. Zij zoeken naar een 
oplossing.

Bij de nette medische term ‘abortus 
provocatus’ hoef je niet direct te 
denken aan het vreselijke feit van het 
opzettelijk voortijdig afbreken van 
menselijk leven. Het is opvallend dat 
de medische termen veel kunnen 
verdoezelen. Het klinkt vertrouwen-
wekkend voor iemand die niet in het 
medische jargon thuis is als de arts 
zegt dat door ‘prostaglandinebehan-

gegeven kan worden, is dat we in een 
maatschappij leven met ongekende 
en haast onbegrensde mogelijkhe-
den. Als je een gebroken pols hebt, 
ga je naar de gipspolie. Als je een 
ongewenst kind draagt, ga je naar de 
abortuskliniek. Een abortus behoort 
tot het pakket medische behandelin-
gen waar wij vrij over kunnen 
beschikken. Terugkomend op de 
vraag uit de inleiding, moet ook 
gezegd worden dát er grote proble-
men zijn voor noodlijdende 

Twee kleine handjes maaien net boven de dekentjes uit. Het mondje smakt en zoekt naar eten. 

als zijn knuistje zijn lippen raakt, hapt hij ernaar. etenstijd. voor ik hem oppak, kijk ik nog even 

naar hem. deze tekenen van leven doen mijn vaderhart smelten.

Tot 17 weken geleden hadden we ervoor kunnen kiezen om hem te aborteren. de verloskundige 

heeft ons op de mogelijkheid gewezen: abortus provocatus: het met opzet vernietigen van mijn 

eigen vlees en bloed. een schokkende gedachte! Waarom kan abortus voor de een onthutsend en 

beestachtig zijn en voor de ander een praktische probleemoplossende daad waarbij een 

noodlijdende moeder wordt geholpen?

Een van ons
We hebben het niet over ‘de vrucht’, of over ‘het product’, 
maar over ‘een van ons’.

Door Sjon van der Ree Doolaard
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➜

betekenen dat door het verzamelen 
van een hoeveelheid handtekeningen 
aangetoond kon worden dat een 
verzoek, een zaak gesteund wordt 
door hen die hun handtekening 
gaven.
 
Samen met enkele andere initiatie-
ven is One of Us een van de eersten 
die het middel ter hand neemt. Als 
het initiatief is opgesteld, bekijkt de 
Europese Commissie het en geeft 
uiteindelijk zijn goedkeuring. Twee 
jaar lang worden handtekeningen 
verzameld. Het totaal in de EU komt 
op ruim twee miljoen. De Neder-
landse handtekeningen zijn door 
minister Plasterk beoordeeld en na 
zijn handtekening zijn ze naar 
Brussel gestuurd. Helaas bleven ze 
daar een tijdje bij de post liggen. De 
handtekeningen leken even vermist 
te zijn. Aangetekende post verlies je 
niet snel en in een achterkamer-

menselijk leven en wat ook een 
verbod wilde op alle onderzoek 
waarin het aannemelijk zou zijn dat 
menselijke embryo’s gedood zouden 
worden. Dit is een amendement op 
een bestaande wet die aan de 
Europese Commissie wordt voorge-
legd. Waarom eist het 
burgerinitiatief niet: verbied abor-
tus? Dat zou veel verder gaan dan de 
wetgeving die er is in de verschil-
lende lidstaten van de Europese 
Unie. Die wetgeving kunnen wij niet 
ongedaan maken en daarom hebben 
juristen er deze richting aan 
gegeven.

het burgerinitiatief
Als de Europese Unie democrati-
scher moet worden, moeten de 
burgers meer inspraak kunnen 
hebben. Een middel om de Europese 
Unie democratischer te maken was 
‘het burgerinitiatief ’. Dat zou 

deling’ of door ‘dilatatie en evacuatie’ 
een oplossing kan worden geboden. 
Als echter in jip-en-janneketaal 
wordt uitgelegd wat deze behande-
lingen inhouden en als daar ook het 
begeleidende beeldmateriaal (niet 
alleen de schematische tekeningen, 
maar ook de foto’s!) bij zou worden 
getoond, zou u vol afschuw De 
Banier dichtslaan. Van der Mast 
vraagt zich af of het soms toch niet 
goed is, om zulke dingen te laten 
zien. We zijn tenslotte zo open over 
veel dingen en we moeten het niet 
vanuit angst doodzwijgen.

In het kader van ‘niet doodzwijgen’ 
komen we al snel bij de rol van 
Michael van der Mast. Hij was de 
woordvoerder van het burgerinitia-
tief One of Us. One of Us (vertaald 
in het Nederlands Een van ons) is 
begonnen als burgerinitiatief wat de 
erkenning wilde van het embryo als 
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Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding

www.timotheos.nl

Help de allerarmsten!

Een roep uit Malawi

Meld u aan als donateur en schenk een gift.
banknr. 1614.85.502 t.n.v. Stichting Timotheos, info@timotheos.nl

Adopteer:  - student € 20,-  p/maand
 - (wees)kind  € 12,50  p/maand
 - groep kleuters € 10,-  p/maand

Comité van aanbeveling: mevr. S.M. Aleman-van Herpen  |  ds. A.T. van Andel  |  
prof. dr. A. Baars  |  ds. G. Beens  |  ds. J. van Belzen  |  dr. R. Bisschop  |  ds. J.G. Blom |  

ds. J. den Boer  |  ds. A.J. Britstra | drs. T. Dorresteijn, huisarts te Ederveen |  
dr. W. Fieret  |  ds. E. Hakvoort  |  prof. dr. W.J. op ‘t Hof  |  ds. A.C. Uitslag  |   

ds. K. Veldman  | ds. A. Vlietstra  |  mr. L. Vogelaar  

Timotheos  
investeert in:
•  Onderwijs
•  Wezenzorg
•   Zorg voor voeding 

en gezondheid
•  Evangelisatie

Timotheos is een initiatief van de Reformed Presbyterian Church in Malawi.



 

Vitters Shipyard

Grondslag

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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de bladen vol met handtekeningen, 
bij wijze van spreken, van de tafel 
geveegd worden? Dit is een regel-
rechte aantasting van ons 
democratische recht in de EU. 

Federation On of Us
Het burgerinitiatief is dus ten einde 
gekomen, maar daar is wel de 
samenwerking begonnen waarvan-
daan nu de Federatie Een van ons is 
ontstaan. Het is het waard om samen 
te werken, want dat is nodig om 
sterk te staan. De ‘prolifebeweging’ is 
wereldwijd groter dan een organisa-

tje van het postkantoor in België 
worden de handtekeningen 
opgehaald.

Een besloten hoorzitting op de ene 
dag en een openbare hoorzitting op 
de dag erna. Nu mag het initiatief 
worden toegelicht. De Europese 
Commissie zal zich erover buigen… 
Ontnuchterend is het echter als op 
het laatste moment de agenda van de 
openbare hoorzitting wordt gewij-
zigd. Na vele toespraken is helemaal 
onderaan de agenda ook plaats 
ingeruimd voor de woordvoerder 
van One of Us. U mag het zelf 
zeggen, maar als u het mij vraagt, is 
dit toch niet een blijk van goede wil. 
Laat staan dat dit getuigt van het 
serieus nemen van de stem van de 
burger in de Europese Unie. Ja, 
sterker gezegd, is dit een blijk van 
verachting van het menselijk leven 
door de Europese overheid! Als dat 
tegenwerken al bij de agenda van de 
vergadering begint…

Teleurstellender is het oordeel van 
de Europese Commissie: wij vinden 
de wet goed zoals hij nu is daarom 
doen we er niets mee. Pardon? Ziet u 

tie als Greenpeace, maar we missen 
cohesie, we werken te weinig samen. 
Om die reden is de Federation tot 
stand gebracht. De SGP heeft 
gelukkig al aangegeven dat ze willen 
participeren in de Federatie! Michael 
van der Mast presenteert zich nu als 
waarnemend bestuurslid van de 
Federatie. De Federatie strijdt voor 
het leven en de menselijke 
waardigheid.

Als we kijken naar de 24-wekenter-
mijn (die niet zó precies is vastgelegd 
in de wet) is daar eigenlijk niet aan 
te tornen. Omdat er bij 20 weken een 
duidelijk beeld kan komen over hoe 
je kind eruit ziet, zijn die andere vier 
weken je tijd om een abortus te 
plegen. Bij dieren zie je die gedragin-
gen niet, maar bij mensen wel. Toch 
is er een omkeer mogelijk. De Heere 
wil er om gebeden worden. De kerk 
en de politiek moeten daarom 
worden wakkergeschud.

Na mijn vragen, heeft Van der Mast 
nog een vraag: op welke dag ver-
schijnt deze Banier? 18 december 
2014. Op dezelfde datum in 1980 
werd vlak voor het kerstreces de Wet 
afbreking zwangerschap in de 
Tweede Kamer aangenomen (76 
tegen 74). Iedere Nederlander is daar 
dus hoofdelijk voor verantwoorde-
lijk.  ■

De hand van hoop
Als Samuel Armas geboren zou worden, zou hij het waarschijnlijk niet over-
leven. Julie Armas, moeder van Samuel en kraamverpleegkundige van be-
roep, wist echter van de vermaarde arts dr. Bruner. Hij kan een foetus opere-
ren terwijl die in de baarmoeder is.
Op 19 augustus 1999 wordt Samuel van 21 weken oud aan zijn open rugge-
tje geopereerd. Bij het eind van de operatie kwam het kleine, maar vol-
maakte handje van de kleine uit de incisie en greep de vinger van de chirurg 
stevig vast. Een woordeloos gebaar. Als je stilstaat bij zo’n moment, krijg je 
kippenvel. Voor dr. Bruner was het het meest emotionele moment in zijn le-
ven. Fotograaf Clancy heeft deze gebeurtenis kunnen vastleggen en het 
beeld werd wel De hand van hoop genoemd. 
(De foto mag niet zomaar gepubliceerd worden, maar is wel op internet te 
vinden.)
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Uw keerwandspecialist uit Soest 

Keerwanden 

Sleufsilo’s 
Vloerplaten 
 

Mestsilo’s 
Stapelblokken 
Waterputten 

 Noord-Nederland: Arend Veijer 0610031329 
Zuid-Nederland: Ger Verschuuren 0612918065 
 

MBS Beton - www.mbsbeton.nl - info@mbsbeton.nl - T 035-588 1839 

Keerwanden 
Sleufsilo’s 
Vloerplaten 
 
 

Sleufsilo’s 
Vloerplaten 
 

 

 

Mestsilo’s 
Stapelblokken 
Waterputten 

Noord-Nederland: Arend Veijer 0610031329 
Zuid-Nederland: Ger Verschuuren 0612918065 
 

James is nog maar drie en moet 
nu al zijn vader missen. Zijn 
moeder staat er helemaal alleen 
voor. Als niemand te hulp schiet, 
belandt James met zijn familie 
op straat! U kunt Malawiaanse 
kinderen als James een veilig 
thuis bieden. Geef voor onderdak 
en (Bijbels) onderwijs. 

ds. A.A. Brugge, ds. D.J. Budding, 
ds. G. Clements, ds. A.A. Egas, 
ds. L. Groenenberg, ds. A. den 
Hartog, ds. J. IJsselstein,  
ds. L.M. Jongejan, ds. J. Joppe, 
ds. M. Klaassen, ds. L.W. van  
der Meij, dhr. D.J. Schouten,  
mr. C.G. van der Staaij,  
ds. K. Visser, ds. W. van Vlastuin 
en ds. H. Zweistra

Wij bevelen het werk van 
Stéphanos van harte aan!

Presentatie? Bel 06 - 301 671 72 of  
mail naar voorlichting@stephanos.nl 

Wie wil er 
voor James 
zorgen?

Maak uw bijdrage over op  
IBAN NL74 RABO 0335 3074 50  
t.n.v. Stéphanos, Hendrik Ido Ambacht
Info gezinssponsoring 038 - 385 79 66  

www.stephanos.nl
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www.warringkleding.nl

Burg. Lodderstraat 52
4043 KM  Opheusden

Bruinehorst 23
6744 PA  Ederveen

Ruime collectie herenkleding  

Nu volop opruiming
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Dit stokpaardje van Thieme 
snijdt weinig hout. Ze maakt 
misbruik van de zorgelijke si-
tuatie. De afgelopen jaren zijn 
verschillende bedrijven besmet 
geweest met de laagpathogene 
variant van het vogelgriepvi-
rus. Het ging toen vooral om 
kippenbedrijven met een uit-
loop naar buiten. Kippen die 
buiten lopen hebben meer kans 
om besmet te worden. Verder 
maakt de schaalvergroting de 
pluimveehouderij niet direct 
kwetsbaarder voor vogelgriep. 
Het aantal kippen per bedrijf 
neemt wel toe, maar daar staat 
een daling van het aantal be-
drijven tegenover. De kans 
dat bedrijven besmet worden 
is daardoor kleiner geworden, 
maar als een bedrijf besmet 
wordt is de impact groter, om-
dat dan meer dieren geruimd 
moeten worden.

d
e ministers en de staatsecreta-
rissen vormen samen het 
kabinet. Zij regeren ons land, 

en de Tweede en Eerste Kamer (het 
parlement) controleren hen. Deze 
bewindslieden zijn aan het parle-
ment verantwoording schuldig over 
wat ze wel en wat ze niet doen. Zij 
leggen verantwoording af aan het 
parlement 

verantwoordelijk
Naast het punt dat de minister ter 
verantwoording geroepen kan 
worden over de handel en wandel 
van de koning, zijn er nog andere 
punten te noemen waar de minister 
voor verantwoordelijk is. Eigenlijk is 
dat voor alles wat hijzelf, of wat zijn 
ambtenaren doen of nalaten. Als een 
ambtenaar op bijvoorbeeld het 
ministerie van Onderwijs iets doet of 
juist niet doet, dan kan minister 
Bussemaker van Onderwijs daarvoor 
in de Tweede Kamer of de Eerste 
Kamer op het matje worden geroe-
pen. Zij is verantwoordelijk voor het 
optreden van die ambtenaar. 

Koning
De ministers zijn ook politiek 
verantwoordelijk over de handels-
wijze van de koning en andere leden 
van het koningshuis. Feitelijk is dat 
alleen de minister-president. In 
artikel 42 van de Grondwet staat dat 
de koning onschendbaar is en dat de 
ministers verantwoordelijk zijn. Dus, 
als de koning iets doet of zegt en een 
parlementariër heeft daar vragen 

over, dan moet premier Rutte naar 
de Eerste of Tweede Kamer komen 
en de vragen daarover beantwoor-
den. Koning Willem-Alexander 
komt zelf dus niet naar de Kamer. 

historie
De macht van de koning was tussen 
1815 en 1840 erg groot. Ministers 
waren niet meer dan adviseurs van 
de koning en alleen aan hem verant-
woordelijk. In 1840 werd de 
grondwet herzien. Toen werd 
ingesteld dat ministers ook straf-
rechtelijk zijn te vervolgen als ze 
tijdens hun ministerschap dingen 
hebben gedaan die in strijd zijn met 
de Grondwet of andere wetten. 
In 1848 werd de Grondwet opnieuw 
herzien. Onder leiding van Thor-
becke werd de politieke ministeriele 
verantwoordelijkheid ingevoerd. De 
koning werd onschendbaar en 
ministers waren vanaf dat moment 
verantwoordelijk voor het handelen 
van de koning. Op papier was het 
daarmee netjes geregeld, in de 
praktijk zou het nog vele jaren duren 
voordat koning Willem III zich een 
beetje ging aanpassen aan de nieuwe 
Grondwet. ■

Je leest het weleens in bijvoorbeeld een krantenartikel: de 

(politieke) ministeriële verantwoordelijkheid. Wat zou 

daar precies mee bedoeld worden?

Politiek voor dummy’svRaagBaaK

Hans Maljaars
?

gideon: “Vindt de 

SGP dat megakip-

penstallen moeten 

verdwijnen nu er 

uitbraken van vogel-

griep zijn geweest?”

Door Willem Goudriaan

Antwoord door Hans Maljaars

Thorbecke
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Hadden jullie een goede uitslag 
verwacht?
Harlaar: “In de oude gemeente 
Spijkenisse hikken we met de 
combinatiefractie van ChristenUnie 
en SGP al 32 jaar tegen een tweede 
zetel aan. Doordat nu ook inwoners 
uit Bernisse op ons konden stem-
men, is die tweede zetel er eindelijk 
gekomen. Ermee gerekend hadden 
we niet, gezien de kerkelijke achter-
grond die vergrijst.”
Van der Sluijs: “In de Krimpener-
waard verwachtten we vier zetels en 
hoopten we op vijf. Dat het er vijf 
zijn geworden, is een prachtig 
resultaat. Op de uitslagenavond was 
het tot op het laatste moment erg 
spannend. Dat we niet de eerste 

maar de tweede partij zijn geworden, 
houdt ons met beide benen op de 
grond.”

Wat heeft het verschil gemaakt in 
de campagne?
Van der Sluijs: “Ons programma had 
een goede samenhang tussen 
onderwerpen. We hebben ons 
duidelijk gericht op identiteitsgebon-
den thema’s, op agrariërs, op de 
lokale economie en op de kwetsba-
ren in onze samenleving. Daarnaast 
hadden we in de top 5 van de 
kandidatenlijst lokaal herkenbare 
boegbeelden, die ook buiten de 
achterban waardering ontvangen.”
Harlaar: “We hebben sterk op de 
oude gemeente Bernisse ingezet, 
waar de ChristenUnie/SGP nog niet 
bekend was. Naast de aanwezigheid 
van Arie Slob en Kees van der Staaij 

hebben we als enige partij bij alle 
huizen een folder bezorgd  
(± 40.000). Een monsterklus waar  
we heel wat avonden mee zoet 
waren.” Met een lach: “Ik declareer 
nog 30 paar schoenen bij het 
SGP-partijbureau.”

Is er iets wat jullie achteraf anders 
hadden willen doen?
Van der Sluijs: “Eerder beginnen! Bij 
een gemeentelijke herindeling begin 
je op nul. Het campagneteam werd 
te dicht op de verkiezingen samen-
gesteld, waardoor de voorbereiding 
uit onze tenen kwam en de campag-
ne echt een achtbaan was. Maar als 
je dan vijf zetels haalt, overheerst het 
gevoel van dankbaarheid.”

Voor herindelingsverkiezingen zijn 
mensen maar moeilijk warm te 

Zichtbaar zijn op straat. Zowel in Krimpenerwaard (hoofdfoto) als Nissewaard 
(inzet, links nr. 2 op de lijst Jonathan Vroombout, rechts Hans Harlaar).

  

Krimpenerwaard

  Nissewaard
gemeentelijke herindelingen zijn schering en inslag in 

nederland. inwoners zijn vaak tegen en mijden deze 

verkiezingen. voor de SgP vallen ze echter veelal voordelig 

uit. dat bleek opnieuw op woensdag 19 november in de 

nieuwe gemeenten Krimpenerwaard en nissewaard. een 

interview met twee bestuursleden, dick van der Sluijs (41) 

en Hans Harlaar (25).

Door Henri Pool

Campagnevoeren helpt echt!
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geloof in de goede zaak
Onlangs was ik in het Provinciehuis te Assen voor het bespre-

ken van de onderwerpen voor de Stemwijzer in het kader van 

de Provinciale Statenverkiezingen van 2015. Onder de bezie-

lende leiding van de mensen van Prodemos en onder het genot 

van een overheerlijke rijsttafel passeerden tal van zaken de 

revue. De onderwerpen zijn besproken, de stellingen ingeno-

men… Langzaam maar zeker gaat de SGP in Drenthe de manschappen verplaatsen 

naar het politieke front. 

Om mij heen krijg ik geregeld de vraag voorgeschoteld waarom de SGP überhaupt 

meedoet in Drenthe. Ook hoor ik politici van andere partijen zeggen dat het 

gewoon goed is dat de SGP meedoet. Juist ja, niet geschoten is immers altijd mis? 

En ik, op mijn beurt, vraag me vaak af, waarom ‘men’ überhaupt deze vraag stelt. 

Weet u wat het antwoord is? Ik geloof in de goede zaak. Ik geloof in ambities 

nastreven. Ik geloof in kansen. Ik geloof in uitdagingen. Ik geloof dat onze zaak 

Gods zaak is. U (toch) ook? 

Strijdbaar de praktische, provinciale politiek het hoofd bieden. Het hoofd omhoog, 

niet de moed laten zakken is het devies. Als lijsttrekker voor de komende verkie-

zingen ga en sta ik voor de goede zaak die ons zo dierbaar is. Als ‘opperhoofd’ leid 

ik de SGP-manschappen naar hopelijk een mooie verkiezingsuitslag. Gelukkig heb 

ik ook manschappen die me ondersteunen. En daar kunnen er nog meer bij, hoor! 

Je hebt er immers nooit genoeg?

Vier jaar geleden voerde ik de lijst aan. Nu weer. Ik voorspelde toen één zetel. Ik 

voorspel het nu weer. Realistisch? Nee! Idealistisch? Ja! Is daar iets mis mee? Nee! 

Ik mag gelukkig verder kijken, omhoog kijken… “De dingen die bij mensen onmo-

gelijk zijn, zijn mogelijk bij God.” Daar mag ik het neerleggen! Dan doen we samen 

alles wat in onze mogelijkheden ligt tijdens de komende verkiezingscampagne om 

het in biddend opzien van Hem te verwachten. Bid en werk!

Het gaat in de komende verkiezingstijd in Drenthe om het geloof in de ‘strijd’. 

Stemmen we uit principe op de SGP of stemmen we bewust, omdat we ook echt 

geloven dat we een zetel kunnen behalen? Zonder die zetel wordt het lastig om 

een principieel geluid te laten horen in het Provinciehuis. Constructief waar het 

kan, tegengas gevend waar het moet, trekken we ‘ten strijde’. Mogen we ons 

gesteund weten door u? 

Willem van Hartskamp

UitGeLicht

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk. Deze keer 
schrijft Willem van hartskamp, lijsttrekker voor de SGP in de provincie Drenthe.

krijgen. Klopt dat?
Harlaar: “Ja, op de markt lopen ze 
met een grote boog om je heen. Een 
opkomst van 35% is echt absurd 
laag, terwijl het weer prima was. De 
gemeenteraad die er nu komt is maar 
door 35% van de 68.000 stemgerech-
tigden gekozen.”

En de eigen achterban? Was 
die wel warm te krijgen voor 
campagnevoeren?
Harlaar: “Geen leden die al niet 
actief waren. Wat je veel hoorde, 
was: “Heeft het wel zin wat jullie 
doen? Volgens mij helpt het niet.” Ik 
hoop dat een heleboel mensen nu 
inzien dat campagnevoeren wel 
helpt. Het blijft voor mij iets frustre-
rends. We willen allemaal dat de 
winkels op zondag dichtgaan, we 
bidden er ook voor, maar als maar 
10 van de 75 leden actief zijn, is dat 
wel weinig.”
Van der Sluijs: “Vanuit de Krimpe-
nerwaard herken ik die houding 
niet. We hadden wel moeite om een 
campagneteam samen te stellen, 
maar dat komt omdat de zes kiesver-
enigingen elkaar nog niet kenden. 
Bij de verkiezingen zagen wij 
vervolgens een trouwe achterban die 
al vroegtijdig was warm gestoomd 
door de kiesverenigingen.”

Wat staat er nu op de planning?
Van der Sluijs: “Als tweede partij zijn 
wij niet als eerst aan zet. Gemeente-
belangen verzamelt als grootste 
partij nu bij alle partijen speerpun-
ten. Wij hopen op basis daarvan 
uitgenodigd te worden en brengen 
een aantal belangrijke punten mee 
zoals zondagsrust en ambtsgebed.”
Harlaar: “Collegedeelname ligt bij 
ons niet voor de hand, hoewel het in 
theorie zou kunnen. Op 2 januari 
wordt de nieuwe raad geïnstalleerd. 
Dan zou er ook al een college 
moeten zijn, maar ik geloof nooit dat 
dit lukt.” ■
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Landjuweel 12, Veenendaal
WWW.VANHARBERDEN.NL

GOED BEZIG.

Verwacht u duidelijkheid en perspectief van uw accountant? 
Een advies dat direct toepasbaar is voor de keuzes van morgen? 
Bel ons dan op 0318 55 95 00.

  ‘Doe ik 
het goed?’

educatie
coaching

management

werving & selectie

(0525) 66 16 97 www.ecmdialoog.nl|

onderzoek

projectrealisatie

Postbus 100 8080 AC Elburg | |

Bent u leidinggevende bij  de overheid, in de zorg , in 

het  onderwijs  of  een gedreven ondernemer?  

Wij  zi jn sterk in het  organiseren wat u nodig heeft!

‘Mensen maken de organisatie’

Postbus 1150  |  3900 BD  Veenendaal

Help hen met een gift op:
NL 02 INGB 0000 320 666
t.n.v. Stichting China
Dank u.

Dringende oproep 
Calvijn Seminarie!

Voor het nieuwe studiejaar is er 
grote behoefte aan studiemateriaal 
voor een verantwoorde toerusting 

van voorgangers.
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vertrouwen

L
aten we voorop stellen: er is heel 
veel mis in de politiek. Integri-
teitscodes en meer van dat soort 

regels zouden niet nodig moeten 
zijn. Het is veelzeggend dat twee van 
onze volksvertegenwoordigers 
vervolgd dreigen te worden door het 
Openbaar Ministerie (OM) vanwege 
hun gedragingen. Het is goed dat het 
OM buitenparlementaire gedragin-
gen van volksvertegenwoordigers 
onderzoekt, maar het valt zeer te 
betreuren dat het nodig is. Als een 
burger aan het einde van het jaar 
opeens een naheffing van zo’n 150 
euro op z’n bordje krijgt, doet dit het 
vertrouwen ook al geen goed. Daar 
komt nog bij dat hem door premier 
Rutte het tegendeel is beloofd: hij 
zou 1000 euro terugkrijgen. Ziedaar 
het resultaat van beloften in 
campagnetijd.

En toch, met mopperen alleen 

komen we er niet. Wat doet SGP-
Jongeren aan het verhogen van het 
vertrouwen in de politiek? Komen 
wij de dingen die we beloven wel na? 
Doen we zelf ook aan vriendjespoli-
tiek? Dan verkleinen we daarmee 
het vertrouwen. Gelukkig zie ik bij 
SGP-Jongeren mooie dingen gebeu-
ren. Jongeren denken mee over het 
politieke proces, zien waar de 
problemen liggen, maar zien ook dat 
meedenken uiteindelijk loont. Wie 
met goede plannen komt, doet mee. 
Op deze manieren probeert SGP-
jongeren het vertrouwen in de 
politiek te stimuleren. Gelukkig 
hebben we, met dank aan onze 
moederpartij, onze naam mee.

Heb jij zelf ook zo weinig vertrou-
wen in de politiek? Dat verbaast me 
niet en je bent ook zeker niet de 
enige. Je kunt nu echter twee dingen 
doen. Je kunt hard gaan mopperen 
op ‘de politiek’ en op ‘de corrupte 
zakkenvullers in Den Haag’. Dat is 

heel makkelijk en voelt goed, maar je 
helpt ons land geen stap verder. Het 
is veel beter actief mee te doen, in de 
praktijk te zien waar politici tegen-
aan lopen en zelf meedenken in het 

hele proces. Dit kun je bijvoorbeeld 
doen door actief te worden voor 
onze jongerenorganisatie of mee te 
denken met een lokale SGP-fractie. 
Zo komt Nederland verder en neemt 
het vertrouwen in de politiek toe. ■

vertrouwen is, net als bijvoorbeeld integriteit en transparantie, 

een modewoord. Toch is het goed om na te denken over de 

vraag wat de SgP(-Jongeren) kan doen om het vertrouwen in de 

politiek te doen groeien. Het vertrouwen in de Tweede Kamer 

ligt volgens het CBS namelijk rond de 36%. Ook onder jongeren 

is het vertrouwen met minder dan 50% niet heel erg hoog.

Terecht

Oplossing

Persoonlijk

Frans Hazeleger
Commissie Binnenland

“Mopperen op 
de zakkenvullers is 

gemakkelijk en 
voelt goed.”
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Leren nederland en andere landen 
van elkaars palliatieve zorg?
Wie bepaalt wat een waardevol leven is? artsen, de patiënt, 

de familie? zulke vragen zijn niet alleen in nederland actueel. 

Stemmen uit verschillende eU-lidstaten waren te horen. met 

een gemeenschappelijk ankerpunt: de beschermwaardigheid 

van het menselijk leven.

trische patiënten en 
wilsonbekwamen, zoals pasgebore-
nen met ernstige handicaps en 
demente ouderen.
Professor Radbruch uit Duitsland 
ging in op het ethisch perspectief. 
Euthanasie mag niet worden gezien 
als onderdeel van palliatieve zorg, zo 
betoogde de voorzitter van de 
Internationale Vereniging voor 
Hospice en Palliatieve zorg. Hij 
illustreerde het hellend vlak met de 
stijging van de euthanasiegevallen in 
België en (ook daar) de bredere 
indicatie voor euthanasie bij ernstige 
handicaps en psychiatrische 
problemen. 
De Franse jurist Derville sprak over 
de omgang met palliatieve zorg en 
euthanasie in Frankrijk. Palliatieve 
zorg wordt in Frankrijk vaak gezien 
als onnodige verlenging van het 
stervensproces. Dat probeert hij met 
zijn organisatie Alliance Vita te 
veranderen.
De Europese Commissie mengt zich 
niet in de nationale discussies, maar 
geeft wel financiële steun aan de 
uitwisseling van goede praktijken 
om bij te dragen aan betere pallia-
tieve zorg. 
Twee Slowaakse katholieke collega’s 
uit het EP, Skripek en Mikolasik, 
deden een oproep aan Nederland en 
andere landen die euthanasie 
toestaan om op hun schreden terug 
te keren.

Bijdragen van de experts zijn te 
lezen op www.eurofractie.nl. ■

O
p 12 november belegde Bas 
Belder in Brussel een confe-
rentie over palliatieve zorg in 

samenwerking met de Europese 
Christelijke Politieke Beweging 
(ECPM). Drie experts deelden hun 
ervaringen in het Europees Parle-
ment (EP). Een van hen is dr. Paul 
Lieverse, anesthesist en pijnspecialist 
van het Erasmus MC in Rotterdam. 

Dr. Paul Lieverse belichtte palliatieve 
zorg en euthanasie vanuit medisch 
perspectief. Hij heeft grote moeite 
met euthanasie. De Euthanasiewet 
heeft in Nederland schijnzekerheid 
gegeven. Toetsingscommissies 
toetsen een euthanasie op basis van 
een verslag dat de uitvoerend arts 
zelf geschreven heeft. Uit euthana-
siedossiers blijkt dat er vaak sprake 
is van gebrek aan palliatieve zorg. De 
ervaring van veel zorgverleners is dat 
het aanbieden en bespreken van 
palliatieve zorg in veel gevallen de 
euthanasiewens doet verbleken. Er 
kan zoveel gedaan worden om lijden 
te verlichten. De drang om pallia-
tieve mogelijkheden verder te 
ontwikkelen wordt onderuitgehaald 
door het promoten van de optie van 
euthanasie.
Daarnaast is er sprake van steeds 
bredere indicaties als reden om over 
te gaan tot euthanasie. Bijvoorbeeld 
mensen die levensmoe zijn, psychia-

Frank van der Maas
Beleidsmedewerker van Bas Belder, 

eurofractie ChristenUnie-SGP

“De Euthanasiewet 
heeft in Nederland 

schijnzekerheid 
gegeven.”

dr. Paul Lieverse
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter tweede Kamerfractie SGP

Op m’n kop

Laat ik het direct maar opbiech-
ten: ik heb op m’n kop gehad.  
Viavia vernam ik dat een duur-

zaam deel van SGP-jongeren mij 
maar zozo vindt. Met name m’n 
schrijfsels in De Banier wekken de 
indruk dat ik helegaar niks heb met 
kringloopwinkels, spaarlampen en 
glasbakken. Het meest wordt me 
aangerekend, zo vernam ik, dat ik 
tegen windmolens vecht.

Glasbak
Nou, daar zit je dan met je goeie ge-
drag. Ik zal niet zeggen dat ik alle 
kringloopwinkels in Den Haag fre-
quenteer, maar overjarige tweedjas-
jes en overtollig meubilair vinden er 
altijd een goed heenkomen. Ik zal 
evenmin zeggen dat ik overal spaar-
lampen heb ingeschroefd, maar het 
aantal peertjes loopt aanmerkelijk 
terug in huize-De Bruyne. En ik ga 
niet beweren dat ik de glasbak dage-
lijks vol kieper, maar op menig HAK-
potje, Maggiflesje of gebroken wijn-
glas staan mijn vingerafdrukken. En 
op m’n voorvaderlijke grond op 
Noord-Beveland draaien al jaren drie 
molens van de Stichting ZeeuWind.
Dus die jongens en meisjes van SGP-
jongeren moeten niet zeuren!

Maar om óók hier nog eens te bewij-
zen dat ik zo duurzaam ben als een 
blok beton, zal ik in deze Banier een 
artikel laten afdrukken dat eerder dit 
jaar verscheen in het blad Oogst van 
de Vereniging tot Heil des Volks. Een 
gevalletje van recycling, zeg maar. 
Duurzaam dus!

Bord leeg
“M’n moeder zag er altijd nauwlet-
tend op toe dat ik m’n bord leeg at. 
En als ik boterhammen voor school 
meekreeg, prentte ze me altijd in: 
“Denk erom dat je geen brood weg-
gooit. Eten mág je niet weggooien. 
Als je het niet lust of niet op kan, dan 
neem je het maar weer mee terug. 
Dan gaat het naar Wim de schillen-
boer. Die is er blij mee.” 

Denk maar niet dat m’n moeder 
GroenLinksig was of zo. En lid wor-
den van de Stichting Natuur & Milieu 
kwam niet eens in haar op. Maar als 
ik eten verspilde, een plastic zakje 
uit het autoraampje liet waaien of 
het licht onnodig liet branden, dan 
kwam me dat steevast op de mat-
tenklopper te staan.

Waarom deze jeugdherinneringen? 
Om aan te geven dat eerbied voor de 
schepping, zorg voor dieren en het 
landschap, eigenlijk heel normaal 
zijn. Voor m’n moeder, een huis-
vrouw ergens op het platteland in 
Zeeland, was dit allemaal vanzelf-
sprekend. En dat gold niet alleen 
voor háár, maar óók voor de andere 
dorpsgenoten. Lang voordat het 
woord duurzaam ingeburgerd raak-
te, leefden ze al als goede rentmees-
ters.

En zó moet het zijn! Zorg voor de 
schepping is de normaalste zaak van 
de wereld. Van huis uit meegege-
ven. Niet omdat het moet, maar om-
dat het normaal is.

 
Fanatiek 
En dat is nou precíes wat ik tegen 
veel organisaties in de ‘milieu-indus-
trie’ heb. Het vanzelfsprekende is 
eraf, en wat ervoor in de plaats is ge-
komen is een krampachtigheid die 
me tegenstaat. Het ‘milieu’, of het 
nou gaat om het klimaat, de walvis 
of het Braziliaans regenwoud is doel 
op zichzelf geworden. Al die clubs 
die vóór dit en tégen dat ageren, bij-
ten zich zó fanatiek vast in hún zaak, 
dat het niet zelden uitloopt op ge-
vaarlijke eenzijdigheid en het ‘mil-
ieu’ trekjes krijgt van een religie 
waar alles aan ondergeschikt is. 

Nee, geef mij m’n moeder maar. 
- Dat ik m’n bord altijd leeg peuzel, 

is háár werk. 
- Dat ik geen troep op de grond 

gooi, is háár verdienste. 
- Dat ik altijd een doggybag bij me 

heb om m’n Turkse vriendin te 
trakteren op etensrestjes, dank ik 
(en zij) aan háár. 

- Dat ik het licht uitdoe als ik weg 
ga, heeft zíj erin geprent. 

Natuur & Milieu mocht willen zó’n di-
recteur te hebben…” ■

rondje Binnenhof 

Het kerstreces komt eraan. Dit 

keer maar één Rondje Binnenhof, 

en wel op Deo volente maandag 

29 december. Aanmelden kan 

via telefoon 06-12 54 17 41 of  

mdebruyne@tweedekamer.nl. 

Van harte welkom!
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Passie voor sanitair

Voltastraat 1 • 2952 AW Alblasserdam • 078 69 32 541 • www.huismanalblasserdam.nl
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Kwaliteit sinds 1935

Eersteklas service

Alle stijlen in huis

Eigen montageteam

Vijzelweg 4 • 5145 NK • Waalwijk • Tel: 0416 692775
www.voscleaning.nl • info@voscleaning.nl

Een eerste analyse is geheel vrijblijvend en gratis.

Binnen uw bedrijf spelen veiligheid en hygiëne een
belangrijke rol. VOS CRC voldoet aan de eisen van
voedselveiligheid conform HACCP, BRC, GlobalGAP.

U moet kunnen vertrouwen op uw installaties.
U kiest daarom voor VOS CRC.

Wij maken de verdampers en
condensors van uw koelcellen schoon, 

waardoor er energiezuinig en
schoon gewerkt kan worden.
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Hoe kwam de SGP in jouw leven?
“Als kind heb ik al gefolderd voor de 
verkiezingen. Tijdens mijn studie in 
Leiden ging het verder: ik werkte 
drie jaar bij de Statenfractie in 
Utrecht. Ook heb ik stage gelopen bij 
het Wetenschappelijk Instituut. Toen 
kwam er een vacature bij de Tweede 
Kamerfractie om daar beleidsmede-
werker te worden… Inmiddels ben 
ik dat al weer ruim twaalf en een half 
jaar. Intussen ben ik ook nog be-
stuurslid geweest bij de SGP in 
Leiden en Leiderdorp.”

Wat is ‘een beleidsmedewerker’?
“Kort gezegd: een beleidsmedewer-
ker zorgt dat de Kamerleden hun 
werk kunnen doen. Ze hoeven het 
niet alleen te doen.”

Met welke terreinen houd jij je 
bezig?
“Heel verschillende thema’s. Binnen-
landse Zaken met onderwerpen als 
herindelingen, de Algemene wet 
gelijke behandeling (AWGB) en de 
trouwambtenaren. Veiligheid en 
Justitie dat onder meer over de 
politie, het openbaar ministerie en 

Kamerleden uit het niets op. Daarna 
volgde de kabinetsformatie, een 
snelle val van het kabinet, weer 
verkiezingen en weer een formatie. 
Een hectische tijd waarbij in 2003 
zelfs de SGP nog een tijdje in beeld 
was bij de formatie. Het eerste jaar 
was heel bijzonder, omdat het 
gewone werk nauwelijks op gang 
kwam. Maar het was wel erg boei-
end. Een reden te meer om niet te 
snel nieuwe verkiezingen te willen...”

Wat is er moeilijk aan je werk?
“Om er één te noemen: er waren 
mooie discussies over thema’s als de 
gewetensbezwaarde trouwambtena-
ren. Het lastige is dan dat je nog 
zulke goede argumenten kunt 
hebben, maar als de politieke wil er 
niet is, kun je niet door de liberale 
dwangbuis heen breken.”

Wat blijft je het meest bij van deze 
12,5 jaar?
“Een bijzonder moment was de 
behandeling van ons initiatiefwets-
voorstel over vermindering van het 
aantal koopzondagen. SGP en SP 
werkten hierbij op een mooie manier 
samen. We vonden elkaar op het 
belang van de vrije zondag voor 
iedereen.” ■

het strafrecht gaat. Maar ook me-
disch-ethische thema’s als abortus en 
euthanasie en de discussie over de 
koopzondagen.”

Welk onderwerp ligt je na aan het 
hart?
“Vooral de laatste thema’s zijn 
bijzonder waardevol. We mogen als 
christenen dankbaar zijn dat God 
zulke bijzondere zegeningen heeft 
gegeven: een rustdag en het wonder 
van nieuw leven. Politiek is het vaak 
ingewikkeld om een meerderheid te 
vinden voor verbetering, maar het is 
wel de moeite waard. Het is mooi als 
het dan toch regelmatig wél lukt.”

Waardoor houd je het hier vol?
“Het is mooi werk in een bijzondere 
omgeving. Je bent dagelijks bezig 
met belangrijke en interessante 
thema’s. Er is een plezierige samen-
werking met collega’s en de 
Kamerleden. Als je het ergens goed 
naar je zin hebt, is er weinig reden 
om snel te verdwijnen.”

Je begon toen Fortuyn werd ver-
moord. Wat was dat voor een tijd? 
“Het was een roerige tijd. Ik begon 
de dag voor de verkiezingen van 
2002. De LPF kwam toen met veel 

Omdat Willem de Wildt (1978) uit Leiderdorp onlangs voor de derde keer vader is geworden, 

weet hij van dichtbij wat de waarde van nieuw leven is. Het is daarom niet alleen boekenwijsheid 

waarmee hij de visie van de SgP op het ongeboren leven helpt verdedigen.

Een ontmoeting met...

Willem de Wildt, beleidsmedewerker
Tweede Kamerfractie

Door Sjon van der Ree Doolaard
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SAMEN  STERK    STERK    STERK  TEGEN  ZONDAGSWERK  ZONDAGSWERK

Sluit je nú aan bij de RMU!
Kent u het domino-effect? Rond de zondag valt 
de ene na de andere zekerheid om. Het begon
in  winkels, maar raakt ons straks allemaal. 
 Zondagswerk dreigt steeds gewoner te worden. 

Juist nu zet de RMU zich in voor de zondag als 
 rustdag. Helpt u ons mee? Meld u nu aan als 
 RMU-lid. Zo staan we samen sterker!

Download de actieposter op www.rmu.nu!

Plesmanstraat 68 | Postbus 900 | 3900 AX  Veenendaal | T 0318 54 30 30 | E info@rmu.nu | www.rmu.nu

SAMEN  STERK    STERK    STERK  TEGEN  ZONDAGSWERK  ZONDAGSWERK
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Juist nu vraagt de zondag om actie. Helpt u ons mee? Meld u 
nu aan als RMU-lid. Zo staan we samen sterker!
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